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Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Notă asupra ediţiei 

Am ajuns la capătul seriei de oratorie parlamentară a lui Nicolae Iorga. 
Volumul de faţă, al V-lea, din răstimpul aprilie 1931 - martie 1940, 

cuprinde intervenţiile din Adunarea Deputaţilor şi din Senat. 
Între 30 aprilie 1931 şi 31 martie 1932 istoricul a condus guvernul 

României. 
Într-o măsură sporită faţă de volumele precedente, participarea sa 

înseamnă şi simple observaţii, remarci amuzante, întreruperi menite să 
destindă atmosfera. Le-am reţinut pe toate, plasându-le în context - în 
cuvântul altor oratori sau în notele subsidiare - căci ele dovedesc o ascuţime 
de spirit unică în analele oratoriei româneşti. 

La numeroasele dialoguri ce se angajau în cursul dezbaterilor, 
stenografii, grijulii, au trecut, de fiecare dată, calitatea interlocutorilor. Pentru 
economie de spaţiu, am reţinut aceste titulaturi doar la începutul intervenţiei. 

La redarea cât mai corectă a textului, prin eliminarea numeroaselor 
greşeli de tipar, ajutorul doamnei Claudia Nichita ne-a fost, şi de această dată, 
binevenit. 

Aportul material al domnului profesor Viorel Stere a fost determinant în 
ducerea la bun sfârşit a acestei serii. 

Karta Graphic, editura cu care am avut şansa să colaborăm la ultimele 
volume, ni s-a alăturat cu aceeaşi exemplară probitate profesională. 

Putem vorbi, în momentul de faţă, de o echipă în măsură să abordeze şi 
alte lucrări din opera inepuizabilă a celui care a fost Nicolae Iorga - una 
dintre cele mai strălucite personalităţi ale spiritualităţii româneşti. 

G.F. 
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Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

De la vorbă la faptă 

La capătul unor conciliabule anevoioase, în aprilie 1931, se formează 
guvernul Nicolae Iorga. Consultările de până atunci cu partidele eşuaseră, 
ideea unui Minister de concentrare naţională aşişderi, încât regele Carol al 11-
lea face apel la un Cabinet în afara partidelor. Era formula salvatoare? De 
avarie? De temporizare? Sau ideală pentru aceiaşi vrăjmăşie cronică ce 
stăpânea scena politică românească postbelică? 

În bună tradiţie, imediat după desemnarea premierului, au început 
conjecturile: De ce el? Cine îl manevrează? Ce se ascunde în spatele unei 
echipe de tehnicieni? Era vorba, la Agricultură, de Gh. Ionescu Şiseşti, la 
Comunicaţii, de V. Vâlcovici, la Externe, de Dim. Ghika etc. Cel mai 
contestat dar şi cel mai bănuit a trage sforile în guvern rămânea Constantin 
Argetoianu, la Finanţe. 

Dincolo de intenţiile exprimate la început, Nicolae Iorga nu înţelege să 
vină cu un program, o agendă pusă în practică în condiţii economice precare, 
ci socoate suficientă pilda vieţii sale, idealurile ce l-au călăuzit pentru ca 
opinia publică să-i înţeleagă bunele intenţii. 

Un element neaşteptat iese la iveală pentru observatorul de astăzi: 

istoricul, transformat în primul om politic al ţării, este calm, amabil, 
binevoitor şi cu inepuizabile resurse de dezamorsare a tuturor tensiunilor din 
Parlament. Ca să curme curiozitatea generală, el explică de ce a fost ales: 
fiindcă n-a cerut-o, în vreme ce restul oamenilor politici s-au întrecut, care 
mai de care, să devină primi miniştri, punând însă condiţii inacceptabile 
suveranului. În concluzie: „Ce au refuzat toţi, a primit el". 

Locul discursurilor de până atunci, când reprezenta punctul de vedere al 
opoziţiei, ori doar al propriei grupări politice, şi care însemnau în cele mai 
multe cazuri, vituperare, critică acerbă, demascare, e luat de tonul sfătos, de 
îndemnuri neîntrerupte la înţelegere, cooperare şi adunarea deputaţilor pentru 
un ţel comun: adoptarea de legi benefice pentru ţară. 

E o ipostază neobişnuită, care nu-l scuteşte de atacuri vehemente, 
nedrepte, înveninate. Ardelenii sunt furioşi că nu li se recunoaşte valoarea pe 
potriva meritelor în România Mare; socialiştii, comuniştii şi gardiştii că nu-şi 
pot scoate partizanii în stradă după voie. Deputaţii liberali şi ţărănişti, cu 
disidenţele lor, ba şi independenţii, vin cu soluţii hic et nune ce nu suferă 
amânare. 

Asociaţiile profesionale, în primul rând învăţătorii, îşi au reprezentanţi 
plini de ardoare în Parlament şi cer condiţii decente de trai, achitarea la timp a 
salariilor sau pensiilor, acordarea gradaţiilor. 
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Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Şi toată lumea se află într-un pat al lui Procust, croit după realităţi 
dramatice, deoarece criza economică internaţională e un adevăr crud şi pentru 
România. 

Cum poate împăca un guvern de tehnocraţi atâtea păreri divergente, 
realităţi neiertătoare şi comandamente mai totdeauna fără drept de apel ale 
Coroanei? 

În acest „infern politic", cum defineşte Nicolae Iorga politica 
românească, totul e criticabil, totul e terfelit, laudele sunt împărţite doar 
pentru un avantaj oarecare. 

Odată la guvernare, stârneşte antipatii unanime, căci combate cu 
încăpăţânare partizanatul politic, manifestând, cum declara Gheorghe 
Tătărescu, o „partidofobie" constantă. Cu vădită rea credinţă, fruntaşul liberal 
îi pune în gură o declaraţie iresponsabilă: „După mine, haosul!" Programul 
său, un fel de Magna Charta pe malurile Dâmboviţei, după credinţa aceluiaşi 
politician, a rămas o formă declarativă, îngăduind „o legiferare de fantezie'', 
„un dor de inovare îmbinat cu neputinţă în creare". 

Ardelenii din jurul lui Iuliu Maniu sunt la fel de neîndurători: „Sinistru 
personaj izolat'', îl defineşte sfinxul de la Bădăcin iar Octavian Goga îl acuză 
că se inspiră de la fascişti şi bolşevici când luptă împotriva partidelor politice; 
în acelaşi timp înfiinţează cu nemiluita asociaţii profesionale (doar la 
Bucureşti a constituit 102!), ceea ce înseamnă nihilism politic, anularea 
voinţei cetăţenilor cu preocupări politice. Refuzul de a se ralia curentului 
general se vede în puţinătatea celor care i-au rămas fideli în ultimii 20 de ani, 
conchide poetul politician. 

Cenzura populară se exprimă într-un „Manifest" citit în Adunare de 
deputatul Adonis Popov: 

Foaie verde baraboi, 
Ce cauţi Goga la noi? 
Frunză verde hop şi na 
Şi tu eşti aici, Iorga 

Frunză verde, lemn de nucă 
Alelei, veni şi Ducă ... 

O caracteristică reîntâlnită permanent în istoria noastră este modificarea 
legilor. Invitaţia la colaborare, solidaritate, înţelegere, nu înseamnă de fel şi 

preluarea pachetelor legislative adoptate de guvernele anterioare. 
Dimpotrivă. 
Totul trebuie schimbat, îmbunătăţit, adaptat mai bine nevoilor poporului 

etc etc. 
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Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

De această endemică răscolire a portofoliului legislativ nu scapă nici 
Nicolae Iorga. Se justifică de fiecare dată cu argumente de bun simţ, cu 
similitudini din ţările învecinate, cu pilde luate din trecutul nostru istoric. 

Din nefericire, rezultatul e, de fiecare dată, cam acelaşi: Critica 
predecesorilor, anularea, fie şi numai parţială a legilor lor, adoptarea altora 
care, la schimbarea de guvern vor fi abrogate. 

Este pentru prima dată în istoria României când în fruntea guvernului e 
numit un intelectual de anvergură internaţională. Aşa se explică şi interesul 
său pentru o legislaţie nouă sau refăcută, mai cu seamă în sfera culturii. 

Două piedici îi vor sta în cale: Lipsa „cumplită" de bani, căci anii 
1931-1932 cunosc criza economică generalizată şi versatilitatea sistemului 
legislativ românesc care a însemnat totdeauna o neîntreruptă modificare a 
legilor. 

Constatarea lui cu privire la o decizie a Academiei Române e 
concludentă în acest sens: S-a votat noua ortografie şi de a doua zi au început 
schimbările! 

Semnalările lui N. Iorga în Parlament par mai curând a fi făcute de un 
membru al opoziţiei, iar corecţiile, îmbunătăţirile rămân nesemnificative. E 
vorba de instituţii de cultură neglijate, de altele ineficiente, bugetivore. Pentru 
cititorul de azi se desprinde o concluzie cu valoare axiomatică: la vreme de 
criză, cultura e sacrificată cel mai drastic. 

Într-o ordine aleatorie, amintim factorii de cultură asupra cărora 
intervine N. Iorga: desfiinţează Conservatorul de Muzică din Cernăuţi şi 

Şcoala de Arte Frumoase din Cluj; cere subvenţii pentru şcoala de artă 
religioasă din Vălenii de Munte; transferă tezaurul de artă religioasă în casa 
Kretzulescu iar antichităţile în casa Macca (actualul institut de Arheologie al 
Academiei); salvează o casă istorică din Vălenii de Munte de lăcomia unor 
negustori. Calitatea pe care o are îi îngăduie să trimită jandarmi pentru paza 
ei. 

Conferă statut de muzeu etnografic colecţiei de profil a lui Vuia din 
Cluj. 

Modifică legea arhivelor (din 1925) şi înfiinţează arhive locale, ţinute 
de profesorii de istorie. Ia măsura după ce constatase treceri frauduloase de 
documente peste graniţă, distrugeri, vânzări iresponsabile (personal 
cumpărase fructe în comete din documente de la 1820). 

Impune legea bibliotecilor şi muzeelor (după ce aminteşte sălile mici şi 
întunecoase de la Biblioteca Academiei), nefrecventarea bibliotecii Astra de 
la Sibiu, mucegaiul aşternut pe cărţile din colecţia de la Miclăuşani a 
Sturdzeştilor. Arată că lipsesc cu desăvârşire bibliotecile muncitoreşti. 
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Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Doreşte să fie puse în valoare colecţiile Mavros, Tocilescu, Antipa, 
Kalinderu, Aman, Simu, Toma Stelian, a Muzeului municipal din Bucureşti, 
ale Comisiei Monumentelor Istorice. Motivaţia? Distrugerile, transferurile, 
dispariţia unor exponate dădeau măsura indiferenţei autorităţilor faţă de 
patrimoniul naţional. 

Prezintă legea pentru includerea Academiei de arhitectură în sistemul 
autonomiei universitare. 

Încearcă, rară succes, să constituie echipe de cercetare la Şcoala română 
din Albania, cu elevi de la Fontenay aux Roses, creaţia sa din capitala Franţei. 

Sugerează, discutabil, ca la Cluj şi Cernăuţi să nu mai funcţioneze 

universităţi ci doar şcoli superioare de ordin practic, iar ardelenii şi 

bucovinenii să vină la Bucureşti „să înveţe conştiinţă românească 

neînchinată". 

Evident, ponderea cea mai mare o vor avea legile din sfera 
învăţământului de toate gradele, asupra cărora vom stărui în chip special. 

Era vorba de măsuri prin care istoricul credea că ţara încape „pe mâna 
clasei intelectuale". 

* 

Raţiunea de a fi a unui Parlament e legată de efortul spre consens sau 
măcar dobândirea unei mari majorităţi în adoptarea legilor organice după care 
trebuie condusă ţara. 

Această definţie cuminte a fost permanent ignorată în Adunarea 
reprezentativă unde s-a vorbit, prea adesea, disproporţionat cu importanţa 
subiectului, s-a despicat firul de păr în patru şi mai ales s-au readus la 
nesfârşit legile spre modificare, adăugire sau anulare. 

A contribuit la această situaţie, neîndoios, şi realitatea izvorâtă din 
Marea Unire de la 1918. Odată actul înfăptuit, reprezentanţii provinciilor 
istorice ar fi trebuit să conlucreze productiv întru prosperitatea ţării. Lucrul s
a dovedit anevoios şi irositor de timp. Au ieşit la iveală clivaje ireconciliabile, 
cărora nici regii Ferdinand I şi Carol al Ii-lea, în calitate de arbitrii ai vieţii 
politice, nu le-au dat de cap. 

În timpul guvernului Nicolae Iorga (aprilie 1931 - mai 1932) 
neînţelegerea a ajuns aproape la paroxism. Efortul istoricului de a-şi găsi 

parteneri de guvernare îi exclude de la început pe ţărănişti. Aceştia îi răspund 
cu aceiaşi monedă discriminatorie: a abandonat Ardealul pe mâna 
naţionalităţilor, ca „mercenar al tuturor majorităţilor", susţine Octavian Goga 
în Parlament. 
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Nicolae IORGA- Discursuri parlamentare (1931-1940) 

La rândul său N. Iorga vede Transilvania cu trei tipuri de cetăţeni: cel 
„de acasă, gospodar, de carte, sărac", cel venit în ultimele decenii în Vechiul 
Regat şi, în sfârşit, cel şcolit în străinătate, rupt sufleteşte de români. 

Aluzia la Iuliu Maniu era explicită. 
În anii precedenţi, din raţiuni conjuncturale, fruntaşul ţărănist ar fi dorit 

o colaborare dar Iorga i-a răspuns: „Vrei să intri în Ierusalim şi îţi trebuie un 
măgar, nu sunt eu acela!" 

Înţelege să susţină minorităţile din Transilvania, căci vrea înţelegere, 
cooperare, nu vrajbă stearpă; de aceia, taxează drept „înteţire de intrigă" 

întrebarea unui deputat de ce a fost ales un sas în cutare consiliu de 
administraţie. Ba face un pas mai departe când pledează pentru un secretariat 
de Stat al minorităţilor în cadrul guvernului său, ca „un canal de purificare", 
căci preferă un bun maghiar în locul unui român ipocrit. 

De fapt, intriga e „înteţită" de ţărănişti cănd declară patetic - prin glasul 
lui O. Goga - că Ardealul e orfan, că nu se poate exprima în Parlament. 
Împăciuitor şi rară taine, Iorga precizează că Ardealul se exprimă dare mereu 
împotrivă, ca în cazul canonicului istoric Ştefan Meteş, pe care nu-l voiau sub 
secretar la Instrucţia Publică fiindcă „n-avea platformă politică". Iar 
justificarea lui Goga e factice: trebuie delimitată vrednicia intelectuală de 
activitatea politică. 

Între timp, presa de scandal îşi face datoria. Patria şi Vestul, foi în 
subordina lui I. Maniu, definesc guvernul lui Iorga drept „o adunătură de 
făcători de rele", „secături grăbite" care vin cu „legi pripite", fabricate în 24 
de ore. Tot din sfera de influenţă a lui Maniu era asociaţia Cultul patriei, 
condusă de Marin Ştefănescu. La publicaţia acesteia scria un general în 
rezervă, Anastasiu, anticarlist atrabilar, care îi recomanda regelui să 

domnească, nu să guverneze! Iorga nu ezită să desfiinţeze asociaţia. 
Citind răbduriu toată presa ce îi era ostilă, el constată furios că cea mai 

mârşavă publicaţie din Ardeal rămâne Brassoi Lapok. 
Nu-i mai puţin adevărat că nici Bucureştiul nu-i menajează pe ardeleni. 

Iuliu Maniu e numit „creangă uscată", „avocat fără zgomot" care ar trebui „să 
stea la odihnă'' cu toţi conaţionalii săi. 

Constatând aceste ieşiri, premierul declară plin de năduf: fără Mitică 
nu-ţi poţi imagina presa românească. Românii nu iau nimic în serios, ţară, 
naţie, moralitate. 

„Acordul cu clipa, în politică", strigă O. Goga, furios că Iorga, în ciuda 
respingerii - în teorie - a partidelor, are girul politic al liberalilor. Dar acesta 
se apără: are nevoie de sfaturi, nu de tăgăduiri violente ce dovdesc un 
oportunism reprobabil. 
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Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Componenta confesională e mereu prezentă în relaţiile atât de 
tensionate cu Transilvania. Când ortodocşii şi uniţii se luptă pentru 
proprietatea bisericii din Sânmartin, Iorga dă dreptate celor din urmă. E 
prevenit că se va lăsa cu vărsare de sânge şi ia măsuri în consecinţă. „Dacă e 
vorba să trimit jandarmi şi pentru Christos, închinat în două feluri româneşte, 
vă trimit în judecată". Dar sufletul lui sângerează în faţa „spiritului sălbatic al 
fanatismului medieval". 

Dovezi asemănătoare îi sunt sesizate şi în judeţul Neamţ, unde agitaţiile 
ţărăniştilor fac să fie sărbătorit Paştele de două ori, odată după calendarul 
catolic, a doua oară după cel ortodox. 

Şi totuşi, în această luptă nemiloasă, cu acuze, invective, dezvăluiri, N. 
Iorga vădeşte un calm, o stăpânire de sine pe care desigur numai formaţia sa 
hiperintelectuală i le-a putut impune. P.N.Ţ. era vizat de un scandal cu 
fraudarea banilor publici, în mijlocul căruia se afla Zaharia Boilă. Acesta 
depusese 19 milioane, apoi alte 75, la Banca Albina şi la institutul comercial 
din Cluj, devalizând fondul de pensii al ţării, pe care îl avea în administraţie. 
Acţiunea în justiţie se impunea de la sine dar întârzia deoarece ministrul de 
resort, Valer Pop, era preşedintele societăţii Agru, unde Zaharia Boilă era 
vicepreşedinte. Tot acesta dispusese şi de fondul de propagandă aş primilor 
miniştri, din care se împărtăşiseră până atunci toţi capii guvernului. 

Iorga nu înţelege, ori se face că nu înţelege, de ce nu funcţionează 
justiţia; personal, dă socoteală lunar de cheltuirea fondurilor Preşedinţiei, ba a 
dat, spre indignarea multora, şi numele beneficiarilor. Ca să curme discuţiile 
interminabile din Parlament, joacă teatru: „Zaharia Boilă nu există, cifrele 
sunt astronomice, fantasmagorice!" şi cere continuarea ordinei de zi a 
şedinţei. 

Dar nu la fel de ludic poate trata un fapt controlabil: Maniu făcuse un 
împrumut de 14 milioane la Banca Naţională şi când a ajuns prim ministru l-a 
achitat peste noapte. 

Inimiciţia celor doi e şi mai vizibilă în anii următori. România nouă, 
foaia de sub obedienţa ardeleanului, aruncă petarda că N. Iorga ar fi primit 
800 OOO lei ca să-l ucidă pe Maniu. Iar Z. Boilă îl numeşte pe Iorga „argat 
cătrănit" al ministrului de Război, amândoi stăvilind criminal opera de 
înzestrare a armatei. 

Răbdător şi controlat, aplecat spre conciliere chiar cu neprietenii, Iorga 
nu suportă calomniile de asemenea calibru. Publică o broşură cu discursurile 
lui Maniu în Parlamentul maghiar din care răzbat realizăţi nedumeritoare: a 
fost şcolit de străini la liceul din Zalău, se laudă că a salvat debitori unguri cu 
bani româneşti, în calitate de avocat al unei bănci; în fine, neagă apartenenţa 
Transilvaniei la România. Mai mult, Maniu socotea susţinerea Ungariei pe 
plan internaţional drept o necesitate, atât pentru români cât şi pentru maghiari. 
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Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Verdictul lui Iorga e nimicitor: Maniu e o „ambiţie rară mijloace, o dorinţă de 
a juca un rol incapabil să-l umple"; se suie „în cap dare nul". E filomaghiar 
prin structură şi a făcut permanent declaraţii în Parlamentul de la Budapesta 
în acest sens, „deşi nu-l obliga nimeni". Dovedeşte „o cugetare lipsită de 
orice talent. Morfoleşte rămăşiţe democratice culese din toate gunoaiele 
rebutului cugetării politice" 

Acum, asemeni şefului lor, „românii în funcţii mari din Ardeal, deprinşi 
a fi stăpâniţi, se prezintă ca nişte slugi, ca nişte rândaşi", încheie Iorga într-o 
manieră neiertătoare portretizarea fraţilor de peste munţi. 

* 

N .Iorga ajunge în fruntea guvernului într-un moment de criză încât 
administraţia şi economia, cu toate bunele lui intenţii, n-au nici o şansă a fi 
revigorate din lipsa fondurilor. Ce poate face? Demască, ici colo, practici 
înrădăcinate de tocare a banului public, abandonare a unor instituţii, haos 
legislativ şi face recomandări părinteşti pentru „un localism cuminte", 
„agricultură de solidaritate, cu prefecţi economici", administraţie legată de 
popor ş.a. 

Astfel, ataşaţii de presă în străinătate i se par inutili şi „îi dumică" 
bucuros, alături de alţi 50 de paraziţi ai Ministerului de Externe, cuibăriţi în 
birouri de favoare şi de milă unde beau cafea. 

Regulile ştiinţifice, aplicate rigid, au dat efecte catastrofale, de pildă, 
la producţia de peşte încât acum, în 1932, după ce românii fuseseră totdeauna 
un popor fără ştiinţă dar cu peşte, după aplicarea regulilor ştiinţifice, au 
ichtiologie şi nu mai au peşte. 

Ca să evite irosirea banului public, vine cu o soluţie insolită: jumătate 
de an de puşcărie prealabilă pentru orice casier din serviciile de contabilitate! 
În acelaşi timp, cu perfectă inocenţă, neagă afacerile ce se fac la ministerul de 
Război cu aparatele Marconi, achiziţionate pe căi piezişe. 

Rămâne uimit de jonglarea retorică a unor fonduri: cel comunal 
judeţean, cel de pensii, deficitul de la CFR mutat dintr-o rubrică într-alta. 
Respinge categoric ideea şi „nu bagă ţara în foc" pentru a salva cu două 
miliarde de lei banca Blank de la faliment. Află că notarii publici, ca nicăieri 
în lume, sunt în sarcina statului. În fine, statul plăteşte anual o jumătate de 
miliard de lei, pe sprânceană, chirii pentru adăpostirea unor instituţii publice. 

E conştient că în toate ministerele e o pletoră de funcţionari, în mare 
parte inutili, dar reforma administrativă a imposibilă iar toate aceste 
strâmbătăţi se traduc în faimoasele „curbe de sacrificiu". Urmarea? 
Guvernarea sa va fi străbătută de mişcări de stradă, interpelări corosive în 
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Parlament, apeluri dramatice - toate semnalând micşorări de salarii ori de 
pensii, întârzierii de luni de zile la plata lor, 300 OOO de pensionari ajunşi sub 
pragul de sărăcie, calculat la un venit de 2 OOO lei pe familie. 

Îşi mărturiseşte în chip impresionant chinul: nu are bani şi de aceia „nu 
poate ajuta ţara". „Formalismul birocratic" îl împiedică odată în plus să fie 
eficient. Iar situaţia din Maramureş rămâne o rană deschisă: acolo şomajul era 
devastator (200 OOO de persoane, după calculele Partidului Social Democrat) 
pentru că nu se mai tăiau păduri sau erau aduşi muncitori· străini mai ieftini. 
Soluţia sa e un paleativ rară ecou: maramureşenii să accepte orice muncă, să 
n-o facă pe „specialiştii". In plus, le trimite 500 OOO lei din fondul special de 
trei milioane al Preşedinţiei! 

O lege care, din vreme în vreme, se activează la noi, rară prea mare 
eficienţă, este cea a controlului averilor. Ca după orice răsturnare socială 
profundă, şi la sfârşitul Primului Război Mondial au apărut îmbogăţiţi 
nejustificaţi. Legea în dezbatere în timpul guvernării sale are un titlu pompos, 
„pentru controlul averilor şi apărarea onoarei". Dar Iorga e realist: după ce 
intervenise o primă amnistie şi încă banii nu fuseseră depuşi în Elveţia, când 
„toţi hoţii se aflau încă în ţară", atunci „puteam pune mâna în plin". 

Un leit motiv în Parlamentul român a fost starea drumurilor. La fel ca şi 
alegerile, care dau loc unor discuţii nesfârşite, şi acestea îşi găsesc 
prezentatori, care altminteri rămân simplii spectatori în dealul Mitropoliei. 
Când guvernul Iorga aduce în discuţie legea drumurilor şi suma necesară 
pentru refacerea sau construirea din nou a reţelei rutiere - 400 de miliarde -
toată lumea vorbeşte de cifre astronomice. Şi Iorga nu-şi ascunde mânia. Cum 
putuse premierul grec Eleutherios Venizelos să construiască 4 700 de km de 
şosele cu 350 de milioane de drahme, în vreme ce România se chinuia cu un 
contract stufos cu un consorţiu suedez? Şi când se făcea, ici colo, un drum, 
acela ducea la casa unui potentat al zilei, încheie el denunţător. · 

Parlamentul a consacrast un timp apreciabil în discutarea situaţiei din 
agricultură: conversiunea datoriilor agricole, îndatorarea primejdioasă a 
ţăranilor care ducea rapid la pierderea proprietăţilor. Cu acel bun simţ care 
caracterizează orice recomandare a sa, Iorga cere definirea, ca în Occident, a 
„bunului de familie'', adică acel pământ de care nu se poate atinge nici 
creditorul, nici samsarul. Pentru ţăranii care cad prea uşor pradă cămătarilor, 
cere să fie susţinuţi cu credite mărunte (cei cu proprietăţi de până la 5 ha). 

În vreme ce Iorga face reduceri bugetare dureroase, unele nedrepte 
(concediază, de pildă, pe burlaci ori pe cei cu oarecare avere şi păstrează 
familiştii nevoiaşi în Ministerul Instrucţiei Publice), afacerea Skoda 
izbucneşte în toată uriciunea ei. Firma cehă de armanent nu-şi achitase 
impozitele, sporise preţurile nejustificat dar împărţise comisoane generoase 
pentru ca lumea sonoră românească să-şi ţină gura. 
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* 

Ca şef de guvern N. Iorga e silit să răspundă tuturor interpelărilor, să 
ţină piept feluritelor recriminări, ba să şi apere puncte de vedere de care nu e 
totdeauna convins. Încă de la început declară că politica externă nu se discută 
integral în Parlament deoarece ministrul de resort .,nu poate spune tot ce ştie''. 
După credinţa lui, propaganda în străinătate nu se poate face cu broşuri ci „cu 
linişte în interior" şi înţelegere între partide. Asta nu-l împiedică să evoce 
relaţiile încordate cu URSS, deţinătoarea tezaurului nostru (mai cu seamă 
documentele Academiei, ce zac în „pivniţe mucede"'). Personal trimisese 
odată cu bunurile de patrimoniu naţional, o lădiţă cu documente ce nu i-au 
fost restituite. 

Să amintim că, la un moment dat, sovieticii au restituit, înainte de 
război, câteva piese riguros selectate. 

Ţara vecină nu recunoştea Liga Naţiunilor, o critica la tot pasul dar avea 
o delegaţie sonoră de observatori acolo care îi foloseau tribuna pentru 
propagandă bolşevică. Iorga pune pe seama lui N. Titulescu faptul că 

România nu vorbeşte de Basarabia şi nu stăruie pentru limpezirea situaţiei 
juridice, în plan internaţional, a provinciei. 

În fond, el nu aprecia acest organism menit să armonizeze relaţiile între 
naţiuni şi cu un dispreţ abia voalat spunea că e o creaţie americană, ,,un val 
albastru simpatic"'! La fel de personal rămâne când îşi va exprima, în 1936-
1937, simpatia faţă de generalul Franco şi războiul civil din Spania ori faţă de 
invadarea Abisieniei de către trupele italiene ale lui Mussolini. 

În Parlament, dincolo de reproşurile că nu manifestă intransigenţă faţă 
de Cehoslovacia care ne fumiza armament dar interzicea importul românesc 
de porumb, N. Iorga e silit să suporte invectivele deputatului PSD Lucreţiu 
Pătrăşcanu: .,Guvernul Iorga e unul de tip fascist căci se pregăteşte de război 
cu Uniunea sovietică, singurul duşman al burgheziei mondiale"', lansează 
tânărul credul care doar peste cîţiva ani va fi ucis bestial de comilitonii 
români ai NKVD-ului. 

Atari ieşiri în Parlament erau posibile datorită efervescenţei 
extremismului. Măsurile de potolire alternează cu noi răbufniri mergând până 
la asasinate. El însuşi va fi, peste opt ani, una din victime. Dar N. Iorga nu 
rămâne la simple declaraţii retorice ci suspendă ziare, arestează agenţi 

revoluţionari ,,ascunşi în spatele ordinii burgheze"', interzice adunări ale 
LANC, PSD ori ale Gărzii de Fier. 

* 
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În anii 1931-1932 premierul deţine şi portofoliul ministerului 
Instrucţiunii Publice iar atenţia lui se îndreaptă, precumpănitor, spre 
învăţământul de toate gradele, căci vrea să-l scoată din ,,pedantismul 
administrativ". Dascălul excepţional al atâtot generaţii îşi spune cuvântul 
avizat, analiza stărilor de fapt e convingătoare dar şi elementul subiectiv 
transpare din fiecare intervenţie a sa în Parlament. 

Ca rector al Universităţii din Bucureşti, acum ca ministru al 
Instrucţiunii, înţelege să meargă pe drumul lui Haret, deşi admite că nu există 
formule definitive, imuabile. De fapt, acest predecesor ilustru, absolvent al 
Politehnicii franceze, fusese un imitator al politicii lui Napoleon I de 
.,fabricare'' a funcţionarilor perfect obedienţi statului. Iorga nuanţează 

lucrurile: vrea un consiliu la fiecare Universitate, iar autonomia acestora 
creiază independenţă, înlesneşte progresul pentru că până la urmă sufletul 
României .,e unde se face mai multă ispravă culturală''. 

Gândul său e de a reforma învăţământul în totalitate, de la şcoasla 

primară la Universitate. Astfel anulează gradele „chinezeşti" (cu învăţători 
provizorii, definitivi, de clasa I-a, a II-a ş.a.) de la clasele primare. Potrivnic 
examenelor de orice fel, el cere învăţătorilor, pentru a-şi arăta calificarea, 
activitate şcolară. Căci preţuieşte .,pielea omenească" şi nu poate lăsa un om 
să cadă la examen cînd, de multe ori, examinatorul e mai prost decât cel 
examinat. Îi va încuraja pe absolvenţii de facultate (se vor numi „profesori 
primari", cu un adaos de 25% la salariu şi eventual o medalie, Răsplata 
muncii pentru Învăţământ şi biserică). În 1931, din 40 OOO de învăţători 200 
aveau studii superioare. 

Sugestiile lui sunt contestate cu furie în Adunare: „ 16 discursuri pentru 
două nenorocite articole de lege'', cu referire la noul statul al învăţătorilor şi 
suprimarea definitivatului, se plânge premierul excedat. Până la wmă, se 
dădea lupta între normalişti şi licenţiaţi, pentru o stadardizare ,,de tip 
sovietic": se ridică un cap, „îl tai imediat!''. Socotit „dărâmător al şcolii", el 
nu-i vrea pe învăţători, „sufletul satului'', să ajungă trepăduşi politici, revizori 
şi inspectori, adică o masă de manevră pentru polticieni. 

În corul detractorilor foarte sonoră rămânea Asociaţia învăţătorilor care 
dorea să-şi impună un reprezentant în comisiile de examinare. Cum 
examenele nu puteau fi desfiinţate din cauza aprigei opoziţii, Iorga cere ca în 
compoziţia comisiilor să intre reprezentaţi ai Academiei, ai Universităţilor şi 
ai băncii populare din sat. Aceştia vor da gir că învăţătorul e construtiv, e 
implicat cu adevărat în viaţa satului. 
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Şi în ceea ce-i priveşte pe elevi N. Iorga e reticent cu examenele; nu 
urmăresc gândirea elevilor ci doar „papagalul" lor. Aceiaşi părere proastă o 
are şi despre manuale a căror ,,tiranie" vrea s-o suprime. Notele le înlocuieşte 
cu calificative: bine, foarte bine, excepţional. 

Nici modificarea legii învăţământului secundar (votată în l 928) nu e 
acceptată uşor. Lui Iorga i se pare că acolo se pregătesc doar funcţionari, 
„doritori de universitate'', cu o programă încărcată, profesori străini de loc şi 
fără un mediu cultural propice desăvârşirii, atât a lor cât şi a elevilor. Sunt 
şapte ani „de ofense sufleteşti, de întuneric, violentări ale părţii vii din suflet", 
declară el la tribună, amintindu-şi prin ce a trecut personal. 

Concret, preconizează şcoli cu cinci clase (nemixte) şi altele cu trei 
clase (pregătitoare pentru universitate). Elimină suplinirile, îrunulţirea 

nejustificată a orelor, reface programul ,,de râncedă moştenire" (de pildă 

savantele ore de teologei pentru fetişcane de l 5 ani), după ce îl întrebase într
o zi pe un episcop: .,Vreţi să le faceţi, Doamne, iartă-mă, mitropoliţi?" 

Cursurile teoretice urmau să se ţină dimineaţa iar după prânz elevii 
erau datori să înveţe o meserie pentru ca viitorii cetăţeni să nu trăiască .,doar 
cu teoria în buzunar''. 

Dar ministrul, între şagă şi restructurare, face şi o predicţie pe care azi 
o putem considera a fi fost înspăimântătoare: cum bolşevicii agitau spiritele 
că civilizaţia burgheză e pe marginea prăpastiei, s-ar putea să fim cu toţii 

bolşevici şi trebuie să cunoaştem un meşteşug .. ,Sunt eliptic şi apocaliptic" 
încheie Iorga suav pledoaria pentru învăţământul profesional. 

E de observat, atunci, în anii '30, ca şi mai apoi, că dialogul guvern -
opoziţie este, de cele mai multe ori, unul al surzilor. Exasperat, ministrul cere 
să fie scutit de interpelări căci .,şi cruzimea trebuie să aibă o margine". Nici 
amintirea faptului că iniţiativa particulară în Statele Unite sau Anglia, pe care 
el ar dori-o încurajată şi în Româna, dă rezultate excelente, nu-i clinteşte pe 
oponenţi. Precizează că în Regatul Unit ministerul Instrucţiunii funcţionează 
cu un sfert din suma de care dispune cel al ţării noastre. Iar diferenţa de 
pregătire este notabilă. 

Orice propunere în sfera şcolarizării deslănţuie discuţii aprinse pro şi 

contra. De pildă, el susţine proiectul de lege pentru învăţământul religios dar 
neobligatoriu. Motivaţia? Vrea să creieze .,un cheag sufletesc'' într-o epocă de 
.,maşinalism"' în care tinerii sunt stăpâniţi de o singură ideie: .,a birui, a 
stăpâni, a ajunge"'. Primul ministru le aminteşte deputaţilor că la generaţia sa, 
din 60-70 de elevi înscrişi în clasa I-a doar doi răzbeau până într-a VII-a. 
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Ce urmărea până la urmă ministrul reformator? Formarea unor oameni 
„culţi, toleranţi, iertători, generoşi" se justifică el dramatic în faţa unei 
Adunări intolerante. 

Legea bacalaureatului, modificată în şase ani de două ori, e din nou 
supusă, în 1931, dezbaterilor parlamentare. Sugestiile premierului privesc 
numirea unui profesor universitar în fruntea comisiei examinatoare şi 

cooptarea femeilor între membrii acesteia. Apoi cere pur şi simplu scoaterea 
unor materii ca ştiinţele naturale de la examenul de bacalaureat (cu subiecte 
de genul: sistemul respirator la insecte!). 

,,Pe mine o să mă prinsă moartea clădind'', declară Iorga la un moment 
dat. Şi, în adevăr, ca rector al Universităţii din Bucureşti, a redresat, a curăţat, 
a îndreptat o serie de lucruri lăsate până la el în paragină de profesori 
indiferenţi. Acuzat prosteşte că se luptă pentru rectorat ca să încaseze 30 OOO 
lei pe an, el aminteşte trufaş că „n-a dat faliment la nimic", i-a potolit pe 
studenţii zurbagii ieşiţi în stradă, a ordonat viaţa căminelor (între altele, 
despărţind fetele de băieţi), a scos Senatul din incinta Universităţii, a 
modernizat o aripă unde până atunci era ,,un cuib de cucuvele". 

Dar lumea universitară e plină de venin; nu-i vede realizările şi îl acuză 
stupid că e bătrân (60 de ani), e cumulard, se îmbogăţeşte din banii primiţi 
pentru cursurile la şcoala ce a întemeiat la Fontenay aux Roses .. ,Terorizat, 
sfâşiat, insultaf', Nicolae Iorga se vede convocat, el, ministrul Instrucţiunii, 
de înverşunatul Coculescu, autoproclamat rector în senatul universitar ca să-l 
confirme în post. 

Ca rector, N. loga înţelege ca nimeni altul importanţa autonomiei 
universitare. El aminteşte de stolnicul Constantin Cantacuzino şi de 
domnitorul Constantin Brâncoveanu, iniţiatorii Academiei domneşti, care n
au impus anume profesori sau cursuri, n-au făcut inspecţii ci au susţinut-o 
financiar şi s-au mulţumit cu rezultate ei. Iar profitul nu s-a lăsat aşteptat căci 
Academia din Bucureşti a ajuns faimoasă şi, prin urmare, căutată de un număr 
mereu sporit de tineri din sud estul continentului, din Levant. 

De aceia, în cadrul reformei preconizate de el autonomia ocupă un loc 
central. E vorba de 11 unităţi de învăţământ subordonate acum rectorului. 
Oficiul universitar, un fel de .,ligă a naţiunilor'' cu subvenţii de la bănci şi 

unde se făceau afaceri, urma să intre tot în grija rectorului. La fel de 
mercantilă era şi încasarea de cote din taxele de examen de către secretarii 
generali ai facultăţilor. În acest sens vrea să creieze un fond din taxele 
percepute la examene pentru îngrijirea studenţilor bolnavi. Criticând 
practicile nenorocite din facultăţile noastre, aminteşte de Germania unde 
studenţii aleargă la profesorii cei mai iluştri, în vreme ce la noi se duc la cei 
mai ieftini. „Suntem barbari lustruţi", conchide el. 
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Pentru înlesnirea studenţilor, interzice profesorilor să-i oblige a 
cumpăra cursurile. Tot pentru ei a amenajat terenuri de sport dar acestea au 
rămas pustii. Pune ordine în cămine; pe unele le vizitează în zorii zilei şi nu 
ezită, unor fete nepieptănat de luni de zile, să le dea lecţii de pieptănat: .,s-au 
făcut ca nişte flori''. Căminele erau surse profitabile de venituri pentru unii 
profesori care se îndatorau cu administrarea burselor studenţilor, achitâîd din 
ele camera, masa etc. dar trăgând în acelaşi timp pentru ei o cotă substanţială. 

În mod surprinzător, Iorga este împotriva burselor de specializare în 
străinătate deoarece, odată întorşi, beneficiarii lor puneau mâna pe catedre şi 
se ridicau contra foştilor lor profesori. În plus, a constatat că studenţii români 
vin de la Paris cu lucrări extraordinare, scrise de alţii, şi în ţară nu mai produc 
nimic .. ,Opera personală se fabrică azi cu uşurinţă'', admite N. Iorga învins. 
Şi, din nenorocire, .,nu poţi prinde pe român cu nimic''. El avea doar să 
încerce blocarea unor bursieri ceia ce trădează şi subiectivismul manifest al 
istoricului. 

Confruntarea cea mai dramatică din sfera învăţământului, în timpul 
mandatului său de prim ministru, rămâne, indiscutabil, ieşirea în stradă a 
studenţilor din toate centrele universitare, urmată de suspendarea cursurilor. 
Aţâţaţi de gardişti, de comunişti, mediciniştilor părându-li-se prea lung 
rezidenţiatul, celor de la Drept, „monopolul'' avocaţilor bătrâni, sufocant, 
studenţii ies în stradă. împing fetele înainte ca un scut şi sparg 60 de capete de 
poliţişti. În debandada creiată e prins la mijloc profesorul Dragoş 
Protopopescu, tânăr universitar, .,figură de să-l iei în braţe şi să-l pupi în 
vârful nasului'', cum observă Iorga bine dispus. 

Cei mai rebarbativi se dovedesc studenţii ieşeni, ieşiţi în stradă „cu 
bolovani, cărămizi, ciomege şi gloanţe''. Iar bucureştenii, conduşi de veşnicul 
student Cotigă, citeau cu nesaţ Chemarea la ordine a statului român a 
acestuia. 

De remarcat prestigiul colosal al profesorului căci, pe fondul închiderii 
cursurilor, a grevelor şi manifestaţiilor de stradă, .,băieţii lui inteligenţi'' nu 
înţeleg să rateze cursurile şi se duc să-l audieze la Institutul de studii sud est 
europene. Şi Iorga găseşte explicaţia: muncitorul lucrează pentru patron, 
studentul pentru viitorul lui. El rămâne apărătorul necondiţionat al studenţilor 
premianţi care riscă în fiecare moment să se piardă în masa bacalaureaţilor 
.,ieftini''. Acestora, majoritari, le oferă anul pregătitor obligatoriu în ciclul de 
învăţă,!Ilânt universitar căci vin acolo fără să aibă habar de ceva. 

In timpul mandatului său trece şi proiectul de lege prin care 
Politehnicile din Bucureşti şi Timişoara erau recunoscute ca persoane morale, 
pentru a putea primi donaţii şi a fi scutite de impozite. Apoi încearcă să 
schimbe mentalitatea în legătură cu învăţământul superior ca pepinieră de 
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funcţionari pentru că tot românul ,,moare de boierie''. E împotriva sistemului 
impus la Cluj de Consiliul Dirigent care , la noua universitate românească 
înfiinţată acolo, şi-a impus profesorii pe criterii politice. „Politica nu 
înseamnă căutarea adevărului", declară el pe bună dreptate. De aceia, ca 
regulă generală, consideră că ingerinţa statului în toate gradele de învăţământ 
nu face decât ,,să strice lucrnrile". 

Vehemenţa tâmpă, lipsa de supleţe spirituală îşi spune cuvântul la tot 
pasul încât N .Iorga duce o luptă titanică în Parlament în primul rând ca să-şi 
lămurească auditoriul. Aşa e cazul propunerii aduse în faţa deputaţilor 

prinvind înfiinţarea unei facultăţi de teologie catolică la Bucureşti. ,,Crimă", 
,,ofensă adusă Camerei", .,atacarea ordinii publice", „divizare sufletească'', 
.,luptă confesională", „ultragierea sensibilităţii ortodoxe" iată doar câteva din 
etichetele puse pe un nevinovat proiect realizabil cândva, într-un viitor 
neprecizat, atunci în 1932. În acelaşi timp refuză universităţi .,minoritare", 
cum se manifestă cea germană de la Cernăuţi. 

Iorga încearcă şi unele schimbări în ministerul Instrucţiunii. Pentru că 
primeşte 200-400 de petiţii zilnic, cu exprimări nu totdeauna limpezi, 
introduce un formular tipărit pentru ca sistemul de solicitare să fie mai 
expeditiv. Desfiinţează direcţiile Educaţia poporuluişi pe cea a Arelor, .,cam 
vagi'' şi care sunt doar ,,o dublare legiferată''. Apoi i se pare că directorii 
lucrează sectar şi atunci creiază un consiliu al sfătuitorilor ministrului format 
din consilierul general, reprezentanţi ai asociaţiilor profesionale, inspectori 
ştiinţifici şi administrativi, referenţi. Utilitatea acestor sfătuitori, din păcate, n
a ajuns să fie verificată căci guvernul ce i-a succedat s-a grăbit să-i 

îndepărteze din minister. 
Opoziţia n-a întârziat să tune: ca realizări notabile tehnicianul Nicolae 

Iorga se laudă cu interzicerea pentru dactilografele din minister de a se farda 
şi opreşte pe parlamentari să bântuie prin instituţie (cu alte cuvinte, să facă 
aranjamente, să dobândească hatâruri pentru partizani ş.a.) Iorga se apără: 
dacă cineva dorea o desluşire, putea veni la el căci .,sâmbăta primea pe cel din 
urmă cerşetor''. 

Măsurile din sfera învăţământului, multe întemeiate, erau determinate în 
primul rând de reducerea bugetului. Aşa, în ciuda faptului că susţine fără 
rezerve şcolile profesionale, se vede silit să închidă 74 din ele; 13 licee devin 
gimnasii sau şcoli practice iar clasele duble le anulează. Opoziţia vine cu 
oratori locvaci în apărarea cutărei şcoli centenare, dar arma cea mai frecvent 
folosită e ameninţarea. Patria, foaia din Cluj a PNŢ , declară că îl va 
spânzura, bucovinenii îl numesc .,barbar, răsturnător, distrugător" pentru 
închiderea unui liceu german. În loc să schimbe statutul şcolilor, mai bine ar 
susţine orfelinate etc etc. 

22 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Felul în care a fost receptate în societatea românească ansamblul de legi 
privitoare la învăţământ, în fond cea mai importantă psarte a guvernării sale 
din 1931-1932, rămâne emblematic pentru nestatornicia noastră, indiferenţa 
cu care se votează, se modifică ori devin caduce mai toate legile. Peste numai 
doi ani, în 1934, nu e ales în comisia senatorială care dezbătea legea 
învăţământului iniţiată de el. În schimb figura un necunoscut, Birman 
Sigmund. Cu iscusinţă „talmudică" legea lui a fost interpretată, desfigurată iar 
la minister a urmat o dezordine filosofico sociologică, orchestrată de Dimitrie 
Gusti şi de secreatarii de Stat care au continuat să facă ce ştiau de când au fost 
inventaţi: să-şi plaseze partizanii politici în posturi fără răspundere dar gras 
retribuite. 

Erudit de talie internaţională, definit cu epitete folosite totdeauna la 
superlativ, Nicolae Iorga rămâne un realist cuceritor. Când senatul votează o 
lege prin care limita de vârstă în învăţământ nu i se aplică (alături de 
profesorul Gheorghe Marinescu), refuză să transforme catedra în ,,adăpost al 
oboselii sale". În acelaşi timp însă, nu-i vrea la Universitate nici pe tinerii 
grosolani - aluzie la C. C. Giurescu şi comilitonii acestuia - dar nici pe 
bătrânii ,,căptuşiţi cu legei excepţionale''. Legea s-a votat cu 14 7 voturi pentru 
şi unul împotrivă (al său propriu, anulat însă de conducerea Senatului). 

* 

Istoriograf al bisericii române, ctitor şi salvator de aşezăminte în ruină, 
preşedinte al Comisiei Monumentelor Istorice care avea în grijă şi 

patrimoniul religios al ţării, Nicolae Iorga se manifestă cu aceiaşi obstinaţie în 
speranţa că bisericva este un factor de educaţie spirituală, de coeziune socială 
şi masi ales un exemplu pentru societatea confruntată cu mişcări extremiste, 
sărăcie, disperare. 

Dezamăgirea transapare din aproape toate intervenţiile sale în 
Parlament. Astfel, se dovedeşte neputincios să oprească restaurarea 
nepotrivită a unor biserici. Ierarhi, comitete, comanditari, binefăcători - toţi 

îşi imaginează că se pricep, fără să întrebe vreodată încât asistăm la „o 
adevărată sălbătecie estetică''. 

Apoi alegerile eparhiale iau tot mai mult forma celor poltice şi e 
necesară intervenţia magistraţilor încât, observă Iorga necăjit, ajung laicii să 
îndrepte biserica şi nu invers. Participant el însuşi la o asemena adunare, e 
acuzat că favorizează un candidad. La Vălenii de Munte, unde a întemeiat un 
muzeu bisericesc şi a reparat două biserici, nu reuşeşte să intre în adunarea 
parohială din raţiuni politice, fiind combătut de liberali. 
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Marile aşezăminte de binefacere şi-au irosit averile prin exproprieri, 
reforme administrative detestable şi o gospodărire prădalnică. Cu referire la 
cel mai însemnat aşezământ din Moldova - Sf. Spiridon - ctitoria lui 
Constantin Racoviţă din secolul al XVII-iea, N. Iorga dezvăluie starea jalnică 
în care se află, neputinţa redresării şi mărginirea tuturor la simple constatări. 

* 

Odată încetat mandatul său guvernamental, Iorga se retrage în Senat, 
declarând că „nu mai reprezintă un impozant număr de căciuli". Poate nu doar 
împuţinarea aderenţilor îl face pe înţeleptul erudit să se distanţeze de hăţişul 
politic. Are senzaţia că lumea e otrăvită de presă şi datoria lui e s-o 
„deszăpăcească". Pledează pentru schimbarea structurii Senatului într-unul 
corporativ (cu reprezentanţi ai specialiştilor). Doar că restricţiile însumate 
într-un regim dictatorial, ce va culmina cu Constituţia impusă de Carol al 11-
lea în 1938 lasă prea puţin loc discuţiilor de altădată. 

Demersul său oratoric se resimte de această atmosferă constrângătoare: 
reproşează vag improvizaţiile din administraţie, susţine pătimaş că România e 
bine înarmată (cine afirmă contrariul e ,,un mizerabil"), constată propaganda 
deşănţată sovietică în porturile noastre. În acelaşi timp, nu se lasă înşelat de 
descreierea mirifică a taberelor de muncă Copiii sapelor din Germania şi 
întreabă fals inocent: oare în aceste tabere nu sunt ţinuţi şi oponenţi ai 
regimului hitlerist - aluzie la temutele lagăre de concentrare pe care, chiar la 
faţa locului, mulţi le negau existenţa. 

De-a lungul prezenţei sale parlamentare, lui N. Iorga i s-a imputat 
destulă credulitate, recomandări nerealiste, soluţii inoperante. După ce, la 
modul retoric, ţăranii români îi par a fi „politehnicieni geniali'', capabili să 
meşterească orice, se întreabă cum pot fi aceştia convinşi să-şi unească 
loturile spre a le mări eficienţa sau măcar să le lucreze atent. Şi îşi răspunde 
singur: să fie controlaţi cărăuşii şi lăsaţi pe şosele doar cei ce vor face dovada 
că şi-au îngrijit convenabil lotul... 

Pe de altă parte Iorga nu e naiv. 
Existenţa Gărzii de fier, cu tot cortegiul de manifestări agresive, 

destabilizatoare, e percepută parcă premonitoriu de marele om. Susţine că 
dacă ar fi avut reprezentanţi în Parlament, această organizaţie teroristă şi-ar 

fi pierdut virulenţa dar strecoară şi un gând ameninţător: rememorând fapte 
din Primul Război Mondial, când colonelul canadian Boyle s-a dus în Rusia 
spre a recupera bijuteriile reginei Maria, trimise acolo odată cu tezaurul ţării, 
el şi însoţitorii au fost înconjuraţi de bolşevici. Canadianul s-a descurcat după 
practicile vânătorilor din ţara sa: l-a dibuit şi ucis pe şeful haitei. Aşa trebuie 
procedat şi în cazul Căpitanului. 
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Legat afectiv de Carol al Ii-lea, pe care l-a apărat ca moştenitor al 
Tronului, în răspăr cu ce se aştepta de la el„ susţinător apoi categoric al 
politicii sale dictatoriale, N. Iorga eşuează explicit, după propria mărturisire, 
în încercarea de comunicare a suveranului cu Senatul; pur şi simplu .,îşi 

distruge cariera''. 
Ca preşedinte al înaltului for, poziţie stimabilă dar prinsă în corsetul uni 

discurs encomiastic despre Constituţia carlistă, N. Iorga se vede silit să 
demisioneze când obedienţa organismului legislativ are o margine: senatorii 
resping regulamentul ce li s-a impus cu 88 voturi împotrivă şi 49 pentru. 
Ultima apariţie în Senat, cea din 18 martie 1940, se înscrie în acelaşi efort 
disperat de justificare a unei dictaturi născută din ambiţie, sărăcie, vrajbă 

politică endemică şi al cărei sfârşit, vai, Nicolae Iorga avea să-l constate la 6 
septembrie 1940, odată cu abdicarea celui până mai ieri venerat. 

* 

Privită în perspectivă istorică, guvernarea lui N. Iorga din anii 1931-
1932 a fost catalogată de prea mulţi ca negativă. Marele savant s-a micşorat 
ca prim ministru, au spus unii. Alţii l-au socotit, pentru acel răstimp, la 
remorca vicleanului Constantin Argetoianu. O judecată cumpănită trebuie să 
recunooască efortul încrâncenat, dăruirea şi dezinteresul cu care a abordat 
această demnitate. Dezamăgit şi totodată uşurat că se poate întoarce la masa 
lui de lucru, Iorga asigura în 1936 pe dr. N. Lupu: „mai mult îmi pasă când mi 
se schimbă bucătăreasa decât când e vorba de un nou guvern''. 

Un intelectual de rasă în Parlament, ajuns la un moment dat şef al 
guvenului, preşedinte al Senatului, rămâne o experienţă plină de învăţăminte 
pentru o ţară unde politica e cazanul lui Satana. A-i cunoaşte fapte din acest 
răstimp e benefic nu doar pentru polticienii de azi ci şi pentru marele public 
care tânjeşte după linişte, armonie şi înţelegere - dorinţele de totdeauna ale 
lui Nicolae Iorga. 
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Sesiunea extraordinară 1930 - 1931 

Adunarea deputaţilor 

Şedinţa din 30 aprilie 1931 

Prezintă programul guvernului1 în fruntea căruia a fost numit 
la 30 aprilie 1931. 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am crezut necesar ca din mijlocul 
acestui Parlament, căruia nu-i voi precupeţi, căci n-ar fi drept, recunoaşterea 
pentru încrederea cu care a pornit la lucru, pentru bunele intenţii şi pentru 
toleranţa pe care a manifestat-o şi pentru idei cu totul deosebite de ale sale, 
pentru un sistem de gândire cu totul altul, să răspund la curiozitatea, foarte 
naturală, cu privire la ce ne-a îndemnat, în afară de elementara datorie faţă de 
Suveran şi de dorinţa de a da ţării linişte şi siguranţă, să primim o sarcină de 
răspundere istorică. 

Prin natura însăşi a ocupaţiilor noastre, oameni de ştiinţă, şi nu literaţi 
ideologi, şi oameni de lungă experienţă practică, ne-am găsit uniţi asupra 
unei concepţii de unde în toate domeniile pleacă judecata noastră, concepţie 
pe care în zece legislaturi, ales totdeauna contra presiunilor guvernamentale, 
am manifestat-o eu însumi cu o îndărătnică statornicie, jertfindu-i tot ce aş fi 
putut avea în viaţa politică a ţării noastre. 

Această concepţie e opusă celeia că o societate politică sau naţională e o 
colecţie întâmplătoare de oameni oarecari, pe cari n-ai nevoie să-i cunoşti în 
trecutul şi prezentul lor, pe cari n-ai de ce să-i întrebi şi pentru cari, luaţi 
individual, poţi face oricâte şi orice legi, fericindu-i în abstract. Ea admite că 
avem a face în România cu un corp organic, de o dezvoltare multiseculară, cu 
o veche democraţie de ţărani fără vulgaritate, având virtuţi de tradiţională 
aristocraţie, nobili în simţire, în gând şi în purtări, credincioşi totdeauna 
Domnilor lor, cu care se simt una, şi indiferenţi la curentele de ideologie, pe 
care nu vreau şi nu pot să şi le asimileze. 

Aşa fiind, cugetarea noastră şi nevoile strigătoare ale ţării se confundă 
de la sine într-un program de reforme care sunt raţiunea noastră de a fi în 
acest loc. 

Şi anume: 
Restituirea acelor drepturi ale Coroanei care, spre paguba e1 ş1 a 

tuturora, i-au fost răpite mai ales în anii din urmă. 
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Prefacerea Parlamentului, dintr-un simplu organ al luptelor de partide, 
într-o reprezentare adevărată a voinţei naţiei întregi, liber exprimată. 

Prefacerea regionalismului strâns încă în graniţele tăiate de regimurile 
străine peste corpul firesc al ţării în cumintele localism îndreptat după 
normele cele mai naturale ale ei, după regiunile geografice permanente. 

Însănătoşirea trupească şi sufletească a ţăranului. 
Deci, pentru moment, modificarea legii sanitare în sensul de a o adapta 

cât mai mult posibil nevoilor şi posibilităţilor actuale; readucerea spitalelor 
sub administrarea directă a Statului; reînfiinţarea depozitului central de 
medicamente şi a depozitelor regionale; desfiinţarea Regiei autonome a 
fondului sanitar, care funcţionează în condiţiuni nesatisfăcătoare, precum şi 
unificarea legilor de organizare ale celor trei case de asigurări muncitoreşti 
(din Ardeal, Bucovina şi Vechiul Regat). 

Înlocuirea formelor moarte ale unei administraţii birocratice prin organe 
locale strâns legate de viaţa însăşi a poporului, fără a substitui autorităţii, al 
cărui instinct e şi în sufletul ţăranului celui mai nenorocit, vane formule care 
fărâmiţează puterea publică şi instalează iresponsabilitatea formaţiunilor 

anonime. 
Crearea şcolii după necesităţile societăţii, fără ca Statul să sacrifice 

banul muncit al mulţimilor pentru a crea paraziţi fals-culturali, veşnic element 
de nemulţumire şi agitaţie. 

Deci scoaterea şcolii din făgaşul unui pedantism administrativ, 
împărţitor de diplome, unirea, în orice grad al ei, a teoriei cu practica agricolă 
şi industrială, osebirea în autonomii speciale a tuturor acestor grade, legate 
până acum în mod arbitrar unele de altele, completa liberare a Universităţii, 
înzestrată de Stat cu venituri pe care să fie singură stăpână, şi verificarea, 
alegerea profesorilor prin concursuri, ca odinioară. Sprijinirea întregului 
învăţământ pe o şcoală primară capabilă de a crea cetăţeni luminaţi. 

Revenirea la o agricultură de solidaritate între plugari şi de strânsă 

organizaţie sub controlul prefectului economic, care ar înlocui superfetaţia 
prefectului ales, prilej de cheltuială zadarnică şi de încurcături în acţiunea 
puterii executive; restaurarea creditului grânelor româneşti prin colaborarea 
muncii ordonate cu adevărata ştiinţă. 

Înzestrarea ţării cu funcţionari de muncă şi devotament, atâţia câţi 
trebuie, la locul unde trebuie, şi smulşi de la orice alte legături decât cu 
datoria lor. 

Învierea unei producţiuni naţionale prin reintroducerea spiritului de 
libertate de care era însufleţită altădată şi pe care l-a înăbuşit o reglementare 
imposibilă de pus în practică şi care nu e decât o piedică pentru orice 
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iniţiativă şi o negare a înseşi drepturilor asigurate prin Constituţie. 

Îndrumarea desfacerii mărfurilor noastre pe un sistem de circulaţie adaptat 
adevăratelor nevoi ale societăţii româneşti. 

Cercetarea prin control la faţa locului a condiţiilor care au făcut din 
ţărani şi din cele mai interesante clase orăşeneşti robii unei caste de cămătari, 
operând în voie, (aplauze pe unele bănci ale mqjorităţii şi pe băncile 

Partidului Ţărănesc) şi a unui comerţ de bani total nesupravegheat până acum 
şi cu punerea la îndemâna datornicilor de toate clasele a unui onest credit 
mărunt, de care sigur au nevoie. (Api auze pe unei e bănci). 

Trecerea de la un buget rigid la chibzuiala continuă a unei gospodării 
naţionale, care ea, şi nu finanţele echilibrate pe hârtie, e esenţialul. Iar, pentru 
moment, revizuirea bugetului actual pentru semestrul al doilea, întrucât acest 
buget a fost întocmit nu numai în ciuda normelor financiare şi economice, dar 
şi în aceea a celor mai elementare reguli de contabilitate. 

O parte însemnată din ceea ce ne propunem a face, cu orice risc, e 
straşnica urmărire a oricărei malversaţii, pedepsirea exemplară a vinovaţilor. 
(Aplauze unanime prelungite şi îndelung repetate). 

Pentru aceasta în special ne gândim la o lămurire a tainei care 
înconjoară încă trista afacere a fraudelor la legea alcoolului. (Aplauze 
prelungite şi strigăte de ,. bravo"). 

Mânaţi de dorinţa generală setoasă de a vedea pedepsiţi pe toţi cei care 
s-au atins de banul ţării (aplauze unanime, prelungite şi îndelung repetate), 
vom merge şi până la cercetarea originii unor averi care uimesc şi 

scandalizează. (Aplauze furtunoase. prelungite. strigăte de „ bravo''). 
În acelaşi timp, orice creaţiune care, fie şi sub formele cele mai 

ispititoare înseamnă risipă, va fi înlăturată - şi ne gândim mai ales la acele 
regii autonome, pur administrative (aplauze prelungite pe băncile Partidului 
Naţional Liberal şi ale Partidului Ţărănesc), care, dublând pe funcţionari, se 
isprăvesc prea dese ori cu deficite anuale. 

Urmăririi fraudelor din birouri îi vom pune alături împiedecarea 
scumpirii artificiale a articolelor de primă necesitate, al căror preţ aduce la 
disperare lumea săracă. Astfel România îşi va câştiga dreptul de a căpăta acel 
concurs de care fără îndoială va avea nevoie pentru completa dezvoltare a 
imenselor ei posibilităţi economice. 

Pentru a avea la îndemână o dreptate sigură şi repede, vom scurta 
printr-o curajoasă simplificare haosul unei legislaţii care, 15 ani de la unire, e 
încă un amestec de moşteniri şi împrumuturi, fără nimic din datina şi din 
cerinţele ţării. (Aplauze pe băncile Partidului Ţărănesc). Ea va servi să apere 
creditul particularilor şi al ţării dăunat prin imixtiuni pripite. 
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Părăsirea falselor direcţii în ce priveşte comerţul, fără drumuri, 
sugrumat de reglementaţii artificiale, zăpăcit de trecerile subite de la un regim 
Ia altul, lipsit de adevăratele organe pe care el însuşi să şi le fi voit, făcând din 
Camerele de comerţ şi de industrie, ca şi din Camerele agricole, adevărate 
comitete permanente ale unor sfaturi de judeţe. 

Însufleţirea armatei ca o mare camaraderie disciplinară (aplauze 
unanime. îndelung repetate), a cărei viaţă morală să fie deopotrivă cu 
pregătirea tehnică şi înzestrarea cu tot ce e necesar apărării naţionale. 
(Aplauze unanime. prelungite). 

Câştigarea naţiunilor etnografice şi culturale care trăiesc în naţiunea 
politică română pentru acea mare operă de colaboraţie care ar restabili în 
aceste locuri binecuvântate solidaritatea, care a făcut puterea lor. 

Păstrarea unor legături care ne sunt scumpe cu ţările de care nimic nu 
va putea dezlipi inima naţiunii noastre (aplauze unanime. prelungite), 
stăruind ca şi până acum, în interesul păcii generale, la păstrarea unor hotare 
pentru care am sacrificat floarea unor generaţii. 

Adâncirea alianţelor şi prieteniilor României, până astăzi simple acte 
diplomatice sau convenţii militare, peste toate straturile naţiunii, pentru ca în 
toate domeniile schimbul de influenţe şi întregirile economice să dea una din 
cele mai solide baze ale acestei păci, sprijinite pe câtă dreptate naţională se 
poate stabili în haosul moştenirilor istorice, rezultate din ruina imperiilor 
internaţionale. 

Dorinţa de a ajunge la cele mai bune relaţii cu toate Statele naţionale 
înconjurătoare, potrivit cu cele mai sănătoase tradiţii ale unei lungi vieţi 
istorice. 

Ar fi zadarnic şi, adaug, necuviincios să se ceară o aprobare atât de 
vastă şi pe o concepţie atât de deosebită unei Adunări care, cu toate sfaturile 
pe care cu frăţească iubire şi fără nici un interes de partid i le-am dat, a urmat 
prea adesea căile ispititoare ale ideologiei pure, îngrămădind o legislaţie care 
se cere revizuită (aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal şi ale 
Partidului Ţărănesc), bucată cu bucată, păstrând multul care e asimilabil, dar 
înlăturând toată zădărnicia unor paragrafe strecurate cu o repeziciune fără 
exemplu. 

Aceasta ne îndeamnă la o despărţire, pe care m-am luptat aproape două 
săptămâni să o evit, şi pe care, în ciuda legăturilor de opoziţie cu minoritatea 
din toate partidele şi la majoritate chiar, a unor manifestări individuale pe care 
le preţuiesc recunoscător, mi-o impune întrebuinţarea, de conducerea 
Partidului Naţional Ţărănesc, contra celor mai prieteneşti propuneri de 
colaborare, a tot ce poate iscodi exclusivismul de partid (întreruperi pe 
băncile majorităţii}, peste care, cu concursul tuturor voinţelor libere din 
mijlocul tuturor partidelor. (Întreruperi. zgomot pe băncile mqjorităţii). 
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D. Iuliu Maniu: N-aţi propus nici o colaborare. (Aprobări pe băncile 
majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: „.a căror fiinţă n-am dreptul s-o critic, dar cu care 
în această însuşire a lor nu înţelegem a lega soarta acestui Minister, aş fi dorit 
să am posibilitatea de a lucra. (Întreruperi, zgomot pe băncile majorităţii). 

D. Iuliu Maniu: N-aţi făcut nici un demers. N-aţi propus niciodată 
nimic. (Aprobări. zgomot pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Ţara, silită fără voia noastră să aleagă în 
condiţiile unei legi nedrepte, va judeca între o direcţie şi între cealaltă. Ne 
vom supune hotărârii ei, în care avem încrederea pe care ne-o poate da o 
întreagă viaţă de credinţă şi de muncă. (Întreruperi. zgomot pe băncile 
majorităţii). 

D. Iuliu Maniu: N-aţi propus niciodată colaborarea. (Aprobări. aplauze. 
întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, am să dau citire unui înalt Mesaj 
Regal. 

Voci: La tribună! 
D. profesor N. Iorga trece la tribună şi dă citire următorului mesaj 

regal: 

CAROL al Ii-lea, 
Prin graţia lui Dumnezeu şi voinţa naţională, Rege al României, 
La toţi de faţă şi viitori, sănătate. 
Asupra raportului Preşedintelui Consiliului nostru de Miniştri cu Nr. 

2.043 din 1931, 
Văzând şi jurnalul acestui Consiliu sub Nr. 488 din 29 Aprilie 1931. 
În virtutea art. 4, 11 şi 72 din legea electorală pentru Adunarea 

Deputaţilor şi Senat, precum şi a dispoziţiunilor art. 90 din Constituţiune, 
privitoare la termenul înăuntrul căruia urmează a fi convocat Corpul Electoral 
şi Corpurile Legiuitoare, 

Am decretat şi decretăm: 
Art. I. Adunările legiuitoare sunt şi raman dizolvate. (Aplauze 

furtunoase prelungite pe băncile Partidului Naţional Liberal şi ale Partidului 
Ţărănesc. Voci: trăiască Maniu; aplauze prelungite şi repetate pe băncile 
majorităţii). 

Art. II. Corpul electoral din tot cuprinsul ţării se convoacă de Noi 
pentru a alege 

Adunarea Deputaţilor şi Senatul. 
Art. III. Alegerile se vor face precum urmează: 
Pentru Adunarea Deputaţilor în ziua de 1 iunie; 
Pentru Senat: 
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a) În ziua de 4 iunie l 931, luând parte la această alegere potrivit art. 4, 
alin. a din legea electorală, toţi cetăţenii români de la vârsta de 40 ani 
împliniţi cu votul obligatoriu, egal, direct şi secret, pe circumscripţii 

electorale, prin scrutin de listă. 
b) În ziua de 6 iunie 1931, luând parte la această alegere, 

potrivit art. 4, alin. b din legea electorală, toţi membrii aleşi ai consiliilor 
comunale urbane şi rurale şi ai consiliilor judeţene, întruniţi în colegiu 
separat. 

c) În ziua de 8 iunie 1931, luând parte la această alegere în colegii 
separate, potrivit art. 4, alin c şi d din legea electorală: membrii Camerelor de 
comerţ, secţia comercială, membrii Camerelor de comerţ, secţia industrială; 
membrii Camerelor de agricultură precum şi profesorii universitari onorari, 
titulari şi agregaţi şi conferenţiarii definitivi, întruniţi în colegii separate pe 
fiecare universitate. 

Art. IV. Noile Adunări sunt convocate în Bucureşti, în ziua de l 5 iunie 
193 l. 

Art. V. Preşedintele Consiliului Nostru de Miniştri este însărcinat cu 
executarea dispoziţiunilor prezentului decret. 

Dat în Bucureşti, la 30 aprilie 1931 

CAROL 

Preşedintele Consiliului de Miniştri, Nicolae Iorga 

NOTE 

I. Regele Carol al II-iea preciza în mesajul său că numise guvernul N. Iorga „la 
capătul sforţărilor de a realiza uniunea naţională faţă de grelele probleme 
financiare şi economice care se pot birui numai prin solidaritatea întregii 
naţiuni". 

Guvernul era astfel constituit: N. Iorga, preşedinte, titular la Instrucţie Publică 
şi ad-interim la Interne; dr. I. Cantacuzino, Muncă, Sănătate şi Ocrotiri Sociale; 
M. Manoilescu, Industrie şi Comerţ; gl. C.St. Amza, Armată; C. Hamangiu, 
Justiţie; Gh. Ionescu Şişeşti, Agricultură şi Domenii; V. Vâlcovici, Lucrări 
Publice şi Comunicaţii; O.I. Ghica, Afacerile Externe; dr. Iuliu Haţeganu, 

ministru de Stat. 
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Şedinţa din 15 iunie 1931 

În această şedinţă s-a ales preşedintele Camerei 
şi s-a dezbătut validarea alegerilor1 

Declarând deschisă sesiunea extraordinară. a propus: „Domnule 
preşedinte, ca o chestiune prealabilă, aş dori să începem lucrul nostru, care 
este foarte greu, cu trei şedinţe pe zi. Este mai bine să începem aşa şi să 

terminăm cu una decât să începem cu una şi să terminăm cu patru". 

În legătură cu înfiinţarea subsecretariatului de Stat pentru minorităţi 

D. A. C Cuza. preşedintele de vârstă: D. Elemer Gyarfas are cuvântul. 
D. Efemer Gyarfas: D-lor deputaţi, judeţul Odorhei este un judeţ unde 

minoritatea maghiară este în cea mai mare proporţie, trecând peste 97 la sută 
din populaţie. În acest judeţ s-au săvârşit fapte, cu ocazia, alegerilor, care 
ne-au surprins şi pe noi, cu toate că chiar cu prilejul alegerilor din 1927 am 
fost obişnuiţi cu câteva abuzuri. D-lor deputaţi, în acest judeţ, capul listei a 
fost contele Bethlen, preşedintele nostru. Şi văzând că guvernul actual, când a 
preluat puterea, a declarat că doreşte să facă un pas către minoritari, şi în 
acest scop a înfiinţat într-o formă greşită, dar a înfiinţat totuşi, un 
subsecretariat de Stat al minorităţilor„. 

D. profesor N. Iorga: De ce este greşit? 
D. Octavian Goga: D-le preşedinte al Consiliului, suntem de părerea 

d-lui Gyarfas. 
D. Elemer Gyarfas: Dacă îl interesează pe d. prim-ministru de ce 

spunem că Subsecretariatul de Stat al minorităţilor a fost greşit, îi vom spune 
că noi considerăm înfiinţarea acestui subsecretariat ca binevenită, dar modul 
cum a fost ocupat acest post îl considerăm greşit. 

D. profesor N. I orga: De ce? 
D. Efemer Gyarfas: Deoarece, d-le prim-ministru, dacă d-voastră aţi 

crezut ca prin înfiinţarea acestui subsecretariat de Stat să faceţi un pas de 
apropiere către minorităţi, cred că ar fi fost bine să fi întrebat toate partidele 
minoritare, în ce mod să se constituie acest subsecretariat de Stat şi care ar fi 
persoana cea mai indicată, din care partid şi din care minoritate, care să 
ocupe acest post. 

D. profesor N. Iorga: D-le deputat, am înţeles. (Ilaritate. aplauze pe 
băncile majorităţii). 
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D loszef Willer: Aţi înţeles greşit, d-le prim-ministru, fiindcă aici nu 
este vorba de satisfacerea unei ambiţiuni. 

D. profesor N. Iorga: Pe d-ta te-am înţeles. (Ilaritate. aplauze pe 
băncile mqjorităţii). 

D. loszef Willer: D-le prim-ministru, voi spune sincer: d. Brandsch 
totdeauna s-a manifestat ca un duşman al naţiunii maghiare, totdeauna a 
manifestat o purtare care ne-a jignit; d-sa ne-a denunţat guvernului anterior şi 
de aceea nu avem încredere în persoana d-sale. Aceasta este cauza, singura, 
pentru care ne simţim ofensaţi ~e situaţiunea de astăzi. 

D. profesor N. Iorga: Ii veţi reface educaţia. (Ilaritate pe băncile 
majorităţii). 

D. Octavian Goga: D-le prim-ministru, faţă de această deosebire de 
păreri dintre minorităţi, cred că ar fi fost mai bine să fie un român. (Ilaritate). 

D. Elemer Gyarfas: Dar, d-lor, trebuie să spun că în afară de aceasta d. 
Brandsch s-a arătat duşman hotărât al minorităţilor şi a dovedit că nici pentru 
ideea apărării dreptului minoritarilor nu a avut simţul necesar, fapt care a 
făcut chiar minoritatea germană să-l dezavueze, lucru care poate fi controlat 
şi prin faptul că s-a dat o deciziune publicată şi sunt convins că dacă partidul 
german ar fi fost întrebat în privinţa persoanei, desigur că partidul german în 
nici un caz n-ar fi indicat pe d. Brandsch. 

D. Al. Lapedatu: Dar nu d. Roth sau d. Bethlen numeşte miniştri, ci 
preşedintele Consiliului, conform Constituţiei. 

D. Elemer Gyarfas: Dar dacă scopul acestei numiri a fost să se câştige 
minorităţile? 

D. Al. Lapedatu: N-a putut fi scopul acesta. 
D. profesor N. Iorga: După sistemul acesta, atunci ar fi un reprezentant 

permanent al minorităţilor; nu s-ar mai schimba de la un guvern la altul dacă 
minorităţile ar fi convenit să-l impună oricărui guvern românesc. Eu ştiu de ce 
am recurs la d. Brandsch: fiindcă eu iubesc minorităţile, dar eu nu pot să 
primesc în guvernul meu decât un om care a dovedit că iubeşte România şi 
poporul românesc. (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 

majorităţii. strigăte repetate de „ bravo"'). 
D. Efemer Gyarfas: D-le prim-ministru, în ceea ce priveşte chestiunea 

întâia, în tot cazul este foarte îmbucurător pentru noi să ne gândim că dacă va 
veni alt guvern vor avea ocaziunea şi alţi minoritari să treacă pe acea bancă. 

D. profesor N. Iorga: Aia, aşteaptă d-ta! (Ilaritate). 
D. Elemer Gymfas: În ceea ce priveşte chestiunea a doua, vă asigur că 

nu acuma este vremea să dovedească cineva dacă are dragoste sinceră pentru 
cultura românească şi pentru poporul românesc; să căutaţi pe cei care au 
arătat sub imperiul străin iubire pentru cultura românească. 

D. profesor N. Iorga: Ca d-voastră. 
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NOTE 

I. În legătură cu alegerea preşedintelui Camerei, care trebuia să fie cel mai în 
vârstă dintre membri, deputaţii se contraziseseră: A. C. Cuza sau gl. Racoviţă? 
N.I. intervenise: „Declar din partea guvernului că noi nu voim nici să 

îmbătrânim pe domnul general Rosetti, nici să întinerim pe domnul Cuza". A 
fost ales A. C. Cuza. Apoi a început verificarea alegerilor, operaţie migăloasă; 
D.R. Ioaniţescu a constatat la un moment dat că pentru două treimi din judeţe 
nu erau contestaţii, toţi dovedind „spirit larg", aşa că putea fi discutată treimea 
rămasă. N. Iorga observă iritat: ,.Vă rog să nu începeţi cu astfel de 
manifestaţii". La alegeri s-au prezentat: PNL (George Brătianu). gruparea 
Corneliu Zelea Codreanu, Uniunea Naţională, Liga Apărării Naţional Creştine, 
Partidul Naţional Ţărănesc, Blocul Muncitoresc şi Ţărănesc, Partidul 
Poporului, Partidul evreiesc, Partidul Ţărănist Democrat (cartelat cu Liga 
contra cametei), Partidul maghiar, Partidul Social Democrat. 
Au intervenit L. Pătrăşcanu şi lmre Aladar împotriva invalidării alegerilor de la 
Satu Mare, unde candidase un reprezentant al Blocului muncitoresc şi ţărănesc, 
cu remarca: „Aceste idei încep să pătrundă în popor, caravana trece, câinii pot 
să latre". N. Iorga a intervenit: „Domnule preşedinte, în certele acestea pentru 
mandate, guvernul nu se amestecă, dar am desăvârşită încredere în hotărârea şi 
experienţa dumneavoastră pentru ca să uzaţi de regulament împotriva oricui 
vorbeşte în felul acesta. A trata Statul şi societatea românească de câini, aceasta 
în caz când domnul este validat, trebuie să aducă imediata trimitere a dumisale 
înaintea comisiunii de disciplină. Domnule preşedinte. pentru buna cuviinţă a 
acestei Adunări. cui vorbeşte aşa, să nu i se ceară să retracteze cuvintele, este 
incapabil de a le retracta, dar noi suntem capabili de a-l trimite afară, potrivit 
regulamentului". 

Polemizează cu Octavian Goga şi Gr. Trancu Iaşi pe tema alegerilor 

D. A. C. Cuza. preşedintele de vârstă: Aveţi cuvântul. 
D. Octavian Goga: D-le preşedinte, vă rog foarte mult să amânaţi 

această discuţiune pe mâine. 
Am ascultat cuvintele d-lui Gyarfas şi nu aş vrea ca aceasta să treacă în 

opinia publică ca o persecuţiune specială îndreptată împotriva Partidului 
maghiar. Nu au avut numai d-nealor acest prilej în alegerile de la Odorhei. 
Întâmplarea face ca şi partidul nostru, Partidul Poporului, să fi suferit la 
Odorhei exact aceleaşi lucruri pe care le-au suferit d-nealor. 

Prin urmare, vă rog foarte mult ca pentru ziua de mâine să îngăduiţi ca 
şi Partidul Poporului să-şi prezinte documentele pe care le are cu privire la 
această alegere. (Zgomot. întreruperi). 

Voci: Nu, nu. 
D. Octavian Goga: O-lor deputaţi, cred că la primul contact pe care îl 

avem cu d-voastre, e bine să daţi dovadă de obiectivitate. Faceţi cum vreţi. 
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D. A. Chemale: De ce nu aţi spus Lk }.1 început lucrul acesta aci? 
D. Octavian Goga: Nu avem aci la indemână toate actele. 
D. A. C Cuza: Consult Camera asupra amânării discuţiunii. 
Voci: Nu se amână. 
D. Octavian Goga: D-le profesor Iorga, faceţi rău că daţi dovadă de 

intoleranţă faţă de noi. 
Eu sunt dator aci, în numele şefului meu, Mareşalul Averescu, să vin să 

vă arăt purtările pe care le-a avut administraţia de la Odorhei faţă de 
candidaţii noştri. În ambele zile şi înainte de alegeri şi în cursul alegerilor, a 
fost arestat candidatul nostru, fostul subsecretar de Stat, d. Bucşan. D-sa a 
fost arestat şi condus afară din judeţ cu un sergent în automobil. 

O voce: Unde, la Odorhei? 
D. Octavian Goga: Da, la Odorhei. 
Şi vă rog, d-le prim-ministru, cel puţin să avem trista satisfacţiune de a 

ne arăta aceste doleanţe la tribuna Camerei. 
Cred că d-voastră trebuie să inauguraţi printr-un act de dreptate 

contactul d-voastră cu această Cameră, şi atunci contez pe spiritul d-voastră 
de legalitate ca să amânaţi până mâine această discuţiune, când d. deputat din 
Făgăraş, d. Dănilă Vasu, va veni aci să-şi arate documentele de care dispune, 
ca să poată Camera să judece şi să nu treacă în conştiinţa publică cum că este 
un act de persecuţiune îndreptat împotriva Partidului maghiar. 

D. N. Iorga: Mi-aţi pus o întrebare, d-le deputat Goga, şi aţi pornit de la 
faptul că aş fi făcut un gest. .. 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Aţi comandat Camerei; d-voastră nu trebuie să 
comandaţi. 

D. N. Iorga: D-le Goga, era să vă răspund. Tonul însă cum acest domn 
vorbeşte mă face să nu vă răspund (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

D Octavian Goga: D-le prim-ministru, regret că interpretaţi greşit 

Avem tot respectul care se cuvine faţă de înalta funcţiune pe care o aveţi 

d-voastră. 

D. N. Iorga: D-le Goga, am pentru d-voastră toată prietenia şi toata 
stima, şi aş fi cel din urmă dintre oameni dacă nu aş cunoaşte ce însemnaţi 

d-voastră pentru literatura românească şi care este rolul d-voastră în crearea 
României Mari. 

Am luat cuvântul ca să vă răspund; dar ca să întrebuinţeze domnul care 
este lângă d-voastră, Trancu-Iaşi, tonul care este liber să-l întrebuinţeze acasă 
la dumnealui faţă de servitorii dumnealui, aceasta nu o pot permite. (Aplauze 
prelungite). 

(D. Gr. L. Trancu-Iaşi întrerupe). 
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Voci: Jos, jos, jos. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Nu-ţi dau voie să întrebuinţezi asemenea cuvinte. 
Voci: Jos, jos. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Dar de ce vorbeşti aşa, vorbeşti către servitorii 

d-tale? 
Voci: Jos, jos. 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Credeţi că .... (zgomot. protestări). Nu-ţi dau voie 
să întrebuinţezi asemenea cuvinte. 

Voci de pe băncile majorităţii: Jos! jos! 
D. Gr. Trancu-Iaşi: Credeţi că o să ne intimidaţi? D. Iorga uită că este 

prim-ministru, crede că este deputat. .. 

Şedinţa din 16 iunie 1931 

Dialog cu D.R. Ioaniţescu pe tema alegerilor din judeţul Buzău 

D. A. C. Cuza. preşedintele de vârstă: D. Ioaniţescu are cuvântul. 
D. D. Ioaniţescu: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, dacă contestăm 

alegerile din judeţul Buzău, este pentru că în acest judeţ, în afară de punerea 
în minoritate a autorităţii actualului guvern, d. dr. Angelescu este special 
vizat, împreună cu colegul nostru, d. Justin Stănescu, de felul cum s-au 
săvârşit acele alegeri. 

Desigur că d. dr. Angelescu are să-şi aducă aminte cele ce îi voi 
reaminti. Şi anume, felul cum d-sa în timpul alegerilor de sub trecuta 
guvernare, alegeri a căror perfectă libertate este de notorietate publică, a venit 
la mine sub impresiunea unor evenimente viitoare - avea temeri d. dr. 
Angelescu că nu ar putea să reuşească la Cameră şi mi-a cerut tot felul de 
anchete şi de para anchete. Împreună cu colegul meu d. Mirto şi cu d. 
ministru de Interne de atunci, d. Alexandru Vaida-Voevod, am satisfăcut 

complet toate cererile d-lui dr. Angelescu, trimiţând acolo anchetele pe care 
le-a cerut şi inspectorii pe care i-a vizat, deşi noi ştiam precis că aceşti 
inspectori se scaldă în apele liberale, după cum am să vă dovedesc acum. În 
aceste alegeri a fost înlocuit de la prefectura judeţului harnicul teolog 
Constantinescu ... 

O voce de pe băncile majorităţii: E profesor de istorie, nu teolog. 
D. D. R. Ioaniţescu: ... mi se pare că d. Constantinescu este profesor de 

istoria teologiei ... 
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D. profesor N. Iorga: Îl răspopim (ilaritate). 
D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Interne: Îl 

răspopim de teologia d-sale. (Mare ilaritate). 
D. D. R. Ioaniţescu: D-voastră sunteţi trei fracţiuni cu care noi trebuie 

să ne luptăm în această Cameră şi nu vrem să supărăm pe una în defavorul 
celorlalte. La Buzău, elementul hotărâtor în lupta electorală a fost Partidul 
Liberal... 

O voce de pe băncile majorităţii: Vorbiţi de ambele trei fracţiuni? 

(Mare ilaritate). 
D. D. R. Ioaniţescu: Ştiţi că a fost o infamie şi totuşi o repetaţi. 
D. C. Argetoianu: Numai infamiile se repetă. (Ilaritate). 
D. A. C. Cuza: În materie de teologie nu sunteţi competent. Lăsaţi 

chestiunea aceasta. (Ilaritate). 
D. D. R. Ioaniţescu: La Vlaşca pare că a hotărât nuanţa argetoianistă, 

sau mai bine zis situaţia specială a d-lui subsecretar de Stat Ottescu, despre 
care ne vom ocupa. 

Aci la Buzău însă, neştiind de la început care va fi situaţia feluritelor 
carteluri şi în ce condiţiuni se vor încheia - eram în timpul în care 
organizaţiunile profesionale erau chemate în avalanşe să vină la guvern 
pentru mandate - îmi aduc aminte că vreo 60 şi ceva de organizaţiuni 

profesionale, foarte doritoare de a ajuta guvernul marelui profesor Iorga, au 
dat cereri la ministerul de Interne şi am trimes şi eu vreo 12 organizaţii 

profesionale acolo. 
D. profesor N. Iorga: Foarte bine ai făcut. 
D. D. R. Ioaniţescu: Sunt preşedintele de onoare al câtorva sindicate. 

V-am trimis oltenii să vă ceară mandate şi au venit; v-am trimes asociaţia 
şoferilor să ceară mandate şi au venit; v-am trimes la un moment dat şi 

asociaţia moaşelor din Ilfov, să vă ceară mandate, tot în calitate de organizaţie 
profesională (ilaritate), pentru că ceea ce urmăreaţi d-voastră în acel moment 
nu era dorinţa sinceră de a merge împreună cu organizaţiile profesionale ... 

D. profesor N. Iorga: Pe moaşe le-am primit fiindcă aveam pe generalul 
Moşoiu (ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Era dorinţa d-voastră de a compromite aceste 
organizaţii profesionale şi, în adevăr, recunosc că aţi reuşit perfect de bine, 
întrucât organizaţiile profesionale în momentul de faţă sunt deziluzionate; dar 
aşa le trebuie, pentru că s-au încrezut în primul apel al unui guvern care în 
această privinţă nu-şi avea fixată linia de conduită. 

Dar să revin la alegerile de la Buzău. Aţi numit, şi bine aţi făcut, prefect 
pe·d. profesor Constantinescu. După ce aţi făcut cartelul cu liberalii, d. dr. 
Angelescu - plin de curaj, atunci când era vorba de candidatura d-sale - a 
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cerut schimbarea prefectului. D-le prim-ministru, în momentul în care 
d-voastră aţi venit cu economii şi iar economii, vă întreb dacă se împacă 
această curioasă situaţie: prefectul titular al d-voastră trimis în concediu, 
luând leafă - la fel şi la Vlaşca - iar în locul lui delegat un director din 
Ministerul de Interne, primind îndemnizaţia de prefect. Ca să vedeţi că prin 
acest sistem de înlocuire a prefectului s-a urmărit altceva, este că în tot timpul 
alegerilor s-a reînnoit concediul din 1 O în 1 O zile, plătindu-se două lefuri. Aş 
vrea să-mi explicaţi şi mie acest secret şi ce s-a urmărit prin această dublă 
numire: un prefect titular, care stă în concediu şi un altul trimis în locul lui 
din cadrele Ministerului de Interne. Am să vă arăt de ce calibru este prefectul 
pe care l-aţi delegat d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Pentru economu te lămuresc eu. D. 
Constantinescu nu primeşte leafă, aşa încât eşti satisfăcut. (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. D. R. Ioaniţescu: Aş dori să fie lucrul exact. (Protestări pe băncile 
majorităţii). În ce mă priveşte, d. profesor Iorga ştie mai bine ca d-voastră 
care sunt sentimentele mele faţă de d-sa. 

D. profesor N. Iorga: Noi ne-am iubit şi ne vom iubi. (Ilaritate). 
D. D. R. Ioaniţescu: Dar, d-le prim-ministru, la Vlaşca, unul din cei mai 

curaţi iorghişti, pe care îi aveţi„. 
D. profesor N. Iorga: Toţi sunt curaţi. 
D. D. R. Ioaniţescu: „.primea leafă. 
D. profesor N. Iorga: I-o iau înapoi. 
D. D. R. Ioaniţescu: De ce îl ţineţi în concediu? 
D. profesor N. Iorga: Este bolnav. 
D. D. R. Ioaniţescu: Atunci, în loc să-l ţineţi în concediu, de ce nu-l 

înlocuiţi? 

D. N. Ottescu. subsecretar de Stat la Ministerul de Interne: Nu am 
numit unul nou, ci am delegat. 

D. D. R. Ioaniţescu: Aţi numit şi când voi veni la judeţul Vlaşca, vă voi 
arăta acest lucru. 

D. C. Argetoianu: Poate că s-a întâmplat lucrul acesta ca să aveţi 

d-voastră 1 O.OOO de voturi. 
D. D. R. Ioaniţescu: Chiar dacă aveam mai puţine, tot ieşeam, orice aţi 

fi făcut d-voastră la Vlaşca. 
D. profesor N. Iorga: De ieşit, ai ieşit d-ta, mai greu era de intrat unde 

voiai. (Ilaritate) 
D. D. R. Ioaniţescu: Au trecut alţii, d-le frofesor, prin impas mai greu. 
D. profesor N. Iorga: La mine erai sigur . (Ilaritate). 
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NOTE 

I. Discuţia a continuat şi D.R.I. a întrebat, Ia un moment dat: „Am să rog chiar pe 
d. profesor Iorga să spună dacă aveam noi nevoie să facem ingerinţe sau nu" 
N.I.: „ Vrei să spun? O popularitate are valoare câtă valoare au motivele ei". 
(Aplauze prelungite). 
A urmat un dialog unde a intervenit şi ministrul de Interne, C. Argetoianu: 
„Am să vă dau un dosar, un tablou comparativ de mişcarea făcută în timpul 
alegerilor printre funcţionarii dependenţi de Ministerul de Interne. Sub 
guvernul naţional-ţărănesc 349, sub guvernul actual 64". (Aplauze, mare 
ilaritate). N.I.: "lată, vă dau tabloul, d-le Ioaniţescu". D.R.I.: „Pretori 74, 
detaşări 5, prefecţi detaşaţi 2, pretori delegaţi 6, secretari ai consiliului judeţean 
2, notari mutaţi 252". N.I.: „D-le Ioaniţescu, d-ta ai fost prieten foarte multă 
vreme cu d. Argetoianu. D-ta arăţi un perfect psiholog. Nu te-ai gândit că dacă 
rămâneai cu d. Argetoianu şi se făceau alegeri, fiind d-ta prieten cu dânsul, te 
expuneai la oarecare primejdii"? (Ilaritate). D.R.I.: „Voi fi totdeauna în contra 
celor care, vrând să intre în Cameră prin uşa de din dos, justifică toate 
ingerinţele. Noi însă, pe poarta cea mare ne prezentăm în faţa corpului 
electoral". N.I.: „Noi", la d-ta este „ieri". (Ilaritate). 
D.R.I. a ridicat o chestiune personală cu N.I. care a generat următorul dialog: 
D.R.I.: „Acum, d-le profesor, o chestie personală cu d-voastră". N.I.: „A 
mea?!" D.R.I.: „Am aici o telegramă a d-voastră, pe care aş vrea, în momentul 
de faţă ... " N.I.: „Să v-o explic?" D.R.I.: „Da, căci n-am fost tocmai clar 
lămurit asupra ... " N.I.: "Eu sunt sibilic". (Ilaritate). D.R.I.: „lată telegrama: 
„D-lui prim-ministru Nicolae Iorga, Bucureşti. O stare de jale a cuprins satele 
noastre. Agenţi liberali, turmentaţi de băutură, au ocupat primăriile, ajutaţi de 
jandarmi. Sistemul propagandei prin teroare, pus la cale de liberali nărăviţi în 
rele, distruge faima şi popularitatea celui mai mare învăţat al românilor, 
Nicolae Iorga. Ne doare inima de acest atentat în contra unei mari speranţe a 
neamului. Ce răspunde d. prim-ministru şi profesor Nicolae Iorga?" N.I.: 
„Începeţi prin a mă emoţiona. Ce pot face eu faţă de vechile obiceiuri ale ţării, 
între care este şi acela de a ţine o discuţiune două ceasuri, când ne frige bugetul 
rectificat". (Aplauze prelungite îndelung). D. Teodor lacobescu: ,,Să pedepsiţi 

pe asasini". N.I. „E cineva care se teme că am să-l asasinez!" (Ilaritate). D.R.I.: 
„Eu vă mulţumesc pentru această telegramă, pentru că în ea am găsit pe acelaşi 
profesor Nicolae Iorga, pe care de 20 de ani şi ceva îl am în suflet. Eu ţi-am 
mărturisit-o totdeauna şi nu mă jenez. cu toate devotamentele şi toate 
sentimentele pe care le am". N.I.: „Vei reveni în sufletul meu, când vei termina 
discuţia. Am conştiinţa că este o ţară, care trebuie disciplinată; şi o voi 
disciplina". (Aplauze pe băncile majorităţii). D.R.I.: „Această declaraţie o 
aşteptam". N.I.: „Şi pe prietenii mei cei mai buni, toţi trebuie învăţaţi minte". 
D. J. Th. Florescu: „Să le spargem capul, ca să Ie băgăm mintea în cap". N.I.: 
„Eşti un om aşa de blând. De ce să confundăm această Cameră cu o scenă?" 
(Ilaritate pe băncile majorităţii). 
Dialog cu preotul deputat V. Alexe despre desfăşurarea alegerilor în judeţul 
Dâmboviţa. V.G.: „D. prim-ministru este rugat cu tot respectul să dea puţină 
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atenţiune". N.I.: „Eu am două urechi" (mare ilaritate). V.A.: „lată intervenţia 
mea scrisă: „D-le prefect, vă găsiţi temporar în fruntea administraţiei acestui 
judeţ, în numele profesorului Nicolae Iorga, care şi el a primit conducerea ţării 
în numele ideii de cinste, omenie, libertate, dreptate şi legalitate. Guvernul de 
azi este al profesorului Iorga, iar aci în judeţ este al d-voastră. Pentru necesităţi 
electorale, vă găsiţi alături de liberalii vechi, de care vă veţi desface a doua zi 
după alegeri. Ar fi trist şi dureros lucru, pentru frumosul nume al celui din 
fruntea guvernului şi pentru cunoscuta d-voastră onorabilitate aci în judeţ, a 
doua zi după ce vă veţi despărţi de liberali, să rămâneţi cu pete ce nu se vor 
şterge uşor, pentru multă vreme, pete pe care poate într-adins tovarăşii d
voastre de azi caută să vi le aplice". N.I.: „Ori de câte ori va fi să apăr ordinea 
şi buna rânduială în această ţară, sunt sigur de concursul unui partid istoric, 
care a luptat pentru păstrarea ordinei şi a bunei rânduieli (aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

Eu prefer să caut în istorie numele lui Ion Brătianu şi Rosetti, decât să ghicesc 
în viitor nume care se poate întâmpla să nu aibă nici o semnificaţie". (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). V.A.: „ ... am mers mai departe şi am dat o 
telegramă d-lui prim-ministru. Această telegramă este alcătuită în sensul 
următor: „Sunt pozitiv informat că în ziua alegerilor eu şi prietenii mei vom fi 
arestaţi şi împiedicaţi să mergem, la localurile de vot... Pentru d-voastră, 

întotdeauna ca şi astăzi, am avut şi am cea mai profundă admiraţie. Rog 
interveniţi la timp să împiedicaţi fapta urâtă a altora." N.I.: „N-am primit 
această telegramă. Dar chiar dacă aş fi primit-o, aş fi răspuns: „Părinte Alexe, 
întoarce-te la datina veche, căci tot aceia este mai bună" (aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). V.A.: „Râdeţi d-voastră; nu este de râs, ci de plâns". N.I.: 
„Eu nu râd, dar când se va întâmpla ca un bărbat politic, ameninţat că o să fie 
împuşcat în alegeri, va fi împuşcat, mă sinucid eu!" (Ilaritate). V .A.: „Nu este 
nevoie să vă sinucideţi, pentru că eu dacă aş fi fost la o vârstă mai puţin 

înaintată, aş fi crezut că este o farsă de prost gust. Dar eu sunt Stan Păţitul". D. 
Costin R. Sturza: „Ai mai fost împuşcat?" (Ilaritate). V.A.: „D-le prim
ministru, cer sprijinul d-voastră contra majorităţii zgomotoase". N.I.: „Părinte, 
nu vrem să te jignim; este o atmosferă mai caldă!" V.A.: „D-lor, un om care a 
predicat 20 de ani de pe amvonul bisericii, care a stat patru ani în campanie, 
făcându-şi datoria. pentru ca în urmă să aibă oasele sfărâmate şi capul spart şi 
să zacă trei luni de zile din cauza bătăuşilor liberali, nu se tratează în felul 
acesta". N.I.: „Aceasta este altă chestiune". 
N. I. intervine mereu la subiectul desfăşurării alegerilor. Aşa, când deputatul I. 
Anastasescu susţine că nu sunt elemente care să justifice invalidarea alegerilor 
din judeţul Dâmboviţa: „Aşa vorbeşte un om de bine". Când C. Dimitriu 
negase, pentru acelaşi judeţ, „complotul" împotriva lui Cesar Spineanu, căci 
oamenii aveau treburi mai serioase şi candidaţi mai grei (N. Iorga şi Şerban 

Tassian): „Brutus şi Cassius contra lui Cesar". 
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Pe marginea discursului lui Hegediis Nandos despre alegerile 
din judeţul Trei Scaune. 

Narând faptele. acesta conchisese: „ Dacă rezultatul cercetărilor 
acestei campanii va fl nefavorabil nouă. atunci ne vom resemna. iar dacă 
rezultatul va fi favorabil. cred că d-voastră veţi admite ca majoritatea 
absolută s-o primească Partidul Maghiar''. 

Mulţumesc pentru tonul în care a fost rostit acest discurs. Ori de câte ori 
ni se va vorbi în acest ton, vom fi foa1te bucuroşi să ne ţinem de făgăduiala pe 
care am dat-o ieri (aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Acum, 
hotărârea în cererea pe care o face d. reprezentant al Partidului maghiar atârnă 
de Cameră nu de banca ministerială. Ca deputat, eu am părerea aceasta: că 
odată ce instanţa supremă a luat o hotărâre, noi nu putem să ne întoarcem 
înapoi, pentru a pune în faţă calculul făcut înainte şi care a fost îndreptat pe 
urmă. Dar n-aş vrea să isprăvesc cu aceasta, care ar însemna un refuz de 
amabilitate la o cerere făcută atât de amabil. 

Minorităţii maghiare i se poate face dreptate în multe feluri: i se poate 
face dreptate rectificând anumite cifre - este chestiune de un mandat - dar i 
se poate face şi altfel. Eu sunt convins că învăţământului minoritarilor i se 
poate acorda mult mai mult decât ceea ce i s-a acordat până acum. Iar acum 
am pe banca mea o intervenţie din partea părintelui episcop Mailat, care are 
dreptate şi asigur că părintele episcop catolic al Ardealului va fi satisfăcut. 

Prin urmare, în loc să vă dau dreptate într-o chestiune electorală şi după 
aceia, câtă vreme vom avea guvernul ţării, să fim zgârciţi în ceea ce priveşte 
revendicările de un alt caracter decât cel electoral, eu prefer altfel: eu prefer 
să las Camerei hotărârea în ceea ce priveşte o chestiune electorală şi să asigur 
minoritatea maghiară că încă din anul viitor vom căuta să facem în favoarea 
ei schimbări care cântăresc cu mult mai mult decât acest act de refacere a 
socotelilor electorale, care ni se cere astăzi (aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii şi ale Partidului maghiar). 

După ce Willer Ioszef a renunţat la cuvânt. 

Dacă în această renunţare se amestecă un dispreţ, îl trimitem înapoi 
(aplauze pe băncile majorităţii)„. vă spun, dispreţul se întoarce înapoi la cine 
îl rosteşte. D-voastră urmaţi faţă de acest guvern o altă politică decât aţi urmat 
faţă de celelalte guverne. Şi veţi trage concluziunile d-voastră personal, nu 
vorbesc de partid. Ştiţi, eu sunt foarte psiholog în ceea ce priveşte figurile pe 
care le fac unii şi alţii. Şi cine va fi să critice mai mult, vor fi ai d-voastră, 
când eu le voi face bine. 
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Dialog cu Ion Mihalache pe tema desfăşurării alegerilor1 

D-le preşedinte, d. Mihalache mi-a făcut o foarte aspră lecţie, pe care nu 
o merit. 

D-le profesor Mihalache - fiindcă aşa trebuie să-ţi zic - este o lecţie a 
unui foarte dur profesor, faţă de un elev foarte rău, la un vechi călcător al 
Constituţiei şi faţă de un înşelător, în ceea ce priveşte operaţiile electorale. 
D-voastră aţi tratat pe un om pe care îl cunoaşteţi de decenii întregi, de la care 
aţi învăţat ceva, sub care v-aţi format, l-aţi tratat de la o înălţime aşa de 
mare, încât vă spun, abia am curajul să vă răspund. (Ilaritate. aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Şi pe lângă aceasta, aţi făcut apel, ca totdeauna când vorbiţi, la principii 
aşa de înalte, încât puţina mea învăţătură mă face incapabil de a răspunde 
cum trebuie. (Ilaritate. aplauze pe băncile majorităţii). 

Eu sunt un biet profesor de universitate, care nu a cerut puterea şi care 
nu a format această Cameră din oamenii săi, care nu a contribuit nici măcar 
24 de ceasuri la crearea administraţiei, aşa cum este şi nu a putut s-o schimbe, 
cum au putut anume prieteni de ai d-voastră: d. Popovici~ îmi spunea acum în 
urmă că a fost de 7 ori ministru; eu nu am fost nici măcar o clipă în măsură să 
pot îndrepta moravurile acestei ţări. 

D. I. Mihalache: A veţi prilejul acum. 
D. N. Iorga: Vă rog nu mă întrerupeţi. Eu, respectând şi dreptul 

d-voastră de a vorbi şi înălţimea la care aţi ridicat discuţia, nu am intervenit 
prin nimic ca să vă împiedic de a vorbi. Dar eu nu am avut ţara aceasta în 
mână nici odată. 

Mă întrebaţi cum este? Este păcătoasă, cum aţi făcut-o cu toţii (aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii), cu o deosebire că unii au înţeles .. . (Zgomot 
pe băncile opoziţiei). 

D. dr. N. Lupu: Nu este ţara păcătoasă, guvernele sunt păcătoase. 
(Aplauze pe băncile opoziţiei. întreruperi pe băncile majorităţii. zgomot). 

D. N. Iorga: Vorbesc atunci pentru stenografi (d. preşedinte al 
Consiliului coboară la masa stenografilor şi vorbeşte). Ţara am găsit-o 

păcătoasă de pe urma acţiunii partidelor politice, care aceste partide politice 
au avut-o în mână şi nu eu; iar eu întrebuinţez toate silinţele mele ca să 
îndrept această ţară. Nu sunt răspunzător pentru nimic din ceea ce până acum 
s-a făcut, dar voi fi răspunzător pentru ceea ce se va face de acum înainte, 
când am mijlocul de a o guverna. (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. Ion Mihalache spusese, între altele: „Regret din adâncul inimii că d. prim 
ministru Iorga ia la pasivul guvernării sale, de la început, povara imensă a unui 
sistem nenorocit, pe care l-am considerat mort pentru totdeauna, a sistemului 
Brătianu, de care se pare că înşişi liberalii azi se jenează .... Este dureros. Şi ne 
rămâne nouă sarcina să reabilităm în toată sinceritatea sa, sistemul cinstit 
parlamentar (ilaritate pe băncile majorităţii), pentru că este pavăză sigură 
menită să apere Coroana şi ţara de primejdiile practicării mai departe a unui 
sistem de abuz, lipsit de responsabilitate, sistem, care expune Coroana să 
acopere cu creditul ei pe guvernanţii datori tocmai ei să acopere Coroana cu 
răspunderea proprie constituţională... Sistem care duce la destrămarea 

sufletească dintre provincii. Căci dacă în Vechiul Regat românul ar mai putea 
să înghită astfel de lucruri, este foarte greu, foarte primejdios pentm grăbirea 
procesului de unitate sufletească, ca astfel de abuzuri să se practice cu cinism şi 
fără nici o margine în provinciile venite să vadă asfel de dreptate ... Fără dibăcia 
liberală, s-a început sistemul şi de guvernul de azi şi de o mare parte dintre 
actualii parlamentari, în aceste alegeri ... Încă o dată, d-le profesor Iorga, cu 
toată sinceritatea vă spun: Nu mi-am putut închipui niciodată că un sistem, 
împotriva căruia d-voastră v-aţi ridicat altădată, cu aceiaşi putere ca şi noi, a 
cărui victimă aţi fost deseori şi d-voastră - să fie îmbrăţişat aşa de d-voastră -
în complicitate cu autorii lui şi să vă inauguraţi guvernarea tocmai prin 
folosirea acestui sistem pe care l-aţi detestat". 

2. Şt. Popovici era raportor la discutarea alegerilor şi susţinuse o contestaţie 

pentru că: buletinele n-au fost făcute potrivit legii (în două pagini, nu în patru); 
un birou de secţie s-a format cu persoane străine; procesul verbal la un dosar nu 
fusese iscălit de delegaţi. În încheiere spusese: „Ţin să fac o declaraţie: Nu 
există nici un basarabean care să creadă că aceste fapte pot fi imputate, pot fi 
reproşate d-lui prim ministru Nicolae Iorga". Totuşi N.I. a explodat: „Daţi-mi 
voie. D. ministru Nicolae Iorga, după felul cum poate să fie primită o declaraţie 
sincer făcută a unor oameni cu care a avut şi legături de prietenie, d. ministru 
Nicolae Iorga se uită cu ochii cu care se poate uita, ai unui om de vârsta sa, cu 
trecutul său, atunci când este maltratat cum am fost acum câtăva vreme. Mă 
siliţi să nu vă răspund nimic, absolut nimic. Ignoraţi această bancă ministerială, 
adresaţi-vă cui voiţi, sunt incapabil de a răspunde cui introduce în această 

Cameră astfel de moravuri. (Aplau:e prelungite pe băncile majurităţii) .... Nu, 
sunt inamic al patriei mele, sunt insultător al ţării mele, eu sunt omul care vrea 
răul ţării mele şi care o batjocoreşte!" (întreruperi). 
După ce dr. N. Lupu ricanase: „Ţară păcătoasă, Parlament inexistent, atunci 
înseamnă că este preşedinte /de Consiliu/ în nori, cu picioarele deasupra 
pământului ... ". N.I. „Aţi mai făcut şi alte mari greşeli faţă de mine şi le-aţi 

recunoscut. Vă aştept şi nu departe, în câteva luni de zile, şi îmi veţi face din 
nou declaraţiile care le-aţi făcut măcar de 3 ori în viaţă, arătându-vă că vă pare 
rău că m-aţi insultat. Aştept acest moment". Dr. N.L. a răspuns concesiv: 
„Fiindcă aceasta nu este o chestiune personală între mine şi d. profesor Iorga, 
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îmi rezerv toată libertatea şi toată largheţea de discuţiune la Mesaj. când vom 
discuta tot acest proces, cu tot ce este în d-sa şi ca maximum de rău şi ca 
maximum de bine când sta aici (arătând banca pe care o ocupa în opoziţie d. 
profesor N. Iorga, preşedintele Consiliului) şi ce este în d-sa şi ca maximum de 
rău şi ca maximum de bine când este acolo" (arătând spre banca ministerială). 
(Exclamaţii pe băncile majorităţii, zgomot, întreruperi). N.I. a replicat tăios: 
„De la insultători nu primesc laude". 
În cursul aceleiaşi şedinţe, după ce N. Georgescu Tulcea vorbise plicticos 
aproape două ore despre alegerile de la Tulcea. A.C. Cuza îi ceruse să 

„concentreze puţin", iar el insistase că are dreptul la două ore, N.l. a observat: 
„Da, dar despre chestiune. Oamenii de bun simţ introduc mai puţină lectură". 
În continuare, Teodor lacobescu vorbise la fel de mult şi N.I. îl cenzurează: 
„Sunt alte interese mai mari decât vorbirea dumitale". 

Despre alegerile din judeţul Vlaşca. În replică cu D.R. Ioaniţescu 1 

D-ta ştii că d. Pascal este om în vârstă şi puţin bolnăvicios şi apoi mai 
este ceva: dacă primarii d-tale n-ar fi făcut politică de partid înverşunată, 
multe lucruri nu s-ar fi petrecut. (Aplauze). De ce să nu fim sinceri? 

D. D. R. Ioaniţescu: Sunt foarte sincer când vă afirm că prefectul 
Avram este tot ce poate fi mai decăzut moralmente. 

D. profesor N. Iorga: Dragă d-le Ioaniţescu, ştii că am dreptate. Dacă 
n-ar fi intrat politica în orice, ar fi fost altfel de alegeri. Este infectată toată 
ţara de politică. Acesta e adevărul. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii 
şi ale Ppartidului Naţional Liberal). 

D. D. R. Ioaniţescu: O-lor, eu cred că d. prim-ministru are dreptate, căci 
dacă n-ar fi infecţiunea politică, n-ar rămâne prefect d. Avram peste d. Pascal. 
Prefectul Avram, care administrează pe iorgişti; prefectul Avram care a intrat 
în conflict cu organizaţi unea liberală; prefectul Avram care a intrat în conflict 
cu magistratura şi cu toate autorităţile din Vlaşca! Da, menţineţi-l ca să 
ilustreze şi mai bine „ritmul nou" pe care vreţi să-l întronaţi. 

V-am spus că a arestat reprezentanţi ai învăţământului. Iată acum o 
fotografie care arată cum primarii aleşi au fost arestaţi şi trimişi cu jandarmii, 
distanţă de 140 de km pe jos, până la Giurgiu. 

Au fost arestaţi în acest fel primarii Mănoila din Bila, Croitoru din 
Călugăreni, Marin din Zădărici. 

V-am comunicat toate acestea, d-le prim-ministru, când v-am găsit din 
întâmplare la consiliul eparhial. Şi atunci mi-aţi dat şi un mandat către 

partidul meu. 
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D. profesor N. Iorga: Mi-ai spus că nici nu crezi că o să ieşiţi 30. Eu 
te-am asigurat că o să ieşiţi 30. Încaltea să spunem ce s-a întâmplat. 
(Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Ştiam, d-le profesor, că sunteţi istoric, dar nu ştiam 
că sunteţi şi matematic. Eu am spus că 30 de mandate luăm sigur noi, şi mi-aţi 
spus: Nu era mai bine să vă dau eu 30? Am răspuns: E mult mai bine să le 
luăm noi decât să ne daţi d-voastră, pentru că nu voiam să păţim ceea ce au 
păţit amicii d-voastră liberali, o capitis diminutio, şi să ni se spună că suntem 
„miluiţii" guvernului. Treizeci, dacă suntem ieşiţi în felul cum am ieşit, cu 
toate .,drăgălăşeniile" de speţa prefectului Avram, e mai bine decât 60 
mandate căpătate prin bunăvoinţa guvernului. 

După ce v-am reclamat d-voastră, d-le prim-ministru, cele ce comite 
prefectul Avram şi aţi ascultat cu serioasă luare aminte, precum faceţi de 
altfel totdeauna, căci chiar când s-ar părea că nu urmăriţi o discuţiune, o 
urmăriţi totuşi foarte bine, aceasta o ştiu cei ce vă cunosc. 

D. profesor N. Iorga: Când sunt aşa de drăguţi ca d-ta, îi şi iubesc. 
(Ilaritate). 

NOTE 

I. D.R.l. criticase felul de desfăşurare a alegerilor, amintind că un cap de listă era 
subsecretar de Stat, cum fusese şi el. N. I.: „Dar dumneata ai fost şi ministru, 
vai, prea scurt!" D.R.l.: „Eu vorbesc de timpul alegerilor generale, domnule 
profesor". N.l.: „Eu mi-am adus aminte de ministeriatul dumitale". Apoi D.R.I 
lansase o adevărată filipică împotriva prefectului Pascal. „acest dement" . N.I.: 
„Domnule Ioaniţescu, să vă spun, dacă Pascal ar fi fost un funcţionar, dacă 
celălalt ar fi fost omul meu, atunci lucrurile s-ar schimba. Dar administraţia 
ţării prezintă oamenii care îi vedem. Eu nu pot să-i cercetez, eu n-am 
administrat niciodată, sunt oameni pe care ni i-a dat ţara. moştenire de la toate 
regimurile dinainte (aplauze pe băncile majorităţii). D.R.I şi-a continuat 
acuzele şi N.I. explică: „Eu am văzut pe prefect şi pe căpitan atunci când am 
mers la Giurgiu şi m-au întâmpinat în marginea judeţului. Eu le-am dat 
recomandaţia în drum şi am spus: Alegerile vor fi libere. Afară de cei care 
cutreieră judeţul Prahova şi puţintel şi judeţul Vlaşca, răspândind manifestele 
pe cari le am eu. dar nu vreau să ţi le arăt, numai pentru aceia se vor lua 
măsurile trebuitoare. Ceilalţi vor fi absolut liberi. lată instrucţiunile date de 
mine şi prin urmare aceasta era intenţiunea guvernului. Ceea ce s-a făcut 

dedesubt, sunt iarăşi. cum am spus, păcatele acestei ţări, pe cari cu toţii trebuie 
să ne străduim a le îndrepta". (Aplauze pe bi'lncile majorităţii). 
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Şedinţa din 1 7 iunie 1931 

Despre alegerile din judeţul Dâmboviţa. 
Replică preotului deputat V. Alexe' 

D. N. Iorga: D-le preşedinte, mulţumesc foarte mult pentru intervenţia 
d-voastră. Nu e nimic mai plăcut, decât ca în viaţă, într-un loc, într-un mediu 
- mediul acesta cultural al nostru - unde inteligenţa este uneori o floare rară, 
să întâlnească cineva oameni de inteligenţa d-voastră, care, în momentele în 
care trebuie rechemată la inteligenţă partea cealaltă, intervine totdeauna. 

O-lor, în comunicaţia părintelui Alexe sunt trei lucruri. E partea dintâi, 
pentru care îi sunt foarte mulţumitor. 0-nealui a restabilit adevărul în ce 
priveşte atitudinea şi viaţa unor magistraţi, pentru care, ca şi pentru 
magistratura în genere, trebuie să avem toată stima. (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Pentru partea aceasta îi mulţumesc, şi cineva care restabileşte dreptul 
magistraţilor de a fi respectaţi îşi ia angajamentul pentru d-sa şi pentru 
partidul din care face parte, că niciodată nu se vor mai auzi, măcar din partea 
d-nealor, de la tribună, acuzaţii ca acele care s-au auzit ieri şi într-un astfel de 
ton la adresa unor magistraţi, fără să fi fost constatat nici un abuz şi fără să fi 
făcut vreo cercetare obiectivă. Guvernul este dator să mulţumească oricărui d. 
deputat care ar ajuta la restabilirea acelui prestigiu al autorităţii de care ţara 
are nevoie aşa de mult. 

Al doilea, d-nealui a ridicat chestia, foarte neplăcută pentru mine, a 
strigătelor cu care a fost întâmpinată o declaraţie a mea. 

Repet că ori de câte ori se vor produce astfel de strigăte, eu mă voi 
coborî la masa stenografilor şi voi vorbi acolo, fiindcă, nu numai în ce 
priveşte o respectabilitate personală, pe care am dreptul să mi-o atribui, dar în 
ce priveşte respectabilitatea acestui loc, eu nu sunt ca să mă întrec cu oameni 
care, neputând vorbi, strigă; care, neputând gândi, insultă (aplauze pe băncile 
majorităţii) şi care, neputând simţi, trec dincolo de marginile omeniei în care 
trebuie să ne închidem cu toţii. (Aplauze pe băncile majorităţii şi ale 
Partidplui Naţional Liberal). 

Imi pare foarte rău că am fost întrerupt în momentul acela de strigăte, 
pe care nu puteau să le provoace - v-a explicat-o d. preşedinte şi voi adăogi 
şi eu ceva - cuvintele pe care le-am rostit. 

Eu am spus, în momentul când am fost întrerupt, că unii îşi dau seama 
că în trecut sunt greşeli şi s-au arătat dispuşi - şi le sunt adânc recunoscător -
a sprijini un guvern fără caracter de partid, care vine numai pentru a face 
lucruri pe care un guvern cu caracter de partid le-ar putea face cu foarte mare 
greutate. 
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Prin urmare, trebuie să spun că din partea deputaţilor care sunt acolo 
(arată spre băncile Partidului Liberal de sub preşedinţia d-lui 1 G. Duca), eu 
întâmpin un concurs pe care aş fi dorit să-l am de la toţi reprezentanţii tuturor 
partidelor, când vin să-mi jertfesc bătrâneţile mele pentru binele ţării, fără nici 
un profit pentru mine, care nu am nevoie de profit politic, fără nici un profit 
pentm partid, pe care nu-l reprezint aci. (Aplauze pe băncile majorităţii şi ale 
Partidului Naţional Liberal). 

Iar în ce priveşte judecata mea pentru patriotism, mi-ar fi ruşine mie 
dacă aş adăogi un cuvânt (majoritatea şi reprezentanţii Partidului Naţional 
Liberal de sub preşedinţia d-lui 1 G. Duca, în picioare. ovaţionează 

îndelung). 

NOTE 

I. Vezi asupra, intervenţiei lui V. Alexe. A. C. Cuza, preşedintele de vârstă al 
Adunării, reluase spusele lui N. Iorga la aserţiunile lui V.A. 

Despre legăturile lui cu basarabeanul I. Buzdugan 1 

D-le Modreanu, o scurtă întrerupere. Ai adus înainte legăturile mele cu 
d. Buzdugan. 

Eu ţin să spun limpede că d. Buzdugan n-a fost atras de ceea ce numeşti 
d-ta elegant, .,miros de friptură". D. Buzdugan a fost secretarul Sfatului care 
ne-a dat nouă Basarabia (aplauze pe băncile majorităţii) şi în momentul 
acesta între naţionalismul d-sale şi naţionalismul meu s-a făcut o legătură pe 
care nimeni nu o poate sfărâma (aplauze pe băncile majorităţii). La Iaşi, în 
timpul războiului, când bolşevicii voiau să pătrundă în Palat să aresteze pe 
Regele Ferdinand, datorăm cu toţii d-lui Buzdugan că şi-a riscat viaţa, 

amestecându-se în negociaţiile bolşevicilor de la Socola, pentru a informa în 
fiecare moment guvernul român şi a scăpat în felul acesta Tronul din cea mai 
mare primejdie prin care a trecut (aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Buzdugan este un scriitor de foarte mare merit, cel mai talentat 
scriitor pe care l-a dat Basarabia şi aceasta, între un cărturar ca mine şi un 
scriitor ca d-nealui, este a treia legătură. Iar d-nealui nu a venit după nici un 
miros de friptură, şeful d-sale a venit şi a negociat cu mine zile întregi pentru 
participare pe listele Uniunei Naţionale ... 
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O voce de pe băncile Partidului Ţărănesc: A fost solicitat. 
D. profesor N. Iorga: Ce ştii d-ta! (întreruperi) N-am putut oferi mai 

mult de 30 de locuri şi, atunci, faţă de această ofertă a mea, o parte din 
membrii Partidului Ţărănesc au mers împreună cu şeful lor către o luptă 
electorală inutilă, iar altă parte, pe baza raporturilor stabilite de însuşi şeful 
lor, au mers în legătură cu mine, atunci când şeful lor personal nici nu m-a 
înştiinţat niciodată care sunt motivele pentru care a fost ruptă o înţelegere în 
care d-nealui a declarat că pune tot sentimentul d-sale şi toată dorinţa de a 
sprijini acest guvern, în rândul întâi pe d-sa, pe colaboraţia d-sale. Eu am 
datoria să apăr aici onoarea oricui şi, în rândul întâi, onoarea oamenilor de 
bine care m-au înţeles şi m-au urmat în folosul ţării. (Aplauze prelungite şi 
Îndelung repetate pe băncile majorităţii. strigăte de „ bravo"). 

NOTE 

I. Ion Modreanu declarase că la Someş alegerile fuseseră corecte, în schimb la 
Cetatea Albă I. Buzdugan se rugase de N.l. să-l treacă pe listă, „să-l treacă la 
friptură". Pentru l.B. vezi, mai recent, cele 2 voi. de Scrieri, ed. Mihai şi 
Teodor Papuc, Chişinău, 2015. 
Tot în această şedinţă are un dialog cu deputatul I. lsac, „reprezentant al Ligii 
împotriva cametei". N.l.: ,,Veniţi la contestaţie. D-voastră faceţi teoria cametei. 
Vom avea ocaziunea s-o auzim altădată„. Mă înscrieţi şi pe mine în contra 
cametei dar şi în contra Ligii (aplauze şi ilaritate pe băncile mc!jorităţii). 
Camăta este rea, dar agitaţia este mai rea decât toată camăta (aplauze pe 
băncile majorităţii şi ale PNL). 

După ce lsac spusese că în secolul XX nu mai sunt deosebiri „între 
protipendadă şi clasele de jos", N.l. replicase: „boier înseamnă un om care nu
şi reneagă sângele cel bun''. S-a făcut rumoare şi N.I. a cerut: „Rog pe domnii 
stenografi să-mi comunice ce se strigă de acolo, ce nu se aude până aici şi altfel 
dacă d-voastră scrieţi lucruri care nu le-am auzit, rog pe d. preşedinte să nu le 
treacă în procesul verbal''. 

La discuţia validării mandatului lui lmre Aladar, din partea Blocului 
muncitoresc ţărănesc, la Bihor, Apostol Zamfir spusese că s-au ţinut întruniri la 
Oradea cu ţărani aduşi „cu jandarmii", unde vorbise şi N.I. A urmat un dialog: 
N.l.: „Unde?" A.Z.: „La Oradea noi nu am avut voie să vorbim''. N.I.: „N-am 
vorbit ţăranilor. De ce afirmaţi lucruri care nu le ştiţi?" A.Z.: „Am fost martor 
ocular şi am văzut ţărani aduşi de jandarmi". N.I.: „Domnule, dă-mi voie, te 
rog. Eu am vorbit în sala prefecturii; am făcut o conferinţă în sala prefecturii 
înaintea intelectualilor. Iar dacă se va dovedi că am făcut un îndemn electoral, 
atunci ai dreptate dumneata să mă judeci în chipul cel mai aspru. Dar, te rog, 
când nu ştii un lucru, nu-l afirma". A.Z. a stăruit că N.I. a vorbit ţăranilor. N.I.: 
„Daţi-mi voie, nu vreau să-l las cu părerea că eu sunt un fel de negustor de 
minciuni ca să-l înşel pe dumnealui. Domnule, n-am recomandat nici o listă, n
am făcut nici o propagandă electorală, dar n-am hotărât să se coasă gura 
nimănui, domnule (aplauze). Şi mai adaug ceva, domnule deputat. Uite, soarta 
mă favorizează ca pe orice om cu dreptate, ce am vorbit eu acolo, la Oradea şi 
la Cluj profesorilor, a fost stenografiat şi tipărit şi diseară vă trimit volumul". 
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Şedinţa din 18 iunie 1931 

Replică la un omagiu făcut de Istrate Micescu 1 

Domnule preşedinte şi d-lor colegi, eu m-am ascuns şt d-voastră aţi 
sfârşit prin a mă descoperi. 

Îmi pare foarte bine, şi-mi pare foarte rău. 
Îmi pare foarte bine pentru sentimentele pe care d-voastră binevoiţi să 

mi le exprimaţi; îmi pare foarte rău, fiindcă discreţia mea a suferit şi sufăr 

acum mai mult, când găsesc aşa de greu cuvintele prin care să vă arăt 
sentimentele mele. 

Dar înainte de a încerca să găsesc o explicaţie a acestei manifestaţii pe 
care v-o spun în toată sinceritatea, am convingerea de a o fi meritat prea 
puţin, ori unde şi încă mai puţin decât aiurea, aici, eu sunt dator să mulţumesc 
devotatului preşedinte al acestei Adunări. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii care în picioare. aclamă pe d. A. C Cuza), care a dovedit că în 
România, moşnegii pot face minuni; moşnegi, ca dumnealui şi doresc să am 
putinţa să-mi spuneţi şi mie, că fără a face minuni, şi eu am putut, urmând 
exemplul unui lung şir de înaintaşi, să aduc peste vârsta mea, oarecare servicii 
ţării. A sfârşi în trei zile validările acestea grele, în care erau şi lucruri, cu 
privire la care să-mi fie permis a-mi arăta adânca părere de rău că nu am 
mulţumit pe toată lumea; a isprăvi în trei zile partea aceasta delicată şi 

dureroasă, care precede lucrări pe care le doresc spornice, aceasta este 
într-adevăr o minune. Şi îmi aduc aminte de cuvintele cu care venerabilul şef 
al poporului cehoslovac se exprima într-o scrisoare pe care a avut nesfârşita 
bunătate de a o adresa şi de a-mi îngădui să o şi public. Spunea preşedintele 
Massaryk: ,,Totuşi, este bine că în Europa aceasta de după război au rămas 
câţiva profesori". (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. preşedinte Cuza, d. profesor Cuza şi prietenul meu de lungi ani de 
zile, Cuza, (aplauze prelungite pe băncile majorităţii) este unul dintre aceştia. 
Acum ce a fost la mijloc între cutare oameni din această Cameră, începând cu 
d. preşedinte şi mergând până la aceia cu cari într-un moment, împrejurarea a 
făcut să schimb cuvinte care nu erau de cea mai perfectă prietenie, este şi 

aceia, dar eu încep prin a spune ca eu însumi să fiu iertat, dacă prin atitudinea 
mea am putut provoca, în orice grupare şi la orice om, cel mai mic moment de 
nemulţumire. (Aplauze prelungite. unanime). 

D. Duca intră în aceeaşi categorie. Dar nu voi uita niciodată zilele de 
îngrijorare, de tristeţe şi de speranţe de la Iaşi. Şi să fi stat a întrebuinţa un 
limbaj care este al afacerilor, dacă este vorba de poliţă, apoi d. Duca plăteşte 
aşa de elegant astăzi poliţa, pe care am tras-o eu asupra Patiidului Liberal, la 
Iaşi (ilaritate. aplauze prelungite pe băncile majorităţii), în zilele acelea în 
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care am declarat oricui că aşi săvârşi un păcat faţă de ţară dacă n-aş ajuta pe 
aceia care ne conduceau pe toţi, în momentul de supremă încercare, oameni, 
care singuri, în acele momente, puteau să ne conducă. Tot aşa, d-le Duca, şi 

d-voastră, care aparţineţi altor partide, şi care aţi vorbit sau numai aţi gândit şi 
chiar aceia cari v-aţi trudit să înăbuşiţi amintiri şi să împiedecaţi sentimente; 
ei, bine, eu am credinţa aceasta că în momentul de faţă întâmplarea a făcut că 
eu şi cu prietenii care mă înconjoară, suntem chemaţi să îndeplinim un lucru, 
pe care alţii l-ar îndeplini mai greu decât noi. Am sentimentul acesta că este o 
mare datorie de îndeplinit faţă de ţară şi această datorie o poate îndeplini un 
profesor, nu un profesor tânăr care poate să aibă speranţe şi aşteptări, ci un 
profesor de vârsta mea, care simte bine că partea cea mai însemnată din viaţa 
lui s-a încheiat. Sunt convins că este un lucru mare şi greu de făcut, că acest 
lucru nu poate fi îndeplinit de cineva care este, înainte de toate, un om politic 
şi care are un partid în jurul său; că lucrul acesta trebuie făcut cu un sentiment 
de perfectă frăţie între toţi şi cu un absolut sacrificiu din partea celor care sunt 
la guvern. Cred că aceasta v-a îndemnat să-mi daţi ceasul acesta, pe care-l voi 
socoti ca unul din cele mai frumoase ale vieţii mele şi unul din cele care 
cheamă asupra mea mai multă răspundere. (Aplauze prelungite). 

D-le preşedinte şi d-lor deputaţi, fără deosebire de partid şi de grupare 
politică, noi cu toţii, în momentul acesta, nu facem altceva decât servim. 
Servim, în înţelesul cel mai desăvârşit şi cel mai absolut al cuvântului. Servim 
Tronul, servim ţara. Dacă vreodată s-ar vedea că noi am ieşit din această 
strictă misiune de a reface ţara sub raportul material şi de a trezi într-însa o 
viaţă morală, care este numai adormită, vă rog să grăbiţi momentul în care noi 
ar trebui să părăsim aceste lucruri. Nu le-am cerut, nu le-am dorit, nu le-am 
uzurpat în dauna nimănui. Facem ce putem în împrejurări în care alţii, cu mai 
multe mijloace, ar putea face totuşi mai puţin. 

Am ţinut să spun lucrurile acestea, care trec dincolo de rostul 
cărturarului şi ating situaţia politică de astăzi, pentru ca nimănui din cei care 
s-au manifestat să nu-i pară rău de ceea ce a spus şi, fără nici un gând, să fac 
să le pară rău celor care nu s-au reunit în exprimarea sentimentelor d-voastră. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Tuturor le cer un singur lucru: Să cruţe cât pot liniştea şi odihna acestei 
ţări, care suferă de multe suferinţe şi pe care o putem îndrepta numai cu toţii 
împreună. 

Daţi-mi, cum am spus şi acestui bun popor, atunci când am cutreierat 
ţara de două ori, daţi României un mic răgaz, sub un guvern fără caracter de 
partid, pentru ca să se refacă şi după aceea, ce pot eu şti ce va pregăti viitorul? 
Dar pentru ca să fac puţinul bine la care credem că am putea ajunge, pentru 
aceasta eu doresc ca manifestaţia de astăzi, nu numai să se menţină, dar şi să 
se întindă şi în cazul acesta, eu voi fi auzit şi de la alţii ceea ce nu am auzit, 
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dar ceea ce sufletul meu a simţit. (Aplauze pe băncile majorităţii. ale 
Partidului Naţional Liberal şi ale Ligei Apărării Naţionale Creştine: 

Camera. în picioare. aplaudă îndelung). 

NOTE 

I. N.I. împlinise 60 de ani la 5/17 iunie, ceea ce a provocat manifestarea din 
Cameră. 

În aceeaşi şedinţă, C. Leancă revenise la alegeri, spunând că la Bălţi „s-au 
petrecut sălbătecii nemaipomenite'', iar la laşi N.I. ar fi vorbit cerând 
desfiinţarea Chişinăului ca centru administrativ. N.I. explică: „Nu, iată ce am 
spus. Am spus că trebue reconstituită vechea Moldovă, care înseamnă un 
organism, pe când şi Bucovina şi Basarabia sunt lucruri creiate de străini, sunt 
bucăţi zmulse din Moldova cea veche. Aceasta am spus". C.L., furios, l-a 
acuzat că vrea să desfiinţeze hotarul material; or, trebuie desfiinţat hotarul 
sufletesc dintre România şi Basarabia. N. I. a răspuns: „Dar nu am făcut-o eu. 
Vă urâţi între d-voastră şi din această cauză se ajunge la lucrurile acestea triste 
care se povestesc aici şi care răzbat în străinătate. Eu mai bine aş înghiţi două 
palme în obraz decât să ştie străinătatea că m-a lovit fratele meu" (aplauze) 

Tot acum dialoghează cu Ion Mihalache. Acesta ceruse cuvântul şi N.I.: 
„Domnule Mihalache, mi-a frică după ziua de ieri să nu mai păţesc odată la fel, 
încât te las să vorbeşti, dar eu nu spun nimic, poţi să spui ce vrei". l.M. spusese 
că „abuzurile se desfiinţează prin pedepsirea făptaşilor". N.I.: „Dar de unde ştii 
dumneata că nu am să pedepsesc? Vorbeşti cu mine parcă ai fi tatăl meu 
(ilaritate). Sunt un bătrân onest, nu-mi da lecţii continuu, fiindcă nu mă lasă 
vârsta să le primesc de la un om tânăr ca dumneata. Ori sunt om de treabă la 60 
de ani ori nu sunt om de treabă şi atunci nici zece Mihalache nu mă fac om de 
treabă la vârsta mea". 

Un schimb acid de replici cu Lucreţiu Pătrăşcanu, pe tema invalidării 

Blocului pe care îl reprezenta: „Domnul Iorga poate să râdă, domnia sa ştie mai 
bine decât mine că acest guvern este guvernul dictaturii fasciste în România, 
guvernul violentării permanente a drepturilor şi libertăţilor maselor„. România 
se pregăteşte de război şi se pregăteşte de război antisovietic pentru că este 
singurul duşman veritabil al burgheziei din întreaga lume". N.I.: „Nu pot 
admite să se spună în această Cameră că România se pregăteşte de război 
împotriva oricui. România se pregăteşte ca să apere civilizaţia împotriva 
bandelor care vor s-o distrugă". 

Candidaţii Blocului au fost invalidaţi la Satu Mare. 
Lucrările de validare erau pe sfârşite şi N.I. optează pentru calitatea de 

deputat de Ilfov (mai fusese ales la Alba, Sibiu, şi Cernăuţi). În încheiere, i-a 
mulţumit lui A.C. Cuza pentru felul cum a condus lucrările de validare: 
„Domnule preşedinte, acum, încă odată, guvernul trebuie să vă arate adânca sa 
recunoştinţă pentru felul exemplar cu care d-voastră aţi condus dezbaterile atât 
de grele. Munca d-voastră întrece marginile obişnuite ale puterii omeneşti. 
Dacă această Adunare a avut atitudinea pe care a avut-o, de la locul unde 
sunteţi d-voastră a venit îndemnul (aplauze). Eu v-aş ruga, domnule preşedinte, 
ca după ridicarea şedinţei să binevoiţi a trece un moment în camera miniştrilor, 
unde cred că inima d-voastră va avea o mulţumire pe care i-am pregătit-o". 
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Şedinţa din 22 iunie 1931 

Pe marginea opţiunii dr. Iuliu Haţiegan de a fi declarat ales deputat 
de Făgăraş şi nu de Mureş 

D-le preşedinte, ţin să spun că declaraţiunea dintâi a d-lui Haţiegan nu 
era destinată biroului; era un lucru între d. Haţiegan şi mine şi, prin urmare, 
singura declaraţiune menită biroului este acea pe care aţi primit-o pe urmă. D. 
Cuza ştie foarte bine că era un simplu act de natură personală şi privată, era o 
propunere a d-lui Haţiegan şi eu am socotit că este mai bine altfel, pentru 
motive care nu privesc Camera. Şi atunci, d. Haţiegan, potrivit cu 
angajamentul luat înainte, a prezentat cererea pe care d-voastră o aveţi în 
mână. 

Să nu se supere dl. Radovici, dar aşa a fost. 
D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: În explicaţiunea d-lui pnm-

ministru se cuprinde singura soluţiune a chestiunii care s-a ridicat. 
D. Brătănescu a cerut cuvântul tot la sumar? 
D. D. Brătănescu: Am cerut cuvântul.„ 
D. C. Stoianovici: Tot în aceeaşi chestiune? 
D. D. Brătănescu: Da. 
D. C. Stoianovici: Cerem închiderea discuţiei. Faţă de explicaţiunile 

d-lui prim-ministrn nu mai aveţi nimic de adăugat. 
D. /. Răducanu: Ştiam că d. Stoianovici nu este ales vice-preşedinte, dar 

face pe vice-preşedintele! 
D. C. Stoianovici: Nu fac pe preşedintele, dar fac pe omul de bun simţ. 
D. profesor N. Iorga: La ce articol din regulament aţi cerut cuvântul? 

Când se cere cuvântul în chestiune de regulament se arată şi articolul din 
regulament. Eu am fost preşedintele acestei Camere, în care d-voastră aţi 
intrat pentru prima oară. 

D. D. Brâtănescu: D-le prim-ministru, eu nu discut chestiunea optării 
d-lui Haţiegan, dacă este pentru Făgăraş sau pentru Mureş. Aceasta este o 
chestiune care-l priveşte pe d-sa personal. Eu am cerut cuvântul în chestiune 
de regulament. 

D. profesor N. Iorga: Dar în legătură cu ce articol din regulament? 
D. D. Brătănescu: În legătură cu toate articolele din regulament. 
D. profesor N. Iorga: Aceasta nu se poate. Trebuie să arătaţi precis la 

care anume articol din regulament vă referiţi. Aşa oricine poate cere cuvântul 
în chestiune de regulament şi să ţină pe loc lucrările Camerei. 

D. D. Brătănescu: Este o chestiune de principii regulamentare. 
D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: Consult Adunarea dacă vrea să 

asculte pe d. Brătănescu. 
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Voci: Închiderea discuţiei. Chestiunea este tranşată. 
D. D. Brătănescu: Este o chestiune care nu convine nici d-lui prim

ministru Ji nici d-voastre majoritate, şi pentru aceasta nu-mi permiteţi să 
vorbesc. In primul rând este vorba de modul cum trebuie să fim conduşi. 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: Art. 35 din regulament vă obligă 
pe d-voastră ca atunci când cereţi cuvântul la regulament, să ne arătaţi anume 
la ce articol doriţi să vorbiţi. 

Voci: Închiderea discuţiei. 
D. D. Brătănescu: Cer cuvântul contra închiderii discuţiei. 
D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: A veţi cuvântul. 
D. D. Brătănescu: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am venit la această 

tribună ca să vă arăt o neregularitate care s-a petrecut în şedinţa de sâmbătă 
seara, când era preşedinte d. profesor Cuza, ca preşedinte de vârstă şi, înainte 
ca onor. Camera să ştie despre ce vreau să vorbesc eu, a cerut închiderea 
discuţiei. Nu înţeleg ca înainte de a se şti despre ce vrea să vorbească un 
deputat să se ceară închiderea discuţiei. De la această tribună protestez contra 
acestui sistem care se inaugurează în prima şedinţă a acestei Adunări 

prezidate de d. preşedinte, profesor Pompeiu. Cu această ocazie ţin să arăt 
neregularitatea produsă sâmbătă, în ce priveşte optarea d-lui ministru 
Haţiegan. S-a depus această optare a d-lui ministru Haţiegan pentru locul de 
la Făgăraş, unde al doilea pe listă era d. Oromolu. Această cerere a d-lui 
Haţiegan, cum a spus d. prim-ministru, a fost depusă la birou şi a fost luată de 
către un funcţionar al Camerei, d. Nabetide, şi dusă d-lui Duca. D. Duca a dus 
această cerere d-lui prim-ministru Iorga, cu alte cuvinte d. Duca îşi închipuie 
că poate cenzura toate lucrările Adunării. 

D. profesor N. Iorga: Dl. Duca poate avea raporturi personale cu mine, 
fără să te întreb pe d-ta. (Aplauze pe băncile majorităţii şi ale Partidului 
Naţional Liberal). 

Şedinţa din 24 iunie 1931 

Omagiu lui Dimitrie Greceanu 

D-le preşedinte, onorată Cameră, guvernul se asociază din toată inima 
la omagiul care se aduce memoriei lui Dimitrie Greceanu. Nu numai fiindcă 
el a căzut, aş zice, pe front, stând în rândurile acelora care apărau, în 
momentul acela, cum apărăm şi noi acum, societatea românească, împotriva 
nebuniei roşii, dar şi pentru un alt motiv: Dimitrie Greceanu, într-adevăr, a 
fost un om foarte puţin cunoscut, chiar în Iaşi. 
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Cu toată situaţia sa de şef de partid şi cu tot marele loc pe care şi l-a 
creat în partidul său, foarte puţină lume ştie, şi mă bucur că sunt dintre aceia 
care o ştiu, ce cultură largă, ce mare iubire pentru trecut, ce înţelegere pentru 
tot ce înseamnă acea tradiţie, din care venea însăşi neamul său, a reprezentat 
Dimitrie Greceanu. 

Îmi aduc aminte de o seară petrecută la Stânca, în care el mi-a arătat 
comorile Roznovăneşti care se păstrează acolo. Şi mi le-a arătat nu aşa cum le 
arată un colecţionar, ci ca omul cuprins de o nesfârşită dragoste pentru cea 
din urmă bucăţică de hârtie în legătură cu acela a cărui moştenire în materie 
de documente istorice şi literare o avea el, cineva care nu este mai puţin în 
istoria literaturii româneşti decât poetul Costache Conachi. El a fost 
păstrătorul arhivelor lui Costache Conachi şi anume versuri foarte frumoase, 
absolut neştiute, le-am cules din mâna lui Dimitrie Greceanu. 

Nu este de mirare că un om care era aşa de stăpânit de isprăvile 
îndeplinite de înaintaşii săi, bunii boieri moldoveni, dintr-o rasă care, din 
nenorocire, se istoveşte şi care a adus ţării servicii aşa de mari, că un om care 
avea acest sânge, la începutul războiului s-a înscris în rândurile oştirii şi, fără 
să fi avut măcar tresa de ofiţer, s-a aşezat în primele rânduri ale apărătorilor 
acelui pământ moldovenesc de care era legată întreaga fiinţă a sa. 

Iar dacă luptătorul de la 1916, dacă boierul de la Stânca, adâncul 
cunoscător al trecutului a fost pe lângă aceasta şi un om de o desăvârşită 
discreţie, eu cred că aceasta a fost însuşirea lui de căpetenie şi într-o societate 
în care foarte adeseori obrăznicia a fost încununată cu succes, noi ne 
închinăm adânc aceluia care, putând să fie mai mult, s-a mulţumit să fie atât, 
adică atât de mult 1

• (Aplauze unanime, prelungite şi îndelung repetate). 

NOTE 

I. Dimitrie Grecianu ( 1859-1920) jurist, ministru în mai multe rânduri, partizan al 
lui Take Ionescu. A murit în urma rănilor căpătate în atentatul de la Senat din 8 
decembrie 1920, iniţiat de comunişti. 

Respinge acuzaţia că ar desfiinţa mai multe şcoli 

D-le preşedinte, onorată Cameră, eu nu suprim nici o şcoală 1, numai 
cât în a doua jumătate a anului Statul nu este în stare să întreţină un număr de 
şcoli. 

Şcolile acestea rămân; noi însă rugăm comitetele şcolare, care au 
oarecare îndatoriri şi mijloace pentru a acoperi aceste îndatoriri, să ia pe 
seama lor cea mai mare parte din cheltuieli. Profesorii rămân, profesorii 
definitivi au drepturi câştigate, prin urmare, profesorii nu sunt ameninţaţi. 
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În ce priveşte şcolile de meserii, am ajuns să fiu acum şi un duşman al 
învăţământului meseriilor la români. Probabil că am un stoc oarecare de 
americani sau de africani pe cari vreau să-i aşez în locul meseriaşilor români. 
Este vorba numai de a se cere comitetelor şcolare acelaşi sacrificiu şi de a 
trece şcoala de meserii elementară la clasele complimentare ale şcolii primare 
din localitate. În loc să fie aci trei ani în vânt, adică numai pe hârtie, aceşti trei 
ani vor fi ocupaţi cu materia care până acum se preda în şcoli deosebite, cu 
cheltuiala deosebită care erau şcolile de meserii elementare. 

În ce priveşte ironia de prost gust care se face cu şcoala de la Fontenay
aux-Roses şi cu şcoala de misionare, am de spus atât, şcoala de la Fontenay
aux-Roses este de fapt şcoala de la Paris, este legătura noastră şcolară cu 
Franţa; ea aduce aceleaşi foloase ca şi şcoala de la Roma, prin urmare, este 
absolut indispensabilă. Dar, şcoala aceasta nu cuprinde decât un număr foarte 
restrâns de licenţiaţi şi doctori de la noi. Cheltuiala e o cheltuială minimă şi, 
fiindcă anumite persoane elegante par să spună că este un izvor de câştig 
pentru mine, ţin să spun că eu nu am nici o leafă pentru conducerea şcolii de 
la Fontenay-aux-Roses şi pentru corectarea volumului de Melanges-. Eu 
primesc lei 100.000 pentru cheltuiala dusului, întorsului şi petrecerii unei luni 
şi deseori unei a doua luni la Paris (aplauze pe băncile majorităţii), iar şcoala 
de misionare de la Văleni e un ajutor al învăţământului normal; ea pregăteşte 
învăţătoare ca să poată intra la Universitate. Această şcoală nu are profesori 
plătiţi, nici directoare plătită, ci are o subvenţie din partea Statului, care se 
ridică la 120 - 130.000 lei pe an. 

Mulţumesc d-lui Marinescu că-mi dă prilejul să răspund şi rog pe 
fiecare din d-voastre, de câte ori un anume joc uşor de calomnii va atinge 
banca ministerială, să mi se pună întrebările limpede, pentru ca să putem 
trimite, prin răspunsul nostru, lecţia pe care o merită cei care răspândesc 
astfel de zvonuri. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. C.Marinescu spusese că „se pune pe socoteala d-lui prim ministru intenţia de a 
desfiinţa 200 de şcoli: şcoli de meserii. comerciale, profesionale şi vreo SO de 
licee". N.l.: „Au început cu 120 de şcoli, s-au ridicat apoi la 200, mâine vor fi 
250, poimâine 300 şi aşa mai departe. Aceasta arată onestitatea acestei 
campanii". 

2. Me/anges de /'eco/e roumaine en France, culegere de studii ale membrilor 
şcolii române de la Fontenay aux Roses, Vălenii de Munte, 1923-1926, 1934. 
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La legea bacalaureatului 

Vă rog, d-le preşedinte, să binevoiţi a propWle Camerei ca diseară să se 
înceapă - şi eu aş dori să se şi termine - discuţia scurtei legi a bacalaureatului, 
care a ieşit acum din secţiuni. 

Sunt două articole din regulament care permit ca, odată ce s-a votat 
urgenţa, să se ia în discuţie proiectul de lege. Aceasta fiindcă este şi în 
interesul candidaţilor şi al examinatorilor, ca să aibă legea cât mai curând în 
,mâinile lor, iar eu să pot numi comisiunile, ceea ce cere timp. (Aprobări pe 
hăncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: D-le preşedinte, cer cuvântul. 
D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. deputat Goga are cuvântul. 
D. Octavian Goga: D-le preşedinte, rugăm pe d. prim-ministru să 

admită ca discuţia la Mesaj să se facă numai în şedinţa de după amiază şi, 
paralel, dacă guvernul are de prezentat Camerei diferite legi, discuţiunea 
acestora să se facă în alte şedinţe, dimineaţa sau seara. 

D. profesor N. Iorga: Da, da, foarte bine. Ziua se va face discuţia la 
Mesaj, iar în şedinţele celelalte discuţia legilor care se vor prezenta. 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D-lor deputaţi, consult Adunarea 
dacă, făcând aplicarea art. 75 şi 83 din Regulament, încuviinţează ca în 
şedinţa de diseară, la 9, să începem discuţia proiectului de lege asupra 
bacalaureatului? 

Adunarea încuviinţează. 
D. D. R. Ioaniţescu: D-le preşedinte, n-avem nimic de obiectat: să se 

înceapă cât mai repede discuţia acestui proiect de lege, dar cerem să ni se dea 
textul din vreme. 

D. profesor N. Iorga: Desigur, îl veţi avea. 
D. D. R. Ioaniţescu: Să ni se dea textul măcar câteva minute mai înainte 

de a începe discuţia. Mă refer la textul modificat, aşa cum a ieşit din comisie. 
D. profesor N. Iorga: Da, cu mult mai înainte. 

Prezintă Expunerea de motive a legii bacalaureatului 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Noul examen de bacalaureat, creat în anul 1925, ca să înlocuiască 

examenul de absolvire a liceului, prin care, la rândul lui, Spiru Haret înlocuise 
vechiul bacalaureat, desfiinţat în 1898, a ridicat totdeauna critici şi a fost 

57 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (1931-1940) 

supus la dese prefaceri. Abia înfiinţat, a fost modificat de două ori în 6 ani. 
Cu ocazia discuţiunii ultimei modificări propuse de fostul ministru, d. 
Costăchescu, în 1929, am arătat gravele neajunsuri ale acestei instituţii, atât 
din punct de vedere al concepţiei, cât şi al organizării. Două luni mai târziu, 
în iunie 1929, primind din partea Ministerului Instrucţiei însărcinarea de a 
inspecta examenele de bacalaureat ce se ţineau în Bucureşti, mi-am putut 
verifica şi confirma părerile pe care mi le exprimasem în discuţia din Cameră. 
Transcriu aci raportul Nr. 94.233 din 13 iulie 1929, care motivează 

propunerile de modificare a legii bacalaureatului, pe care am onoarea a vi le, 
face. , 

Potrivit cu însărcinarea pe care mi-aţi dat-o, am cercetat cea mai mare 
pa1te a examenelor de bacalaureat la Bucureşti. 

Cele constatate de mine cu acest prilej întăresc părerile, pe care în 
repetate prilejuri le-am exprimat, cu privire la inutilitatea acestui examen, 
măcar în condiţiunile actuale. 

Observaţiile mele le voi aşeza sub anumite rubrici, semnalând faptele şi 
tăcând asupra persoanelor. 

I. Comisiunile. Alcătuită la întâmplare, din elemente care n-au nimic 
comun între ele şi deci incapabile de a lua o hotărâre după acelaşi cr;teriu, 
unii apreciind răspunsurile la întrebări de fapte, aşa de puţin preocupându-se 
de puterea de a gândi, de posibilitatea de a se exprima, de caracter şi de 
dorinţa de a şti, iar nimeni nedându-şi osteneala a deosebi substratul uman pe 
care-l are în faţă, aceste comisiuni se găsesc, de la început până la sfârşit, 

încurcate în îndeplinirea sarcinii lor. 
Două exemple: un profesor din provincie, despre care înşivă v-aţi arătat 

mirarea că era în comisiune, om în vârstă, şi reprezentând vechea metodă, în 
ce are mai pretenţios şi mai chinuitor, punea la geografie întrebări de detalii, 
care cereau cele mai mari sforţări de memorie. 

Preşedintele, spirit larg şi luminat, ascultă cu aceeaşi uimire, ca şi mine, 
această înverşunată succesiune de întrebări absolut derutante, care ar fi fost 
mai potrivite la un examen de licenţă în specialitatea geografică. 

În aceeaşi comisiune, acelaşi dezaprobă, ca şi mine, metoda de 
examinare la limba franceză, care consistă într-o serie de întrebări cu privire 
la fineţele, imperceptibile pentru un elev care n-a auzit niciodată limba 
franceză vorbită de un francez şi n-a trăit o clipă în Franţa, ale unui text 
clasic. 

Aiurea, preşedintele, un bărbat tânăr, era nespus de jenat, în mijlocul 
unui areopag feminin, care adăuga la practicarea vechiului sistem, rafinări de 
o psihologie paiticulară, pe care nu le putea opri. 
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Ori, chiar al treilea caz, un profesor de Universitate, cu prestigiul unei 
destul de lungi cariere, nu încerca să influenţeze un examen de limba latină, 
în care asupra unui text, al cărui sens era ignorat de elevi, cercetarea se 
prefăcea într-un şir de întrebări asupra sensului general, fără nuanţare a 
substantivelor şi verbelor. 

Preşedintele, la şcolile de fete s-ar cere o preşedintă, ar trebui să fie un 
om de ştiinţă, tolerant, prin cunoaşterea relativităţii cunoştinţelor în 
specialitatea sa, un pedagog încercat, cu o adâncă pătrundere în sufletul plin 
,de complicaţii al adolescenţilor şi s-ar cădea să aibă, el, nu comisiunea, ai 
ţărei membri nu se interesează în cea mai mare parte decât de materia lor, 
dreptul de a-şi da părerea asupra capacităţii la studii superioare sau valorii de 
om cult a candidatului. 

El trebuie să aibă oarecare pregătire enciclopedică şi să-i fie nu numai 
permis, dar impus să întrebe însuşi asupra ideilor generale din tot cuprinsul 
studiilor. Om de gust, el ar avea să ţie seamă, în primul rând, de puterea de a 
se rosti a tinerilor, de forma pe care o găsesc de la sine, de urmarea în idei, de 
nota de originalitate în gândire şi expresie. 

De obicei, amestecul preşedintelui fără asemenea pregătire, poate fi 
dezastru. 

Comisiunile, cum sunt făcute astăzi, sunt conduse de concepţii cu totul 
deosebite. Profesorul de geografie, de care vorbeam mai sus, cerea o înşirare 
mnemotehnică; pe când la altă comisiune întrebările se întindeau, foarte grele 
şi acestea, asupra domeniului geologic introdus de câtva timp, cu un oarecare 
abuz, în geografie, căreia cel mult îi pot veni de prefaţă. 

Atitudinea severă, încruntată a unora, răpeşte celui întrebat orice putinţă 
de a se orienta. Nu e mai bună locvacitatea altor examinatori, care vorbesc ei 
înşişi atât de mult, încât cel ascultat n-are decât să întrerupă expunerea pe 
care o ascultă, fără ca din răspunsurile lui să poată rezulta o probă de 
cunoştinţă sau de judecată. 

Preşedinţi care să treacă din loc în loc, examinând la date deosebite, pot 
da alte rezultate decât cei fără calităţile arătate mai sus, care dau rezultate care 
uimesc, cei mai buni din liceu rămânând, iar câţiva cu noroc trecând 
bacalaureatul. 

II. Necunoaşterea candidaţilor. Totala necunoaştere a candidaţilor e cel 
mai mare defect al bacalaureatului. Nu e suflet omenesc care se poate 
deschide deodată, la prima vedere, sau cei care par a o face nu sunt decât 
elementele fără suflet. Pentru fete, mai ales, vederea oamenilor străini, care le 
somează să răspundă în trei timpi, adesea e catastrofală. Am văzut figurile 
contractate, feţele strânse, ochii spăimântaţi. Asupra tuturor candidaţilor 

apăsa o groază care le paralizează puterile. Cu atât mai mult cu cât 
întrebătorul, cu totul nou, vine şi cu întrebarea neprevăzută. 
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Ceea ce se impune e măcar existenţa fişelor personale, în care să se 
prezinte, nu numai trecutul şcolar al candidaţilor, dar şi aprecierile adunate an 
de an asupra caracterului lor, precum şi date asupra mediului în care s-au 
aflat, asupra condiţiilor în care şi-au făcut studiile. E absolut necesar să se 
cunoască şi destinaţia pe care înţeleg să şi-o aleagă. Altfel se va examina 
riguros la matematici un imaginativ şi un sentimental sau se va cere poezie şi 
aspiraţii filosofice unui sec spirit precis. 

Undeva, în provincie, nu s-a îngăduit măcar ca alţii decât candidaţii în , 
curs de examen să fie de faţă. Şi acest mijloc de intrare prealabilă în contact/ 
cu comisiunea a dispărut. / 

III. Metoda de examinare. De obicei candidaţii sunt scoşi câte patru sau 
cinci înaintea examinatorului, care trece cu întrebarea -neaşteptată- de la unul 
la altul. Se înţelege că întâiul întrebat, afară de cazuri excepţionale, va 
răspunde mai slab, neavând, ca ceilalţi, un timp de pregătire. Dar după ce s-a 
terminat examinarea grupului, e imposibil pentru examinator să-şi dea seama 
exact de ce a putut spune fiecare din candidaţi şi mai ales de felul cum a 
spus-o. Notele cad deci la întâmplare. Mai mult decât odată, ele sunt dat0rite 
sau unui răspuns fericit, venit printr-un noroc mai mult decât dintr-o 
adevărată ştiinţă, sau unei nenorocite alunecări de limbă. 

Propuneam să li se dea fiecăruia un scurt termen de meditaţie, în care 
candidatul să-şi cheme amintirile şi mai ales să-şi formeze un plan Din 
fericire pentru cei examinaţi la liceul „Mihai Viteazu", acolo sistemul a fost 
introdus de profesorul P. D. Haneş. Rezultatele s-au văzut repede: 
răspunsurile au fost complete, expunerea largă, spaima surprinderii dispăruse. 

Acest fel de întrebare ar trebui aplicat pretutindeni şi, pe lângă aceasta, 
crearea de grupe să fie părăsită. 

IV. Sistemul erotematic. Şi ca profesor la Universitate aproape patru 
decenii am putut constata efectele nenorocite ale sistemului erotematic, care 
face să se piardă cu totul putinţa de a expune, aşa de răspândită în tinereţea 
mea, şi aceasta e cu atât mai de plâns, cu cât aceşti liceeni vor ajunge 
profesori sau advocaţi şi li se va cere să poată prezenta curent, plăcut, un 
subiect. Şi la bacalaureat nu se face alta decât să se provoace, printr-o lungă 
trudă a profesorului, un biet răspuns scurt, pe care-l bolmojeşte candidatul. 
Astfel de cunoştinţe răzleţe, care nu duc una la alta şi nu se leagă într-o 
înlănţuire logică, neajungând la o sinteză netedă şi luminoasă, n-au nici o 
valoare. 

E o simplă maşinalizare mecanică. 
V. Lipsa construcţiilor personale. Am observat pretutindeni, şi la 

Universitate, până la ultimul an, până la licenţă, ba până la doctorat, că tinerii 
noştri nu pot spune lucrurile decât într-un singur fel, acela în care au fost 
învăţaţi. Orice întrebare nouă îi face să-şi piardă capul, să nu poată găsi 
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drumul nici măcar într-o materie studiată îndelung. Dar la bacalaureat, elevii 
pregătiţi să dea răspunsul tipic la o întrebare, mai mult sau mai puţin tipică, 
un fel de act reflex - se găsesc înaintea unor examinatori care adesea 
întrebuinţează toate resursele spiritului lor ca să puie întrebări inedite, de 
multe ori şi cu dorinţa de a străluci, de a surprinde, de a face ca lumea să râdă. 
Se poate înţelege ce rezultă din ciocnirea improvizatorilor capricioşi cu junii 
tipicari. 

VI. Materiile: limba română. Foarte rar la limba română se pune temei 
\pe proprietatea expunerii. Aceasta ar trebui constatată - fireşte, mai ales de 
\preşedinte - la toate lecţiile, fie şi la aceea de matematică. 

Ajunge să se ştie, indiferent de felul cum se vorbeşte. De eleganţă nici 
\rorbă: mare pagubă pentru toată viaţa ulterioară a candidatului. Cât de mult 
datoreşte frumuseţea limbii franceze extraordinarei îngrijiri care se dă în 
şcoală vorbirii ei, şi splendoarea limbii italiene e în mare parte triumful unui 
sistem de educaţie. De altfel însăşi manualele care se întrebuinţează mai mult 
au o limbă incorectă şi totdeauna lipseşte orice grijă de frumuseţe şi de 
distincţie. 

Deci, răspunsul e foarte adesea fragmentat, rupt între dinţi, grobian. 
Istoria literaturii se întreba, unde am putut asculta după titlurile cărţilor, 

cruţ~ndu-se doar anii de naştere şi de moarte ai scriitorilor. - Ce a scris 
Şincai? - Prefaţa la Gramatica lui Clain. - Şi mai ce ? - Istorie. - Cum se 
cheamă? - Un altul: Ştiu eu: Hronicul. - Da, Hronicul. Bine .. ,Bine". Şi de 
fapt el n-a spus nimic, el nu ştie, nu simte, nu-i pasă ce a fost splendida 
personalitate luptătoare a lui Şincai. 

Acolo, şi aiurea, sistemul mai consistă şi în analiza operelor literare: să 
li se spuie cuprinsul, să li se povestească fabule. - Ce e Vlaicu Vodă? - Care 
sunt persoanele? - Sau se lasă candidatul să povestească pe larg Făclia de 
Paşti /nuvelă de 1.L. Caragiale/. Aveam impresia că mulţi nu reţinuseră din 
scriitorii de care vorbeau, ceea ce înseamnă o curată pierdere de vreme cu 
memorizări dezgustătoare şi perfect inutile. Ce se poate face fără senzaţia pe 
care o dă opera însăşi? 

VII. Istoria românilor şi istoria universală. Cunoştinţele despre trecutul 
nostru şi trecutul lumii se prezintă ca o materie oarecare, fără cea mai mică 
vibraţie sufletească. Se vorbeşte de personalităţile conducătoare ca de 
afluenţii unui râu sau de vechimea unei roci. Ce sunt slavii? De unde au 
venit? Din Rusia. Cum? In Balcani şi apoi în sus. Cum întâi în Balcani? Nu, 
pe urmă. Sau despre originea României muntene, după lungi sforţări ale 
profesorului se ajunge la aceea că elevul adaogă doar situaţia tulburată a 
Ungariei, în momentul unirii celor două voivodate. Eram sigur că mai departe 
nu s-ar fi putut merge. De vină e şi lipsa de suflet a celor mai multe din 
manualele de istorie întrebuinţate în şcoli. 
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Istoria ţării tale, a naţiei din care faci parte: o povară, o pacoste ca şi 
toate celelalte! N-am văzut o licărire în privirea nimănui, când vorbeau de 
aceste lupte şi de aceste dureri. Şi erau români de sânge, nu minoritari ... 

La ce le va folosi în viaţă o astfel de iniţiere de silă, de formă, de 
mântuială? 

VIII. Geografia. Ce poate să rămână din listele de nume sau din 
rezolvarea pretenţioasă şi înainte de vreme a celor mai grele probleme de 
tehnică, prejudecând asupra Universităţii viitoare? N-am găsit la nici unii, 
profesori şi candidaţi, simţul pentru pitoresc, înţelegerea pentru frumuseţea, 
caracterizarea naturii, instinct al adâncului ei sens. Şi mi s-a părut că nu se 
ţine în seamă acea geografie economică, spre care se îndreaptă aşa de mult 
curentele vieţii modeme. 

IX. Limbile. Am spus mai înainte că examenul la limbile franceză şi 
latină nu înseamnă singurul lucru care s-ar cere: uşurinţa în înţelegerea 

amândurora, ori ce text s-ar prezenta, şi, în ce priveşte a doua, putinţa de a 
întrebuinţa curent, afară de cazul când se vorbeşte, cu dispreţ pentru limba 
românească, franţuzeşte în familie. 

X. În ce priveşte ştiinţele, doar un Pompei 1 ştie a întreba la matematică 
fără a presupune nici o zadarnică învăţare pe de rost, nici un extraorc1inar 
talent de găsitor de soluţii la grele probleme. Nu ştiu, în general, dacă ele, o 
materie aşa de dificilă, care poate stăpâni exclusiv numai oameni excepţi Jnali 
dotaţi, trebuie să figureze neapărat în programul bacalaureatului. Doar 
cosmografia, astronomia, aşa de puţin ,,matematice" ele însele, fac parte din 
acea cultură generală, a cărei nevoie poate fi invocată în sprijinul 
bacalaureatului. 

La ştiinţele naturale, au sens întrebări ca aceea despre sistemul 
respirator al insectelor? Marele rost poetic şi filosofie al naturii ori măcar 
legăturile organice dintre elementele ce o alcătuiesc, iată domeniul pe care 
acea cultură generală îl pretinde. 

Nu greşesc, cred, când afirm că şi la fizică şi chimie, ceea ce se poate 
cere e mai ales ce serveşte a înţelege, cu biata noastră minte omenească, 
secretele naturii. 

În rezumat, învăţământul secundar, mecanizator, în ciuda pedagogiei pe 
care o afişează, dă minţi apăsate, avânturi zdrobite, totală neîncredere în 
forţele proprii, lipsa bucuriei de a şti, din care pleacă tot ce e bun în orice 
învăţământ. 

Produsul acestei mutilări şi desanimări e adus înaintea unei comisiuni 
fără conducători cu influenţă, fără coeziune, fără unitate de sistem, fără înaltul 
simţ de răspundere faţă de familie şi faţă de ţară, care se cere. Se repetă în 
şcoli verificările liceului şi rezultatul e al unei loterii hazardate. 
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Ne putem întreba, de câte ori comisiunea, compusă în mare parte din 
profesori secundari, respinge, în ce atitudine se pune ea faţă cu şcoala 

secundară însăşi care a dat certificatul ei de absolvire deplină şi onestă a unor 
studii a căror absenţe sau neîndestulare se constată peste câteva zile abia după 
absolvirea clasei a VII-a. 

Sarcina verificării aptitudinilor pentru înţelegerea şi reprezentarea 
ştiinţei înalte nu poate fi dată nici măcar unei comisiuni universitare, ci 
fiecărui profesor de Universitate, faţă de acei absolvenţi de liceu care voiesc 
să fie studenţi. 

Sarcina verificării pentru funcţiunile publice revine instituţiilor care au 
nevoie să fie servite. 

Cu toate că, din cele expuse mai sus, se poate vedea că sunt partizanul 
unei soluţiuni radicale a bacalaureatului, totuşi, din considerente de ordin 
practic, prefer a începe deocamdată cu o soluţiune intermediară. 

Legea pe care o prezint cuprinde modificările care au de scop să 

înlăture tot ce e cu putinţă din mecanicizarea acestui examen şi a înlesni o 
selecţiune pe baza aptitudinilor naturale şi a înţelegerii largi a acelor 
cunoştinţe cu adevărat generale, care pot conduce spre specializarea 
universitară. 

Prin modificările propuse s-a păstrat în lege numai dispoziţiunile 

esenţiale. Cele mai importante sunt următoarele: 
a) La alcătuirea comisiilor se dă preşedintelui, care se recrutează numai 

dintre profesorii de învăţământ superior, atribuţii mai mari; membrii 
comisiunii se recrutează prin tragere la sorţi; 

b) Se respectă individualitatea candidaţilor, prin libertatea de a opta 
pentru unele materii pentru care au aptitudine deosebită; 

c) Se aduc înlesniri candidaţilor de origine minoritară de a depune 
examenul în limba lor la toate probele, afară de limba română; 

d) Se desfiinţează limitarea putinţii de prezentare la examen; 
e) Se abrogă ultimul aliniat din art. 22, relativ la organizarea anului 

preparator la Universităţi, care nu-şi are locul aci. 
Dispoziţiile de detaliu cuprinse în Regulament vor completa şi lămuri 

ideile fundamentale din lege. 

Ministrul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor. NICOLAE /ORGA 
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Pe marginea aceleiaşi legi. în dialog cu Al. Otetelişanu care cerea 
precizări în legătură cu drepturile minoritarilor 

Daţi-mi voie: examenul îl dă în româneşte şi numai dacă elevul doreşte 
să arate şi în limba sa, cum a înţeles chestiunea, are facultatea să o facă. 
Examenul însă, repet, se face în româneşte. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: Dar este totuşi un drept... 
D. Radu Matei: Îmi permit să vă atrag atenţia că în proiect, dintr-o 

greşeală de tipar, s-a trecut cuvântul ,,şi''. Dacă citiţi cu atenţie, veţi vedea că 
acest cuvânt „şi" este supertlu. 

D. Al. Otetelişanu: Vreau să spun altceva. Că după proiect elevul are 
acest drept şi poate prin urmare să spuie, în orice moment, profesorului: vreau 
să răspund în limba minoritară. 

D. profesor N. Iorga: Numai după ce a răspuns în româneşte. În nici un 
caz el nu poate fi dispensat să răspundă în româneşte. 

D. Al. Otetelişanu: Mulţumesc pentru această explicaţiune, totuşi nu 
găsesc că textul este suficient de explicit. Să explic mai departe care este 
sistemul proiectului, pentru ca pe urmă să arăt şi critica pe care am făcut-o, şi 
în comisiune şi cum o fac şi aci. 

Preşedintele comisiunii de examinare are dreptul, după proiect, să invite 
în comisiune profesori minoritari, adică profesori care predau în limba 
minoritară diferite materii, şi având un vot consultativ, adică nota lor nu se 
ţine în seamă pentru determinarea rezultatului. 

D. profesor N. Iorga: V-am explicat chiar acum. Am spus că nu este 
vorba de un vot, o notă, ci de o lămurire asupra elevului şi asupra valorii 
răspunsului pe care l-a dat în limba sa. 

Nu pune nici o notă profesorul minoritar, este acolo un asistent; 
aduceţi-vă aminte că s-a spus şi cuvântul de interpret şi am spus că nu aş 
putea admite, că este un calificativ care l-ar scădea, dar rolul lui este numai de 
asistent, ajutor al elevului, care poate nu s-a putut exprima destul de bine în 
limba românească. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: Eu continui să arăt punctul de vedere al proiectului, 
al d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Ştiţi de ce mi-am permis să vă întrerup? Nu 
pentru d-voastră, care desigur că vă convingeţi de dreptatea mea, dar fiindcă 
împotriva proiectelor mele de legi, ca şi împotriva întregii mele acţiuni, de 
când sunt în fruntea guvernului, se duce în anumite părţi ale societăţii - să 
zicem ale presei - o campanie prin nimic îndreptăţită. Orice prezint eu este 
întortochiat în aşa fel încât aş dori să nu se adauge câtuşi de puţin autoritatea 
unui vechi coleg, aşa de simpatic, cum sunteţi d-voastră (aplauze pe băncile 
majorităţii), fiindcă l-ar ştirbi. 
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D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru, eu nu am venit cu intenţia să fac 
o critică, cu orice preţ, şi, prin urmare, opoziţie pentru opoziţie, ci am venit 
numai să expun câteva observaţiuni privitoare la proiectul pe care d-voastră îl 
prezentaţi. 

Preşedintele comisiunii dă notă. Va să zică el are dreptul să cheme pe 
profesorul minoritar să ia parte la examen. Profesorul minoritar îi 
interoghează pe elevi şi, după aceasta, nota o dă preşedintele; aşa spune legea: 
„notarea dând-o preşedintele". 

D. N. Iorga: Cine interoghează? Interoghează profesorul în limba 
românească. Deci, întrebarea este pusă în româneşte. 

D. Al. Otetelişanu: Prin urmare, în fapt, lucrurile se vor petrece astfel: 
preşedintele, care se poate întâmpla să nu cunoască limba minoritară, fie 
limba germană, fie limba maghiară, ascultă nişte răspunsuri ale elevului, 
într-o limbă pe care nu o cunoaşte, şi este obligat să noteze pe elev. 

Voci de pe băncile majorităţii: Dar l-au auzit răspunzând româneşte. 
D. Al. Otetelişanu: Cum se poate ca cineva, care nu cunoaşte limbile 

minoritarilor, să poată să aprecieze răspunsul dat de un elev într-o limbă pe 
oare nu o cunoaşte? 

D. profesor N. Iorga: Ştiţi că am răspuns la aceasta în comisiune şi am 
spus că eu m-am gândit, înainte de toate, la limba germană, pe care cei mai 
mulţi dintre noi o cunosc şi pentru elevii minoritari maghiari, m-am gândit la 
situaţia actuală a Ardealului, unde sunt foarte mulţi dintre examinatori care 
cunosc ceva din limba maghiară. 

În orice caz, cum s-a observat chiar în comisiune, când vorbeşte elevul 
în limba lui, orice pedagog expert vede foarte bine, dacă este un om care ştie 
ce spune sau dacă este un om care încearcă să înşele pe profesor. Se simte. 

D. Al. Otetelişanu: Fără îndoială că profesorii, cu experienţa lor, pot să 
distingă un elev care răspunde greu fiindcă nu cunoaşte bine limba 
românească, sau răspunde greu fiindcă nu cunoaşte materia. Dar, în orice caz, 
nu trebuie să lăsăm să se întâmple această anomalie, ca profesorul, preşedinte 
al comisiunii, să se găsească în faţa unui profesor minoritar şi să asculte o 
interogare într-o limbă pe care nu o cunoaşte, căci atunci aţi inversa lucrurile: 
Dat fiindcă bacalaureatul este o diplomă pe care o dă statul românesc, ea nu 
se poate da decât numai pe note obţinute, după cunoştinţele elevului, în limba 
românească. 

Aşa dar, consecinţa firească este ca toţi elevii să înveţe limba 
românească. Ori, cu sistemul proiectului, ajungem la această anomalie că 
preşedintele sau să nu ştie ce a interogat profesorul minoritar, sau să fie 
obligat să înveţe el limba minoritară, ca să se pună la nivelul examinatorului 
minoritar. 

D. profesor N. Iorga: Aceasta este absurd. 
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Voci de pe băncile majorităţii: Este o exagerare. 
D. Al. Otetelişanu: Poate să fie o exagerare, dar, în once caz, 

argumentarea pe care o fac stă în picioare. 
D. profesor N. Iorga: Stă într-un picior. (Mare ilaritate). 
D. Al. Otetelişanu: Aşa că, d-le ministru, după ce am expus sistemul 

proiectului d-voastră de lege, daţi-mi voie să vă expun şi părerea mea şi a 
partidului din care fac parte, asupra acestei chestiuni. 

Noi credem că elevul nu trebuie să aibă, el, dreptul de a răspunde în altă 
limbă, decât în limba română; credem că nu trebuie să se constituie un drept 
al elevului, un drept pentru elevii minoritari, dar preşedintele şi comisiunea să 
poată, dacă constată că elevul minoritar se găseşte în situaţiunea aceluia care, 
dintr-o dificultate de necunoaştere a limbii române, nu poate să exprime tot 
ceea ce ştie, atunci să îi îngăduie să vorbească în limba minoritară. 

Voci de pe băncile majorităţii: Aşa este. 
D. Al. Otetelişanu: Prin urmare, noi credem că aceasta trebuie să fie o 

facultate a comisiunii, iar nu un drept al elevului minoritar. 
D. profesor N. Iorga: Din moment ce în proiect este cuvântul ,,poate", 

acesta este înţelesul; numai dacă ar fi „trebuie'', ar însemna altfel. 

După ce Ion Petrovici. raportorul proiectului de lege. spusese: „ Este 
cea mai bună formă pe care o poate avea legea bacalaureatului pentru 
stările actuale. pentru momentul de faţă·· 

D-le preşedinte, onorată Cameră, o veche tradiţie impune ministrului să 
vorbească totdeauna după raportor. Se întâmplă, foarte deseori, că raportorul 
a vorbit pentru lege, iar ministrul, din cauza lipsei unor oarecare calităţi sau 
din discreţie chiar, îşi apără legea mai rău decât cum legea ieşea din 
discuţiune, decât cum legea fusese apărată cu talent de raportor. 

Nu puteţi să-mi cereţi mie să fac acest lucru. Nu l-aş face nici dacă 
orele n-ar fi acelea pe care le-aţi observat de mult. 

Prin urmare, mie îmi rămâne numai să-i arăt d-lui profesor Petrovici 
mulţumirile mele pentru unul din cele mai frumoase discursuri ale d-sale. 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Şi să-mi daţi voie, chiar dacă ar fi 
vorbit contra legii - n-ar fi fost raportor, şi ar fi vorbit aşa cum a vorbit - eu 
i-aş fi prezentat complimentele mele. Pentru că aici, în Adunare, noi suntem 
chemaţi nu numai să ne combatem între noi, dar să recunoaştem ceea ce aste 
bine şi frumos, ori de unde ar veni, şi vă declar, în această sesiune 
extraordinară, după care cred că vor veni şi sesiuni ordinare mai multe decât 
s-ar aştepta cineva (ilaritate. aplauze pe băncile majorităţii), vă declar că voi 
fi totdeauna recunoscător oricui va discuta un proiect de lege adus de mine, 
oricui va discuta cu obiectivitate şi cu ceea ce cred eu că se cuvine vârstei şi 
situaţiunii mele. Bine înţeles că oricui va discuta un proiect de lege prezentat 
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de mine, fără să ţină seama de aceste două cerinţe la care am dreptul, nu-i voi 
răspunde absolut nimic. Şi, atunci când, pe lângă aceasta, va ataca 
sentimentul pe care îl am pentru naţiunea mea, atunci voi adăogi la tăcerea 
mea absolută şi acel zâmbet pe care are dreptul oricine să-l schiţeze, de câte 
ori îşi permite cineva să se atingă de esenţa curată şi onestă a sufletului său. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Prin urmare, voi avea această atitudine la orice acuzaţie mi se va aduce, 
oricând, că eu am lucrat împotriva intereselor naţiunii mele, ceea ce aş 
putea-o face numai din două motive: s-au dintr-o insuficienţă intelectuală, pe 
care mi-am recunoscut-o foarte mulţi ani de zile, până s-au găsit persoane 
care m-au făcut să-mi schimb părerea (ilaritate pe băncile majorităţii), sau 
această duşmănie a mea faţă de propriul meu popor, lucru monstruos, ar putea 
să vină dintr-o perversitate care face parte din viziunile nesănătoase ale unor 
oameni pe care i-aş dori, poate am contribuit eu însumi cu ceva, i-aş dori 
altfel. Prin urmare, încă odată, nu am nimic de adăugit. Cum sunt un 
întrerupător incorigibil, chiar când mă găsesc în situaţiunea de astăzi, eu de 
fapt discursul mi l-am făcut în bucăţi, colaborând cu toţi acei care mi-au 
discutat amabil legea. Prin urmare, ce voiţi d-voastre? Să cos aceste zdrenţe 
de discurs pentru a face un discurs complet la ora 12 noaptea? Aceasta, cu 
toată dorinţa d-voastre, de a mă auzi pentru a nu ştiu câtea mia oară, ei bine, 
aceasta nu v-o pot face. 

Eu cred că oricare din d-voastre va vota această lege de nimic, pentru că 
este o lege de nimic, care mi-a fost impusă mie numai de amintirile de o viaţă 
întreagă şi de situaţia în care mă găseam, când eu trebuia să numesc 
comisiuni în împrejurările în care le cunoaşteţi şi să cer unor bieţi copii să dea 
din nou, sub forma de lucruri învăţate pe de rost, acele materii pentru care au 
fost examinaţi de nu ştiu câte ori în clasele înseşi pe care le-au făcut, eu cred 
că oricare va vota această lege, care este de pură oportunitate, venită, natural, 
în momentul când era să fie examenul - aşa şi pompierii sunt totdeauna foarte 
grăbiţi, dar nimeni, nici un om serios nu i-a întrebat de ce aleargă aşa de 
repede pe străzi cu tulumbele! Fiindcă este foc! (Ilaritate. aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Oricine, zic, oricărui partid îi aparţine, nu va avea, după rezultatele care 
se vor vedea, nu va avea să o regrete'. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

La discuţii. când D.R.Ioaniţescu ceruse ca preşedinţi de comisii de 
bacalaureat să fie şi alţi profesori de la şcoli superioare decât cei 
nominalizaţi în proiect 

Admit ca şi alţi profesori decât profesorii de la Universitate să poată fi 
preşedinţi, cum ar fi de la alte şcoli superioare, şcoli politehnice, academii de 
Comerţ. Vă rog să prezentaţi un amendament în acest sens. 
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La propunerea următorului amendament al lui A. C. Cuza: "Probele 
scrise şi orale se vor face de toţi elevii În limba română. Comisiunea va putea 
dispune ca elevii să fie examinaţi şi În limba lor maternă. concomitent cu 
examenul obligatoriu În limba română". 

Aş dori să li se dea voie să schiţeze ş1 cum înţeleg e1 să expună 

chestiunile în limba lor. 

La observaţia lui Al. Otetelişanu: „ În ţara românească sunt şcoli 
evreieşti. şcoli bulgăreşti. ungureşti. nemţeşti. Ei bine, În toate aceste limbi se 
poate răspunde sau numai În anumite limbi. fiindcă noi ştim că. În 
conformitate cu Tratatul de pace. minoritari la noi în ţară nu sunt decât secui 
şi nemţi? „ 

De fapt noi aceasta o avem în vedere, dar preşedinţii ei înşişi îşi 
vor da seama, aşa cum înţelegeţi d-voastră, şi aşa cum înţeleg eu, că este 
vorba de minorităţile istorice ale acestei ţări. Numai că nu se poate pune în 
lege. Aceasta se înţelege2 . 

NOTE 

I. Dim. Pompei ( 1873-1954 ), matematician, profesor de mecanică raţională la 
Universitatea din Bucureşti, director al Institutului de Matematică al 
Academiei. Academician. 

2. Consiliul Legislativ a dat aviz favorabil proiectului de lege. Adunarea a votat-o 
cu 141 voturi pentru şi patru împotrivă. 

Şedinţa din 25 iunie l 931 

În continuare, la legea bacalaureatului 

După observaţia lui I. Florea că prea mulţi profesori de liceu erau de 
vârstăfoarte Înaintată. 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, ca unul care am şi eu 41 de ani de 
serviciu (aplauze), sunt în măsură să ştiu ce însemnează un moşneag. Vă 
asigur că sunt moşnegi şi moşnegi. (Aplauze pe băncile majorităţii, ilaritate). 
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D. l Florea: Eu de la început am spus că nu este în intenţiunea mea de 
a jigni pe nimeni. Dar d-le prim-ministru, dacă aţi binevoi să vă interesaţi de 
unele elemente din această categorie, care se găsesc încă în fruntea şcolilor, 
aţi vedea că înlocuirea lor ar fi spre folosul acelor şcoli. 

D. profesor N. Iorga: Care vor fi ca mine, îi ţin; care vor fi ca tinerii de 
acum, îi schimb. (Ilaritate). 

Lungă polemică cu Oct. Goga pe tema atitudinii guvernului 
faţă de Ardeal şi a felului cum Înţelege N. Iorga partidele politice 

Cum doriţi d-voastră să răspund la întrebări? Când mi le puneţi sau 
când voi vorbi eu? 

Eu aşi preferi să vorbesc pe urmă, fiindcă este o lungă şi tristă poveste. 
Şi, natural, când împarte cineva tot Ardealul în două, şi are fiecare cheia în 
buzunar, de unde voiţi d-voastră să găsesc ardeleni? (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

D. Eduard Mirto: Din ce cauză? 
D. profesor N. Iorga: Din ce cauză? Fiindcă ceilalţi sunt naţionalişti şi 

patrioţi, iar noi, aceştia, suntem lipsiţi de simţul naţional şi patriot. De aceea 
ardelenii nu pot colabora cu mine. Dar, eram excelent pe vremea când 
stăteam alături de d. Iuliu Maniu şi când de atâtea ori Ardealul a avut nevoie 
de mine. Acum, natural, se închide uşa cu cheia şi după aceea se întreabă: dar 
de ce nu ai dumneata pe nimeni dintre oamenii pe care i-am închis eu? 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Dar am rugat pe d. Iuliu Haţiegan, dar am rugat pe d. Tilea, dar am 
rugat pe d. Emil Haţiegan, dar pe cine nu am mgat eu dintre ardeleni? Dar, 
deoarece eu eram contaminat de o boală molipsitoare politică, evident, 
oamenii care ţin la sănătatea lor nu puteau să lucreze cu un călcător de legi şi 
cu un sfărâmător al tuturor bunelor datini şi cu un răspânditor de imoralitate, 
cu un sinistru personagiu, cum a spus şeful d-voastră, că sunt eu. (Aplauze pe 
băncile majorităţii). Eu, când mă uit în oglindă, mă văd acelaşi om de treabă. 
Cum Dumnezeu astăzi, pentru anumiţi oameni din Ardeal, de am devenit 
sinistru? Aceasta îi priveşte pe dânşii. Eu nu pot să împiedic pe nimeni de a 
visa rău. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: O-lor deputaţi, eu am luat act de declaraţiunea d-lui 
prim-ministru; daţi-mi voie să constat însă că este dintre cele mai grave. 
Pentru ce? 

D. profesor N. Iorga: Numai lucnui grave fac de când sunt la guvern. 
Eu mă şi văd la Curtea de Casaţie; acolo isprăvesc eu. 
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D. Octavian Goga: De ce? 
D. profesor N. Iorga: Fiindcă eu am călcat toate legile şi d-voastră vă 

veţi uni toţi şi îmi veţi da un spectacol aşa, de bătrâneţi înaintate, 
trimiţându-mă înaintea Curţii de Casaţie. Cum se aruncă cuvinte mari cu orice 
ocazie! (Aplauze prelungite pe băncile mqjorităţii). 

D. Octavian Goga: Vi se par mari cuvintele? 
D. profesor N. Iorga: Da, foarte mari. 
D. Octavian Goga: Voi avea şi mai mari. 
D. profesor N. Iorga: Suntem scriitori şi unul şi altul. A fost cândva un 

admirabil scriitor englez, care a spus un lucru: să nu întrebuinţăm cuvinte 
mari, când nu este cazul, fiindcă vin situaţiuni mari şi atunci noi nu mai avem 
cuvinte. V-o spun d-voastră, care citiţi literatură engleză. Sunt admirabilele 
studii ale lui Golari, asupra lui Shakespeare şi Milton. Într-o Cameră ca 
aceasta se pot pomeni numele celor doi scriitori. Nimeni nu-i confundă cu 
niscaiva hoţi de cai. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. dr. N. Lupu: Vă înşelaţi. 
D. profesor N. Iorga: Nu mai întrerup. Atât am avut de spus. 
D. Octavian Goga: D-le prim-ministru, am avut şi eu a face niţel, în 

viaţă, cu cântărirea cuvintelor, cu căutarea cuvintelor şi cu nuanţele. 

Literatura, în definitiv, este un joc al nuanţelor. Şi atunci, cântăresc şi 

cuvintele pe care le spun de la această tribună şi dacă am spus că aţi pronunţat 
cuvinte grave, este că am întrebuinţat un limbaj politic. Şi sunt grave pentru 
că d-voastră, d-le prim-ministru, vă prezentaţi ca izolat în Ardeal. D-voastră 
vă prezentaţi în postura omului care şi-a dat toate silinţele să adune Ardealul 
în jurul lui şi nu a izbutit. 

D. profesor. N. Iorga: Politicienii Ardealului, nu Ardealul. (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

Din inima Ardealului, pentru cât am muncit pentru fericirea pe care o 
avem toţi astăzi, nu mă scoate nici o afirmaţie şi nici o interpretare. Eu am 
suferit pentru Dânsul, iar nu alţii care au venit şi s-au aliat cu Dânsul, în 
momentul când putea să dea o majoritate. 

(Aplauze prelungite pe băncile mqjorităţii). 
Mergeam eu cu banul meu sărac, de la un capăt al Ardealului la celălalt, 

şi împrumutam căruţa, cum ai spus-o dumneata deseori, la Beclean, şi nu am 
întâlnit ţipenie de politician român, pe drumurile acelea. 

Atacaţi-mă în ce vroiţi, în inconsecvenţele mele; sunt inconsecvent, 
cum este viaţa însăşi inconsecventă. (Aplauze pe băncile majorităţii); 

atacaţi-mă în greşelile, care vin din iubirea mea de oameni, din dorinţa de a 
nu supăra pe nimeni şi din părerea de rău pentru aceia pe care i-am jignit; 
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sincer am spus-o şi o susţin. Dar într-un lucru vă rog să nu mă jigniţi, fiindcă 
aţi fi nedrepţi. Să nu mă jigniţi în tot ce am făcut pentru orice român care 
suferea, când ştiţi bine că am pus trudă şi mi-aş fi pus viaţa la temelie, pentru 
a se clădi ceea ce avem noi astăzi. (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe 
băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: D-le prim-ministru, am declarat de la început, când 
am atras, în cuvântarea mea, atenţia asupra rolului d-voastră, că voi vorbi 
într-un ton de cuviinţă desăvârşită şi de respect, pe care vi-l datorez„. 

D. profesor N. Iorga: Mulţumesc. 
D. Octavian Goga: Şi vreau să vorbesc în acest ton şi de aci înainte. 

Prin urmare, este foarte departe de mine ideea de a vă supăra. Nimeni nu 
trage la îndoială străduinţa de o viaţă întreagă pe care aţi pus-o ca să apropiaţi 
sufleteşte Vecinul Regat de toate emanaţiunile trupului românesc. În această 
operă de închegare sufletească a neamului, sunteţi unul dintre marii autori ai 
unităţii naţionale. Niciodată n-am tras la îndoială această chestiune; este 
adevărul, este o axiomă. D-voastră însă spuneţi: am găsit uşa închisă. Ei, rolul 
omului politic este să găsească cheia, ca să deschidă zăvorul fermecat. 
(Ilaritate. aplauze pe băncile opoziţiei: Partidul Poporului. Partidul 
Naţional-Ţărănesc şi Partidul Liberal G. Brătianu). 

D. profesor N. Iorga: Să fac cheie falsă! (Ilaritate). 

După ce O. Goga ii făcuse. „ cu sinceritate". mai multe imputări că 
abandonează Ardealul minoritarilor 

Sinceritatea tulburării, în ce vă priveşte pe d-voastră; dar pe ceilalţi îi 
cunosc şi sinceritatea lor, aceea„. 

D. Octavian Goga: Vă mulţumesc că-mi faceţi onoarea de a crede în 
sinceritatea mea. 

D. profesor N. Iorga: Cu d-voastră voi discuta în răspunsul meu. 
D. Octavian Goga: Să vă dau argumentele sincerităţii mele. D-voastră o 

avansaţi, daţi-mi voie să v-o justific. Am văzut totdeauna în linia istorică a 
străduinţelor noastre politice, de când există istoria noastră, tendinţa de a 
întemeia un stat naţional. Şi în ordinea noastră istorică şi în ordinea 
continentală noi am tras concluzia definitivă a ideii de naţionalitate şi ne-am 
luptat, nu ca să întemeiem un stat eteroclit, ci să unificăm graniţele noastre 
politice cu graniţele noastre etnice. D-le prim-ministru, când citesc 
„popoarele Mele'', ei bine, în sufletul meu reînvie dicţionarul vechi, antebelic 
al Austro-Ungariei: „ Meine Volker ··. (Aplauze pe băncile Partidului 
Poporului. Partidului Ţărănesc şi Partidului Naţional Ţărănesc). 
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D-le prim-ministru, eu sunt din cei care ştiu ce înseamnă un stat 
eteroclit, ştiu ce înseamnă tendinţele centrifuge ale celor care nu vor să 
trăiască împreună şi ştiu că, pentru liniştea ţării noastre şi pentru liniştea 
Europei, noi trebuie să menţinem nealterat caracterul naţional al acestui stat. 
Aceasta nu însemnează o intoleranţă faţă de minorităţi, care nu sunt popoare, 
ci sunt fragmente de popoare, aşezate în cursul istoriei pe teritoriul nostru 
naţional. (Aplauze pe băncile Partidului Poporului). 

D. profesor N. Iorga: Eu cred că afirmaţiile în domeniul istoric faţă de 
cineva care predă istoria de vreo jumătate de veac, pot fi, în unele cazuri, 
riscate şi, mai ales, nu este bine să mă atragi pe un teren pe care istoricul s-ar 
găsi în conflict cu omul care doreşte tot binele, în toate timpurile, poporului 
său. Chestiunile acestea de state, de care vorbiţi d-voastră, sunt lucruri foarte 
complicate. Ideea de stat este un lucru de epocă modernă. Dar nu este locul 
aci să ne întindem în acest domeniu, nu e aşa? Aşa încât, asupra părţii 

acesteia eu sunt silit să nu vă răspund nimic. 
În ce priveşte fraza din Mesagiu, d-voastră întrebuinţaţi nuanţe de 

subtilitate infinită, care n-au ce căuta aci. Adevărul este că în România se 
găsesc oameni, cetăţeni ai României, membrii ai naţiunii politice româneşti, 
care au altă limbă, care au alt trecut şi care fiind cetăţeni credincioşi ai 
statului român,dorind să fie toţi şi totdeauna, pe lângă aceasta au şi aspiraţiuni 
care nu sunt ale noastre. Acum d-voastră recomandaţi o politică de struţ. 

D. Octavian Goga: Nu, nu, vă rog! 
D. profesor N. Iorga: Îmi pare însă foarte rău că nu o pot practica. Şi să 

spunem noi că nu există popor în sensul etnografic al cuvântului şi nu 
constituţional şi politic, ci în sensul unei tradiţiuni istorice deosebite, aceasta 
nu înseamnă una din acele crime pentru care totuşi va trebui să merg cândva 
la Curtea de Casaţie. 

Vă rog, de aceea, să mă atacaţi în orice domeniu doriţi, afară de două, 
cum am mai spus în două rânduri, o repet pentru a treia oară acum, dar nu pot 
necontenit, vorbind în situaţia, nenorocită de ministru, în care trebuie să 

primească cineva toate acuzările, pentru că aceasta este banca preveniţilor; 
aşa este tradiţia poporului românesc, cu deosebirea numai că un prevenit ca 
noi, când este condamnat, puţin îi pasă că este condamnat. Dar, vă rog, eu nu 
pot interzice nimănui să vorbească aşa cum vrea. Consider însă că a mă acuza 
cineva pe mine, că nu-mi iubesc naţia .... 

Voci de pe băncile Partidului Poporului: Dar nimeni nu v-a acuzat. 
D. profesor N. Iorga: ... şi că eu nu pot înţelege cum se poate servi 

naţia mea, că adică sunt un fel de imbecil care n-am conştiinţa termenilor şi 
care deservesc naţiunea mea, acesta este un lucru de care orice copil de pe 
stradă, care a făcut patru clase primare şi care în cartea lui de citire a găsit 
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ceva din sufletul meu, are voie să râdă şi de cele mai frumoase discursuri, din 
care ar reieşi că. sau nu-mi iubesc neamul, sau că n-am atâta minte ca să mi-o 
servesc aşa cum trebuie. (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii). 

Vă rog, deci, faceţi-mi procese politice, dar nu strămutaţi, vă rog, pentru 
prestigiul d-voastră şi al clasei din care facem amândoi parte, nu strămutaţi 
acest conflict într-un domeniu în care opinia publică, şi nu aplauzele 
majorităţii, vă vor declara nedrept şi învins. 

Cum, adică, eu nu vreau statul naţional românesc? 
D. Octavian Goga: Daţi-mi voie, d-le Iorga, ca să vă întorc cuvintele şi 

să vă spun că de astă dată d-voastră veniţi cu cuvinte grave. 
D. profesor N. Iorga: Care sunt cuvintele grave? 
D. Octavian Goga: Da, sunt vorbe mari ca şi când eu v-aş acuza că nu 

vă iubiţi neamul! Dar este deosebire de metode în viaţa politică şi daţi-mi 

voie ca să accentuez că această metodă a d-voastră de a pune o naţiune 
etnografică sau etnică în Mesaj, este după părerea mea o greşeală, fiindcă în 
Mesaj nu se fac cercetări istorice, ci cercetări politice. (Aplauze prelungite pe 
băncile opoziţiei). Şi acolo nu poate să fie vorba de etnografie. Şi daţi-mi voie 
să spun că eu, cu tot respectul, vă voi vorbi până la sfârşit şi voi păstra acest 
ton de cuviinţă, orice s-ar întâmpla. 

D. profesor N. Iorga: Într-adevăr n-am avut totdeauna relaţii. 
Permiteţi-mi însă să spun acelor domni să nu se mai agite astfel. Pentru că, 
orice s-ar fi întâmplat între noi, d-ta ai avut şi judecăţi grele împotriva mea şi 
îmi pare bine că nu le mai ai, dar. orice s-ar fi întâmplat între noi, nimeni nu 
mă poate împiedica să văd la Budapesta în momentele cele mai grele din viaţa 
poporului românesc: o masă de tineri în mijlocul cărora eram eu şi citeam 
L'itoria lui Mihai Viteazul' şi, în fruntea acestei mese era un simpatic tânăr 
blond, căruia trebuia, în momentul acesta, un om bătrân să-i facă marea 
prezentare faţă de poporul român. 

Acel tânăr erai d-ta, iar acel care te-a prezentat poporului românesc nu 
sunt d-nii care te aplaudă acum, ci sunt eu. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). Şi prin urmare, eu sunt naşul gloriei d-tale meritate şi eu mă 
onorez de a fi fost naşul acestei glorii şi nu pot decât să te ascult cu interes 
totdeauna. Cu bucurie, când, oricare ar fi situaţia d-tale, d-ta recunoşti nişte 
merite care, când le tăgăduieşte cineva, mă doare, când le proclamă mă doare 
şi atunci; iar când d-ta eşti nedrept faţă de mine eu ştiu că nedreptatea aceasta 
vine peste sufletul d-tale, de la interese politice de partid pe care d-ta le ai, iar 
eu nu le am, din momentul când am închinat ultimii ani ai vieţii mele 
întregului popor românesc. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 
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D. Octavian Goga: Să trecem, d-le profesor Iorga, dacă-mi daţi voie, de 
la această controversă, din care aş vrea să nu rămână nici o amărăciune 
reciprocă. Voi examina mai departe situaţiunea politică, creată de constituirea 
guvernului prezidat de d-voastră. 

D-le prim-ministru, în momentul când s-a constituit guvernul d-voastră, 
prin felul lui de a fi, prin faptul că nu avea la spatele său un partid politic, eu 
trebuie să vă mă1turisesc, şi trebuie să menţin această linie de sinceritate până 
la sfârşit, fiindcă altfel cuvintele mele n-ar mai avea nici un rost, trebuie să vă 
mărturisesc, m-am găsit într-o nedumerire. Mi-am zis: acest guvern este într-o 
dilemă întrucât priveşte rostul lui. Sau este, mi-am zis, un guvern dictatorial, 
din moment ce, neavând un partid politic, cu foarte multă greutate va face 
apel la corpul electoral. sau, ziceam mai departe, are să fie un guvern care să 
rezolve afacerile curente, are să fie ceea ce se cheamă un guvern de alegeri, 
rămânând ca urna să fie hotărâtoare şi ceea ce va ieşi din urnă să constituie 
baza politică pentru guvernarea de mâine. (Aplauze pe băncile Partidului 
Poporului şi ale Partidului Naţional Ţărănesc). Aceasta a fost ideea mea. 
M-am înşelat. D-voastră aţi luat de la început o postură de luptă împotriva 
partidelor politice. 

D. profesor N. Iorga: Toată viaţa. 
D. Octavian Goga: Daţi-mi voie, d-le profesor Iorga, ca eu să fiu 

apărătorul acestor organisme, pentru că în definitiv ce sunt partidele politice, 
d-le profesor? Sunt emanaţiunea directă şi logică a dreptului de vot. 

D. A. C. Cuza: Contestăm! 
O voce de pe băncile majorităţii: Şi a intereselor materiale. (Întreruperi 

pe băncile opoziţiei). 
D. Octavian Goga: Sunt emanaţiunea directă şi logică a dreptului de 

vot. În orice regim constituţional există partide politice, pentru că cetăţenii 
care au drept de vot se constituie, în puterea intereselor lor, în temeiul unor 
programe, în categorii politice care au interese de apărat. Şi deci, aceste 
categorii sunt partidele politice. A lupta contra partidelor politice, contra 
tuturor partidelor politice, ce înseamnă? A lupta contra totalităţii cetăţenilor 
din ţară care au preocupări politice. (Exclamaţii. protestări. Întreruperi pe 
băncile majorităţii: aplauze pe băncile opoziţiei). Înseamnă, d-le profesor, a 
adopta o formulă de pur individualism în politică. (Întreruperi, zgomot). 

D. M Ghelmegeanu: Notaţi: minus Partidul Liberal! 
D. Octavian Goga: Înseamnă a comite un act de nihilism politic. Aşa 

este părerea mea pentru că partidele cuprind pe toţi cetăţenii ţării cu 
preocupan politice. (Exclamaţii, protestări. Întreruperi pe băncile 

majorităţii). D-voastră, d-le Iorga, aţi zis, într-unul din manifestele d-voastră 
electorale de la început: voi distruge partidele politice prin înfometare! 
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D. profesor N. Iorga: Nu, îmi daţi voie, aceasta n-am spus-o. Daţi-mi 
voie să rectific ... 

D. Octavian Goga: Sunt cuvintele d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Nu, eu sunt istoric, aţi găsit această frază în 

interviul acordat reprezentantului ziarului vienez „Neue Freie Presse'', şi eu 
nu sunt responsabil pentru felul cum se redă un interviu pe care nu l-am 
dictat; şi pe lângă aceasta, până acum, nici o naţiune inteligentă n-a spânzurat 
un om pentru o vorbă de spirit. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: Nici noi nu vom face aceasta! Şi atunci desigur că 
d-voastră ... 

D. profesor N. Iorga: Dar nu e manifest. 
D. Octavian Goga: Atunci este o declaraţie a d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Nici o declaraţie. 
O voce de pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc: O vorbă de spirit. 

(întreruperi). 
D. Octavian Goga: D-lor, d. Iorga atunci s-a gândit că trebuie înlocuite 

aceste partide politice ... 
D. profesor N. Iorga: Eu sunt foarte bucuros să existe. Este o teorie 

veche pe care am discutat-o cu Ion Brătianu când era aici. Îmi aduc aminte 
momentul când am discutat cu dânsul, când era un om foarte tolerant, cu toată 
înfăţişarea lui; d-voastră sunteţi mult mai puţin tolerant decât dânsul. 
(Ilaritate pe băncile majorităţii). Am discutat cu dânsul, şi i-am spus: d-le 
Brătianu, cine poate fi contra partidelor? Dar eu sunt istoric, eu am scris 
istoria tuturor partidelor din România. Numai cât eu înţeleg partidul politic în 
altfel decât îl înţelege foarte multă lume. Adică am spus eu, repet ce am spus 
lui Ion Brătianu, nu înţeleg ca noi cu toţii, chiar cu gluma care am făcut-o, să 
fim înscrişi pe liste ca ţiganii. Cum se făcea odinioară o listă de ţiganii care îi 
vindeau boierii. Eu înţeleg să fie o mână de oameni cari fac politică. Aşa se 
face în Franţa, în Anglia şi ori unde, d-voastră sunteţi purtat prin tot atâtea 
ţări, cel puţin câte ţări am văzut şi eu. Prin urmare, sunt câţiva oameni care 
fac politică, dar nu-i trece prin minte nimănui să se ducă până la ultimul ţăran, 
până la ultimul muncitor să-l înscrie în registrul lui, şi mai ales nu-i trece 
nimănui prin minte ca, atunci când a ajuns la guvern, să răsplătească pe cei 
care l-au ajutat în lupta electorală. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Partidele politice de la noi nu sunt partide, sunt clanuri, cum sunt 
clanurile albaneze. Cum se ducea cineva la răposatul Eşad Paşa, şi fiindcă era 
omul lui, putea să mănânce şi să doarmă şi mai putea să plece şi cu bani în 
buzunar. Din nefericire această concepţie sud-estică, orientală, balcanică, este 
la originea partidelor noastre, cu o deosebire că înainte o practicau boierii, cu 
eleganţă şi nobleţă şi pe urmă au practicat-o fără eleganţă şi fără nobleţă, 
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oameni care nu sunt măcar boieri. De aceea sunt nu contra partidelor, ci 
contra iluziei de partid din această ţară, unde rar sunt partidele care ar putea 
să înfăţişeze nu un program, ci teoria existenţii partidului. Aceea nu există. 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: D-le prim-ministru, d-lor, din primul moment al 
constituirii guvernului, dând la o parte partidele politice, în sensul 
interpretării cum crede d. Iorga şi cum cred că este bine că lămureşte acum în 
mod postum„. 

D. profesor N. Iorga: De ce postum? 
D. Octavian Goga: „ .dând la o parte ideea partidelor politice, s-a gândit 

cu ce trebuie să le înlocuiască. Şi atunci d-sa - nu ştiu de unde i-a venit 
această inspiraţie, de la ideologia de care este îmbibat deceniul din urmă, 
fascistă de o parte, sovietică de altă parte? - s-a gândit la asociaţiunile 
profesionale. 

D. I. I. Mirescu: Care sunt pline de partizani politici. 
D. Octavian Goga: D-voastră aţi scris despre bresle2 d-le Iorga, am citit 

cartea d-voastră în care vorbiţi despre trecutul lor. Sunt foarte interesante din 
punct de vedere istoric, constatările pe care le faceţi. Însă politiceşte, daţi-mi 
voie să cred că aceste bresle la noi, cu rostul lor chiar glorios câte odată, în 
ţara nouă, care s-a dublat faţă de teritoriul cel vechi, nu pot să constituie 
punctul de reazăm, punctul de sprijin pentru a înlocui ideea de partid. 
(Aplauze pe băncile Partidului Poporului). 

Sub presiunea consecinţelor aţi fost nevoit să rectificaţi oarecum 
părerea d-voastră iniţială în această chestiune, pentru că, oricât v-aţi dat 
silinţa, aceste asociaţiuni profesionale n-au izbutit să vă ajute politiceşte şi 

s-au transformat măcar pentru un timp limitat, de zece zile, la început, în 
manifestări aproape ilariante. 

Vă aduceţi aminte, Bucureştiul era plin de tot felul de asociaţiuni 

profesionale. Numărul lor se multiplica la infinit, d-le ministru. Erau mi se 
pare 102, aşa scriau jurnalele. Capitala bâj bâia de oameni fericiţi„ „ 

D. profesor N. Iorga: Câtă imaginaţie. 
D. Octavian Goga: ... în frunte cu reprezentanţii onoratului cler; venind 

apoi reprezentanţii învăţământului superior, mediu şi inferior. 
D. profesor N. Iorga: E de râs? 
D. Octavian Goga: Nu este aceasta de râs; este de râs funcţiunea 

politică pe care aţi crezut că trebuie să le-o acordaţi, pentru că d-voastră 
tuturor le făgăduiţi binevoitorul d-voastră sprijin şi mandate. Au venit şi la 
mine reprezentanţii clerului. Au fost la d-voastră„„ 

D. profesor N. Iorga: Mă întrebaţi? 
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D. Octavian Goga: Răspund. Au fost la d-voastră şi au fost şi la mine. 
Mi-au spus: ne-am dus, cum era firesc, să salutăm pe d. Iorga, în calitatea de 
ministru al Cultelor şi ne-a făgăduit 40 de mandate. Erau oamenii foarte 
fericiţi. 

D. profesor N. Iorga: D-le Goga, cum poţi d-ta să fixezi astfel de cifră 
şi să vorbeşti de întâlniri? Mulţi proşti pot să vie la d-ta; dar ce eşti d-ta dator 
să-i crezi pe toţi?! (ilaritate). 

D. Octavian Goga: Nu ştiu dacă nu se găsesc tocmai în aceste rânduri 
acei domni, a căror stare intelectuală nu vreau să o calific, dar, în afară de 
dânşii au mai venit mari morari şi mici morari, toţi fericiţi. 

O voce: Moaşe. 
D. Octavian Goga: Daţi-mi voie să vă spun că din punctul de vedere 

politic, al liniştei politice, starea sufletească din această ţară şi structura vieţii 
noastre politice nu au fost tocmai servite ... 

D. profesor N. Iorga: Eu lucrez pentru viitor şi multe idei, de care râde 
acum uş'!rătatea naţională, se vor judeca cu mai multă seriozitate după câteva 
decenii. In general, cred că cea mai rea atitudine este, ori la majoritate, ori la 
minoritate, de a lua în Cameră lucrurile pe unghiul acela inferior, pe care îl ia 
cel din urmă reporter. Glumele acelor reporteri nu înseamnă tot ce poate să 
aibă mai delicat umorul unei naţiuni. D-voastră liberi sunteţi să râdeţi de ce 
vreţi, cum şi d-voastră, d-le Goga, să provocaţi cu ce vroiţi râsul unei părţi din 
minoritate; dar a recunoaşte că există într-o ţară interese în afară de interesele 
politice şi a sta de vorbă cu reprezentanţii acestor interese, fără a le fi fixat eu 
nici un fel de număr de mandate, este un lucru mult mai puţin ridicol decât vi 
se pare d-voastră. Eu ţin la un lucru: de mine să nu râdă conştiinţa acestei 
naţii, acei care sunt interesaţi pot să râdă totdeauna. 

D. Octavian Goga: Eu nu sunt interesat şi chiar nu mă găsesc vizat. 
D. profesor N. Iorga: Eşti un om de spirit, de ce faci să râdă oamenii cu 

gâdilici! 
D. Octavian Goga: Nu-i gâdil; sunt inferiorităţile lor intelectuale, 

declarate de d-voastră care-i mişcă şi ce pot face dacă amicii mei toţi râd, 
probabil toţi sunt inferiori ... 

D-le prim ministru, să trecem mai departe ... 
D. profesor N. Iorga: Treceţi mai departe, dar n-aţi câştigat. 
D. C. Xeni: D-le preşedinte, acesta este dialog; nu mai e discuţie la 

Mesaj. 
D. Octavian Goga: O-lor, aţi recunoscut d-voastră înşivă că a eşuat 

acest punct de vedere în raport cu actualitatea, rămânând ca roadele să le dea 
pentru mai târziu. În mod discret aţi indicat şi d-voastră această convingere, 
fiindcă v-aţi retras de la rolul de mânuitor al unei majorităţi şi de la rolul de 
autor care creează această majoritate, aţi dat rolul d-lui Argetoianu, la 
Ministerul de Interne, pentru ca să vină d-sa ... 
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D. profesor N Iorga: Dar nu jucăm o piesă. 
D. Octavian Goga: D-voastră judecaţi din punctul de vedere interior 

politic; dar eu, ca spectator din colţul meu, pot să judec nepărtinitor. 
D. profesor N Iorga: Eraţi rău aşezat ca spectator. (Ilaritate pe băncile 

majorităţii) . 
D. Octavian Goga: Şi atunci d. Argetoianu, cu preciziune în materie de 

realităţi politice, un mânuitor al jocului realităţilor, a schimbat cu totul 
lucrurile şi ne-am pomenit într-o situaţiune cu totul nouă. De unde aţi pornit 
la luptă împotriva partidelor, o luptă care poate să constituie un program al 
d-voastre şi un titlu de glorie, poate v-aţi găsit, d-le Iorga, alături cu cei mai 
clasici reprezentanţi ai ideii de partid, cu toate calităţile şi, dacă vreţi, cu toate 
defectele, alături cu Partidul Liberal de sub conducerea d-lui Duca. (Aplauze 
pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc. partidului averescan şi Partidului 
Liberal de sub conducerea d-lui George Brătianu). 

În acel moment, când acest lucru s-a produs, atunci mi-am dat seama .... 
D. profesor N Iorga: Şi cu d-ta aş fi vrut să merg ca să creiem o 

Cameră în care să fie reprezentate toate partidele şi în care un guvern fără 
partid să aducă măsurile care i s-ar părea că sunt de interes general. 

D. Octavian Goga: Foarte târzie invitaţie la vals. 
D. profesor N Iorga: Eu nu dansez. D-voastră aţi dansat mult mai mult 

în viaţă decât mine. (Ilaritate pe băncile majorităţii). 
D. Octavian Goga: Mă văd silit să alung cu totul metaforele din această 

plăcută conversaţiune a noastră. 
D. profesor N Iorga: Ele fiind lipsite de spirit... 
D. Octavian Goga: Când s-a produs acest lucru, atunci mi-am dat 

seama de realitate, d-le Iorga. Din punct de vedere al d-voastră, am înţeles că 
noutatea s-a cam dat la o parte şi că vindeaţi marfă veche. Dar mult mai 
interesant mi s-a părut procesul din punct de vedere al partidului de sub 
conducerea d-lui Duca. 

O-lor, când vorbesc de Partidul Liberal, ori cât ar fi această idee de 
partid ... 

D. profesor N Iorga: D-le Xeni, eu nu mai întrerup. (Ilaritate pe 
băncile majorităţii). 

După ce O Goga declarase că puţini oameni i-au rămas fideli lui N 
Iorga În ultimii 20 de ani 

Să-mi daţi voie să observ un lucru. Nu ştiu câţi au rămas în jurul meu, 
dar mă întreb, dacă partidele politice ar fi rămas 20 de ani în opoziţie, câţi ar 
fi rămas în acele partide? (Aplauze prelungite, strigăte de .. bravo". de pe 
băncile mqjorităţii). 
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D. Octavian Goga: Aceasta este prima categorie, poate cea mai nobilă. 
În materie de nobleţă este cea dintâi, formată dintr-un număr de oameni, 
restrânşi ca număr, care au format garda personală a d-lui prim-ministru, şi 

care face pază în jurul persoanei sale. 
D. profesor N. Iorga: Pe mine mă păzeşte Dumnezeu, nu am nevoie de 

gardă. Nici ei nu au nevoie de zgardă, după cum nici eu nu am nevoie de 
gardă. (Ilaritate. aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: Îmi permit să vorbesc câte odată, tot în sens 
metaforic ... 

D. profesor N. Iorga: Metafora vă omoară! (Ilaritate). 

După ce D. Munteanu Râmnic spusese că nu O Goga e omul potrivit să 
vorbească de libertatea alegerilor. el care folosise .. jandarmi. cu bariere şi 
cu arestări". 

D. profesor N. Iorga: D-le Goga, aici are dreptate. Şi pe mine m-a 
confiscat, dar d. general mi-a cerut seara scuze. (Ilaritate. aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. Octavian Goga: Eu, d-lor, constat cu mare bucurie că s-a mai găsit 
un nou luptător, şi primesc această mănuşă. Dar eu am stabilit o cronologie, 
că acest martiraj al d-sale s-a petrecut la 1926, iar la 1929, d-lor, a venit cu 
mine alături, ca să cerem pentru doi candidaţi de deputaţi, d-sa şi d. Iorga, să 
cerem votul cetăţenilor ... 

D. profesor N. Iorga: D-le Goga, am să-ţi spun un lucru, foarte plăcut 
pentru d-ta: iată, este bine să ştie Camera, eu eram în rele legături, aceasta nu 
te jigneşte, dimpotrivă, are să-ţi facă plăcere origina acestei legături, eu eram 
în rele legături cu d. general Averescu. Şi într-un moment, Regele Ferdinand, 
care era aproape pe patul de moarte, a trimis pe ministrul Palatului, d. Hiatu, 
la mine ca să-mi ceară să intru în Ministerul prezidat de d. general Averescu. 
Eu nu eram în termeni buni cu d. general Averescu, de aci se pot învăţa şi 
altele, şi eu i-am răspuns Regelui Ferdinand: .,nimic nu se poate refuza 
Majestăţii Sale, atunci când îndemnul vine de pe patul suferinţelor Majestăţii 
Sale". (Aplauze pe băncile majorităţii). Şi atunci, după acest răspuns, am 
făcut un articol în gazeta mea, pregătind în felul acesta legătura. Acum, d-ta 
ai greşit şi ai confiscat numărul. 

D. Octavian Goga: De ce? 
D. profesor N. Iorga: Şi atunci, iată de ce: fiindcă d-ta nu voiai Minister 

de coaliţie. 
D. Octavian Goga: Nu, nu, zău! Aci greşiţi. 
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D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie, ajung la un lucru foarte frumos, 
care o să vă facă plăcere. Momentul nu-i plăcut, dar după aceea vine mai 
bine. D. general a intrat în legături cu mine. Atunci s-a format ministerul 
Ştirbey3 . Îmi aduc aminte că acela care a dat d-lui general Averescu sfatul -
fiindcă era vorba de un Minister de coaliţie - să nu discute cu fiecare şef 
acasă, ci să-i poftească pe toţi la Ministerul de Interne. D. Cuza singur a venit, 
ceilalţi n-au vrut să vină. Acela am fost eu. Acela căruia d. general Averescu 
i-a anunţat pentru prima oară guvernul Ştirbey am fost eu. D. general 
Averescu, dacă pot să-mi dau seama de psihologia cuiva cu temperament atât 
de deosebit de al meu, a fost adânc mişcat când a văzut că atâţia, pe care 
credea că poate conta, îl părăsesc şi un adversar, un vechi adversar, căci nu 
era o prăpastie între mine şi d-nealui, ci un şir de vechi tranşee, a apărat 
dreptatea d-niei sale până la sfârşit. 

(D. deputat Goga vrea să întrerupă). 
Nu ţi-aş spune cum am primit eu guvernul cel nou, fiindcă ştie toată 

lumea cum am primit o anumită vizită pe care n-am primit-o (ilaritate) şi 

iarăşi ştie toată lumea cum n-am primit. Din acel moment relaţiile dintre noi 
au fost deschise. Am făcut caiiel. Am redactat eu proclamaţia d-voastră către 
ţară. Am fost foarte bucuros că ne-am găsit împreună, şi nu este vina mea 
dacă, fără ca eu să fi arătat dorinţa de a desface această legătură, eu, care 
voiam să adun o lume întreagă în jurul unui program nou sau ceea ce cred eu 
aşa, în naivitatea mea de bătrân idealist, că este un lucru nou, nu este vina 
mea, zic, dacă această legătură s-a desfăcut. 

De aici, ştiţi, sunt două amintiri: amintirea copilului din capul mesei de 
la Budapesta, pentru d-ta, amintirea acelor câteva zile în care am avut 
plăcerea să lucrez cu d. general Averescu, pentru mine. Ce a scris, ce a spus 
d. general Averescu pe urmă, când devenise mareşal, aceasta trece uite aşa (d. 
preşedinte al Consiliului face un gest cu mâna). Amintirea cealaltă o pun la 
capăt. Şi de aceea vezi de ce ascult eu fără nici un sentiment de frică, fiindcă 
eu n-am a mă teme de nimic şi de nimeni, şi în ceea ce am gândit şi în ceea ce 
am făcut şi fără nici un sentiment de duşmănie, fiindcă la vârsta mea, vezi 
d-ta, amintirile rele se cufundă şi de asupra, ies amintirile senine. De aceea te 
ascult cum te ascult. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii)! Mai ales că 
ne sărbătorim mâine la Academie. 

D. Octavian Goga: Eu, d-le profesor Iorga„. 
D. profesor N. Iorga: Şi publicul din tribune trebuie să ştie că luptele 

acestea grozave sunt lupte nu de „suliţe", cum zice învăţătorul nostru al 
amândurora, Eminescu, iar îndată ce trece cineva dincolo, gravitatea 
extraordinară a luptelor politice se termină printr-o perfectă camaraderie. 
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A fost vorba de teatru, trebuie să spun: noi jucăm puţintel teatru, d-ta nu 
eşti sincer, dar ştiţi, aşa în general. (Ilaritate. aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

D. Octavian Goga: Eu, d-le profesor Iorga, sunt aproape obosit de acest 
duel... 

D. profesor N. Iorga: Moşnegii sunt periculoşi. (Ilaritate pe băncile 
majorităţii). 

D. Octavian Goga: „.în care am măgulirea de a vă avea într-un 
permanent colocviu, care este foarte greu pentru mine, dar cu toate acestea, 
daţi-mi voie să rectific puţin cele ce mi le-aţi spus. Eu n-am confiscat, şi aci 
eu ştiu mai bine decât d-voastră mobilul sufletesc al meu, n-am confiscat 
atunci - aci greşiţi d-voastră - din ideea că n-aş fi dorit să se facă un guvern de 
coaliţie, nu. 

D. profesor N. Iorga: Nu, era rău scris. 
D. Octavian Goga: Nu-mi aduc aminte despre ce era vorba. 
D. profesor N. Iorga: Era articolul acela. 
D. Octavian Goga: Îmi dau seama de un lucru, care este permanent 

logic în capul meu. Dacă era vorba să se facă un guvern de coaliţie, şi-l voia 
Regele muribund şi era posibilitate ca să se facă, atunci desigur că nu l-aş fi 
putut opri eu, cu confiscarea mea. Prin urmare, nu acesta era mobilul. 

D. profesor N. Iorga: Să colaborăm la o pagină de istorie care este spre 
onoarea şefului d-tale. El mi-a spus când Regele Ferdinand, colaborăm la o 
pagină de istorie acum, când Regele Ferdinand mi-a spus de această dorinţă 
de a face Ministerul naţional, în momentul acela eu am crezut că este o vorbă 
aruncată în vânt; când mi s-a spus a doua oară, a fost prea târziu. 

Aceasta mi-a spus-o mie. Dacă aş fi socotit îndemnul Regelui 
Ferdinand ca fiind într-adevăr o poruncă regală, un Rege pe patul de moarte 
poate da, măcar atunci, o poruncă, atunci l-aş fi făcut. M-am gândit la 
seriozitatea acestui lucru prea târziu. Şi acum totul se năruieşte. Acesta este 
adevărul. Noi, clasa aceasta politică a fost de zeci de ori pe cale de a se 
înţelege. Este un geniu rău al acestei ţări, care întotdeauna împiedică 

înţelegerea. Iată reminiscenţele triste ale unei clase politice care va dispărea 
cu osânda că nu s-a putut înţelege pentru ţară. (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

D. Octavian Goga: Asupra detaliilor pe care le-a invocat d. subsecretar 
de Stat, d. Munteanu-Râmnic, nu mai stărui. 

D. profesor N. Iorga: Ne-am ridicat la lucruri prea mari, de la lucruri 
m1c1. 

D. Octavian Goga: E în afară de discuţiune invocarea unui martiragiu 
care este dovada„. 
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D. D. Munteanu-Râmnic, subsecretar de Stat la Ministerul de Interne: 
Este dovada cum ai călcat legile şi ai făcut alegerile. 

D. Octavian Goga: Dacă am fost un călcător de legi, d-ta care ai venit 
să le respecţi, de ce ai venit să colaborezi cu mine? 

D. D. Munteanu-Râmnic: Ai auzit foarte bine pe d. prim ministru. Este 
de ajuns. 

D. Octavian Goga: Eu nu vreau să am discuţiune specială cu d-ta. Sunt 
foarte onorat că am discuţiune cu d. profesor Iorga. Este destul cred, dacă 
suport aceasta. Nu mai veni şi d-ta să lungim vorba ... Am intrat în perioada 
electorală, de care nu am să mă ocup .... 

D. D. Munteanu-Râmnic: Foarte bine faci. 
D. Octavian Goga: Lasă-mă, că altfel mă ocup; dar şi când mă voi 

ocupa, nu mă voi ocupa de d-ta (ilaritate). 
O-lor, agitaţiile electorale şi mijloacele cu care au fost făcute au fost 

paralele. D. Iorga, consecvent vechiului său obicei onorabil, a luat contact cu 
toată ţara pentru creare de atmosferă. 

Dar aci s-au făcut şi alte agitaţiuni electorale, cu totul ieşite din uz, pe 
care nu le cunoşteam înainte. De exemplu: nu cred că, cu concursul d-voastră, 
s-a închiriat partea comercială a gazetelor, pentru ca să se lanseze acolo 
fotografii de juneţe tardivă ... 

D. profesor N. Iorga: Nu am ordonat eu. Eu când ordon, pun fotografia 
de când eram tânăr (ilaritate). 

Voci de pe băncile Partidului Naţional-Ţărănesc: D. Goga vorbeşte de 
„ţigaretă". 

D. Octavian Goga: Să ţineţi seama, iubiţi colegi, că puteţi să învăţaţi 
metode noi, căci s-a făcut apel şi la ecran în această luptă electorală, d. 
Argetoianu făcând o concurenţă neleală Gretei Oarbo. (Ilaritate pe băncile 
opoziţiei). 

Un lucru să-mi daţi voie să mai fixez, pentru că este de-o mare 
seriozitate pentru ţară. Toată vremea s-a produs un fenomen cu totul 
particular: străinătatea a avut o atitudine aproape de ostilitate deschisă faţă de 
guvern. 

D. profesor N. Iorga: Nu am popularitate în străinătate. (Ilaritate pe 
băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: Daţi-mi voie să dau o explicaţiune, aşa cum cred eu. 
Unii vor zice: suntem atacaţi de presa sovietică din străinătate. Da, suntem în 
permanenţă atacaţi de presa sovietică, care duce mai departe lupta ei 
împotriva ţării noastre. 
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Alţii vor zice: suntem atacaţi de presa care este închiriată duşmanilor 
noştri de la Londra, presa lordului Rothermere'~, cu marele concern de ziare 
din toată Englitera. 

D. A. C. Cuza: De presa jidănească în primul rând. 
D. Octavian Goga: Dar există cu toate acestea o presă care nu a avut în 

tradiţia ei un atac la adresa noastră şi care acum ne este ostilă: presa de 
dreapta, presa amicilor noştri, presa care ne-a susţinut. Şi, daţi-mi voie, d-le 
prim ministru, să explic fenomenul. Iată cum mi-l explic eu: Occidentalul este 
un om cu scrupule constituţionale. 

D. A. C. Cuza: Care occidental? (Ilaritate). 
D. Octavian Goga: Daţi-mi voie, d-le Cuza, vorbeam despre un 

fenomen care se petrece în Occident, în Englitera, în Franţa şi aşa mai 
departe. 

Occidentalii nu pot să înţeleagă faptul ca în afară de partide politice să 
se alcătuiască guverne. Aceasta e dincolo de hotarul minţii lor. Şi ei nu pot să 
înţeleagă cum un sfert de secol cineva nu a avut partid şi reuşeşte să-şi facă o 
majoritate; în 25 de ani n-ai putut să ai şi o faci în 25 de zile. 

D. profesor N. Iorga: Nu am căutat. 
D. Octavian Goga: Daţi-mi voie. Şi ei, ceea ce nu înţeleg, refuză şi 

condamnă. Să vă dau un exemplu .... 
D. profesor N. Iorga: Atunci o să-mi fac partid, ca să câştig gazetele, să 

mă ajutaţi d-voastră. (Ilaritate). 
D. Octavian Goga: Să vă dau un exemplu ca să vă traduc lucrurile prin 

prisma realităţii, aşa cum le văd eu. Nu pentru necesitatea d-voastră, fiindcă 
nu aveţi nevoie, dar ca să mă justific pe mine, îmi veţi permite să vă arăt o 
situaţiune analoagă, care s-ar fi putut petrece în străinătate. Îmi dau toată 
silinţa ca, în comparaţia pe care o caut şi omul la care mă gândesc, să fie 
potrivită şi să fie un om cu care asemănarea faţă de d-voastră să fie cât se 
poate de măgulitoare. 

În Englitera, înainte cu 25 de ani, o personalitate politică de primul 
rang, o personalitate absolut de mâna întâia, era lordul Rosebery'. 

D. profesor N. Iorga: Nu l-am cunoscut personal, dar am auzit despre 
el. (Ilaritate). 

D. Octavian Goga: Ce voiţi să spuneţi? 
D. profesor N. Iorga: Vreau să spun că nu l-am cunoscut personal, deşi 

era de pe vremea mea. 
D. A. C. Cuza: Lordul Rosebery era ginerele lui Rotschild. (Mare 

ilaritate). 
D. Octavian Goga: Lordul Rosebery era o personalitate din cele mai de 

seamă în Englitera, înainte cu două decenii. 
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Ei bine, vă puteţi d-voastră închipui că la un moment dat, lordul 
Rosebery ar fi zis: la o parte Partidul Conservator, la o parte Partidul Liberal; 
eu, lordul Rosebery, în puterea personalităţii mele, pe ruina partidelor politice 
din Marea Britanie, cer conducerea destinelor acestui stat? 

D. profesor N. Iorga: Ce are a face una cu alta? 
D. Octavian Goga: Acest lucru nu se poate produce în străinătate. 

Occidentalul este un animal eminamente constituţional. El nu poate în politică 
să înţeleagă ceea ce este dincolo de hotarele vieţii constituţionale. 

O-lor, acum rezultatele s-au văzut, s-au făcut alegerile. Daţi-mi voie să 
trag câteva învăţăminte din ele. 

D. profesor N. Iorga: Pentru cine învăţăminte? Pentru cine va veni de 
acum înainte la guvern. Doresc şi eu să tragă învăţăminte de aci. 

D. Octavian Goga: Pentru evoluţia politică normală a ţării. Primul 
învăţământ, prima constatare este ... 

D. profesor N. Iorga: Eu îmi fac de-acum discursul. Încă de acum 
denunţ exact aceleaşi lucruri. Şi pot să-l încredinţez unei bănci. Numai 
numele îl schimb. 

După constatarea ironică a lui O. Goga că toţi deputaţii .. se declară 
independenţi" 

D. profesor N. Iorga: Grija mea să nu o porţi d-ta; grija aceea o să o am 
eu. Să porţi grija a ceea ce ai să pierzi d-ta. (Mare ilaritate. aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: D-le prim-ministru, eu ce am avut am pierdut, am 
dat! (Ilaritate) 

D. profesor N. Iorga: Mulţumesc, ai fost generos; ai dat ce era mai bun. 
(Ilaritate, aplauze pe bănc{le mqjorităţii). 

D. Octavian Go~a: Imi aduc aminte însă că un cronicar, nu ştiu care, 
zice: „Iar Laiotă Vodă adunând oaste de strânsură, lovi pe coasta Siretului". 

D. profesor N. Iorga: Textul este fals; Laiotă Vodă n-a văzut Siretul. 
(Ilaritate). 

D. Octavian Goga: Puneţi pe altul în locul lui Laiotă, dacă vreţi; dar eu 
n-aş vrea ca în loc de Laiotă să fie astăzi Nicolae Iorga, care să adune .,oaste 
de strânsură". 

D. profesor N. Iorga: N-am spus că nu este Laiotă, dar Laiotă Vodă n-a 
văzut în viaţa lui Siretul, Dumnezeu să-l ierte! Iată însă ce spun eu: d-ta ne 
porţi mare necaz, fiindcă un număr dintre prietenii d-tale este lângă mine. Dar 
uiţi un lucru, că a fost vorba de două ori cel puţin, să vie cu toţii, fără să rog 
pe nimeni. A fost un banchet, nu ştiu dacă nu erai de faţă, la Cercul Militar, 
când s-au ţinut două discursuri, în care s-a spus că eu sunt şeful partidului 
d-voastră. 
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D. Octavian Goga: Da, dar eu m-am abţinut. 
D. profesor N. Iorga: D-ta eşti prea prudent ca să te pronunţi în 

asemenea ocazii. (Ilaritate). A doua oară, d. general Averescu mi-a spus: nu 
pot să-i dau deodată, trebuie cu încetul până s-or deprinde cu d-ta. Unii s-au 
deprins; alţii nu se pot deprinde. Nu sunt eu vinovat. (Ilaritate pe băncile 
majorităţii). 

D. Octavian Goga: O-lor deputaţi, aceasta este, în ce priveşte 

profesiunea d-voastră de credinţă. D-voastră nu aveţi o unitate nici de 
credinţă, nici de gândire politică. (Zgomot. întreruperi de pe băncile 

majorităţii). Fac apel la d-voastră, d-le prim-ministru, ca să nu mai fiu 
întrerupt. 

D. profesor N. Iorga: Dacă d-nealor sunt un mozaic, eu nu pot să le 
poruncesc. Dacă ar fi ai mei, le-aş porunci, dar nu sunt ai mei. (Ilaritate pe 
băncile majorităţii) . 

D. Octavian Goga: Aureola de martiraj a d-lui Munteanu-Râmnic se va 
aşeza şi pe creştetul meu, dacă d-voastră mă aruncaţi pradă. Şi atunci, fac apel 
direct la d-voastră să mă apăraţi.Vă spun: nu ştiu cum veţi reprezenta o 
unitate de gândire. (Întreruperi, zgomot). 

D. Eduard Mirto: Iată o unitate de strigăte. 
D. Octavian Goga: A veţi, pentru moment, numai o unitate 

interjecţionistă; eu aş dori să aveţi şi o unitate de gândire, dar nu o aveţi. 
Ca dovadă, iată un fapt material: veniţi la această tribună să faceţi 

declaraţii în puterea categoriilor politico-sociale din care d-voastră faceţi 

parte. 
D. profesor N. Iorga: De sigur. 
D. Octavian Goga: Atunci, împărţiţi în aceste categorii, nu sunteţi o 

unitate. 
D. profesor N. Iorga: Aici este meşteşugul. 
D. Octavian Goga: Şi atunci, daţi-mi voie, ca om care, făcând politică, 

am făcut parte - întâmplarea a făcut, nu este meritul meu - am făcut parte din 
mai multe guvernări, să ştiu cum se guvernează o ţară. O ţară nu se 
guvernează decât cu o unitate de credinţă. Nu o aveţi. Mergem mai departe. 
(Întreruperi. zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Uite acuma au tăcut. Au tăcut pe rând, fiindcă 
sunt mai multe grupe. Este o tăcere succesivă. (Ilaritate). 
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NOTE 

I. N. Iorga a consacrat câteva zeci de lucrări domnitorului unificator. Probabil că 
aici face referire la Istoria lui Mihai Viteazul pentru poporul românesc, 
Bucureşti, 190 l. 

2. N. Iorga se ocupă de bresle în Istoria industriei la români. Bucureşti, 1927; 
Istoria românilor în chipuri şi icoane, Craiova. 1921. Republicare de noi în N. 
Iorga, Opere economice, Bucureşti, 1982. 

3. Guvernul B. Ştirbei a funcţionat între 4 şi 20 iunie 1927. 
4. Rothermere H.S., ziarist britanic. În 1930 a creat United Empire Party, un 

organism economic pentru întregul Imperiu britanic. Proprietar al foilor Daily 
Mail, Daily Mirror, London Evening News. 

5. Rosebery A., 1847-1929. Om politic englez de orientare liberală. 
6. Laiotă Basarab, domn al Ţării Româneşti (1473, 1474, 1475-1476). 

Şedinţa din 27 iunie 1931 

La cererea deputatului de Severin, R. Franasovici, de a i se pune 
la dispoziţie lista ataşaţilor de presă; mai Întrebase şi de ce 

li se interzice accesul În ministere deputaţilor şi petiţionarilor. 

D-le preşedinte, cu privire la cea dintâi dorinţă a d-lui deputat 
Franasovici, mi se pare că o să-i pot comunica foarte puţin, fiindcă ataşaţii de 
presă au dispărut aproape cu totul. Îi dumic în fiecare zi, aşa că ceea ce a 
rămas este foarte puţin. 

În ce priveşte a doua dorinţă a d-sale, la ministerul meu, care este mutat 
pentru vizite acasă la mine, eu primesc cu cea mai mare plăcere pe oricare din 
colegii mei, aşa că în fiecare zi, la fiecare ceas, când se prezintă un 
parlamentar, este sigur că e primit cu cea mai mare bună voinţă; iar ca regulă 
generală, se va face o înţelegere între Biroul Camerei şi d-nii miniştri. 

Dar, d-le preşedinte, aş avea şi eu să aduc o lămurire la începutul 
şedinţei. 

Aproape în toată presa a apărut un comunicat calomnios, cu totul 
nejustificat şi cu totul nesprijinit pe un act scris, prin care se declară că la 
Universitatea din Cernăuţi s-ar fi considerat proiectul meu de reformă a 
învătământului superior ca reprezentând o operă odioasă şi periculoasă. 

' Ei bine, nu ştiu care este originea acestui comunicat. În orice caz, cei 
care funcţionează la oficiul de unde a plecat comunicatul sunt vrednici de 
compătimire. 
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De fapt la Cernăuţi, cu privire la singurul articol în care se permit 
aşezăminte de cultură mai înaltă naţionalităţilor, aşezăminte de cultură mai 
înaltă, ce nu înseamnă universităţi, în care se spune că ministerul poate să le 
subvenţioneze, dacă îşi dă seama că ele folosesc culturii generale a ţării, se 
face observaţia că dacă este o sprijinire fără rezerve şi de către Stat a unei 
Universităţi minoritare, în cazul acesta ar constitui un privilegiu odios şi 

periculos, care „odios" este traducerea lui ,,haslich", care în nemţeşte are 
foarte multe sensuri şi nu corespunde „odiosului" de la noi. Dar această 
observaţie nu mă priveşte, căci nu am intenţia de a crea Universităţi 

minoritare şi de a adăogi la bugetul sărac al ţării încă un capitol, pentru un 
număr nedefinit de Universităţi minoritare. 

Dar, fiindcă se crede prea mult ceea ce circulă într-o anumită presă, eu 
mă simt dator să arăt care este adevărul şi nu pot să ascund şi dispreţul meu 
pentru cei care colportează asemenea lucruri, ştiindu-le mincinoase şi 

calomnioase. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre accesul publicului în Ministerul Instrucţiunii Publice 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, la Ministerul Instrucţiunii am luat o altă 
măsură, înaintea măsurii de caracter general, care, natural rămâne să fie 
îndulcită. Anume: în orele de după amiezi, de două ori pe săptămână, atunci 
când funcţionarii n-aveau de lucru, oricine putea să vină la Ministerul 
Instrucţiunii Publice. Dar aceasta în orele în care nu lucrează funcţionarii; 
fiindcă eu fac o deosebire: înţeleg ca publicul să vină la secretarul general sau 
la ministru; ceea ce nu înţeleg este ca să se ducă de-a dreptul la funcţionari. 

Prin urmare, în măsurile pe care le vom lua, vom permite ca la anumite 
ceasuri să poată veni cineva să vorbească cu secretarul general sau cu 
ministrul, sau să le remită petiţiuni. 

Vedeţi d-voastre, acest teanc de petiţiuni este produsul unei zile mai 
puţin împovărate; sunt petiţiuni pe care trebuie să le rezolv eu. Primesc zilnic 
între 2 - 400 petiţiuni. Eu admit să se adreseze oricât de multe petiţii, dar nu 
admit ca cetăţenii să se adreseze direct funcţionarilor, împiedicându-i de la 
lucru. În această privinţă suntem cu desăvârşire împotriva schimbării 
sistemului care a fost introdus de noi. 

Pe lângă aceasta, mai avem ceva de observat: una din cauzele pentru 
care nu se poate rezolva repede o petiţiune este că petiţiunile iau înfăţişarea 
unei broşuri. 

Şi atunci, pentru ca să se ştie într-adevăr ce vrea să spuie acela care se 
adresează către noi - am aci petiţiunea unei doamne care declară, că a 
autorizat pe soţul ei să se prezinte pentru a cere o funcţiune, ori care ar fi ea 
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(ilaritate), eu toate le citesc, dar vedeţi, sunt şi petiţiuni curioase - atunci la 
instrucţiune se va introduce un formular tipărit. Vine cineva cu o petiţie, 

petiţiunea aceasta şi-o va strămuta pe formularul tipărit - care va avea zece 
rânduri - pentru a arăta motivul petiţiei. Pe pagina cealaltă, tipărită, se arată 
observaţiile şefilor de servicii; pe a treia pagină este hotărârea ministrului. 
Apoi se va primi prin poştă petiţia înseşi, de care vom lua notă, împreună cu 
avizul şefului de serviciu şi cu hotărârea ministrului. 

Îmi închipui, că acesta este felul cel mai practic de a face ca oricine să 
aibă în termenul cel mai scurt răspunsul cel mai clar, aşa încât, când ne vom 
vedea la toamnă, cred că nimeni nu va avea să se plângă de zăbăvile pe care, 
ca multe alte lucruri rele, le-am moştenit. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Răspunde interpelării deputatului Th. Iacobescu cu privire 
la Întârzierea plăţii salariilor 

D-le preşedinte, şi onorată Cameră, nu-mi aduce mm1c nou d. 
interpelator. Nu este zi în care să nu primesc, în adevăr, zeci de plângeri, una 
mai duioasă decât alta, pentru neplata salariilor. 

Este adevărat că nu s-au plătit salariile pe mai multe luni de zile, 
învăţătorilor, preoţilor, invalizilor, şi în afară de aceasta, nu s-au plătit 
pensiile şi pensionarii se găsesc într-o situaţie mai grea, poate, decât toate 
celelalte categorii de neplătiţi. 

Acum motivul pentru care nu sunt plătiţi este că înainte de a se schimba 
regimul, nu erau făcute plăţile din decemvrie. Cea mai mare parte dintre cei 
care se plâng, nu au primit din luna decemvrie nici salariile, nici pensiile. 

Când am venit noi, am găsit o situaţie pe care o va arăta, peste câteva 
zile, d. ministru al Finanţelor. Eu nu pot face altceva, fiindcă eu nu pot 
ordonanţa salariile, decât să mă adresez la Ministerul de Finanţe, unui om, 
care are toată bunăvoinţa de a plăti pe aceşti funcţionari şi pensionari 
nenorociţi, d. Brătescu, un funcţionar model. Vă rog să vă osteniţi a merge la 
d. Brătescu şi vă va arăta, cum mi-a arătat şi mie, halul în care, de pe urma 
unei administraţii rele, se găseşte tezaurul public, (aplauze pe băncile 
majorităţii), şi nespusele osteneli pe care şi le dă pentru a îndulci măcar lipsa 
de care suferă această categorie aşa de interesantă din populaţia României. 

Eu asigur pe d. interpelator că, dacă pe d-nealui îl doare, ca învăţător 
sau fost învăţător şi ca reprezentant al unei părţi din ţară, pe nimeni nu-l doare 
inima mai mult decât cum mă doare pe mine, care sunt şi eu un membru al 
corpului didactic, înfăţişând şi eu un număr din aceşti nedreptăţiţi, şi pe lângă 
aceasta am o răspundere, pe care alţii nu o au. 
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Când se va ajunge, printr-o refacere completă a administraţiei ţării, ca 
fiecare minister să aibă din veniturile publice o parte, el, ministerul acela, are 
să-şi facă gospodăria cu partea care îi este atribuită lui, Ministerul Finanţelor 
având numai conducerea generală a acestui buget, parte care să fie în adevăr 
în mâna miniştrilor; în cazul acesta, astfel de reclamaţii vor putea fi adresate 
Ministerului Instrucţiunii Publice şi cred că va veni vremea când printr-o 
administraţie chibzuită, cum nu a fost până acum şi cum doresc să fie sub 
oricare regim, ţara nu va mai avea ruşinea pe care o simt eu zilnic, în obrazul 
meu, de a nu putea răspunde acestor cereri disperate. (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. Teodor lacobescu: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, răspunsul d-lui 
preşedinte al Consiliului nu poate să fie mulţumitor pentru noi, şi mai ales, nu 
poate să fie mulţumitor. .. 

D. Victor Duculescu: D-ta ai fost deputat naţional-ţărănist, de ce nu ai 
intervenit atunci? 

D. profesor N. Iorga: D-ta erai aci din decemvrie şi de-atunci nu sunt 
plătiţi. D-ta erai aici şi în decemvrie, în ianuarie, în februarie, în martie şi în 
aprilie; ai tăcut, şi acum mă faci pe mine răspunzător, pentru felul cum au 
administrat amicii d-tale?! 

D. N. lovipale: Noi am intervenit şi atunci, în Camera noastră; noi avem 
curajul acesta. (Întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. profesor D. Pompeiu, preşedinte: D. deputat Iacobescu are cuvântul 
în replică. 

D. Teodor lacobescu: Răspunsul nu este mulţumitor pentru zecile de 
mii de învăţători care nu şi-au primit salariul nici pe aprilie. 

Aşa încât, d-lor din majoritate, vă rog să nu faceţi pe nervoşii. Vă rog 
să-mi daţi voie să-mi exprim gândul. Eu nu pot să admit lucrul acesta ca, din 
cauza dezordinii care spune d. preşedinte al Consiliului că a fost la Ministerul 
Finanţelor, a întârziat această plată. Învăţătorimea din ţară nu vrea să 
cunoască acest motiv. (Ilaritate pe băncile majorităţii şi ale centrului). 
Învăţătorimea din ţară şi-a făcut datoria la catedră şi învăţătorii cer să fie 
plătiţi ... 

D. profesor N. Iorga: Nici eu n-am zis altfel. 
O voce de pe băncile majorităţii: Aceasta este demagogie, d-le 

Iacobescu. 
D. Teodor lacobescu: În ce priveşte învinuirea că tocmai acum venim 

cu această rugăminte, d-le preşedinte al Consiliului, vă rog să ştiţi că este 
adevărat că am ridicat această chestiune şi în parlamentul trecut. 

D. profesor N. Iorga: Când? 
D. Teodor lacobescu: În fiecare lună veneam la această tribună ... 
D. profesor N. Iorga: Îmi pare rău că nu eram de faţă. 
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D. Teodor lacobescu: ... chiar noi, din majoritate, cerând ca învăţătorii 
să fie plătiţi. Eu recunosc că şi sub guvernarea trecută nu s-au plătit regulat 
salariile învăţătorilor. .. 

D. profesor N. Iorga: Nu s-au plătit de loc. 
D. Teodor /acobescu: „.este adevărat că s-au întârziat plăţile, dar eu 

tocmai vă cer„. 
D. profesor N. Iorga: Dar de ce să mă omori cu adevărul d-tale? 

Omoară-mă cu adevărul meu, dar nu cu al d-tale. 
D. Teodor /acobescu: D-le preşedinte de Consiliu, eu am fost unul din 

aceia care au intervenit întotdeauna şi la Ministerul Instrucţiunii şi la 
Ministerul Finanţelor şi de la tribună cu această cerere„. 

D. profesor N. Iorga: D-le interpelator, uite ce-ţi propun eu: bate-i întâi 
pe cei care sunt vinovaţi, şi dacă nu te vei obosi dă-mi W1 pumn şi mie, dar la 
sfârşit! 

D. Teodor lacobescu: Eu însă trebuie să fac o constatare. La Ministerul 
Instrucţiunii s-au depus toate sforţările posibile de titularul care a fost înaintea 
d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: De unde ştii că nu le-am făcut şi eu? 
D. Teodor lacobescu: Aşa cum le faceţi şi d-voastră pentru plata 

regulată a acestor salarii ... 
Răul rezidă în situaţia grea financiară, aceasta o recunosc; şi nu atât în 

reaua administraţie, de care d-voastră, d-le preşedinte al Consiliului, aţi vorbit 
că ar fi fost la Departamentul Instrucţiunii sau la acel al Finanţelor. 

Chestiunea, prin urmare, rezidă numai în faptul că finanţele statului au fost în 
situaţiune precară şi nu au putut să facă faţă tuturor cheltuielilor. Eu însă cer 
ca, în ce priveşte pe aceşti umili slujbaşi ai Statului, care nu şi-au primit 
salariile nici pe luna aprilie şi care, în timpul acesta de vacanţă, vor să meargă 
şi ei să-şi lecuiască rănile şi bolile lor la sanatoriile pe care am izbutit să le 
înfiinţăm, dar unde nu pot să meargă, căci nu pot să-şi plătească nici trenul, 
vă rog pe d-voastre, care aveţi toată autoritatea, astăzi, să interveniţi la Banca 
Naţională, spre a acorda un credit de 100 sau 200 de milioane pentru plata la 
zi a acestor învăţători. 

D. profesor N. Iorga: D. Brătescu va veni la începutul săptămânii 
viitoare şi cred că din cifrele pe care vi le va prezenta, se va vedea unde este 
vina şi care sunt posibilităţile de a îndrepta lucrurile. Dar, ca om onest, vă 
spun că dacă aş făgădui de aci că se va începe la cutare termen plata, eu aş fi 
un demagog. (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Şedinţa din l iulie 1931 

La interpelarea deputatului Nichifor Robu pentru eşalonarea datoriilor 
ţăranilor bucovineni, altfel, la licitaţiile repetate, pământurile acestora 

se pierd în mâna cămătarilor 

D-le preşedinte. d-lor deputaţi, fără îndoială că nu se poate veni cu o 
măsură de caracter general, dar cu toate acestea se poate aduce o îmbunătăţire 
printr-o serie de măsuri administrative. De mult este în intenţia noastră să 
trimitem un om de încredere în acele regiuni ca să cerceteze lucrurile de la 
caz la caz. Prea mult suntem obişnuiţi să prevedem orice prin legi şi 

regulamente, pe când contactul cu fiecare om este de multe ori mai folositor 
decât toate măsurile vagi, care, atunci când vine chestiunea aplicării lor, se 
lovesc de dificultăţi care nu se prevăzuse. 

Întrucât priveşte situaţiunea legală sub raportul juridic, d. ministru al 
Justiţiei 1 doreşte să dea lămuriri. 

În ce mă priveşte pe mine, păstrez vechea mea părere, că această 
problemă variază de la provincie la provincie, de la district la district, de la un 
grup la altul. Decât să luăm la Bucureşti hotărâri care nu se aplică la faţa 
locului, este mai bine ca la faţa locului să facem o mulţime de lucruri bune, 
care chiar dacă nu s-or auzi la Bucureşti, nu este cine ştie ce mare pagubă. 
(Aplauze). Dacă se iau măsuri de caracter public, aceasta este periculos pentru 
creditul ţării. Eu cred că pe cale administrativă şi locală se poate face foarte 
mult bine2

• 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, de altminteri mi se pare că un minimum 
de pământ, într-o concepţiune mai largă, s-ar putea considera ca un 
instrument de muncă, nu juridic, dar social; fiindcă, evident, numai cu plugul 
şi animale, fără pământ, el nu poate munci. Tot ceea ce serveşte pentru 
muncă, sunt instrumente de muncă, şi în cazul acesta se împiedică ruinarea 
totală a ţăranului. Este un lucru pe care-l aveam în vedere cu mult timp 
înainte, când nu mă gândeam că voi avea un rost pozitiv în afacerile publice. 

Îmi pare bine că un jurist aşa de distins, cum este colegul meu de la 
Universitatea din Bucureşti, d. Djuvara, crede că pe această linie am putea 
ajunge la o rezolvare a problemei, spre mulţumirea ţăranilor. (Aplauze 
prelungite). 
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NOTE 

I. Ministrul Justiţiei, C. Hamangiu, a tăgăduit amânarea executărilor judecătoreşti 
până în toamnă. 

2. După intervenţia prof. Mircea Djuvara, care a amintit că există o instituţie ce 
asigură debitorilor un minim de existenţă. În străinătate există noţiunea de „bun 
de familie", adică o proprietate minimală. inalienabilă, imprescriptibilă şi 

indivizibilă. Aceasta nu putea fi urmărită, luată de la proprietar - ea sau rosul 
ei. Aşa se păstra liniştea socială. 

La discutarea unor modificării aduse legii de administraţie locală 

D-le Mirto 1
, în străinătate nu este aşa, fiindcă oamenii acolo au bun simţ 

şi educaţie, pe când la noi îţi vin nu pentru a cere dreptul lor, ci vin la 
ministere, în cea mai mare parte, ca să ceară ceva care nu este în dreptul lor. 
Aceasta este nenorocirea. O experienţă scurtă, de două luni de zile ne-a arătat 
acelaşi lucru, pe care vi l-a arătat d-voastră, o mai lungă experienţă la Interne. 
Ţara trebuie educată, şi, educată fiind, putem să facem încă şi legi proaste. 
Dar, deocamdată şi cu legile cele mai bune, ţara fiind needucată, ajungem la 
acelaşi rezultat. 

D. Eduard Mirto: Da, este atât de adevărat ceea ce spuneţi d-voastră, că 
majoritatea cererilor care vin la d-voastră sunt nedrepte. 90 la sută, poate spun 
un procent mic, din cererile care se prezintă la ministere sunt cereri care n-ar 
trebui să ajungă acolo. Dar din ce cauză? Aşa cum spuneţi d-voastră, din 
cauza lipsei de educaţiune. Omul nu-şi cercetează singur temeinicia cererii 
lui, sau a fost un timp când au fost obişnuiţi să li se admită şi cererile 
nedrepte. Poate au fost şi aceste timpuri, eu nu mă pronunţ, desigur că d. 
Dimitriu, care va veni după mine, va vorbi cu competenţă şi în această 
chestiune. 

Dar, mai este o cauză şi aceasta este inerentă firii omeneşti. Este un 
principiu: omului nu-i este permis să fie judecător în propria lui cauză, fiindcă 
nu va fi un bun judecător şi atunci, gândiţi-vă că este un defect inerent: omul 
nu vede aşa bine, ca d-voastră, că cererea lui este nedreaptă şi, din cauză că 
este cererea lui, are impresia că este dreaptă. 

D. profesor N Iorga: Fiindcă plec, te rog să-mi dai voie să te mai 
întrerup odată2 . Iată ce se întâmplă de cele mai multe ori. Vine cineva la 
directorat şi capătă acolo ceea ce doreşte. Persoana care s-a prezentat la 
directorat nu este mulţumită, şi după ce a luat hotărârea acolo, vine şi la 
minister. 
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D. Richard Franasovici: Exact. Lucrul acesta se petrece în 99 la sută 
din cazuri. 

D. profesor N. Iorga: Ministrul ia hotărârea, neştiind că omul s-a 
prezentat dincolo şi, când ia hotărârea aceasta, deodată îi răsar înainte 
functionarii de la directorat, care spun că afacerea a fost soluţionată de partea 
ceal~ltă. Este un adevărat haos. În imensul haos pe care l-am găsit la 
Ministerul Instrucţiunii Publice, cea mai mare parte din încurcături venea de 
la faptul că la directorate s-au luat măsuri, fără să se comunice măsurile care 
s-au luat acolo, la minister, şi afacerea nu se termină acolo, ci de la directorat, 
petiţionarul mergea la minister, dacă nu-i plăcea, se întorcea din nou, la 
directorat. Iată lucruri care se petrec în fiecare moment. Să descentralizăm dar 
să nu introducem confuziuni şi anarhie. Dacă legea nouă împiedică, oricât de 
puţin, confuziunea şi anarhia, atunci şi d-voastră, care sunteţi un tată duios al 
acestei legi, pe care noi o îmbrăcăm numai mai curăţel, nu vrem s-o omorâm, 
puteţi să recunoaşteţi că avem dreptate. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. E. Mirto ceruse descentralizarea, căci pentru o amendă de câţiva lei, omul 
trebuie să meargă la Ministerul de Finanţe, ca directorul de acolo să pună o 
rezoluţie, ceea ce, până la urmă, făcea ca biletul de tren să coste de zece ori 
valoarea amenzii. 

2. Eduard Mirto constatase că de cele mai multe ori cererile erau „aiurea". 

Pe marginea răspunsului la Mesajul Tronului. 
Despre susţinerea debitorilor din agricultură 

Dare de mirat cum poţi afirma d-ta 1 lucrurile acestea. Eu nu aş vrea să 
am conştiinţa d-tale faţă de poporul românesc, pe care îl înfăţişezi aşa, 

semănând anarhia şi ura împotriva Statului şi împotriva claselor 
conducătoare. Eşti liber să citeşti mai departe, dar sunt dator să spun de la 
locul meu că faci o faptă rea. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I. /sac: Sunt dator să răspund la ceea ce spuneţi d-voastră, că poporul 
român îşi iubeşte conducătorii şi ţara. 

D. profesor N. Iorga: Cuvintele acestea vor ajunge în public, şi când 
vor fi citite va fi ca un îndemn către cele mai urâte fapte împotriva ordinei. 
Durerile se aduc cu duioşie şi nu cu ură. Luaţi exemplu de la d. Robu şi de la 
atâţia alţii, care, când vorbesc de poporul lor, au lacrimi în glas, iar nu 
strigătele acestea de mânie, care nu vor aduce nici un bine nimănui2 . (Aplauze 
pe băncile majorităţii şi ale Ligii Apărării Naţionale Creştine). 
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NOTE 

1. I. !sac, foarte corosiv, spusese că Statul nu ia nici o măsură eficientă de 
susţinere a debitorilor din agricultură. Semnalase apoi deprecierea estimărilor 
inventarului agricol sechestrat pentru datorii şi ceruse eşalonarea acestora pe 
termen lung şi cu dobânzi „omeneşti". 

2. I.I. protestase f~ţă de spusele lui l. !sac: „De ce spuneţi atunci că eu sunt 
anarhist? N.l.: „lnsă, aşa cum porneşti dumneata, strici cauza pe care vrei să o 
aperi". l.l.: "Din contra, eu o apăr". N.l.: „Vezi, domnule deputat, când 
vorbeşti, eşti bine, când ceteşti de acolo e rău". 

Şedinţa din 2 iulie 1931 

Discurs pe marginea Adresei de răspuns la Mesajul Tronului 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, obiceiul cere ca la sfârşitul discuţiunilor 
privitoare la Adresă, guvernul însuşi să ia cuvântul. Supunându-mă acestui 
obicei, eu vă fac întâi o făgăduială: voi fi la locul acesta - cum eram la locul 
de dincolo, unde am stat un pătrar de veac, fără să mă plâng nimănui şi fără să 
cer nimănui nimic - voi fi acelaşi mărturisitor simplu de lucruri în care cred. 
Câteva cuvinte, prin urmare, de simplicitate şi de sinceritate sunt singurele pe 
care d-voastră aveţi dreptul să le cereţi de la mine. Şi adaug încă un lucru: Eu 
am de multă vreme, şi am avut prilejul să exprim această credinţă, eu ~am o 
convingere în ceea ce priveşte îndatoririle locului pe care îl ocup. Intr-o 
Cameră pot să fie lupte; luptele acestea se dezvoltă în măsura pasiunilor care 
frământă o Adunare şi în ceea ce priveşte indivizii izolaţi, în ceea ce priveşte 
marginile culturii şi educaţiunii lor. Dar, când cineva se găseşte aici, trebuie 
să-şi aducă aminte în fiecare moment că ministrul este acela prin care 
Suveranul guvernează, nu aş zice acela prin care totdeauna Suveranul 
vorbeşte, dar este omul care, câtă vreme este în serviciul Suveranului, nu 
poate să fie în serviciul partidului său, chiar dacă îl are. Şi, prin urmare, îmi 
pare foarte bine că eu mă găsesc în situaţia unui om chemat în afară de 
situaţia de partid, pe care pot să o am, şi, deci, mie îmi este mai uşor să 
reprezint de aici ceea ce trebuie să reprezinte întotdeauna un preşedinte de 
Consiliu şi fiecare dintre colegii săi, adică: a da oricând dovezile care i se cer, 
şi mai ales oamenilor care i le cer cuviincios, a arăta totdeauna intenţiunile 
sale, cu modestie şi a nu contribui prin nimic la iritarea acelor patimi care 
măcar într-un ceas ca acesta de supremă nevoie şi suferinţă naţională, ar fi 
bine să dispară din Adunările noastre. (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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D-lor deputaţi, eu nu sunt dator să fac de aici funcţiune de istorie; atunci 
însă când mi se cere, trebuie să o fac şi de aici. 

În cuvântările care s-au rostit în această Adunare, trebuie să constat, cu 
părere de rău, că nu s-au rostit pentru această Adunare, ci s-au rostit pentru 
cercuri care sunt în afară de această Adunare; şi eu nu am avut niciodată 
slăbiciunea pentru demonstraţii de acestea teatrale. Prin urmare, o 
demonstraţie teatrală din partea mea nu se va adăugi la demonstraţiile 

teatrale, care au venit din altă parte - în cursul acestor discuţiuni s-a făcut 
istorie. Trebuie să vă spun că istoria contimporană care s-a făcut este de o 
calitate cu totul inferioară. Eu, cu ceea ce voi spune pot să mă înfăţişez 
înaintea tuturor până la sfârşitul vieţii mele şi oricine, după sfârşitul vieţii 

mele, va putea să întrebuinţeze ce spun eu aici, ca un document istoric, care 
nu se poate respinge. Nu cred că alte declaraţiuni care s-au făcut în contra 
noastră, ar putea să reziste după ce a trecut un anume interes, şi după ce s-a 
împrăştiat o anumită pasiune. 

Noi am fost prezentaţi ca un fel de uzurpatori, care ne-am îmbulzit ca 
nişte oameni care aveam de multă vreme patima de a guverna. Curioasă 
patimă, pe care n-am arătat-o douăzeci ani şi mai bine, aproape treizeci de 
ani! Şi, mânaţi de această patimă, noi ne-am fi impus, oarecwn, Coroanei. 

Pentru aceasta, pentru a arăta câtă nedreptate şi cât neadevăr se găseşte 
în această aserţiune, să-mi daţi voie şi mie să înfăţişez, foarte pe scurt, un mic 
capitol de istorie. 

D-le preşedinte şi d-lor deputaţi, eu nu am ştiut că guvernul naţional
ţărănesc1 va cădea. De când s-a întors M. S. Regele în ţară, eu am avut numai 
două prilejuri de a vorbi Maiestăţii Sale. În aceste prilejuri eu am făcut, ca 
primă declaraţiune - aşa cerea un sentiment de devotament şi de delicateţă, în 
acelaşi timp - declaraţia aceasta: ,,Nu am venit să cer nimic. Când Maiestatea 
Voastră va isprăvi cu toţi şi va mai avea nevoie de cineva, voi vedea dacă pot 
veni cu ideile mele şi cu programul meu". Acest lucru l-am spus de două ori. 
Şi, în momentul când Partidul Naţional Ţărănesc, pentru motive care nu mă 
privesc, a arătat că nu poate guverna decât cu anumite dificultăţi, pe care a 
trebuit să le supună Coroanei, în momentul acesta a fost departe de mine 
gândul să mă interesez de lucruri care nu mă priveau. A venit d. Titulescu. Cu 
vreo doi ani înainte, d-sa fusese însărcinat să formeze un guvern de coaliţie. 
D. Titulescu a venit la mine şi mi-a cerut, nu să intru în acest guvern de 
coaliţie, ci să deleg dintre prietenii mei pe cineva care să facă parte din acest 
guvern. Şi d. Titulescu, care este un om care cântăreşte valorile umane şi care 
trăieşte în Apusul acela în care valorile umane sunt sigure, căci la noi din 
nenorocire nu sunt sigure; fiecare este bun sau este rău, are calităţi sau are 
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defecte, după contingenţele politice, d. Titulescu a adaos un lucru: Eu nu-ţi 
cer dumitale să intri în guvernul meu; îmi dau bine seama că nu am dreptul să 
cer unui om de vârsta şi trecutul d-tale să intre în guvernul meu. Până în 
momentul plecării d-lui Titulescu, am rămas cu această asigurare, că-i stau la 
dispoziţie şi că-l susţin cu ce pot şi cu cine pot. Când a venit d. Titulescu a 
doua oară, a venit la mine şi mi-a arătat intenţiile sale şi m-a făcut să simt 
greutatea în care se găsea pentru realizarea acestor intenţiuni. 

Eu, d-lor deputaţi, m-am deprins cu un lucru: într-o ţară în care una spui 
şi alta înţelege acela cu care vorbeşti, şi mai ales alta înţelege a doua zi şi alta 
înţelege un al treilea a treia zi şi un al patrula, până ajungi la urma urmelor de 
te uimeşti de ceea ce ţi se atribuie, eu am căpătat obiceiul lucrurilor scrise. Şi 
atunci, cum pe vremea războiului am avut marea mulţumire de a căpăta din 
partea neuitatului Rege Ferdinand dreptul de a scrie scrisori, care de obicei 
sunt interzise unui cetăţean faţă de şeful Statului, atunci mi-am permis şi faţă 
de Regele Carol, pe care l-am cunoscut multă vreme - în privinţa aceasta nu e 
de insistat - mi-am permis să-i fac un rapo11 şi în raportul acesta am spus că 
dacă este vorba de un guvern al tuturor partidelor, cu şefii, aşa cum îi cunosc 
pe şefi, nu cred că este posibil. 

Dacă este vorba de un guvern al tuturor partidelor fără şefi, nici aşa nu 
cred că este posibil. Iar dacă este vorba de oameni care să se priceapă la 
departamentul lor, oameni luaţi şi din partide şi din afară de partide, cred că 
este posibil. 

Când a venit la mine d. Titulescu, eu i-am declarat că punctul meu de 
vedere este fixat prin memoriul pe care l-am prezentat Suveranului, dar pe 
care nu-l trimesesem încă. Atunci d. Titulescu mi-a spus: vrei să-mi arăţi 
acest memoriu? 

Cred că foarte puţini oameni politici, cărora li s-ar cere de cineva să 
arate un act în care este vorba de cel care întreabă, sunt în măsură să spună: 
vrei să-l vezi? Iată-l. 

L-am citit d-lui Titulescu. Îmi aduc aminte că d. Titulescu a spus: dar 
dacă nu se poate ajunge la realizarea unui guvern al tuturor partidelor, pentru 
că d. Titulescu nu se gândea la oameni în afară de partide, dacă nu se poate 
ajunge potrivit punctului unu şi doi, ci numai potrivit cu al treilea, oameni 
pricepuţi la departamentele lor, dacă acest punct trei ar fi ţinut în seamă şi s-ar 
forma un guvern, acest guvern înţelegi d-ta să fie prezidat de mine? 

Atunci am luat condeiul, cu d. Titulescu lângă mine, şi am adaos că, 
dacă se constituie un astfel de Minister, singurul posibil după mine, oricine nu 
poate decât să se simtă onorat că ar avea ca preşedinte pe un om de valoarea 
d-lui Titulescu. 
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Am scris şi am trimis scrisoarea la Palat. După aceea m-am dus înapoi 
la mine la ţară - cred că am voie să nu mă amestec la intrigi care nu mă 
privesc, să nu prezint pretenţii pe care nu le am şi să nu aştept lucruri pe care 
nu le doresc - şi acolo am fost înştiinţat mai târziu, nu mai ţin să adaug un 
lucru, pe care-l ştiu numai câţiva din prietenii mei cei mai intimi. M-am 
gândit că poate în împrejurările acestea se împiedică lumea de mine, de 
partidul meu, şi am trimes d-lui Munteanu-Râmnic, care nu este acum aci, o 
scrisoare în care am spus: fiecare poate să facă ce vrea; eu sunt bucuros să 
rămân la munca mea şi, cel mult, având dreptul să fiu senator pe viaţă, fiindcă 
am fost ales de zece ori în opoziţie, fără să fi înşelat pe nimeni, să vin din 
când în când la şedinţele Senatului. 

D. Munteanu-Râmnic nu a comunicat scrisoarea; o păstrează şi acum. 
M-am dus acasă, cum trebuie să facă orice om într-un moment de mare 
greutate naţională, când nu-l cere nimeni. Nimeni nu m-a cerut, nu m-am 
prezentat nimănui. 

Am fost chemat în urmă de acolo, de la ţară. Singurul lucru pe care îl 
ceream în împrejurările acelea era să mi se dea şi o maşină, fiindcă eu nu am 
mijloace de a ţinea una. 

Atunci mi s-a trimes maşina. Fiind chemat la Bucureşti, am venit în 
credinţa că Maiestatea Sa are să-mi spună ceva. Şi, dacă m-ar fi chemat 
Maiestatea Sa, eu i-aş fi spus acelaşi lucru: Maiestate, eu nu am nici o dorinţă, 
nu am nici o ambiţie, nu târăsc după mine nici un partid, nu reprezint nici o 
pasiune, căci nu servesc nici un interes. Maiestatea Voastră să mă lase să-mi 
odihnesc bătrâneţele în casa pe care mi-a ajutat Dumnezeu să mi-o câştig. 

În loc de aceasta, m-am trezit cu altceva, cu adunarea tuturor şefilor de 
partid. Erau cu toţii acolo şi a venit Maiestatea Sa. Dacă o spun, nu este nici o 
indiscreţie; s-a afişat de mai multe ori, nu odată, de două ori apelul pe care l-a 
făcut Maiestatea Sa la partide. Şi atunci, fără să fiu cu nimic înştiinţat că 
Maiestatea Sa are o astfel de intenţie, Maiestatea Sa ni-a spus aceste cuvinte, 
pe care, orice s-ar întâmpla în urmă, eu, şi ca istoric şi ca bun cetăţean al 
acestei ţări, nu le pot uita. 

Ne-a spus - a spus tuturor - nu se poate să se meargă mai departe aşa. 
Prin urmare, oricine are conştiinţa datoriei sale faţă de ţară, nu-mi aduc 
aminte cuvintele exact, dar vi le amintiţi fiecare din d-voastre şi unii poate 
chiar mai bine decât mine, oricine are conştiinţa datoriei faţă de ţară, trebuie 
să se unească într-un guvern de reparare a situaţiei materiale şi morale, 
detestabile, din acel moment. 
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Nimeni dintre şefii de partide prezenţi nu a luat cuvântul. Am aşteptat, 
modest, cinci minute. Situaţia începea să devină jenantă. M. S. Regele însuşi 
nu ştia ce se impune faţă de această tăcere. Şi atunci, am luat cuvântul eu şi 
am spus aceste cuvinte: „Deşi nu reprezint gruparea cea mai importantă aci, 
dar fiindcă toată lumea tace, eu trebuie să spun din partea mea un lucru: 
atunci când d. Titulescu mi-a cerut să-l ajut ca ministru, i-am răspuns că nu 
pot; când îmi porunceşte Maiestatea Voastră, eu stau la dispoziţia Maiestăţii 
Voastre, în orice condiţiuni şi în orice loc". (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Vă rog, amintiţi-vă că atunci când s-a întors Maiestatea Sa şi am avut 
cea dintâi audienţă, în chiar ziua, mi se pare, în care Maiestatea Sa, intrat în 
drepturile Sale, era vorba să se facă un Minister Prezan, şi mareşalul Prezan 
îmi vorbea de nu ştiu ce vice-preşedinte, i-am spus că nu pot să o primesc. Şi 
atunci mareşalul Prezan m-a întrebat: .,Dar în Ministerul meu ce loc îţi rezervi 
d-ta?" Răspunsul meu a fost acesta: „Acela pe care îl va refuză toată lumea". 
Eu tot aşa eram dispus şi acum. 

După aceea, fiindcă nimeni nu m-a mai întrebat nimic, m-am dus din 
nou la ţară. 

La ţară am fost întrebat: în Ministerul care este vorba să se formeze, 
d-ta vrei să iei un portofoliu sau nu? 

Întrebarea era a d-lui Titulescu. Şi eu am avut îngrijirea să spun de două 
ori răspunsul meu şi să rog să mi se comunice de două ori întrebarea care se 
adresase către mine. Am spus: dacă este vorba de un guvern de specialişti, 
cum o să intru rară portofoliu într-un Minister de specialişti? Eu sunt 
profesor. Prin urmare, eu intru la Ministerul Instrucţiunii Publice. 

Şi atunci, a doua sau a treia zi, când am venit la Bucureşti, spusesem că 
nu vin decât pentru a presta jurământul de ministru al Instrucţiei Publice, în 
Cabinetul d-lui Titulescu, am văzut în ziare că sunt vice-preşedinte al 
Consiliului. 

M-a întrebat dl. Titulescu: „Primeşti?" Eu am spus: „De la început v-am 
declarat că nu am nici un fel de pretenţie şi nu pun nici un fel de condiţii''. 
Situaţiunea era aşa încât vineri eu trebuia să fiu ministru al Instrucţiunii şi 

vice-preşedinte al Consiliului în Cabinetul d-lui Titulescu, ai cărui miniştri 
erau şi anunţaţi şi mulţi dintre miniştri, care se găsesc pe această bancă, 
făceau parte din alcătuirea d-lui Titulescu. 

Sâmbătă - şi spun numai ceea ce pot spune aci, ceea ce de altfel am spus 
şi în cursul campaniei electorale - am găsit pe d. Titulescu într-o altă situaţie 
decât vineri. Erau anume greutăţi care nu mă priveau pe mine. Eu nu ştiu în 
ce condiţiuni voia să guverneze d. Titulescu; ştiu că d. Titulescu nu voia, 
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într-un anume moment, concursul unei persoane, cu care persoană însă, tot în 
ziua aceea, a consimţit să lucreze. Şi atunci eu am fost rugat să merg la d. 
Maniu, să-l rog pe d. Maniu să primească pe această persoană care este aici 
lângă mine (d. prim-ministru priveşte spre dl. Argetoianu; aplauze prelungite 
pe băncile majorităţii) şi ale cărui legături cu mine sunt de aşa natură, în cât 
şi atunci când nu am putut să lucrăm împreună, noi am păstrat relaţiile 

prieteneşti, care nici un singur moment nu au fost rupte (aplauze pe băncile 
majorităţii), şi cum aş dori ca oricare dintre adversarii mei politici să poată 
păstra raporturi personale. Pentru acestea se cere atât de puţin! Eu nu cer 
nimănui decât să fie pe jumătate aşa de politicos, cum mă silesc eu să fiu, faţă 
de orişicine. Şi m-am dus la dl. Maniu şi l-am rugat să primească a pune la 
dispoziţie Parlamentul său, fiindcă eu m-am luptat multă vreme să nu se 
ajungă la alegeri, m-am luptat ... 

D. C. Argetoianu. ministrul Finanţelor şi ad-interim la Interne: Fără 
consimţământul meu! (Ilaritate). 

D. profesor Nicolae Iorga: D-voastră eraţi ca mireasa pe care n-o 
întreabă nimeni, dar ştie şi tace! (Ilaritate, aplauze). 

Da, d-lor, eu m-am luptat multă vreme ca să păstrez Parlamentul care a 
precedat pe acesta, şi vă pot spune foarte simplu şi tot atât de sincer cum 
v-am făgăduit de la început, de ce ţineam la aceasta. Mie îmi era frică de 
situaţia ţării, în ce priveşte anumite propagande, care ne-au trimes pe deputaţii 
comunişti, de care am scăpat numai graţie faptului că lista lor nu avea o 
valoare legală. Eu totdeauna, în douăzeci de ani, şi mai ales după război, de 
câte ori am fost consultat de vreunul din Suveranii, pe care am avut onoarea 
de a-i servi, cu mijloacele mele modeste, eu totdeauna am stăruit să nu se 
recurgă la alegeri noi, fiindcă eu cred, aceasta este convingerea unui om care 
îşi cunoaşte bine ţara, că o să treacă încă multă apă pe toate râurile ţării, până 
ce alegătorul va şti ce face! (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Este o 
convingere a mea, personală. 

Prin urmare, în loc să aţâţ suferinţe, în loc să măgulesc prejudecăţi, în 
loc să întrebuinţez sau să văd întrebuinţându-se cele două mijloace obişnuite 
la noi, presiunea, care este rea, ori înşelarea conştiinţei oamenilor cu 
neadevăruri, care este mai rea decât orice presiune (aplauze pe băncile 
mqjorităţii), mai bine să rămână orice Parlament cum este. Dar văd că m-am 
îndepărtat puţintel de povestirea mea; o reiau imediat. 

D. Maniu a refuzat. Refuzând d. Maniu, m-am întors după amiază la 
Palat. D. Titulescu a crezut că în această împrejurare nu mai poate lua asupra
şi guvernarea. L-am rugat două ceasuri pe d. Titulescu, care niciodată nu mă 
va putea dezminţi; l-am rugat două ceasuri să rămână la locul care îi era 
rezervat. În momentul când aveam lista miniştrilor în mână, m-am coborât jos 
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- aci am un martor (arătând spre d. ministru Argetoianu), d-voastră nu-l 
primiţi, dar un om ca dumnealui, când este vorba de lucruri ca acelea pe care 
le povestesc, este un martor care nu se poate recuza (aplauze pe băncile 
majorităţii) şi i-am spus d-lui Titulescu: „nu vreau să fiu nedelicat faţă de 
d-ta"! şi pentru ultima oară, la capătul a două săptămâni, când Coroana se 
găsea, într-adevăr, într-o situaţie, pe care nimeni nu trebuie să i-o creeze, în 
acel moment, l-am mai întrebat dacă este dispus să revină. Răspunsul d-lui 
Titulescu a fost foarte clar: „nu". 

Şi atunci, d-lor, s-a întâmplat ce trebuia să se întâmple. Nu fiindcă eu aş 
fi o persoană deosebit de simpatică. Discursurile atâtor din deputaţi mi-au 
arătat că cu toate sforţările mele de o viaţă întreagă, pentru unele persoane 
sunt foarte antipatic sau, cum se zice, ca să întrebuinţez un termen familiar, 
„negru ca dracu"; cu toate silinţele mele de a deveni simpatic acelora care nu 
mă pot suferi, pentru motive care nu le cunosc. Nu m-am gândit să introduc o 
notă sentimentală, sau să vorbesc eu de ceea ce am putut să fiu lângă 
principele Carol, în momentul când, într-o zi neagră pentru naţiune, nu era 
unul care să apere dreptul Său. Toate formulele cele mai dibace se găseau 
pentru ca unii să scape şi toate formulele cele mai brutale se păstrau pentru ca 
alţii să-l înlăture2 . Nu m-am gândit un singur moment să invoc trecutul. Eu, 
când pot face puţintel bine, îl fac, pentru că aşa crede conştiinţa mea că 
trebuie să-l fac. 

Dar eu, din binele care l-am făcut pentm ţara mea şi pentru cine o 
reprezintă, nu trag nici un fel de profit politic. (Aplauze pe băncile 

majorităţii). Şi atunci, am venit la locul pe care îl am, după această luptă grea. 
Am venit îngrijorat şi zdrobit. Am venit, fiindcă, Doamne, dar în chip firesc, 
în chip mecanic, când preşedintele Cabinetului care e să se formeze se dă 
înlături, rămâne vice-preşedintele Cabinetului care trebuie să se formeze. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

N-am rostit nici un nume de prieten politic atunci când a fost vorba să 
se alcătuiască Ministerul. Doar alcătuirea Ministerului; o vede oricine. Dacă 
au fost nume în lista d-lui Titulescu care sunt ale unor oameni vrednici, i-am 
primit cu o dragoste care în două luni de muncă nu s-a dezminţit un singur 
moment. Ştiu că o anumită presă îşi închipuie că în Consiliul de Miniştri se 
petrec cine ştie ce lucruri, care erau cândva în obiceiul ţării. Şi într-un rând, 
când ieşeam de la Preşedinţie, au venit ziariştii să mă întrebe ce s-a întâmplat 
în Consiliul de Miniştri. Am răspuns: .,Ceva grozav, aproape un asasinat". 
(Ilaritate pe băncile majorităţii). Dar am primit cu plăcere oameni pe care şi 
mai târziu i-am văzut că sunt mai pricepuţi decât mulţi alţii şi cu un 
devotament pentru ţară, care nu-şi poate afla perechea. Iar, în afară de 
aceasta, când a fost ca eu să designez miniştri, eu am designat pe câţiva dintre 
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dânşii care nu se aşteptau. Şi i-am ales, pentru ce? Dar nici nu i-am fost văzut, 
nu li-am pus o condiţie înainte, eu am ştiut numai că în breasla lor ei sunt 
oameni de frunte. 

Şi aşa s-a alcătuit un Minister. (Aplauze pe băncile majorităţii). N-am 
cerut Maiestăţii Sale nici măcar garanţia dizolvării Parlamentului. Dacă 
împrejurările ar fi cerut ca peste câteva zile să ne ducem, ne-am fi dus foarte 
bucuroşi acasă. Nici acum nu ne impunem, nici ţării, şi nu ne impunem nici 
Maiestăţii Sale. Atâta vreme cât se crede că noi putem să facem un lucru pe 
care alţii, oricât s-ar crede şi cât ar fi, nu-l pot face, atâta vreme rămânem, 
îndată însă ce se crede că interesul ţării cere altceva, noi, suntem oameni cu 
profesiunea noastră, oameni cu rostul nostru. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Plecând de la guvern, noi nu suntem nici o mână de vagabonzi şi nici o 
mână de turburători, fiindcă n-au cum să-şi întrebuinţeze altfel vremea. 

Acesta este originea Ministerului. (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

Îndată după aceasta, Maiestăţii Sale mi-am permis să-i spun, nu odată, 
dar aproape de câte ori am onoarea să-l văd pe Maiestatea Sa, că eu nu trebuie 
să fiu considerat ca un om de partid, cum nu trebuie să fie considerat nimeni 
dintre noi, în legătură cu partidul său. Dar va zice cineva: îl am sau nu-l am? 
Pe mine, aici, când stau la locul acesta şi cu misiunea aceasta, nu mă priveşte 
ce partid am avut sau ce partid am, şi nu trebuie să privească pe nimeni, 
fiindcă orice om cuminte consideră pe cineva nu potrivit cu persoana lui, ci 
potrivit cu rostul pe care îl îndeplineşte. Insă rostul pe care îl îndeplinim aici 
nu este un rost de pai1id, şi nu înţelegem a fi judecaţi, orice partid am avea 
sau am fi avut, sau am putea să avem. Nu înţelegem a fi judecaţi decât potrivit 
cu acel rost pe care ni l-am atribuit şi cu acel rost pe care îl servim. (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii). 

Am călcat peste jigniri, pe care puţini oameni le-ar uita, m-am prezentat 
la oameni politici care m-au tratat de „mercenar al tuturor majorităţilor"; 
m-am prezentat la oameni care n-au cruţat onoarei mele nici cele mai grele 
cuvinte. 

Vedeţi, onoarea unui om singuratec, aceea e permis - dacă e permis - să 

o atace cineva mai uşor decât când cineva este şeful unei familii şi cresc 
oameni lângă dânsul, şi oamenii aceştia, care ştiu că viaţa părintelui lor a fost 
o viaţă onestă, nu trebuie să sufere de nedreptăţile zilnice ale politicii 
româneşti. (Aplauze prelungite). 

M-am prezentat la toţi oamenii politici, la oameni cu care nu mai aveam 
relaţiuni de ani de zile. Au fost miraţi de atitudinea pe care am avut-o când 
am călcat pragul casei lor şi în cuvintele pe care le-am spus nu cred să fi fost 
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un singur om jignit de mine. Nu le-am propus cartel. Chestiunea cartelelor s-a 
impus de la sine. Cum voiţi d-voastră ca un partid care are un rost istoric în 
viaţa României, cum este Partidul Liberal, să nu se îngrijească, la un anume 
moment, de ce va ieşi din conjuncturi pe care nu le aşteptase? Atunci nu putea 
fi vorba de târguiala dintr-o parte, care să se întâlnească cu târguiala din 
cealaltă parte, ci, în astfel de împrejurări, legăturile se fac în chip neaşteptat şi 
spontan. Dar nu e un singur partid căruia să nu-i fi lăsat a înţelege că opera 
naţională comună, în care eu aş fi avut numai rolul umilului servitor care stă 
cu pieptul în faţa tuturor injuriilor şi tuturor riscurilor, că o astfel de unire este 
scopul guvernului meu. (Aplauze prelungite). 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, că este aşa, o dovedesc răspunsurile care 
mi s-au trimes. Abia dacă într-unele erau oarecare îndoieli şi oarecare 
ameninţări pentru viitor, abia; celelalte erau răspunsuri sincere, cum sinceră 
era întrebarea mea şi uneori răspunsurile calde la care aveam dreptul. 

Nu s-a putut face înţelegere cu toată lumea. Nu puteam ţine la 
dispoziţiunea unui partid vrednic, dar mic, o sută şaptezeci de mandate, aşa 
încât s-a putut întâmpla ca acel partid să nu fi fost mulţumit şi să fi rupt 
legăturile cu mine. 

După aceia a venit formidabilul curent de opinie publică care, şi nimeni 
nu mă va dezminţi, mi-a cerut dizolvarea Parlamentului, pe care eu n-am 
voit-o. (Aplauze prelungite). 

(D. profesor D. Pompeiu. preşedinte. ocupă fotoliul prezidenţial). 
Parlamentul s-a dizolvat. In cuvintele din urmă pe care eu le-am rostit 

aici, a fost această dorinţă de a întâlni în Parlamentul cel nou toate forţele vii 
din celălalt Parlament, fiindcă un adevărat Parlament, pentru un astfel de 
moment, nu poate fi decât acela în care se întâlneşte o opoziţie puternică, 
foarte puternică, care să reprezinte toate curentele din această ţară. 

A trebuit să organizez ceea ce se numeşte de obicei aparatul electoral. 
Şi uneori îmi vine a râde când mă văd tratat aşa cum se trata înainte un şef de 
guvern. Eu nu semăn, eu nu mă recunosc în figura acestui şef de guvern clasic 
din România de până la 1931. Eu pot fi bun sau pot fi rău, dar, fără îndoială, 
eu sunt altfel. Se face cu mine o încercare. Naţiunea o va înţelege. Pentru că 
eu ţin samă şi de opinia publică, de adevărata opinie publică, iar nu de 
rândurile tipărite care se plătesc cu bani pe care eu nu-i dau din sărăcia ţării. 
(Aplauze puternice pe băncile majorităţii). 

Când opinia publică o voi vedea că se întoarce în contra mea, voi fi 
grăbit să las locul acesta altuia. Dar cer acestei opinii publice să nu mă judece 
nici pe mine, nici pe preţuiţii mei colaboratori, după două luni de guvernare, 
dintre care o lună a fost ocupată de alegeri şi o altă lună e ocupată de 
dezbaterile acestui Parlament. Şi, fără îndoială, că un guvern nu este aşa de 
liber cum este în momentul când, după lămuririle şi indicaţiile date de 
Parlament, el are funcţiunea de a guverna. 
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Închizând această paranteză, când a fost vorba de acel aparat al 
alegerilor, eu n-am ales ca prefecţi oameni de ai mei; nici d. Argetoianu n-a 
venit niciodată să-mi prezinte oameni pentru aderenţa la un partid al său, care 
în acel moment, nu exista. Se poate întâmpla să ne fi înşelat. Şi i-am schimbat 
de atâtea ori, încât trebuie să fie cineva de cea mai mare rea credinţă ca să 
creadă că noi menţinem un om rău, după ce am căpătat dovada că e rău. Dar 
de onoarea nimănui nu ne putem atinge până nu avem dovada absolută. Nu 
după atacurile adversarilor putem să înlăturăm un om. Am ales oameni, dintre 
care pe mulţi nu i-am văzut nici odată. Între dânşii au fost unii admirabili. Nu 
voi uita niciodată un prefect, care pe urmă nu a mai rămas să ne ajute, cum a 
fost părintele Pavel Borza, din ţinutul Făgăraşului, şi atâţia alţi prefecţi din 
Vechiu - Regat, de care s-au felicitat aici şi deputaţii din opoziţie, ieşiţi sub 
oblăduirea acestor prefecţi. 

Şi am fixat candidaturi: candidaturi ale celor câţiva oameni pe care îi 
cunoşteam eu, candidaturi ale acelor câţiva oameni pe care îi cunoşteau 

colaboratorii mei. Şi candidaturi ale acelor grupări care au binevoit, în 
condiţiuni acceptabile pentru mine, să lucreze împreună cu mine. 

S-a alcătuit acest Parlament. Şi pentru a împiedica anumite critici - care 
totuşi au venit, dintr-o bună credinţă ale cărei taine eu nu mi le pot lămuri -
pentru a tăia acele critici de la început, eu m-am adresat către cei care 
formează astăzi o majoritate, şi o va simţi toată lumea ca o majoritate, căci şi 
acum ea formează majoritatea înţelegerii ideilor care ne conduc şi a politicii 
pe care o urmăm. 

Când s-a petrecut cea dintâi întâlnire între guvern şi majoritate, eu am 
spus cuvintele pe care le păstrez şi acum: „Vă cer să fiţi, faţă de acţiunea 
guvernului, liberi şi cu spirit critic. Greşelile noastre să nu le acceptaţi; 

şovăirile noastre să le conduceţi, iar când vom avea să propunem lucruri care 
într-adevăr corespund intereselor ţării, aşa cum se oglindesc în conştiinţa 
d-voastră, atunci să ne susţineţi". (Aplauze prelungite şi îndelung repetate. pe 
băncile majorităţii). 

Am avut mulţumirea de a vedea votate în Senat două din proiectele 
mele de lege, criticate de oameni care judecă Universitatea, fără să fi trecut 
niciodată printr-însa, sau socot că este rău bacalaureatul cum îl propun eu, 
atunci, când, poate, deseori, nu l-ar putea trece în condiţiunile de astăzi, sau 
nu l-au trecut în nici un fel de condiţii. După ce s-a asmuţit lumea toată 
împotriva proiectelor, şi pot să spun, nu pentru mine, dar pentru locul care-l 
ocup: este sau ba rectorul Universităţii din Bucureşti, liber ales de colegii săi, 
cel dintâi profesor al României? (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

103 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (J 931-1940) 

Cu ce drept, atunci, se ridică semi-analfabeţii împotriva unor idei culese 
printr-o experienţă de patruzeci de ani trecuţi la o catedră universitară? 

(Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii). 
Am avut mulţumirea de a constata că nu numai majoritatea, dar toată 

lumea din Senat a votat cele două proiecte. Una din marile bucurii ale vieţii 
mele a fost când, în Senat, am văzut proiectele mele votate cu unanimitate; 
când am văzut pe doctorul Angelescu, un mare om al şcolii, şi reprezentanţii 
celorlalte partide româneşti, şi ai naţionalităţilor, mergând acolo la urnă şi 

votând pentru legile mele. (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii). 

Dacă nici aceasta nu înseamnă, nu o majoritate ci, când proiectul de 
lege este bun, o super-majoritate, o unanimitate, atunci trebuie să vă spun că 
eu nu mai înţeleg nimic. (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii). 

Dar când s-a întemeiat acest guvern, s-au ivit, natural, şi critici 
împotriva lui. S-au ivit critici şi în ţară. Şi aşa de greu mi-a venit, m-au 
umplut nu atât de durere - ci aş dori un alt termen decât greul şi urâtul termen 
de dezgust - când s-a vorbit de nu ştiu ce antagonism între mine şi Ardeal. 

Era, d-le preşedinte şi d-lor deputaţi, anul 1906. Pe drumurile 
Ardealului mergea pe banii lui, singur, oprit ici şi colo de jandarmeria 
maghiară, un profesor care avea o singură dorinţă, să cunoască sat de sat, 
carte bisericească de carte bisericească, slovă de slovă, din sfintele însemnări 
ale umililor care au trăit acolo, întreaga viaţă a naţiei sale. Şi cred că nu există 
în Vechiul Regat un om care să fi plâns, care să fi visat mai mult de viitor, cu 
românii apăsaţi de atunci, decât omul care este prezentat aici în Camera 
României unite ca duşmanul ardelenilor. (Aplauze prelungite, majoritatea 
ovaţionează în picioare). Un om aşa de rău faţă de Ardeal, încât s-ar crede 
dezonorat ardeleanul care ar veni să-l ajute. 

Dar, d-lor, daţi-mi voie să vă spun că lunga mea experienţă a dovedit 
trei tipuri de ardeleni, dintre care numai unul reprezintă în adevăr pe ardelean: 
ardeleanul de acasă de la dânsul, ardeleanul de datină veche, ardeleanul care 
se leagă de generaţii de cele trei generaţii care au trezit spiritul românesc şi 
pentru Ardeal şi pentru toate celelalte provincii, ardeleanul de şcoală şi de 
biserică, ardeleanul de carte, este românul cel mai curat şi cel mai sfânt dintre 
câţi români există în cuprinsul Ţării Româneşti. (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

Ardeleanul acesta, care, după unirea ţărilor româneşti a rămas în mare 
parte acasă la dânsul, în umilinţă şi în sărăcie şi care, când a venit aici în 
Cameră, orice partid l-ar fi prins de formă, nu a făcut altceva decât să spună 
crezul cel vechi aşa cum îl spune adeseori şi râd copiii care nu înţeleg, acest 
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preot de şaptezeci de ani (arată la părintele Câmpeanu), în care se întrupează 
toată dârzenia românească, rezistând la încălcările seculare ale secuilor. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). Ardeleanul acesta mă înţelege şi eu îl iubesc 
- şi iubesc şi pe ardeleanul care nu mă înţelege, dar l-aş iubi mai mult atunci 
când el m-ar şi înţelege. Este apoi ardeleanul, care a venit la noi, care a stat 
multă vreme la noi, care s-a împărtăşit de pasiunile noastre, care a fost prins 
de interesele noastre, care vorbeşte o românească frumoasă, pitorească, plină 
de elocvenţă, care este pentru mine ceea ce sunt alţi români inteligenţi, 

talentaţi, de aici, din Vechiul Regat. Şi este, în sfârşit, şi o altă categorie de 
ardeleni. Ardeleanul care a învăţat la şcolile străine, în atâta măsură încât 
sufletul lui însuşi este rupt de atmosfera patriarhală a trecutului, şi acela nu 
mă înţelege niciodată. Cel trăit aici nu mă înţelege, cu toată marea lui 
inteligenţă, fiindcă nu vrea să mă înţeleagă. Celălalt, împotriva lui n-am nici 
un necaz, ori cât ar vrea, nu mă poate înţelege. (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

Şi, acum d-lor, fiindcă mă veţi lăsa liber, într-un moment se va încheia 
această sesiune extraordinară, eu voi începe a cerceta din nou sat de sat, cu 
aceeaşi smerenie ca şi odinioară Ardealul. Şi eu voi găsi astfel de auxiliari în 
Ardeal, încât şi omul cel mai prevenit împotriva mea nu va putea să spună: 
oamenii pe care i-ai ridicat de jos sunt mai răi decât oamenii care te-au 
dispreţuit de sus. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, în ceea ce priveşte opinia străinătăţii 
faţă de guvernul nostru, eu n-am dreptul de a critica nici o opinie emisă în 
străinătate faţă de România. Fiecare judecă după cât ştie, şi sunt foarte mulţi 
oameni care nu ştiu nimic, şi mulţi judecă după informaţiuni româneşti care 
se dau din Bucureşti, sau de persoane care, pe lângă aceasta, îşi plătesc şi 
cheltuiala unui drum până la Paris, sau şi după oameni, care, trăind în 
străinătate, au legături mai strânse cu lumea din străinătate decât cum putem 
să avem noi de la Bucureşti. Iar dacă ar fi să aleg între părerea unor foarte 
cunoscuţi ziarişti, care nu sunt nici cugetători, nici istorici, nici sociologi, eu, 
care sunt un om modest, mă mulţumesc cu părerile despre guvernul meu ale 
Academiei italiene din Roma, ale Universităţii din Geneva şi cu rândurile, 
neuitate pentru mine, ale preşedintelui Maszaryk, un judecător ceva mai bun 
decât un ziarist pe care îl poate avea oricine, cu oricât şi oricum. (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

Şi fiindcă gândul meu nu este deloc să vă ţin multă vreme, în a doua 
parte a acestei scurte cuvântări, eu trebuie să vă spun, cum este datoria mea, 
ce voim noi să facem. O spun pentru aceia care nu ne-au urmărit, pentru aceia 
care n-au vrut să ne urmărească, pentru aceia care, în afară de această incintă, 
vor să se informeze onest. 
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Noi nu avem pretenţia de a revoluţiona România, noi nu avem cel mai 
mic gând de a călca acele legi ale ţării, legile constituţionale ale ţării, pe care 
noi am prestat jurământ. (Aplauze pe băncile mqjorităţii). Noi nu ne înfăţişăm 
ca nişte mari inovatori; ne prezentăm numai ca nişte oameni care fac ce pot în 
împrejurările în care se găsesc. 

Şi această modestă operă de oportunitate nu se inspiră de la teorii mari. 
Sunt oameni care cred în teorii între douăzeci şi treizeci de ani. Îmi pare rău 
că eu n-am să-i pot apuca la vârsta de şaizeci de ani ai dumnealor, căci atunci 
i-aş întrebă: ce pot crede despre anumite lucruri, de mult veştejite, care se mai 
târăsc prin cărţile, bune pentru Orient, ale compilatorilor sau prin lecţiile din 
străinătate ale unor profesori care au intrat acum treizeci de ani la catedra lor 
şi păstrează încă iluziuni peste care vremea a trecut de foarte mult timp. Noi 
nu pornim de la teorii, noi nu suntem oameni învăţaţi, nici nu avem pretenţia 
de a fi oameni învăţaţi. Şi o spun nu în glumă, ci foarte serios. Este mai întâi 
omul neînvăţat care este foarte modest; un om de treabă, faci ce vrei cu 
dânsul; pe urmă este omul care începe să înveţe. Să rupi poala hainei şi să 

fugi de dânsul. 
El crede că are toată învăţătura din lume. Dar pe urmă vine viaţa şi-i 

arată că din o sută de părţi învăţătură, sunt nouăzeci şi nouă pe care să le 
arunci şi este o singură parte pe care trebuie s-o frămânţi în viaţa d-tale şi vei 
avea, nu valoarea acestei părţi a o sută, ci valoarea a ceea ce a provocat în 
gândirea şi simţirea d-tale. (Aplauze pe băncile majorităţii). Suntem, prin 
urmare, oameni care am lăsat în urmă multe iluziuni şi cărora nu ne pare rău 
că am înlăturat multe pseudo-principii îndată ce am ajuns să le înţelegem. 
Suntem oameni care ne ţinem de un singur principiu, anume acela că în orice 
situaţiune să-ţi dai seama de trei lucruri: ce este, ce se poate face şi, al treilea, 
ce poţi face d-ta în lucrurile care se pot face faţă de lucrurile care sunt. Nu 
avem alt îndreptar decât acesta şi, dacă ne cere cineva totuşi linii generale, ei 
bine, liniile generale vi le spun în câteva cuvinte, încheind. 

Cea dintâi linie generală pentru noi este să nu împovărăm societatea cu 
lucruri de care societatea nu are nevoie. O societate nu este o adunătură 
oarecare de oameni pe care să-i schimbi în forma pe care o vrei, aşa cum 
procedezi cu argila malului sau cu nisipul mării. O societate este un organism 
istoric pe care trebuie să-l studiezi adânc, cu adâncă reverenţă, şi, când i-ai 
descoperit taina, să nu înlocuieşti taina ei de viaţă cu iluziile d-tale de teorii. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Societatea aceasta românească e aşa de bună şi înţelegătoare! În vremea 
alegerilor de două ori am înconjurat ţara românească, făcând şi o mie de 
kilometri pe zi, nemâncat, şi am intrat în legătură cu tot felul de oameni, care 
mi-au spus numai lucruri bune. Iată aici e d. Lăpedatu, care ştie o conversaţie 
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pe care am avut-o cu d-sa. I-am spus: „aceştia din Ardeal sunt oameni care nu 
mă iubesc, care au o pornire împotriva mea, oameni care vor să mă 

mănânce''. D. Lăpedatu, care mi-a fost unul din cei mai buni elevi ai mei, cu 
care vorbesc, peste deosebirile politice, aşa cum vorbeşte un profesor bătrân 
cu elevul său îmbătrânit (ilaritate), mi-a spus „du-te, d-le Iorga, şi ai să vezi 
ce oameni sunt acolo". 

Şi am găsit de la un capăt până la altul al ţării tot oamenii pe care i-am 
cunoscut atunci când eram un băiat tânăr şi mergeam ca să culeg material 
pentru studiile mele istorice. În Basarabia, în Bucovina, în Ţara Făgăraşului, 
în părţile apusene ale Ardealului, pretutindeni, mi-au ieşit mie, monstrului, 
tiranului, duşmanului, distrugătorului de instituţii, mi-au ieşit oameni pe care 
nu-i mânaseră, vă asigur, nici un fel de jandarmi. Dacă jandarmii, câţi i-am 
văzut eu atunci, numai ei ar ţine liniştea în ţara românească, apoi vai de ţara 
românească! Au venit cu copii, cu steaguri; mi-au ţinut discursuri pe care nu 
le voi uita niciodată. Prin noroiul cel mare, pe ploile acelea grozave m-am 
coborât de patruzeci-cincizeci de ori din trăsura mea, ca să le vorbesc. Nu voi 
uita, d. Şoneriu era cu mine, în judeţul Botoşani, discursul unui primar care 
spunea: .,de patru ceasuri te aşteptăm noi şi nu se poate să nu te cobori, să stai 
zece minute în mijlocul nostru". (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Aceasta este o naţie admirabilă; numai să nu o înnebunim cu teoriile 
noastre de clasa treia. De clasa întâi sunt teoriile unde se fac, de clasa a doua 
sunt în alte ţări, mai înaintate decât a noastră şi, când ajunge o teorie de clasa 
a treia, pe care o poţi cumpăra pe nimic, atunci vine şi la noi. 

Să nu înnebunim oamenii cu lucruri pe care nu le-au gândit, pe care nu 
le pot înţelege. Nu fiindcă nu sunt inteligenţi, ci nu le pot înţelege, fiindcă 
sunt inteligenţi, fiindcă nu li s-a strâmbat capul cu teorii. Să-i luăm aşa cum 
sunt, să învăţăm de la dânşii, să respectăm aşezămintele lor, să îndeplinim 
dorinţele lor, să facem o bună ţară patriarhală, mulţumită, solidară de la Rege 
până la cel din urmă cioban, cum a fost ţara noastră întotdeauna. (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Trebuie să înţelegem un lucru, că totul într-o asemenea societate se 
leagă fiindcă este un singur suflet. Societatea amorfă de astăzi are atâtea iluzii 
de viaţă morală câte sunt teoriile care au fost strecurate în deosebitele 
domenii; îndată ce va fi un suflet adevărat al acestei ţări, de la un capăt până 
la altul, el va învia toate aşezămintele vechi, va corecta toate aşezămintele 
nouă şi ne va învăţa ce trebuie să facem în aşezămintele pe care i le vom da. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Încheind, d-le preşedinte şi onorată Cameră, ce ni se poate cere nouă, în 
ce priveşte dăinuirea acestui guvern, care nu este duşmanul nici unei alcătuiri 
de partid? Căci dacă partid înseamnă un număr de oameni care lucrează 
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pentru ţară fără să aibă în prima linie dorinţa de a înscrie toată ţara în registre 
şi de a împărţi funcţiuni la toţi cei care au valoare electorală, bine; dar, eu, 
care cu toate partidele istoriei universale am văzut mişcările istoriei 
universale, cum aş putea să am nebunia de a spune că e mai uşor să iei 
oameni izolaţi decât atunci când oamenii sunt strânşi într-un mănunchi? 
Partidele legiune merită tot respectul, şi partidele vechi au fost legiune. E 
vorba numai să se întoarcă la ceea ce este mai mândru şi mai frumos în 
trecutul lor (aplauze pe băncile majorităţii), iar partidele care sunt numai o 
gloată, partidele acestea să-şi dea osteneala să meargă pe drumul acela de 
credinţă dezinteresată, de iubire între toţi cei legaţi împreună, care singure pot 
să fie paza unui adevărat partid. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

In ce priveşte dăinuirea noastră, şi dacă ar fi numai ceea ce avem 
dreptul de a cere pentru noi, n-am dori-o lungă, când ni se cere să plecăm, noi 
n-avem decât acest răspuns: nu uzurpăm dreptul nimănui, dar nu dezertăm de 
hatârul nimănui. (Aplauze prelungite, d-nii deputaţi din majoritate. în 
picioare, ovaţionează îndelung). 

NOTE 

I. Ionel Brătianu a murit în 1927 şi prim ministru ajunge fratele său Vintilă. 
Regenţa i-a propus lui Nicolae Titulescu formarea guvernului, dar soluţia a fost 
violent combătută de ţărăniştii lui Iuliu Maniu. Acesta formează Cabinetul la 
1 O noiembrie 1928, cu cel mai mare scor obţinut vreodară în alegeri de un 
guvern românesc (77,7%). Afară de premier, mai figurau: Al.Vaida Voevod 
(Interne), Gh. Mironescu (Externe), Mihai Popovici (Finanţe), Gr. lunian 
(Justiţie), Nic. Costăchescu (Instrucţie Publică), Aurel Vlad (Culte şi Arte), GI. 
Henri Cihoski (Război), I. Mihalache (Agricultură şi Domenii), V. Madgearu 
(Industrie şi Comerţ), gl. Nic Alevra (Comunicaţii), I. Răducanu, (Muncă, 

Cooperaţie şi Asigurări sociale), Sever Dan (Sănătate şi Ocrotiri Sociale). 
2. Consiliul de Coroană din 31 decembrie 1925 a decis să accepte renunţarea la 

prerogativele de principe moştenitor ale principelui Carol. Actul a fost inspirat 
şi susţinut de Ionel Brătianu şi convertit în legea de la 4 ianuarie 1926 în acest 
sens. Drepturile de succesiune treceau asupra principelui minor Mihai şi se 
instituia o Regenţă (pr~ncipele Nicolae, mitropolitul Miron Cristea, Gh. 
Buzdugan, preşedintele !naltei Curţi de Casaţie şi Justiţie). N.I. declarase 
atunci: „după 4 ianuarie nu mai erau doi stăpâni în România, ci unul singur, 
Ionel Brătianu. Dinastia de Argeş biruise cu totul pe cea de Sigmaringen". 

3. Guvernul N.I.: acesta, prim ministru, ministru al Instrucţiunii Publice şi 
Cultelor, ad-interim la Interne; C. Argetoianu, Finanţe şi Externe; C. 
Hamangiu, apoi Aurel Vlad, Justiţie; gl. C. Ştefănescu Amza, Armată,; Gh. 
Ionescu Şişeşti, Agricultură şi Domenii; M. Manoilescu, apoi Gh. Taşcă, 
Industrie şi Comerţ; V. Vâlcovici, Lucrări Publice şi Comunicaţii; dr. I. 
Cantacuzino, Mucă, Sănătate şi Ocrotiri Sociale. 
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Dialog acid cu I.Th. Florescu1
• În cadrul discuţiei Adresei de răspuns 

la Mesajul Tronului 

Eu nu v-am zis, după momentul când d-voastră nu v-aţi putut înţelege 
cu mine, lucru care este omenesc, nu v-am zis nici o vorbă rea. Dar d-voastră 
aţi tipărit o scrisoare, care ştiţi bine cât de greu a trebuit să-mi cadă. Şi chiar 
de aci, de la locul d-voastră, aţi vorbit de mine ca de un spărgător de capete. 

D. I Th. Florescu: Vă înşelaţi complet. N-am tipărit nici o scrisoare. Nu 
v-am adresat aceste cuvinte. 

D. profesor N. Iorga: „Aceasta înseamnă libertate la d-voastră, să 

spargeţi capetele oamenilor?". A auzit toată Camera. 
D. I Th. Florescu: Eu, d-le profesor Iorga, nu am obiceiul să tăgăduiesc 

ce spun. Dar îmi sunt martori colegii mei, că nu v-am spus d-voastră un 
singur cuvânt jignitor. Am protestat nwnai indignat de ingerinţele făcute în 
alegeri. Poate de la distanţă aţi auzit greşit. 

D. profesor N. Iorga: Când pe băncile acelea erau atât de nedrepţi faţă 
de mine, era vorba de d. Brandsch, a cărui onoare n-am apărat-o atunci, 
fiindcă nu credeam că este necesar, dar o apăr acum, mi s-a părut că între 
aplauzele care întovărăşeau o aşa de gravă atingere la onoarea, la patriotismul 
şi la jurământul prestat ţării de d. Brandsch, mi s-a părut că se unesc şi 

aplauzele d-voastră. 
D. I Th. Florescu: Dar, d-le Iorga, eu nici nu eram aici, lipseam de la 

Cameră când s-a vorbit de d. Brandsch. M-aţi condamnat cu prea mare 
uşurinţă. 

D. profesor N. Iorga:Atunci vă rog să vă mutaţi locul, fiindcă este 
periculos. (Ilaritate). 

D. I Th. Florescu: Sunt măgulit de această invitaţiune şi sunt satisfăcut 
de o explicaţiune atât de loială. Dar eu mărturisesc că oricât de enervat 
personal, nu de prezenţa d-lui Brandsch, al cărui loc nu doresc să-l ocup, nici 
de alte mâhniri ale altora cu care eu nu mă pot uni, pentru că nu le cunosc, 
nici odată n-am făcut un gest lipsit de deferentă faţă de d-voastră. Sunt uimit 
că sunteţi şi d-voastră, ca şi direcţiunea partidului din care am plecat, victima 
unor intrigi care vă fac să vă despărţiţi de mine şi să mă aruncaţi în braţele 
opoziţiei, chiar contra voinţei mele. 

D. profesor N. Iorga: Nu rămâneţi în braţele lor, că se întâmplă şi mai 
rău. (Ilaritate). 
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D. I Th. Florescu: Mie mi-a plăcut locul acela de opoziţie leală, pe care 
l-aţi ocupat d-voastră întotdeauna, şi vreau să mă învârtesc în jurul lui. (Mare 
ilaritate). Nu am altă ambiţie, d-lor, decât să judec cu linişte şi imparţialitate, 
primele greşeli, spre a putea împiedica altele care pot să vină mai târziu. 

Ei, bine, d-le preşedinte, d-lor deputaţi, eu am fost printre cei dintâi care 
am spus d-lui profesor N. Iorga, atunci când mi-a făcut onoarea, acasă la 
dânsul, să-mi spună că sunt prietenul d-sale, ... 

D. profesor N. Iorga: Aveai prea mulţi prieteni. 
D. I Th. Florescu: Şi am încă ... Am spus d-lui profesor Iorga că d-sa nu 

are absolut nici o vină, ci ceilalţi care vor ca d. Iorga, preşedintele Consiliului, 
să piardă în faţa ţării şi să aibă cât mai puţini amici devotaţi şi oameni sinceri 
în jurul d-sale. Îl priveşte, dar un lucru este sigur că frumoasa sa operă de 
împăciuire şi înnoire nu a putut să fie realizată, pentru că altul şi-a luat sarcina 
de a trata cu asociaţiile, cu grnpările şi cu partidele, spre a le înşela şi 

îndepărta. Într-o bună dimineaţă, concepţia d-lui Iorga a fost înlocuită de d. 
ministru interimar la Interne, cu vechiul sistem al tragerilor pe sfoară! 

D. Argetoianu a spus chiar adineaori, cu puţină eleganţă, că este grăbit a 
face legi şi nu-l interesează ce voi spune eu.... Aceasta este politică de 
brutalitate. 

D. profesor N. Iorga: Vă rog, nu a spus aşa. D. Argetoianu avea datoria 
să se ocupe de legile sale şi m-a lăsat pe mine. D-ta mă dispreţuieşti. 

D. I Th. Florescu: Vă rog să nu vorbiţi aşa, d-le preşedinte. Eu nu vin 
să cuvântez în toate zilele de la această tribună şi eu n-am să plictisesc lumea 
cu cuvinte inutile sau cu plângeri neîntemeiate. Doresc numai să-mi fac 
datoria, aducându-vă aici nevoile ţării şi ale alegătorilor din Ardeal. 

D. profesor N. Iorga: Vă ascultăm cu atenţie. 
D. I Th. Florescu: Dacă credeţi că am abuzat, mă retrag şi nu mai calc 

în acest Parlament. 
D. profesor N. Iorga: Vă rog să continuaţi. 
D. I Th. Florescu: D-voastră m-aţi primit amabil şi vă păstrez o 

frumoasă amintire. Când d-voastră aţi avut un moment dezagreabil în viaţă, 
eu am fost gata cel dintâi să vă iau apărarea, cred că vă amintiţi când am 
pledat la tribunal împotriva unor răutăcioşi care vă calomniau în modul cel 
mai ordinar. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D-le preşedinte al Consiliului, nu trebuie să lăsaţi pe un domn ministru, 
care are ranchiune învechite şi inexplicabile în contra mea ... 

D. profesor N. Iorga: Mă puneţi într-o situaţie foarte grea; eu sunt dator 
să-mi apăr prietenii. 
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D. I. Th. Florescu: Atunci ar trebui să mă apăraţi pe mine. O-lor 
deputaţi, trec mai departe spre a nu jigni delicateţea prieteniilor ministeriale. 
Magicianul care a luat la Interne locul bunului şi simpaticului nostru domn 
Munteanu-Râmnic (aplauze pe băncile majorităţii), care discuta cu noi în 
mod prietenesc şi leal, acela care ne înţelegea şi care reprezenta mai bine ca 
ori care altul ideea d-lui profesor Iorga, a venit cu o baghetă şi a schimbat 
într-o bună dimineaţă toate rânduielile şi toate frumoasele concepţii noi, de 
aplicat şi de experimentat, ale d-lui profesor N. Iorga, Din bagheta d-lui 
Argetoianu a ieşit că în ţara românească nu mai există nici un partid decât 
Partidul Liberal de sub şefia d-lui Duca. 

D. profesor N. Iorga: Vă rog. simpatiile mele nu mi le stric. După cum 
nu mă amestec eu în ale d-voastră, tot aşa vă rog să nu vă amestecaţi în ale 
mele. (Ilaritate). 

D. I. Th. Florescu: Vedem şi noi cum simpatiile d-voastră vă răsplătesc. 
D. profesor N. Iorga: D-voastră aţi fost pentru liga cametei, prin urmare 

pentru ilustrul bărbat de stat de la Soroca şi nu vă zic nimic. 
D. I. Th. Florescu: Nu confundaţi, vă rog. Nu am făcut cartel cu nici un 

bărbat din Basarabia. Am făcut cartel cu ,,Liga contra cametei'', în ceasul în 
care ministrul de Interne al d-tale mă abandona şi mă împiedeca să intru în 
Parlament. 

D. profesor N. Iorga: Ministrul de interne este al meu, cum este şi al 
ţării, dar este amicul meu Argetoianu. 

D. I. Th. Florescu: Dar d-ta prezinţi pe miniştri, d-ta l-ai prezentat. Al 
d-tale este. Să-ţi trăiască! 

D. profesor N. Iorga: Şi sunt mândru. Să trăiască ţării, căci face cea mai 
bună treabă2 • 

După ce I. Th. Florescu spusese că la o intruni;e unde făcea elogiul 
prim ministrului. au năvălit jandarmii şi au întrerupt-o-. 

În călătoria pe care am făcut-o în ţară, de două ori am întâlnit şi eu 
jandarmi. Jandarmul este aşa cum l-a făcut cine l-a avut în seamă până acum, 
să nu credeţi d-voastră că în tot drumul eu am întâlnit trei jandarmi, care să 
cunoască pe primul ministru şi automobilul său, şi cum ţi-au făcut d-tale, mai, 
mai erau să-mi facă şi mie. Aceasta înseamnă ce? Că în loc să ne criticăm unii 
pe alţii, să dregem lucrurile care sunt de dres. (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 
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Eu cunosc tot felul de jandarmi. Odată, jandarmii voiau să mă ducă 
dintr-un sat de lângă Craiova în Craiova, noaptea, nu spun sub ce guvern, pe 
jos. Am scăpat nwnai prin aceea că aveam la mine o scrisoare de la prinţul 
Carol. L-am prostit pe jandarm, înfăţişându-i această scrisoare şi întrebându-l: 
„Ştii tu cine este acesta? şi acum să fii bucuros că nu te duc eu pe tine la 
Craiova". (Ilaritate). Şi atunci jandarmul mi-a făcut onorurile. Prin urmare, 
sub toate regimurile, aşa au făcut jandarmii şi eu nu-i pot împiedica, nu pot să 
fac şcoală de jandarmi; atât mi-ar mai lipsi la bătrâneţe. (Aplauze pe băncile 
majorităţii, ilaritate). 

D. I. Th.Florescu: D-le prim-ministru, eu nu vă fac responsabil pe 
d-voastră personal de ceea ce mi-au făcut jandarmii. 

D. profesor N. Iorga: Să-mi daţi voie încă un lucru, pentru că suntem în 
această atmosferă de prietenie. 

La Lipova, justiţia a orânduit o cercetare în casa d-lui Bocu. Habar nu 
am de aşa ceva. Am primit o telegramă din partea membrilor familiei Bocu, 
în care eram înfăţişat ca un monstru care sperii doamnele din casă, care îmi 
permit lucrurile cele mai grozave, din punctul de vedere al bunei cuviinţe. 

Am trimes o telegramă, dar n-a folosit, căci am primit altă scrisoare din 
partea familiei, în care iarăşi sunt prezentat ca un om care nu are nici o 
noţiune, nici de legalitate, nici de politeţă, nici de cruţare. 

În cea mai mare parte, corespondenţa mea consistă în aceea că se culeg 
toate brutalităţile şi toate păcatele şi se descarcă înaintea casei mele. De aceea 
vă rog să nu vă uniţi şi d-voastră cu acei care le cară înaintea casei mele. Ţara 
aceasta este o casă de rânit. Eu am lopata în mână şi rânesc unde pot; dar 
gunoiul pe care îl mătur cu lopata nu este drept să se aducă la acela care este 
pe cale de a râni cu lopata tot gunoiul care se găseşte în această ţară. (D. 
Spâni ş te anu întrerupe). 

Eu nu aud de la distanţă. Ştiu că mă întrerupeţi cu gând rău şi eu, la 
întreruperi cu gând rău, nu răspund. 

D. C. Spânişteanu: D-le prim-ministru, am spus fără nici un gând rău, 
că măturatul ar trebui să înceapă de sus în jos. 

D. profesor N. Iorga: Dacă mi-aţi lăsat şi d-voastră atâţia oameni de sus 
pe care nu-i pot râni aşa de uşor! (Aplauze pe băncile majorităţii. ilaritate). 

După ce I. Th. Florescu spusese că partidul lui N. I. a primit toţi 

,.fugarii. care veneau cu ruşinea steagului lor, înfăşurat pentru avantaje 
materiale''. 
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D. profesor N Iorga: N-am rugat pe nimeni, absolut pe nimeni, să 
părăsească partidul său. Dacă se găseşte un singur om în majoritate care să-mi 
spună că i-am cerut să-şi părăsească partidul, eu vă cedez acest loc pentru 
care aveţi toate calităţile pentru a-l ocupa. 

D. l Th. Florescu: Chiar dacă le-aş avea, d-voastră aveţi calităţi mai 
mari şi nu aveţi decât să-l păstraţi pentru a face tot binele ce aţi promis. 

D. profesor N Iorga: În ceea ce priveşte adeziunea cuiva la partide aşa 
de schimbătoare, şi pentru că d-voastră cunoaşteţi bine literatura franceză, „si 
mouvementes", prin urmare, când este vorba de partide aşa de schimbătoare, 
înţelegeţi foarte bine că mie îmi este tot una dacă un om de treabă vine de 
unde nu era nimic sub un nume şi de unde, sub un alt nume, tot era nimic, 
începe a fi ceva de când a venit la mine. 

D. l Th. Florescu: Eu, d-le preşedinte al Consiliului, dacă citesc 
lucrurile acestea, le citesc nu pentru a vă pune pe d-voastră într-o situaţiune 
delicată ... 

D. profesor N Iorga: Nu, nu, delicată nu. 
D. l Th. Florescu: ... ci pentru că acei care au venit la d-voastră şi vi 

s-au ataşat sufleteşte, să nu vă pomeniţi cu unii dintr-înşii făcând cu ochii la 
acel centru care se spune că la toamnă vă va da lovitura de graţie. 

D. profesor N Iorga: Nu-i nimic, dacă poate, n-are de cât să o dea. 

În continuare, după ce l Th. Florescu fi atacase pe tema creanţelor3. 

D. profesor N Iorga: D-le Florescu, îmi daţi voie? Chiar ieri m-am 
înţeles cu d. Hamangiu ca în Bucovina, şi după aceia în Maramureş, să 
meargă inspectori judecătoreşti, care, rară zgomot, să cerceteze creanţele una 
după alta, şi, fără a face zvon în dauna creditului ţării, să silească pe cămătari 
a părăsi partea care nu li se cuvine din ceea ce au luat fără nici un fel de drept. 
Numai cât sunt metode şi metode. (Aplauze pe băncile majorităţii). Este o 
metodă să urli demagogic şi să nu faci nimic şi este o altă metodă: omul de 
treabă să facă pe tăcute fără să răspândească aceia ce a făcut. (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Nichifor Robu: Deci o comisiune de revizuirea datoriilor. 
D. profesor N Iorga: Nu există camătă; există cămătari. D-voastră vă 

bateţi cu moara de vânt a cametei, pe când trebuie să vă luptaţi cu omul în 
came şi oase care se cheamă cămătarul. 

D. l Anastasescu: Dar legea este lege şi creditorul trebuie să-şi ia 
dreptul lui. 
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D. l Th. Florescu: D-lor, măsura este bună şi intenţiunea d-lui prim
ministru nu poate fi decât de lăudat. Noi nu putem decât să-l rugăm să extindă 
această măsură şi în restul ţării, fără urlete, fără demagogie, cum crede d-sa, 
că e mai bine. 

D. profesor N. Iorga: Numai în loc ca o anumită presă, aţâţată 

necontenit de oamenii care doresc să ia acest loc, în care ştiu foarte bine că 
venind nu pot să facă nici puţinul bine pe care îl facem noi; în loc ca presa să 
ne înfăţişeze zi de zi ca duşmanii cei mai răi ai ţării, să ne dea şi nouă 

concursul pe care l-a dat tuturor guvernelor care, desigur, că nu au fost mai 
bune decât acesta care este acum. (Aplauze pe băncile majorităţii). Nu faceţi 
atmosferă rea în jurul unor oameni de bine. 

NOTE 

I. l.Th.F. luase cuvântul mărturisind ce bucuros fusese când s-a constituit 
„guvernul de uniune naţională prezidat de N.I''. Acesta lăsase scrisori la 
domiciliul fiecărui şef de partid, „era un capitol civilizat, un capitol nou în 
viaţa publică, care a impresionat foarte plăcut pe toată lumea". Apoi N.I. a spus 
că trebuie apelat şi la asociaţiile profesionale, nu doar la „profesioniştii 

vanităţii" (i.e. la parlamentari). Dar vanitatea omenească e mare; cizmarii şi 

croitorii n-au mai vrut să facă cizme şi haine, că sunt deputaţi! În ciuda acestei 
invenţii, l.Th.F. declara că îl iubeşte pe N.I. 

2. Preopinentul afirmase că într-o conversaţie cu el, N.I. spusese: „Ştiu că nu voi 
avea o mare majoritate şi nici nu vreau să am". N.I.: „Este adevărat". l.Th.F.: 
„Această declaraţie am reprodus-o într-un număr dintr-o revistă franceză, spre 
a vă sprijini, nu spre a vă înjosi". N.I.: „Prea scrii mult în revistele franţuzeşti, 
ar fi mai bine să scrii şi în cele româneşti". I.Th.F.: „Eu v-am criticat moderat 
în cele româneşti, dar am vrut ca peste frontieră să fiţi pus într-o lumină 

favorabilă, căci reprezentaţi ţara într-un ceas greu". 
3. I.Th.F. s-a năpustit şi asupra lui C.Argetoainu: „„.D. A„ ministru al Finanţelor 

a fost mai bun decât domnul A. de la Interne, a fost consecvent şi, zilele 
trecute, nu ştiu dacă aţi citit, a asanat în sensul dorinţei Ligii contra cametei, cel 
puţin patru creanţe, anume: Ramuri, cunoscuta dvs. tipografie şi librărie care 
are atâtea merite căci a luptat contra unei culpabile nepăsări generale în 
literatura noastră." N.I.: „Dar pe urmă a făcut prostii politice". l.Th.F.: „Poate 
fiindcă v-a părăsit". N.I.: „Paguba este a lor, nu a mea". l.Th.F.: „D. 
Argetoainu a luat creanţa Ramurilor de la Banca Naţională, cum a luat şi 

creanţele Băncii Agrare de la Cluj, precum şi creanţele întreprinderilor Eremia 
şi creanţele Creditului Tehnic şi bine a făcut, amânându-Ie pe 20 de ani, cu o 
dobândă de 8%". N.I.: „Dar pe mine m-au durut toate acestea. De câte ori 
Statul ia asupra lui ceva, pe mine mă doare". 
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Despre ziua de joi, consacrată În Adunare interpelărilor 

Aceasta este ziua pentru interpelări. Iată, eu stau aci, cu toate ocupaţiile 
mele, până la sfârşit, dar musafiri de aceia care se duc cu două ceasuri înainte 
de a se închide şedinţa, nu au dreptul de a protesta atunci când în lipsa lor se 
pune o chestie care îi interesează şi d-nealor nu sunt aci, ca să apere punctul 
lor de vedere. Joia este zi pentru interpelări. După joi vine altă zi în care nu se 
pot strămută interpelările, fiindcă sunt alte lucrări cu mult mai importante, 
după părerea, mea, de care trebuie să ne ocupăm. Prin urmare, rămâne joia 
viitoare pentru interpelări. 

D. Iancu Anastasescu: D-le prim-ministru, s-a intervertit ordinea de zi 
şi s-a hotărât ca astă seară, la ora 21, să se dezvolte interpelările. 

D. profesor N Iorga: Trebuia să stea aci până la sfârşit. 
D. lancu Anastasescu: D-nealor au plecat, cu cuvântul d-lui preşedinte 

că interpelările se vor dezvolta în şedinţa de seară. 
D. profesor N, Iorga: D-voastră, d-le preşedinte, deschideţi şedinţa la 

ora 21 şi dacă vor fi deputaţi se va ţine. 

Şedinţa din 4 iulie 1931 

La proiectul de lege a Învăţământului superior 

Înainte avusese loc următorul schimb de cuvinte: 

D-le raportor, vă rog nu vă lăsaţi influenţaţi. Noi nu putem impune 
oricui buna cuviinţă; noi ne ţinem în marginile dreptului nostru de oameni 
cuviincioşi şi legali. Cine este altfel îl priveşte. Nu vă lăsaţi influenţaţi de nici 
un fel de strigăt. Am avut destule astăzi. 

D. I Petrovici, in locul d-lui raportor: Nu m-am lăsat influenţat, dar 
dacă Adunarea este de acord că are cunoştinţa acestui raport„ „ 

D. D. R. Ioaniţescu: D-le prim-ministru„. 
D. profesor N Iorga: Nu m-am referit la d-ta. Sunt atâtea zgomote încât 

în Camera aceasta nu se ştie cine mai strigă; se ştie însă de unde vin aceste 

115 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

strigăte. Să se ştie însă că sunt zadarnice acestea, fiindcă nu se răstoarnă un 
guvern cu tumult. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

EXPUNERE DE MOTIVE 
LA LEGEA ÎNVĂŢĂMÂNTULUI SUPERIOR 

Întemeierea învăţământului superior în România derivă dintr-un lung 
proces de dezvoltare a şcolii româneşti. 

Încă de la sfârşitul secolului al XVII-iea am avut în capitalele româneşti 
Academii după tipul vestit al „Studiului" din Padova. În secolul următor, 
înalta şcoală a fost păstrată, cu limbă de învăţământ elenica, dar primind din 
„filosofia" epocii îndemnuri către introducerea în program a limbilor moderne 
şi a ştiinţelor, cu procedee pesta - lozziene, aceasta înainte ca Apusul însuşi 
să-şi fi făcut marile reforme. 

Opera unui Asachi în Moldova n-a însemnat decât prefacerea în 
româneşte a acestui învăţământ, insistând întâi mai ales asupra studiilor de 
matematici. Iar Lazăr, pe aceeaşi bază mai strâmtă, a înflăcărat cu admirabila 
lui credinţă acest învăţământ, care în curând era să aibă un aşa de frumos 
viitor. 

Şcoala lui Asachi ca şi a lui Lazăr erau oarecum alături de Stat, sub 
ocrotirea lui numai. Regulamentul Organic a încadrat această şcoală într-un 
sistem şcolar influenţat de Rusia şi de Franţa lui Ludovic-Filip. 

La început simple cursuri suplimentare la Bucureşti şi la Iaşi, datorite 
unei admirabile generaţii care s-a hrănit şi din cele mai bune tradiţii ale ţării şi 
din cele mai cuminţi împrumuturi din deosebite părţi ale Occidentului, 
înaltele şcoli, dezvoltate din Academiile de la început, au îndrăznit numai 
după o experienţă de două decenii să-şi atribuie caracterul de Universităţi. 

Creaţiunea lui Petre Poenaru în Muntenia şi a lui Treboniu Laurianu şi 
Bămuţiu în Moldova avea însă mai mult pecetea unor personalităţi culturale 
decât a unei tutelări de Stat. Pe atunci trăiam în epoca marilor individualităţi 
care nu puteau fi încătuşate în micile paragrafe. 

Astfel a fost când sub domnia lui Cuza Vodă, influenţat de sistemul 
napoleonian al Universităţii supuse ministrului, sistemul dominaţiei de către 
Stat a întregului învăţământ s-a început, pentru ca el să se păstreze aproape 
trei sferturi de veac, creând o clasă anonimă de aspiranţi la funcţii sub 
profesori prea deseori câştigaţi de politică, în loc să dea României nouă în 
formaţiune mari suflete curagioase în a înfrunta toate greutăţile şi capabile de 
a crea noile realităţi culturale, politice şi sociale. 
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Ştiinţa n-a putut fi împiedicată în dezvoltarea ei şi nume româneşti 
glorioase s-au înscris în analele ştiinţifice ale acestei epoci. Dar în opera 
învăţaţilor ca şi în pregătirea studenţilor s-a simţit necontenit piedica pusă de 
supunerea faţă de Statul birocratic, întinzând formele lui, adesea fără miez şi 
fără ţintă, în domenii de cugetare liberă şi de creaţie spontană care-i sunt, din 
firea lor chiar, interzise. Laboratorul deschis vocaţiilor s-a prefăcut în 
repetitorul pentru viitorii funcţionari. 

Un timp, birourile s-au oprit cu oarecare sfială în faţa unor venerabili 
profesori cari stăpâneau, în epoca sufragiului intelectualilor, însăşi viaţa 

politică. Miniştrii de Instrucţie înşişi erau profesori la Universitate, din aceia 
care în lungi ani de muncă spornică îşi câştigaseră o respectabilitate înaintea 
căreia oricine se închină: Maiorescu, Poni, Haret. Ei cruţară şcoala, căreia mai 
mult decât oricărui aşezământ îi aparţineau. 

Pe urmă rezistenţa universitară a fost mai slabă, deşi ea n-a încetat 
niciodată, istoria Universităţii fiind, în principalele capitole ale relaţiilor ei 
externe, mai ales lupta contra năvălirii unor legi neacceptate, în orice caz 
făcute aiurea decât în cuprinsul ei chiar şi contra intruziunilor de tot felul. 

Ca rector al Universităţii din Bucureşti, am dus şi eu o astfel de luptă, 
care ar fi fost şi mai înverşunată, orice era să rezulte dintr-însa, dacă ministrul 
n-ar fi fost el însuşi un coleg. Din ce în ce mai lămurit s-a desemnat ideea 
întregirii unei autonomii universitare, pândită la fiecare moment de puterea 
rivală. 

Astăzi această liberare a Universităţii se legiferează cu entuziasta ei 
aprobare. Şi acelaşi act se întinde asupra celorlalte înalte şcoli capabile de a-şi 
susţine autonomia. Statul, dând o dotaţie care se poate spori după nevoile de 
dezvoltare a înaltului învăţământ, renunţă să impună materii şi programe, să 
exercite o supraveghere penală, să facă în orice formă gestul de stăpân, 

mărginindu-se la un singur drept: acela de a urmări raporturile în care 
Universitatea liberă se pune ea însăşi cu scopurile supreme ale unei societăţi. 

Pentru a-şi recruta funcţionarii, el trece însă peste diplome cu caracter 
pur ştiinţific şi impune tuturor absolvenţilor Universităţii, afară de preoţi şi de 
medici, un examen de stat care trebuie să preceadă neapărat concursul, acesta 
însuşi luând locul selecţiei defectuoase prin examene de capacitate cu lungile 
serii de reuşiţi târâţi după dânsele. 

Şcoli înalte străine se pot întemeia, dar nu rară a răspunde necesităţii de 
bună înţelegere între toţi locuitorii ţării, şi subvenţia pe care le-ar da-o Statul 
atârnă de folosul pe care ele îl pot aduce acestei societăţi înseşi. 

Acest proiect este şi prima încercare de a ieşi din cadrele legislative în 
care epoca napoleonică a pus orice acţiune a statului conceput ca o unitate 

117 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

abstractă, rară limite în extensiunea şi penetraţia ei. Sunt încredinţat că folosul 
acestor noi îndreptări va fi recunoscut de d-voastră, în afară de tot ce vă 
desparte în alte domenii decât acela, înalt şi senin, al culturii naţionale. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri şi ministrul Instrucţiunii Publice şi 
al Cultelor, 

N. IORGA 

Răspunde unor obiecţii făcute la legea învăţământului superior 

D-le preşedinte, onorată Cameră, trebuie şi de data aceasta să 
mulţumesc foarte călduros colaborării d-lui Petrovici 1, colegul meu şi aci în 
Cameră, şi în învăţământul universitar. 

Nu se pot spune cu mai mult talent lucruri care să fie de un mai 
desăvârşit bun simţ. 

Dacă adaug câteva cuvinte, pe lângă frwnosul său discurs, este fiindcă 
eu nu aş admite că, atâta vreme cât avem sistemul bicameral, s-ar putea să se 
vorbească într-o Cameră şi să nu se vorbească în cealaltă. 

Dar, evident, pentru că se presupune că o cuvântare făcută într-o 
Cameră, este oarecum cunoscută şi de Camera cealaltă, nu voi repeta aci ceea 
ce am spus mai pe larg la Senat, atât de pe larg la Senat şi după o discuţiune 
aşa de îndelungată şi în comisiuni şi în cuprinsul Senatului, încât şi după 
votul unanim de acolo, eu nu aş fi crezut că în comisiunea Camerei şi aici voi 
mai întâmpina împotrivire. 

Ce voiţi d-voastre să răspund la această împotrivire? Să schimb titlul 
unei legi? Dar titlul unei legi este un articol din acea lege? Să laud pe 
profesorii universitari care îşi fac cursul şi să înlătur părerea că ar fi foarte 
mulţi profesori care nu fac o lecţiune pe an? Vor fi! Eu nu i-am văzut. Nu 
numai atât, dar la Universitate, la mine, la Bucureşti, într-un anume moment, 
împins de o critică de ziar, am cerut să mi se arate, dacă da sau ba, se ţin 
cursuri. Răspunsul a venit de la toate facultăţile. 

Eu sunt şi rectorul Universităţii şi eu nu pot să las să treacă părerea că 
sunt profesori care nu-şi fac cursul. De altminterea, a drămălui pe ore 
valoarea învăţământului unui profesor, este un lucru de o modă foarte veche. 
O singură oară pe lună, făcută de un mare profesor, înseamnă mai mult decât 
buchereala de trei oare pe săptămână, făcută de cineva care a început prin a 
copia pe alţii şi care termină prin a se copia pe dânsul. (Aplauze). Când în 
comisie mi s-a pus întrebarea aceasta: rectorul s-au decanul au să facă ei un 
control de care învăţământul are nevoie, mi se pare, că s-a vorbit în treacăt de 
nu ştiu care bizar profesor de la Universitatea din Cluj, care face fără îndoială, 
la Facultatea de Drept, nişte lecţiuni de o savoare cu totul particulară, atunci 
eu n-am spus ceea ce spun acum: că dacă se întâlnesc în învăţământ astfel de 
profesori, aceasta se datoreşte unui fapt pe care câţiva dintre d-voastră îl ştiu. 
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Eu am făcut parte din comisiunea care a recomandat pe profesorii 
universităţii din Cluj, dintre care cea mai mare parte sunt oameni de cea mai 
mare valoare, dar Consiliul Dirigent şi-a rezervat anumite numiri şi acei care 
nu-şi fac cursul, sau acei care din nenorocire şi-l fac şi şi-l fac aşa, sunt din 
zestrea Consiliului Dirigent, iar nu din acei recomandaţi de noi. 

Dar, de ce am venit eu cu acest proiect de lege, atunci când sunt, fără 
îndoială, printre toţi reprezentanţii naţiunii în această Cameră, acela care 
preţuiesc mai mult timpul, care îl preţuiesc din ce în ce mai mult şi care mă 
feresc să răpesc timpul oricui de la o ocupaţiune mai importantă decât aceea 
de a mă asculta pe mine? 

Fiindcă, d-le preşedinte şi d-lor deputaţi, eu plec de la anumite idei şi 

plec de la anumite îndemnuri, care şi ideile şi îndemnurile sunt imperative. 
Aşi fi dorit ca o carte, pe care puţină lume a citit-o, să fi ajuns la cunoştinţa 
persoanelor care au criticat acest proiect de lege. Această carte se cheamă 
Istoria învăţământului românesc2

, e tipărită de trei ani de zile şi în ea se 
găseşte, mai bine decât în discursul pe care l-am făcut la Senat şi decât în 
explicaţiunile pe care le dau acum, legitimarea acestui proiect de lege. 

Nu Statul român a făcut învăţământul superior. Învăţământul superior 
l-a făcut Constantin Cantacuzino Stolnicul, ca persoană particulară, l-a 
adoptat nepotul său Constantin Brâncoveanu, domnul Ţării Româneşti de 
atunci. Nici odată nu s-a gândit Vodă să se amestece în viaţa şcolii şi 

niciodată domnul vecin din Moldova, Duca Vodă, nu s-a gândit să se 
amestece în rostul şcolii superioare. Niciodată fanarioţii, care au dat marea 
reformă, sprijinită pe limbile modeme şi pe ştiinţă, de la 1774 înainte, nu s-au 
gândit să trimită la şcoala domnească un inspector sau să pronunţe anumite 
pedepse asupra profesorilor pe care îi aveau în aceste şcoli înalte. 

Iar noul învăţământ de la noi l-a întemeiat Gheorghe Lazăr, chemat 
pentru a fi profesor de măsurarea moşiilor şi care, în loc să fie profesor de 
măsurarea moşiilor, de aritmetică şi topografie, în loc de aceasta, a întemeiat 
o Universitate, fără să întrebe pe nimeni. 

În Moldova, Gheorghe Asachi a întemeiat învăţământul superior 
românesc, tot ca simplu profesor de aritmetică, trecând cu mult peste sarcina 
care îi fusese atribuită. 

Şi când Mihail Sturdza a întemeiat Academia Mihăileană, Academia 
aceasta Mihăileană a întemeiat-o pe baza unor idei care nu făceau parte 
dintr-un program general de guvern. El nu a făcut decât să consacre silinţele 
către Universitatea liberă ale unei întregi generaţii. 
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Şi Universitatea din Bucureşti n-a întemeiat-o d. ministru cutare, 
trecând-o prin Adunarea obştească, ci a întemeiat-o acel mare om lwninat 
care s-a chemat Petrache Poenaru. Şi pe urmă s-a amestecat ministrul. 

Şi acum, îmi daţi voie, mie ca rector, să mă dau pe mine afară din rostul 
Universităţilor în care eu, ca ministru, nu am ce căuta, hotărât nu am ce căuta. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Iată care este datoria care m-a îndemnat, în rândul întâi. Dar mai este o 
altă datorie care m-a îndemnat la aceasta. Statul român nu poate da în 
momentul de faţă un bun învăţământ primar făcut şi supravegheat de dânsul, 
un bun învăţământ secundar făcut şi supravegheat de dânsul şi un bun 
învăţământ universitar făcut şi supravegheat de dânsul. S-a amestecat în toate 
trei şi pe toate le-a stricat. Nouă ne trebuie un lucru: buna şcoală primară, 
şcoala ţăranului român, care să-l scoată din ghearele exploatatorilor şi 

şarlatanilor, sub raportul material sau moral. (Aplauze pe băncile majorităţii). 
Învăţământul secundar. Părinţii, organizaţi în comitete şcolare pe baza 

frumoasei idei a d-lui Mehedinţi, vor avea în primul rând un ajutor de la Stat 
şi vor îngriji de acest învăţământ. 

Statul va avea nevoie de funcţionari; va anunţa un concurs. La 
concursul acesta se va prezenta cineva şi poate să aibă cele mai bune rezultate 
de la Universitate, dacă nu este bun pentru ce trebuie să se facă, Statul român 
îi zice: pune-ţi în cui diploma dumitale, mie nu-mi trebuie, fiindcă nu eşti în 
stare să îndeplineşti ce-mi trebuie mie, Statul român. 

Universitatea să se lase ca înalt aşezământ de cultură, în care nu are să 
se amestece cine ştie ce om, cult, fără îndoială, dar de o profesiune care nu 
are nimic a face cu învăţământul superior. Universitatea este lăsată oamenilor 
care se pricep, care au răspundere şi care sunt încălziţi de iubirea aceasta 
pentru căutarea adevărului, iar politica nu este înainte de toate căutarea 

adevărului; abia se mai strecoară bietul adevăr ferfeniţit printre atâtea pasiuni. 
Prin urmare, nu se poate admite marele izvor de adevăr care nu s-ar găsi la 
Universitate, este undeva la cabinetul d-lui ministru. 

Iar, în ce priveşte îndemnurile, îndemnurile acestea mi-au venit din 
două părţi. Toate Universităţile au cerut necontenit acest proiect şi noi nu 
avem dreptul să ne ridicăm înaintea voinţei Universităţii, la care unii au 
învăţat şi la care alţii au încă de învăţat. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi un al doilea îndemn, un îndemn foarte puternic, îmi vine de la 
experienţa mea de doi ani de zile. Eu doresc ca ori unde voi avea să prezidez, 
să întâlnesc acea bună înţelegere de fiecare moment, acea preocupare pentru 
binele obştesc, acea perfectă bună cuviinţă pe care am întâlnit-o doi ani de 
zile la Universitatea din Bucureşti. 
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Şi nu fiindcă aş avea cine ştie ce calităţi pe care nu le au ceilalţi. Eu 
despre mine sunt liber să am ce părere vreau şi o spun în toată sinceritatea. 
D-lor, aici suntem, natural, într-o adunare în care se dau lupte, dar sunt 
momente când trece deasupra noastră a tuturor un fel de vânt de colaborare 
frăţească, un fel de intimitate care se creează de multe ori contra voinţei unora 
din noi. Scăpăm de dânsa pe urmă, dar pentru moment, ea ne stăpâneşte. 

Ei bine, d-lor, îmi place să spun aici: nu am fost nici un extraordinar 
elev, nici un om anunţând cine ştie ce dispoziţiuni speciale de la început. Eu 
am fost unul care mi-am căutat de rostul meu şi căutându-mi de rostul meu, 
am ajuns la ceva. Nu totdeauna aş fi fost în stare să fac ceea ce am putut face 
la Universitatea din Bucureşti. 

Am învăţat-o încetul cu încetul. Acolo la Universitate am învăţat multe 
lucruri, printre care şi acela de a armoniza o adunare şi de a conduce la lucru. 
Sunt convins că oricare din colegii mei, cu bună voinţă, poate să o facă. 

Şi, prin urmare, încheind această cuvântare, care trebuia să fie scurtă, 
din atâtea motive, eu vă asigur că, a fi ajutat cineva pe rectorul Universităţii 
din Bucureşti, după patruzeci ani de experienţă în învăţământ şi după folosul 
pe care poate l-am adus culturii naţionale, a mă fi ajutat să redau 
Universităţilor rolul cel mai înalt, nu poate fi pentru nici-o conştiinţă din ale 
d-voastre un motiv de mustrare de cuget. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

La discuţii 

Se dă citire art. 2. 

D. N. Miclescu. vice-preşedinte: D. deputat Busuiocescu are cuvântul. 
D. D. Busuiocescu: Rog pe d. ministru al Instrucţiunii Publice să 

binevoiască a preciza când a înţeles că expiră mandatul rectorilor 
Universităţilor care se găsesc în funcţiune? 

D. profesor N. Iorga: Cred că atunci când prin votul unei Universităţi 
sau unei Facultăţi, i se încredinţează cuiva un mandat, mandatul acesta merge 
până la capăt, cu atât mai mult cu cât noi nu avem încă statutul Universităţii. 

Prin urmare, natural, mandatul continuă şi mandatul este de calitatea de 
care a fost în momentul când i s-a dat. 

D. D. Busuiocescu: Mai am o întrebare tot la art. 2. La art. 8 se prevede 
că şcolile superioare se vor administra potrivit articolelor precedente. Or, în 
regimul actual al şcolilor politehnice, rectorul este ales fără termen. Rog să 
binevoiţi a-mi preciza dacă înţelegeţi că această dispoziţie se păstrează prin 
legea actuală. 
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D. profesor N. Iorga: Şcoala politehnică are un alt caracter, ea are 
nevoie de o continuitate mai mare decât celelalte şcoli. Prin urmare, eu 
înţeleg, cum înţelegeţi şi d-voastră, căci acesta este chiar sensul întrebării, ca 
rectorul să păstreze caracterul pe care 1-a avut totdeauna. Şi fiindcă m-aţi 

întrebat, în ce priveşte şcoala politehnică, ţin să mai adaug încă un lucru. În 
conversaţiile pe care le-am avut cu d. ministru al Agriculturii şi cu d. ministru 
al Comerţului, vă pot anunţa că d-nealor au intenţia să vină cu un articol de 
lege, cu un singur articol de lege, prin care pentru şcolile lor să se acorde 
aceeaşi autonomie3

. Ar fi nedrept să li se refuze autonomia care s-a acordat 
pentru Universităţi şi şcolile înalte, care depind de Ministerul Instrucţiunii 
Publice. 

D. D. Busuiocescu: Vă mulţumesc. 

Art. 23 se votează în textul comisiunii nemodificat. 
Art. 3, art. 4, art. 5, art. 6, art. 7, art. 8 şi art. 9, se votează succesiv, fără 

discuţiune, în textul comisiunii nemodificat. 
D. N. Miclescu, vice-preşedinte: Votul în total cu bile se va face în 

şedinţa de luni4
• 

NOTE 

I. Profesorul Ion Petrovici fusese raportor la proiect şi la un momnet dat a spus: 
„Autonomia universitară este cea mai scumpă dorinţă exprimată de 
universităţile noastre de ani de zile". 

2. N.I„ Istoria învăţămîntului românesc, Bucureşti, 1928, bibliogr. 
3. Art. 2 din lege stipula: ,,Învăţământul superior este absolut autonom, atât în 

ceea ce priveşte orzanizarea studiilor şi conducerea (prin rector, Senat, decan şi 
consilii, precum şi de organele prevăzute în legile actualmente în vigoare 
pentru Academiile de Muzică şi Institutele de educaţie fizică) cât şi în ceea ce 
priveşte gestiunea financiară. 
Alegerea rectorilor şi decanilor va fi comunicată ministrului spre cele legale. 
Rectorul este ales pe timp de cinci ani dintre profesorii titulari; decanii sunt 
aleşi pe timp de trei ani, tot dintre profesorii titulari. 
Singurul organ chemat să exercite controlul asupra profesorilor este rectorul, 
ajutat de Senat". 

4. La începutul şedinţei, Gr. Trancu laşi semnalase existenţa Zilei internaţionale a 
Cooperaţiei şi ceruse ca Parlamentul, în numele românilor cooperatori, să-şi 
trimită „salutul şi nădejdea în această mişcare de ordin moral, naţional şi 
economic". N.I.: „Guvernul nu are nimic împotrivă". 
La sfârşitul şedinţei, N.I. a făcut următoarea comunicare: „D-le preşedinte, 
primesc chiar acum o scrisoare din partea colegului meu. d. Brandsch. 
O. Brandsch ştiţi că a fost atacat în onoarea sa de om politic şi de cetăţean al 
României. O-sa a citit stenograma declaraţiunilor pe care le-am făcut în timpul 
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discursului d-lui deputat Florescu. Eu cred că nu este destul de precis răspunsul 
meu. 
Răspunsul meu este acesta: eu sunt garant al onoarei politice a colegului meu d. 
Rudolf Brandsch . 
Rog să se treacă în procesul-verbal". 

Şedinţa din 6 iulie 1931 

La o interpelare a deputatului M. Constantinescu privind preţul exagerat 
de achiziţie al sfeclei de zahăr şi lipsa de gospodărire a pescăriilor 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, în Consiliul de Miniştri s-a discutat 
chestiunea zahărului. Ceea ce afirmă d. deputat este absolut adevărat şi, 

desigur, aceasta este una din chestiunile foarte grele pe care le-am moştenit şi 
a căror rezolvare cere, fără îndoială, cercetări şi linişte. Atâta vreme însă cât 
durează această sesiune extraordinară, rară îndoială va fi greu să facem 
cercetări şi să luăm în linişte hotărâri care trebuiesc. 

În ce mă priveşte personal, şi eu am urmărit ani de zile această 
chestiune a zahărului, care din nefericire n-a găsit înţelegerea trebuitoare la 
cei care trebuiau să ia o hotărâre. 

Acum, în ce priveşte peştele, m-am gândit şi eu foarte mult, ani de zile, 
la faptul acesta că populaţiei rurale i s-a răpit în ultimele decenii una din 
principalele materii de alimentaţie. Dar aceasta se datoreşte unui regulament 
prea ştiinţific. Noi suntem un popor care, cât n-am avut ştiinţă, a fost bine de 
noi, dar când am avut-o, cum am avut-o, a început să fie rău. Prin urmare, 
când s-au luat regulamentele cele mai precise şi mai de valoare ştiinţifică din 
cărţile ihtiologilor, am rămas cu ihtiologie şi fără peşte. Dar suntem în vremea 
în care trebuie să avem peşte, chiar fără ihtiologie. 

Şi mai ales este încă ceva: odinioară hrana populaţiei rurale venea de la 
heleştee, heleştee care s-au secat, şi de la râuleţele cele mici, în care nu mai 
pescuieşte nimeni decât cu dinamita. Prin urmare, când ne vom gândi să 

refacem gospodăria pe care am stricat-o voind să facem ceva foarte mare, 
atunci desigur că şi plângerile acestea vor fi mai rare şi fiecare dintre noi va 
putea să fie mulţumit că lucrurile merg bine, fără ca de pe acele bănci să se 
ceară o soluţiune, pe care de pe banca aceasta am dori să o avem gata şi 
suntem siliţi foarte adeseori s-o amânăm, dată fiind greutatea pe care n-am 
creat-o noi şi nu noi o putem înlătura. Dar bunăvoinţa noastră este în afară de 
orice îndoială. (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Pentru punerea bustului lui Titu Maiorescu În incinta Camerei 

D-lor deputaţi, şi mie şi membrilor guvernului ni se pare curios că între 
atâtea busturi care împodobesc - aş zice năpădesc - această Adunare, nu se 
găseşte bustul unuia dintre cei mai mari oratori ai noştri şi reprezentantului 
unei politici de patriotism măsurat şi cuminte, care se deosebeşte avantajos, în 
epoca în care a trăit Maiorescu, de curentele care, din fericire, n-au fost aşa de 
bine conduse şi aşa de deplin înfrânte. Şi omului acestuia, de o mare eleganţă, 
de o mare stăpânire a gândului său, omului ale cărui sentimente concentrate şi 
discret ascunse au fost o adevărată învăţătură pentru generaţia sa, i se cuvine, 
fără îndoială, un loc aici, chiar dacă ar fi să deranjăm pe unul dintre ocupanţii 
de astăzi. Şi anume, s-ar putea deranja acela al cărui nume n-ar putea să-l 
spună nici unul dintre reprezentanţii naţiunii în momentul de faţă, dar, mi se 
pare că atunci ar fi prea mulţi acei dintre care ar trebui să se aleagă cel de 
dezlocuit. 

Din toată inima aderăm şi noi ca aici, în Adunare, lângă cei mai mari 
dintre vorbitorii care au onorat Camera Deputaţilor, să fie şi chipul lui Titu 
Maiorescu. (Aplauze prelungite). 

Se apără de acuza că ar desfiinţa şcoli, formulată de Gr. Trancu Iaşi 1 

Nu se suprimă şcoli. Se lasă o parte din cheltuielile şcolilor pe seama 
comitetelor şcolare, care comitete şcolare ajută şi acum şi care mi-au declarat, 
cele mai multe dintre dânsele, că sunt bucuroase să ajute Statul român într-un 
moment greu, luând asupra lor o parte din aceste cheltuieli. Acesta este 
adevărul şi numai acesta este adevărul. (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

Mi-e peste cap să aud în fiecare zi, după atâtea declaraţii, că eu suprim 
şcoli din ura unui om de şcoală, care ar trebui să fie nebun faţă de şcoală. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: D-le prim-ministru, în programul meu nu 
prevăzusem ca să termin cu un compliment pentru d-voastră, dar termin aşa, 
fiindcă sunteţi om de şcoală. 

D. profesor N. Iorga: Mi-l trimiteţi prin poştă. (Ilaritate pe băncile 
majorităţii). 
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NOTE 

I. Înainte, acelaşi deputat reproşase guvernului că fabrică „funcţionari onorifici"; 
când îi întrebi: „Eşti onorific?" zice: „N-am leafă dar am diurnă". N.I.: „Cred că 
nu se poate vorbi în felul acesta de oameni foarte cumsecade, care îşi oferă toată 
munca lor fără să ceară un ban". Gr.T.l.: „Domnule prim ministru, de ce vă 
grăbiţi? Nu ştiţi de cine am vorbit". N.I.: „Qui court apres l'esprit... completaţi 
dvs." Gr.T.I.: „Nu cunosc proverbul". N.I.: „Eu îl ştiu dar nu vreau să spun". 
Gr.T.I.: „Vă rog să mi-l spuneţi, vreau să învăţ şi eu, dvs. sunteţi profesorul 
nostru al tuturor, spiritual şi învăţat cum sunteţi". N.I.: „Cu toate acestea nu vreau 
să vi-l spun". 

Asupra împroprietăririlor individuale 

La observaţia lui M Negură că acestea au fost „ o mare şi gravă eroare 
politică" 

Eu am vorbit odată cu Ion Brătianu, acasă la dânsul, după campania în 
Bulgaria şi mi-a spus atunci - am mai spus-o, mi se pare, odată la Cameră -
că ar vrea să lucreze împreună cu mine, cum a lucrat părintele său cu Mihail 
Kogălniceanu. 

Am spus că pentru modestia mea este prea mult; dar dacă este să lucrăm 
împreună, să schimbăm vederile noastre asupra lucrurilor care sunt de făcut. 

L-am sfătuit pe Ion Brătianu să nu înlăture pe proprietari de la început, 
să înceapă întâi cu moşiile cari sunt arendate de foarte multă vreme, şi să facă 
o asociaţie pe un număr de ani, am spus zece, dacă nu mă înşel, între 
proprietarii şi obştiile ţăranilor. 

Am spus că în felul acesta nu se prăpădesc nici vitele, nici casa de 
locuinţă, nici atenansele, nici tot ceea ce a fost strâns în curs de atâtea 
generaţii. 

Trebuie să spun că răspunsul lui Ion Brătianu în acel moment a fost: nu, 
nu admit tovărăşia cu proprietarul. Şi ieşea de aici că nu admite nici tovărăşia 
aceasta a ţăranului; se gândea la această împroprietărire individuală, care 
desigur că, la început, fără proprietar şi în contra proprietarului, a fost o 
nenorocire, fiindcă s-a părăduit o parte foarte însemnată din averea ţării. 

(Aplauze pe băncile majorităţii). 
Aceasta este ce ştiu eu. 
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La rectificarea bugetară 

La observaţia lui N. Constantinescu Bordeni că se fac economii 
bugetare, dar se numesc noi subsecretari de Stat, secretari generali, şefi de 
cabinet ş.a. 

Daţi-mi voie, şefii de cabinet sunt reduşi la ultima expresie. În ceea ce 
priveşte subsecretarii de Stat, eu am admis numai pe aceia care într-adevăr 
îndeplinesc o funcţiune. A trebuit să dăm Ardealului o satisfacţie, şi această 
satisfacţie am dat-o Ardealului punând doi subsecretari de Stat pe lângă 
ministrul Ardealului; iar în ceea ce priveşte subsecretariatul de Stat fără plată 
şi fără titlu, pentru propaganda în străinătate, adică pentru înlăturarea 

neadevărurilor care se răspândeau cu privire la intenţiunile Statului, ale 
miniştrilor care conduc Statul român, cred că şi dvs. găsiţi că nu e de prisos. 

Am refuzat un minister al Cultelor. Nu facem altceva decât să ducem 
lupta împotriva oricăror încercări de a îngreuna bugetul Statului. Avem un 
simplu secretar general acolo, la Culte. Evident, nu se poate la un minister 
cum este ministerul de Interne, să funcţioneze numai ministrul; nu se poate la 
Finanţe să nu i se dea un ajutor ministrului de Finanţe, şi nu se poate la 
Agricultură să nu fie un ajutor al ministrului, fiind atâtea lucruri de îndeplinit. 

Ne pare rău că am fost siliţi să dăm şi atât. Am vrut să tăiem şi din 
aceştia, dar m-am convins că nu se poate. 

În legătură cu desfiinţarea unor şcoli, din raţiuni bugetare. 
La interpelarea lui M. Negură care constatase aceeaşi practică 

În regimul trecut 

Dar este o deosebire între d. Costăchescu şi mine: d-nealui le-a 
desfiinţat, pe când eu le trec la comitetele şcolare şi clase suplimentare. 

D. Andrei Corteanu. raportor: Şi pe calea aceasta se poate să se 
formeze un spirit adevărat de dor de cultură, dar nu de dor de buget. 

D. M Negură: Daţi-mi voie să vă împărtăşesc părerea mea. În adevăr, 
d-voastră aţi trecut aceste şcoli pe seama comitetelor şcolare, însă, după 

părerea mea, este mai grav decât dacă le-aţi fi desfiinţat. 
D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Interne: D-ta 

crezi desigur că Anglia este o ţară civilizată. Ei bine, ştii cât este bugetul 
Ministerului de Instrucţie în Anglia? Este un sfert din bugetul ministerului 
nostru de Instrucţie! 

D. Victor Slăvescu: Da, însă acolo iniţiativa privată este mai puternică. 
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D. M Negură: Eu cred că, din acest punct de vedere nici d. profesor 
Iorga nu împărtăşeşte vederile, d-lui raportor. 

D. profesor N. Iorga: Vederile financiare ale d-lui raportor - şi de atâta 
este vorba astăzi - eu le împărtăşesc. 

D. Andrei Corteanu, raportor: Vă mulţumesc. 
D. M Negură: Dacă aţi reciti raportul, cred că nu le-aţi împărtăşi. 

Iniţiativa privată? Dar este ideal ca învăţământul, de toate gradele dacă se 
poate, să fie susţinut de contribuţia privată, dar aceasta o socot eu imposibilă 
astăzi, mai ales când d-voastră, în greutăţile financiare în care se găseşte 
Statul, omiteţi cu desăvârşire să ţineţi seama că criza financiară a Statului este 
în realitate corespunzătoare crizei financiare individuale. 

D. profesor N. Iorga: Ştii că d-ta nu ai aşa de multă dreptate cât crezi. 
De fapt, finanţele Statului sunt ruinate. Cu toate acestea, în ce priveşte viaţa 
societăţii, sunt posibilităţi nedescoperite, fiindcă banii se cheltuiesc pe lucruri 
proaste, pe când s-ar putea cheltui pe cele bune. 

D. M Negură: A veţi dreptate pentru unele centre şi pentru anumite 
categorii de persoane, foarte reduse. 

D. profesor N. Iorga: Dacă Statul îi dă tot, natural că ceea ce are în 
buzunar cheltuieşte pentru prostii 1• 

NOTE 

I. În aceeaşi şedinţă, cineva a criticat risipa bănească cu regiile autonome ca şi 
aranjamentele, sub forma convenţiilor, ca cea legată de calea ferată spre 
Cetatea Albă. N.l.: „Aceia nu ne priveşte pe noi. Am împovărat noi ţara peste 
greutăţile pe care ni le-au lăsat predecesorii noştri?" 
La o replică a lui M. Popovici că liberalii i-au dat instrumentul cu care să 
realizeze programul lor, N.I.: „Instrumentul mi l-ai dat dar nu era în stare foarte 
bună. 

În partea finală a şedinţei a urmat un dialog cu M. Negură, astfel: la 
reproşul că reduce posturi de profesori. N.I.: „D-ta găseşti un loc de unde să 
scoatem bani?" M.N. prevede desfiinţarea şcolilor de meserii. N.I.: „Dar 
nimeni nu împiedică pe cineva de a intra ca ucenic Ia un meşter. Secole întregi 
am avut o clasă de meseriaşi creiată aşa. Dar câţi din absolvenţii şcolilor de 
meserii se fac meşteşugari, domnule Negură, pentru Dumnezeu! ... Eu voi 
spune un singur lucru: nu sunt bani. De unde nu sunt, nici Dumnezeu nu cere''. 
Explică avantajele cumulului, invocat ca risipă de bani de M.N.: „Legea 
cumulului pune mai multe sarcini asupra vistieriei decât în situaţia de acum, 
fiindcă cine are două sau trei funcţiuni, în a doua şi a treia funcţiune primeşte o 
leafă de nimica, pe când dacă ai da funcţia altuia, ar trebui să-i dai leafa de 
bază ... nimeni nu va primi să servească pentru o cincime din leafă". Îşi explică 
propria situaţie: „Daţi-mi voie: la Academia de Comerţ, eu am 9 OOO de lei, 
dacă dumneata o să-mi reduci a cincea parte din 9 OOO, sunt nebun să mai mă 
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duc să fac trei dimineţe pe săptămână lecţii la Academia de Comerţ? Nu o să 
primesc; o să vină altul şi aceluia o să-i daţi leafa întreagă". 

Lui D.R. Ioaniţescu, în acelaşi context: „Adineaori erai aşa de feroce şi 
acum râzi. Aceasta îmi aduce aminte de o armată din secolul XVIII care avea 
printre comandamente şi pe acesta: „Faţa feroce!". Ei nu erau feroci deloc dar 
fliceau faţa feroce când li se comanda. Aşa ai flicut şi dumneata faţa feroce, dar 
dumneata eşti un om foarte bun". 

Răspunde la întrebarea aceluiaşi deputat, dacă Statul ar face un împrumut în 
străinătate: „Nu o să aibă ocaziunea pentru că îndată ce va fi vorba să se 
încheie un împrumut - şi nu exploatarea onestă a bogăţiilor naţionale - eu nu 
voi mai fi pe această bancă". 

După ce A. C. Cuza vituperase misiunile în străinătate: „Daţi-mi voie, în 
materie de misiuni iată ce recomand la toată lumea, mai ales că unele foi, 
inspirate de persoane care se poate întâmpla să fie chiar aici în Cameră, îmi fac 
din când în când, cu deosebită îngrijire, socoteli: cu I 00 OOO de lei doi oameni 
pot merge până la Paris şi sta trei luni de zile, cu condiţia, natural, de a fi pe 
jumătate nemâncaţi - şi această experienţă o am eu". 

Discuţia a urmat la fel de dezlânată şi, în încheiere, a intervenit C. 
Argetoianu: „Domnule Negură, hai să facem o tranzacţie: dumneata să termini 
discuţia şi eu îţi dau şcoalele". N.l.: „Glumeşte, nu dau eu!" 

Şedinţa din 8 iulie 1931 

Aduce în dezbatere mai multe proiecte de lege. Prezintă proiectul 
privind cumpărarea unui local pentru Muzeul Limbii Române din Cluj 

I .Legea (votată de Senat) pentru modificarea unor articole din legea 
învăţământului secundar şi adăugirea unor articole noi la această lege 

2. Proiect de lege pentru înfiinţarea eparhiei armeano-gregoriană din 
România 

3. Proiect de lege relativ la suspendarea aplicării şi modificarea unor 
dispoziţiuni din diferite legi ale învăţământului şi de organizarea Ministerului 
Instrucţiunii Publice şi al Cultelor 

Cer urgenţa. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Muzeul Limbii Române din Cluj funcţionează actualmente într-un local 
insuficient pentru nevoile sale şi, pentru acest motiv, direcţiunea muzeului a 
cerut în repetate rânduri să se amenajeze localul şi să se construiască o anexă. 
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În scopul satisfacerii acestor nevoi s-a alocat din creditul de lei 
11 O.OOO.OOO, deschis în jurnalul Consiliului de Miniştri cu nr. 1.108 din 1929, 
pentm Universităţile din ţară şi institutele pendinte, suma de lei l. 700.000. 

De puţin timp s-a ivit ocaziunea favorabilă pentm această instituţiune, 
oferindu-i-se spre cumpărare un imobil învecinat, situat în strada Elisabeta 
Nr. 21, al d-nei Iacob Bolchover, născută Weisz Hanni, cu preţul de lei 
1.295.040, privind pe vânzătoare taxele contractului. 

Procedându-se la evaluarea acestui imobil, s-a constatat că satisface 
toate condiţiunile spre a servi muzeului, iar după preţurile din localitate, a fost 
evaluat la suma de lei 1.347.450. 

A vându-se în vedere nevoile Muzeului Limbii Române, ocazia 
cumpărării unui imobil învecinat cu un preţ corespunzător, cum şi faptul că 
dacă s-ar amenaja actualul local al muzeului şi s-ar construi o anexă, costul 
acestor lucrări s-ar ridica la peste un milion şi jlUilătate, rezultă că este foarte 
bine venită ocaziunea achiziţionării acestui imobil cu preţul de lei 1.295.000, 
în scopul şi cu destinaţiunea ce s-au arătat mai sus. 

Întrucât pentru astfel de contractări prin bună învoială, care trec peste 
suma de un milion lei, legea actuală asupra contabilităţii publice şi asupra 
controlului bugetului şi patrimoniului public nu conţine nici o dispoziţiune în 
ce priveşte autorizarea cumpărării şi a plăţii sumei, aşa încât rezultă că s-a 
rezervat Parlamentului să se pronunţe asupra unor astfel de achiziţionări şi 

plăţi, exercitând controlul său în ce priveşte utilitatea lor şi oportunitatea 
cheltuielilor ce ele necesită. 

Am întocmit alăturatul proiect de lege, prin care Ministerul Instrucţiunii 
Publice şi al Cultelor să fie autorizat a încheia contractul şi a achita preţul 
cumpărării arătat mai sus, în interesul asigurării definitive, pentru prezent şi 
viitor, a localului necesar Muzeului Limbii Române de pe lângă Universitatea 
din Cluj. 

Preţul se va plăti din creditul de 11 O.OOO.OOO lei, deschis cu jurnalul 
Consiliului de Miniştri cu nr. 1.108 din 1929 şi anume din suma de lei 
1.700.000. alocată pentru Muzeul Limbii Române din Cluj, din fondul de lei 
25.000.000. prevăzut prin jurnalul Consiliului de Miniştri cu nr. 2.555 din 
1929, pentru Universitatea şi institutele pendinte din Cluj, la poz. II-a. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri. Ministerul instrucţiunii Publice şi 
al Cultelor. 

N. JORGA. 
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Respinge din nou acuzele că desfiinţează şcoli, 
„o nouă lovitură dată Învăţământului" 

D-lor deputaţi, nu se dă nici o lovitură. Vă rog să fiţi siguri că nu se dă 
mc1 o lovitură. De ce vreţi să-mi serviţi şi dintre prietenii mei aceleaşi 

acuzaţiuni care se aduc din alte laturi, unde desigur este un interes pe care 
d-voastre nu-l aveţi? Binevoiţi să luaţi d-voastră locul meu şi găsiţi d-voastră 
mijloacele de a potrivi marea nevoie de bani, care este acum, cu păstrarea 
tuturor şcolilor. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Eu vă spun cu toată sinceritatea că mă simt adânc jignit de această 
acuzaţie. Dacă voiţi să mi-o serviţi mai departe, sunteţi liberi; dar eu mă simt 
adânc jignit de o acuzaţie care este nedreaptă, pentru că pe de o parte se 
sprijină pe un lucru fals, pentru că nu am intenţia să suprim şcoli, şi al doilea, 
se sprijină pe neînţelegerea unei situaţii bugetare, pe care ieri au recunoscut-o 
reprezentanţii tuturor partidelor. Toţi au spus că avem un buget prea greu 
pentru societatea românească în momentul de faţă. 

Daţi-mi răgaz să-mi găsesc mijlocul de a pune de acord nevoile 
bugetului cu necesităţile şcolilor şi nu-mi serviţi necontenit şi din minoritate 
şi din majoritate, acelaşi cântec în fiecare zi. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

D. Radu Dobrescu: D-le prim-ministru, am spus de la început că nu-mi 
este în gând să vă nemulţumesc. 

D. profesor N. Iorga: Vă rog atunci treceţi la o altă parte. 
D. Radu Dobrescu: S-a spus că aceste şcoli vor trece pe seama 

comitetelor. 
D. profesor N. Iorga: Lăsaţi să fac eu gospodăria mea. Vă rog nu vă 

amestecaţi în lucruri aşa de delicate. Cu cât vă veţi amesteca mai mult - şi de 
acolo şi de dincolo - stricaţi treaba mai mult. 

Nu orice chestiune poate să fie o chestiune de adus la tribună, care să 
fie tratată prin logică. Dacă doriţi să-mi fiţi neplăcut, puteţi continua pe acest 
ton. 

D. Radu Dobrescu: Nu vreau să vă fiu neplăcut, dar vreau să spun 
convingerile mele şi d-voastră sunteţi liber să faceţi cum veţi crede de 
cuviinţă. 

D. profesor N. Iorga: Sunteţi de o extremă amabilitate. 
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Şedinţa din 9 iulie 193 l 

Despre ţinuta Adunării 

Nu credeţi că se poate vorbi cu preşedintele fără a striga la dânsul? Aşa, 
ca o întrebare. 

D. l Răducanu: Da, dar depinde de gest. 
D. profesor N. Iorga: Ştiţi d-voastră că în atâţia ani cât am fost în 

Cameră, niciodată nu mi-am permis să strig la un preşedinte, sau la un vice
preşedinte şi cred că exemplul meu este bun de imitat. Mai ales că d-voastră 
sunteţi om blând, dar faceţi faţă feroce. (Ilaritate. aplauze pe băncile 

majorităţii). 

D. l Răducanu: Atunci când se cere de la noi o atitudine civilizată, 
suntem şi noi în drept să cerem din partea d-lui preşedinte o atitudine tot atât 
de civilizată. 

D. profesor N. Iorga: Desigur, sunt de părere ca d. preşedinte să 

permită d-lui orator să vorbească, numai cred că, pentru buna ţinută în această 
Cameră, putem vorbi, mai ales cu d. preşedinte, fără să strigăm la dânsul. 

D. dr. P. T Topa. vice-preşedinte: Eu am întrebat pe d. Ghelmegeanu, 
numai pentru faptul că trebuia să cer voia d-voastră pentru prelungirea 
şedinţei sau dacă îi convine să vorbească în altă şedinţă. 

D. I Mihalache: D-le preşedinte al Consiliului ... 
D. profesor N. Iorga: Eu am o veche învoială, cu d-voastră: să nu 

răspund nimic 1• 

NOTE 

I. În continuare, după ce M. Ghelmegeanu fusese foarte drastic în legătură cu 
acceptarea unui contract cu AEG pentru cumpărarea şi închirierea de 
locomotive. Ministrul vizat era V. Vârgolici. N.I.: "Domnule Ghelmegeanu, 
sunteţi aşa de tânăr, dacă strigaţi la vârsta dvs., dar când veţi avea vârsta mea, 
ce o să faceţi? Eu vă spun cu simpatie, ar trebui să dispară odată obiceiurile 
astea. Acuzaţi banca ministerială că a venit cu o intrigă. Banca ministerială nu 
are nici un amestec şi atitudinea băncii ministeriale a dovedit că nu are nici un 
amestec. În loc să aveţi dvs. consideraţiune pentru felul neobişnuit în această 
ţară de pasiuni politice în care răspunde ministrul, acest ministru tânăr şi lipsit 
de orice interes sau pasiune de partid, şi la dânsul strigaţi!" 
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Şedinţa din 1 O iulie 1931 

Prezintă proiectul de lege pentru transformarea unor direcţii 
din Ministerul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Prin legea pentru organizarea Ministerelor din 1930, ca şi prin legea de 
organizare a Ministerului Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale din 14 iulie 
1930, s-a creat la acest Minister o direcţie a Educaţiei Poporului, căreia i s-a 
dat - într-afară de vagi atribuţii generale în materie de propagandă şi 
îndrumare culturală - şi controlul Teatrelor Naţionale, a Operelor şi a tuturor 
spectacolelor de orice natură, dramatice, muzicale şi de cultură fizică. 

Această ciudată creaţie, făcută pe lângă un departament cu preocupări 
deplin străine de cele conferite noii direcţiuni, este inutilă, îngreuiază bugetul 
Statului şi n-a dat rezultate practice care să justifice sacrificiile cerute de 
funcţionarea direcţiunii. 

Inutilă, pentru că Ministerul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor, care 
prin însăşi menirea sa se îndeletniceşte cu răspândirea instrucţiei, culturii şi 
educaţiei în masele poporului, are nu numai experienţa şi un corp de 
funcţionari destoinici şi experimentaţi, dar şi posibilităţile necesare spre a-şi 
îndeplini această misiune prin şcoli, conferinţe, şezători, publicaţii, etc. 
Ministerul a desfăşurat şi continuă să desfăşoare în această direcţie o rodnică 
activitate prin Casa şcoalelor care, de multă vreme, are un serviciu al culturii 
poporului în plină activitate. De aceea direcţia Educaţiei Poporului nu 
constituia decât o dublare legiferată a unor organe existente şi experimentate 
şi, ca atare, nu corespundea unor necesităţi sociale, ci a fiinţat ca o simplă 
creaţie teoretică fără viaţă reală. 

Aceasta se învederează cu prisosinţă prin faptul că, atunci când prin 
bugetul din 1931 nevoia economiilor a redus la minimum fondurile Culturii 
Poporului, aceasta s-a văzut în deplină neputinţă de a manifesta vreo 
activitate apreciabilă. Ceea ce dovedeşte că numita direcţie de pe lângă un 
minister cu care nu putea avea nici o legătură de comunitate de scopuri, sau 
de identitate în mijloace, nu constituia decât o îngreunare a bugetului Statului 
şi era instituită pentru alte motive decât acelea ale nevoilor reale ale corpului 
social. De altminteri rezultatele activităţii sale, chiar pentru vremurile în care 
alocaţiunea nu se redusese, nu corespund sacrificiilor făcute. 

În al doilea rând, direcţiunea Artelor cu serviciile sale de pe lângă 
Ministerul de Instrucţie Publică şi Culte, prevăzută în legea de organizare a 
Ministerelor din 1930 şi în legea de organizare a Ministerului de Instrucţie 
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Publică şi Culte din 1931, s-a învederat, în cursul vremii, ca nealcătuind 
împlinirea unei nevoi faţă de direcţiile şi serviciile existente în acest Minister, 
aşa încât atribuţiunile acesteia se pot uşor trece asupra altor direcţiuni sau 
servicii, ceea ce atrage şi o economie bugetară şi o repartizare mai justă a 
muncii funcţionarilor, faţă de rezultate care vor fi identice. 

În fine, prin legea pentru organizarea pe baze autonome a Teatrelor 
Naţionale şi Operelor Române, lege promulgată prin Monitorul Oficial din 1 O 
iulie 1930, sub aparenţa de autonomie, se comercializează indirect nişte 

servicii publice care au un caracter preponderent cultural şi interesează însăşi 
esenţa sufletească a naţiei. Astfel se creează nişte ficţiuni sociale hibride, care 
sunt dăunătoare atât scopului pentru care aceste instituţii sunt menite, cât şi 

moralităţii Statului. 
Deci toate aceste creaţiuni legale au fost pornite fie dintr-un spirit pur 

teoretic, fără temei de reală nevoie socială, fie din motive care nu cadrează cu 
fiinţa şi nevoile Statului şi ale naţiunii. Ca manifestare ele se dovedesc a fi 
nefolositoare, dacă nu chiar dăunătoare, prin inadecvatul dintre scop şi putinţa 
de realizare, precum şi prin sacrificiile bugetare ce impun. 

Pentru aceste motive credem necesar să depunem alăturatul proiect de 
lege prin care: 

I. Direcţia Educaţiei Poporului, care a funcţionat pe lângă Ministerul 
Sănătăţii, Muncii şi Ocrotirilor Sociale se trece la Casa şcoalelor din 
Ministerul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor, înglobându-se în această 

direcţie serviciul culturii poporului, care funcţionează de îndelungă vreme, 
are posibilităţi de manifestare şi a desfăşurat o activitate rodnică. 

II. Se desfiinţează direcţia Artelor, trecându-se atribuţiunile serviciilor 
sale la direcţii existente în Minister, care în mod normal şi logic trebuie să le 
cuprindă: astfel serviciul învăţământului artistic şi muzical a fost trecut asupra 
direcţiei învăţământului superior; iar serviciul artelor frumoase, literaturii, 
muzicii, folclorului, precum şi arhiva fonogramică au fost trecute la Direcţia 
Educaţiei Poporului de la Casa şcoalelor, creându-se astfel un simplu 
inspectorat pe lângă această direcţiune de care, şi din punctul de vedere al 
scopului şi prin natura îndeletnicirilor sale, acest serviciu trebuie să depindă 
în mod normal şi logic. 

III. În fine, păstrându-se caracterul de autonomie al Teatrelor Naţionale 
şi Operelor, în limitele dreptului de control al Statului, s-a creat Direcţiunea 
generală a Teatrelor Naţionale şi a Operelor la Ministerul Instructiunii 
Publice şi al Cultelor. În modul acesta se lămureşte caracterul cultu;al al 
acestor instituţii, deoarece sunt scoase de sub regimul deghizat al unei 
comercializări, care nu cadrează cu natura şi scopul lor. În acelaşi timp se 
menţine astfel linia de conduită a unei politici culturale unitare prin întrunirea 
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într-un singur mănunchi a tuturor ramurilor de manifestare în educaţiune şi 
cultură şi printr-un drept de control exercitat numai de Ministerul Instrucţiunii 
Publice şi al Cultelor, care rămâne astfel organul suprem de cultură al 
Statului. 

Acestea sunt motivele care ne îndreptăţesc să prezentăm anexatul 
proiect de lege. 

Preşedintele Consiliului, ministrul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor. 

NICOLAE IORGA 

Prezintă proiectul de modificare a legii învăţământului secundar 
din 1928 

EXPUNERE DE MOTIVE 

E o tristă notorietate că învăţământul nostru secundar pregăteşte 

funcţionari, al căror număr a ajuns strivitor pentru un buget peste măsură de 
împovărat, sau trimite neapărat la Universităţi, din care pentru funcţii mai 
înalte iese în fiecare an un număr îngrijorător de postulanţi. 

Pe de altă parte, programe încărcate, cerând un prea mare număr de ore, 
secătuiesc vlaga acelora care, înainte de toate, trebuie să fie oameni sănătoşi 
şi voinici, intrând în viaţă cu conştiinţa misiunii lor şi în credinţa că muncind 
onest, pot birui piedicile. 

În ce priveşte pe profesori, trimişi în oraşe rară biblioteci şi lipsite de un 
mediu cultural, nechemaţi la adunări pentru împrospătarea cunoştinţelor, ei se 
maşinalizează adesea, devenind simpli tâlcuitori ai manualelor, care sunt un 
obiect de speculă, după aprobări dobândite prin legături personale. 

Decât un astfel de învăţământ, mai bine nici unul, aceasta e părerea care 
din ce în ce mai mult se răspândeşte, răpind şcolii secundare prestigiul pe care 
trebuie să-l aibă. 

Prin schimbarea unui număr de articole din legea actuală, am încercat a 
îndruma acest învăţământ către realităţile vremii noastre. 

Deci o şcoală generală cu cinci clase, trăind prin sine, iar nu pregătind 
pentru acea repetiţie care e cursul superior. Ea trebuie să aibă alt program 
pentru fete, a căror menire nu seamănă în genere cu aceea a colegilor lor. 

Trei clase de specializare pentru Universitate la aceia singuri care vor fi 
dovedit o adevărată vocaţie pentru un anume grup de materii. 
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În ambele cazuri, cursurile teoretice ar avea să ocupe numai orele de 
dimineaţă. După amiaza ar fi consacrată învăţăturii unui meşteşug. Numai 
putând practica ele înşile meseriile, clasele intelectuale pot scăpa de sub 
crescânda tiranie a manualelor care reclamă tot mai mult primul loc pentru 
dânşii, în virtutea unei munci care ar fi singura adevărată. 

Directorul şcolii secundare, al gimnasiului, numele ar fi păstrat, e în 
intenţia mea, şeful real al şcolii. Votat de toţi profesorii, şi de pensionari, luat 
de ministru de pe o listă de trei, el ar avea în toate hotărârea decisivă. A lui ar 
fi în ultimă instaţă aprecierea elevilor. 

Pentru cele trei clase de liceu, conducerea ar fi a unui agregat sau 
conferenţiar universitar, capabil de a introduce pe şcolari în alte metode şi a 
deschide alte orizonturi. 

Lungile calcule de note, care de fapt spun aşa de puţin, ar fi înlocuite cu 
aprecieri ale profesorilor, la capătul cărora s-ar fixa valoarea elevului prin 
singure aceste trei calificări: bine, foarte bine. excepţional. 

Profesorul ar avea să examineze lunar pe orice elev care trebuie să 
prezinte ce i-a rămas în minte din cursul ascultat. Examenele de fine de an, pe 
o vreme moleşitoare, nu fac decât să slăbească trupeşte şi sufleteşte pe copii, 
prin lacoma îngurgitare a unui program de buchiseală. 

Pentru a ţinea din interesul ştiinţific al profesorului, am introdus 
obligaţia de a da trei lecţii pe an într-o şcoală de acelaşi grad. 

Iar pentru a crea o solidaritate între învăţătorii de toate gradele, se 
întemeiează un consiliu al Învăţământului, în care de la cel mai tânăr 
institutor la directorul cel mai venerat al unei şcoli secundare, toţi se sfătuiesc 
asupra intereselor comune ale aşezămintelor lor. Şi delegaţi ai învăţătorilor 
din judeţ pot să asiste la aceste discuţii. 

Cred că asemenea măsuri, înlăturând obiceiuri căzute în desuetudine şi 
forme de mult vestejite, vor reface în şcoala secundară acea vitalitate care era 
odinioară principala virtute a învăţământului românesc de toate gradele. 

Cu prilejul acestei reforme am completat câteva din lacunele vechii 
legi, ca de pildă dispoziţiile privitoare la lichidarea şcoalelor ce se 
desfiinţează şi alte câteva lucruri cerute de experienţa administrativ şcolară 1• 

Ministrul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor, 

N. IORGA 
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NOTE 

I. Înainte de începerea discuţiilor, C. Xeni spusese că sunt tot felul de politicieni 
care vin cu proiecte de legi. N.I.: „Aceasta am de adăugat, domnule Xeni, că 
guvernul trebuie să cunoască /'art d'avaler Ies couleuvres; la noi, să ştii a înghiţ 
găluştile! Eu vă asigur că nici un minster nu s-a refuzat mai mult la înghiţirea 
cu de-a sila a găluştilor decât acesta; din când în când însă trebuie să ştim să 
înghiţim o găluşcă". Gr. Trancu laşi: „Noi vrem, domnule prim ministru, să vă 
facem să nu înghiţiţi nici o găluşcă". N.l.: ''Dacă aveţi apetitul care vă este 
cunoscut, vă trecem cât mai multe''. 
În aceeaşi şedinţă A. C. Cuza insistase pentru practicarea mai intensă a 
sportului în şcoli. N.I.: „Refacem prin sport cimpanzeul primitiv". 

Discurs pe marginea proiectului de modificare 
a legii învăţământului secundar 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, aţi putut constata încă odată cât de bun 
este sistemul care face ca un întreg Parlament să lucreze la un proiect de lege. 
În loc să se vadă de o parte un ministru care impune minorităţii ideile sale, pe 
de altă parte o minoritate care tăgăduieşte şi ceea ce este bun în proiect, în loc 
de acesta, noi ne găsim într-o tovărăşie de oameni preocupaţi de interesele 
superioare, ale ţării, în care oricine vine de pe banca ministerială - şi ar putea 
să vie şi din mijlocul Adunării - este cântărit de toată lumea şi aprobat, dar 
într-adevăr aprobat, din tot sufletul, de fiecare. Şi în felul acesta se vede 
marea greşeală care se făcuse întotdeauna la noi, adică o lege de partid, 
prezentată de unii şi votată contra celorlalţi, pentru a fi schimbată de învinşii 
din acel moment, care ajungeau învingătorii momentului următor. 

Eu sunt sigur că această lege, capabilă de a fi amendată în detalii, ca 
orice altă lege, va fi o lege de dăinuire, şi atâta vreme cât mă voi găsi eu pe 
băncile uneia din cele două Adunări - cum ştiţi am dreptul de a fi până la 
sfârşitul zilelor mele pe băncile Senatului, fiind ales de zece ori (aplauze pe 
băncile majorităţii - eu voi avea mulţumirea să constat că am făcut o operă 
trainică, când proiectul meu de lege a fost binecuvântat de tot ceea ce este 
inteligenţă şi onestitate în societatea cultă românească, reprezentată prin 
d-voastră. (Aplauze). 

De ce am venit cu acest proiect de lege? Am venit pentru acelaşi motiv 
pentru care vin în sesiunea aceasta extraordinară, fără îndoială, prinsă de 
atâtea nevoi ale Statului, şi cu câteva alte proiecte, într-o sesiune scurtă, în 
care desigur că nu am avut intenţia să vă reţin aşa de mult cu aceste trei 
şedinţe pe zi, grele pentru toată lumea, poate pentru miniştri încă mai grele 
decât pentru deputaţi; anume, sunt nevoi în societatea noastră care ele se cer 
neapărat satisfăcute. 
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Nimeni nu este vinovat că aceste nevoi s-au prezentat acum. 
Prezentându-se acum, ele trebuie să fie rezolvate acum. 

Între aceste nevoi era şi aceia pe care o serveşte proiectul de lege, adică 
întâi, nevoia de a avea în adevăr oameni culţi. Noi avem oameni învăţaţi 
mulţi, dar chiar între oamenii cei mai învăţaţi, foarte puţini sunt în adevăr 
culţi. Şi cultura se simte din purtarea în viaţă. Un om cult va putea să înfrunte 
criticile cele mai aspre împotriva ideilor sale, fără să strige, fără să facă 

gesturi ofensive. 
Un om culte totdeauna un om tolerant, un om iertător, un om generos. 

O generozitate admirabilă este în clasele noastre de jos, plină de oameni de 
omenie. Cum trec prin învăţământul acela, pe care aşa de minunat, cu atâta 
duioşie şi cu atâta adâncă, frumoasă şi nobilă convingere l-a caracterizat, 
d. Cuza, îndată oamenii aceştia nu sunt decât reprezentanţii lucrurilor pe care 
le-au învăţat pe de rost şi al credinţelor pe care le-au adoptat pentru a trece un 
examen şi după examen se întâmplă că rămân cu credinţele acestea, de care 
aveau intenţia să se spele a doua zi, fiindcă nu mai aveau nici un folos de la 
dânsele. Mai ales acum, noi nu putem sta închişi în casă la noi: este un lucru 
de care nu ne dăm îndeajuns seama. Noi, în momentul de faţă, sub toate 
raporturile, de la cultura câmpului până la cultura ştiinţifică, suntem în 
concurenţă cu toate naţiunile. 

Noi prezentăm oameni învăţaţi şi inculţi, în concurenţă cu alte naţiuni, 
care prezintă oameni în primul rând culţi şi după aceasta învăţaţi, şi de aceea 
se întâmplă deseori că noi suntem învinşi în această concurenţă pe care noi nu 
o putem înlătura. 

În al doilea rând, ne trebuie oameni întregi, oameni care să se 
regăsească în orice situaţie, nu oameni obişnuiţi să meargă aşa cum merge un 
vagon, numai pe şina lui şi dacă se întâmplă că nu poate merge bine pe şina 
lui, deraiază şi se întâmplă nenorocirea. 

Nouă ne trebuie oameni care, orice s-ar întâmpla, să ştie ce trebuie să 
facă. Şi iată, dacă în timpul războiului, unde am pierdut atâta, mai mult 
proporţional decât orice altă naţie, am fi avut oameni adaptabili la orice 
împrejurări, pierderile acestea nu ar fi fost aşa de mari. (Aplauze). 

Singurul care era, în felul lui, om întreg, a fost ţăranul, care s-a adaptat 
imediat. (Aplauze). A fost întrebuinţat la început, rară pregătire, pentru un 
război de ofensivă. Războiul de ofensivă nu s-a putut face. Ţăranul intrat în 
tranşee, acolo era acasă la el şi a reprezentat rezistenţa morală a naţiei, până 
în momentul când o nouă ofensivă a fost capabilă, iar toţi marii generali 
napoleonieni, care erau pregătiţi numai pentru un singur lucru, aceia au căzut 
la fund, îndată ce le-a lipsit sub roate singura şină pe care puteau să meargă. 
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Şi, d-lor, al treilea: chestiunea studenţilor. Noi suntem profesori 
universitari. şi sunt şi profesori universitari care sunt veneraţi pentru toată 
opera pe care au făcut-o în Universitate. Noi suntem profesori universitari, 
dar studenţii, într-un anume sens, în marele înţeles ştiinţific, noi nu-i avem. 
Avem băieţi foarte de treabă, capabili de a se încălzi - este un merit al lor -
pentru cele mai nobile idei, manifestându-le cum înţeleg ei. Dar studentul 
acela care să se arunce de la început lacom asupra ştiinţei şi după ce a prins-o 
apoi să şi-o asimileze, nu să vie cu ştiinţa în buzunar şi să i-o poată scoate 
cineva îndată ce i-o întoarce buzunarul, ci orice lucru pe care 1-a auzit să-l 
primească, pentru ca să facă parte integrantă din fiinţa sa organică, sub 
raportul ştiinţific, sub raportul intelectual, acest student trebuie să-l facem de 
acum înainte. 

Şi dacă n-am avut studentul căruia să-i profite fiecare oră de învăţământ 
şi care să se ducă la Universitate, nu la profesorul care dă mai uşor nota la 
examen, ci la acel profesor de care are mai multă nevoie sufletul lor, ca în 
evul mediu, când pleca profesorul de la Paris, în urma unei certe cu 
autoritatea de acolo, la Orleans, toţi ascultătorii lui se duceau cu dânsul şi ar fi 
mers şi până în Pirinei, fiindcă erau legaţi sufleteşte de profesorul lor (aplauze 
prelungite), aceasta se datoreşte chircirii învăţământului secundar. 

Eu nu fac altceva, eu însumi, care am petrecut şapte ani de întuneric, 
şapte ani de ofense sufleteşti, şapte ani de violentări a părţii vii din sufletul 
meu, pentru a bucheri împotriva spontaneităţii sufletului meu, pe care 
Dumnezeu m-a ajutat să-l păstrez spontan până la această vârstă (aplauze 
prelungite), eu nu fac altceva decât deschid porţile acestei închisori, pentru ca 
lumina deplină să intre într-însa (Aplauze prelungite). 

Şi toţi acei care m-au ajutat să fac această faptă bună, toţi acei, pe orice 
bănci s-ar găsi, care au fost colaboratorii mei în aceste zile, au dreptul la 
recunoştinţa tineretului românesc, liberat către cultură şi ideal. (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate). 

La întrebarea lui Gr. Trancu Iaşi cum interpretează art. 22 al legii 
care prevedea admiterea în trei clase de gimnasiu a absolvenţilor 

de şapte clase primare. Apoi despre desfiinţarea unor şcoli. 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, şi pe mine articolul la început m-a lăsat 
nelămurit, fiindcă eu, de obicei, proiectele de legi pe care vi le prezint, le fac 
eu singur. Însă nu se poate apăra cineva de birouri, care doresc să le facă 
puţintel toaleta, şi, atunci, făcând toaleta proiectului de lege, ici şi colo, aceia 
au ambiţia de a introduce lucruri care vin de la dânşii. Ne-am gândit în 
comisie şi am găsit tâlcuirea acestui aiiicol. 
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Iată de ce este vorba: 
Înainte erau trei clase complimentare, după ce se isprăvea şcoala 

primară. Aceste clase complimentare nu mai funcţionează de o mulţime de 
vreme. Acela care a introdus articolul, care nu strică, s-a gândit la cazul când 
aceste clase ar funcţiona. Evident, acum şcoala primară are patru ani şi cu 
patru ani poţi să intri în gimnaziu. Pentru acei cu trei clase complimentare, 
aceasta reprezintă un alt drum dincolo de cele patru clase, şi dacă un şcolar 
care a învăţat o clasă complimentară în satul lui vrea să intre în gimnaziu la 
oraş, atuncea el spune: daţi-mi voie să trec un examen de diferenţă între clasa 
complimentară şi clasa de gimnaziu pe care n-am făcut-o, şi atunci când 
comisia a înţeles că este vorba de aceasta, am păstrat articolul. 

Acum, în ce priveşte desfiinţarea şcolilor, noi ne găsim într-o situaţie 
financiară foarte grea. Ţara nu este mizeră şi nenorocită: eu ţin să afirm 
aceasta împotriva unei propagande ticăloase şi ignorante care se face de aici 
din ţară, spunând ca suntem un popor de muritori de foame, şi din cauza 
aceasta finanţele Statului sunt rele. Nu este aşa. Cu toate că grâul se vinde cu 
mult mai puţin decât înainte, oamenii sunt adaptabili: ei pot să trăiască. Iar 
ceea ce este rău, este Tezaurul Statului. Fiindcă Statul n-a ştiut să se 
potrivească împrejurărilor. Societatea a scăzut. Statul a rămas tot aşa. Nu mai 
este potrivire între societate şi Stat. Societatea nu se poate transforma. Statul 
trebuie deci să se restrângă după nevoile acestea ale societăţii. Aşa încât noi 
am fost siliţi să trecem un număr de şcoli în seama comitetelor şcolare, după 
ce d. Costăchescu suprimase foarte multe şcoli la sfârşitul anului trecut, silit 
de aceleaşi nevoi pe care le recunoaştem cu toţii. 

Acum eu vreau să-mi pui şi mie şi succesorilor mei o piedică. (Ilaritate 
pe băncile majorităţii). Şi pentru ca suprimarea de şcoli chiar în momente aşa 
de grele să nu se poată face cu cea mai mare uşurinţă (aplauze pe băncile 
majorităţii), am îngrădit. Şi atunci, în loc să vină deputaţii, după ce am 
suprimat eu, şi să spună: „dar şcoala era absolut necesară", este mai bine să 
spun, împreună cu Parlamentul întreg, că, după ce am cercetat, am găsit că 
această şcoală nu se poate susţinea şi nu-i de nevoie. Şi răspunderea căzând 
asupra tuturor să nu mai fie cauză de revenire. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

În legătură cu situaţia invăţătorilor, ajunşi profesori secundari in urma 
unor examene .... in condiţii strălucite". rămaşi totuşi ... într-o situaţie 

inferioară" faţă de ceilalţi colegi 
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Nu vor fi puşi într-o situaţie de inferioritate. Trebuie să ţineţi seamă de 
faptul că, adesea, după o discuţie în comisie, se aduce ministrului un text 
rezemat pe schimbările care au fost introduse de comisiune, dacă se uită 

ministrul mai de aproape bagă de seamă uneori că au intrat cine ştie cum 
lucruri care nici n-au fost discutate şi nici n-au fost acceptate de comisie. 

Pentru ca să nu se întoarcă legea la Senat, ţin să declar că această parte 
din articol nu corespunde intenţiilor mele şi că se va corecta în regulamentul 
legii. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. D. V Ţoni: Mulţumim cu recunoştinţă d-lui prim-ministru pentru 
declaraţia făcută. 

D. I. Petrovici: Aş vrea şi eu să cer o lămurire. 
D. profesor N. Iorga: Vă rog. 
D. I. Petrovici: Se vorbeşte că desfiinţarea şcolilor nu poate fi făcută 

decât prin Parlament. Aş vrea să ştiu ce intenţie aveţi cu înfiinţarea pe viitor a 
şcolilor secundare. 

D. profesor N. Iorga: Foarte multă vreme n-o să fie vorba de aşa ceva. 
(Ilaritate pe băncile majorităţii). 

Prezintă proiectul de modificare a legii de organizare şi funcţionare 
a ministerul Instrucţiunii Publice şi Cultelor din 1930 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Experienţa mea personală mi-a dovedit că în actuala lui organizare, 
Ministerul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor nu poate funcţiona, în ceea ce 
priveşte instrucţia, decât în condiţiuni care împiedică lucrările şi face adeseori 
iluzorie acţiunea ministrului responsabil, care e înlocuit printr-un ,,minister"', 
ale cărni organe lucrează în mare parte independent unele de altele. 

Datorită acestei organizări defectuoase, ministrul, care are întreaga 
răspundere în faţa Parlamentului şi a opiniei publice, este pus în 
imposibilitate de a conduce în mod eficace, dând directivele necesare şi 

veghind la bunul mers al învăţământului, întrucât de cele mai multe ori 
actualele legi dau în competenţa unor organe în subordine, centrale sau 
regionale, în mod exclusiv rezolvarea unor probleme importante, asupra 
cărora în mod firesc şi în interesul unei bune şi unitare administraţiuni, 

ministrul ar fi singurul indicat să hotărască. 
În asemenea condiţiuni, diferitele organe lucrează fără o strânsă 

colaborare între ele şi independente de directiva şi controlul ministrului, care 
este legat de aşa zisele „avize conforme'' ale diferitelor consilii. 
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De asemenea, s-a dovedit, tot ca o consecinţă a actualei organizări. că 
datorită modului de recrutare şi multiplelor atribuţiuni legale, aparatul de 
inspecţiune şi control este departe de a corespunde menirii sale. 

Pentru remedierea acestor neajunsuri şi în dorinţa unei cât mai bune 
administraţiuni a învăţământului, am găsit necesară modificarea unor 
dispoziţiuni din actuala lege a ministerului, redând ministrului atribuţiunile 
sale fireşti şi organizând o strânsă colaborare între organele ministerului şi 

capul său. 
Învăţământul are la îndemână oameni competenţi, prin aceea că l-au 

condus pe vremuri foştii miniştri şi, în ce priveşte nevoile de ordin practic ale 
învăţătorilor de toate gradele, aceştia şi-au dat organe liber alese în asociaţii 
profesionale, de care nu se poate face abstracţie. 

Pentru verificarea ştiinţifică a felului cum se fac lecţiile în şcoala 

secundară, profesorii universitari delegaţi de odinioară aveau cu totul altă 
competenţă şi se bucurau de un prestigiu cu totul altul decât colegii celor 
inspectaţi, şi încă astfel de colegi pe care ocupaţiile lor administrative i-au 
împiedicat mai mult timp de a se ţine în curent cu progresele ştiinţei. 

Acelaşi lucrn se poate zice de profesorii de liceu, care ar cerceta şcolile 
primare, în locul actualilor revizori, numiţi adesea pentru criterii politice. 

Proiectul de lege actual creează o întreagă ierarhie de sfătuitori ai 
ministrului, coborându-se de la foştii miniştri, prin consiliul general, rechemat 
la misiunea lui, prin delegaţia lui permanentă, prin reprezentanţii asociaţiilor 
profesionale, prin consilieri, inspectori şi revizori, aceste două din urmă 
categorii având numai atribuţii de referenţi. Fiecăruia din aceste instanţe i se 
fixează rolul în aşa fel încât participarea lor să fie reală, dar să nu atingă 
drepturile autorităţii supreme ministeriale. Alături de inspectorii 
administrativi, care ar fi numiţi prin concurs înaintea pedagogului universitar, 
cei ştiinţifici se adaugă pentru ca şcoala să nu mucezească în practici vechi şi 
în repetarea unor „adevăruri'' perimate. 

Am mai prevăzut în proiect precizarea unor dispoziţiuni neclare din 
legea actuală de organizare, precum şi modificarea unor dispoziţiuni 

referitoare la alcătuirea comisiilor de judecată. 
Potrivit actualei organizări, întrnnirea comisiei centrale de judecată este 

foarte greoaie din cauza dificultăţii de a reuni la timp profesorii de la cele 4 
Universităţi ale ţării, reunire care este în acelaşi timp şi costisitoare pentru 
minister. 

De aceea, fără ca prin aceasta să aduc vreo atingere de vreun fel 
celorlalte Universităţi şi numai în scop practic şi de economie, am crezut util 
ca membrii comisiei centrale să fie recrntaţi numai de la Universitatea din 
Bucureşti, unde-şi are sediul comisia centrală. 
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Pentru aceleaşi considerente, aceeaşi modificare am introdus-o şi la 
comisiile regionale, în sensul că membrii corpului didactic care le compun, 
trebuie să aibă catedra în localitatea de reşedinţă a comisiei. 

Cu modificările de mai sus şi cu preciziunile regulamentului ce voi 
întocmi ulterior, regulament în privinţa căruia solicit o cât mai largă libertate 
în ceea ce priveşte organizarea interioară şi fixarea atribuţiilor diferitelor 
servicii şi organe, am credinţa că administrarea învăţământului va funcţiona 
în condiţiuni cu mult mai favorabile decât până în prezent. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri. ministrul Instrucţiunii Publice şi 
al Cultelor. 

N. IORGA 

Răspunde lui Fr. Laar care ceruse desluşiri în legătură cu actele de 
donaţie făcute aşezămintelor particulare de învăţcimânt care necesitau 
aprobarea prealabilă a Casei Şcoalelor 

D-le deputat Laar, vă asigur că nu numai că nu este în proiectul de lege 
o intenţie de a atinge fundaţiunile cu caracter particular şi confesional. dar, 
chiar dacă eu aş vroi să o fac, nu am dreptul să o fac. Niciodată vreo instanţă 
judecătorească nu va putea recunoaşte Casei şcoalelor dreptul de a se 
amesteca acolo unde nu este o donaţie de caracter şcolar făcută Statului 
român. Aceasta ar însemna un abuz şi o uzurpaţiune pe care orice instanţă 
judecătorească ar respinge-o. 

Aşa încât puteţi să fiţi cu desăvârşire asiguraţi în această privinţă şi eu 
tocmai de aceia n-am precizat, pentru că este un principiu superior de drept 
care m-ar împiedica de a impieta asupra drepturilor unor astfel de aşezăminte 
de a se conduce fără nici un amestec din partea Casei şcoalelor. 

D. Francisc Laar: Mă declar mulţumit cu răspunsul d-lui prim-ministru 
şi cu aceasta am terminat cuvântarea mea. 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. raportor are cuvântul. 
D. C Spulber. raportor: O-lor deputaţi, din moment ce în discuţiunea 

generală nu s-a adus proiectului de lege nici o obiecţiune, ci dimpotrivă 
numai elogii, raportorul se crede dispensat de a mai da vreo replică şi declar 
că nu am nimic de adăugat la raportul meu. (Aplauze). 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 
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D. profesor N Iorga: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, atunci când am 
venit cu acest proiect de lege am vroit numai două lucruri: 

Întâi, ca ministrul, care are răspundere, să reintre în drepturile sale. 
Aceasta nu a însemnat câtuşi de puţin că înţeleg ca ministrul să nu fie 

sfătuit. Niciodată un ministru n-a fost atât de mult sfătuit din atâtea părţi; n-a 
avut atâtea legături câte rezultă tocmai din proiectul de lege pe care vi-l 
înfăţişez. El întreabă pe toată lumea: întreabă pe predecesorii lui, întreabă 
asociaţiile, nu vreau să li se zică asociaţii: categoriile profesionale, întreabă pe 
reprezentanţii aleşi ai întregului corp didactic, acel Consiliu superior şcolar 
care rezultă dintr-o alegere a corpului didactic fără nici o deosebire de 
categorii. Întreabă Consiliul permanent, întreabă pe consilieri, directorii de 
până acum, care sunt păstraţi, însă au un titlu mai înalt, acela de consilier. 
Prin urmare nu este nici o putinţă de a întreba de care ministrul să nu se 
folosească. 

Însă înţelegeţi că, întrebând pe toată lumea, el, care are răspunderea, 
trebuie să aibă şi hotărârea. Înainte ce era? Ministrul nu întreba de fapt pe 
nimeni, sau se ascundea după deosebitele organizaţii birocratice, şi când era 
vorbă de răspundere, el dosea de la această răspundere. 

Dar mi s-a obiectat: de acum înainte poate să fie un ministru care, având 
ca instrument această lege, să lucreze în dauna învăţământului, servind acele 
scopuri politice pe care tocmai proiectul meu de lege tinde a le înlătura. 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, eu cred un lucru: tocmai pentru că 
ministrului i se atribuie această adevărată şi largă răspundere, la Ministerul 
Instrucţiei Publice nu se vor mai îndesa, ca până acum, oameni care uneori să 
nu poată fi plasaţi la alte depai1amente, şi numai fiindcă sunt profesori să fie 
aşezaţi acolo, ci fiecare îşi va da seama dacă este în stare să primească această 
largă răspundere, dacă, în acelaşi timp, este dispus să fie în adevăr onest faţă 
de toate acele categorii şcolare pe care trebuie să le întrebe. 

A face din ministru un om răspunzător în adevăratul înţeles al 
cuvântului, aceasta însemnează a înălţa situaţia lui şi a face selecţiunea 

oamenilor care vin la Ministerul Instrucţiunii Publice, în adevăr, pentru prima 
oară serioasă (Aplauze pe băncile mqjorităţii). 

Iar în ce priveşte controlul învăţământului, am pus un principiu şi de 
aceea îmi pare foarte rău că nu pot să admit oarecare rectificări care se cer, cu 
cele mai bune intenţii şi în numele acestui corp didactic primar, pentru care 
am cea mai mare simpatie, pentru că este cel care are sarcina cea mai grea, cel 
care are leafa cea mai mică şi nici leafa aceasta de obicei nu-i ajunge când se 
cuvine. Sunt nişte adevăraţi martiri ai unei sarcini pe care în cele mai multe 
ceasuri o îndeplinesc cu devotament şi spirit de jertfă exemplară (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 
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Da, recunoscând meritul acestui corp didactic primar, care îndeplineşte 
sarcina şcolară cea mai grea şi cu o admirabilă bunăvoinţă, iată, ieri, am 
primit de la doi învăţători din Basarabia o foarte frumoasă scrisoare pe care 
voi tipări-o, în care ei mulţumesc că acum le vine leafa numai cu o lună 
întârziere, pe când înainte venea cu trei luni; şi-mi spun că ei amândoi au 
introdus în Basarabia pentru toţi elevii şi pentru toate elevele costumul 
popular, ceea ce mă îndeamnă şi pe mine să fac acest lucru. Şi când zic că mă 
îndeamnă să fac, însemnează că o voi face, adică în special pentru femeile din 
învăţământul primar, eu le voi impune acest costum popular, care numai pe 
această cale poate să fie salvat (aplauze). Acestor oameni, întemeietori în 
mare parte ai României acesteia de astăzi, prin spiritul pe care l-au coborât în 
sufletul elevilor lor, trebuie să le spun că nu mă pot îndepărta de la un 
principiu; principiul de a face ca fiecare să fie inspectat în adevăr de un om cu 
autoritate adevărată. Şi pentru aceasta, natural, trebuie ca, afară de cazul 
subrevizorilor - şi, vedeţi, în ce priveşte pe subrevizori, eu am dat cea mai 
mare posibilitate corpului didactic primar de a se amesteca, afară de 
subrevizori zic, fiecare să fie inspectat de unul mai sus în rang decât dânsul. 
Dar dacă învăţătorul vrea să ia parte la acest control într-un grad mai ridicat 
decât acela de subrevizor, el are o cale deschisă: trece la Universitate - şi eu 
voi uşura această trecere. (Aplauze pe băncile mqjoritâţii). 

Şi adaug: nu numai că voi uşura această trecere, cum am spus şi la 
Senat, dar doresc ca orice învăţător de mari merite să poată ajunge, prin 
vădirea acestor merite, profesor secundar şi orice profesor secundar să poată 
ajunge, prin vădirea meritelor sale, profesor de universitate. Nu aş avea decât 
să mă uit la omul de reputaţia europeană, la ilustrul învăţat, care este acolo la 
preşedinţia acestei Camere şi care a început ca institutor (aplauze prelungite 
pe băncile meţjorităţii). 

Doresc ca atunci când o fi să se mai ridice cineva aşa, să întâmpine în 
cale mai puţine piedici decât piedecile de care adeseori au trebuit să se uzeze 
puterile d-lui preşedinte Pompeiu. 

Da, învăţătorii să meargă la Universitate. să-şi ia licenţa şi, atunci, pot 
să ocupe şi cel mai înalt grad în inspectarea colegilor lor. Iar dacă este vorba 
de o altă recompensă pentru învăţătorime, nu este acum momentul să vină 
cineva cu proiecte de detaliu, eu am venit numai cu ceea ce era absolut 
necesar pentru ca să-mi guvernez ministerul şi pentru ca şcoala să poată 
funcţiona în condiţiile de libertate pe care nu le-a avut până acum şi cu un 
control, care i-a lipsit, dar la toamnă, într-o ţară în care sunt legi şi 

regulamente pentru a pedepsi, eu voi veni cu legi şi regulamente pentru a 
recompensa (Aplauze prelungite pe băncile mCţjorităţii). Şi recompensa 
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corpului didactic primar vă asigur că va fi potrivită cu sentimentele ce i le 
purtăm cu toţii şi cu toţii suntem datori să i le purtăm. Corpul didactic primar 
va fi în fruntea celor ce vor fi recompensaţi în ei înşişi şi în ceea ce au mai 
scump: în viitorul copiilor lor (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Prezintă proiectul de lege de transformare a unor conferinţe În catedre 
la Facultatea de Drept din Bucureşti 

EXPUNERE DE MOTIVE 

La legea pentru crearea de noi catedre la Facultatea de Drept din 
Bucureşti 

Domnilor senatori*, 

Facultatea de Drept din Bucureşti, având în vedere numărul mare al 
studenţilor ce o frecventează şi greutăţile ce se întâmpină astăzi la ţinerea 
cursurilor şi examenelor cu numărul de profesori ce posedă, mi-a cerut ca, în 
conformitate cu art. 58 din legea învăţământului superior, conferinţele 

definitive de Drept civil, Enciclopedie şi Filosofie juridică, Drept roman şi 

Finanţe şi Statistică, de pe lângă facultate, să fie ridicate la rangul de catedre. 
Printr-o lege din 1930 s-a şi satisfăcut în parte această cerere, 

ridicându-se la rangul de catedră conferinţa de Drept roman şi una din 
conferinţele de Drept civil. 

Bunul mers al învăţământului reclamă însă imperios satisfacerea în 
întregime a cererii Facultăţii de Drept din Bucureşti şi ridicarea la rangul de 
catedre a tuturor conferinţelor mai sus menţionate. 

Pentru ca această creare de noi catedre să nu îngreuieze bugetul ţării cu 
o sarcină nouă, deşi neînsemnată, se va dispune, însă, chiar prin lege, ca 
titularii noilor catedre să continue a primi leafa pe care o primesc astăzi în 
calitate de conferenţiari definitivi, până ce posibilităţile bugetare vor permite 
salarizarea lor la fel cu a celorlalţi profesori universitari. 

Aşa fiind, vă rugăm, d-lor senatori, să binevoiţi a primi alăturatul 

proiect de lege. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri şi ministru al instrucţiunii publice, 

N. IORGA 
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NOTE 

*Proiectul fusese prezentat, potrivit regulamentului, întâi în faţa Senatului. În 
prealabil, N.I. a spus: „Domnule preşedinte, eu am o declaraţie de făcut. Ca ministru 
accept acest proiect, dar bineînţeles este o cerere pe care mi-o face Universitatea 
autonomă, pentru că nu a avut încă vremea să-şi facă statutul. Aceasta însă nu 
înseamnă o imixtiune a noastră în Universitatea autonomă, după ce am votat legea 
autonomiei universitare; numai fiindcă n-a fost timp ca Universitatea să-şi facă statut, 
numai din această cauză şi potrivit legii se urmează pe drumul cel vechi. Dar, după ce 
vom închide această sesiune, aşa ceva nu mai este îngăduit". 

Dă unele explicaţii 

D-le preşedinte, în virtutea dreptului pe care îl dă regulamentul, unui 
ministru, de a cere oricând cuvântul, vă rog să-mi daţi voie să răspund unei 
întrebări care mi se face din partea unor d-ni deputaţi din majoritate. 

Am fost întrebat: care este atitudinea mea, faţă de proiectele de legi 
care vin şi care privesc instrucţiunea publică. Răspund: proiectele de legi care 
cuprind vederi ale mele, fără caracter personal, şi care se prezintă, rog 
majoritatea şi minoritatea să le voteze; în ce priveşte proiectele care au un 
caracter personal şi pe care nu le aduc eu, fiecare dintre d-voastră poate să 
procedeze potrivit cu conştiinţa sa (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şedinţa din 12 iulie 1931 

Prezintă proiectul de modificare a legii învăţământului primar 
şi secundar 

EXPUNERE DE MOTIVE 

O serie de texte din legea învăţământului primar din 1924 şi legea 
învăţământului secundar din 1928, precum şi din diferite alte legi generale 
sau speciale, cuprind unele dispoziţiuni referitoare la salarizarea personalului 
didactic (titular şi suplinitor) şi administrativ, pendinte de Ministerul 
Instrucţiunii Publice şi Cultelor, care necesită cheltuieli în plus, faţă de 
prevederile bugetelor ultimilor ani. 
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A vând în vedere că actualul buget nu a putut suporta nici un fel de 
urcare de cheltuieli, iar pentru echilibrarea lui a fost nevoie să se facă 

maximum de economii posibile, este absolut necesar ca aplicarea acestor 
dispoziţiuni să se facă în mod treptat, în măsura posibilităţilor bugetare; 

Pentru aceste motive am prevăzut în alăturatul proiect de lege 
suspendarea aplicării tuturor dispoziţiunilor din numitele legi care atrag un 
plus de cheltuieli peste prevederile bugetului anului 1930, urmând ca 
aplicarea acelor dispoziţiuni să se facă şi să constituie drepturi numai atunci 
când mijloacele financiare vor permite inserarea fondurilor necesare în buget. 

Enumerarea pe care o face prezentul proiect, a textelor a căror aplicare 
se amână, nu este limitativă, ci enunciativă, astfel că, în formula generală „din 
orice legi generale sau speciale"', intră absolut orice spor, care nu a putut fi 
prevăzut în buget, cum ar fi spre exemplu dispoziţia echivocă, de altfel, din 
legea armonizării salariilor, care prevede pentru sporul cuvenit la gradaţie 
calcularea aceluiaşi coeficient ca şi la salariul tip 1

• 

Ministrul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor. 

NICOLAE IORGA 

NOTE 

I. Consiliul Legislativ a cerut să se facă următoarea precizare: „Drepturile 
suspendate prin prezenta lege se vor considera cu îndeplinirea, în ceea ce 
priveşte calculul, cuantumului salariului pentru drepturile la pensie". 

Şedinţa din 13 iulie 1931 

La legea Învăţământului primar şi secundar 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am de făcut o declaraţie în legătură cu 
un incident parlamentar neplăcut în el însuşi, şi neplăcut în special mie, şi 

care a venit foarte rău după şedinţa de ieri dimineaţă, în care d. ministru al 
Agriculturii a prezentat una din reformele sale cu atâta sinceritate, cu atâta 
probitate şi căldură, încât a determinat una din acele manifestări spontane 
care fac onoare oricărui Parlament. 
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De când suntem noi aci - şi nu este adevărat că este la noi o schimbare 
de atitudine, că la început am voit să desfiinţăm partidele, ca şi cum noi le-am 
fi creat şi noi am avea dreptul să le desfiinţăm şi pe urmă, văzând că sunt 
foarte mari greutăţi, cum pretinde o anumită presă, ne-am speriat şi imediat 
am întors pe foaia cealaltă - de când suntem aci, noi căutăm să impunem o 
ţinută. Ţinuta aceasta a observat-o banca ministerială, ţinuta aceasta a 
observat-o majoritatea, chiar când era crud atacată. Când într-un moment mi 
s-a părut că ar fi dispusă să o uite, de pe banca ministerială s-au făcut 
îndemnuri de acelea care au avut efectul lor imediat. 

Eu înţeleg ca un proiect prezentat de mine, ori dacă eu l-am gândit, ori 
dacă necesităţile financiare ale ţării au venit la mine, cum pot să vină la 
deosebitele departamente, dar nu sunt la acele depa11amente, ci sunt în rândul 
întâi la departamentul care are grija veniturilor şi cheltuielilor ţării, atunci 
înţeleg ca acele proiecte să fie judecate cu două condiţiuni: întâi, ţinându-se 
seamă de datoria pe care o avem cu toţii în momentul de faţă, să nu învrăjbim 
legăturile dintre noi, şi al doilea, să nu aţâţăm ţara, făcând-o să creadă că 
unele lucruri care trebuie, nu trebuie şi unele lucruri pe care ţara le poate 
aştepta în ignoranţa ei, dar noi nu le putem da, că aceste lucruri se pot căpăta 
printr-un tumult parlamentar. 

Am căutat de la început să o impunem în forma cea mai aleasă, în 
forma cea mai supravegheată, măcar acestei Adunări. 

Ce s-a întâmplat ieri, în lipsa mea? Cred că nu este cavaleresc; eu sunt 
un om gata oricând să răspund oricui şi să trag consecinţele oricărui gest. Nu 
se poate zice că se vorbeşte cu un om care caută să scape prin tangentă sau 
care se furişează înaintea unei răspunderi. În lipsa mea, şi acei care au atacat 
cu violenţă proiectul dacă ar şti motivul pentru care am lipsit o zi, cred că ar fi 
extrem de jenaţi, dar nu le-o pot spune. Nu este cultură, este o datorie mai 
adâncă pe care o are orice om faţă de ai lui. Şi nu este cavaleresc ca în 
momentul acesta să se provoace, fără nici un sens, un tumult parlamentar care 
nu este în dauna mea. Eu îndrăznesc să spun un lucru: unde m-a ajutat 
Dumnezeu să ajung, nimeni nu-mi poate face rău decât eu însumi. Orice 
încercare, a oricui, de a mă scădea, este zadarnică; numai eu, într-un moment 
de uitare de mine însumi, aş putea să mă scad. 

S-a produs acest tumult, care este în dauna acestei Adunări. Şi acum, să 
mă lăsaţi să vă spun în câteva cuvinte despre ce este vorba, pentru ca şi 

persoanele care au făcut „faţă feroce" în momentele acelea, să-şi dea seama 
că nu aveau de ce. 
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În anul 1927 s-a recunoscut corpului didactic, pe care să-mi daţi voie 
să-1 iubesc, eu care fac parte dintr-însul de patruzeci de ani de zile trecuţi, 
ceva mai mult decât tinerii care abia au intrat în el şi decât oamenii care nu au 
nici un fel de legătură cu acest corp didactic, corpului didactic i s-au 
recunoscut anumite drepturi. Noi trăim în 1931, noi guvernăm de trei luni. De 
ce guvernele care s-au succedat de la 1927 până acwn, n-au înscris în buget 
acele drepturi ale corpului didactic? 

Se va zice: dar corpul didactic nu le-a adus aminte. 
Ba nu, corpul didactic a ţinut întruniri, a ameninţat cu greva şi au trebuit 

să vină oameni de bine, şi să-mi permiteţi să mă înscriu în rândul lor, ca să 
roage pe conducătorii corpului didactic a nu o face. Aveam şi eu, chiar când 
nu făceam politică împreună, aveam oarecare influenţă asupra d-lui Ţoni; ca 
profesor de Universitate aveam o influenţă asupra colegului meu, d. 
Hurmuzescu; şi aveam un fel de influenţă personală, necerută, asupra d-lui 
Forţiu. 

Şi eu am mers la Ateneu şi am spus: este un drept sfânt al d-voastră, 
acela pe care îl prevăd legile. Şi eu nu voi schimba atitudinea mea prin faptul 
că am trecut pe această bancă, unde nu am găsit, ca ministru, de la înaintaşii 
mei, nici o ură faţă de nici o categorie socială. Şi eu, care nu sunt un 
demagog, aş fi în stare să viu, cum mă vedeţi, înaintea d-voastră şi să spun 
tuturor claselor acestei societăţi, într-un moment: nu putem să facem cutare 
lucru, care este drept şi eu iau toată răspunderea acestui refuz, fiindcă aşa îl 
cere ţara. Puteţi să mă daţi în judecată, puteţi să aţâţaţi pe oameni împotriva 
mea, eu, de unde nu se poate, nu am cum da. Dar, când m-am dus la Ateneu, 
m-am dus pe o vreme când se aruncau banii pe fereastră (Aplauze prelungite 
pe băncile majorităţii). Şi eu am spus: banii aceştia care se aruncă pe 
fereastră, banii aceştia trebuie să meargă la drepturile d-voastră. 

Dar banii s-au aruncat şi mai departe pe fereastră. Vă rog să credeţi că 
s-au aruncat pe fereastră (Aprobări pe băncile majorităţii). 

Acwn câteva luni de zile era vorba de a salva o întreprindere 
românească din străinătate cu acordarea sumei de 3 milioane şi jumătate. 

Întreprinderea nu a murit; şi ştiam şi eu foarte bine, care am intervenit 
pentru dânsa, că nu va muri. 

Mi s-a dat răspunsul: da, îţi trebuie? Convocăm Consiliul de miniştri şi 
în trei zile venim cu cele trei milioane şi jumătate pe care le cere această 
întreprindere românească din străinătate. 

Dar am venit la guvern şi nimeni n-a suferit mai mult de tăierile de la 
Ministerul Instrucţiunii Publice decât mine. Şi este neloial şi neomenos să fiu 
atacat eu, care aş fi dorit să ridic învăţământul nostru şi mai sus, eu să fiu 
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atacat pentru că, având cuţitul la gât, cuţitul la gât, trebuie să o înţelegeţi 
odată, am fost silit să tai pentru ca pe urmă, după ce am tăiat, să fac ceea ce 
face orice bun chirurg, să caut să lipesc cele două capete ale rănii pe care am 
tăiat-o în carnea mea însumi. 

Şi ce am constatat acolo la minister? Am constatat că acei care aveau 
drepturile înscrise prin lege, care nu s-au plătit de la 1927 - începeţi prin a vă 
socoti cu d-voastră înşivă şi pe urmă întorceţi-vă către mine - aceia dau în 
judecată Statul. Şi Statul, Ministerul Instrucţiunii, este condamnat în fiecare 
săptămână şi condamnat în astfel de împrejurări că, dacă nu plăteşte atunci, în 
fiecare zi creşte datoria şi avem în curând perspectiva de a plăti de patru ori 
mai mult decât suma pentru care a fost condamnat ministerul. 

Iar, pe de altă parte, am găsit încă un lucru: am găsit sporuri care se 
produceau în cursul anului. Credeţi d-voastră că este natural ca sporurile 
acestea să fie înscrise în cursul anului? Vă întreb: pe baza cărui capitol din 
buget? Sau avem noi un fel de buget, care să poată fi necontenit crescut faţă 
de ceea ce se petrece în cursul anului? Sau este aproape de mintea oricui că 
aceste sporuri nu pot să fie calculate şi trecute în buget decât în anul următor. 

Şi atunci ce am prevăzut eu? Nu vă mai uitaţi, nu mai recurgeţi la 
mijloace pe care vi le dă inteligenţa d-voastră, aţâţată de un spirit de opoziţie, 
ci înţelegeţi că vă vorbeşte un om cinstit şi un om de bine (aplauze prelungite 
pe băncile majorităţii). Ce interes am eu să combat corpul din care am trăit şi 
în mijlocul căruia, chiar dacă voi fi pensionat, voi continua, gratis, cursurile 
mele la Universitate şi voi muri în mijlocul studenţilor mei (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii şi pe acelea ale Partidului Naţional Liberal 
al d-lui Duca). 

Ce puteam face eu acum? Ministerul de Finanţe mi-a spus: noi tot nu 
plătim, nu este înscris în buget, nu avem de unde. Regularizăm lipsa de plată, 
nu creăm lipsa de plată (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Dar bine, aşa de greu să fie de înţeles un lucru aşa de simplu? 
Şi atunci m-am adresat şefului contabilităţii, care mi-a făcut, după 

regulile de contabilitate, şi înţelegeţi bine că acest funcţionar, care este acolo 
de atâta vreme, pricepe mai bine aceste lucruri decât oricare dintre noi, mi-a 
făcut proiectul. 

Cu proiectul m-am dus la Comisiunea Camerei, Comisiunea Camerei a 
ascultat explicaţiunile mele. Eu am fost acolo şi, când am plecat de acolo, 
eram înţeleşi. Pe urmă am aflat că s-a amânat pentru toamnă. 

Acum înţelegeţi bine că amânarea pentru toamnă sau discutarea în 
momentul de faţă nu schimbă nimic în ce priveşte problema însăşi. 
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Adevărul este că în cuprinsul anului 1931, potrivit cu bugetul rectificat, 
noi sumele acestea nu le putem plăti. Voiţi să nu se poată plăti, fără s-o 
spunem? Sau voiţi să nu se poată plăti, spunând: nu avem de unde, nu înşelăm 
lumea? 

În cazul al doilea, lucrăm ca nişte oameni cinstiţi. Şi noi suntem aci 
pentru a înceta ceea ce ne-a făcut mai mult rău şi decât risipa, adică lipsa de 
sinceritate, ipocrizia demagogică (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Şi dacă e crud că lovim în drepturile oamenilor, e şi mai rău să creăm 
speranţe pentru ca imediat să avem intenţia de a lovi în aceste speranţe. 

Şi acum eu voi da cuvântul d-lui Brătescu, colegului meu Brătescu, a 
cărui luciditate de cugetare d-voastră aţi putut-o aprecia, ca să găsească 
mijlocul să iasă din această stringenţă bugetară, să găsească mijlocul ca, în 
loc să se amâne până la bugetul anului nou - căci de aceasta este vorba - să 

găsească mijlocul să facă în altfel. Eu nu cunosc toate resursele finanţelor 
care îndreaptă, cum nu am cunoscut toate mijloacele finanţelor care ruinează. 
D-sa este liber să propună ce soluţiune vrea. Cum aceasta este o anexă la 
buget, cum aceasta priveşte finanţele, eu voi fi cel dintâi care voi vota 
propunerea de modificare, dacă se găseşte, dacă specialistul d. Brătescu o va 
găsi. 

Dar eu nu pot să închei această declaraţie fără un îndemn. D-lor, noi 
suntem aduşi aci cu de-a sila pentru a face un lucru greu, de care ne doare. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Cer cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Vă rog trataţi-ne aşa. Nu ne trataţi ca pe oameni 

vechi, care întrebuinţează metode vechi şi cărora să li se poată opune 
metodele vechi. Schimbaţi-vă metodele. Şi dacă schimbând metodele, veţi 

găsi două lucruri: întâi că suntem mai proşti decât alţii, şi al doilea că a doua 
zi după ce ne-am duce noi de aici, găsiţi oameni care să facă acelaşi lucru mai 
bine, cei dintâi care vă vor mulţumi vom fi noi. Dar relaţiuni france, de o 
sinceritate absolută. Şi nu numai aici, dar vă rog şi în presa care zi de zi 
alarmează ţara în contra intenţiunilor noastre şi pe care o citesc rând cu rând 
ca să crească în sufletul meu debitul acestei ţări faţă de munca mea şi de 
intenţiile mele. Şi în atitudinea d-voastră şi în presă fiţi ceea ce suntem noi 
faţă de d-voastră: apărătorii cu durere ai unor interese pe care nu noi le-am 
adus în stadiul dureros în care se găsesc (Aplauze prelungite şi îndelung 
repetate. Adunarea ovaţionează îndelung în picioare). 
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Răspunde lui Gr. Trancu laşi 

D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le profesor, când sunteţi aici sau când nu 
sunteţi aici, avem aceeaşi admiraţiune pentru d-voastră. Stenograma de ieri 
stă dovadă că am prea mărit meritele d-voastră şi dragostea d-voastră 

nebănuită şi neţărmurită pentru şcoală. D-le prim-ministru, dacă m-am urcat 
ieri la tribună să protestez contra prezentării acestui proiect de lege este 
pentru că în acest proiect, sunt sigur că fără ştirea d-voastră, s-au strecurat 
unele dispoziţiuni de natură să lezeze numai o singură categorie de oameni. 
D-voastră, cu simţul d-voastră înţelegător, o să vedeţi, din cele ce voi spune 
astăzi, şi de altminteri aţi înţeles dinainte ... 

D. profesor N. Iorga: Să mi le spuneţi prin scrisoare. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Ştiu că aţi adoptat sistemul scrisorilor; dar când 

aveţi 400 de scrisori de citit, mi-e frică că a mea, venind peste aceste 400, nu 
va căpăta răspuns. 

D. profesor N. Iorga: A veţi o scriere feminină, care mă va îndemna să 
deschid imediat plicul (Ilaritate). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Nu ştiu dacă este mai feminină decât a d-voastră, 
dar eu, când recunosc scrisul d-voastră, îl citesc înaintea oricărui scris chiar .... 
feminin (Ilaritate). 

D-le prim-ministru, am atras întâi atenţiunea asupra lucrului următor: de 
ce o singură categorie de oameni, respectiv membrii corpului didactic, să 
sufere faţă de celelalte categorii? 

D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie să răspund; pentru că noi am făcut 
economii până acum la material, n-am făcut economii la funcţionari. Dacă aş 
fi vrut să fac economii la funcţionari, mi-ar fi ajuns spectacolul de acum două 
zile când am împărţit recompense la funcţionarii Ministerului Instrucţiunii şi 
am văzut că jumătate dintr-înşii trebuie trimişi într-un sanatoriu. 

Ei bine, eu n-am curajul să tai la funcţionari; prin urmare, am tăiat la 
materiale, am tăiat la drepturi de acelea încă neclare sub raportul bugetar; căci 
ministerul meu, împreună cu acela de Război, mănâncă cea mai mare parte a 
bugetului. La celelalte ministere nu este altceva decât plata funcţionarilor, 
deci pentru moment nu putem tăia. 

Iată, aci am grămezi de scrisori de ale oamenilor, care zic că se aruncă 
înaintea trenurilor dacă li se suprimă cele mizerabile 3 - 4.000 lei cu care ţin o 
casă de copii. Din cauza aceasta, la noi a trebuit să facem economiile cele mai 
grele, pentru că nu putem să aruncăm în stradă familii întregi care să piară de 
foame, şi nu din vina noastră, pentru că nu noi am creat aceste funcţiuni 
inutile, ci este un întreg bagaj din trecut. 
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D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, vreau să vă atrag atenţia 
asupra unui lucru. 

D. profesor N Iorga: Lăsaţi-le la toamnă. Ştiţi, se zice că toamna se 
numără bobocii. Cum să discutaţi d-voastră acum de bobocii care nu s-au 
născut încă? (Aplauze pe băncile majorităţii. ilaritate). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: În materie de boboci, o să vorbim între patru 
ochi, şi voi avea o delectare discutând cu d-voastră această chestiune. 

D. profesor N Iorga: Voi vedea cum clociţi d-voastră 1 (Ilaritate). 

NOTE 

I. Discuţia a continuat şi N.I. a spus: „Domnie Trancu laşi, aici este un sudatoriu 
contra obezităţii, pentru noi amândoi". Gr.T.l.:"Domnule prim ministru, când o 
categorie aşa de mare suferă, vă rog să nu faceţi glume". N.I.: „Dacă vă supără! 
Şi eu am scăzut cu câteva kilograme". 

Răspunde unei Întrebări a deputatului Victor Moldovanu privind 
numirea unui sas În consiliul de administraţie 

al Creditului Ipotecar Agricol 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, în ce priveşte numirea d-lui Connerth, 
cetăţean român, care are dreptul de a fi numit, oricare ar fi origina sa şi limba 
pe care o vorbeşte, d. ministru al Finanţelor avea tot dreptul de a alege pe cine 
vrea. 

Al doilea, eu am rugat de la început ca în astfel de consilii să nu se 
numească niciodată persoane care ar avea cea mai depărtată legătură cu mine. 

Al treilea, în ce priveşte sensul întâii întrebări, ea face parte dintr-o 
întreagă serie a cărei origine, al cărei scop, şi a cărei valoare sunt liber să le 
apreciez. 

În ce priveşte a doua întrebare, „raporturile politice normale", 
însemnează ca în România, care este o singură ţară, între guvern şi oricine să 
existe relaţiuni de drept. În afară de aceasta, nu este decât înteţire şi intrigă. În 
ce priveşte intriga, nu ţin seamă de dânsa, în ce priveşte ameninţările, suntem 
aci ca să întrebuinţăm contra oricui tulbură ţara toate mijloacele pe care le 
avem (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: Aţi interpretat greşit întrebarea. 
D. profesor N Iorga: Recitiţi-vă d-voastră ce aţi spus ... 
D. Octavian Goga: Să-mi daţi voie, fiindcă interpelatorul face parte din 

partidul meu, mă simt dator... 
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D. profesor N Iorga: Mă iertaţi, eu am crezut că face parte dintr-un alt 
partid. Dacă este din partidul d-voastră, cum d-voastră oferiţi garanţii 

suficiente pentru ca orice s-ar fi strecurat în forma acestei interpelări, 

d-voastră puteţi opri mişcarea care ar fi numai în dauna statului român, 
aprecierea cu privire la origina politică, nu personală, a acestei întrebări o 
retrag. 

D. Octavian Goga: Vă mulţumesc şi să-mi daţi voie să vă spun că 
această interpelare, după cât înţeleg, nu este făcută dintr-un spirit de ostilitate 
şi toată dreptatea că dacă ar fi vorba de ameninţare ... 

D. profesor N Iorga: Când e vorba de valuri de nemulţumire cu care 
sunt ameninţat, este ceva. 

Polemică cu Octavian Goga pe tema atitudinii guvernului faţă de Ardeal 

D. Octavian Goga:D-lor, eu îmi dau silinţa să spun aci adevărul şi, 

faptul că m-am adresat acelor bănci a fost dovada cea mai perfectă a unui 
spirit de obiectivitate, dus chiar până la absurd. 

Termin, d-le prim-ministru, şi vă urez ca în această vreme, în vacanţă, 
până la toamnă, să rezolvaţi cum veţi crede d-voastră - depinde de tactul 
d-voastră - să rezolvaţi această criză care este în raporturile d-voastră cu viaţa 
politică din Ardeal. Vedeţi, nu este vorba de ameninţări! Cine se va ridica să 
tulbure ideea de Stat, printr-un gest de ameninţare, d-voastră veţi avea dreptul 
să-l puneţi la locul lui! 

D. profesor N Iorga: Voi uza de acest drept! 
D. Octavian Goga: Şi vă asigur că acest drept va fi subliniat de 

consimţământul tuturor bunilor români. 
D. profesor N. Iorga: Foarte bine! 
D. Octavian Goga: Acesta este un adevăr. .. 
D. I. Răducanu: Nu înţeleg, d-le Goga, de ce este nevoie de aceste 

declaraţii? 

D. profesor N. Iorga: De ce credeţi d-voastră că Brăila trebuie să aibă 
neapărat un cuvânt de spus în discutarea unei chestiuni care este între anumite 
nemulţumiri ardelene şi banca ministerială care va da lămuriri? Întrucât 
intervenţia d-voastră danubiană poate să aducă lumină în această chestiune? 
(Ilaritate, aplauze). 

D. I. Răducanu: Eu văd un lucru, că fac parte dintr-un partid care este 
proscris de d-voastră (Protestări). 

D. profesor N. Iorga: N-am atacat partidul! 
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D. I Răducanu: Pentru că d-voastră aţi făcut o declaraţie, că d. Victor 
Moldovan, din Partidul Poporului, poate să vă întrebe; iar noi, din Partidul 
Naţional Ţărănesc, suntem proscrişi şi nu vă putem întreba (Protestări). 

D. profesor N Iorga: Ce-aţi spus, d-le Răducanu ? Aici este o Cameră 
unde nu se aude nici când vorbeşti prea încet, nici când vorbeşti prea tare. 

D. I Răducanu: Din cauza corului barbar al operei clasice (Întreruperi 
pe băncile majorităţii). 

D. profesor N Iorga: Mi se pare că toţi, pe rând, am făcut parte din 
corul barbarilor! 

D. I Răducanu: Acum s-a schimbat. 
D. profesor N Iorga: Aşa este politica! (Ilaritate). 
D. Octavian Goga: D-lor, eu termin. Interpelatorul spunea că numai 

prin satisfacerea nevoilor şi revendicărilor locale de acolo se poate ajunge la 
un spirit de o unitate organică, care să caracterizeze viaţa noastră de Stat, în 
pulsaţiile ei. El are dreptate. Şi eu mă gândesc: de l O ani până acum, în toate 
guvernele, a fost oareşcum un obicei consacrat ca toate provinciile să-şi aibă 
reprezentanţii lor. 

Eu aş crede, fără să fiu îndrumat de un spirit de exagerare, că numai 
atunci vom avea o desăvârşită linişte în viaţa noastră politică şi ritmul ei va fi 
adus la normal, dacă acei oameni de acolo vor simţi că, în guvernul de astăzi, 
sunt părtaşi şi dânşii şi că nu se lucrează peste capul lor, ci pentru ei şi de 
către ei. 

A vând acest consimţimânt, veţi avea liniştea în ţară. Lăsând însă 

impresiunea că Ardealul este politiceşte orfan şi că aci nu-şi găseşte o 
normală îndrumare de la centru, d-le prim-ministru, daţi-mi voie să cred că 
tocmai d-voastră care sunteţi unul din îndrumătorii vieţii sufleteşti a ţării, veţi 
fi nemulţumit. Iar atunci când veţi constata că puteţi să adunaţi laolaltă, sub 
ocrotirea d-voastră, aceste mari pulsaţii ale sufletului românesc de 
pretutindeni, desigur, cel dintâi veţi fi mulţumit (Aplauze). 

Voci de pe băncile majorităţii: Vă aşteptăm. 
D. Octavian Goga: Aceasta vă priveşte pe d-voastră, este o chestie a d

voastră, de familie, intimă. O veţi putea rezolva ca partid, bine pentru d
voastră ... Nu? Atunci veţi cădea. 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 

D. profesor N Iorga: O-lor deputaţi, eu am auzit în casă la mine, când 
eram copil, o vorbă, pe care o reţin că „tonul face muzica"! Aceleaşi lucruri 
spuse de d. Goga şi de d. interpelator, au cu desăvârşire alt ton, şi, fiind 
prezentate de d. deputat Goga, cu înţelepciune în experienţă politică, şi cu 
talentul pe care i-l recunoaşte toată lumea, aceasta mă îndatoreşte pe mine la 
un răspuns. 
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D-voastră doriţi ca în acest Consiliu de care eu n-am chemarea să mă 
ocup şi care nu cade în atribuţiile mele, să fie reprezentat un român din 
Ardeal. Voi interveni pentru ca un român din Ardeal să figureze, dacă se mai 
poate, în acest consiliu (aplauze pe băncile majorităţii). Dar, daţi-mi voie, eu 
n-am văzut ca principală reprezentare a românilor din Ardeal în viaţa 

României de astăzi, figurarea în consilii de administraţie. 
D. Octavian Goga: Dar nu este vorba de aceasta. 
D. profesor N. Iorga: Este şi acesta un punct de vedere (întreruperi). 

Mă rog, oameni suntem, ţin seamă de acest punct de vedere, şi-1 voi 
comunica d-lui ministru al Finanţelor, şi sunt sigur că nu d-nealui va fi acela 
care se va opune să figureze alături de un ardelean de origine germană, un 
ardelean român, fratele nostru cel vechi, împreună cu care au dus lupte, mulţi 
care nu zic nimic şi alţii zic foarte mult, care n-au dus totdeauna aceste lupte. 

În ce priveşte punctul al doilea, acela al legăturilor organice cu 
Ardealul, eu aflu astăzi întâia oară că eu n-am legături organice cu Ardealul. 
Până acum n-am ştiut. Vă rog, ce puteam eu face a doua zi după ce am venit 
la guvern? Să mă adresez, atunci când n-au voit să meargă împreună cei din 
Partidul Naţional Ţărănesc, care sunt cei mai cunoscuţi reprezentanţi politici 
ai românilor din Ardeal, să mă adresez individual la mai mulţi din şefii 

politici ardeleni. Am solicitat întâi pe d. Emil Haţiegan, m-a refuzat, pe urmă 
pe d. Tilea, care m-a refuzat şi d-nealui; am solicitat pe d. Iuliu Haţiegan, care 
nu m-a refuzat şi care şi în momentul de faţă - şi vă rog să ne lăsaţi pe noi să 
lămurim anumite chestiuni care ne privesc pe noi - care în momentul de faţă 
este reprezentantul Ardealului în acest guvern. 

O voce de pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc: Nu-l vedem. 
D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie. Când a fost vorba să se numească 

doi subsecretari de Stat, am întrebat pe colegul nostru, Iuliu Haţiegan, şi d-sa 
mi-a recomandat pe părintele Meteş 1 , care este un mare istoric al nostru al 
Ardealului, îl cunoaşteţi cu toţii (Aplauze pe băncile majorităţii). Cunoaşteţi 
rolul mare pe care 1-a avut în viaţa intelectuală a Ardealului. Este membru 
corespondent al Academiei Române. Nu-mi închipui de ce d. Meteş n-ar 
putea să reprezinte Ardealul în cabinetul nostru, n-ar putea avea o ,,legătură" 
organică, şi eu aş fi trebuit înainte de aceasta să întreb câţi aderenţi are d. 
Meteş, aderenţi politici, acolo, în Ardeal? Nu înţeleg de ce un avocat care a 
făcut zgomot mare în jurul lui, ar putea să reprezinte mai mult Ardealul decât 
un om care s-a închis o viaţă întreagă între cărţile sale, şi care ne-a lăsat una 
din lucrările de bază pentru istoria românilor din Ardeal, în toate domeniile 
(Aplauze pe băncile majorităţii). D. Haţiegan mi-a recomandat pe d. Stanciu. 
Eu cunosc pe d. Stanciu2 şi ca profesor şi prin admirabila activitate modestă 
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pe care a cheltuit-o acolo, scoţând la lumină biblioteca aceea Semănătorul. 
care a fost o adevărată binefacere pentru satele româneşti din Ardeal; este un 
profesor eminent şi azi un coleg de care avem numai să ne lăudăm. 

Prin urmare, un ministru, doi subsecretari de Stat, dar pe lângă aceasta 
uitaţi un lucru. 

Mai este în guvern un om căruia nu este un singur sat din Ardeal, care 
să-i fie necunoscut, şi nu de după război, când Ardealul este preţios, ci 
dinainte de război, când era un oarecare risc să meargă cineva acolo - un om 
care cunoaşte Ardealul, încă din cele mai depărtate timpuri ale cnejilor şi ale 
voevozilor (Întreruperi). Daţi-mi voie, într-o Românie care nu poate fi tăiată 
în fiecare moment în bucăţi, după nevoi de acestea locale care, când încearcă 
să se ridice la nivelul unor cerinţe generale, trebuiesc respinse, în viaţa locală 
trebuiesc totdeauna ţinute în seamă. Daţi-mi voie să spun că ni se face nouă o 
foarte mare nedreptate. Şi eu nu ştiu dacă din agitaţiile, după mine 
condamnabile, care se fac în jurul acestui guvern, înfăţişat şi condus de mine 
de la acest loc, faţă de Ardeal, eu nu ştiu dacă din această campanie se va 
desface cândva acel front ardelean, cu totul nedrept, periculos teoretic şi 

nedrept practic, ca să fim ar teninţaţi. Dar, în cazul când, pe această bază 
şubredă şi periculoasă pentru România, s-ar încerca o lovitură, care ar trece 
peste capul acestui guvern şi ar atinge interesele esenţiale ale României, eu 
voi avea un sprijin, şi anume sprijinul acesta îl voi avea în intelectualii 
ardeleni care au cunoscut România şi înainte de ceasul libertăţii, îl voi avea în 
oamenii a căror largă cultură nu se poate mărgini în umbra unei clopotniţe 
(aplauze prelungite pe băncile majorităţii), în oamenii de devotament care nu 
fac în România Mare politică de interes personal, ci sacrifică interesele 
personale pentru binele României (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii)! 
Şi cel mai strălucit dintre toţi duşmanii regionalismului ardelean, miop, 
stângaci şi pretenţios (aplauze prelungite pe băncile majorităţii) este marele 
poet care e acolo, şi contra d-lui Octavian Goga, om politic vorbind de la 
tribuna Camerei, eu cu încredere voi cere sprijin marelui răscolitor de suflete 
şi dăruitor al literaturii române, care este acel poet Octavian Goga, pe care 
nici politica de partid şi nici instinctul regional nu-l va putea distruge 
(Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii. strigăte de 
„ bravo!: membrii majorităţii în picioare. ovaţionează îndelung). 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. Octavian Goga are cuvântul. 
D. Octavian Goga: Dacă nu erau unele cuvinte care puneau un raport 

personal în discuţiunea aceasta, eu credeam că puteam să nu mai vorbesc, 
fiindcă ce am avut de spus de la această tribună, am spus. Vreau însă să se 
înlăture o greşeală sau o aparenţă greşită din partea mea, d-le prim-ministru. 
Eu cred că d-voastră n-aţi bănuit câtuşi de puţin că eu trag la îndoială bunele 
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d-voastră sentimente pentru Ardeal. Ar însemna întâi să fac o mare nedreptate 
şi să abdic de la un punct de vedere moral, de care m-am călăuzit o viaţă 
întreagă. Al doilea, nu se poate, cunoscând istoria ţării, să spun că d-voastră 
nu sunteţi din aceia care se pot număra pe degetele de la o mână, făuritorii 
acestei frământări a sufletului românesc, care a creat România modernă; nu 
de aceasta e vorba şi nici nu este vorba de cei doi colaboratori din Ardeal care 
îi aveţi. 

D. profesor N. Iorga: Trei. 
D. Octavian Goga: (ezitând). Da ... Trei! 
D. profesor N. Iorga: Ne priveşte pe noi ce se petrece în casa noastră, 

fiecare să se uite atent la ce se petrece în casa lui. 
D. Octavian Goga: Da, d-le prim-ministru, ezitarea mea ... 
D. profesor N. Iorga: Da, da, ştiu. 
D. Octavian Goga: „.era firească, fiindcă îmi dădeam silinţele să-i 

încadrez în albia frământărilor şi năzuinţelor noastre din trecut... 
D. profesor N. Iorga: Politica se poate face cu oricine, dar psihologii 

literare cu un scriitor, nu se pot face. Ne cunoaştem metodele (Ilaritate pe 
băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: Atunci eu nu trag la îndoială nici una din calităţile 
intelectuale pe care le au colaboratorii d-voastră din Ardeal, însă cred că este 
bine să facem o linie de demarcaţie bine fixată între vrednicia intelectuală şi 
activitatea politică, şi trag această linie de demarcaţie fiindcă eu cred că pot să 
îndeplinească un rol pe care li-l acordaţi d-voastră şi aceasta n-ar fi pentru un 
guvern o bază politică. Şi ce înseamnă o bază politică? Însemnează legătura 
aceea cu tot valul molecular. 

D. profesor N. Iorga: Este un limbaj care mă depăşeşte. 
D. Octavian Goga: ... cu milioanele de atomi care constituie sufletul 

românesc dintr-o provincie. Nu se poate, d-lor deputaţi, guverna decât prin 
prisma revendicărilor locale, care trebuiesc văzute şi satisfăcute (Aplauze pe 
băncile opoziţiei şi alte câteva bănci din majoritate). 

Vă spune acest lucru un om care 12 ani a tot luptat, pentru a consolida 
relaţiunile dintre ţara mamă şi Ardeal, şi care n-a prea fost tocmai mult ajutat 
până acum în acest centru. 

D. profesor N. Iorga: Nu mă priveşte. 
D. Octavian Goga: Nu, nu vă priveşte pe d-voastră acest lucru„. Un om 

care a luat contact cu realitatea şi cunoaşte această realitate. Dacă vreţi să nu 
nască mişcări regionale şi dacă vreţi să înlăturaţi nemulţumiri, care pot să fie 
speculate, atunci vă rog să căutaţi să satisfaceţi cât mai mult aceste nevoi 
locale ale Ardealului, prin oamenii de acolo, care ei să fie colaboratorii 
d-voastră. 
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D. profesor N. Iorga face un gest de nedumerire. 
D. Octavin Goga: Nu este de ajuns?! (Ilaritate). Aceasta este realitatea. 

Cât priveşte, d-le Iorga, primejdia care poate să fie, sau ideea pe care aţi 
avut-o o clipă de a crede că pot să se întrevadă nori negri, care să 
primejduiască unitatea bazei noastre de stat? Aceasta nu există (Aplauze 
prelungite). 

Eu constat acest adevăr: noi, ardelenii, fără deosebire de partid, bine 
înfipţi cu piciorul nostru în solul patriei, ne dăm perfect seama că după ce 
odată ne-am încleştat la olaltă, nici o putere nu poate să ne smulgă din braţele 
fraţilor (Aplauze unanime prelungite). 

Prin urmare, nu poate să fie vorba de curente de gândire primejdioase, 
care să atingă osatura vieţii noastre de Stat, ci poate să fie vorba de 
dezagramente ale rulajului politic cotidian, care fac mult sânge rău şi care se 
pun ca un obstacol în faţa unei guvernări, chiar atunci când are cele mai bune 
intenţiuni, cum sunt ale d-voastră. Aceasta am avut de spus (Aplauze pe 
băncile opoziţiei). 

D. Victor Moldovan: D-le prim-ministru .... (Întreruperi). D-le prim
ministru, n-aşi vrea să rămâie nelămurită o chestiune personală. N-am fost 
condus de nici o adversitate faţă de d-voastră ... 

D. profesor N. Iorga: Eu vă cunosc de mult; sunteţi unul din cei mai de 
treabă tineri din Ardeal. Eu v-am cunoscut când eraţi şi sub conducerea mea 
şi sub conducerea altuia, faţă de care, în momentul acela, d. Goga n-avea cele 
mai bune sentimente. Dar eu eram alături de acela în organizaţiunea pe care o 
conduceam şi unul şi altul. 

În privinţa caracterului şi intenţiunii d-voastră, n-am cea mai mică 
îndoială; dar este obiceiul la noi să întrebuinţeze cineva, pentru prezent, un 
limbaj de trecut. 

Limbajul pe care l-aţi întrebuinţat d-voastră era foarte bun altădată, faţă 
de alţi oameni şi pentru alte scopuri. Vă asigur că aţi tras cu puşca în apă, 
fiindcă ceea ce doreaţi d-voastră, se spune altfel, atunci când se vorbeşte cu 
altfel de oameni, decât cu oamenii cu care eraţi deprinşi - doar ne cunoaştem 
de atâta vreme - să-i învârtiţi de la tribuna aceea. 

Eu n-am păcatele acelora. Şi prin urmare, faţă de mine şi de intenţiunile 
mele nu se poate potrivi tonul pe care d-voastră l-aţi întrebuinţat. 

D-voastră, dacă sunteţi tot cel vechi, aveţi un singur lucru de spus: 
„d-le, ideile mele le-a înfăţişat cu o admirabilă elocvenţă şeful meu actual, 
d. Goga. Eu sunt de aceeaşi părere cu şeful meu'', decât să interveniţi din nou 
şi prin cine ştie ce nepotrivire de ton să ridicaţi din nou un proces care s-a 
mântuit pentru toată lumea şi pentru mulţumirea tuturor. 

Vă asigur că orice proces de acest fel, adus de aici, nu face altceva decât 
să trezească speranţe, pe care le ştiu zadarnice, la inamicii noştri comuni. 
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Dacă mă forţaţi, vă voi aduce, din presa maghiară din Ardeal, nu o 
invitaţie la colaborare, dar sute de invitaţii de colaborare către românii din 
Ardeal, împotriva, nu a guvernului pe care îl reprezint eu, ci, peste capul 
membrilor acestui guvern, împotriva dăinuirii României înseşi. 

Mulţumiţi-vă cu cuvintele pe care le-am ascultat, le-am aprobat şi cu 
care suntem mulţumiţi; şi nu acordaţi acelora, din mâinile cărora abia aţi 

scăpat, satisfacţia pe care ei nu o merită şi care pe noi ne doare (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Victor Moldovan: D-le prim-ministru, n-aş voi să las nici o umbră de 
bănuială asupra intenţiilor mele, curate şi bune în ce priveşte persoana 
d-voastră. 

Nu este un român din Ardeal care să pună la îndoială bunele intenţii ale 
d-voastră şi dragostea ce o aveţi pentru întreg Ardealul şi pentru ardeleni. 

Eu sunt un ardelean care ştiu să vă apreciez şi cunosc activitatea 
d-voastră din trecut, aşa cum a arătat-o, în cuvinte atât de frumoase, d. Goga. 
Şi noi suntem conduşi de cele mai bune intenţii şi de intenţia de a colabora cu 
d-voastră. Dovada este că în seara aceasta este o întrunire a ardelenilor, 
indiferent de partide, sub conducerea ardelenilor din majoritate, pentru a 
discuta proiectul de lege al d-lui ministru al Justiţiei. 

Prin urmare, noi trăim în cea mai bună înţelegere şi avem intenţii de 
colaborare, intenţii curate şi voim să vă ajutăm pe d-voastră împreună cu toţii, 
din toate partidele, ca să putem să scoatem ţara din impasul în care se găseşte 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Prin urmare, dacă am luat cuvântul aici, am făcut-o numai pentru aceea 
ca în sufletul meu să fie linişte, ca d-voastră să nu aveţi nici cea mai mică 
umbră de îndoială asupra bunelor mele intenţii. 

D. profesor N. Iorga dând mâna d-lui Victor Moldovan: Vă mulţumesc 
foarte mult! (Aplauze prelungite). 

În continuare. dialog cu Ştefan Cicio Pop 

D. Şt. Cicio Pop: D-lor deputaţi, regret foarte mult că am fost de faţă în 
această şedinţă. O regret, pentru că îmi propusesem ca deocamdată să 

înconjur să fiu faţă în faţă cu d. Iorga, ca adversari politici, mai ales că, 
aproape până la dizolvarea Parlamentului, de la Unire încoace, am lucrat 
împreună ca prieteni - aş putea zice chiar şi de principii, de vederi şi de 
metodă - şi eu am zis: să lăsăm să treacă un timp oarecare, să se desfăşoare 
lucrurile, după cum se vor desfăşura, să stăm la o pai1e, şi eu să nu fiu silit să 
vin aici să vorbesc contra d-lui Iorga. 
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Dar prin răspWisul pe care l-a dat d-lui Moldovan, d-sa face într-un mod 
destul de ciudat clasificarea partidelor. D. Moldovan a avut parte de W1 
avertisment foarte aspru, numai din păcatul d-sale că nu a spus: d-le Iorga, să 
ştiţi că eu nu aparţin Partidului Naţional Ţărănesc, ci Partidului Poporului. 
(Ilaritate, aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N Iorga: D-le Cicio Pop, daţi-mi voie o singură întrebare. 
D-voastră, care SWlteţi un venerabil luptător pentru drepturile românilor din 
Ardeal, şi de la tribuna de preşedinte, când era atacată onoarea d-voastră, 
atWici vă aduceţi aminte cum m-am ridicat eu şi am apărat această onoare 
împotriva calomniilor; vă rog să nu uitaţi că eu am însemnările mele, eu vă 
pW1 o întrebare în legătură cu mine: dacă presa ar întrebuinţa faţă de d-voastră 
şi de prietenii d-voastră limbajul pe care-l întrebuinţează Patria3 şi Vestut1 

faţă de acest guvern de oameni de treabă, nu aţi putea bănui d-voastră că, de 
câte ori se repetă aceleaşi acuzaţiWii, acuzaţiWiile acestea sunt în legătură cu 
aceiaşi oameni cari lucrează aşa? Doriţi d-voastră ca partidul d-voastră, care 
este pentru mine o grupare de români oneşti şi patrioţi, doriţi ca acest partid, 
în ce priveşte partea sa ardeleană, să nu fie niciodată bănuit de intenţiWii rele 
faţă de noi? Vă rog să binevoiţi a invita pe redactorii d-voastră de la Patria, 
ziar oficios şi de la Vestul, să considere guvernul român altfel decât ca o 
adunătură de făcători de rele (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Şt. Cicio-Pop: D-le profesor, la aceasta vă răspund numaidecât. 
D. profesor N Iorga: Să nu avem un limbaj în Cameră şi un altul în 

redacţie (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. Şt. Cicio-Pop: În privinţa aceasta, vă rog să binevoiţi a mă dispensa 

să iau responsabilitatea pentru ceea ce se publică în presă, pentru că aş putea 
să spun că am citit şi în alte locuri, în altă presă ... 

D. profesor N Iorga: Unde? Vă rog, unde, în care ziar oficios, 
reprezentând acest guvern sau având legătură cu dânsul? Arătaţi-mi un rând 
în Neamul Românesc5

, care să conţină ofensă pentru onoarea d-voastră. 
O voce de pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc: Ordinear,. Viitoru( 
D. profesor N Iorga: Cum? D-voastră, SWlteţi aşa de noi în materie de 

politică românească încât să credeţi că organul oficios al meu este Ordinea? 
(Ilaritate şi aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Şt. Cicio-Pop: Vă rog să binevoiţi, d-le profesor, a mă dispensa de 
răspWis, pentru că nu vroiesc să spun că chiar şi în Neamul Românesc au fost 
cuvinte foarte grele. 

D. profesor N Iorga: Îmi permiteţi să vă spun că nu este exact; şi că, la 
vârsta mea şi la vârsta d-voastră, nu se vorbeşte decât de astfel de lucruri care 
pot fi dovedite (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Noi, moşnegii, 
vorbim altfel (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii). 
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D. Şt. Cicio-Pop: D-le profesor, să mă iertaţi, chestiunile acestea sunt 
individuale ... 

D. profesor N. Iorga: Când s-au adus lucruri împotriva d-tale, eu te-am 
apărat. 

D. Gr. N. lunian: D-le Pop, nu mai întrerupeţi mereu pe d. prim
ministru. (Ilaritate). 

D. Şt. Cicio-Pop: Am lucrat împreună cu d-sa, când d. Iorga prezida 
Camera, iar eu avem onoarea să stau acolo ca preşedinte ad-interim al 
Consiliul de Miniştri şi ne-am înţeles destul de bine. 

Eu am spus să aibă bunătatea să mă dispenseze de răspuns, să mă lase 
să nu mă ocup cu presa, pentru că nu iau nici o răspundere despre cele ce se 
scriu în presă şi am cutezat a spune că în Neamul Românesc s-au spus lucruri 
jignitoare şi o afirm din nou, cu toată răspunderea bătrâneţelor mele, cărora 
nu le este permis să mintă (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

Prin urmare, nu mă siliţi să spun mai mult, dar despre altceva este 
vorba. Este vorba de tonul răspicat care se întrebuinţează numai în cazuri 
extreme, când ar exista pericol naţional, aproape ameninţător, când ar putea 
să fie în ţară unele partide care să pericliteze unitatea naţională şi care să 
jicnească unirea noastră, înfăptuită cu atâta jertfă. Aceasta mă îndeamnă să 
spun aici că nu pot exista partide româneşti în această ţară care să jignească 
vreodată marele templu sfânt al neamului românesc, făurit cu atâtea jertfe 
milenare (Aplauze). 

Rog pe d. profesor Iorga, dacă vede în firea noastră ceva care îi 
displace, fiindcă nu aprobă politica d-sale, pe care nici eu nu o aprob, cu toată 
stima pe care o am şi cu toată dragostea pe care o am, am avut-o şi o voi avea 
până la mormânt, să ne ierte. Orice fel de critică care se aduce oficial aci sau 
în presă, să fie primită cu bunăvoinţă şi cu obiectivitate. Da, dacă d-sa crede 
că partidul acesta este dârz, că partidul acesta are conştiinţa că este un factor 
în Statul acesta, atunci da, d-le profesor, ne găsiţi faţă în faţă cu d-voastră şi 
ne vom manifesta ca un partid democratic naţional, hotărât a-şi apăra 

drepturile, chiar - cu durere - şi contra guvernului d-voastră (Aplauze pe 
băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

De aceea, d-le profesor, tonul ridicat m-a silit să vin aici, tonul 
ameninţător cu care d-voastră ne spuneţi că va trebui să recurgeţi vreodată la 
mijloace excepţionale în contra unor partide. Aceasta ar fi trist. Să ne apere 
Dumnezeu şi cei care veghează asupra noastră, să vie vreodată acea tristă 
epocă, când un guvern al României Mari va trebui să se ridice şi să recurgă la 
mijloace excepţionale pentru a apăra unitatea pe care şi noi am înfăptuit-o, 
pentru care şi noi am luptat (Aplauze pe băncile Partidului Naţional 

Ţărănesc). 
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D-le profesor, vă place or nud. Maniu? 
D. profesor N. Iorga: N-am vorbit de d. Maniu. 
D. Şt. Cicio-Pop: D. Maniu este conducătorul nostru, el are o imma 

curată, el nu este o creangă uscată cum credeţi d-voastră sau ceva care stă 
după o clopotniţă, undeva, ca într-o sihăstrie. El este un bărbat care şi-a jertfit 
toată viaţa pentru un singur ideal, unirea noastră a tuturor (Aplauze pe băncile 
Partidului Naţional Ţărănesc). 

Puteţi să-l atacaţi, puteţi să nu fiţi mulţumit de politica lui, dar cred că 
nu sunteţi îndreptăţiţi să vorbiţi astfel despre dânsul, cu un fel de dispreţ. 

D. profesor N. Iorga: Am vorbit eu de d. Maniu? 
D. D. R. Ioaniţescu: Când aţi vorbit de un avocat fără zgomot. 
D. profesor N. Iorga: Eu nu vorbesc în aluzii. Când este să lovesc, spun 

omului pe nume, dar nici prin cap nu mi-a trecut să insult pe un om care nu 
este aici şi a cărui politică numai dânsul are dreptul de a o hotărî. Bună, rea, îl 
priveşte. Dar cine l-a ofensat? 

D. D. R. Ioaniţescu: În această chestiune toată lumea a înţeles că vizaţi 
pe dl. Maniu. Noi suntem însă mulţumiţi de declaraţia pe care aţi făcut-o. 

D. profesor N. Iorga: Au înţeles oameni mai deştepţi decât mine. 
D. D. R. Ioaniţescu: Suntem mulţumiţi cu declaraţia pe care o faceţi. 
D. profesor N. Iorga: Au înţeles oameni mai deştepţi decât mine, dar eu 

nu am înţeles. 
D. Şt. Cicio-Pop: D-le profesor, vă rog să luaţi act că niciodată în acest 

Stat binecuvântat care se numeşte România, nu a trebuit să se ridice nimeni în 
contra Partidului Naţional Ţărănesc, să-l înveţe ce este patriotismul şi jertfa, 
(aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). Iar cei care au continuat 
această operă, poate oameni mici, neînsemnaţi, vrednici să ne priveşti de la 
înălţime, suntem însă mandatarii acelui curent sănătos care a făcut Alba Iulia 
şi care a dus pe Alexandru Vaida Voevod în Parlamentul ungar să strige 
înaintea lumii întregi că ne desfacem de Ungaria şi ne alipim către patria 
mumă (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

Pe noi, aceştia, să ne batjocoriţi?! Vă rugăm, cel puţin, să ne lăsaţi, cum 
aţi binevoit a o mai spune la Arad, că ne puneţi la odihnă, să ne lăsaţi să stăm 
la odihnă, cât vom gândi noi că este necesar, şi fiţi încredinţat, d-le profesor, 
că nu vă vom urî niciodată, orice aţi face, pentru că avem convingerea că nu 
peste mult, iar la noi vă veţi întoarce (Ilaritate, aplauze pe băncile Partidului 
Naţional Ţărănesc). 

D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 
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D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, nu a scăzut întru 
nimic simpatia şi stima pe care o am pentru veneratul meu prieten Cicio Pop. 
Sentimentele d-sale sunt foarte sincere; le-a exprimat într-o formă foarte 
caldă, aşa încât, natural, eu am şi astăzi consideraţie pentru reprezentantul 
acesta, admirabil, al splendidei epoci romantice din Ardeal. Dar un lucru aş 
vrea să mai rectific. 

Este adevărat că noi ne-am văzut la Arad şi - vezi ce înseamnă să fie 
cineva om de omenie, ca mine! - eram cu toţii foarte obosiţi şi abia ne ţineam 
pe picioare, sub soarele acela fierbinte. Şi, cum este obiceiul, în loja regală 
aveam loc eu şi d. general, ministru al Armatei. Şi atunci m-am ridicat de pe 
scaunul meu şi am oferit acest scaun d-lui mareşal Averescu, iar scaunul 
celălalt a fost ocupat de d. Ciceo Pop. Am stat în picioare două ceasuri. 
Aceasta a însemnat „punerea la odihnă" a veneratului meu prieten. Şi chiar 
dacă mi s-o întâmpla şi altădată să cedez scaunul meu unui om mai bătrân, eu 
tot o fac, cu riscul de a auzi ceea ce am auzit astăzi (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Ştefan Meteş (1887-1977), director al Arhivelor Statului din Transilvania între 
1922 şi 1949. Istoric laborios, cu lucrări care nu şi-au pierdut interesul. V. 
Istoria bisericii şi a vieţii religioase a românilor din Ardeal şi Ungaria, Arad, 
1918; Situaţia economică a românilor din Ţara Făgăraşului, Cluj, 1935. Apoi, 
Bibliografia scrierilor lui N. Iorga, Bucureşti, 1913. 

2. Semănătorul, 1901-191 O, revistă literară săptămânală. Directori: Al. Vlahuţă şi 
G. Coşbuc. N.l. a fost director între 1905 şi 1906. În comitetul de redacţie 
figurează Ion Scurtu. 

3. Patria, foaie de expresie naţională, 1897-1900, Cernăuţi. A apărut de trei ori pe 
săptămână. Redactori: Dim. Bucevski, Erast Levescu, Valeriu Branişte. 

4. Vestul, 1930-1945, Timişoara, foaie culturală, economică şi socială. Fondator 
şi proprietar, Sever Bocu. 

5. Neamul românesc, publicaţie naţional democrată, Bucureşti, 1906-1907, 1908-
1916; în timpul ocupaţiei germane, 1916-1918, a apărut la laşi. 1919-1940. N.l. 
a fost director între 1906-1918 şi 1919-1940. 

6. Ordinea, Bucureşti, 1907-1913, al Partidului Conservator Democrat; inspirat 
de Take Ionescu. 

7. Viitorul, Bucureşti, 1907-1916, 1918-1938, 1944-1946, cotidian liberal. 
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Pentru o biserică arhiepiscopală armeano - gregoriană 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Armenii sunt printre cei mai vechi locuitori ai pământului moldovenesc, 
unde, venind din părţile „tătărăşti 11 ale Caffei, în Crimeia, ei s-au aşezat 
înainte chiar de întemeierea statului românesc, în Siret şi Suceava, 
întinzându-se apoi la Botoşani şi Iaşi, de o parte, la Roman de alta, cei de la 
Focşani fiind mai noi, abia din secolul al XVII-iea, când s-a întemeiat şi 

târgul. 
Pretutindeni ei au întemeiat mari biserici de zid, în acelaşi stil ca şi ale 

românilor: astfel cea de lângă Suceava (Zamca, lângă casa Hagigadar), de la 
Iaşi, cele două din Botoşani, din Roman, unde se păstrează o Evanghelie din 
al XIV-iea veac. 

Organizaţia lor religioasă, sub şefi ale căror nume, după 1500, se 
cunosc în parte, fără să aibă un caracter oficial, era sub protopopi, la Suceava, 
unde oraşul avea şi un şoltuz armenesc şi chiar sub episcopi. 

Armenii munteni sunt de o mai nouă origină. Veniţi în veacul al XVIII
lea, ei erau supuşi bisericeşte unor vizitatori trimeşi de Patriarhul lor. 

La 1836, armenii trecuţi în Basarabia, capătă recunoaşterea bisericii lor 
sub un episcop sau arhiepiscop; „Ograda armenească de la Chişinău arată 
importanţa coloniei 11

• 

Marele număr al armenilor din România, mai ales după imigraţia 

provocată de suferinţe fără nume, care sunt o pată pentru civilizaţia lumii, a 
făcut tot mai necesară recunoaşterea unei singure arhiepiscopii peste cele 35 
de biserici supuse de la 1821 unui şef rezidând în Bucureşti şi sfinţit de şefii 
religioşi ai naţiei. 

În condiţii corespunzătoare legii Cultelor (art. 28), s-a alcătuit deci acest 
proiect de lege pentru o biserică arhiepiscopală armeano-gregoriană, care nu 
cere pentru moment un sprijin bănesc al Statului'. 

Prim ministru şi ministru al Instrucţiunii Publice şi al Cultelor. 

NICOLAE IORGA 

NOTE 

I. Consiliul Legislativ a atras atenţia că trebuie văzut cu ce sume intervine Statul 
în susţinerea instituţiei. 
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Şedinţa din 14 iulie 1931 

La proiectul de lege cu privire la avantajele acordate asociaţiilor 
pentru îmbunătăţiri funciare 

D-le deputat, eu care sunt responsabil, ca preşedinte al Consiliului de 
Miniştri, pentru opera aceasta de legiferare, nu pot să primesc acuzaţiunea 
care ni se aduce prin presă şi de aci de la tribună, că noi venim cu legi pripite 
pe care le-am inventat în 24 de ceasuri. D-voastră să ştiţi un lucru, suntem 
oameni care am trăit o viaţă, n-am guvernat niciodată şi tot timpul acesta 
ne-am gândit la anumite idei, am cules anumite informaţiuni; noi venim cu 
roadele cugetării unei vieţi întregi (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Văd că suntem trataţi parcă am fi nişte oameni de 25 - 30 de ani care 
vin şi iau ceva din cărţi. Este dureros că d-voastră nu pătrundeţi partea de 
originalitate naţională românească cuprinsă în aceste legi. Pentru prima oară 
oameni de studii, la o vârstă înaintată de 45 ani, 50 de ani, vin şi încearcă a 
crea un lucru îndrăzneţ, sprijinit pe realitatea naţională. 

Nu ne ofensaţi. Vă rugăm să ne combateţi - şi acest îndemn trece peste 
aceste ziduri, pentru presă - combăteţi-ne cu cea mai mare hotărâre, dar vă 
rog nu ne ofensaţi, prefăcându-ne într-un fel de secături grăbite care nu 
suntem noi (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Al Lucian: D-le prim-ministru, Partidul Social Democrat a dat 
dovadă, conform puterilor lui şi numărului cu care este reprezentat în acest 
Parlament, că a luat parte la discuţia aproape a tuturor legilor. Este însă 
regretabil, d-le prim-ministru, că la o lege aşa de importantă, unde se discută 
trecerea de la sistemul capitalist la un sistem nou, un sistem care astăzi se 
discută în întreaga lume, şi unde doream şi noi să ne spunem cuvântul, pentru 
că avem o competinţă, regretăm că nu putem lua parte la discuţia acestei legi, 
cu amploarea pe care am dori-o, ca să dăm şi noi unele sugestiuni. 

D. profesor N Iorga: Vă rog, fiţi sigur, mă doare şi pe mine că în 
chestiunile sociale nu putem să auzim mai des părerile partidului pe care îl 
reprezentaţi d-voastră. 

Va trebui, la toamnă, să venim neapărat cu modificarea regulamentului 
Corpurilor legiuitoare, căci nu este permis să vină cineva să facă 

consideraţiuni metafizice în jurul unor proiecte de legi, să facă un fel de joc 
de derviş învârtitor, până ameţeşte el şi ameţim noi cu toţii. 

Aceasta este cauza pentru care nu puteţi să luaţi cuvântul, acolo unde aţi 
avea dreptul (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 
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După ce preopinentul, deputatul PSD Al. Lucian, spusese că nu 
participă la discuţii ca să nu devină complice „ la acest sistem hibrid şi 
superficial de legiferare'' 

Este o metodă veche. O viaţă întreagă s-a făcut necontenit aşa şi cred 
că atunci când se afirmă un lucru neadevărat, în loc să laşi ca oratorul să plece 
de la acest lucru neadevărat, să facă silogisme false, datoria oricui, în 
interesul discuţiunii este să spună acestui orator: vă atrag atenţia că ceea ce 
spuneţi nu este adevărat; nu plecaţi de la această premisă, fiindcă veţi ajunge 
la o concluzie falsă. 

D. 1 Mihalache: Cerem reciprocitate, în această privinţă. 
D. 1 Răducanu: Declar că d. profesor Iorga, care în opoziţie a fost în 

totdeauna menajat... 
D. profesor N Iorga: Menajat?! Vai de pielea mea! (Ilaritate pe băncile 

majorităţii). 

La proiectul de lege a constabilităţii 

În dialog cu Gr. Trancu Iaşi, care spusese: 

„ .Această gamă variată de culori, care reprezintă paleta lui Delacroix, 
încredinţată unui perceptor de la Orhei sau de la Sighetu! Marmaţiei, cu un 
stilou în mână şi cu hârtie indigo, punându- I să încaseze şi să înregistreze 
după concepţiunea experţilor străini asupra contabilităţii în partidă dublă - vi 
se pare d-voastră că poate da rezultate? 

Aş ruga guvernul să suprime toate aceste formalităţi şi să simplifice cât 
mai mult operaţiunile. Am spus că se aplică contabilitate dublă de oameni 
simpli. 

D. profesor N Iorga: Şi la oameni dubli cu contabilitate simplă (Mare 
ilaritate). Eu sunt dublu aşa (arătând în sus), d-voastră sunteţi dublu aşa 
(arătând în lături) (Mare ilaritate). 

Despre controlul preventiv, în replică cu 1 Răducanu care spusese: 

D. 1 Răducanu: Permiteţi, d-le Corteanu, unui profesor de Finanţe să 
vorbească despre controlul preventiv. 

D. profesor N Iorga: În privinţa controlului preventiv am ş1 eu un 
proiect. Fiecare om trebuie să aibă câte un proiect. 
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Eu propun ca fiecare casier să fie închis înainte de a-şi lua serviciul o 
jumătate de an, ca să vadă la ce se poate aştepta (Mare ilaritate). 

Răspunde lui Aurel Dobrescu, nemulţumit că e oprit să vorbească 

D-le Dobrescu, n-am nici un punct de vedere în afacerea de care vorbiţi 
d-voastră. Dar d-voastră, ca vechi parlamentar, ştiţi că atunci când se începe 
discuţiunea unei legi, ea nu se poate întrerupe. Dacă vroiţi, după ce se va 
termina discuţia, astă seară, la redeschidere, puteţi cere cuvântul şi prezenta 
cazul d-voastră. 

Un vechi parlamentar ca d-voastră nu poate da un astfel de exemplu 
parlamentarilor noi, ca să taie discuţia unei legi. Fac apel la bunul simţ al 
d-voastră, care aţi fost şi ministru şi care cunoaşteţi întregul mecanism al 
acestei Adunări, dacă se poate aşa ceva! Aceasta este întronarea anarhiei 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

La regulament, cu referire la A. Dobrescu 

Eu vă promit solemn că tot ce poate fi făcut pentru ca d-voastră să vă 
puteţi îndreptăţi, se va face: şi trimiterea delegaţilor comisiunii la faţa locului, 
Şl... 

D. dr. Aurel Dobrescu: Este prea târziu acum. Singura soluţiune, d-le 
preşedinte, este să se aducă în dezbateri raportul comisiunii (Aplauze 
prelungite pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N. Iorga: Vă rog lăsaţi să meargă această şedinţă legal. Tot 
ce se poate face, pentru ca d. Dobrescu să-şi poată apăra onoarea, la care are 
dreptul să ţină, pentru d-sa şi pentru familia d-sale, se va face. Nu ne lăsăm 
influenţaţi de nici o campanie de presă, de nici un fel de ură locală (Aplauze). 

Dar, vă rog, încă odată, cum v-am rugat totdeauna, să introducem 
moravuri noi în acest Parlament. 

Iată, eu m-am întrebat, când vorbea d. Ciceo-Pop, ce vrea să spună? 
Făcea nişte gesturi teribile, am crezut că vrea să-mi ia viaţa, şi eu ţin la dânsa. 
În orice caz, înţeleg să-mi ia viaţa unul mai tânăr decât mine, dar ar fi o ruşine 
să mă las răpus de un moşneag, şi mai moşneag decât mine (Ilaritate, 
aplauze). 

Toate acestea sunt foarte bune, dar trebuie să le spunem niţel mai încet, 
fiindcă este aci lume care ne vede pe toţi (Aplauze prelungite, strigăte de 
„ bravo" pe băncile majorităţii). 

Şi când, în Parlament, din vina oricui, fiindcă cineva are prea mult 
temperament, se vorbeşte astfel, în opinia publică se înrădăcinează o idee, pe 
care eu, cel acuzat de dictatură, nu o pot suferi; anume ideea aceasta că în 
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zadar cheltuieşte ţara bani cu un Parlament care înfăţişează numai arena 
pentru desfăşurarea, fără măsură, a tuturor pasiunilor (Aplauze prelungite şi 
îndelung repetate pe băncile majorităţii). 

D. Şt. Cicio-Pop: D-lor deputaţi, din nefericire sunt pus în situaţia de a 
interveni într-o cauză în care voiam să stau la o parte (Întreruperi, zgomot pe 
băncile majorităţii). 

D-voastră, cei pe care nu vă cunosc şi pe care v-a scos la iveală, aşa de 
admirabil d. Iorga, să aveţi amabilitatea să mă ascultaţi. 

D. profesor N. Iorga: Nu i-am scos eu la iveală, i-au scos alegătorii care 
v-au adus şi pe d-voastră. Când vrei să ceri unui om ceva, nu trebuie să începi 
prin a-l insulta (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Şt. Cicio-Pop: D-le profesor Iorga, vă rog să nu vă diminuaţi numele 
d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Lasă-mi grija aceasta mie. Când mă vei vedea 
ţipând, aşa cum ţipai d-ta adineauri, atunci să-mi spui aceasta (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. Şt. Cicio-Pop: D-le profesor Iorga, am venit aici, după cum v-am 
spus, fără nici o pretenţie, însă mândri, cu mândria aceea pe care d-voastră nu 
aţi cunoscut-o, cu mândria aceea că nu cerem de la d-voastră decât dreptate. 
Dacă veţi găsi pe cineva vinovat, judecaţi-l imediat, dar nu-l maltrataţi 

(Aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 
D. colonel N. Vizanti: Justiţia îl judecă, nu noi. 
D. Şt. Cicio-Pop: D-le profesor, să nu te superi, dar mare durere este în 

sufletul meu, eu care te-am iubit şi te iubesc, de când am auzit cuvintele 
acelea grave pe care le-ai aruncat d-ta în contra noastră. 

D. profesor N. Iorga: Când? 
D. Şt. Cicio-Pop: Atunci când aţi spus că această casă în care aţi intrat 

trebuie să fie curăţată, casa aceasta în care aţi fost purtat totdeauna pe braţe şi 
aţi fost preamărit şi prea cinstit (Aplauze pe băncile Partidului Naţional 
Ţărănesc). 

D. profesor N Iorga: A veţi imaginaţie, d-le Pop. Imaginaţia tinerilor 
merge; imaginaţia bătrânilor este ceva grozav (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. Şt. Cicio-Pop: D-lor, eu am mândria că nu m-am contrazis niciodată. 
Pot greşi, dar nu mă contrazic. 

D-le prim-ministru, noi nu cerem altceva decât ca d-voastră să 

pedepsiţi, cu cea mai mare rigoare, pe fiecare om care a greşit contra legilor. 
Vă rog însă să faceţi repede aceasta, nu aşa cum se face de 12 ani: acuzaţiuni 
vagi, fără sancţiuni. 
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Iertaţi-mă, d-le profesor, dacă eu sunt indignat astăzi, când vine aici un 
prieten, pe care toată lumea 1-a persecutat şi nu cere altceva decât să i se 
aducă în dezbateri cauza. 

D. profesor N. Iorga: La sfârşitul şedinţei. 
D. Şt. Cicio-Pop: A, iertaţi-mă, d-le profesor, grozav vă asemănaţi cu 

Parlamentul nostru! La sfârşitul şedinţei oamenii nu mai au răbdare, toţi fug. 
Eu nu doresc deloc să tulbur atmosfera acestei Camere, dar mă revoltă 

faptul că acestui om, care suferă de 12 ani, şi pe care corpul electoral, în mod 
permanent îl trimite aici, împotriva tuturor uneltirilor, nu i se dă dreptul să 
vorbească şi să spună: cer să mi se facă dreptate (Aplauze pe băncile 

Partidului Naţional-Ţărănesc). 
D-nii de aici, impacienţi, zic că le-am adus o insultă când am spus că au 

fost aduşi aici de d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: A uitat toată lumea. Sunt jigniri care nu se uită 

toată viaţa şi sunt jigniri care se uită imediat. 
D. Şt. Cicio-Pop: A mea se uită! 
D. profesor N. Iorga: Probabil. 
D. Şt. Cicio-Pop: Insulta mea constă în aceea că am adus merite 

prestigiului d-tale, spunând că foarte mulţi au venit în acest Parlament, graţie 
acestui prestigiu al d-tale. Aceasta este grava acuzaţie care mi se aduce. 

Prin urmare, să fim înţeleşi. Şi fiindcă sunt jurist şi fiindcă d-voastră 
prea amintiţi de bătrâneţile mele, eu, aici, am pe prietenii liberali, care nici 
unul nu zice că sunt bătrân, toţi mă iubesc ca pe un tânăr. Vasăzică vreau să 
dau dovada că nu sunt bătrân şi să vă pun câteva chestiuni (Întreruperi, 
zgomot). 

Eu vă propun să amânăm dezbaterea acestei chestiuni, în numele 
partidului, voi deobliga pe prietenul Aurel Dobrescu să se ducă la locul său, 
cu următoarea condiţiune: pentru liniştea ţării, să prindeţi şi să puneţi la 
puşcărie pe cei vinovaţi, dar să vă apere Dumnezeu să persecutaţi pe un 
nevinovat. 

D. profesor N. Iorga: Dar eu nu am nici un amestec în această afacere, 
d-le Cicio-Pop. 

D. Şt. Cicio-Pop: Să se declare că chestiunea suspendării imunităţii lui 
Aurel Dobrescu este pusă în suspensie până când vine dosarul, ca să ne 
documentăm. 

D. profesor N. Iorga: Da, da. 
Voci de pe băncile majorităţii: Aceasta se înţelege de la sine. 
D. Şt. Cicio-Pop: Să se trimită un avertisment, de aici din Cameră, ca să 

nu se mai încumete cineva să facă persecuţiuni politice, atunci când este 
vorba de justiţie. 
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D. profesor N Iorga: Dar cine o face? 
D. Şt. Cicio-Pop: Am văzut, d-le prim-ministru, chestiuni judiciare de 

persecuţiuni care, conform legilor noastre, erau inadmisibile. D-le prim
ministru, eu foarte rar vorbesc, d-voastră vorbiţi foarte mult. Cuvintele mele 
se adresează d-lui ministru al Justiţiei, să se ştie că, dacă mergem de aci din 
Parlament, nu suntem Vogelfrei /proscrişi/, pentru ca orice om, din răzbunare, 
să vie să ne atace şi de aceea, cu toată nervozitatea, care se manifestă în 
momentul din urmă ... 

D. profesor N Iorga: La d-voastră e nervozitatea. 
D. Şt. Cicio-Pop: La mine e durerea. 
D. Nichifor Robu: D-le preşedinte, în chestie de regulament, vă atrag 

atenţiunea că în incintă se găseşte Caiman Blumenfeld, de la „Adevărul", care 
nu are ce căuta aci. 

D. N Miclescu, vice-preşedinte: D-le Pop, cu tot respectul pe care-l 
avem pentru bătrâneţile şi pentru trecutul d-voastră, nu putem admite să se 
calce regulamentul. Aţi intercalat cuvântarea d-voastră, în mijlocul discuţiei 
unei legi şi ţineţi discuţia în loc de 20 de minute. 

D. Şt. Cicio Pop: D-le preşedinte, în momentul când d-voastră ziceţi că 
trebuie să mă depărtez de aci, mă voi depărta. Nu am venit aci ca să provoc 
supărări şi uri, ci am venit să fac odată pentru totdeauna precizări. 

Parlamentul mâine intră în vacanţă. Am vroit să ridic cuvântul şi să mă 

adresez către vechiul meu cunoscut, pe care îl stimez, d. ministru Hamangiu, 
să fie mai precaut şi să lovească acolo unde ştie că trebuie să lovească, şi eu 
voi fi cel mai fericit, dacă pe cei vinovaţi, din orice partid ar fi ei, îi va lovi. 
Să se ştie odată pentru totdeauna că România nu este un teritoriu .... 
(întreruperi), un câmp larg şi bine cultivat de persecuţie, unde se poate 
întâmpla ca de 11 ani să fie cineva sub acuzaţie şi să nu fie judecat (Aplauze 
pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D-le ministru al Justiţiei, rugămintea mea este ca să înceteze sistemul 
acesta de persecuţie politică, să nu fie cineva tulburat în libertatea lui .... 

D. profesor N Iorga: Nu a existat sistemul acesta niciodată. 
D. Şt. Cicio Pop: Nu admitem să fie cineva turburat în libertatea lui ... 
D. profesor N Iorga: Nu strigaţi aşa. Nu am auzit nimic, fiindcă nu-mi 

îngăduie locul pe care îl ocup, să admit ca un altul, fie şi fost locţiitor de 
preşedinte de Consiliu, să strige la mine. Nici în casa mea, nici în şcoala mea, 
nu am fost obişnuit să strige cineva la mine (Aplauze pe băncile majorităţii). 
Nu vă pot împiedica de a striga, dar vă declar că nu am auzit nimic, fiindcă aţi 
strigat1 (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. La sfărşitul şedinţei N.I. a citit decretele regale prin care erau acceptate 
demisiile miniştrilor M. Manoilescu şi I. Haţieganu; au fost înlocuiţi cu N. 
Vasilescu Karpen şi Valeriu Pop 

Prezintă proiectul privind recunoaşterea Şcolilor politehnice 
din Bucureşti şi Timişoara ca persoane morale 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Şcolile Politehnice din Bucureşti şi Timişoara şi-au căpătat statutul lor 
organic de funcţionare prin decretul-lege publicat în Monitorul Oficial nr. 61 
din 19 Iunie 1920, ratificat de Adunările legiuitoare prin legea din 20 
septemvrie 1923, publicată în Monitorul Oficial nr. 139 din 23 septemvrie 
1923. 

Prin art. 50 din sus-zisul decret-lege s-a prevăzut că aceste şcoli pot 
primi legate şi donaţiuni, fără însă a se specifica că şcolile au personalitate 
juridică proprie. 

În această situaţiune, dispoziţiunea din art. 50 era gratuită şi nu şi-a 
putut produce efectul dorit de legiuitor, pentru că şcolile neavând 
personalitate juridică, nu au nici patrimoniu şi nu sunt nici capabile de a primi 
asemenea legate şi donaţiuni. 

Astfel fiind, am întocmit alăturatul proiect de lege prin care pe de o 
parte propunem ca să se acorde personalitatea juridică şcolilor politehnice din 
Bucureşti şi Timişoara, iar pe de altă parte acestea fiind instituţiuni publice, 
cu scop pur cultural, să fie scutite de orice fel de impozite sau taxe prevăzute 
prin legi. 

Deoarece însă s-a întâmplat ca să existe până în prezent succesiuni 
deschise în favoarea şcolilor care să nu poată fi primite de şcoli, dar pe care 
moştenitorii doresc să le recunoască şi să le perfecteze, am propus prin art. 3 
din lege ca formalităţile ce se vor face de aceşti moştenitori ca: deschideri de 
succesiuni, acceptarea lor, taxe de succesiuni, ce aceştia ar fi obligaţi să 
plătească, precum şi actele prin care ei ar transmite şcolilor legatele sau 
donaţiunile să fie scutite de orice taxă de timbru şi înregistrare şi de orice alt 
impozit. 

Ministrul Instrucţiunii Publice şi al Cultelor, NICOLAE IORGA 

Ministru de Finanţe, C ARGETOIANU 
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Pe marginea regulamentului' 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, cred că s-a făcut apel la mine nu numai 
ca preşedinte al Consiliului, dar şi ca ministru al Instrucţiunii, ceea ce este 
opus obstrucţiunii (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

D-voastre afirmaţi lucruri pe care eu nu le pun la îndoială, dar de la 
birou şi de dincoace mi se afirmă alte lucruri. Vedeţi d-voastră în ce situaţie 
grea mă puneţi. 

D. Armand Călinescu: Recunosc că vă aflaţi într-o situaţie foarte grea. 
D. profesor N. Iorga: Eu, pentru partea aceasta formală, aş trebui să 

cercetez. Nu vreau să vă jignesc nici pe d-voastră, dar fiindcă înţelegeţi foarte 
bine în ce situaţie mă puneţi, nici să jignesc pe preşedintele Adunării care 
afirmă altceva, şi pe colegii mei. 

În ce priveşte fondul însuşi, este sigur că împotriva acestor organizaţii 
autonome este o mişcare de opinie publică şi, pe de altă parte, d. ministru 
afirmă că întârziind votarea acestei legi ar rezulta o însemnată pierdere 
bănească pentru ţară. Acwn d-voastră aveţi să alegeţi între observarea unor 
forme ale regulamentului, cu privire la care eu nu pot avea nici o siguranţă, şi 
paguba care ar rezulta pentru ţară din menţinerea situaţiei de acwn2 (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

În continuare 

N-am spus că suntem contra partidelor politice, suntem contra 
degenerărilor partidelor politice (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Apoi, eu am fost multă vreme şef de partid, până în momentul când M. 
S. Regele mi-a încredinţat puterea, tocmai fiindcă nu vroiam să fac pe şeful 
de partid. Prin urmare, cum aş fi putut să fiu contra partidelor, atâta vreme cât 
eu înswni am condus unul? 

Eu sunt contra faptului acestuia, ca partidele să fie întrebuinţate în afară 
de interesul ţării şi pentru satisfacerea partizanilor. Aceasta e tot. 

D. V Rădulescu: D-le prim-ministru, eu constat că în această chestiune 
nu există un punct de vedere unitar al guvernului. 

D. profesor N. Iorga: Ba, este. Când îmi vei aduce unul care să zică 
„mâr"!, când voi zice eu ceva, atunci te cred! (Mare ilaritate, aplauze pe 
băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. În discuţie era proiectul de lege pentru modificarea unor articole din legea de 
administrare generală a pescăriilor Statului şi amenajarea regiunii inundabile a 
Dunării, din 10 iulie 1929. 

2. Intervine după un dialog între deputatul V. Rădulescu şi G. Ionescu Siseşti, 
ministrul Agriculturii. Cel dintâi spusese că e „vătămător" să fie lăsat ministrul 
să hotărască în cazul modificărilor la lege, adăugând apoi cu năduf: „Dvs. 
sunteţi împotriva regimului parlamentar„„ dvs. sunteţi împotriva partidelor''. 

În dialog cu deputatul preot D. Manu pe marginea legii 
privind diminuarea salariilor preoţilor 

Daţi-mi voie să protestez. Această lege este a mea şi a fost necontenit 
la ordinea zilei. Eu n-am nici un interes să te înşel. 

În ce priveşte ordinea de zi, merităm noi să fim necontenit acuzaţi, 
fiindcă se introduc anumite schimbări, naturale, la un sfârşit de sesiune, în 
ordinea de zi, când eu de zece ori am intrat în Cameră şi nu ştiu dacă s-a 
întâmplat vreodată să fi văzut, afară de vechea guvernare liberală, cu neuitatul 
F erechide ca preşedinte, să fi văzut eu vreodată ordinea de zi afişată regulat. 

Noi suntem auguri, părinte Manu şi augurii, când se uitau unul la altul, 
nu se puteau împiedeca de a zâmbi. Uite, zâmbim amândoi! (Aplauze pe 
băncile majorităţii, ilaritate). 

D. D. Manu: Ţin să se ştie, că la această lege, a reducerii salariilor 
preoţilor„„ 

D. profesor N, Iorga: Dar nu se poate să vorbiţi după ce a trecut legea. 
D. D. Manu: Am fost înscrişi la cuvânt: din majoritate, d. ministru al 

Ardealului şi d. Titus Mălai şi am fost înscris şi eu. 
D. profesor N Iorga: Părinte Manu, de ce să nu-ţi spun adevărul? Eu 

ştiam că vrei să ţii un discurs lung. Cum ştiam că te interesează o chestiune, 
te-am poftit pe culoar şi în timpul acesta a trecut legea (Mare ilaritate şi 
aplauze pe băncile majorităţii). 

D. D. Manu: D-le prim-ministru, bănuiam„. 
D. profesor N Iorga: Este o glumă. 

D. D. Manu: „.bănuiam ceea ce d-voastră confirmaţi acum. 
D. profesor N Iorga: Orice om păcălit, bagă de seamă prea târziu 

(Ilaritate). 
D. D. Manu: S-au făcut reduceri la salariile preoţilor„. 
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D. profesor N. Iorga: Nu! Nu! Nu, fiindcă vi s-au acordat 74 milioane 
şi aceasta este condiţia pentru care nu s-a retras această lege. Şi aceste 74 
milioane scrise vor fi plătite, chiar în sărăcia îngrozitoare în care ne găsim noi 
acum (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. D. Manu: Însă faptul rămâne fapt: s-a abrogat o lege prin care se 
scăriţează drepturile preoţimii şi aici suntem de acord, toate partidele de 
opoziţie şi cred că şi mulţi din majoritate sunt de aceeaşi părere, când 
protestăm foarte cuviincios împotriva acestui procedeu. Din cauza aceasta noi 
nu vom face tulburări în ţară, d-le prim-ministru (Exclamări pe băncile 
majorităţii, protestări, zgomot). 

Nu este menirea noastră, ca preoţi, ca pe o chestiune de aceasta să ne 
agităm; însă avem dreptul să ne spunem răspicat cuvântul. Şi ne pare foarte 
rău că chiar sub preşedinţia d-lui profesor Iorga, care a scris Sate şi preoţi din 
Ardeal', s-a întâmplat un lucru ca acesta. 

D. profesor N. Iorga: Dar eu dau bani. 
D. D. Manu: Ţiu să se ştie acest lucru, că d-voastră sunteţi atotputernici 

şi faceţi tot ce voiţi. Dacă vreţi să respectaţi regulamentul, îl respectaţi; dacă 
nu, nu. Dacă vreţi să păcăliţi pe om, îl păcăliţi, şi dacă nu, nu! Aţi păcălit 
preoţimea din ţara întreagă2 (Aplauze pe băncile partidului naţional
ţărănesc). 

NOTE 

1. Bucureşti, 1902. 
2. E sfârşit de sesiune şi o anumită enervare stăpâneşte Adunarea încât N.I. e 

mereu silit să potolească spiritele. Aşa, i se adresează lui D.R. Ioaniţescu: 
„Domnule Ioaniţescu, a venit vremea să te uneşti cu mine, ca să aducem 
servicii ţării muncind peste datoriile noastre". Acesta reluase o serie de terne 
dezbătute deja în Adunare şi N.I. observă: „Domnule Ioaniţescu, acesta e 
discurs la Mesaj. Dumneata abuzezi de indulgenţa d-lui preşedinte. Dar, d-le 
Ioaniţescu, nu se mai poate continua în felul acesta, vă băteţi joc de noi. Noi nu 
suntem aici ca să-şi bată cineva joc de ostenelile noastre". Apoi către 
preşedinte: „Domnule preşedinte, dvs. trebuie să auziţi tot ce se spune aici şi 
dacă se spune vreo ofensă, trebue s-o sancţionaţi". Şi din nou către primul: 
„Repet încă odată, n-adrnit să-şi bată joc cineva în chipul acesta de Adunarea 
aceasta. Amicii dvs. se strică de râs, iar dvs. vă râdeţi de guvern şi majoritate". 
După ce D.R.I. acuzase că în consiliile de administraţie fuseseră puşi oameni ai 
guvernului, N.I.: "Nu este în obiceiurile noastre, nu pentru aceasta am venit la 
guvernare. Toate numirile le-am făcut eu sau colaboratorii mei, sunt în afară de 
interese de partid. O să vedeţi dvs. cum se vor numi inspectorii şi revizorii; o să 
vedeţi cum o să-i iau din toate partidele şi mai ales din oamenii din afară de 
partide. Nu putem deci să primim această acuzaţiune". 
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Citeşte Mesajul regal de Închidere a sesiunii extraodinare 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, în numele tuturor colegilor mei, vă arăt 
cele mai bune mulţumiri pentru ajutorul pe care l-aţi dat, chiar atunci când 
alte puncte de vedere au fost prezentate de minoritate, operei fără nici un 
caract:r de interes de partid, care a fost încredinţată acestui guvern. 

In adevăr, în această lună de zile cred că s-a simţit un „ritm nou" în 
sentimentele noastre unii faţă de alţii, în ajutorul pe care ni l-aţi dat la orice 
împrejurare şi, adeseori, în votul unanim sau aproape unanim care a fost 
constatat la sfârşitul discuţiilor noastre, s-a constatat zic, acel ritm nou care ne 
este, în ce priveşte concepţia singură a legilor de un caracter românesc, local, 
potrivit cu nevoile noastre, fără nici un împrumut de la legislaţiile străine, dar 
mai ales, în dorinţa pe care o avem cu toţii de a ne întinde mâinile într-o 
epocă de armistiţiu a unor lupte, care au durat de ajuns, pentru a putea fi 
amânate în continuarea lor peste un oarecare răstimp de odilmă pentru ţară. Şi 
eu sunt sigur că, atunci când vom controla fiecare, în mediul din care ne-a 
luat votul alegătorilor României, când vom controla dacă am făcut bine sau 
rău aci în Cameră, eu cred că şi în cazul când nu oricare din măsurile câte 
s-au luat, ar putea să fie aprobate, aprobarea, ţării va fi dată momentelor 
acestora de bună înţelegere şi de lucrare paşnică şi roditoare, care vor forma 
pentru această sesiune extraordinară un moment de reluare a celor mai bune 
tradiţii şi de pregătire a celui mai bun viitor de concordie naţională pentru 
îndreptarea unei situaţii, pe care nimeni dintre noi n-a vrut s-o creeze, dar pe 
care cu toţii suntem datori a o îndrepta (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am Mesajul Regal de închidere a acestei 
sesiuni extraordinare (Adunarea ascultă În picioare). 

Domnilor deputaţi, 

Sesiunea extraordinară a Corpurilor legiuitoare a avut drept scop 
principal îndreptarea condiţiilor financiare ale ţării şi simplificarea aparatului 
administrativ. Necesităţi superioare ale agriculturii şi ale învăţământului au 
făcut necesară şi prezentarea unor proiecte de legi care să permită învierea 
iniţiativei materiale şi morale a societăţii înseşi şi înlăturarea piedicilor care-i 
stăteau în cale. 

Mă bucură că la îndeplinirea acestei opere, toate partidele, ascultând 
călduroasa Mea chemare, au contribuit cu experienţa şi cunoştinţele lor. 
(Aplauze prelungite). Astfel a fost satisfăcută dorinţa pe care o exprimam ca, 
în faţa unor greutăţi cum n-au mai fost altele, să se ajungă la o colaborare 
inspirată numai de grija intereselor superioare ale ţării noastre iubite. Unele 
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legi votate unanim au căpătat astfel acea pecete a tuturor formaţiunilor şi 

personalităţilor politice care asigură dăinuirea lor (Aplauze şi ovaţiuni 

îndelung prelungite). 
Întorşi pentru vacanţă în mijlocul acelor care v-au trimis, veţi putea 

constata, cred, cât de mult această nouă atitudine corespunde dorinţelor ţării 
întregi, care nu cere decât discuţie onestă, schimb frăţesc de păreri şi măsuri 
de o înţeleaptă concordie (Ovaţiuni prelungite). 

Mulţumindu-vă pentru cât de mult aţi putut face într-un timp aşa de 
scurt, ca să sprijiniţi intenţiile patriotice ale Guvernului Meu, sunt sigur că pe 
această cale serviţi mai bine decât pe oricare alta adevăratele interese ale 
României şi ajutaţi esenţial Coroana în misiunea istorică încredinţată Mie de 
voinţa naţională (Ovaţiuni prelungite şi îndelung repetate. Strigăte: Trăiască 
Regele Carol al II-iea). 

Eu declar închisă sesiunea extraordinară a Corpurilor Legiuitoare 

CAROL 

Preşedintele Consiliului de Miniştri. ministrul Instrucţiunii Publice şi al 
Cultelor şi ministru ad-interim al Afacerilor Străine, 

N. Iorga 
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Sesiunea ordinară 1931-1932 

Adunarea deputaţilor 

Şedinţa din 20 noiembrie 1931 

Dialog cu deputatul I. Florea 1 despre curbele de sacrificiu 

Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, domnule coleg, răspunsul meu 
este foarte scurt şi-l dau nu numai în numele meu, dar în numele tuturor 
colegilor mei. Noi avem faţă de această Cameră în care ne place să nu 
deosebim adversari şi prieteni, când este vorba de nevoile ţării, noi avem o 
singură cerinţă: să se ajungă, cu ajutorul tuturor, la un buget pe anul viitor, 
care să nu întreacă putinţele dovedite de plată ale ţării, bugetul de 24 de 
miliarde. 

În marginile acestui buget veţi găsi d-voastre, în comisiunea financiară 
sau aici, ca nişte buni români, iar nu ca nişte oameni de partid, vă asigur că 
oricine ne-ar înlocui pe noi ar plânge o lună de zile de greutatea sarcinii pe 
care ar primi-o, veţi găsi d-voastră, noi nu putem să spunem totul, veţi găsi în 
comisiune şi aici mijloacele de a face dreptate corpului didactic, dreptate pe 
care nu m-am gândit niciodată a o tăgădui (aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Dar la lucruri imposibile nu este îndatorat nimeni, ad imposibilia nemo 
obligatur. Nimeni nu va fi mai bucuros când va vdea că acest corp, aşa de 
merituos, când stă la şcoală şi nu bate drumurile, cum spuneaţi dvs., nimeni 
nu va fi mai bucuros decât mine când va vedea că acest corp, când este la 
datoria lui, va fi satisfăcut. 

Voi fi mulţumit ca profesor - situaţie pe care nu mi-o poate lua nimeni 
- şi voi fi foarte bucuros ca preşedinte al Consiliului (aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

NOTE 

I. În deschiderea acestei prime şedinţe N.I. a citit Mesajul regal de deschidere a 
sesiunii, însoţit de o scrisoare a suveranului că nu poate participa fiind gripat. 
Intrând în fondul dezbaterilor a angajat o discuţie cu I. Florea; acesta reproşase 
guvernului că a venit cu o nouă curbă de sacrificiu de 15%. N.I.: „Au venit 
nevoile ţării". Apoi l.F. a amintit „că toată dăscălimea cuminte îl consideră 
dascălul dascălilor". N.l.:"Îmi daţi voie? Eu aş vrea ca în loc să-mi ceară 
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oamenii cuminţi lucruri nebune, să-mi ceară nebunii lucruri cuminţi". 1.F. a 
revenit la micşorarea salariilor, ceea ce provoacă replica în continuare a lui N.I. 
În aceată sesiune N.I. este prim ministru şi ministru al Instrucţiunii, al Cultelor 
şi al Artelor. 

Răspunde unei întrebări puse de deputatul V. Trifu 
privitoare la spectacolele duminicale pentru copii 

D. dr. V Trifu: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am onoare a întreba 
respectuos pe d. ministru al Cultelor, pentru ce se permite ca duminica 
dimineaţa spectacolele, în special cele pentru copii, să devină tot mai 
numeroase şi mereu mai momitoare, deşi rânduirea acestor spectacole 
duminica şi sărbătorile dimineaţa au un îndoit motiv ca să fie cu desăvârşire 
interzise: 

1. Din punct de vedere igienic, e monstruos ca în aceeaşi zi o sală să fie 
populată dimineaţa, la prânz şi seara, fără nici o măsură de dezinfecţie, pe o 
vreme când bântuie atâtea epidemii aşa de grave. 

2. Din punct de vedere moral şi social, aceste spectacole, care în mod 
evident au scopul de a sustrage lumea şi în special copiii de la slujba 
bisericească, fac un rău serviciu individului, căruia i se răpeşte un sprijin 
moral şi un rău serviciu societăţii care, îndepărtată de sânul bisericii, devine 
uşor prada propagandelor subversive, anticreştine şi antinaţionale. 

D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 

D. profesor N. Iorga: Vă răspund că voi interveni imediat, pentru ca 
dorinţa d-voastră să fie satisfăcută. Şi adaug încă ceva. Acum câtăva vreme 
am fost la Braşov, la biserica luterană. Acolo, la biserica luterană, pe la 
amiază, erau toţi, şi cei în vârstă şi cei tineri, ca să asculte slujba 
dumnezeiască. În acelaşi moment, bisericile noastre erau goale. Şi voi lua, în 
calitatea mea de ministru şi al Cultelor, toate măsurile pentru ca această 
părăsire a bunelor datini şi a datoriilor religioase şi morale ale naţiunii să 
înceteze (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Dispută cu C. Xeni pe tema suspendării şi confiscării unor ziare 

D. C. Xeni: D-le prim-ministru, vă rog ... 
D. profesor N. Iorga: Serveam pe un alt d. deputat. 
D. C. Xeni: Şi încă un liberal! 
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D. profesor N. Iorga: Opoziţia are drept deopotrivă la amabilitatea mea. 
Nu totdeauna şi guvernul are drept la amabilitatea opoziţiei. 

D. C. Xeni: Vă rog să credeţi că ceea ce am de spus va îmbrăca forma 
cea mai amabilă posibilă, pentru că cunoaşteţi condescendenţa specială pe 
care o am pentru personalitatea d-voastră. Dar acest lucru nu mă va împiedica 
ca, într-o chestiune de principiu de mare gravitate să vă rog respectos, d-le 
prim-ministru, să lămuriţi Camera şi dincolo de ea, să lămuriţi ţara asupra 
modului cum d-voastră priviţi anumite libertăţi publice, garantate prin texte 
constituţionale (întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: A veţi răbdare, vă rog. Are tot dreptul. 
D. C. Xeni: D-lor deputaţi, şedinţa de ieri o cunoaşteţi. Ridicasem 

chestiunea confiscării şi suspendării câtorva ziare. 
Ridicasem şi chestiunea unui avertisment formal, interzis prin textul 

Constituţiei, adresat unui ziar popular. 
Credeam că un deputat care ridică, sub forma în care am ridicat eu, o 

chestiune de gravitatea aceasta, fiindcă apăs asupra cuvântului de gravitatea 
aceasta, merita din partea băncii ministeriale un răspuns categoric, dacă nu 
din condescendenţă faţă de persoana şi partidul care ridică această chestiune, 
cel puţin din condescendenţă pentru respectul principiului şi intereselor ţării. 

N-am avut această plăcere. D. ministru de Interne a răspuns cum a 
răspuns, adică n-a răspuns nimic. Răspunsul însă, dacă n-a fost dat ieri, a fost 
dat astăzi, sub forma unui manifest semnat, în numele guvernului, de chiar d. 
preşedinte al Consiliului de Miniştri. A fost răspândit pe străzile Capitalei şi 
ziarele de astăzi după masă îl publică în întregime. 

D. profesor N. Iorga: Îmi daţi voie o rectificare: d-voastră credeţi că 
aceasta este în legătură cu ce s-a petrecut ieri? 

D. C. Xeni: Întâmplarea face să fie acelaşi subiect. 
D. profesor N. Iorga: Este o simplă întâmplare. Este redactat de câteva 

săptămâni. 
D. C. Xeni: Nu face nimic, aceasta nu schimbă chestiunea de loc. 
D. profesor N. Iorga: Nu pretind a o schimba. 
D. C. Xeni: Pretind că o schimbă, şi din contră, poate să agraveze 

această situaţiune, prin faptul că acest apel, în loc să fie opera unei 
improvizaţii care ar fi scuzabilă, este o operă îndelung gândită, ceea ce 
agravează şi mai mult, textul manifestării (aplauze pe băncile Partidului 
Naţional Liberal şi Social Democrat). 

D-lor deputaţi, în faţa greutăţilor prin care trece România - zice d. prim-
ministru un guvern fără caracter de partid este silit să facă reduceri 
dureroase pentru toată lumea. 
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Foarte exact, şi nu noi vom fi aceia care să preţuim mai pre jos de 
meritul lor sforţările d-voastră, de a face faţă greutăţilor prin care în adevăr 
trece această ţară. ,,În asemenea condiţiuni liniştea cea mai perfectă ... " „Cea 
mai perfectă". Să-mi daţi voie, d-le prim-ministru, să nu admir prea mult 
expresiunea aceasta, pentru că „perfect", este un superlativ şi „mai perfect", 
nici nu există (ilaritate. aplauze pe băncile Partidului Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Vedeţi d-voastră, cu câtă răbdare primesc lecţii de 
stil (ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. C. Xeni: D-le prim-ministru, vă rog să afirmaţi că se poate zice, într
o perfectă românească: „liniştea cea mai perfectă". 

D. profesor N. Iorga: Voi consulta Academia Română şi vă vom alege 
membru pentru a lua parte la vot. 

D. C. Xeni: „În asemenea condiţiuni, liniştea cea mai perfectă este cea 
dintâi datorie cetăţenească şi oricine se va abate de la dânsa face un păcat". 

Şi aci este bine. 
D. profesor N. Iorga: Mulţwnesc. 

La acuzaţia că a fă.cut distrincţie între partide 

Nu am tăcut nici o distincţiune între partide. 
D. C. Xeni: Aşa spune aci. 
D. profesor N. Iorga: Aţi citit rău. Preocupat de stilul meu, aţi pierdut 

fondul (Aplauze, ilaritate pe băncile majorităţii). 
Orice partid, o spun din acest loc, are dreptul să ţină adunările sale. 

Orice partid, orice ligă politică are acest drept. 
Nu are dreptul să ţină o întrunire, în astfel de împrejurări, un grup de 

oameni care nu au nici o măsură a cuvintelor, nici un simţ al responsabilităţii 
şi care, când s-ar produce o nenorocire, nu am şti unde să-i găsim (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

Vă spun de la început: voi asculta cu cea mai mare răbdare elocventa d
voastră expunere. În ceea ce priveşte punctul nostru de vedere este acesta şi 
nu ne îndepărtăm de dânsul până la sfârşit (Aplauze prelungite, îndelung 
repetate pe băncile majorităţii; strigăte de ... bravo!"). 

C. Xeni a continuat, intervenind apoi şi Gr. Trancu Iaşi 

Şi acwn, d-lor, partea cea mai gravă din acest manifest, care continuă a 
ameninţa în mod deghizat, şi rog pe d. prim-ministru să ne explice ce a vrut d
sa să spună cu următoarea ameninţare voalată: „înainte de a lua măsuri care ar 
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putea să ajungă necesare şi în dorinţa de a păstra libertatea scrisului, deşi îi 
recunoaştem primejdia, rugăm lumea să nu creadă în născocirile unor oameni 
înveninaţi".„ şi aşa mai departe. 

D. profesor N. Iorga: Iată ce înseamnă domnul meu. 
D. C. Xeni: Dar, d-le preşedinte, lăsaţi-mă să termin. 
D. profesor N. Iorga: M-aţi întrebat. 
D. C. Xeni: D-voastră aţi făcut un regulament şi am participat şi eu, 

când eram mai tânăr, la alcătuirea acestui regulament al Camerei. Este opera 
d-voastră părintească. 

D. profesor N. Iorga: Înţeleg ce voiţi. Să continuaţi. Dar am crezut că 
mă întrebaţi ... 

D. C. Xeni: Da, dar la sfârşit. 
D. profesor N. Iorga: A! cu termen! 
D. C. Xeni: Vă rog, lăsaţi-mă să vorbesc. Regulamentul. .. 
D. profesor N. Iorga: Credeam că sunteţi nerăbdător. 
D. C. Xeni: Nu sunt de loc nerăbdător. D-voastră sunteţi nerăbdător. Îmi 

veţi răspunde la sfârşit. D-le prim-ministru, eu nu sunt nerăbdător. 
„Inainte de a lua măsuri care ar putea să ajungă necesare" ... Ce o fi 

înţelegând prin aceasta d. prim-ministru? Noi avem legi. Atunci când se calcă 
legile, se comite un delict de presă, care ajunge în faţa justiţiei să-l 

sancţioneze. Ameninţări nu încap. Daţi în judecată ziarul, să-şi primească 

pedeapsa. 
Aşa spune Constituţia; aşa spune legea presei. Iar în ceea ce priveşte 

întrunirile acestea sediţioase ale unor oameni fără de răspundere, pe care vă 
rog să credeţi că un partid de ordine cum este Partidul Liberal nu poate să-i 
acopere, tot aşa, d-le prim-ministru, îi veţi da în judecată. Dar eu vă întreb ce 
înseamnă aceasta: „înainte de a lua măsuri, care ar putea să ajungă necesare". 
Să fie oare dorinţa unei dictaturi? (D. preşedinte al Consiliului râde). Foarte 
bine că râdeţi. Eu sunt încântat, fiindcă râsul d-voastră dovedeşte că aceste 
măsuri ar fi absurde. 

D. profesor N. Iorga: A fost posibilă în trecut de atâtea ori. Nu voi 
împrumuta metodele de ieri; şi vă voi spune pentru ce. Acele se iau când nu 
are cineva autoritatea morală; iar aceasta nu mi-o poate lua nimeni (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

D-le preşedinte şi d-lor deputaţi, îmi pare bine că a venit momentul 
când răspunsul meu nu deranjează pe d. deputat Xeni. Da, cuvintele pe care 
le-am rostit sunt ale mele şi-mi place să-mi aduc aminte de momentul când le
am rostit. Nu se întreabă d. Xeni, de ce a trebuit să vorbesc aşa în acel 
moment? În ce Cameră vorbeam şi ce primejdie ameninţa presa, de a trebuit 
s-o apăr eu? 
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Dar cum n-am venit eu aici ca să înduşmănesc, era la votarea 
Constituţiei, eu nu vreau să spun care era acea Cameră, din ce parte veneau 
ameninţări şi de ce directorii ziarelor au venit şi s-au rugat de mine, pentru a 
scăpa de o lege care se anunţa ameninţătoare, să rostesc aceste cuvinte? Cred 
că toată lumea inteligentă m-a înţeles şi, prin urmare, pot să trec mai departe. 
D. Xeni s-a întrebat ce măsuri am eu în vedere, dacă nu toată presa, dar o 
anumită presă, sau şi presa cea mai bună în anume momente, ar avea o 
atitudine care ar atinge interesele esenţiale ale ţării? 

O-lor, eu nu mă ascund. Dacă eu aş avea să aleg, într-un moment când 
interesele esenţiale ale ţării ar fi în joc ... 

D. Gr. L. Trancu-laşi: În jos. 
D. profesor N. Iorga: Este aşa de delicată întreruperea! Corespunde cu 

delicateţa sufletului d-voastră. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Văd pe tatăl, văd pe fiul, dar nu văd pe Sfântul 

Duh. 
D. profesor N. Iorga: Vă cunosc şi într-un fel, şi în altul. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Şi eu pe d-voastră. Şi la Constituţie, şi acum. 
D. profesor N. Iorga: Mulţumesc Aţi terminat? Pot continua? 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Eu nu întrerup ca d-ta. 
D. profesor N. Iorga: Prin urmare, dacă interesele ţării ar fi în joc 

într-un anume moment şi eu aş avea să aleg între cea mai perfectă legalitate 
pentru ruina ţării şi trecerea, în împrejurări extraordinare, peste legalitate 
pentru a mântui ţara ... 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Dar care sunt împrejurările extraordinare? 
D. profesor N. Iorga: ... eu aş prefera să-mi isprăvesc bătrâneţele în 

temniţă, mântuind ţara mea, decât să îngenunchi înaintea unei măsuri de 
ordine obişnuită, atunci când soarta întreagă a ţării mele ar fi în primejdie 
(Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile mqjorităţii). 

Dar eu nici odată, o spun foarte hotărât, tragă ori cine orice consecinţă, 
n-aş consimţi să fiu asasinul legal al patriei mele. Asta nu! (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Însă, dacă d. Xeni a văzut, în manifestul menit să cheme pe toţi cetăţenii 
ţării la conştiinţa greutăţilor neobişnuite ale ceasului prin care trecem, dacă d. 
Xeni a crezut că descopere, într-un pasagiu ... 

D. Al. Otetelişanu: Dar care este primejdia? Să o ştim şi noi! (Protestări 
energice din partea majorităţii, strigăte de jos). 
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D. profesor N. Iorga: Nu se întrerupe o frază rară a şti unde se mântuie. 
Prin urmare, dacă d. Xeni crede că acolo este o ameninţare, în sensul că 

se pregătesc măsuri ilegale contra presei, se înşeală. Şi iată de ce se înşeală. 
Era vorba de injuriile şi de calomniile pe care le-am răbdat. Nici odată n-a 
fost om politic şi n-a fost guvern în România care să fi răbdat, în 7 luni de 
zile, atâtea injurii şi atâtea calomnii câte le-am răbdat, fără ca din partea mea 
să fi fost lovit unul singur din calomniatori şi dintre răspânditorii de injurii. 
Dar aceasta este una. 

În momentul însă când întreaga viaţă economică şi financiară a ţării este 
în joc, şi când ziare servind anumite scopuri răspândesc ştiri care ar aduce 
ruina ţării, sub acest raport, lucrurile se schimbă. Măsurile care s-au luat nu 
au fost măsuri de răzbunare politică, au fost măsuri de asigurare a liniştei 
acestei ţări, în momentul când totul se putea prăbuşi în domeniul financiar şi 
economic. 

Iar în ce priveşte pretinsa ameninţare, o spun foarte lămurit: nu pe 
ascuns şi prin poliţie, ci înaintea d-voastră a tuturor, aş aduce, cerându-vă 
votul - şi nici un om cu iubire pentru această ţară nu mi l-ar putea refuza - aş 

cere apelul nominal ca să ştiu cine primeşte şi cine refuză, aş aduce înaintea 
d-voastră, a tuturor, măsurile legale care ar lovi pe agenţii revoluţiei care, 
ascunşi la spatele ordinei burgheze, cu ştiinţă - iar câţiva inconştienţi sunt fără 
această ştiinţă - periclitează însuşi mersul liniştit al lucrurilor ţării, într-un 
moment când avem chestiuni de a căror rezolvare atârnă însuşi viitorul acestei 
ţări. 

Cu presa nu se poate vorbi în această Adunare. Aş dori să găsesc un loc 
în care să pot vorbi cu dânsa, aşa cum am vorbit totdeauna, apărând, 

împotriva tuturor guvernelor de până acum, drepturile ei intangibile. Şi 

atunci, dacă aş avea înaintea mea presa onestă şi patriotică a acestei ţări, i-aş 
spune: „păziţi-vă ca, lovind într-un guvern care nu merită, în credinţa mea de 
om cinstit aceste atacuri, să nu loviţi în însăşi acea legătură de disciplină şi de 
ascultare de puterile Statului, fără care orice societate omenească se năruie 
(Aplauze prelungite şi îndelung repetate. Ovaţiuni de pe băncile majorităţii). 

C. Xeni nu s-a lăsat: 

D-lor deputaţi, e de neînţeles însă ca d. prim-ministru să dea la Paris un 
interviu ziarului „Figaro", pe care îl reproduce în întregime ,,Neamul 
Românesc". 
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D. profesor N. Iorga: Nu este un interviu dat ziarului ,,Figaro", este 
impresia unei conversaţii şi orice om inteligent înţelege deosebirea. La Paris 
nu am dat nici un interviu, decât declaraţia scrisă care a fost reprodusă în 
toate ziarele franceze. Restul este interpretarea personală, foarte inteligentă, a 
unei conversaţii făcute cum grano salis şi care trebuie înţeleasă cum grano 
salis! 

D. C. Xeni: O-lor deputaţi, orice vină se poate aduce unui ziarist francez 
şi încă de la o gazetă pur intelectuală, dar că nu este în stare să priceapă o 
conversaţie cu d. Iorga, vă rog să mă slăbiţi! (Ilaritate, aplauze pe băncile 
Partidului Naţional Liberal. Zgomot. întreruperi, pe băncile majorităţii). 

D-lor deputaţi, în ziarul „Figaro" a apărut o impresie, dacă vreţi, a unui 
ziarist francez care a avut onoarea să vorbească cu d. prim-ministru şi 

conversaţia cu d. prim-ministru, totdeauna agreabilă şi scânteietoare, a fost 
aşa de exact reprodusă în ziarul „Figaro", încât „Neamul Românesc" de ieri o 
reproduce in-extenso (Ilaritate, aplauze pe băncile Partidului Naţional 

Liberal). 
D. profesor N. Iorga: Extraordinar! 
D. C. Xeni: Ce se spune în ziarul „Figaro"? Şi de sus până jos este 

aceeaşi notă: d. Iorga vede situaţia în Ţara Românească în culori mai mult 
decât trandafirii. Şi spune ziaristului francez că Ţara Românească este mai 
puţin atinsă de criză şi suferinţă, că hambarele sunt arhipline, că oamenii nu 
mai au ce face cu bogăţiile ... 

D. profesor N. Iorga: E foarte adevărat. 
Voci de pe băncile majorităţii: Nu este adevărat? 
D. C. Xeni: ... şi, d-lor deputaţi, ca să agrementeze această foarte 

optimistă declaraţie, d-sa, cu pitorescul acela încântător al geniului său, 

vorbeşte de casele frumos văruite, de grădinile pline de flori. Este o adevărată 
încântare sufletească să citeşti acel interviu. 

D. profesor N. Iorga: Unde aţi citit d-voastră aceasta 1? 

NOTE 

I. Discuţia a continuat pe un ton acru cu Gr. Trancu laşi. Acesta spusese că l-a 
interpelat pe ministrul de Finanţe în legătură cu neplata pensiilor, care „a avut 
îndrăzneala" ... N.I.: „Domnule preşedinte, nu se poate întrebuinţa un asemenea 
limbaj ... Cuvântul este neparlamentar". Gr.T.I. insinuase: „dictatura îşi arată 
colţii şi colţii trebuie scoşi din faşe". N.I.: „Eu vă doresc succes în noua dvs. 
profesiune de dentist politic pe care aţi îmbrăţisa-o". 

186 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Şedinţa din 23 noiembrie 1931 

Dispută cu Gheorghe Tătărescu 

D. G. Tătărescu: ... Şi d. prim-ministru Iorga, în ultima consfătuire a 
majorităţilor de acum câteva zile, a spus şi a exclamat: „După mine, haosul!" 

Să-mi fie îngăduit, din partea d-lui prim-ministru Iorga, să fac o 
reflecţie. Mulţi dintre noi citind această exclamaţiune şi căutând să pătrundă 
gândul impenetrabil al d-lui prim-ministru, ne-am întrebat: ce a vrut să spună 
d-sa: „după mine haosul" sau: „prin mine haosul"? (Ilaritate. vii aplauze pe 
băncile Partidului Naţional Liberal). 

Rămâne, d-lor, ca timpul şi un viitor, apropiat desigur, să lămurească 
această enigmă. În orice caz s-a zis: un curent în contra partidelor politice. 

D. profesor N. Iorga: D-le Tătărăscu, am un ajutor preţios: o carte care 
se cheamă George Tătărăscu, Le regime electoral et parlementaire en 
Roumanie. 1912, cu o foarte frumoasă dedicaţie, carte de care o să mă ocup 
când vă voi răspunde (Ilaritate. aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: D-lor deputaţi, eu mulţumesc cu recunoştinţă d-lui 
profesor Iorga că a păstrat între zidurile bibliotecii sale şi un modest op al 
primei mele tinereţi. Şi rog pe d. prim-ministru să creadă că n-am nimic de 
temut, fiindcă eu, d-le prim-ministru, nu mi-am schimbat niciodată părerile şi 
am mers totdeauna pe drumul idealismului meu din tinereţe (Aplauze pe 
băncile Partidului Naţional Liberal). 

D-lor, s-a zis: un curent împotriva partidelor politice. Şi examinând 
această justificare, voiu căuta să distrug câteva erezii şi în acelaşi timp să 
înlătur şi câteva legende otrăvite cu care se caută de câtăva vreme să se 
intoxicheze opinia noastră publică. 

Le-a plăcut amatorilor de senzaţional din ţara aceasta să importe de 
dincolo de fruntarii formule noi politice şi să transplanteze în această placidă 
Ţară Românească curente şi doctrine formulate şi înfiripate sub varii 
latitudini geografice. Printre aceste curente este şi partidofobia, ura contra 
partidelor politice 

D-lor deputaţi şi d-le prim-ministru, nu eu voi apăra partidele de unele 
excese, de unele erori, de unele scoborâri pe care le pot înregistra în viaţa lor, 
ca orice alcătuire omenească. Întrebarea este dacă aceste erori, dacă aceste 
excese, dacă aceste scoborâri chiar, pot justifică concluzia noilor doctrine 
care reclamă distrugerea partidelor şi eliminarea lor din viaţa noastră 
constituţională. Iată întrebarea. 

D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie să vă răspund şi eu. 
D. G. Tătărescu: V-aş ruga la urmă, fiindcă, vă mărturisesc, mi-e foarte 

agreabil să vă ascult, dar n-aş putea continua în condiţiile acestea. 
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D. N. Iorga: Când am declarat eu că partidele sunt inutile? Care eu 
însumi am unul şi care n-aş fi avut nici un motiv? Aveţi dovada? Vă rog să 
mi-o serviţi. Eu v-am spus: partid de doctrină şi de unire pentru scopurile 
ţării, da; partid pentru exploatarea bugetului, cu orice nume, nu! (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: D-lor deputaţi, să mă ierte d. prim-ministru, mi se pare 
intempestivă întreruperea d-sale. Eu analizez un curent, o doctrină nouă şi în 
acelaşi timp manifestări îndeobşte cunoscute de opinia publică. N-am spus 
nimic de d-voastră, nu pricep de ce aţi intervenit imediat. Poate aveţi ceva să 
vă reproşaţi? 

D. N. Iorga: Sunt plin de păcate! (Ilaritate). 
D. G. Tâtărescu: Fiindcă altminteri, de, ce aţi sărit, imediat să 

protestaţi? 

D. N. Iorga: Fiindcă vă uitaţi perseverent la mine. 
D. G. Tătărescu: Nu, era o atitudine în legătură cu cartea pe care o aveţi 

în mână. 
D. N. Iorga: Bine, am s-o pun deoparte. 

Continuă dialogul polematic. acum pe tema conversiunii datoriilor agricole 

... Când d. profesor Iorga a constituit guvernul său şi s-a aşezat pe acea 
bancă ... 

D. profesor N. Iorga: Unde stă foarte bine! 
D. G: Tătărăscu: ... d. prim-ministru Iorga a cetit în faţa Parlamentului 

de atunci declaraţia ministerială, care constituie un fel de Magna Charta, un 
fel de bază de program, o anunţare a tuturor reformelor şi a tuturor 
soluţiunilor pe care trebuia să le execute cu prilejul guvernării sale. 

D. profesor N. Iorga: D-le Tătărăscu, eu te-aş întrerupe, dar, cum văd 
că d-ta nu primeşti decât numai întreruperile subsecretarilor de Stat, aştept să 
mă fac subsecretar de Stat şi atunci am să te întrerup. Dar până atunci, pentru 
că nu-mi dai voie, eu tac. Te aştept la sfârşit şi cum mi-o fie mie, şi cum ţi-o 
fi d-tale, atunci, vom vedea! (Ilaritate). 

Voie la dumneata ca la Banu Ghica! 
D. G. Tătărăscu: O-lor, ce cuprinde această declaraţie ministerială care 

enumără toate proiectele de legi, toate soluţiile specifice şi toate formulele pe 
care trebuie să le aplice guvernul d-lui prim ministru Iorga? 

A veţi aci, în această declaraţie ministerială, soluţiuni pentru programul 
economic, soluţiuni pentru programul financiar, soluţiuni pentru programul 
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cultural, pentru toate compartimentele vieţii Statului. Vă rog să recitiţi, d-lor, 
această declaraţie ministerială. Nu veţi găsi nici un singur cuvânt referitor la 
soluţionarea chestiunii datoriilor agricole. (Aplauze prelungite pe băncile 
Partidului Naţional Liberal; Întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Acestea sunt lucruri care se fac fără să le anunţi, 
dacă te gândeşti la creditul ţării, iar nu să le anunţi, ca pe urmă să nu le faci! 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: Cred că susţinerea d-lui prim-ministru este nefondată, 
fiindcă d. ministru de Finanţe a anunţat acest proiect de lege şi d. subsecretar 
de Stat de la Domenii, în urma sa, cu cel puţin o lună şi jumătate înainte ca să 
fi venit cu acest proiect. Eu înţeleg„. 

O voce de pe băncile majorităţii: Nu era pus la punct. 
D. G. Tătărescu: „ .. poate aveţi dreptate. Dar n-aţi fost consecvenţi cu 

acest principiu. În orice caz, conversiunea datoriilor agricole, anunţată într-o 
declaraţiune ministerială, sub formă principială, nu putea să fie un act de 
zdruncinare de credit. 

Dar în orice caz, d-lor deputaţi, vă rog, cercetaţi care este în această 
declaraţie ministerială partea aferentă la datoriile agricole. Iată ce a citit d. 
prim-ministru Iorga. 

„Cercetarea prin controlul la faţa locului a condiţiunilor care au făcut 
din ţărani şi din cele mai interesante clase orăşeneşti robii unei caste de 
cămătari, operând în voie" ... (aplauze pe băncile majorităţii) şi a unui comerţ 
de bancă, total nesupravegheat, până acum" (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Foarte bine! 
D. G. Tătărescu: Prin urmare, ţărani robiţi de bănci ş1 de cămătari. 

(Aplauze pe băncile majorităţii) . 
Voci de pe băncile majorităţii: Aşa este! 
D. G. Tătărescu: Problema datoriilor agricole pusă în toată acuitatea şi 

tragedia ei. 
O voce de pe băncile majorităţii: De d. Iorga. 
D. G. Tătărescu: Soluţiunea, „punerea la îndemâna datornicilor, de 

toate clasele, a unui onest credit mărunt, de care sigur au nevoie" (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Da! Da! Conversiunea, cum o anunţăm noi, este 
tocmai aceasta: ajutarea fiecărui ţăran dintre cei mici - acesta este creditul 
mărunt - iar nu pentru acei care au nevoie de conversiune, pentru a converti 
ce ştim noi! (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Credit pentru 5 ha, 
nu pentru altceva. (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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D. C. I. C.Brătianu: Dacă agricultorii sunt utili ţării, de ce nu-i ajutaţi 
pe toţi, nu numai pe cei cu 5 ha? 

D. profesor N. Iorga: Cel cu 5 ha n-a avut minte să se gospodărească; 
iar cel cu atâtea hectare trebuia să aibă minte să se gospodărească. (Aplauze 
pe băncile majorităţii) 

G. Tătărescu amintise diferite soluţii de redresare, între care despăgubirea 
creditorilor prin obligaţiuni ale unui institut central 

D-le Tătărescu, soluţiunile se caută în nevoile ţării, iar nu în arhivele 
d-voastră (Aplauze puternice pe băncile majorităţii şi pe mai multe alte 
bănci). 

D. G. Tătărescu: Voi conchide imediat. .. 
O voce: În conferinţa d-lui Argetoianu, de acum 3 ani, s-a indicat 

această soluţie. 

D. G. Tătărescu: Pe de altă parte, un membru al majorităţii, d. 
Stănoiu, a propus în această Cameră, conversiunea tuturor datornicilor 
agricoli; propunerea constituie unul din principiile de bază ale actualului 
proiect, care adoptă convertirea de plin drept a tuturor debitorilor posedând 
până la 5 hectare, dacă nu mă înşel... 

D. profesor N. Iorga: Dacă nu te înşeli; apoi vezi, dacă te grăbeşti. 
D. G. Tătărescu: ... şi nu mă înşel. Or, iată ce spunea guvernul, prin 

glasul autorizat al d-lui ministru Ionescu-Şişeşti, ca răspuns la propunerea d
lui deputat Stănoiu ... 

D. profesor N. Iorga: Care se grăbise (Ilaritate). 
G. Tătărescu: ,,Întreaga datorie nu se poate converti şi nici nu trebuiesc 

convertite toate datoriile". Iată ce spunea d. ministru Ionescu-Siseşti, în 
numele d-voastră - „nu trebuiesc convertite toate datoriile, pentru că sunt 
unele din ele care au o altă origină decât exploatarea". 

D. profesor N. Iorga: Sigur! 
D. G. Tătărescu: „Noi nu putem să convertim datorii care au drept 

origină risipa şi luxul". Iată ce spunea d. ministru Ionescu-Şişeşti. 
D. profesor N. Iorga: Sigur! (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. G. Tătărăscu: Apoi, d-le prim-ministru, dacă ziceţi „sigur", cum 

puteţi d-voastră - şi vă rog să observaţi că nu prejudec părerea pe care o are 
partidul în chestiunea aceasta, dar stau pe terenul logicei - cum puteţi pe 
deoparte să convertiţi datoriile tuturor datornicilor până la 5 hectare şi în 
acelaşi timp să voiţi să examinaţi origina acestor datorii?! (Aplauze pe băncile 
Partidului Naţional Liberal). 
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D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie, noi nu ne-am gândit un singur 
moment să socotim că orice datorie a unui ţăran este datorie de caracter 
agricol. Va fi cercetare şi discriminare şi se va vedea care sunt datorii agricole 
şi care nu. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii. Aplauze ostentative pe 
băncile Partidului Naţional Liberal). 

După ce G. T spusese că guvernul e animat de ... dorul de inovare, 
unit cu neputinţa în creare" 

Dorul de inovare vă transportă, d-le prim-ministru, la o legiferare de 
fantezie; neputinţa în creare vă scoboară la o legiferare de plagiat. 
(Întreruperi pe băncile majorităţii). Iată ce caracterizează toate reformele 
anunţate! 

D. Al. Radian, subsecretar de Stat la ministerul Agriculturii şi 

Domeniilor: Am plagiat soluţiile de la Măldăreşti 1 ?! (Întreruperi pe băncile 
Partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: D. Radian, care este subsecretar de Stat, mi-a 
trecut mie dreptul d-sale de a vă întrerupe. 

Eu vă voi declara un lucru: noi nu avem nici o pretenţiune, nici la 
genialitatea colectivă, nici la cea individuală. Noi am venit în momentul când 
d-voastră, chemaţi cu toţii de M. S. Regele, ca să faceţi un Minister de salvare 
naţională, v-aţi dat în lături (zgomot, întreruperi pe băncile Partidului 
Naţional Liberal). A rămas d. Titulescu. Dar şi d. Titulescu s-a dat în lături. 

Atunci am venit noi să facem, ca nişte oameni mediocri, cu mijloace 
obişnuite, ceea ce puteam face. 

Mâine veniţi d-voastră, cu genialitatea d-voastră, personală, colectivă, 
veţi face mai bine, şi vă vom aplauda (Aplauze prelungite şi îndelung repetate 
pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: D-le prim-ministru, dacă era vorba numai să executaţi 
ceea ce concep alţii şi ceea ce gândesc alţii, şi ceea ce soluţionează alţii, 
atunci era mai bine să lăsaţi locurile ce ocupaţi proprietarilor acestor idei şi ai 
acestor soluţii! (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile Partidului 
Naţional Liberal; strigăte de „ bravo''). 

D. profesor N. Iorga: A veţi un aer de tribun, care mă intimidează. 
D. G. Tătărescu: Şi, mai ales, d-le prim-ministru, nu era nevoie de o 

formulă de guvern excepţională care, cum voi dovedi îndată, cuprinde şi 

ameninţări şi primejdii pentru liniştea, pentru viitorul acestei ţări! 
D. profesor N. Iorga: O salvaţi d-voastră. 
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D. G. Tătărescu: ... Nu, nu era nevoie să veniţi cu această formulă! Dar, 
d-lor deputaţi, nu pot să închei această expunere fără să vorbesc şi de 
metodele practicate de către guvernul „ritmului nou", de către guvernul d-lui 
profesor Iorga. 

Când s-au aşezat pe acele bănci, exponenţii regimului au spus şi au 
confirmat de atâtea ori: „vom face să bată peste această ţară un suflu nou; 
vom introduce metode şi practici noi în viaţa Statului nostru. Guvernăm rară 
partid şi împotriva spiritului de partid, vom reface moravurile acestei ţări". 

Iată ce aţi declarat ieri, iată ce declaraţi azi, iată ce veţi declara desigur 
cât timp veţi sta pe acea bancă. 

D-lor deputaţi, ce sunt aceste metode? Unde s-au cristalizat ele? Ce este 
acest suflu nou? Ce sunt aceste practici noi în viaţa Statului nostru? 

Voi trece cu vederea primele inovaţiuni ale unor departamente, primele 
debuturi ale guvernului; voi trece cu vederea interzicerea, săvârşită la unele 
departamente, a fardului şi a pudrei de pe buzele şi obrazul dactilografelor; 
voi trece cu vederea chiar această măsură eroi-comică, care a fost dezbătută 
aici, în această Cameră şi potrivit căreia s-a interzis accesul la departamentele 
şi autorităţile publice, parlamentarilor. 

D. profesor N. Iorga: D-lor deputaţi, fac apel la d-voastră toţi. Dacă veţi 
mai găsi o ţară de pe lume în care ministerele să nu poată lucra, invadate de 
oameni care nu au nimic de cerut, atunci măsura este eroi-comică. Iar dacă 
nu, felul de a combate un om bătrân şi serios cu astfel de mijloace, acela este 
eroi-comic (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: D-le prim-ministru, îmi pare rău că vă supăraţi ... 
D. C. I C. Brătianu: D-le prim-ministru, am fost la primul ministru al 

Franţei, la d. Laval, care se întorcea din străinătate, din Statele-Unite. Erau 50 
de persoane în anti-camera lui, în momentul când era mai ocupat. Ei bine, nu 
a trimis pe nici unul acasă, fără să-i dea audienţă şi fără să-l asculte (Aplauze 
pe băncile Partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Sâmbăta trecută am stat de la ceasurile l O până la 
ceasurile 4 şi aşa stau în fiecare sâmbătă şi primesc şi pe cel din urmă 
cerşetor, dar în ceasuri în care nu lucrează funcţionarii şi în odaia unde nu 
lucrează funcţionarii, iar aceia care au fost în casa mea ştiu că eu nu mai am 
casă, fiindcă de dimineaţă până la miezul nopţii, orice deputat, orice senator, 
orice om care are ceva de cerut, vine de-a dreptul la mine. Dar, să prefac 
ministerele, sau să tolerez să fie prefăcute într-o cafenea, pentru orice pierde
vară, aceasta nu! (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 
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G. T discută colaborarea N Iorga - C Argetoianu 

... astfel d. subsecretar de Stat Munteanu-Râmnic, simpaticul subsecretar 
de Stat de la Interne, cu prilejul unui banchet care a avut loc imediat după 
alegeri, spunea că .,ceea ce îi trebuie d-lui prim-ministru acum este un mare 
partid". Însuşi d. ministru Argetoianu, care probabil că vrea să fie pentru 
prima oară de acord cu d. prim-ministru, iarăşi cu prilejul unui mare banchet a 
declarat: „ne trebuie un partid". 

D. profesor N. Iorga: Vedeţi la ce mijloace meschine - iertaţi-mi 

cuvântul - recurgeţi d-voastră (Zgomot, întreruperi pe băncile Partidului 
Naţional Liberal). 

D. G. Tătărescu: Nu primesc de la nimeni asemenea calificative. 
D. profesor N. Iorga: Dacă nu vă place cuvântul .,meschin", pentru a nu 

supăra pe d. Tătărescu, înlocuiesc cuvântul „meschin·', care n-am ştiut că nu 
este parlamentar, cu „mijloace uşoare". La ce mijloace uşoare recurgeţi. 

D. G. Tătărescu: Chestiune de concepţie şi de apreciere. 
D. profesor N Iorga: Când aţi vorbit de neînţelegeri între mine şi d. 

Argetoianu, dacă aceste neînţelegeri ar fi fost, dacă n-ar fi fost vorba de 
dorinţa amândurora de a găsi formula cea mai potrivită, eu n-aş fi stat un 
moment la locul unde stau, unde m-au adus nevoile ţării, pentru a suferi ceea 
ce sufăr şi în această şedinţă. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: O-lor deputaţi, trec mai departe. Ziceam că însuşi d. 
ministru Argetoianu a declarat cu prilejul unei festivităţi, că are nevoie de un 
mare partid. Aţi crede, fiindcă aceste două declaraţiuni au fost făcute cu 
prilejul unor agape, că au fost simple efuziuni lirice cari preced de obicei 
bunele digestii! Nu, d-lor, erau declaraţii care anticipau executarea unui 
program, a unui program care trebuia realizat mai târziu şi care se poate 
preciza în câteva cuvinte: ,,prin ajutorul guvernării, reconstituirea partidului 
d-lui profesor Iorga''. (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal). 
Fiindcă imediat după alegeri, prefecţii regimului şi mai cu deosebi prefecţii 
d-lui prim-ministru, fiindcă aici se va supăra sau nu d. prim-ministru, eu 
trebuie să declar că există prefecţii d-lui prim-ministru şi prefecţii d-lui 
Argetoianu şi la spatele acestor prefecţi de prima linie sunt şi alţi prefecţi ... 

D. profesor N. Iorga: Există amicii d-voastră pe care i-am ţinut din 
cauza unei tovărăşii pe care am crezut-o aşa cum fac eu tovărăşiile. (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 
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G. T. formulează noi acuze 

Dacă aş fi un om rău, v-aş împacheta câteva mii de partizani ai d
voastră, pe care i-am numit fiindcă erau partizanii d-voastră, şi vi i-aş trimite 
la club. Dar nu vreau s-o fac. 

D. Nichifor Robu: Oamenii d-voastră se plâng că nici şeful d-voastră de 
la Rădăuţi n-a putut pătrunde în comisia interimară şi tot liberalii terorizează 
judeţul. 

D. G. Tătărescu: Ceea ce rămâne însă definitiv câştigat este că aveţi un 
partid, practicaţi, orice aţi spune, o politică de partid şi există o politică de 
partid la baza guvernării d-voastre, şi dacă bate un suflu nou, apoi nu bate 
decât suflul ipocriziei. 

D. profesor N. Iorga: D-le Tătărăscu, .,meschin" nu este parlamentar, 
„ipocrit" este. Şi în materie de vocabular aveţi două (ilaritate. aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: Eu, d-lor deputaţi, ţin să vă amintesc că am fost, 
împreună cu toată generaţia mea, cândva, elev al d-lui profesor Iorga, şi de 
aceea vedeţi că accept unele lucruri pe care nu ar trebui să le accept (Aplauze 
pe băncile Partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Aceasta nu merită aplauze. 
D. G. Tătărescu: Dar, d-lor deputaţi, dacă guvernul nu poate stăpâni 

nici una din problemele care frământă astăzi ţara noastră, dacă el nu poate 
soluţiona nici una din nevoile care paralizează viaţa noastră economică, 

guvernarea aceasta creează două noi ameninţări; realizează două puncte noi, 
desigur acestea neanunţate în programul „ritmului nou": întărirea curentelor 
de destrămare şi descoperirea sistematică a Coroanei (Aplauze pe băncile 
Partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Mai bine a acoperi, decât a nu o recunoaşte. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Armand Călinescu: Recunoaşteţi atunci că descoperiţi Coroana? 
D. profesor N. Iorga: Nu, daţi-mi voie, o descoperă, ştiţi cine? Cine nu 

are suprafaţă (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. Armand Călinescu: Dacă prin suprafaţă trebuie să înţeleg tăria 

legăturilor cu masele profunde, atunci recunosc că descoperă Coroana acei 
care nu au suprafaţă. 

D. profesor N. Iorga: Vă las d-voastră masele cele mai profunde. Eu mă 
mulţumesc cu suprafaţa ceva mai subţire (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: Eu aşi adăuga: măcar de aţi avea-o şi pe aceea. 
D-lor deputaţi, ziceam şi cred că am să pot continua, d-le prim-ministru, 

căci trebuie să mă adresez d-voastră, nu d-lui preşedinte, ca să pot continua. 

194 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D. profesor N. Iorga: Am devenit tânăr ascultându-te pe d-ta. 

G. T continuă critica guvernului N.Jorga: 

Prin structura lui, regimul acesta nu este un regim de rezistenţă, 

dimpotrivă e un regim de întărire a tuturor curentelor de subminare care se 
altoiesc pe dificultăţile economice şi financiare ale momentului (Aplauze pe 
băncile Partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Înainte, când aveaţi un scandal în fiecare 
săptămână, atunci era un regim de autoritate; atunci, când se devastau 
sinagogile era un regim de autoritate şi acum, când vorbim frumos cu 
oamenii, care au dreptul să fie trataţi ca nişte români cu intenţii patriotice, iar 
nu ţinuţi necontenit sub ciomag, sub puşcă, atunci spuneţi că nu este 
autoritate! A ruinat autoritatea cine a invocat-o în fiecare zi şi nu a exercitat-o 
niciodată (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. G. Tătărescu: O-lor deputaţi, domnul prim-ministru vorbeşte de 
unele manifestări anarhice care pot, evident, avea loc în viaţa oricărui Stat. 

D. profesor N. Iorga: Da, da. 
D. G. Tătărescu: Dar aceste manifestări sunt circumscrise şi se pot 

stăpâni. Mai gravă însă decât aceste manifestări de fapte anarhice, care se pot 
stăpâni cu uşurinţă, este anarhia latentă şi lipsa totală de încredere a ţării 

într-un regim fără de prestigiu şi fără autoritate. Iată primejdia! (Aplauze 
prelungite pe băncile Partidului Naţional Liberal). 

Întărirea curentelor de destrămare şi adăogam: descoperirea sistematică 
a Coroanei. Uzând de toată stăpânirea verbală necesară pentru această 

justificare, voi observa, şi trebuie să observ şi sper să observ, fără să fiu de 
data aceasta întrerupt. .. 

D. profesor N. Iorga: Atârna. 
D. G. Tătărescu: ... că omul cel mai puţin indicat ca să propovăduiască 

guvernele personale era şi este, desigur, d. profesor Iorga. D. profesor Iorga, 
mare istoric al neamului nostru, cel mai mare istoric al neamului nostru ... 

D. profesor N. Iorga: Aceasta nu priveşte Camera. 
D. G. Tătărăscu: D. N. Iorga ştia şi ne putea învăţa şi pe noi, muritorii 

de rând, că guvernele personale - fiindcă sub această denumire le va înregistra 
istoria noastră politică - guvernele acestea personale sunt corosivul cel mai 
puternic al ideii monarhice, căci descoperă sistematic Coroana, la toate 
greşelile, la toate excesele, la toate resentimentele provocate de asemenea 
guverne (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal) . 
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D. profesor Iorga ştia şi ştie şi astăzi că sub ocârmuirea guvernelor 
personale, toate greşelile, toate excesele, toate resentimentele provocate de 
aceste guverne ricoşează asupra monarhului, pe care, pe drept sau pe nedrept, 
opinia publică îl încarcă cu răspunderea tuturor acestor fapte (Aplauze pe 
băncile Partidului Naţional Liberal). 

În sfârşit, d. profesor Iorga, răscolindu-şi imensul său bagaj de 
cunoştinţe şi amintiri, ar fi putut să ne reamintească şi nouă că dacă 

Constituanţii noştri, la 1866, au introdus în Constituţie principiul monarhiei 
parlamentare, a fost fiindcă amintirea guvernelor personale era încă vie şi 

proaspătă în mintea lor şi o înaltă înţelepciune politică a prezidat la opera 
acestor oameni, care au vrut să aşeze monarhia şi dinastia care începea, peste 
convulsiunile, peste violenţele şi peste zguduirile legate fatal de guvernele 
personale (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal). 

Iată ceea ce ştia d. profesor Iorga, iată ceea ce d. profesor Iorga ar trebui 
să comunice d-lui prim-ministru Iorga. 

D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, cer cuvântul, la urmă, în 
chestiune personală, ca să servesc oratorului propriile sale cuvinte. 

NI., în chestiune personală 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, cum aţi văzut, intenţiunea mea, la 
începutul acestui discurs foarte patetic, desigur tot aşa de sincer, dar pentru 
mine total neefectiv, era să ascult în linişte până la sfârşit. 

Şi aceasta din două motive. 
Un motiv este fiindcă eu am dorit de la început ca această Cameră să fie 

cât se poate, fără să dispară deosebirile dintre partide, o Cameră de 
solidaritate naţională, faţă de cele mai mari nevoi prin care de multă vreme a 
trecut ţara. Şi al doilea, atunci când, îndată după ce am primit puterea, fără să 
o fi cerut, şi la capătul tuturor experienţelor care se făcuseră, cel dintâi drum 
al meu a fost să mă duc la toţi şefii de partide să le cer concursul lor pentru 
timpul, mai lung sau mai scurt, cât noi puteam face lucruri, neavând clientelă 
de partid, pe care cred că alţii le-ar fi putut face mai greu. Cel dintâi la care 
m-am dus a fost şeful, absent de aici, regretabil pentru o zi aşa de mare ... 

Voci de pe băncile Pa~tidului Naţional Liberal: Este bolnav. 
D. profesor N. Iorga: Ii urez o grabnică şi definitivă însănătoşire. 
M-am dus întâi la şeful, absent pentru motiv de boală şi o regret adânc, 

al Partidului Liberal, ceva mai vechi, fiindcă este un partid liberal mai nou, eu 
trebuie să fac totuşi o distincţiune, ca unul care nu sunt arbitru şi nu pot 
uzurpa nici într-un sens nici în altul, m-am dus la d. Duca. La toţi, şi la d. 
mareşal Averescu. O zi întreagă am întrebuinţat-o cu aceste drumuri. Cine a 
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vrut să mă primească, m-a primit. Unul n-a vrut să mă primească: mi-a părut 
rău, nu aveam ce face. I-am lăsat o scrisoare. Şi rog pe d. Tătărescu să 
citească scrisorile lăsate în acel moment, ca să vadă dispoziţiunile mele. Şi 
dacă îi face plăcere, pot să vin să arăt, după notele mele, care a fost răspllilsul 
d-lui Duca. Dar nu vreau să pun pe d. Duca într-o situaţie jenantă. 

Pe urmă au venit alegerile. Eu aş fi vrut, o ştiu toţi în această Cameră, 
să se prezinte liste care să împiedice în ţară o frământare care putea fi 
periculoasă. În unele părţi am fost primit întâi, refuzat pe urmă - îmi pare rău. 
Iar Partidul Liberal, de la cele dintâi uverturi în acest sens, a primit. Şi vă 
asigur că în lupta aceasta electorală, am dat recomandaţia următoare: 

,,gândiţi-vă întâi la aliaţii noştri şi pe urmă gândiţi-vă la noi". Şi, de câte ori 
mi s-a cerut, de atunci până acum, să aleg între un liberal şi un amic personal 
al meu - v-o spunea d. Robu - am ales totdeauna pe acel care reprezintă pe 
aliatul meu. 

Eu mă trezesc azi cu o declaraţie de război! Declaraţiile de război se fac 
în anumite forme. Eu l-am întâlnit pe d. Duca; nu mi-a spus nimic despre 
acest atac a fond de train. Am citit presa d-voastră; relativ amabilă. Eu cred 
că atâta lucru mi se datora. Eram vinovat de aşa de mari păcate, ţara este în 
primejdie dacă rămânem noi? Noi cultivăm anarhia şi după noi va fi 
prăpădul? Eu aş fi preferat să vină un partid puternic după noi - este aşa de 
natural. Vedeam că d-voastră aveaţi dorinţa de a ne succeda. Acum, nu ştiu, 
zău, cum v-aş putea da o succesiune aşa de catastrofală. Atunci o ţin pentru 
mine! (Mare ilaritate. aplauze pe băncile majorităţii). Vă declar că după 
discursul d-lui deputat Tătărescu, un om la care, personal, eu ţin foarte mult, 
îl cunosc de atâta vreme - dedicaţia aceasta: „cu iubire şi admiraţiune'' este 
din 1912. 

D. G. Tătărăscu: A rămas întreagă. 
D. profesor N. Iorga: Prin urmare, le păstraţi! 
Afară numai când d-voastră sunteţi de o aleasă politeţă şi eu am avut 

mojicia de a spune că unele argumente sunt „meschine". 
„Meschin" este un cuvânt arab, d-le Tătărescu, şi nu însemnează altceva 

decât „sărac''. Acesta este înţelesul. Dacă l-au deformat alţii în Camera 
românească, nu eu sunt vinovat (aplauze. ilaritate). D-voastră sunteţi un om 
bogat în talente şi tocmai pentru că sunteţi un om bogat în talente, nu voiam 
să vă las să întrebuinţaţi mijloace sărace, care sunt bune pentru un biet om ca 
mine, dar nu pentru d-voastră. Şi de aceea, în interesul d-voastră, vă 
recomandam să întrebuinţaţi argumentele ponderoase pe care eram obişnuit să 
le văd întrebuinţate de d-voastră. Dar eu vă spun: păstrez foarte multă 
simpatie pentru d-voastră. N-am să recitesc trei zile notele stenografice ale 
discursului d-voastră, aşa încât, după trei zile am uitat complet ce aţi spus şi, 
prin urmare, relaţiunile noastre redevin tot aşa de blUle ca şi înainte. 
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Acum, în ceea ce priveşte atitudinea mea faţă de un partid care a mers 
la război alături cu mine, după ce am guvernat două luni de zile - ziua bună se 
cunoaşte de dimineaţă, cum şi ziua rea tot de dimineaţă se cunoaşte - dar două 
luni am fost pentru d-voastră un sfânt cu care poate să meargă cineva alături. 
Şi am fost, deci, alături, din aprilie până în iulie. 

D. Nichifor Robu: Până s-au ales. 
D. profesor N. Iorga: Şi nici în vacanţă n-am fost un om aşa de rău. Dar 

deodată m-am transformat şi o umbră groasă s-a lăsat asupra trecutului meu. 
Eu nu cred însă. Sunt lucruri pe care aparenţele oratorice le creează felul de a 
prezenta o chestiune. De aceea eu, în credinţă că Partidul Liberal îşi va da 
seama de adevăratul său interes, nu mă sperii şi aştept, în orice caz, până se 
va însănătoşi complet d. Duca (ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

Atunci o să văd, nu dacă este nevoie să-mi schimb atitudinea, pentru că eu 
când fac o îndatorire unui prieten nu iau înapoi prietenului ceea ce aş putea 
să-i reiau când prietenul nu e amabil. Şi prin urmare, dumnealor vor rămâne 
în toate comisiunile interimare„. 

D. Nichifor Robu: Vă rugăm să-i schimbaţi. 
D. profesor N. Iorga: Se poate întâmpla un lucru, însă: ca ele să se 

înveţe cu mine. Şi atunci nu sunt eu vinovat (Ilaritate. aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D-lor, din toate acuzaţiunile care mi s-au adus, una, din locul în care mă 
găsesc sunt dator să o resping: pentru că dacă ea ar fi adevărată şi dacă m-ar fi 
convins d. Tătărescu, eu ar trebui să mă duc la Maiestatea Sa, să-l rog să-mi 
primească demisiunea (D. D. Juca aplaudă). D-ta aplauzi, numai că se poate 
întâmpla să nu poţi aplauda şi guvernul care va veni, şi care nu ar fi al 
d-voastră. (Aplauze. ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. D. Juca: Aţi înţeles greşit gestul meu. 
D. profesor N. Iorga: Am înţeles greşit gestul d-voastră. N-are 

importanţă. Nu vă supăraţi. Suntem oameni bătrâni şi supărările căşunează 

neajunsuri. D. Duca n-a putut veni la această şedinţă, fiindcă se va fi supărat 
de ceva. 

D. C. Xeni: Vă rog să credeţi că este bolnav. 
D. profesor N. Iorga: Văd că şi d-ta te superi? (Ilaritate). 
D-lor, din spusele d-lui Tătărescu ieşea că partidele până acum n-au 

descoperit Coroana şi că eu am inventat mijlocul de a descoperi Coroana. 
Acestea sunt lucruri de discutat: întâi, este sau ba adevărat că partidele n-au 
descoperit Coroana? Şi al doilea: am descoperit eu Coroana? 

Vin la partea întâia. Iau din eminenta lucrare a d-lui Tătărescu, care va 
avea plăcere să se vadă tradus în bună românească, cele spuse la pagina 187: 
„Menţinerea ordinei monarhice este o chestiune de existenţă". 
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Mai departe: „Am văzut cum, cu tot principiul teoretic al regimului 
parlamentar, Coroana a fost silită să se coboare în arena politică şi să se 
substituie Parlamentului. Dar aceasta n-a fost fără consecinţe triste: Coroana a 
devenit arbitrul luptelor politice". Vine şi un comentariu al meu, pe care vi-l 
voi citi mai târziu. 

„Totdeauna rămâne o parte nemulţumită, uneori; alte ori unul din 
partidele în luptă, fie stânga, fie dreapta, se impacienta şi găsea că judecata 
Coroanei zăbovea şi atunci, prin murmure şi cu protestări, se începea o 
acţiune care avea drept scop să forţeze mâna Regelui". 

Şi aici vin la comentariul meu: dacă este cineva monarhic şi dacă 

Regele Carol - d-voastră vorbiţi de Regele Carol I, de gloriosul Rege Carol I 
- era un om care călca necontenit Constituţiunea şi se amesteca în jocul 
natural al partidelor (Mişcări). 

D-voastră o spuneţi, nu o spun eu. 
Atunci, ce face un partid în cazul acesta? Partidul nu se foloseşte de 

greşeala Coroanei. Dar toate partidele au căutat să întrebuinţeze, vechile 
partide, nu acestea noi, să întrebuinţeze Coroana în luptele lor. D-ta eşti mult 
mai tânăr decât mine; dar eu am auzit necontenit urletele partidelor politice 
sub ferestrele palatului (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii). 

Era ca o piaţă acolo şi grilajul de fier care s-a făcut acum este pentru a 
împiedica să nu fie sparte geamurile palatului de manifestanţi. 

Acesta este tristul, aş zice teribilul, adevăr. 
Iar Regele Carol şi Regele Ferdinand au făcut ce au putut în acest infern 

politic, păstrând, în ciuda tuturor, atâta imparţialitate a Coroanei cât se putea. 
Aceasta este partea dintâi. Vă rog. să cercetăm dacă eu am descoperit 

Coroana, dacă eu m-am folosit de Coroană. Fiindcă, vă rog, credeţi d-voastră 
că a te folosi de Coroană este numai atunci când o numeşti sau atunci când -
ceea ce nu am făcut eu - rogi să ţi se dea o situaţiune? Dar nu este a face mai 
rău decât atât, atunci când ameninţi Coroana, începând de la broşura 

baronului de Hahn 1, începând de la pretenţiile la Tron ale generalului Dabija2
, 

începând de la atâtea lucruri pe care, dacă doriţi, dar eu nu voi să o fac, vă 

aduc dosarul complet şi fără să caut în arhivele ministerelor? 
D. C. Xeni: Şi d-voastră aţi făcut-o (Întreruperi pe băncile majorităţii). 
D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie, când veţi fi subsecretar de Stat, vă 

voi permite şi d-voastră să mă întrerupeţi, după exemplul dat. 
D. C. Xeni: Am citit şi memoriile d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Aţi putea să aveţi orice părere despre ele: îmi este 

absolut indiferent. Faţă de d-voastră păstrez sentimente bune. 
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Ştiţi d-voastră, în momentul când d-voastră şi cu d. Stelian Popescu 
opreaţi trăsura înaintea Ministerului de Externe ca să-mi mulţumiţi că în 
alcătuirea Ministerului Take Ionescu eu am stăruit pentru d-voastră amândoi 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. C. Xeni: Inexact, cer cuvântul, d-le preşedinte. 
Voci de pe băncile majorităţii: Jos, jos. 
D. profesor N. Iorga: Lăsaţi-l să vorbească, d-le preşedinte. 
D. C. Xeni: D-le prim-ministru, d-voastră aveţi întotdeauna o 

caracteristică specială, care vă face onoare. În politică sunteţi foarte 
cuviincios cu adversarii şi acest lucru trebuie să-l recunoască oricine. De 
aceea, vă rog să-mi permiteţi, fără supărare ... 

D. profesor N. Iorga: Fără supărare. Eu nu mă supăr de loc, dacă nu-mi 
spuneţi o vorbă groasă (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. C. Xeni: D-le prim ministru, v-am adresat o astfel de vorbă? 
D. profesor N. Iorga: Nu, dar fiindcă atmosfera este aşa. 
D. C. Xeni: Iertaţi-mă, d-le prim-ministru. Am fost cu d. Stelian 

Popescu la d-voastră. Cu toată reputaţia memoriei d-voastră legendară ... 
D. profesor N. Iorga: Şi meritată. 
D. C. Xeni: ... Daţi-mi voie să vă spun că nu aveam de loc, absolut de 

loc, nevoie de sprijinul d-voastră, pentru a mă bucura de stima şi afecţiunea 
lui Take Ionescu. 

D. profesor N. Iorga: A veţi dreptate şi am să rectific imediat. 
D. C. Xeni: Am venit la d-voastră, cum am venit şi în alte dăţi, cu 

sentimente de consideraţie şi de admiraţie ce le aveam; şi de câte ori puteam 
să am un contact cu d-voastră, îmi făcea plăcere să-l am. 

D. profesor N. Iorga: Rectific imediat. O-lor, iată ce a fost, dar îmi pare 
rău că se pierde firul discuţiei ... 

D. C. Xeni: Iar în ceea ce priveşte întreruperea pe care voiam să o fac 
adineaurea, ea avea următorul cuprins: Dacă este adevărat că de-a lungul 
istoriei noastre politice ... 

D. profesor N. Iorga: Aceasta este altă chestie. 
D. C. Xeni: ... Dacă este adevărat că, de-a lungul istoriei noastre 

politice, diferite partide şi diferiţi oameni politici au atacat chiar Coroana, 
atunci când erau nemulţumiţi, în această categorie intraţi şi d-voastră personal 
(Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal, Întreruperi pe băncile 

majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Lăsaţi omul să vorbească, D-voastră vorbiţi prin 
nu ştiu câte porte-voix deodată. 

D. C. Xeni: D-le prim-ministru, au apărut zilele trecute ultimele volume 
din Memoriile3 d-voastră. Sunt unul din aceia care le cumpără imediat. 
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D. profesor N. Iorga: Ce bine faceţi! (Ilaritate). 
D. C. Xeni: Ştiţi ce am găsit în Memoriile d-voastră? 
D. profesor N. Iorga: Ceva care v-a supărat? 
D. C. Xeni: Nu. 
D. profesor N. Iorga: Ceva care v-a plăcut? 
D. C. Xeni: Nu. 
D. profesor N. Iorga: Nici atât? (ilaritate). 
D. C. Xeni: D-le prim-ministru, am găsit discursul d-voastră 1, ţinut la 

.,Dacia'', când M. Sa Regele Ferdinand dizolvase Parlamentul pe care îl 
prezidaţi d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Să veniţi mâine cu discursul şi dacă este un 
cuvânt de ofensă, atunci desigur că eu nu am dreptate. 

D. C. Xeni: Ce ofensă ? 
D. profesor N. Iorga: Dacă este un cuvânt de ofensă în discursul meu 

cu privire la cele de care e vorba aci„. 
D. C. Xeni: D-le prim-ministru, aveţi niţică răbdare. 
D. profesor N. Iorga: Din aceasta sunt făcut eu. 
D. C. Xeni: D-voastră aţi ţinut atunci un discurs în întrunirea de 

protestare din sala „Dacia''. 
D. profesor N. Iorga: Sigur. 
D. C. Xeni: Acel discurs reflectă indiscutabil indignarea d-voastră 

profundă că vi s-a dizolvat Parlamentul. Ştiţi ce-aţi spus atunci la adresa 
Tronului? 

D. profesor N. Iorga: Ia să vedem. 
D. C. Xeni: „. ,,să nu se mire nimeni dacă se vor stropi treptele Tronului 

cu sânge" (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal, protestări pe 
băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: D-le Xeni, fă-i să tacă şi le explic imediat. 
D-lor, avem două chestiuni intercalate; şi după aceia revin la 

d. Tătărescu. Avem chestiunea numirii miniştrilor în Ministerul lui Take 
Ionescu. Eu mă mărturisesc vinovat. Pentru partea a doua, cred că veţi fi 
jenat. Dacă nu veţi fi jenat, nu este paguba mea. 

În partea întâia este foarte adevărat ce spune dumnealui. Într-adevăr 
trăsura s-a oprit înaintea Ministerului şi cineva mi-a mulţumit. Şi tot aşa de 
adevărat este că Ministerul lui Take Ionescu s-a format în casa mea. În casa 
mea. 

Take Ionescu era atât de emoţionat încât îi era greu să-şi formeze 
Ministerul atunci; şi, afară de doi miniştri„. (D. deputat V Dumitrescu-Brăila 
întrerupe) . 

201 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (I 931-1940) 

Da, da, acesta este adevărul. Să declare d. Dumitrescu-Brăila, care 
cunoaşte calităţile eminente ale şefului, său„. (D. deputat V Dumitrescu
Brăila întrerupe). Dar nici nu ştii unde vreau să ajung. 

Calităţile eminente ale lui Take Ionescu le ştii şi dumneata; dar nu este 
un om care, când ia puterea împotriva unei Camere întregi, să nu aibă nevoie 
de un ajutor (Întreruperi). 

Ceea ce e scris în Memorii este absolut adevărat. Dacă d-voastră mă 
credeţi un înşelător, atunci orice discuţiune este inutilă, fiindcă mă ofensaţi. 

A venit la mine şi mi-a spus: iată, cutare şi cutare. În ceea ce priveşte pe 
d. Stelian Popescu, răposatul Take Ionescu a spus: ,,Ce zici? Stelian Popescu? 
Da. ,,Universul''„. Şi ne-am înţeles imediat. 

Şi după aceea a adăugat:„Să punem şi pe Xeni înăuntru". 
Vedeţi, eu vă dau dreptate că el a spus, nu eu. V -am dat toată dreptatea. 

Nu ştiu dacă vă face plăcere. 
Acum, partea a doua. Aci d-voastră comiteţi o gravă eroare şi eu vă rog 

mâine dimineaţă să binevoiţi d-voastră, care sunteţi leal, să veniţi la tribună, 
după ce veţi consulta Memoriile mele şi să-mi arătaţi pasagiul unde se găseşte 
aceasta. Întreaga poveste pe care aţi povestit-o d-voastră, nu există: este 
altceva. 

Când a căzut guvernul Blocului5 
- şi aici sunt oameni cu care am fost 

împreună şi ştiu cum s-au petrecut lucrurile, venind la guvern d. general 
Averescu şi eu bănuind că are intenţiuni de dictatură, atunci, nu în întrunire 
publică, domnul meu, nici într-un articol de gazetă, ci în audienţa pe care am 
avut-o, ca preşedinte al Camerei, la răposatul Rege Ferdinand, am spus că nu 
este bine.„ (întreruperi pe băncile Partidului Naţional Liberal). 

Vă rog, de ce nu sunteţi ca mine, adecă perfect calmi şi loiali faţă de 
cineva care vă vorbeşte sincer şi loial? (Aplauze pe băncile majorităţii); aşa 
nu se ajunge la nici un rezultat. Eu am răbdare nesfârşită: poate să se supere 
cineva, să mă întrerupă, eu revin peste o jumătate de ceas; doar mă cunoşti de 
o viaţă întreagă: nu mă sperie atmosfera Parlamentului, după treizeci de ani 
de parlamentarism. 

Atunci am spus Regelui Ferdinand: E ceva periculos pentru ordinea 
publică; i-am spus, căutaţi în memoriile mele, nu într-o întrunire publică, nici 
într-un articol de gazetă, ci cu ocazia unei audienţe i-am spus: „Dacă 

Maiestatea Voastră, răsturnând un guvern şi dizolvând Camera cu caracter 
popular, instituiţi un guvern de dictatură, atunci sânge va stropi pietrele 
Palatului". În ce sens? În sensul în care la 1888, când a căzut guvernul 
marelui Ion Brătianu şi au fost demonstraţii pe stradă, sânge a stropit pietrele 
Palatului, fiindcă soldaţii de cavalerie ai maiorului Fănuţă au călcat în 
picioare mulţimea. 
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Dacă ar fi fost altfel, Regele Ferdinand mi-ar fi arătat uşa, şi eu aş fi 
fost o canalie. Şi nu permit nimănui, de ori unde ar fi, să creadă că în viaţa 
politică eu am fost un moment canalia care ar ieşi, dacă vorbele d-voastră ar 
corespunde adevărului (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi acum mă întorc la d. Tătărescu. Cum am descoperit eu Coroana, d-le 
Tătărescu? Cum am descoperit-o eu? 

Vedeţi, mă silesc să întrebuinţez toată discreţia. Am tot respectul faţă de 
Suveran, dar concep dinastia altfel. Eu o concep mai întâi sentimental. Eu am 
avut iubire pentru trei Regi; iubire de tânăr faţă de venerabilul Rege Carol I; 
iubire, n-aş îndrăzni să spun, atât de mare este deosebirea între situaţia lui şi a 
mea - iubire de frate pentru Regele Ferdinand - citiţi prefeţele Reginei Măria 
ca să vă daţi seama care era situaţia mea pe lângă Regele Ferdinand, şi am 
avut o iubire de părinte faţă de acela care din fericire stăpâneşte, împotriva 
tuturor intrigilor de ieri şi de azi (Aplauze prelungite pe băncile mqjorităţii, 
care, în picioare, aclamă). 

Dar eu, când iubesc pe Regele, nu închid porţile ţării prinţului 

moştenitor (aplauze prelungite pe băncile majorităţii); iar când prinţul 

moştenitor este un pribeag în lume, eu îmi zdrobesc cariera politică pentru a 
apăra dreptatea Lui (Aplauze, ovaţii. Adunarea aclamă în picioare). 

Ce a fost când s-a întors Regele, nu se discută în Cameră înaintea 
acestor tribune, însemnările mele se opresc în acel moment. Dar va veni 
vremea când voi spune totul, dar ştiţi, absolut totul, şi va fi un moment 
dureros, pe care eu îl întârzii. Îl întârzii din sentimentul de cuviinţă şi din 
sentimentul de milă (Aplauze pe băncile majorităţii). Ce am auzit eu, aceasta 
se va şti mai târziu. 

Eu aveam legăturile mele cu Majestatea Sa. Am fost întrebat, încă de 
aici, din Cameră, înainte de a ieşi Majestatea Sa de aici, am fost întrebat: „ce 
este de făcut"? Şi am spus: ,,Majestate, chemaţi toate partidele sub preşedinţia 
generalului Prezan". Aceasta nu era să încerc a întrebuinţa Coroana pentru 
mme. 

Nu am amintit nimic din trecut, nu am cerut nimic pentru prezent, nu 
am prejudecat nimic pentru viitor. M-a întrebat generalul Prezan: ,,dar rolul d
tale, în noul guvern?" - Acela pe care îl va refuza oricine. Ministerul pe care 
toţi îl vor arunca, eu îl iau". 

Şi am declarat Majestăţii Sale atunci: ,,Oricând Majestatea Voastră nu 
va găsi pe unul mai bun decât mine, eu sunt gata la orice, pentru Majestatea 
Voastră". 

Şi în tot timpul de un an nimeni nu m-a văzut pe mine în calitate de 
pretendent la putere. Doar am spus-o aici, în iunie. Când, retrăgându-se d. 
Mironescu, colegul şi prietenul meu, la a cărui cădere n-am avut nici o parte, 
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o ştie foarte bine, am fost şi eu întrebat ca şi alţii de către Majestatea Sa, am 
spus: ,,Dacă nu se poate un guvern al tuturor, facă Majestatea Voastră un 
guvern de funcţionari. Noi suntem, mai mult sau mai puţin aceasta: guvern de 
funcţionari, de oameni care ne-am pus la dispoziţia Majestăţii Sale, atunci 
când partidele nu voiau să ia împreună răspunderea pentru o situaţie 

catastrofală pe care nu am creat-o eu. Şi atunci când Majestatea Sa s-a adresat 
d-lui Titulescu, d. Titulescu a fost la mine şi i-am spus: „iată scrisoarea mea 
către Maiestatea Sa, vrei să ţi-o citesc"? Mi-a spus: ,,da". I-am citit-o. D. 
Titulescu a adaus: „Dar dacă aş face un guvern de tehnicieni, primeşti să fii 
ministru sub preşedinţia mea"? Am răspuns: ,,foarte bucuros". Şi atunci, la 
scrisoarea aceea am adăugat un post-scriptum în acest sens. Am trimes 
scrisoarea la Palat şi m-am dus la ţară, ca să nu se creadă că eu cer ceva. 

D. Titulescu a încercat timp de zece zile, fără să reuşească, a forma un 
guvern. Şi atunci, am fost chemat într-o sâmbătă; eu socoteam că pentru 
prestarea jurământului ca ministru de Instrucţie, după cum declarasem 
Majestăţii Sale că la orice loc, sub oricine, servesc. Am fost chemat deci 
într-o sâmbătă şi am găsit o discuţie. 

Când a fost să se ducă cineva la d. Maniu ca să se ceară sprijinul 
Parlamentului, m-am dus eu şi am adus hotărârea d-lui Maniu la Palat; 
hotărârea aceasta împiedeca o conlucrare dintre noul guvern şi Parlamentul 
d-lui Maniu. Atunci am cerut voie să mă duc din nou acasă la mine, iar la 
ceasurile şase am fost chemat iarăşi şi mi s-a spus: Nu există o altă 

posibilitate, nici guvern al şefilor de partide, nici guvern al reprezentanţilor 
partidelor, nici guvern Titulescu - d. general Prezan refuzase mai dinainte. 
Cine mai rămâne ? Mi s-a spus: Rămâi d-ta. O iei asupra d-tale? Am spus: 
Este ceasul cel mai greu al vieţii mele; iau o răspundere pentru care nu ştiu ce 
puteri am la îndemână şi nu ştiu întru cât se poate încrede ţara în mine. Şi 
atunci s-a constituit guvernul (semne de nedumerire de pe băncile Partidului 
Naţional Liberal). 

Cum, nu vă pare că este de ajuns? Dar atunci regret că mintea mea, 
probabil de om prea îmbătrânit, nu poate da un răspuns care să satisfacă pe un 
om onest ce se găseşte pe altă bancă decât pe băncile majorităţii. Ca să explic 
mai bine decât aşa nu pot, după cum, ca să fac mai bine de ceea ce am făcut 
până acum, nu pot. 

Şi de atunci, vă rog, am pomenit numele Majestăţii Sale Regelui pentru 
un singur lucru: de câte ori a fost să se atribuie meritele unei acţiuni 

Majestăţii Sale, eu m-am dat în lături şi, da, am făcut ceea ce trebuia să facă 
orice guvern patriotic: să scoată înainte totdeauna, pentru fapta bună, numele 
Suveranului (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Dar a fost vre-o împrejurare când am căutat să descopăr pe Suveran, să 
întrebuinţez numele Suveranului? Dar am eu aerul de aşa ceva? Am eu nevoie 
de aşa ceva? 

D. G. Tătărescu: Îmi daţi voie, d-le prim-ministru. Nici nu mi-a trecut 
prin gând - şi probabil că aceasta se datoreşte că nu am ştiut să mă fac înţeles 
- nici nu mi-a trecut prin gând să spun despre d-voastră că aţi descoperit 
Coroana. Sensul declaraţiei mele a fost cu totul altul. Am vrut să înţeleg că 
prin actele de guvernare pe care le face guvernul, pe care aveţi cinstea să-1 
prezidaţi, printr-un fel cu totul special de a fi al unora„. 

D. profesor N Iorga: Numai un lucru vă rog, nu faceţi retorică; spuneţi 
simplu, cum spun eu. E o chestie de temperament. 

D. G. Tătărescu: Iertaţi-mă, o să fie o calamitate pentru d-voastră„ .. 
D. profesor N Iorga: Vă rog, eu vorbeam aşa acum patruzeci de ani. 
D. G. Tătărescu: Se mai schimbă omul; aţi îmbătrânit şi d-voastră. Nu 

d-voastră descoperiţi Coroana, o descoperă actele guvernului d-voastră. 
D. profesor N Iorga: Am înţeles. 
D. G. Tătărescu: Se întrebuinţează numele Suveranului în acte 

incompatibile cu misiunea Sa. 
D. profesor N. Iorga: Care sunt actele? Numiţi-le. 
D. G. Tătărescu: D-le prim-ministru, convin să vi le comunic d-voastră 

personal. 
D. profesor N. Iorga: Să vă spun de ce să nu o faceţi: sunt un om 

indiscret şi sunt capabil să le spun aci. 
D. G. Tătărescu: Ştiu că toate actele de nedreptate, toate măsurile de 

coerciţiune, tot ce provoacă nemulţumiri şi resentimente în această ţară, nu 
ştiu cum, prin ce mijloace, se trec în faţa opiniei publice la activul Coroanei. 
Iată adevărul (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal, protestări pe 
băncile majorităţii). 

Iată ce am vrut să spun, d-le prim-ministru, iar persoana d-voastră e în 
afară de orice discuţie. 

D. profesor N. Iorga: Iată ce înţeleg eu. 
A se aduce în Cameră un fel de vag zvon, care, fiind vag, este anonim, 

şi a face din aceasta o armă împotriva unui guvern, cred că nu este un lucru 
care nu se cuvine să se facă de reprezentantul talentat şi cu viitor al unui mare 
partid. 

D-voastră mă puteţi acuza, nu pentru felul cum cine ştie cine înţelege 
ce-am făcut eu, ci mă puteţi face responsabil pentru ce am făcut eu. 

Dar un lucru aş îndrăzni să vă spun. Când zic: a îndrăzni, mă gândesc la 
cineva mult mai sus decât noi toţi, nu la relaţiile noastre personale. Nici 
d-voastră nu puteţi fi îndrăzneţ faţă de mine, nici eu faţă de d-voastră. 

205 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Când Coroana va găsi că este descoperită, va afla în acest loc un om 
care pleacă fără nici un cuvânt şi care se duce acasă cu deplină mulţumire că 
este lăsat să-şi isprăvească în mijlocul ocupaţiilor sale iubite o viaţă închinată 
ţării. Dar nu d-ta, nici eu hotărâm dacă, din cauză că descopăr Coroana, eu 
trebuie să rămân sau trebuie să mă duc. Cine are lucrul acesta în seamă se va 
rosti, când lucrul acesta va exisa (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Polemică cu C. Xeni 

D. C. Xeni: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, fiindcă mai ales sub 
guvernul d-lui profesor Iorga chestiunile istorice dobândesc o deosebită 

importanţă, mi-am permis să amintesc onoratei Camere că atacurile la adresa 
Coroanei sau, mai bine zis, ca să întrebuinţez un cuvânt mai eufemistic, 
amestecul Coroanei în discuţiunile de partid nu a fost numai un obicei al 
partidelor vechi şi nu este nici un obicei actual, ziceam că toată lumea, în 
toate timpurile şi-a permis să-şi exprime supărarea la adresa Coroanei, într-un 
moment dat, adresându-i învinuiri mai mult sau mai puţin violente şi că de la 
această regulă nu a făcut excepţie nici onorabilul domn prim-ministru. D-sa a 
contestat, cu violenţa de care vă amintiţi, adineauri ... 

D. profesor N. Iorga: Fără violenţă. 
D. G. Xeni : ... cu violenţă verbală, nu cu violenţă sufletească, căci nu o 

aveţi .... 
D. profesor N. Iorga: Aceasta înseamnă sinceritate. 
D. C. Xeni: ... şi m-a invitat ca om onest, ca mâine, la sumar, să fac 

rectificarea cuvenită. 
D-lor deputaţi, datoriile de onoare se plătesc imediat. 
D. profesor N. Iorga: De acord. 
D. C. Xeni: Nici nu am aşteptat până mâine dimineaţă şi nici pana 

mâine la două. Daţi-mi voie să mă urc la tribună, să nu fac nici un 
comentariu, să-mi justific numai buna mea credinţă, când am făcut 

întreruperea care am făcut-o. 
Iată ce găsesc în Analele Parlamentare. dezbaterile Adunării deputaţilor 

din 15 decemvrie 1923, pagina 31 7. 
D. profesor N. Iorga: Când a căzut guvernul blocului? 
D. C. Xeni: În 1920. 
D. profesor N. Iorga: D-le Xeni, dă-mi voie, nu este fairplay şi iată de 

ce: nu a fost vorba de ce am spus eu la 1923, a fost vorba de faptul că la 
căderea guvernului Blocului, într-o întrunire publică, aş fi spus: este imposibil 
şi catastrofal pentru mine ca om şi ca om politic, că ,,sânge va stropi pereţii 
Palatului". Şi v-am spus: „luaţi Memoriile mele, căutaţi înăuntru şi veţi vedea 
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că este întocmai cum am explicat eu aici". Or, d-voastră veniţi acum - vedeţi 

dacă aceasta este linia dreaptă - veniţi cu 1923. Prin urmare, nu este vorba 
nici de sala „Dacia'', nici de un discurs ţinut atunci ca protestare pentru 
înlăturarea guvernului Federaţiei. Nu este vorba nici de 1920. Dumneata vii 
cu 1923 ! Este o chestiune nouă. Prezint-o şi îţi voi răspunde. N-am nimic de 
ascuns în toată viaţa mea politică. 

D. C. Xeni: Dacă pe lângă celelalte strălucite însuşiri cu care v-a 
împodobit natura, aţi avea şi pe aceia a răbdării„. 

D. profesor N. Iorga: Dacă aş avea-o, m-ar mânca câinii! 
D. C. Xeni: „.aţi fi un om complet. Dar nu aveţi răbdarea necesară 

discuţiunilor parlamentare. 
D. profesor N. Iorga: Dacă n-am învăţat-o eu până acum, crezi că d-ta 

mă înveţi acum? 
D. C. Xeni: Este imposibilă discuţiunea în condiţiunile astea. Vă rog să 

mă ascultaţi cu răbdare. În Dezbaterile Parlamentare din 1923 găsesc 
următoarele şi vă rog să mă ascultaţi până la sfârşit. 

D. profesor N. Iorga: Eu cel dintâi. 
D. C. Xeni: Un deputat luând cuvântul, spune următoarele: 
D. dr. N. Lupu: Care deputat? Numeşte-l. 
D. C. Xeni: D. doctor Lupu. 
D. dr. N. Lupu: Aşa, fii precis. Ce spui „un deputat" ? Ce! eu sunt un 

oarecare, ce! ţi-e ruşine să spui numele meu? (Ilaritate). 
D. C. Xeni: O-lor, vă întreb, dacă se poate justifică ieşirea nervoasă a d-

lui doctor Lupu. 
D. dr. N. Lupu: Cum să nu se poată? 
O voce de pe băncile Partidului Naţional-Liberal: Nu are răbdare. 
D. dr. N. Lupu: Apoi, da, răbdarea, ca toate virtuţile, este monopolul 

Partidului Liberal şi a unui animal, a boului! (Întreruperi. protestări). 
D. C. Xeni: Ce sări aşa, d-le doctor, eu n-am nimic cu d-ta. 
D. dr. N. Lupu: Eu nu sunt anonim, eu sunt personalitate! (Întreruperi. 

ilaritate). 
D. C. Xeni: D-lor deputaţi, iată ce spunea d. doctor Nicolae Lupu, fost 

ministru de Interne, şi iată, ca să fiu complet, şeful Partidului Ţărănesc şi fost 
ministru al Muncii. 

O voce de pe băncile Partidului Naţional Liberal: Şi viitor ministru. 
D. dr. N. Lupu: Şi viitor prim-ministru! (Ilaritate). 
D. C. Xeni: „D-lor deputaţi, partidul ţărănesc, zice d. dr. Lupu, este la 

largul său în a aduce omagii Coroanei"- acelaşi subiect ca şi cel de astăzi - „el 
însă nu are la activul său nici broşura faimoasă a baronului Hahn - de care 
vorbea adineaori d. profesor Iorga - „nici azvârlirea de mere murate„." 
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D. profesor N. Iorga: Foarte adevărat! Aşa eram să pat şi eu, eram 
martor. 

D. dr. N. Lupu: D-le prim-ministru, aveţi răbdare să mă lăsaţi să mă 
răfuiesc eu, pentru că pe mine mă pune în cauză, nu pe d-voastră (Ilaritate). 

D. profesor N. Iorga: Cu cea mai mare plăcere! (Ilaritate. aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. C. Xeni: O-lor, regret că în această Cameră şi la discuţiunea 

Mesajului, când este o chestiune de importanţa aceasta, se pronunţă cuvinte 
ca: bou, răfuială ... 

D. profesor N. Iorga: Cine a spus? 
D. C. Xeni: Aţi auzit cu toţii. D. dr. Lupu (Zgomot. întreruperi). 
D. dr. N. Lupu: O-lor, ilustrul membru al baroului şi extrem de finul 

avocat şi deputat de aici n-o să-mi spună mie că cuvântul bou este o 
expresiune nepermisă şi că a spune: „boul are răbdare", este nepermis. 

D. C. Xeni: O-lor, eu nu pricep deloc enervarea d-lui dr. Lupu (Zgomot. 
întreruperi). Ce fac eu altceva decât să citesc cuvintele d-sale, fără nici un 
comentariu? 

D. dr. N. Lupu: Citeşte, dar ai făcut comentarii (Zgomot, întreruperi). 
D. C. Xeni: O-lor, toată lumea va înţelege poate enervarea persistentă a 

d-lui dr. Lupu. Într-adevăr, d-sa se găseşte, în aceste zile, într-o situaţiune 
specială şi-i vine greu să audă cuvintele acestea ... 

D. dr. N. Lupu: Ce situaţiune specială? 
D. Zamfir Apostol: Nu există! Insinuări! (Întreruperi pe băncile 

Partidului Ţărănesc. zgomot). 
D. dr. N. Lupu: Specială este situaţiunea d-voastră, liberalii, că aleşi pe 

lista guvernului şi lucrând în numele lui, ne-aţi bătut pe noi şi acum vreţi să-l 
bateţi şi pe el. Voi examina eu atitudinea Partidului Liberal, imediat, dacă mă 
forţaţi (Întreruperi. mare zgomot). 

D. C. Xeni: O-lor, eu m-am urcat la tribună fiindcă m-aţi invitat 
d-voastră să mă urc, d-le prim-ministru, şi am spus că am datoria ... 

D. profesor N. Iorga: Eu v-am invitat să lămuriţi cazul de la 1920, iar 
nu să introduceţi alt caz. 

D. C. Xeni: Ascultaţi, vă rog, cu niţică răbdare. 
D. general Cantacuzino-Grănicerul: Dar citeşte odată, dragul meu! 

(Mare ilaritate). 
D. C. Xeni: O-lor, zice d. deputat dr. Lupu: „Partidul Ţărănesc nu are 1 a 

activul său nici fraza celebră, în urma căderii guvernului Vaida, că zidurile 
Palatului vor fi stropite cu sânge„ (Întreruperi. zgomot). Nu zic eu nimic, d
lor, zice d. dr. Lupu (Întreruperi pe băncile majorităţii). 
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D. profesor N. Iorga: Dacă socoţi d-ta că eu pot să păstrez necaz d-rului 
Lupu, pentru un moment în care d-nealui şi-a adus aminte greşit cutare 
amănunt... 

D. C. Xeni: Altă chestie! 
D. profesor N. Iorga: Iar dacă este o intrigă, care aţi cules-o d-voastră 

fiindcă am văzut cine v-a dat aceasta, ce credeţi că eu n-am ochi? (Mare 
ilaritate). Dacă este o intrigă, alegeţi una mai bună. 

Voci de pe băncile majorităţii: D. Iamandi! (Întreruperi. zgomot). 
D. C. Xeni: Mai departe: „Partidul Ţărănesc n-are la activul său nici 

acea declaraţiune din sala „Dacia", de la 28 martie 1920, deci 1920, d-le 
profesor Iorga, prin care se spune, relativ la aceeaşi lovitură de stat - şi acum 
ghilimele, cuvintele d-voastră: „ceea ce s-a făcut este pentru mine o crimă de 
Stat!" Cine o făcuse? Regele care dizolvase Parlamentul! (Întreruperi, 
zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Pentru Dumnezeu, dar în această Adunare s-a 
enunţat principiul firesc, acela că atunci când un partid, prin luptă, ajunge la 
guvern, îşi asumă responsabilitatea mijloacelor prin care a ajuns la guvern. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Xeni: Continuă vorbele d-lui Nicolae Iorga: „Ceea ce s-a făcut 
este pentru mine o crimă de Stat. Vom vedea pe Regele Ferdinand, căruia am 
conştiinţa că l-am servit mai mult de cât orice om politic din România, în 
clipa când această crimă va fi ispăşită de miniştrii care au făptuit-o". 

D. profesor N. Iorga: Iată: care au făptuit-o. Cum o puneţi în seama 
mea? 

D. C. Xeni: Dar în ce postură puneaţi pe Regele Ferdinand, care dizolva 
un Parlament după îndemnul miniştrilor săi? (Întreruperi, zgomot). 

D. Traian Dimitriu-Şoimu: N-a fost bine inspirat d. Iamandi! 
D. C. Xeni: D. dr. Lupu continuă citirea: ,,Vom fi siliţi a cere 

schimbarea Constituţiei", în paranteză „restrângerea prerogativelor regale", 
„care să împiedice asemenea acte". D-lor, eu n-am făcut nici un comentariu. 
Şi vă întreb dacă, vorbind cum am vorbit... 

D. profesor N. Iorga: 1923, d-nul meu, 1923 ! Şi cu totul în alt sens 
decât acela pe care îl atribui d-ta. 

Ar trebui să înceteze odată cu sistemul acesta, ca să vezi pe cineva că 
vine şi-ţi strânge mâna, te asigură de unele lucruri şi două momente mai pe 
urmă vine la tribună şi încearcă unele din acele lovituri, pe care aţi văzut cu 
câtă uşurinţă le înlătură perfecta mea loialitate (Aplauze îndelung prelungite, 
pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. Deutschland, Rumanien und Furst Karl von Hohenzollern, de baron Hahn 
Erdmann ID. A. Sturdza/, Praga, 1875. 

2. GI. Dabija se trăgea din familia lui Dabija vodă al Moldovei. 
3. N .I. a publicat cele şapte volume de Memorii între 1931 şi 1939. 
4. Publicat în Neamul românesc, nr. 245 din 1919. 
5. În urma alegerilor din noiembrie 1919, nici un partid n-a obţinut majoritatea. 

Pentru formarea guvernului s-a format un Bloc parlamentar: Partidul Naţional 
Român din Transilvania, Partidul Ţărănesc dn Regat, Partidul Ţărănesc din 
Basarabia, Partidul Naţinal Democrat, Partidul Democrat al Unirii din 
Bucovina. În fruntea acestui guvern de coaliţie a fost numit gl. Al. Averescu. 

Şedinţa din 24 noiembrie 1931 

Răspunde unei sesizări făcute de deputatul M. Negură 
privind Întârzierea plăţii salariilor 

Exact ceea ce a spus acum d. deputat Negură, exact acelaşi lucru l-am 
spus d-lui subsecretar de Stat Brătescu, acum două zile şi d. subsecretar a 
recunoscut că nu există o regulă în ce priveşte zăbava plăţii salariilor. Dar, s-a 
numit o comisiune care, vă asigur că va lucra repede şi în câteva zile se vor 
fixa normele după care să se facă plăţile, cui să i se dea întâi, sau, dacă nu 
sunt banii trebuitori, în ce proporţie să se dea fiecăruia. Şi pe mine m-au lovit 
permanent atâtea plângeri, cum l-au lovit pe d. Negură. 

În ce priveşte depunerile făcute la Casa de împrumut a corpului 
didactic, fără îndoială că trebuie să se dea oamenilor banii pe care i-au depus 
şi vom căuta, intervenind la Ministerul de Finanţe, ca să se facă dreptate 
cererii d-voastră. Dacă de acolo, de la Casa de împrumut a corpului didactic, 
mi s-ar fi atras atenţia de mai multă vreme asupra acestui lucru, desigur că 
mi-aş fi făcut întreaga mea datorie. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Răspunde unei interpelări a lui A.C. Cuza privind neplata pensiei 
la Iaşi de patru luni de zile 

Daţi-mi voie să adaug la mulţumirile mele pentru felul patriotic cum 
aduceţi d-voastră suferinţele ţării - care mă ating şi pe mine ca şi pe cei mai 
încălziţi pentru dreptatea poporului dintre membrii unei părţi a opoziţiei - să 
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adaug încă un lucru: bugetul de 24 de miliarde este făcut anume pentru aceia 
ca să se poată plăti fiecăruia ceea ce este prevăzut în buget. Dacă în anul 
acesta se întâmplă ceea ce s-a întâmplat este, pe lângă partea de trecut, pe 
care aţi relevat-o d-voastră, şi altceva: s-a făgăduit aşa de mult la toată lumea, 
încât nu se poate plăti fiecăruia în parte (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Răspunde lui I. Mirescu În legătură cu contractul 
pentru aparatele Marconi 

Poate cere orice domn deputat orice dosar, dar nu pot să admit ca, până 
nu se aduc dovezi, să se poată vorbi de afaceri în Ministerul meu şi să se 
poată ataca onoarea unui general al armatei române (aplauze pe băncile 
najorităţii). Iar când cineva vorbeşte de anume persoane care fac afaceri, întâi 
să fie în măsură să le numească, aducând dovezile. 

D.1.1. Mirescu: D-le preşedinte, în mod foarte cuviincios am cerut să mi 
se pună la dispoziţie dosarul, întrucât se vorbeşte de anumite persoane„. 

D. profesor N. Iorga: Nu se aduc zvonuri de stradă, atacându-se fără 
dovezi onoarea oamenilor. 

D. I.I. Mirescu: D-le preşedinte, nu am atacat pe nimeni. Chestiunea 
este publică. 

D. profesor N. Iorga: Să învăţaţi gramatica parlamentară, ca să ştiţi în 
ce condiţiuni se vorbeşte. 

D. I.I. Mirescu: Nu am avut deloc intenţiunea să vă jicnesc şi-mi pare 
rău că-mi puneţi acest lucru în sarcină. 

D. profesor N.lorga: Nu mi-aş permite să atac onoarea dvs. şi nu vă 
permit să atacaţi onoarea colegilor mei. Nu se fac afaceri la Ministerul de 
Război (aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I.I. Mirescu: În orice caz, d-le preşedinte, eu vă rog să interveniţi 
pentru a mi se pune dosarul în chestiune la dispoziţie. 

D. profesor N. Iorga: Asta da, domnule preşedinte, să i se dea toate 
documentele 1• 

NOTE 

I. 1.1.M. amintise că în guvernul G.G.Mironescu s-au purtat tratative pentru 
cumpărarea de aparate de radio în valoare de 400 OOO lei, cu firma Marconi. 
Oficiul central de licitaţii a refuzat oferta, bazându-se pe avizul negativ al 
comisiilor tehnice din Ministerul Armatei. În guvernul actual, avizele au fost 
ignorate şi contractul cu firma Marconi încheiat. 
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Polemică cu Al. Otetelişanu care îl acuzase 
că dorea dispariţia partidelor politice 

D-le Otetelişanu, îmi daţi voie să fac o îndoită declaraţiune: 
Întâi, eu n-am dat nimic scris reprezentanţilor presei străine; eu am avut 

o conversaţiune cu dânşii, am făcut fel de fel de glume, fiindcă nimeni nu mă 
poate împiedica de a păstra şi ca ministru, temperamentul pe care l-am avut 
totdeauna. 

Aşa încât nu este un text autentic şi nu vă puteţi sprijini pe dânsul. 
Mai târziu am învăţat că în contact cu ziariştii din străinătate este mult 

mai bine să se dea un text scris, cum este acela pe care l-am dat presei din 
Paris. 

Prin urmare, nu este un text autentic. 
Al doilea, eu fac deosebirea, pe care am făcut-o şi înainte; deosebirea 

între partide, care sunt un grup de oameni sprijiniţi pe un program, cu dorinţa 
de a folosi ţării - şi eu am dorit totdeauna ca partidele noastre să fie aşa, să 
ajungă să fie aşa - şi între partidele care se găsesc pe bază tradiţională 
românească - care o ştiţi şi dvs. şi o ştiu şi eu - şi prin urmare este inutil s-o 
mai repet. Vă puteţi închipui că nu poate fi vorba de înfometare, atunci când 
este vorba de un partid de idei. 

Partidul de idei poate să nu ajungă la guvern nu ştiu câtă vreme şi nu se 
sfarmă, dar un partid care are în vedere satisfacţiuni bugetare, dacă îl ţii în 
opoziţie o bucată de vreme, evident că se sfarmă .prin înfometare. 

Prin urmare, nu am putut vorbi de partide care reprezintă un crez de idei 
şi un devotament nobil faţă de interesele ţării şi ascultare disciplinată faţă de 
şefii lor. 

Care sunt aşa şi care sunt altfel, nu mă întrebaţi pe mine (aplauze pe 
băncile majorităţU). 

D. Al. Otetelişanu: D-le preşedinte, vă mulţumesc pentru declaraţiunile 
pe care mi le-aţi făcut, nmai că ... 

D. profesor N. Iorga: Uite, dvs. care staţi în jurul unui om eminent. 
Cum este dl. mareşal Averescu, fără nici un fel de speranţă de a ajunge 
vreodată la guvern, meritaţi toată admiraţia mea (mare ilaritate. aplauze). 

D. Gr.L. Trancu laşi: Aşa cum au stat partizanii dvs. în jurul dvs. atâţia 
ani (aplauze pe băncile Partidului Poporului). 

D. Al. Otetelişanu: Ţin să mulţumesc d-lui prim ministru încă odată 
pentru declaraţiunile pe care mi le-a făcut; dar eu sunt cu totul de bună 
credinţă pentru că am cules această frază chiar în ziarul d-lui prim ministru, în 
„Neamul românesc". 
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D. profesor N. Iorga: „Eu nu scriu ziarul meu, eu nu corectez ziarul 
meu. El este redactat foarte inteligent de un eminent membru al majorităţii, 
care nici el nu poate să verifice fiecare lucru care a fost luat din alte ziare 1

• 

NOTE 

I. Al. O. spusese că a doua zi după venirea la putere, N. Iorga a declarat în 
„Neamul românesc" (din 20 aprilie): „Sistemul de partide, la noi în România, 
nu va putea să dispară decât printr-o înfometare foarte lungă". 

Despre reforma agrară 

Aceasta nu este o frază 1• Regele Ferdinand a spus soldaţilor pe front că 
pământul pentru care luptă va fi al lor. Cunoaşteţi pe autorul acestei 
proclamaţii? 

D. Al. Otetelişanu: Nu. 
D. profesor N. Iorga: Ei bine, autorul acelei proclamaţii este aici 

(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Eu am scris-o în palmă, pe strada 
Lăpuşneanu, după cererea Regelui Ferdinand (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

D. C. R. Sturdza: Va să zică, d-le Otetelişanu, nu sunteţi în curent cu 
istoria ţării. 

D. Al. Otetelişanu: Eu vă spun, încă odată: nu este destul să faci o 
afirmaţie. Recunosc, toată gloria se cuvine Regelui Ferdinand, însă realizarea 
acestei reforme s-a făcut sub formă de decret-lege, care însă n-a rămas sub 
forma aceea, şi s-a transformat apoi în lege de către partidul nostru. 

D. profesor N. Iorga: Eu cred că foarte bine s-a făcut, că unii au dat 
sfat, alţii au votat la Iaşi, exproprierea; alţii - sau în parte toţi aceia - aici la 
Bucureşti, au votat legea de împroprietărire, iar alţii au dat ultima formă 
acestei legi. De ce lucrurile bune au fost cu putinţă atunci, prin colaborarea 
tuturor şi de ce la apelul meu sincer, care îl fac de şapte luni la toată lumea, ca 
să înţeleagă că în acest moment noi, în cea mai grea sarcină pe care a avut-o 
un guvern, avem nevoie de altceva decât de calomniile şi injuriile unei părţi 
din presă şi de intrigile unei părţi din lumea politică, de ce această conştiinţă 
atât de necesară ţării nu se impune? De ce ceea ce spuneţi d-voastră, aşa de 
frumos aici, şi vedeţi d-voastră cum stăm şi vă ascultăm, de ce acelaşi lucru 
nu se întâlneşte în foaia d-voastră, care în fiecare zi întrebuinţează cele din 
urmă arme împotriva noastră. De ce nu se găseşte în declaraţiile pe care le 
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faceţi poporului? De ce această nenorocită raţiune este totdeauna osândită să 
vadă pornirile de bine ale unuia împiedicate astăzi de invidia, de ura şi de 
nerăbdarea altora? (Aplauze prelungite şi indelung repetate pe băncile 

majorităţii). 

Acesta este adevărul. 
D. Al. Otetelişanu: D-le prim-mm1stru, răspunsul la întreruperea 

d-voastră va fi întreaga cuvântare pe care o voi ţine de acum înainte. Dar de la 
început, ţin să vă spun, că dacă faceţi aluzie la intrigi sau dacă faceţi aluzie la 
atitudini meschine, acelea nu pot privi Partidul Poporului şi pe mareşalul 
Averescu, pentru că noi, mai cu seamă anul acesta, din ziua de 25 octomvrie, 
ne-am ridicat deasupra tuturor nimicniciilor şi suntem la înălţimea 

momentului de faţă (Aplauze pe băncile Partidului Poporului). 
D. profesor N. Iorga: Dar presa d-voastră? Permiteţi să vă aduc în 

răspunsul meu anume specimene? D-voastră meritaţi o altă presă decât presa 
pe care o aveţi ca oameni şi decât serviciile aduse de mareşalul Averescu 
ţării? D-voastră meritaţi o altă presă! 1 (Aprobări pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Al. Otetelişanu se plânsese că autorii reformei agrare din 1921 erau ignoraţi de 
societate. D.l. Perianu observase muşcător că liberalii au făcut reforma, iar 
averescanii au fost portăreii ei. Voci din sală precizaseră că reforma este opera 
Regelui Ferdinand; la acestea Al.O. a exclamat: „Lăsaţi, domnilor, frazele". 
În continuare, acelaşi a remarcat existenţa unui excedent de 5,5 miliarde de lei 
în bugetul Statului. N.l. a ricanat: „Pe atunci se cocea pâinea singură". 
Neobosit, Al. O. l-a citat pe N.l. care în şedinţa Adunării din 30 martie spusese: 
„Sunt destul de nepărtinitor, eu, care nu am nici o legătură cu d. general 
Averescu ca să spun că guvernul d-lui general Averescu deschidea în luna mai 
1927 toate posibilităţile de viitor ale ţării". 

Despre guvernul generalului Al. Averescu 

D-le Otetelişanu, îmi daţi voie, fără să vreau să vă contrazic, să vă spun 
care era sensul şi unde a fost greşeala partidului d-voastră. 

Eu ziceam, în momentul acela, că poate să existe în ţara aceasta, pentru 
siguranţa şi liniştea ei, două grupări: de o parte, gruparea liberală, care în 
momentul acela reprezenta mai mult o garanţie a lucrurilor câştigate până 
atunci şi avea un caracter mai curând conservator; de altă parte, o grupare a 
tuturor forţelor care voiau să treacă dincolo de moştenirea pe care o 
reprezentau liberalii şi să încerce lucruri noi pentru viitor. 
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Când spuneam „toate posibilităţile", înţelegeam ca generalul Averescu 
să se folosească de situaţiunea sa excepţională, pentru ca în jurul bătrâneţelor 
sale de militar glorios să se adune un al doilea partid. 

Şi am spus aceasta nu numai atunci, am spus-o de atâtea ori. 
Am spus d-lui general Averescu atunci: „d-le general, aţi pierdut la Iaşi 

ocazia de a o face. Frică îmi e că veţi pierde şi acum ocazia". 
Şi a pierdut-o pentru că v-a ţinut într-un exclusivism de partid, care v-a 

dus unde sunteţi acum, pe când dacă s-ar fi întrebuinţat marea faimă, meritată, 
a unui om pe care toată lumea îl înconjoară de respect, se putea ajunge la o 
viaţă orânduită a ţării noastre. 

În întreruperea pe care mi-am permis-o şi înainte şi mi-am permis-o şi 
acum, observ acelaşi lucru: un îngust spirit de partid, în sensul rău al 
cuvântului, care a împiedicat toate colaboraţiile şi a otrăvit ţara, pentru că noi 
avem a face cu o ţară otrăvită (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Gr. L. Trancu-1aşi: D-le Otetelişeanu, d-ta te-ai referit la 
declaraţiunile de atunci ale d-lui prim-ministru. Sper că sunt exacte. 

D. profesor N. Iorga: D-voastră sunteţi prea spiritual în unele momente, 
ca acum câteva zile, ca să leg o conversaţie cu d-voastră. 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Nu am nevoie de o conversaţie cu d-ta şi nici nu o 
cer măcar. Ai obligaţia, când te găseşti pe aceste bănci„. 

D. profesor N. Iorga: Dovediţi şi o politeţe care vă face onoare. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Faţă de situaţia ţării, sunt prea politicos cu 

d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Judecaţi-l cu toţii, d-lor. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Pe mine mă judecă alţii. 
D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, nu aveţi nimic de zis, faţă de 

acest ton care se adresează băncii ministeriale 1? 

Continuă polemica cu Al. Otetelişannu, acesta spusese: 

Aţi respectat d-voastră legile? Nu vreau să insist dar, fără să vreau, am 
încă în urechea mea discuţiunile care au fost anul acesta la validări, unde s-a 
vorbit de ororile de la Durostor, de la Olt, şi de la Hotin. Ştiu că-mi veţi 
spune: Dar şi sub guvernarea d-voastră au fost. Vă voi răspunde: Noi 
reprezentăm trecutul, noi reprezentăm oamenii răi, d-voastră reprezentaţi 

oamenii buni, ritmul nou. Şi d-voastră nu trebuia să vă faceţi vinovaţi de acest 
păcat. 

D. profesor N. Iorga: Dar ne-aţi lăsat ca moştenire o întreagă 
administraţie cu aceste procedee. 
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D. Gr. L. Trancu-laşi: Pe d. Argetoianu, singura moştenire pe care 
v-am lăsat-o d-voastră. 

D. profesor N Iorga: D-le preşedinte, d-voastră ştiţi de ce nu răspund 
d-lui Trancu. 

D. Al. Otetelişanu: Vă spuneam că este un geniu rău în acest guvern 
(Ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. profesor N Iorga: Cât de geniu bun vă era, când vă sprijinea! 
(Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: V-am arătat în ce măsură ne sprijinea. 
D. profesor N Iorga: Aş fi vrut să vă văd fără dânsul. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Nu aveam bonuri de tezaur pe atunci. 
D. Al. Otetelişanu: D-lor, d-voastră nu eraţi mulţumiţi cu legea 

administrativă votată de guvernul naţional-ţărănesc. Nici noi nu eram 
mulţumiţi şi ca dovadă este că pe această chestiune, în vara anului 1929, am 
părăsit Parlamentul. Dar aceasta nu însemnează că atunci când nu eşti 

mulţumit de o lege, să poţi abroga legea printr-un decret ministerial. Noi 
avem legi, noi avem Constituţia, unde ni se spune cum se abrogă o lege. 

D. profesor N Iorga: D-le Otetelişanu, dacă ai fi fost d-ta ministru de 
Interne şi ai fi avut prefectul numit de d-ta şi de altă parte, în faţa lui, un 
prefect de opoziţie, cum ar fi fost posibil să faci alegerile şi să dai o 
administraţie bună cu doi prefecţi care în loc să guverneze judeţul, în fiecare 
moment s-ar ciocni cap în cap, care nu se putea să nu se ciocnească cap în 
cap ... 

D. Al. Otetelişanu: Dacă eram noi ... 
D. profesor N Iorga: Ce făceaţi? 
D. Al. Otetelişanu: Vă asigurăm că găseam o soluţiune. 
D. profesor N Iorga: De ce nu ne-o spuneţi şi nouă? 
D. Al. Otetelişanu: Soluţiunea care o propun eu acum în mod 

improvizat, ca un răspuns la o întrerupere, nu poate să angajeze partidul din 
care fac parte. 

D. profesor N Iorga: Întrebaţi pe Pythia. 

După ce Al. Otetelişanu dezvăluise că în buget s-au alocat câteva zeci 
de milioane pentru un corp de inspectori pe lângă cabinetul ministrului de 
Finanţe 

Este un consiliu recomandat de experţii francezi. Se găseşte şi în Franţa. 
D. A. C. Cuza: Trebuie să luăm toate recomandările ca bune? 

216 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D. profesor N. Iorga: Faceţi inspecţie fără inspectori! 
D. Al. Otetelişanu: Dar nu avem noi destui inspectori în ţară? 
D. Victor Bucu/eseu: D-le Otetelişanu, acest corp al inspectorilor este 

impus prin convenţie. Veţi vedea când va veni proiectul în dezbateri. 
D. Al. Otetelişanu: Noi nu credem că printr-o convenţie se pot impune 

creări de slujbe noi în Statul nostru. În orice caz, rău aţi făcut că aţi primit 
această impunere. 

D. profesor N. Iorga: Dacă suntem obligaţi! 
D. Al. Otetelişanu: Trebuia să trataţi şi să nu primiţi această condiţiune 

care este umilitoare pentru ţara noastră. Nu se poate ca o parte contractantă 
să impună Statului înfiinţarea unor slujbe noi! 

D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: D-le Otetelişanu, vă rog să 

rezervaţi această chestiune spre a o discuta în comisia bugetară. 
D. Al. Otetelişanu: D-le preşedinte, d-voastră sunteţi chemat să păstraţi 

ordinea în această Adunare, dar nu sunteţi chemat să faceţi aprecieri asupra 
cuvântării mele (Aplauze pe băncile Partidului Poporului). Eu nu îngădui să 
se facă aprecieri asupra cuvântării mele şi prin urmare vă rog să păstraţi rolul 
pe care îl aveţi. Atât şi nimic mai mult. 

D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: Tocmai în exercitarea acestui 
rol mi-am permis să vă atrag atenţia că chestiunea pe care aţi ridicat-o nu-şi 
are locul acum şi v-am rugat să o rezervaţi pentru a o expune înaintea 
comisiunii financiare. 

D. B. Perianu: D-le Otetelişanu, d-ta care eşti aşa de îngrijorat că nu se 
fac economii, ştii că discursul d-tale atât de lung costă pe stat 200.000 lei? 
(Exclamări pe băncile Partidului Poporului). 

D. Al. Otetelişanu: Dar eu v-am spus de la început că sunt contra 
discuţiei la Mesaj. Când este vorba însă de un guvern care nu este guvernul 
d-lui Iorga, ci al altcuiva şi care duce ţara de râpă, atunci trebuie să vorbim la 
Mesaj. 

D. profesor N. Iorga: D-le Otetelişanu, d-voastră sunteţi jignitor şi fără 
nici un fel de dreptate. Nu merit nici eu şi nu merită nici situaţiunea pe care o 
aveţi în învăţământ şi în societate să întrebuinţaţi arme de acelea pe care le 
întrebuinţează suburbiile politicei româneşti. Noi suntem în centru oameni 
subţiri. Prin urmare, vă rog să mă trataţi ca pe un om subţire, cum vă tratez şi 
eu pe d-voastră. Dacă d-voastră vă închipuiţi că se mai poate continua tradiţia 
de odinioară a unui preşedinte de Consiliu care porunceşte la un număr de 
sclavi, atunci nu vă daţi seama de împrejurări. Iar dacă sunt oameni care îşi au 
fiecare cugetarea lui şi hotărârea iese din discuţiune, atunci aţi înţeles ce 
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înseamnă Ministerul pe care am onoarea de a-l prezida şi a cărui răspundere o 
iau întreagă (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D-le Otetelişanu, eu am admirat forma frumoasă a discursului 
d-voastră. Dar noi toţi ne-am obişnuit ca atunci când ne suim la tribună să 
întrebuinţăm vorbe care depăşesc cu mult ideile noastre şi convingerile 
noastre, în vederea unui efect care vă asigur nu s-a realizat. Dar lumea ştiţi ce 
cere acuma? Zece cuvinte simple şi atât (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: De ce nu le realizaţi, d-le prim-ministru? Pentru că 
de câte ori luaţi cuvântul, văd că vorbiţi sute de cuvinte, nu zece. 

D. profesor N. Iorga: Dacă afirmaţi lucruri care se cer corectate, să 
evităm premisele. (Ilaritate). 

NOTE 

I. Al. O. acuzase guvernul Iorga că vrea „să anemieze partidele politice" ca să nu 
spună că „le desfiinţează". N.I.: „Nu stă în puterea mea, nici în voia mea". Al. 
O. a insistat: misiunea guvernului Iorga a fost „transformarea din temelie a 
vieţii noastre economice, financiare, culturale, politice etc". N.I.: „În două luni 
de alegeri, în trei luni de vacanţă şi în câteva săptămâni după aceea". Al. O. a 
declarat apoi că ţara nu e interesată dacă un partid e mare sau mic, ci dacă e 
bun sau rău şi N.I. a remarcat şăgalnic: „Dar nu o interesează nici dacă nu 
există". Cum Al. O. prevestea anarhizarea ţării, N.I. a precizat: „Şi unde 
mijeşte dictatura, vine anarhia". 

Într-o problemă de procedură 

Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, ar trebui atunci să regret şi eu, 
dar nu o regret şi iată de ce: era odată obiceiul în viaţa noastră politică de a se 
întrebuinţa pentru fiecare acelaşi ton care era dictat. Meritul nostru, unul din 
puţinele merite, este acela că am introdus cu totul alte obiceiuri. Noi nu 
chemăm ca pe nişte elevi pe membrii majorităţii pentru a le impune o anume 
formă. Fiţi siguri că între ipocrizia de odinioară, între tizanele statistice 
obişnuite pe vremuri şi anumite forme care ar putea părea oamenilor cu alt 
temperament excesive, eu prefer francheţea tiraniei ipocrite a timpului vechi 1• 

NOTE 

I. Discuţia pornise de la solicitarea lui A. Călinescu de a lua cuvântul într-o 
chestiune personală cu A. Corteanu, absent din Adunare. 
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Despre o colectă 1 făcută pentru studenţii Universităţii din Bucureşti 

Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, daţi-mi voie să pun chestiunea 
în afară de pasiunile care agită pe o parte din membrii acestei Adunări. 

Dacă se ţine seama de faptul că Universitatea este autonomă, rolul meu, 
ca ministru, ar fi să nu răspund nimic; dar eu sunt în acelaşi timp şi rector al 
Universităţii, şi rectorul Universităţii vă poate spune că, în adevăr, studenţii 
au urgentă nevoie nu numai de o casă a lor, de un fel de club, dar au nevoie 
de locuinţă, mai ales în ceea ce priveşte studentele, care sunt împărţite la 
gazde şi oricine ştie ce rezultă foarte adeseori, şi sub raportul sănătăţii şi al 
moralităţii din şederea aceasta la gazde. De ani de zile mă gândesc să dau 
locuinţă potrivită studenţimii. Am izbutit să curăţ câteva căminuri, am izbutit 
să creez pentru studente două căminuri, care nici acelea nu stau pe aceiaşi 
linie cu ceea ce poate da studenţilor săi Universitatea din Cluj. 

Aşa încât, dacă Ministerul nu se poate amesteca în rosturile 
Universităţii, rectorul nu poate tăcea atunci când se ridică o astfel de 
chestiune. Şi cu atât mai mult cu cât domnul Alimănişteanu a amintit un 
lucru, pe care l-am controlat imediat la d. ministru al Finanţelor, care îşi 
aducea aminte de un lucru pe care eu nu aveam de unde îl şti, că într-adevăr 
trei milioane s-au împrumutat pentru căminuri Ministerului Instrucţiunii. 

Şi atunci eu văd care este datoria Ministerului Instrucţiunii în acest 
moment: să se găsească imediat aceste trei milioane ca să se dea; şi în acelaşi 
timp să intervină pe lângă domnul prorector pentru ca domnul prorector să 
întrebuinţeze toate mijloacele pe care i le dă legea pentru a se da restul şi 
imediat (aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Totul pornise de la o interpelare a lui Dinu Simian despre fondurile de şapte 
miliarde încasate de la Stat de ziarul „Universul" şi despre care conducerea 
acestuia refuza să dea socoteala cum i-a cheltuit. Al. Alimănişteanu 
caracterizase interpelarea drept „o infamie". N.l.: „Nu ştiu dacă minoritatea 
consideră că interpelarea este o infamie, cum spune cineva de acolo. Cred că ar 
trebui mai întâi să explice de ce este o infamie„. Eu totdeauna mă sperii de 
infamiile neexplicate". Banii fuseseră strânşi pentru a veni în ajutorul 
studenţilor şi N.l. a explicat situaţia. 
În aceeaşi şedinţă s-au mai produs câteva replici de duh. 
Dr. St. Irimescu a constatat că „oamenii de partid sunt ca pisicile cu un ochi. 
Unele văd numai cu ochiul drept, altele cu cel stâng". N.I.: „Dar acela care a 
trăit într-un partid şi trece într-altul îşi schimbă ochiul". 
V.G. Alexe afirmase: „Guvernul Iorga ar fi putut să capete mult mai multe 
voturi decât a luat acum". N.I.: „Eu, ca istoric, aleg ce e mai vechi". 
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Şedinţa din 1 dec. 1931 1 

Despre circulaţia transpartinică 

O mică întrebare: dar guvernul Teodor Rosetti2
, pentru care a trebuit să 

se inventeze un partid, partidul pe care l-am avut şi-l am eu e mult mai 
nwneros şi infinit mai popular decât al lui Teodor Rosetti, guvernul acela a 
îndeplinit în viaţa României o sarcină pentru care toată lwnea trebuie să-i fie 
recunoscătoare. Şi acest guvern a îndeplinit faţă de partidul liberal ceea ce a 
trebuit să fie făcut atunci, adică să împiedice pe gloriosul Ion Brătianu de a fi 
târât înaintea tribunalelor de pasiunile pe care le trezise guvernarea sa de 11 
ani la adversarii săi permanenţi3 (Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Şi de această dată se dialoghează mult în Adunare. O.I. Perianu constată: „În 
Bucureşti zeci de oratori liberali lăudau pe d. Iorga". N.I.: „S-a cheltuit tot 
stocul profesional". 
T. Dimitriu Şoimu îl pomenise pe deputatul Ştefan Ioan, coleg de şcoală cu 
N.1, şi care „nu ştiu câţi ani de zile au mâncat ciorbă din acelaşi castron". N.I.: 
„Daţi-mi voie, am fost colegi, este adevărat, dar singura parte duioasă a 
relaţiilor noastre este că mi-a turtit odată o pălărie". 
M. Negură spune că N.I. rămâne un mare savant, dar, prezidând guvernul 
actual, „s-a micşorat". N.I.: „ca să se vadă că sunt micşorat, să aşteptăm până la 
Sf. Gheorghe, atunci se vede!" 
C. Xeni povesteşte ce a aflat la Arad, unde se dusese în turneu electoral; 
întrebase cine e şeful iorghist în localitate. „Nu există!" N.I.: „Şeful orghist era 
amintirea serviciilor pe care le-am adus Ardealului. Acesta era şeful iorghist". 
Nichifor Robu dezvăluie ce a găsit în Bucovina: acolo, „Glasul Bucovinei" 
(organ PNL, lovea „cu înverşunare" în N.I. Acesta: „Aceia sunt toţi copiii mei. 
Şeful lor, într-un anume moment, a venit să-mi explice de ce trece în Partidul 
Liberal. Zice: „Dacă nu trec eu, trece Dori Popovici". Aceasta este originea ... 
Acestea sunt cuvintele amicului meu, d. Nistor ... nu este valoare morală, este 
un calcul de ordin material". Eu aş zice, să nu vă supăraţi, a fost o greşeală de 
socoteală care a mai fllcut-o cineva pe care nu-l voi numi aci, care socotea că se 
poate trece cu mine peste o anume greutate. Şi atunci eu i-am spus, o 
comparaţiune care fllră să fie trivială, nu este din cele mai elegante, dar se 
potriveşte: uite, domnule, dumneata vrei să intri în Ierusalim. Îţi trebuie un 
măgar. Cată-ţi-I, că ăla nu sunt eu. Şi vă asigur şi acum că nu sunt eu şi 
căutaţi-l". 

Tr. Dimitriu Şoimu băgase de seamă o ierarhizare în PNL a luărilor la cuvânt: 
Tătărescu, Xeni, iamandi. N.I.: "Mai e cineva acolo care vine după fiecare 
discurs şi prezintă scuze aici". M. Negură a vrut să ştie de cine e vorba. N.I.: 
„Nu dumneata, trimite oameni mai vechi pentru aceasta. Nu pot să fiu aşa de 
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crud ca să spun de câte ori s-au prezentat acele scuze pentru astfel de 
discursuri". 
Acelaşi Şoimu, citându-l pe V. Iamandi: „Ar fi de dorit ca concepţia domnului 
Iorga să fie concepţia tuturor partidelor politice". N.I.: „Câtă pomană n-am 
făcut eu, şi de oameni şi de idei!" Şoimu a insistat că guvernul Iorga îşi trage 
originea dintr-o concepţie neconstituţională, „guvernarea în afară de partid ... 
care nu e în sensul intereselor permanente ale acestei ţări. Desigur că era în 
acord cu d. Tătărescu dar d. Tătărescu ... ". Aceste cuvinte provoacă replica lui 
N.I. 

2. Guvernarea de 12 ani a lui Ion C. Brătianu ( 1876-1888) îşi epuizase valenţele 
şi Regele Carol I decide să cheme la guvernare „opoziţia unită", o forţă politică 
numeroasă, dar necoagulată. Deşi prim ministru era Th. Rosetti, fostul 
preşedinte al Curţii de Casaţie, adevăratul conducător era P.P. Carp, care 
deţinea portofoliul Externelor. Acest guvern a fost considerat ca „un instrument 
servil în mâinile Regelui". Între corifeii opoziţiei unite s-au numărat: N. 
Filipescu, D. Brătianu, L. Catargiu, G. Vernescu, Al. Lahovari, P. Grădişteanu, 
N. Fleva, Take Ionescu. Drept organe de presă: lupta şi Epoca. 

3. Şoimu vorbise de „iubirea şi respectul" purtate de V. lamandi lui N.I. Acesta: 
„Cine scrie în felul acesta despre un om, îşi ia totdeauna dreptul de a-1 insulta 
personal". Şoimu a spus că V.I. îl recunoscuse odinioară pe N.I. a fi „părintele 
său sufletesc". N.I.: „A patra persoană a Sfintei Treimi". 
Să observăm că V.I., deşi mare admirator al lui N.I., trecuse la liberali; dar nu 
toţi elevii profesorului o făcuseră. 

Exemplul lui Alex. Lapedatu 

lată, Lapedatu poate să fie pentru mulţi un model şi o lecţiune. A fost 
lângă mine, a fost elevul meu, s-a ridicat sprijinit la fiecare pas de mine, a 
arătat într-un moment simpatie pentru acţiunea mea politică, s-a dus aiurea ca 
un om politicos şi în locul unde s-a dus, a păstrat totdeauna faţă de fostul său 
profesor şi îndrumător, ceea ce orice om cu bună educaţie şi cu bun simţ 
păstrează totdeauna faţă de omul de la care a împrumutat idei şi a cărui 
căldură sufletească a simţit-o (Aplauze pe băncile majorităţii) (D. deputat M 
Negură vrea să Întrerupă). 

Stricaţi efectul. Dacă ar fi să aleagă d. Lapedatu între ceea ce am spus 
eu ş1 ceea ce vreţi să spuneţi d-voastră, sunt sigur că ar alege ceea ce am spus 
eu. 

Odată, Lapedatu a fost invitat de „Viaţa Românească" să facă o cronică 
istorică, destinată, înainte de toate, a mă scădea pe mine. Şi răspunsul lui 
Alexandru Lapedatu a fost: „Pentru nimic în lume n-o fac". 

D. M Negură: Aceasta vreau să vă spun şi cu toată consideraţia pe care 
o aveţi faţă de o persoană ... 

D. profesor N. Iorga: Ăla să vă trăiască; cât despre ceilalţi ... (Ilaritate 
pe băncile majorităţii). 
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Mărturiseşte că i-a susţinut pe liberali 
În timpul Primului Război Mondial 

Eu am fost cel mai bun prieten, în timpul războiului, al lui Ion 
Brătianu, acela care nu i-a refuzat niciodată serviciile sale patriotice şi a 
refuzat orice onoruri i s-au propus. Când, în luna lui decemvrie 1916, 
conservatorii vroiau să-l răstoarne, Greceanu şi câţiva alţii merseră Ia Regele 
Ferdinand, spunându-i că au şi învoirea mea; eu Ie-am făcut cunoscut şi am 
găsit mijlocul să fac cunoscut şi Suveranului meu că a lucra împotriva 
guvernului care duce războiul naţional este un păcat. A lupta astăzi împotriva 
guvernului care duce al doilea război naţional pentru mântuirea ţării, este alt 
păcat (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Este absolut exact. Am fost chemaţi cu toţii de Maiestatea Sa Regele. 
Am mai spus-o şi altă dată, Maiestatea Sa Regele a citit apelul pe care l-aţi 
auzit. Timp de 5 minute nu s-a auzit un singur glas. Nimeni n-a spus: 
Primesc. Şi atunci a trebuit să mă ridic eu, fiindcă ajunsese a fi jenant pentru 
Rege şi am spus: „Când Maiestatea Sa pune chestiunea aşa, eu nu pot să 
răspund altceva decât că servesc pe Maiestatea Voastră în orice situaţie, sub 
orice preşedinţie" (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. M Negură: Partidul Liberal n-a făcut chestiune de mandate 
(Întreruperi. zgomot). 

D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, eu nu aud nimic şi d-nii 
stenografi înseamnă necontenit o mulţime de răspunsuri Ia care eu n-am putut 
răspunde. Eu nu ştiu ce-a spus d-sa. Dar, eu asigur că acesta este adevărul. 
Maiestatea Sa Regele n-a avut un cuvânt de răspuns din partea şefilor politici 
care erau acolo. Eu nu ştiu ce aţi strigat d-voastră şi nu ştiu ce au însemnat 
stenografii. 

D. M Negură: Eu am spus că Partidul Liberal n-a făcut târguieli de 
mandate. (Zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Eu te asigur că vorbind aşa de tare, nu te aud nici 
eu, nu te aud nici d-nealor şi te asigur că nu te aprobă nimeni. Ce frumos ar fi 
dacă mi-ai spune aşa frumos, cum vorbesc eu. 

D. M Negură: D-nii din majoritate ne provoacă. 
D. profesor N. Iorga: D-nealor se revoltă după ce d-ta a1 făcut tot 

zgomotul acela, mai mult sau mai puţin intolerabil. 
D. M Negură: Îmi daţi voie, d-le preşedinte?„„ 
D. Traian Ţi no. vice-preşedinte: D. deputat Negură are cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Bine faceţi, d-le preşedinte, ca să-l aud şi eu odată 

în viaţa mea pe d-nelui. 
D. M Negură: M-aţi auzit şi altă dată. 
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D. profesor N. Iorga: Am auzit numai zgomot. 
D. M Negură: D. Dimitriu Şoimu a spus că şi Partidul Liberal, ca toate 

partidele, în discuţiunile care au urmat în cursul celor două săptămâni, a 
afirmat o dispoziţiune de târguială de mandate şi eu am spus că este inexact. 

D. profesor N. Iorga: Nu, nici nu are de unde să o ştie. Nici eu nu o ştiu, 
fiindcă nu am fost la târguială. D-nealui nu o ştie fiindcă nu a fost chemat la 
târguială; dar eu am fost în momentul decisiv, când s-a refuzat Regelui 
formarea ministerului de Uniune Naţională. 

D. Traian Dimitriu Şoimu: D-le Negură, dar eu nu m-am referit la 
această împrejurare, ci m-am referit la starea sufletească a acelora care 
totdeauna fac dintr-o chestiune de tarabă o pretinsă chestiune de principii. 

D. M Negură: Care tarabă? 
D. Traian Dimitriu Şoimu: Nu te-am luat de exemplu nici pe d-ta, nici 

partidul din care faci parte, pentru moment, ci am vorbit în general. 
D. profesor N. Iorga: Dar, te rog, nu mai face asemenea lucruri, căci se 

întâmplă uneori ce s-a întâmplat cu acela care îşi pierduse cămila. Şi-a pierdut 
un om cămila şi se plângea cuiva că nu o găseşte. Atunci acesta i-a spus: vrei 
să-ţi găsesc eu pe acela care ţi-a furat cămila? Şi s-a dus în plin bâlci şi a 
spus: Mă, tu care ai furat cămila! Iar acela a spus: dar ce ai, domnule, cu 
mine? (Ilaritate). 

D. Traian Dimitriu Şoimu: În chestiunea atitudinii noastre faţă de 
partidele politice, lucrurile sunt precise şi mă mir că vă intrighează aşa de 
mult şi sunteţi aşa de nerăbdători ca această chestiune să fie limpezită, pentru 
că ea este nu numai limpezită, ci este închisă. Nimeni nu vrea dispariţia 
partidelor politice. 

D. profesor N. Iorga: Desigur. 
D. Traian Dimitriu Şoimu: Noi dorim partidelor politice ca în cadrul 

unui program de revendicări, în legătură cu nevoile ţării, să se poată ridica în 
aşa fel încât într-adevăr să fie instrumente folositoare pentru ţară, iar nu 
simple posibilităţi de realizări, mai mari sau mai mici, mai devreme sau mai 
târziu, de interese de cele mai multe ori personale. Aceasta este atitudinea 
noastră faţă de partidele politice. Nu vrem moartea partidelor politice, ci 
voim, ca în Biblie, numai îndreptarea lor şi dacă ele se vor îndrepta, desigur 
că atunci vor avea tot dreptul să revendice posibilitatea de a fi şi utile, iar nu 
numai gălăgioase. 

D. profesor N. Iorga: Dar ne şi înscriem într-însele. Dacă ar fi aşa, eu 
sunt cel dintâi care mă înscriu. Dacă nu am făcut-o până acum, este că nu am 
avut ocazia (Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 
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Şedinţa din 2 dec l 93 11 

Despre ideia unui guvern de uniune naţională 

Ideea Maiestăţii Sale a fost un guvern al tuturor, pentru a scoate ţara din 
greutăţile în care se găsea. Şi eu, primind guvernul, după cuvântarea 
Maiestăţii Sale, m-am simţit dator să fac apel la toate partidele, cu toată 
sinceritatea (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Toma: Am înţeles. Dar atunci mă întreb altceva: dacă este 
continuarea ideii Maiestăţii Sale, faţă de care noi suntem foarte respectuoşi, 
de ce nu a fost o propunere de colaborare, ci o propunere de cartel electoral? 

D. profesor N. Iorga: Recitiţi scrisorile: deschideau calea pentru toate 
colaborările. Dar este adevărat că Maiestatea Sa nu-mi putea spune cum să 
împart mandatele (Ilaritate). 

D. C. Toma: D-le prim-ministru, să-mi daţi voie. D-voastră făceaţi apel 
într-un moment când guvernul era constituit. Prin colaborare se înţelegea o 
colaborare de guvern şi o colaborare parlamentară. Or, d-voastră nu aţi făcut 
acest apel. 

D. profesor N. Iorga: Nu, colaborare de guvern putea să iasă dintr-o 
anumită situaţie parlamentară, pe care doream să o creez; nu puteam să încep 
de la guvern ca să ajung la Parlament şi eu înţelegeam să prezidez alegerile, 
pentru ca pe urmă să vedem ce putem face cu oamenii care ar fi vrut să 
meargă cu noi (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Toma: O-lor, dar mai departe. Refuzând partidele care nu vroiau 
să subscrie la incapacitatea lor de a accepta cartelul, d. prim-ministru nu se 
putea prezenta, cu regimul pe care îl prezida, în alegeri, singur. Risca să nu 
întrunească procentul legal, care să-i asigure o majoritate. 

D. N. Bosnief Paraschivescu: Întâi şi întâi că 30 la sută este zestrea 
guvernului. 

D. C. Toma: ... Şi atunci, apelul la un partid care să sprijine regimul. 
S-a adresat partidului de sub preşedinţia d-lui I. G. Duca, consimţind să-i dea 
mai mult decât i se cuvenea şi a mai consimţit să acorde acestui partid chiar 
camuflarea de candidaţi peste numărul convenit. 

O voce de pe băncile majorităţii: Mărinimie! 
D. profesor N. Iorga: Eu sunt om onest. Camuflarea nu o caut la altul. 

Partidul de sub conducerea d-lui Duca s-a oferit să meargă în alegeri cu noi. 
Am crezut că pentru un partid care cuprinde un număr de oameni care au 
guvernat, 80 de locuri nu e prea mult. Poate să fi făcut o greşeală de 
socoteală. Eu nu sunt aşa tare în aritmetică; m-a mâncat aritmetica de multe 
ori în viaţă. Ei bine, m-a mâncat şi acum aritmetica (Ilaritate, aplauze pe 
băncile majorităţii). 
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D. C. Toma: Sunt convins, d-le prim-ministru, că d. ministru de Interne 
nu a făcut o greşeală. Este un fapt intenţionat, care mai târziu îşi va avea 
consecinţele lui. 

D. profesor N Iorga: În materie de aritmetică, este tocmai ca mine: 
Daţi-mi voie să vă povestesc în două cuvinte o scenă: era vorba de 
schimbarea calendarului şi a venit d. ministru de Interne la mine, arătându-mi 
că este cu calendarul tocmai contrariul de ceea ce era. Eu îi spusesem altfel, 
dar pentru că era şi ministru de Finanţe, i-am zis că are dreptate. Pe urmă, 
când m-am gândit ceva mai bine, am văzut că tot aritmetica mea era mai bună 
şi a recunoscut-o şi d-sa şi ne-am despărţit cu ideea aceasta că, în ce priveşte 
aritmetica, nu stăm tocmai bine amândoi (Ilaritate). 

NOTE 

I. Mai înainte avusese un schimb de replici cu C. Toma care se plânsese că 
„timpul este înaintat". N.l.: „Eu stau să vă ascult şi toată lumea care este în 
Cameră rămâne să vă asculte. Eu am vorbit la Mesaj înaintea unui număr mult 
mai restrâns de deputaţi". Apoi C.T. a spus că în căutare de aderenţi pentru un 
guvern de unitate naţională N.l. trebuie să fi lăsat „pentru istorie şi o urmă 
scrisă". N.l.: „N-a rămas o urmă scrisă de la anumite conversaţii particulare, de 
care eu nu zic nimic ... Nu am avut onoarea să am o conversaţie cu dvs." 

Din nou despre eforturile sale pentru un guvern de uniune naţională 

După ce C. Toma vorbise despre „ încrederea primului factor 
constituţional, încrederea celui de al doilea factor ... " 

Îmi daţi voie, dar eu aceasta nu pot accepta. Cu cei doi factori 
constituţionali, nu pot accepta această teorie. Este de pe undeva din apusul 
Ardealului; dar eu nu pot accepta. 

D. C. Toma: Este în Constituţiunea noastră. 
D. profesor N. Iorga: Regele suveran este întruparea naţiunii. Naţiunea, 

ea însăşi se poate manifesta şi în alte forme, dar nu poate fi vorba de un 
dualism. Regele făcând complimente naţiunii electorale, naţiunea electorală 
putând să arate dinţii Regelui. Aceasta nu se poate. Ori este monarh, ancorat 
în adâncul sufletului nostru, ori mai bine de la această bancă spun, mai bine 
ne-am fi lipsit de dânsul. O monarhie când este, aceasta înseamnă că este 
piatra de temelie a unei societăţi (aplauze pe băncile majorităţii). Şi nu ceea 
ce gândesc alegătorii, într-un anume moment zăpăciţi de toate provocările şi 
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propagandele demagogice şi de toate făgăduielile electorale, poate să fie opus 
acestui factor de singură şi adevărată temelie, care este monarhul. Eu, cel 
puţin, aşa îl servesc. Dacă aş fi fost convins că Regele României este n-rul 1 
faţă de n-rul 2, sau poate chiar numărul 2 faţă de numărul 1 eu n-aş fi avut pe 
cine să servesc. Aşa cum sunt şi aşa cum îmi permit să mă preţuiesc puţintel 
pe mine. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Bătea vântul de la Bădăcin 1 şi am auzit odată aceasta. Îmi pare rău că o 
aud şi aici. Fiindcă, vezi d-ta, poporul nu vorbeşte niciodată el. El nu poate 
vorbi cu atâtea milioane de guri, dar se ivesc cinci, zece, douăzeci, treizeci 
persoane care zic: eu sunt reprezentantul poporului. 

Când poporul va găsi o expresie incontestabilă şi una singură, voi vedea 
şi eu ce voi face. Dar când fiecare crede că are dreptul să spună: eu sunt 
reprezentantul poporului, atunci eu ţin seama de Rege. De celălalt, îmi pare 
rău, - să se înţeleagă cu ceilalţi concurenţi. 

D. C. Toma: Să mă iertaţi, d-voastră sunteţi un mare cărturar, un mare 
savant. 

D. profesor N. Iorga: Conservator îndărătnic. 

Discuţia a continuat 

D. C. Toma: Ca jurist, înţelegător al aşezămintelor constituţionale, 

să-mi dea voie d. preşedinte al Consiliului să închei această discuţie cu 
convingerea că dreptatea în această chestiune este de partea mea. 

D-lor deputaţi, discuţia la Mesaj a avut de data aceasta noutatea, 
surpriza sa: idila ducisto-guvemamentală ia sfârşit. Pe noi, care suntem 
sentimentali, ne mâhneşte aceasta. 

D. general Cantacuzino-Grănicerul: Lacrimi de crocodil. 
D. C. Toma: ... Faptul a fost adus la cunoştinţă de către adolescenţii 

Partidului Naţional Liberal de sub conducerea d-lui I. G. Duca şi chiar ieri a 
fost confirmat de unul din candidaţii la adolescenţă, d. Xeni, (ilaritate). Nu 
este vorba de vârstă, ci de stagiu în partid. D. Xeni se află numai de vreo doi, 
trei ani în Partidul Liberal. Prin urmare, este un candidat la adolescenţă. 

D. profesor N. Iorga: Cu d. Xeni mă iubeam mai de mult, când era în 
partidul meu (Ilaritate). 

D. C. Toma: D-lor, nu se cunoaşte încă rezultatul. Este adevărat că d. 
preşedinte al Consiliului, un component al idilei ... 

D. profesor N. Iorga: Nu înţeleg. 
D. C. Toma: O parte alcătuitoare a idilei, dacă vreţi. 
D. profesor N. Iorga: Primesc definiţia. 
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D. C. Toma: Nu a luat act de declaraţie, pentru că declaraţia era o 
retragere de gir. D. preşedinte al Consiliului a spus că aşteaptă pe 
conducătorul partidului să-şi spună cuvântul. 

D. profesor N. ]orga: Foarte bine, este necesar. 
D. C. Toma: Dar d. preşedinte al Consiliului văzând că este vorba de o 

retragere de gir„„ 
D. profesor N. Iorga: Nu am cerut nimănui girul. Nu am nevoie de girul 

nimănui. Eu sunt aici pentru că am fost chemat şi rămân aici cât nu mi s-o 
spune de cine m-a chemat că trebuie să mă duc, eu nu am nevoie de girul 
nimănui. 

O voce de pe băncile majorităţii, adresându-se către d. Toma: Te-ai 
cam încurcat cu girul. 

D. C. Toma: Nu m-am încurcat de loc. Sunt două teorii deosebite; una o 
reprezintă d. preşedinte al Consiliului şi alta o reprezint eu. Eu zic că naţiunea 
are dreptul să spună d-lui preşedinte al Consiliului: plecaţi ... 

D. Traian Dimitriu Şoimu: Aţi stat de vorbă cu naţiunea? (Ilaritate). 
D. C. Toma: Sunt constituţionalist, sunt cu defectele mele. 
D. profesor N. Iorga: Pentru moment eu sunt cu puterea şi d-ta cu 

Constituţia (Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 
D. C. Toma: Şi eu prefer, d-le preşedinte al Consiliului, să rămân cu 

Constituţia, decât cu puterea şi în urmă cu„. amărăciunea. (Ilaritate). 
D. George I Brătianu: D-le preşedinte al Consiliului, îmi daţi voie să 

subliniez această declaraţie? 
D. profesor N. Iorga: Cum nu, cu cea mai mare plăcere. 
D. C. Toma: Spuneam, d-lor, şi vă rog să-mi daţi voie să revin la ideea 

pe care o urmăream, şi pe care un domn deputat se temea că am prăpădit-o, 
am încurcat-o„. Să nu-mi poarte grija. Spuneam că d. preşedinte al 
Consiliului declară: aştept cuvântul d-lui Duca ... 

D. profesor N. Iorga: N-am spus. 
D. C. Toma: Daţi-mi voie să vorbesc, pe urmă îmi veţi spune dacă aţi 

spus sau nu. Şi această declaraţie a însoţit-o de o grozavă ameninţare.„ 
D. profesor N. Iorga: Pentru cine? 
D. C. Toma: Pentru componenţii din idilă. Suprimarea pensiunilor 

alimentare (ilaritate, zgomot pe băncile majorităţii). Nu vă tulburaţi. 
D. profesor N. Iorga: Nu se tulbură. 
D. C. Toma: Evacuarea din comisiile interimare, din administraţie, a 

prietenilor d-lui I. G. Duca. Dar, d-lor, nu ne amestecăm în acest menaj. 
D. profesor N. Iorga: N-a fost nici măcar un concubinaj! (Ilaritate). 
D. C. Toma: D-le prim-ministru, îmi tăiaţi teza pe care vreau ... 
D. profesor N. Iorga: Vă tai o încercare retorică. 
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D. C. Toma: Aşteptaţi cel puţin să scot la suprafaţă toate neajunsurile 
căsniciei (Ilaritate pe băncile opoziţiei). 

D. profesor N. Iorga: Dar nu a fost nici concubinaj. 
D. C. Toma: D-lor deputaţi, pe noi nu ne interesează chestiunea 

aceasta ... 
D. profesor N. Iorga: Divorţul este aiurea (Mare ilaritate). 
D. C. Toma: Nu, pentru că noi am reorganizat un partid şi reprezentăm 

un program. Suntem de sine stătători. Nu ne interesează divorţul, ştim că în 
mod obişnuit divorţurile scot la suprafaţă toate neajunsurile menajului. 
Aşteptăm răfuiala pentru a vedea dacă trebuie să ne amuzăm sau să ne 
întristăm. 

D-lor, pe noi, dacă nu ne interesează divorţul, ne interesează însă 

situaţia politică creată. Pentru a o putea fixa în realitatea şi în consecinţele ei, 
este necesar să examinăm ce fel de înţelegere a fost între d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Aceea pe care o ştiţi, public. 
D. C. Toma: V-am spus-o adineauri şi n-aţi protestat... 
D. Traian Dimitriu Şoimu: Din cauza numerică. Mandatele. Calcule de 

partid. 
D. C. Toma: V-am spus adineauri motivele, la care n-aţi protestat. Dar, 

d-lor, ce acord a fost între d-voastră? A fost un cartel? S-au isprăvit alegerile, 
s-a atins scopul şi totul s-a terminat? A fost o colaborare? 

D. profesor N. Iorga: Să-ţi explic eu, d-le Toma.. Este Uniunea 
Naţională, care a dat un număr oarecare de deputaţi. Aceşti deputaţi fiind 
aleşi sub steagul Uniunii Naţionale, au o anumită solidaritate. Cine vrea să 
observe, o observă; cine nu vrea să observe, nu observă! Şi, pe urmă, 
consecinţele le vom vedea şi atunci te vom invita şi pe d-ta să vii să vezi 
(Aplauze pe băncile majorităţii, ilaritate) . 

D. C. Toma: Chiar fără să fiu invitat, vin (Ilaritate). 
D. profesor N. Iorga: Ce om amabil. 
D. A. C. Cuza: Dar despre consecinţe, d-le Toma, nu te-ai întrebat care 

pot fi? (Ilaritate). 
D. C. Toma: Am să întreb şi de acestea, d-le Cuza, n-aveţi grijă. Vedeţi 

d-voastre însă, că în felul în care facem discuţia la Mesaj, îmi face impresia -
să mă ierte d. preşedinte al Consiliului - că se desfăşoară astfel: un discurs al 
d-lui preşedinte al Consiliului întrerupt din când în când de oratorul care 
vorbeşte. (Mare ilaritate pe băncile opoziţiei). 

D. profesor N. Iorga: Cum este şi oratorul (Ilaritate). 
D. C. Toma: Ei bine, d-lor, iată am să mă întreb şi de consecinţe şi veţi 

vedea d-voastră să ele au să fie foarte interesante. 
D. profesor N, Iorga: Nu se ştie! O să fie poate acolo! (Ilaritate). 
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C. Toma primise să fie „ în tovărăşia" premierului dacă acesta făcea 
„ adaptarea la realitate" 

O-lor, sperăm că în ce-l priveşte pe d. preşedinte al Consiliului, care nu 
este numai un mare istoric, dar şi un desăvârşit artist, în faţa greutăţilor de 
astăzi, îşi va stăpâni cât mai mult fantezia, mărginindu-se la aspectele mai 
puţin sclipitoare ale asprei realităţi. 

D. profesor N Iorga: Mulţumesc pentru consiliu. 
D. C. Toma: Poate îmi veţi mulţumi şi pentru al doilea. 
D. profesor N Iorga: Să vedem. 

D. C. Toma: Poate că d. ministru de Finanţe, pe care-l încurcă mai puţin 
imaginaţia, îi va da d-lui preşedinte al Consiliului concursul său totdeauna 
sincer şi devotat. 

D. profesor N Iorga: Ce te amesteci d-ta în legătura dintre doi oameni? 
Aceasta îi priveşte pe dânşii (Ilaritate). 

D. C. Toma: Veţi vedea, pentru că voi veni şi la formule. Ce vrea d. 
ministru al Finanţelor? „Afirmarea dreptului de a închegă în forme noui viaţa 
naţiunii ", capitalism de stat, etc. Ce vrea d. preşedinte al Consiliului? 

D. profesor N Iorga: Aceasta a mai spus-o unul: „Non bis in idem". 
D. C. Toma: Este frumos şi ştiu că vă place frumosul, de aceea repet. 
D. profesor N Iorga: Numai să mi-l puteţi da. 
D. C. Toma: D-sa este istoric, răscolitor al vremurilor şi sufletelor 

moarte: încredinţat că nu numai viii, dar şi morţii vorbesc: deci şi <latinele. 
Aşa dar, forme noi, datini vechi. 

D. raportor se grăbeşte să adauge: „în revizuirea concepţiilor care au 
dominat spiritul public, până la marele război, trebuie să ne inspirăm de la 
datinile trecutului, care stau încă ascunse ca o preţioasă comoară în sufletul 
poporului". 

Câţiva paşi înainte cu d. ministru de Finanţe, câţiva paşi înapoi cu d. 
preşedinte al Consiliului. Oare nu credeţi că prin această ciudată operaţie 
riscăm să rămânem pe loc? 

D. Traian Dimitriu Şoimu: Tot înainte. 
D. C. Toma: O datină nu este înainte. 
D. profesor N Iorga: Daţi-mi voie să spun numai două cuvinte. 
Noi am fost stăpâniţi de idei străine de la 1848 şi până acum. Am stricat 

întreaga noastră tradiţie naţională. Şi a venit un moment, nu numai la noi, în 
Italia şi aiurea, când s-a văzut că ideile acestea abstracte, de împrumut, nu 
mai pot să stăpânească cu folos societatea şi atunci fiecare societate revine la 
realităţile ei naţionale actuale şi la tradiţia ei, la viaţa ei organică. 
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Prin urmare, ceea ce are aerul de întoarcere înapoi nu este „decât 
revenire la necesităţile organice ale unei societăţi". Nu o să spui d-ta că un om 
care a fost bolnav prin faptul că s-a însănătoşit, prin urmare este cum era 
înainte de a se îmbolnăvi. Aceasta însemnează că se întoarce înapoi. Nu este 
aşa, înseamnă că îşi reia viaţa sa organică şi normală. D-ta ai toată libertatea 
de a critica guvernul, şi persoana mea, şi cugetarea mea, care din moment ce 
sunt aici, stau la dispoziţie, mi se poate spune orice, mi se poate tăgădui orice, 
dar puţin respect pentru mine, ca gânditor politic, eu cred că s-ar putea şi 

pentru cineva în marea d-tale situaţiune. 
D. C. Toma: D-le prim-ministru, vă mulţumesc că îmi sporiţi situaţia, 

Eu mă complac într-un rol foarte modest... 
D. profesor N Iorga: Crezi d-ta că Argetoianu şi cu mine am fi nişte 

secături care nu ştim ce vorbim şi poţi să ne arunci d-ta o astfel de învinuire? 
Dar ce, suntem copii, ale căror şiretenii să le prinzi d-ta? (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. Gheorghe l Brătianu: D-le preşedinte, daţi-mi voie să vă răspund un 
lucru, o singură observaţie; acest capitol de idei străine ne-a dus totuşi şi la 
independenţă şi la unitatea naţională. 

D. A. C. Cuza: Şi la ruina de astăzi, cu distrugerea claselor reale ale 
societăţii şi ale naţiunii. 

D. Gheorghe l Brătianu: Aceasta o s-o examinăm. 
D. C. Toma: D-lor, să-mi daţi voie să trec la partea de adaptare şi regret 

că d. prim-ministru s-a supărat... 
D. profesor N Iorga: Dar nu m-am supărat de loc. 
D. C. Toma: D-le prim-ministru, când spuneţi că nu vă respectăm, 

aceasta înseamnă supărare. 
D. profesor N Iorga: Nu înseamnă nici o supărare. Dacă eu ar fi să mă 

supăr de lucruri de acestea, aş fi murit de acum câteva luni de zile. Gândiţi-vă 
numai la ce mi-a servit mai toată presa şapte luni şi vezi starea înfloritoare a 
sănătăţii mele, de care sunteţi cel dintâi care vă bucuraţi. 

D. C. Toma: Ferească Dumnezeu! 
D. profesor N Iorga: Nu vă bucuraţi? 
D. C. Toma: De sănătatea d-voastră, da. Nu înţelesesem. D-lor, revin la 

adaptarea la fapte. În Mesaj se cuprinde concepţia şi soluţia pe care am 
indicat-o şi noi, în cele mai arzătoare probleme economice. Noi nu 
revendicăm paternitatea, dar sunt credinţele noastre, care au fost enunţate în 
timp oportun. De pildă ... 

D. profesor N Iorga: D-voastre aveţi paternitatea, noi ne mulţumim cu 
maternitatea (llaritate ). 
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C. Toma a susţinut in continuare: „situaţia noastră/aţă de guvern este 
limpede, fără duplicitate şi fără echivoc" 

Suntem opozanţi din primul moment. Nu am crezut în opera salvatoare 
a acestui guvern. I-am tăgăduit baza constituţională: încrederea naţiunii. L-am 
văzut la lucru. Ne deosebeşte de el concepţiile, iar realizările sale nu răspund 
adevăratelor trebuinţe. Suntem în dreptul nostru de a trage încheierea pe care 
ne-o impune datoria şi răspunderea ce avem. Guvernul nu reprezintă nici o 
autoritate înăuntru şi nici prestigiu în afară. 

D. profesor N. Iorga: Mulţumim. Vă aşteptăm pe d-voastră ca să ni le 
daţi pe amândouă. 

D. C. Toma: Înăuntru, fiindcă este lipsă de încrederea naţiunii şi de 
sprijinul cartelaţilor. 

D. V G. Ispir: Aci sunteţi de acord cu d. Tătărescu. 
D. C. Toma: Şi din lipsa de încredere dinăuntru, i se ştirbeşte prestigiul 

în afară. 
D. profesor N. Iorga: Este o acuzaţie aşa de gravă încât d-voastră, dacă 

aţi înţelege greutatea ei, nu aţi rosti-o. Să se spună unui guvern, care adună un 
număr de oameni cunoscuţi şi în străinătate, că este în stare să compromită 
prin prezenţa lui situaţia României în străinătate, este un lucru pe care eu nu-l 
calific. D-voastră îl credeţi şi îl spuneţi, dar să-mi daţi voie să nu-l calific. S-a 
mai spus, încă, dar nu eram de faţă. Acum, când sunt de faţă, trebuie să 
protestez în această formă, foarte cuviincioasă, dar foarte hotărâtă. Este o 
injurie pe care nu o merităm (Aplauze pe băncile mqjorităţii) 

Şedinţa din 3 decembrie 1931 

Schimb de replici răutăcioase cu A.C. Cuza 

Acesta spusese: 

Deunăzi, de pildă, a venit dl. la Constanţa o delegaţie la d. prim 
ministru, şi acea delegaţie era tragediantă, delegaţii făceau pe tragicii faţă de 
sfaturile pe care le dădea d. prim ministru. Atunci d. prim ministru, ironic, 
le-a spus: „d-lor, dacă sunteţi aşa de disperaţi, nu vă mai rămâne decât un 
singur lucru: Marea este aproape, duceţi-vă şi vă aruncaţi în mare". 
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D. profesor N. Iorga: Cu o mică schimbare: au venit la mine, le-am dat 
toate explicaţiunile şi la urmă, cineva care a ascultat trei sferturi de ceas, 
deodată ţipă de acolo din fund: „eu sunt disperat". I-am spus: „Nu eşti 

disperat, deoarece casa mea este aşezată lângă Mare şi dacă erai disperat te 
aruncai acolo, în loc să vii aici"1 (Ilaritate). 

NOTE 

I. Evident prost dispus, A.C.C. vorbise la început de „o lege idioată" a liberalilor, 
care îl scosese de la catedră pentru limită de vârstă, ca odinioară pe Titu 
Maiorescu. N.I.: „Domnule Cuza, să-mi daţi voie să vă spun cum a fost scos 
Titu Maiorescu din Universitate: un ministru, al cărui nume nu-l voi spune, cu 
un secretar general al cărui nume nu vreau să-l spun, i-au făcut următoarea 
înştiinţare, pe care am citit-o cu ochii mei: „Fiindcă dvs. aţi refuzat să vă 
prezentaţi ca membru al unor comisiuni de examen, Ministerul vă scoate la 
pensie". P. Ministru, domnul care trăieşte şi până acum. 
Apoi, cu acelaşi arţag, A.C.C. a întrebat retoric de ce a fost chemat N.I. la 
guvernare? N.I.: „să vă spun eu de ce: fiindcă nu a cerut, şi ceilalţi nu au fost 
chemaţi pentru că au cerut". 

Dialog cu I.G.Duca pe tema respectării regulamentului Camerei 

Acesta spusese: 

Sunt la această tribună pentru a răspunde d-lui prim m1mstru, că 

atitudinea luată de prietenii mei politici corespunde în totul cu părerea mea 
(Aplauze). De altminteri era şi firesc ca într-o discuţiune de această 

însemnătate, oratorii Partidului Naţional Liberal să vorbească după o 
prealabilă consfătuire şi cu aprobarea conducătorului partidului. Dar, fiindcă 
văd că există oarecare nedumerire asupra acestei atitudini, eu cred că este 
bine să precizăm poziţiile noastre respective. 

D. dr. V Trifu: Pe urmă le dezminţiţi. 
D. profesor N. Iorga: D-le Duca, dacă îmi permiteţi: N-a fost autorizat 

d. Inculeţ„. 
D. I. G. Duca: Vă va răspunde d. Inculeţ. Dar, în primul rând, vă voi 

răspunde eu. 
D. profesor N. Iorga: N-a fost autorizat d. Inculeţ să vie la mine pentru 

a dezaproba pe vorbitorii care au vorbit în numele Partidului Liberal? 
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D. 1. G. Duca: D. Inculeţ nu a fost autorizat să facă nici un fel de 
declaraţiune de asemenea natură. 

D. profesor N. Iorga: Vă voi aduce mâine notele mele zilnice şi veţi 
vedea ce este scris acolo, după conversaţia pe care am avut-o cu d. Inculeţ. 

D. 1. G. Duca: D. Inculeţ este aici şi poate să vorbească. 
D. profesor N. Iorga: Să vă aduc mai întâi eu notele mâine şi apoi să 

vorbim. De ce să judecăm aceeaşi chestiune de două ori? 
D. 1. G. Duca: D-le Iorga, noi nu avem nimic de ascuns şi nu văd de ce 

d-voastră nu vă convine, ca eu, aici, în mod public să lămuresc poziţiile 
noastre respective. 

D. profesor N. Iorga: Ba îmi convine. 
D. 1. G. Duca: Mă iertaţi, dar văd că d-voastră aţi adoptat de câtăva 

vreme un sistem: întrerupeţi pe orator la fiecare frază. 
D. Nichifor Robu: Este sistemul d-voastră. 
D. 1. G. Duca: Eu vă declar în mod categoric că protestez împotriva 

acestui sistem şi protestez pentru două motive. 
D. profesor N. Iorga: Nu vă voi mai întrerupe. 

D. 1. G. Duca: Mai întâi, d-le prim ministru, protestez pentru că 
d-voastră sunteţi autorul regulamentului care interzice dialogurile ... 

D. profesor N. Iorga: Regulament de care tocmai acum vă aduceţi 
aminte şi pe care nu l-aţi respectat niciodată. 

D. 1. G. Duca: ... şi prin urmare, vă rog să-l respectaţi. În al doilea rând, 
fiindcă sunteţi primul ministru al ţării şi prin urmare sunt convins că, în 
consecinţă, sunteţi cel dintâi care vreţi să daţi bunul exemplu (Aplauze pe 
băncile Partidului Naţional Liberal). 

Dispută cu Costin Sturdza pe tema preempţiunii internaţionale 
a lui N. Iorga 

D-le Costin Sturza, dă-mi voie să aduc ceva în sprijinul argumentului 
d-tale. La Cernăuţi, iese acum o revistă pedagogică; o scoate un eminent 
pedagog, d. Narly, care arată toate încercările de a reface învăţământul care 
s-au făcut în ultimii ani; d. Narly nu are nici o legătură politică cu mine. D-sa 
termină aşa: ca prima ţară, în care un om a avut îndrăzneală să înlocuiască 
învăţământul de formă cu un învăţământ de libertate, este România. Eu, 
având să aleg între sentinţa unui pedagog şi sentinţa cuiva care, după ştiinţa 
mea, nu s-a ocupat niciodată cu această nobilă ştiinţă, eu accept părerea 
revistei pedagogice de la Cernăuţi. 
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D. Costin Sturdza: O-lor, în sfârşit, zicea onoratul d. Duca, criticând 
politica externă a guvernului, că recunoaşte că nici o clipă guvernul nu s-a 
abătut de la politica tradiţională a României, dar spunea: nu ştiu cum aţi făcut, 
nu ştiu ce aţi făcut, dar am simţit totuşi ceva„. A 

D. profesor N. Iorga: Aici, întreruperea mea, o fac încet şi hotărât. Işi 
închipuie cineva că politica franceză este aşa de dezorganizată încât, fiind la 
Paris şeful unui guvern care inspiră Franţei nelinişte, preşedintele Republicei 
franceze ar fi asistat, pentru întâia oară, la ceremonia deschiderii cursurilor, 
care corespundea cu acordarea diplomei de doctor honoris causa al 
Universităţii din Paris 1? (Aplauze prelungite şi Îndelung repetate pe băncile 
majorităţii). 

D. Costin Sturdza: Evident, d-le prim ministru, fiindcă onoratul domn 
Duca nu vorbea de o părere a sa proprie, ci de impresiunea pe care cineva 
poate să o aibă, citind o anumită parte din presa franceză. 

D. profesor N. Iorga: Când am fost la Paris, nici un singur ziar francez 
nu a arătat neîncredere faţă de guvernul pe care am onoarea a-l prezida. Nici 
un singur ziar francez (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Uitasem pe unul, ziarul comunist; acela da. 

NOTE 

I. N. I. a fost făcut doctor honoris causa al Universităţii din Paris la 7 noiembrie 
1931. 

Răspunde deputatului S. Singer1 

D-le preşedinte, daţi-mi voie să spun două cuvinte, încă de acum. Nu 
înţeleg sensul acestui discurs. Ni s-a spus de reprezentantul partidului 
evreiesc că nu votează Răspunsul la Mesaj. 

În al doilea rând, ni s-a spus că am făcut făgăduieli pe care nu le-am 
îndeplinit. 

Nu am fost niciodată solicitaţi să facem anumite declaraţii; prin urmare, 
nu văd ce declaraţiuni am făcut şi pe care nu le-am îndeplinit. 

De 7 luni de zile, populaţiunea evreiască din România, care are aceleaşi 
drepturi ca orice altă categorie de cetăţeni, se găseşte în cea mai desăvârşită 
linişte, ceea ce nu era cazul înainte de venirea mea la guvern. 

Mai la urmă, mai face şi un apel. Aceasta, să mă ierte, este puţintel ca 
povestea oalei aceea. O ştii d-ta ... (ilaritate pe băncile majorităţii), nu mai 
este nevoie să ţi-o spun eu. 
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Al doilea, d-le preşedinte, fiindcă trebuie să se mântuie în această ţară 
discuţia, să mă iertaţi că, pentru câteva minute numai, am să absentez. 

Dar revin şi se va mântui discuţia în această seară, când se va face şi 
votul. 

Aşa încât, lipsa mea câteva momente de pe această bancă nu trebuie 
considerată, câtuşi de puţin, ca părăsirea Parlamentului în această şedinţă. 

Revin imediat. 
D. dr. N. Lupu: D-le prim-ministru, numai să lăsaţi un tehnician pe 

banca Ministerială (Ilaritate). 
D. profesor N. Iorga: D-le doctor Lupu, d-ta eşti un tehnician excelent, 

care ţi-ai părăsit puţintel tehnica pentru ca să faci politică. Rămâne aci colegul 
meu, d. Vâlcovici, care făcând politică, continuă să se gândească şi la tehnica 
lui. 

NOTE 

1. S. Singer intervenise după un discurs violent antisemit al lui A. C. Cuza. 
A făcut un apel la solidaritate, căci „nu e momentul dezbinării şi al defăimării''. 

Discurs cu concluzii asupra discuţiilor purtate până atunci în Adunare 

Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, am făgăduit la sfârşit câteva 
cuvinte simple şi oneste. Le rostesc după şapte ore de discuţii, în care şi astăzi 
nu a fost nici o nedreptate care să nu mi se fi făcut şi nu a fost nici o ofensă de 
care să fi fost cruţat. Inspirându-mă însă de la caldele cuvinte ale 
raportorului 1, în care era o înţelegere aşa de largă a nevoii de unire între noi, 
pentru a trece împreună prin momentele acestea grele, voi căuta să înlătur din 
aceste puţine cuvinte tot ceea ce ar putea jicni pe cineva. 

Şi să mi se îngăduie încă un lucru: să nu împart pe partide observaţiile 
mele. Pentru mine, de foarte multă vreme, partidele acestea se confundă. Se 
confundă şi prin idei, care sunt comune, şi prin ton, care este acelaşi, şi prin 
intercirculaţia indivizilor în aceste partide. Altfel, am tot respectui pentru 
dânsele. Dar eu le văd ca un singur mare partid, de care mă aspropii cu 
sentimentele amicale pe care le-am avut totdeauna şi aş fi dorit fără îndoială 
să mi se răspundă tot aşa. Dar eu n-am putinţa de a schimba firea nimănui. De 
altfel, violenţa cu care am fost atacat şi eu personal şi această formaţie de 
oameni de merit şi de oameni de treabă care-mi face onoarea de a sta lângă 
mme, se explică: este un vechi obicei al ţării. Cum am deprinderea de 
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răsfoiesc uneori în cărţile vechi, am găsit un discurs de bătrâneţe, făcut la 
Ateneul Român, de Ion Eliade Rădulescu şi înăuntru o formulă pe care am 
copiat-o, pentru a v-o servi d-voastre, fiindcă se potriveşte. Iată ce zicea 
bătrânul: „Venim noi la putere, de, nu ai ce zice; vedem şi noi că este cu frica 
lui Dumnezeu. Vin alţii la putere, atunci vai de lume, a lipsit dreptatea de pe 
pământ". Să-mi fie permis ca aceste frumoase cuvinte, pline de atâta 
înţelepciune patriarhală şi de atâta humor în adevăr românesc, să le servesc 
persoanelor foarte iritate care s-au legat puţin de mine şi de prietenii mei, fără 
să fi putut înţelege până la capăt de ce. 

Un defect de temperament. Nu-l pot îndrepta. Văd că oameni odată 
tineri, îl păstrează până la bătrâneţe. Este rău şi pentru sănătate, pentru 
sănătatea individuală, pe care o doresc fiecăruia, dar este rău şi pentru liniştea 
de care această ţară are nevoie. 

Dar, să mi se permită, înlăturând tot ce aminteşte un teatru, în care eu 
n-am jucat niciodată şi nu la vârsta mea mă voi înscrie în trupă (ilaritate), să 
înlătur câteva acuzaţiuni, pe care într-adevăr nu le pot primi. Sunt un om care 
caut să fac plăcere oricui, dar toate au o margine. Prin urmare, sunt unele 
lucruri pe care nu le pot primi, fiindcă nu sunt adevărate. Şi lucrurile acestea 
nu sunt aşa de multe, aşa încât, până va bate ceasornicul ora 1 O, eu voi fi şi 

terminat. Încă odată îmi pare foarte rău că nu pot distra Adunarea. Nu am 
mijloace pentru aceasta şi nici dispoziţia. Sunt persoane care îşi ziceau: 
preşedintele Consiliului s-a amânat, dar l-a sfârşit are să fie ceva. Ei bine, îmi 
pare foarte rău că v-aţi pierdut timpul, la sfârşit nu este nimic (ilaritate). 

Iată care sunt acuzaţiunile pe care nu le-aş putea primi. S-a făcut foarte 
mult haz - pentru că naţia românească este spirituală. Grecii au creat o 
mulţime de eroi, care rămân pentru toate literaturile. Nu au creat însă pe 
nemuritorul Mitică, omul spiritual care este atât de bogat reprezentat în 
această naţie. Fără Mitică nu-ţi poţi închipui presa românească, fără Mitică 
nu-ţi poţi închipui anumite discursuri parlamentare, fără Mitică nu-ţi poţi 

închipui întrunirile publice. Mitică şi viaţa politică românească sunt două 
lucruri care nu se pot despărţi. Prin urmare, eu sunt deprins cu obiceiul unei 
naţii serioase, care nu ia nimic în serios, şi nu mă supăr deloc, fiindcă eu ţin la 
câteva lucruri serioase, chiar atunci când toată lumea ar râde de dânsele. Căci 
am apucat vremea - aveam vreo 20 de ani - când se râdea de orice. Şi dacă 
s-ar fi râs tot aşa şi mai departe de orice, de ţară, de naţie, de moralitate, noi 
nu puteam face războiul, nici aşa cum l-am făcut. Nu cu zeflemismul pe care 
l-am apucat eu, şi cu convingerle de care a râs toată lumea, o bucată de 
vreme, şi pe care generaţia mea a izbutit să le impuie opiniei publice, s-a 
făcut jertfa cea mare pentru unirea neamului (aplauze pe băncile majorităţii). 
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Se crede că este foarte spiritual să spui întruna: „ritmul nou", 
„specialişti". Eu cunosc această boală, uneori ajunge până la patologie. Ştiţi 

că sunt unele persoane care iau un cuvânt înainte şi nu pot să spună alte 
cuvinte decât pe acela. Şi ştiu şi mijlocul care se întrebuinţează: li se face 
muzică. Dacă au simţ pentru piano sau dacă au simţ pentru vioară, li se 
serveşte o bucată muzicală pe unul din aceste instrumente şi atunci nu mai 
repetă cuvântul acela (ilaritate). Îmi pare foarte rău că eu nu am nimic din 
marile însuşiri ale aceluia pe care îl sărbătoream deunăzi, ale lui George 
Enescu, pentru a încerca să curarisesc pe oamenii care râd de anumite 
cuvinte. Dacă i-aş întreba de ce râd, n-ar fi în stare să spună. Specialişti!? 
Apoi dacă a fost o vreme de probleme tehnice, acum această vreme este 
actuală, care nu este de fraze, ci de probleme tehnice. Şi cui vroiaţi d-voastre 
să mă adresez, când era vorba de agricultura românească, decât la omui2 care 
nu mai este tânăr şi care la ministerul acela de Agricultură a fost sfetnicul 
ascultat şi urmat al tuturor guvernelor? (Aplauze pe bănciler majorităţii). Dar 
cui voiaţi d-voastre să mă adresez, în materie de căi de comunicaţie, decât 
fostului rector3 al Politehnicului? (Aplauze pe băncile majorităţii). Dar în 
diplomaţie trebuia să caut oare un politician exportat, pentru a nu încurca 
guvernul în România, într-o capitală oarecare, ca diplomat, sau să mă adresez 
prietenului meu, Ghica? (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Cun 
vroiaţi d-voastre, când a fost vorba de finanţe, să am obrăznicia de a rezolvi 
probleme financiare, fără să mă adresez la un om care, de decenii, se ocupă de 
aceste probleme şi are şi frumoasa energie, care este trebuitoare pentru a ataca 
lucriurile pieptiş? (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Acela este prietenul meu Argetoianu şi în momentul când între noi, 
specialiştii, nu va fi înţelegere, dar credeţi d-voastre că vă vom oferi 
spectacolul discordiilor noastre? Dar eu am râs prea mult de discordiile care 
s-au etalat aici, fără măcar grija de educaţie, pentru ca noi, înainte de toate, 
specialişti cu toţii şi în bună creştere (aplauze pe băncile m~jorităţii) să 

oferim un astfel de spectacol. 
S-a manifestat aici o credinţă curioasă: da, specialiştii sunt foarte buni, 

dar să le pui un agent electoral ca şef. 
Da, foarte mulţi specialişti s-au pretat la aşa ceva. Acum, cu multă 

părere de rău, nu mai sunt dispuşi (aplauze pe băncile majorităţii). Nici eu nu 
sunt dispus să deviu secretarul general al unui învăţător care ar face 
demagogie, nici unul din dumnealor nu ar consimţi să-şi închine tot capitalul 
de cunoştinţe unei improvizaţii politice de ultima oră. 
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Dar nu nwnai că s-a făcut haz pe socoteala specialiştilor, dar s-a mai 
enunţat încă o teorie foarte interesantă. Omul de cultură nu are dreptul să se 
amestece în politică. Dar asta am auzit-o eu, doar; câte şiruri de ignoranţi nu 
mi-au servit-o treizeci de ani de zile? (aplauze pe băncile majorităţii). 

Eu nu am înţeles niciodată de ce a şti însemnează a nu putea şi a nu şti 
însemnează a avea o valoare activă. Eu nu am înţeles niciodată, şi eu, care 
sunt istoric, am apucat Anglia guvernată de Gladstone, care ştia greceşte mai 
mult decât mine şi care-şi permitea, cum mi-am permis şi eu, ca să păstrez 
locul României la Paris, la Sorbona, făcând trei conferinţe, în trei zile, despre 
Veneţia, să-şi urmeze ocupaţiile ca să mă scuz de acest păcat de care desigur 
Mitică râde de şase săptămâni. Invoc exemplul lui Gladstone, care era 
preşedinte de consiliu şi se întorcea acasă şi citea pe Eschil şi pe Euripide, 
cum se ştie, nişte autori de nimic, cu care un bărbat politic serios nu-şi bate 
capul niciodată (aplauze pe băncile majorităţii). 

Dar când este vorba de ostracism al puţinelor cunoştinţe şi al ocupaţiilor 
iubite pe care se întâmplă să le am, să mi se dea voie să amintesc o frază 
dintr-o scrisoare pe care am publicat-o, dar cerând mai întâi voie omului de 
mare merit, înaintea căruia se închină o ţară întreagă, care de aceea l-a pus în 
fruntea sa, a omului care a găsit cu cale să-mi scrie, după venirea mea la 
guvern, preşedintele Masaryk; preşedintele Masaryk mi-a scris atunci, 
spunând: tot sunt buni câţiva profesori la vremea de după război (aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Mă pun la adăpostul preşedintelui Masaryk, pentru a scuza prezenţa 
mea pe o bancă pe care se vede că ocupaţiile mele ştiinţifice şi literare o 
dezonorează, dar până nu mi s-a spus aici, nu mi-am dat seama. 

Am reexaminat cazul, am găsit un sprijin şi, ce voiţi d-voastre? 
Perseverez. 

Mi s-a spus: nu aveţi program. Ce rău este în această ţară că nu se 
înţelege ce este mai fin în cugetarea şi în vorbirea omenească, acea cochetărie 
care face ca o femeie frumoasă să nu vorbească niciodată de calităţile ei, 
lăsând tuturor urâtelor din lume să detaileze pe ale lor! 

Cum nu am program? Dar viaţa mea pe ce s-a sprijinit oare? (Aplauze 
pe băncile majorităţii). Dar scrisul meu ce înfăţişează oare? Dar ideile pe care 
le-am răspândit, aceasta nu formează un program? Dar, adică, dacă aş fi făcut 
şarlatania să umplu o jumătate de coală de hârtie cu enunţări, care nu se pot 
preface niciodată în realizări, acesta ar fi fost un program, iar patruzeci de ani 
în serviciul patriei, aceasta nu reprezintă un program? 
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Domnilor deputaţi, şi eu am avut de ales între un program fără om şi un 
om rară program şi totdeuana am ales omul fără program, fiindcă programul 
nu naşte un om, dar omul, în contact cu realităţile vieţii, poate să dea atâtea 
programe câte le cere necesitatea actuală a ţării sale. 

Dar nu am numai această vinovăţie, am una cu mult mai gravă: sunt un 
adversar al Constituţiei. 

Sunt persoane care îşi fac despre Constituţie o ciudată părere. De fapt 
Constituţia este legătura, prin câteva formule, între oamenii dintr-o societate. 
Constituţia nu se poate schimba la câţiva ani, dar societatea merge înainte şi 
nu este nici un constituţional cuminte care să nu-şi dea seama că este ceva 
imponderabil care acest imponderabil dă o continuă interpretare Constituţiei. 

Dar eu mă mir că se mai pot găsi la noi oameni care să citeze aşa de 
adeseori o Constituţie, pe care de multă vreme o aştept respectată de cei care 
vorbesc mai mult de dânsa. Dar cine iubeşte Constituţia, trebuie să facă un 
lucru: atunci când s-a votat Constituţia aici, trebuia să vină în Cameră, trebuia 
să facă obiecţiuni când nu-i plăcea ceva din proiectul de Constituţie. Nu să 
stai în stradă, părăsind Adunarea, să laşi pe alţii să discute Constituţia şi după 
ce Constituţia a fost votată, să faci ceea ce a făcut cândva şeful unui mare 
partid, de-mi trebuia să stărui pe lângă dânsul ceasuri întregi ca să dea o 
formulă prin care să nu fie angajat faţă de Constituţie şi pe care să o poată 
servi aici, căci altfel nu venea la guvern şi acum, din partea aceasta din care 
Constituţia nu a fost nici discutată, nici votată, nici recunoscută, din partea 
aceasta să-mi vină acuzaţia că sunt adversar al Constituţiei? Şi aceasta, pentru 
ce? Fiindcă Regele a făcut în favoarea mea uzaj de cele mai elementare 
drepturi constituţionale, pentru că într-un anumit moment, nefiind Parlament 
şi neputând să guvernăm deloc, cum am spus, prin opoziţia între doi 
reprezentanţi ai forţei, ai puterii publice, dintre care unul mergea într-o parte 
şi altul în altă parte, a trebuit să facem un act fără de care orice guvernare ar fi 
fost imposibilă, sau pentru o glumă spusă aici, înaintea unor oameni pe care 
i-am crezut totdeauna capabili de a înţelege glumele acestea, care credeam că 
sunt la îndemâna oricărui român obişnuit? Dar se pare că sunt români care nu 
le înţeleg, şi mai ales sunt români care le înţeleg şi le răstălmăcesc, şi glumele 
mele devin nu ştiu ce fel de articole dintr-un fel de anticonstituţie, care se 
opune Constituţiei obişnuite. 

Domnilor, dar nu este vorba numai de aceasta. Mi s-a adus înainte o 
teorie a puterii regale pe care eu mărturisesc că nu o pot acepta. Eu am mai 
spus, prin întrerupere, că dacă aceasta ar fi situaţia Regelui României, eu nu 
aş putea să-l servesc. Mi s-a adus o formulă care nu vine de la noi, care vine 
de-a dreptul din Revoluţia franceză, treizeci de ani, mai puţin de treizeci de 
ani după data când cetăţeanul Robespierre tăia zilnic un număr de capete, în 
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mijlocul Parisului, teoria aceia că Le Roi regne et ne gouverne pas. Dar unde 
stă scris aceasta în Constituţia noastră? Unde stă aceasta în practica noastră 
milenară, a unui popor care a vrut să aibă un domn care, în marginile legilor 
domneşte, da, domneşte?! (aplauze pe băncile majorităţii). 

Să mă ierte oricine, eu servesc pe domnul meu, care domneşte, eu nu 
înţeleg să joc rolul de păpuşă ministerială pe lângă o iluzie monarhică 
(aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Politica externă, domnilor? 
Noi am fost, se pare, într-un moment, schimbătorii politicii tradiţionale 

a României. Bine, dar eu am fost la Paris o săptămână, am avut onoarea să 
vorbesc cu oamenii care conduc Franţa, de la preşedintele Republicii, până la 
miniştrii care au astăzi în mâna lor soarta marii lor ţări, faţă de care 
sentimentele mele şi ale tutror colaboratorilor mei nu pot fi bănuite. Au fost 
deseori atacaţi pentru aceste sentimente şi au primit bucuros atacuri pentru 
sentimentele pe care orice român le datoreşte poporului francez, am fost acolo 
şi am întrebat foate hotărât: are cineva ceva împotriva noastră? Nu mi s-a 
articulat nimic împotriva acestei datorii ereditare pe care o avem faţă de 
poporul care ne-a ajutat la ceasul cel mai greu şi cel mai mare al destinelor 
noastre istorice. 

Am avut onoarea să spun celui dintâi magistrat al Franţei - sunt silit să 
spun astfel de lucruri - că politica României sub mine este tot politica 
României dinainte, cu o deosebire: cu deosebirea că este făcută sub 
preşedinţia omului care a luptat şi a suferit pentru dânsa, în cesurile când 
interesele Franţei şi ale României erau discutate pe acelaşi front şi sfinţite cu 
acelaşi sânge. 

Sunt persoane nemulţumite cu legislaţia noastră, nemulţumite pentru nu 
ştiu ce alte legi, fiindcă noi acum n-am votat nici una. Pentru legile din iunie? 
Apoi, domnilor, să avem puţină memorie cu toţii! În iunie am venit cu o 
declaraţie: eu vin cu proiecte de legi; proiectele de legi le discutaţi d-voastre 
în secţiuni: Eu primesc modificări. Şi am primit modificări, şi la Senat, cu 
reprezentanţii tuturor partidelor, legile mele şcolare au fost votate în 
unanimitate (aplauze pe băncile majorităţii). Şi a fost o mare bucurie pentru 
mine. Dar dacă legile acelea erau aşa de primejdioase pentru dezvoltarea 
învăţământului, de ce nu mi s-a spus atunci? Ce? Sunt oameni care au nevoie 
de patru luni de zile ca să vadă pericolul care ameninţă unul din principalele 
aşezăminte ale acestei ţări? Apoi să mi se dea voie, eu discut cu omul care 
înţelege în patru ceasuri, dar cu omul căruia îi trebuie patru luni ca să 

înţeleagă, orice discuţie este inutilă, fiindcă aceasta înseamnă că nu înţelege 
deloc sau că nu vrea să înţeleagă. 
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Dar, bine, vă rog, au fost legile domnului Ionescu Şişeşti. Au fost 
combătute aici, dar în ce ton? În ce ton obiectiv, în ce ton amabil, 
recunoscându-se că sunt vreo două, trei soluţiuni, una a monopolului, care a 
ieşit foarte rău şi în Serbia şi în Bulgaria; o alta, aceea pe care am luat-o noi, 
parcă soluţiunile pe care le luăm noi, le luăm fiindcă sunt ideale? Sunt 
singurele soluţiuni care se impun într-un anume moment, şi dacă soluţiunile 
luate pentru binele statului nostru, nu produc rezultatele aşteptate, orice bun 
român nu trebuie să aibă bucurie pentru aceasta, ci trebuie să aibă o adâncă 
părere de rău şi trebuie să lucreze pentru ca partea care nu ar fi ieşit cum se 
aşteaptă, să fie îndată, prin silinţele tuturor, îndreptată. 

Omul care râde în pumni când vede că guvernul ţării sale nu izbuteşte 
cu bunele sale intenţii este, fără îndoială, un rău patriot. 

Orice guvern are nevoie de sfaturi. Din tăgăduirile pline de violenţă şi 
ură nu iese nici un folos pentru nimeni. Atunci, de ce să nu-şi rezerve cineva 
criticile pentru greşelile noastre viitoare? Cu atât mai mult cu cât noi, fiind un 
guvern incapabil, oferim toată garanţia că o să facem aceste greşeli. De ce să 
ataci legile pe care le-ai votat? Legi pe care le-ai combătut academic, ori legi 
care nu au apărut niciodată, proiecte care n-au fost discutate nici măcar în 
secţiuni. De ce nu aşteptaţi greşeli din acelea aşa de mari încât şi acela care a 
făcut greşala să trebuiască a recunoaşte că sunt oameni mai inteligenţi, mai 
pricepuţi, mai activi, pe care noi îi dorim - căci noi nu avem pretenţia de a fi 
cei mai bine înzestraţi dintre români - iar aceştia să vină pe urmă să îndrepte 
ceea ce s-a stricat. 

Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, eu am terminat. Vorba lungă se 
potriveşte pentru acela care îşi caută cugetarea sa. Acela care o are gata, o 
exprimă în câteva formule. Iar vorba violentă este pentru omul care caută să 
ameţească propria sa conştiinţă şi n-am nevoie să ameţesc conştiinţa mea 
(aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii, majoritatea, 
în picioare. ovaţionează îndelung). 

După ce C. Leanca spusese că vorbeşte „ în numele Basarabiei" 

Îmi daţi voie, eu nu înţeleg sistemul acesta de a spune cineva că 
vorbeşte în numele provinciei unde s-a născut (aplauze pe băncile 
majorităţii), unde sunt mai multe partide. Cineva poate vorbi în numele 
partidului său, independent de locul unde s-a născut. Astfel, de exemplu eu 
care m-am născut la Botoşani, aş putea să mă ridic să spun că Moldova n-a 
vorbit încă. Or, cum Moldova n-are pretenţia de a vorbi în calitatea ei de 
Moldovă, ar trebui să vină vremea în care fiecare să vorbească în calitatea sa 
de român. (aplauze pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. Raportor era C. Ifrim 
2. Gh. Ionescu Siseşti 
3. V. Vâlcovici 

Şedinţa din 4 decembrie 1931 

Dialog cu Ion Inculeţ 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi - care nu mi se par chiar aşa nerăbdători -
acum două ore a venit la mine o persoană pe care nu o cunosc, din partea 
d-lui Gheorghe Brătianu, ca să mă anunţe că d-sa va face o comunicare şi că 
doreşte să vorbim asupra acestei comunicări. I-am răspuns că eu sunt în 
Cameră şi că cine vrea poate să-mi facă o comunicare. Pe urmă a venit încă 
odată aceeaşi persoană şi mi-a spus că d. Gheorghe Brătianu va face o 
comunicare, în legătură cu vizita d-lui Inculeţ. I-am răspuns „d. Gheorghe 
Brătianu poate veni să facă această comunicare". În locul d-lui Gheorghe 
Brătianu a apărut d. Constantinescu. Mă întreabă: „care este textul mesajului 
d-lui Inculeţ?" 

Răspund: nici d. Inculeţ nu este om care să-mi aducă texte, este cu mult 
prea inteligent pentru aceasta, şi nici eu nu am obiceiul să stenografiez ce-mi 
spun persoanele care vin la mine acasă (Exclamări pe băncile Partidului 
Naţional Liberal). De ce nu aşteptaţi să auziţi până la capăt? A veţi puţin 
calm. D-voastră sunteţi la începutul şedinţei, iar eu sunt după zece ceasuri de 
discuţie de ieri. Dar eu sunt liber să primesc o metodă sau alta. Iată care este 
metoda pe care vreau să o întrebuinţez. 

Să spuie întâi d. Inculeţ de ce îşi aduce aminte şi pe urmă eu corectez 
(Ilaritate. Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi mai adaug un lucru, d-le Inculeţ: fiindcă de pe urma unei vizite ies 
buclucuri aşa de mari, când un partid este împărţit în două, să nu se supere 
nimeni, dacă voi înştiinţa că pentru unele cazuri şi în odaia de alături am pus 
şi un stenograf (Ilaritate). 

D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: D. deputat Inculeţ are cuvântul. 
D. I Inculeţ: D-lor deputaţi, primesc, ca mai tânăr, să încep eu 

desluşirea acestei chestiuni; d. prim-ministru fiind ceva mai bătrân ca mine. 
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D. profesor N. Iorga: Te rog, uită-te la mine (Ilaritate). 
D. I Inculeţ: Văd, d-lor, că un domn deputat a vrut să vină aici cu o 

intrigă subţire, el fiind nu tocmai subţire. Să vă spun cum s-au petrecut 
lucrurile. 

M-am dus la domnul prim-ministru acasă, într-o chestiune sau, mai bine 
zis în două chestiuni, care nu priveau câtuşi de puţin politica. Era vorba de 
şcoala din Basarabia şi de un proces asupra căruia am atras atenţia d-lui prim
ministru. 

D. profesor N. Iorga: Este foarte adevărat. 
D. I Inculeţ: D-lor deputaţi, ţin să se ştie că n-am avut de la şeful 

partidului, d. I. G. Duca, absolut nici o însărcinare pentru d. prim-ministru, cu 
atât mai mult cu cât nu-l văzusem aproape de două zile, fiindcă era suferind. 

D. profesor N. Iorga: Acum nu te mai uita la mine (Ilaritate). 
D. I. Inculeţ: Când să-mi iau rămas bun, ne-am sculat în picioare şi d. 

prim-ministru mi-a spus: ne-aţi declarat război? I-am răspuns: d-le prim
ministru, să dea Dumnezeu să staţi la putere zece ani de acuma încolo; însă, 
oricât veţi sta, nu este bine ca noi să ne compromitem împreună cu d-voastră 
(Ilaritate). 

D. Octavian Goga: Ai spus-o într-un mod delicat (Ilaritate). 
D. I. Inculeţ: Şi de aceea, în conformitate şi cu atitudinea noastră 

anterioară şi cu caracterul pe care l-am avut, dar care s-a terminat, ne simţim 
că suntem în opoziţie şi vom face opoziţie. Când i-am mai repetat odată lucrul 
acesta, d. prim-ministru mi-a spus: foarte bine, însă vă rog să nu veniţi cu 
chestiuni şi atacuri personale. 

Aceasta este tot ce-a fost referitor la partea politică şi atâta tot. Am 
terminat conversaţiunea şi ieşind cu d. prim-ministru pe coridor i-am spus: 
„d-le prim-ministru, sunt câteodată fatalităţi istorice". 

D. profesor N. Iorga: Aţi revenit la adevăr. 
D. I. Inculeţ: V-a fost dat d-voastră, ca tocmai d-voastră să prezidaţi -

fiindcă era vorba de Basarabia - şi ratificarea Unirei Basarabiei de către 

Parlament şi reforma agrară basarabeană. De aceea aveţi o deosebită datorie 
să vă ocupaţi de această provincie. 

Ne-am strâns mâna şi am plecat. Atâta tot; nu a fost mai mult. 
D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, eu regret două lucruri, că nu am 

stenograf şi că amicul meu Inculeţ începe să piardă memoria 1 (Ilaritate). 
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NOTE 

I. Într-un dialog I. Răducanu - A.C. Cuza, cel dintâi îl citase pe N.I. care 
odinioară, la laşi, ar fi spus că A.C. Cuza joacă rolul muştei pe lângă cal. 
Acum, N.I.: „Citaţiunea este inexactă; nu m-am ocupat niciodată de această 
insectă şi nu m-am gândit niciodată s-o localizez acolo unde îi face plăcere 
domnului Răducanu". Apoi: „Domnule Răducanu, mi-am adus aminte 
împreună cu domnul Cuza unde a fost cazul cu musca. Nu a fost vorba de 
muscă de cal, dvs. veniţi din altă atmosferă. Să restabilim adevărul istoric. La 
un moment dat domnul Cuza a spus ceva care nu-mi plăcea mie. I-am spus: 
aud pe lângă urechea mea bâzâind o muscă. Iar domnul Cuza mi-a răspuns: 
Vezi, e afară ori e înăuntru (ilaritate). Pe urmă a răspuns unei întrebări a 
deputatului Radu Lascu despre salarizarea profesorilor secundari: „Pot 
răspunde chiar acum că în anul viitor este vorba de o armonizare şi se va ţine 
seama de dorinţele exprimate". 

Dialog cu deputatul Victor Slăvescu despre buget 

Acesta spusese: 

D-lor deputaţi, acum patru ani, intrând pentru prima oară în Parlament, 
m-am ocupat, cu tot interesul, de finanţele locale din judeţul meu şi am făcut 
o cercetare amănunţită, şi la oraşul R. Sărat şi la judeţe, şi la comunele rurale. 
Şi am văzut acolo lucruri cu adevărat extraordinare: bugete de personal cu 
nişte cheltuieli umflate, cu nişte venituri foarte greu de încasat şi, în 
consecinţă, marile interese generale: poduri, şosele, şcoli, biserici, fără o 
suficientă dotaţiune bugetară. 

O-lor, unde credeţi că poate să intre încă în plus un miliard, deşi între 
timp am văzut că Statul ia asupra lui pe notarii publici? Eu nu discut, d-le 
prim-ministru, că în principiu n-ar fi posibil, dar trebuie făcut în prealabil o 
reformă a finanţelor locale. 

D. profesor N. Iorga: Eu în principiu sunt de acord cu d-ta, că este 
foarte rău, numai cât, în practică, să găseşti d-ta mijloacele de-a pune banii. 
Aceasta este chestiunea (aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Victor Slăvescu: N-au parale, d-le prim-ministru, de unde vor lua? 
D. profesor N. Iorga: Dar bugetul Statului, dacă se vor păstra salariile 

integrale, cu ce-l acoperim? În principiu, jucăm toţi hora unirii, dar în practică 
se scot ochii omului care taie din carnea ţării, cu durere, fiindcă nu ştie de 
unde ar lua banii aceştia dacă nu i-ar lua de acolo. Aceasta este (aplauze pe 
băncile majorităţii). 
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D. Victor Slăvescu: Să nu aveţi iluziunea că se poate conta pe un 
miliard ca putere de contribuţie a comunelor. Este imposibil. Este nevoie de o 
reformă imediată, urgentă şi indispensabilă a finanţelor comunelor şi 

judeţelor. Noi am făcut, d-le prim-ministru, în 1926, o reformă generală, am 
creat un fond comunal şi judeţean, care reprezintă un fond de repartiţie, dar în 
ultimii cinci ani s-a stat pe loc. 

Prin urmare, să-mi daţi voie să mă îndoiesc că este într-adevăr o soluţie 
financiară, o soluţie practică şi o soluţie utilă a trece anume cheltuieli de la 
Stat la judeţ şi comună 1 

• 

... O-lor deputaţi, eu am pentru presă foarte multă stimă. Şi eu fac 
gazetărie, dar îmi închipui că în momentul de faţă, dându-se 55 de milioane 
pentru presă (aplauze pe băncile Partidului Naţional-Liberal) şi oprindu-se, 
în schimb, reforma agrară, este o mare greşeală. 

De asemenea, d-lor, cred că sunt greşite anumite cheltuieli în legătură 
cu a patra secţie a Curţii de Casaţie. Sunt nişte cheltuieli provocatoare, de 
pildă, cheltuielile făcute cu sporirea de ministere şi cu sporirea de cheltuieli 
de propagandă, în momentul când suntem încă în faţa unor foarte grave 
probleme economice (aplauze pe băncile partidului Naţional Liberal). 

D-lor deputaţi, am spus că în ce priveşte problemele privind trecutul 
nostru bugetar, colegii mei, d-nii Oromolu şi Antonescu se vor ocupa de ele, 
la rândul lor, în mod detaliat. Vreau însă, chiar de acum să fac o singură şi 
scurtă observaţie: deşi d. Argetoianu a înşiruit în bugetul extraordinar al 
d-sale, toate cheltuielile rămase în restanţă, ele sunt încă incomplete şi nu 
reprezintă totalul lor. Lipsesc trei mari posturi şi anume: în primul rând, 
eventualele şi sigurele deficite de la Căile Ferate. Nu le-am văzut nicăieri 
trecute, deşi sunt foarte importante şi foarte apăsătoare. Al doilea post: ne 
găsim în ajunul unei mari reforme, în legătură cu agricultura ţării, care 
comportă anumite sacrificii din partea Statului, circa un miliard. Unde sunt 
acestea? 

D. profesor N. Iorga: D-le Slăvescu, d. general Racoviţă mă face să 
observ că la capitolul Presei, care nu mai este la Preşedinţie, este trecută la 
Externe, sunt 12 milioane pentru presa din afară şi 3 milioane pentru cea 
dinăuntru. Aceasta face 15 milioane, nu 51 de milioane. 

D. Victor Slăvescu: Sunt 51 de milioane. 
D. profesor N. Iorga: D. general Racoviţă, care are bugetul, spune acest 

lucru. 
D. Victor Slăvescu: Sunteţi în eroare. Sunt 51 de milioane. 
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D. C. Xeni: Sunt fel de fel de directori, şefi de serviciu, subşefi de 
serviciu, etc. 

D. profesor N Iorga: Eu ţin să afirm că acest buget l-am găsit mult mai 
mare. L-am redus. Nu mi-a plăcut nici aşa şi l-am trecut la Afacerile Străine. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Străine de d-voastră. 
D. Victor Slăvescu: L-aţi trecut; dar neamputat suficient. 
D. profesor N Iorga: Nu mă mai priveşte, odată ce nu este la mine. 
D. Victor Slăvescu: Ba vă priveşte, d-voastră fiind şeful guvernului. 
D. Eduard Mirto: D. general Racoviţă v-a spus o cifră, despre care am 

avut impresiunea că nu v-a dat-o exact. 
D. general M Racoviţă: Am să vi-o arăt şi d-voastră. 
D. D. R. Ioaniţescu: Este aşa? Nu 55 de milioane? 
D. profesor N Iorga: Dacă nu este cifra d-lui general Racoviţă, eu aş 

dori să fie exactă cifra d-lui general Racoviţă. 

NOTE 

I. V.S. îi ceruse ministrului de Finanţe, C. Argetoianu, să aibă grijă de finanţele 
locale. N.I.: „Prin ceea ce cereţi dvs., domnule Slăvescu, ne daţi drumul la 
ianuarie?" V.S.: „Eu fac cercetarea asupra bugetului şi sunt obiectiv". N.I.: 
„Bine măcar că obiectiv avem noroc, subiectiv prea puţin". 

Şedinţa din 5 decembrie 1931 

Intervine supărat Într-o discuţie privind promovarea, prin decret regal, 
a unor generali la rangul de inspectori generali ai Armatei 

D-le preşedinte, sunt de atâţia ani în Cameră, de treizeci de ani şi mai 
bine şi nici odată n-am văzut un mai trist spectacol decât acela că atunci când 
se arată vrednicia unui ofiţer - şi cine ar îndrăzni să spună că într-un raport 
iscălit de Maiestatea Sa Regele se prezintă fapte neadevărate? - Camera se 
împarte, pe motive de partid, în două, o parte aplaudă, şi cealaltă, fiindcă este 
în opoziţie, nu se uneşte la aplauzele care din partea aceasta recunosc meritele 
unuia dintre ostaşii cărora le datorăm că suntem noi cu toţii aici 1 (aplauze 
prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. Cel care obiectase în legătură cu promovările fusese Gr. Trancu Iaşi, în primul 
rând cu referire la gl. Ştefănescu Amza, ministrul de Război. Acesta şi alţi doi 
erau decoraţi cu „Virtutea militară" şi „Ferdinand" dar aveau avantajele 
materiale ale ordinului „Mihai Viteazul'', „luându-se de la cămaşa şi 

medicamentele soldaţilor, pentru a se plăti lefuri şi diurne", încheiase otrăvit 
interlocutorul. 

Polemică cu Gr. Trancu Iaşi pe tema bugetului 

Acesta spusese: 

D-lor deputaţi, în ce priveşte acest buget, vreau să vă mai citez, cu titlu 
de exemplu, cheltuieli noi ocazionate de creaţii noi cum este: Ministerul 
Ardealului, cu 2 milioane, Ministerul Basarabiei, cu lei 5.400.000, 
subsecretariatul de Stat al minorităţilor cu 21.200.000. 

Dar nu nwnai atât, s-a creat direcţia presei şi a propagandei. Recunosc 
că nu s-a creat sub guvernarea d-voastră, recunosc meritele d-lui subsecretar 
de Stat de la presă şi propagandă. În timpurile acestea însă aveţi un ştat cu 91 
de funcţionari la propaganda în străinătate. 

D. Octavian Goga: Cred că şi d. prim-ministru Iorga este de aceeaşi 
părere. 

D. profesor N. Iorga: Nu numai că sunt de aceeaşi părere, dar când am 
venit acolo, am găsit la Preşedinţie o întreagă organizaţie, care mi-a inspirat 
totdeauna un profund dezgust. Era făcută pentru o persoană, iar nu pentru o 
demnitate şi am făcut tot posibilul ca să înlătur un număr dintre elementele 
parazitare, concentrate la Preşedinţia consiliului (aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Dacă aş putea, chiar şi astăzi aş opera până la sfârşit o boală care vine 
dintr-o infecţie, care nu este de pe vremea mea. (aplauze pe băncile 
majorităţii) . 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Când se pune în bugetul Ministerului de Externe 
suma de 51 de milioane ... 

Voci de pe băncile majorităţii: E onorific. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: ... când se pun 51 de milioane, acestea sunt 51 de 

milioane. Recunosc serviciile pe care poate să le aducă d. subsecretar de Stat, 
însă 51 de milioane, d-le prim-ministru, reprezintă poate ştatul a 51 de şcoli. 

D. profesor N. Iorga: Dacă îmi daţi voie, aş fi operat tot aşa toate 
ministerele. Ni s-a pus înainte că a arunca pe timp de iarnă un număr oarecare 
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de funcţionari este atât de crud, încât mai bine să se ia de la fiecare ceva. 
Aceasta a fost nu părerea câtorva din minister, acesta a fost strigătul întregii 
opinii publice contra politicei noastre, care la început era îndreptată în altă 
direcţie (aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Octavian Goga: Câţi propagandişti! 
D. profesor N. Iorga: Nu sunt vinovaţi ei că sunt acolo, e vinovat cine 

i-a scormonit de unde erau şi i-a aşezat acolo (aplauze pe băncile majorităţii). 
D. D. Manu: Este vinovat şi cine-i ţine. 
D. profesor N. Iorga: Întreabă-mă numai câţi traducători din ungureşte 

am găsit acolo, care ungureşte, adevărat, ştiau, dar nu ştiau totdeauna şi 

româneşte (aplauze pe băncile majorităţii). Aduc listele mâine. 

La pledoaria stăruitoare a lui Mihai Popovici pentru menţinerea 
serviciului de propagandă externă 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, sunt foarte puţin impresionat de tonul 
violent al amicului meu Popovici, d-nealui mă cunoaşte de o viaţă întreagă şi 
ştie că, cu cât mă ia cineva mai vehement, cu atât liniştea mea sufletească se 
face mai adâncă. 

Şi acum, în ce priveşte faptul că unele lucruri le înţeleg şi că alte lucruri 
nu le înţeleg, aşa suntem toţi oamenii, e numai chestiune de proporţie şi eu 
sunt bucuros că într-un an de zile s-a găsit un singur lucru pe care nu-l 
înţeleg, acela pe care mi-l semnalează d. Popovici. Doresc ca toţi să fi fost 
găsiţi numai cu această proporţie de neînţelegere, în raport cu inteligenţa lor. 

În ce priveşte persoanele puse acolo ca să facă propagandă, cu voia 
d-lui Popovici, voi aduce săptămâna viitoare lista însăşi a persoanelor pe care 
le-am găsit acolo (aplauze pe băncile majorităţii), lista persoanelor pe care 
le-am scos şi lista persoanelor pe care nu le-am putut scoate, şi uneori cu 
motivul pentru care nu le-am putut scoate. Voi cere încă de luni la Preşedinţie 
listele pentru acest birou, în care eu nu am călcat decât de două ori, fiindcă 
nu-mi face nici o plăcere să văd adeseori o cafenea elegantă funcţionând ca 
birou de Stat. Nu tăgăduiesc meritele d-lui Filotti, dar ar trebui să-l întreb 
ceva: cât a fost de mulţumit de oamenii care i-au fost impuşi? Şi voi cere să 
mi se arate ce a făcut fiecare din acei pe care i-am suprimat. Credeţi că veţi fi 
mulţumiţi? Eu scontez, din contră, una dintre cele mai mari deziluzii ale 
d-voastră. Pe cinstea mea de om politic, pe cinstea mea individuală, eu afirm 
aci că acolo era în mare parte un birou de favoare şi de milă, iar nu un mijloc 
de a ajuta în străinătate Statul român (aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii, strigăte de bravo). 
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D. Mihai Popovici: Aceasta este credinţa d-voastră, d-le prim-ministru? 
D. profesor N Iorga: Onoarea mea, nu credinţa. 
D. Mihai Popovici: Şi onoarea d-voastră. Dar ca rezultat, ştiu un lucru: 

că de când aţi desfiinţat propaganda în străinătate, este cu totul alta decât 
aceea care era pe vremea guvernării noastre (exclamaţiuni pe băncile 
majorităţii, aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N Iorga: O-lor, am suprimat vreo 50 de persoane, cuconiţe 
şi băieţaşi (ilaritate, aplauze). Din cauza cuconiţelor şi băieţaşilor - pe care i
am trimes în familie - a ajuns să se compromită interesele României în 
străinătate! (vii aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi vă voiu da încă un exemplu. Trebuia să primesc un ministru străin, 
ministrul Germaniei. Şi am intrat în hali-ul cel mare: la o masă era aşezată o 
doamnă, împodobită cu tot ce poate da o cutie de culori, cu ţigara lângă 
dânsa, cu cafeaua lângă dânsa, conform obiceiului locului. Şi atunci a trebuit 
să-i spun d-lui Filotti: Pofteşte pe d-na sau d-şoara să se ducă aiurea, fiindcă 
nu în aceste condiţiuni primeşte primul ministru al României pe 
reprezentantul unei puteri! 1(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Lui M. Popovici i-a dat o replică muşcătoare gl. Racoviţă, amintind că între 27 
ianuarie şi 4 martie 1932 acesta încasase 1,4 milioane de lei în acest scop. M.P. 
a explicat nevoia propagandei "pentru ca lumina în care avea să se pună ţara să 
fie cea adevărată, iar nu cea falsificată". 

Şedinţa din 7 decembrie 1931 

În legătură cu economiile bugetare1 

Îmi dai voie, d-le Dimitriu, să fac o mică întrerupere. 
Iată în ceea ce priveşte lipsa de program, ce zice cineva despre politica 

d-lui Mac Donald2
, care stăpâneşte cu altă experienţă o ţară mult mai mare: 

„Cu un dispreţ suveran al tradiţiei electorale engleze, d. Mac Donald 
îndrăznise să se prezinte înaintea ţării fără program, cu un guvern mai presus 
de partide, un guvern de uniune naţională. Iată ce oferea electorilor. Bine 
înţeles aceasta nu constituie un program de acţiune. Mai mult încă, Mac 

249 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Donald a îndrăznit să mărturisească că nu avea program. Toate ziarele au 
reprodus formula sa „doctor's mandate", puterile date medicului chemat la 
căpătâiul unui om grav bolnav. „Faceţi ce voiţi, dar scăpaţi-l". 

Laburiştii au răspWls zicând că acest cabinet cere un cec în alb, un cec 
iscălit, dar rară indicaţiunea sumei ce se poate lua de la bancă. Primul 
ministru, simţind că adversarii săi aveau sub acest raport dreptate, a insistat 
asupra întinderii extraordinare a puterilor pe care le cerea ţării şi a spus: nu 
resping nici un mijloc de a salva patria, dar nu sunt înfeudat nici unei metode. 

Daţi-ne voie să urmăm acest exemplu (aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

C. Dimitriu a continuat atacurile: 

Am spus că într-o concepţiune descentralizantă administrativă s-ar 
putea admite ca aceste cheltuieli să fie în sarcina comunelor. Dar nu socotesc 
că în starea politică şi financiară de astăzi a lor este cu putinţă aceasta. 
Învăţătorul să-şi primească salariul direct şi complet de la Stat care-şi poate 
alimenta de unde crede capitolul respectiv. Altfel lăsaţi pe institutori la 
discreţia administraţiei. 

D. profesor N. Iorga: Nu, aceasta de loc. Nu are a face cu primarul. 
D. C. Dimitriu: Dar are a face cu prefectul. 
D. profesor N. Iorga: Nu are a face nici cu prefectul, ci cu revizorul 

care este tocmai scos de sub orice influenţă a prefectului. 
D. C. Dimitriu: Prefectul, după noua lege administrativă care se 

întocmeşte, va îndeplini şi sarcina de reprezentant al Statului şi pe aceea de 
administrator al judeţului şi noi cunoaştem, dintr-o dureroasă experienţă, 
foarte proaspătă. Prefecţii d-voastră fac politică. 

D. profesor N. Iorga: Este obiceiul ţării. Noi îi dezvăţăm, dacă-i veţi 
învăţa din nou d-voastre, este altă chestie. 

D. C. Dimitriu: Eu am constatat lucrul acesta şi ştie şi d. ministru de 
Interne. Poate o fac rară ştirea d-voastră, dar o fac. 

D. profesor N. Iorga: În orice caz, la instrucţie nu-i las să se amestece. 
N-am satisracut nici o cerere a nici unui prefect, când a fost vorba de 
instrucţie. Şi voi proceda tot aşa şi de aci înainte. 

D. C. Dimitriu: Îmi daţi voie să vă citez un caz: s-a vorbit astă vară mult 
de rebeliunea unor ţărani de la Sperieţeni din judeţul Dâmboviţa, care 
protestau că comuna lor care trăise independentă peste l 00 de ani, se alipea 
acum de altă comună cu care nu avea nici o legătură. Au fost atunci arestări 
de autori morali ai rebeliunii şi liberări imediate de către justiţie. Cunoaşteţi 
cauza mişcării? Să v-o spun eu. Prefectul d-voastră a ţinut foarte mult să 
servească pe un partizan politic. 
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D. profesor N. Iorga: Dar ştii d-ta ce au făcut ţăranii? Au vrut să ucidă 
pe prefect. 

D. C. Dimitriu: Despre asta nici vorbă. Ţăranii îşi apărau drepturile lor 
poate în mod prea violent (întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Au sărit cu ciomegele. 
D. C. Dimitriu: Am citit în ziarul d-lui profesor Iorga că se justifică, 

dacă nu faptele, cel puţin motivele care au determinat nemulţumirea sătenilor. 
Dar iată un alt caz şi mai interesant. Aţi luat măsuri ca directorii şcolilor să fie 
aleşi. Procedare greşită după părerea mea. Directorul reprezintă pe ministru şi 
nu trebuie ales. Dar, în fine, o orientare spre stânga. 

D. profesor N. Iorga: Nici spre dreapta, nici spre stânga. 
D. C. Dimitriu: La liceul Enăchiţă Văcărescu din Târgovişte, a fost 

numit director, acum o lună, în urma alegerii şi chiar de d. Iorga, un distins 
profesor. După o lună numai de funcţionare, directorul a primit un alt ordin de 
la acelaşi d. ministru, că s-a anulat numirea şi se va face o nouă alegere. 
Cauza? Prefectul vrea să aşeze acolo un proaspăt aderent politic~. 

D. profesor N. Iorga: D-le Dimitriu, este aşa de puţin adevărat aceasta 
încât ieri am primit o cerere a d-lui Popescu şi am pus din nou în cercetare 
cazul. Dacă d. Popescu întruneşte toate condiţiile, adică are cele mai multe 
voturi şi nu este pedepsit, va fi director. Te asigur de aceasta. Şi prefectul a 
venit, nu ştiu de câte ori a venit şi el şi alţi prefecţi şi totdeauna, cu foarte 
multă amabilitate, i-am făcut să înţeleagă că este un minister în care nici un 
om politie nu are dreptul să vină cu nici o stăruinţă şi că acel minister este 
Ministerul de Instrucţiune Publică (aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Dimitriu: Sunt foarte mulţumit că d. prim-ministru a luat această 
măsură, anume să se oprească amestecul oamenilor politici în şcoală. 

D. profesor N. Iorga: D-le Dimitriu, am avut întâi aşa de puţini 

partizani, încât nu făcea să ştiu cum îi cheamă, iar acum aşa de mulţi că nu 
am timp să învăţ cum îi cheamă (ilaritate). 

D. C. Dimitriu: În fine d-lor, aţi făgăduit că veţi veni cu o lege pentru 
revizuirea numirilor neregulate din ultimii trei ani. Nu aţi luat însă această 
măsură, care v-ar fi adus la economii simţitoare. Veniţi cu o lege prin care 
cereţi să fiţi autorizaţi a nu face numiri în locurile vacante, în cursul anului 
viitor. Vă ocupaţi numai de ziua de azi, dar nu şi de cea de mâine. 

D. profesor N. Iorga: Dacă voiţi să mi-o luaţi din mână, ce să ne mai 
ocupăm de ea? 

C. Dimitriu a abordat problema bugetelor extraordinare 
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Ar trebui d-lor, să ocupăm multă vreme această tribună, ca să vă 
dovedim că bugetele şi ale celorlalte departamente nu se prezintă în mod mai 
fericit decât acelea pe care le-am examinat. Despre bugetul extraordinar vor 
vorbi mai amănWlţit colegii care urmează, eu voi releva numai o chestiWle. 
Aţi spus că în bugetul extraordinar se vor cuprinde posturile de lichidare ale 
trecutului şi al locaţiei pentru investiţiuni. Văd în bugetul Ministerului de 
Interne înscrişi 50 milioane pentru construcţia WlUi palat şi în bugetul 
Ministerului de Justiţie 1 O milioane pentru construcţia unei clădiri necesare 
ministerului. Nu sunt împotriva construirii localurilor necesare serviciilor 
publice, dar lipsa d-voastră de sistem apare şi aci. Colegul meu, d. Slăvescu, 
a constatat, în urma unei anchete, că Statul plăteşte chirii de peste o jumătate 
miliard. Eu înţelegeam să veniţi cu un program de lucru complet şi să atacaţi 
chestiunea în întregul ei: construire de localuri, pe un plan bine studiat; având 
în vedere şi posibilităţi de mărire în viitor, pentru toate serviciile publice. 
Această lucrare, începută acum, s-ar fi putut eşalona pe mai mulţi ani şi plata 
anuităţii ar fi fost cu mult mai mică decât chiriile înscrise azi, iar foloasele ar 
fi fost cu mult mai mari. 

D. profesor N. Iorga: Îmi daţi voie, dar avem contracte între care unele 
sunt într-adevăr scandaloase. De exemplu, eu nu pot să trec pe bulevardul 
Lascăr Catargiu şi să văd clădirea Wlde este aşezată comercializarea, fără să 
mă indignez. Acolo rătăcesc două sau trei stafii de funcţionari, într-o imensă 
clădire cu două rânduri. Mă doare inima şi îmi vine să dau cu o piatră în 
ferestre (aplauze prelungite). 

D. M Ghelmegeanu: Numai W1 apartament este rezervat pentru 
direcţiunea comercializării. 

D. C. Dimitriu: Soluţiunea mea ar avea multe şi variate urmări bune. 
Aţi da de lucru la meseriaşi. 

D. profesor N. Iorga: Excelentă idee. 
D. C. Dimitriu: Veţi face ca toate industriile în legătură cu construcţiile 

să fie activate, veţi lăsă libere multe clădiri ocupate astăzi de Statul chiriaş şi 
veţi scădea astfel şi chiriile. 

D. profesor N. Iorga: Dar daţi-ne iluziile că mai rămânem un an. 
D. C. Dimitriu: Începeţi d-voastră şi vom continua noi (ilaritate). 
D. profesor N. Iorga: Nu am încredere în d-voastră (ilaritate). 
D. C. Dimitriu: Asupra acestei chestiuni ne putem înţelege uşor. 
D. profesor N. Iorga: Schimbăm declaraţia de neîncredere. Numai, a 

d-voastră este tragică, a noastră este glumeaţă. 
D. D. R. Ioaniţescu: Luaţi-l pe d. Duca acolo, pe banca ministerială ... 
D. profesor N. Iorga: Dacă acceptă, eu personal nu am nimic contra. 

Numai politică să nu facă. 
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NOTE 

1. Se discuta bugetul şi spiritele erau încinse. În continuarea intervenţiei 
precedente, N.I. spusese „Domnule preşedinte, eu aş întrerupe seria pentru a 
spune că eu am adus lista persoanelor pe care le-am suprimat la biroul presei. 
Dar cetind lista am avut un sentiment de compasiune umană şi am crezut că nu 
e bine să se citească numele de aici. Dar eu vă dau lista, cine este curios, poate 
să o vadă" (aplauze pe băncile majorităţii). 
Neobosit, C. Dimitriu amintise că la discutarea bugetului unui guvern naţional 
ţărănesc N.l. afirmase: „Finanţele publice pot ajunge la un moment dat la 
perfecţiune, dar ele vor pluti pe mizeria naţională". În acelaşi timp, C. 
Argetoianu susţinea: „Eu nu am program, eu am legi!" Cum se împăcau cele 
două idei? 

2. Acelaşi preopinent spusese că Mac Donald era „un poet al politicii". N.I.: „Nu 
ştiu dacă englezii ar primi definiţia". Intervenise apoi M. Ghelmegeanu, 
susţinând că Mac Donald „e un prizonier al partidelor". N.I.: „Dar este un 
prizonier care-şi domină temnicerii". Iar A. Călinescu adăugase: „Până la un 
timp i-aţi dominat şi dvs.". N.I.: „Nu atât cât credeţi dvs., şi când ne veţi 

succeda veţi vedea". 
C.Dimitriu contestase utilitatea gărzii financiare: „Contrabandele şi 

contravenţiile nu se pot împiedica prin servicii de gardă financiară". N.I.: 
„Garada financiară la noi este bună, zgarda financiară a altora, aceea este mai 
grea". 

3. Şi în altă parte C.D. acuzase că „prefecţii fac politică". N.I.: „Este obiceiul 
ţării, noi îi dezvăţăm, dacă-i veţi învăţa din nou dvs., este altă chestie. În orice 
caz, la instrucţie nu-i las să se amestece. N-am satisfăcut nici o cerere a nici 
unui prefect când a fost vorba de instrucţie. Şi voi proceda tot aşa şi de aici 
înainte". 

Despre exproprieri şi diferite repartiţii bugetare, 
dialog cu mai mulţi deputaţi 

D-le Costin Sturdza, ştii că au fost două sisteme la expropriere: unul 
care a reuşit, altul care, din nenorocire, nu a reuşit. Când Ion Brătianu, după 
campania din Bulgaria, m-a chemat să vorbim în această privinţă, eu i-am 
propus un alt sistem, pe care i-a refuzat neted. Eu i-am spus: timp de zece ani 
ţăranii şi proprietarii, constituiţi în obştii, să rămână la faţa locului şi după 

zece ani, păstrându-şi inventarul agricol, creându-se creditul necesar, să se 
înceapă cu exploatarea de către ţărani, care să rămâie constituiţi tot în obşte 
pe o bucată de vreme. Mi-a spus: nu, vreau expropriere individuală şi 

imediată. 

Îmi pare rău, dar aşa s-a făcut 1 
• 
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NOTE 

l. Apoi Leonte Moldovanu a observat: „La noi în judeţ, de câte ori ţăranii au luat 
în exploatare o moşie mare, au împărţit-o imediat şi au cultivat-o separat". N.I.: 
„Da, dar uneori trebuie să-i sileşti la bine". Dr. I. Constinescu: „Tot ţăranul 
lucrează şi pământul boierului". N.I.: „Metoda mea era organică, cealaltă 

metodă era abstractă". D.R. Ioaniţescu declară că primul buget postbelic a fost 
făcut de N. Titulescu şi atunci salariile au fost bugetate, nu obţinute prin 
credinte extraordinare. N.l.: „Domnule preşedinte, vă rog să comunicaţi aceasta 
domnului Titulescu, în vederea unei revizuiri". D.R.I.: „Domnul Titulescu nu 
este încă şeful nostru". N.I.: „Dar când dumnealui va fi şef. eu vă asigur că dvs. 
nu veţi mai fi partid". A. Călinescu a susţinut că salarizarea corpului didactic 
de către comună sau judeţ înseamnă suprimarea acestuia. N.l.:"S-a mai pus 
întrebarea aceasta şi în cazul când prevederile dvs. s-ar adeveri - ceea ce nici 
nu cred, nici nu doresc - atunci vom aviza la alte măsuri". Cum A.C. insista că 
bugetele judeţene nici n-au fost aprobate, N.I.: "Să nu facem preziceri care ies 
totdeauna pe dos". 
La un dialog Pamfil Şeicaru - Armand Călinescu, despre deficitul economic 
acoperit din împrumuturi, cel dintâi spusese: „echilibrul bugetar cu 
împrumuturi nu poate continua la infinit pentru că împrumutul are defectul 
acesta că trebuie să-l plăteşti". N.I.: „Este vorba mai mult de echilibristică, 
decât de echilibru". A.C. declarase că totuşi împrumuturile au un caracter 
productiv. N.I.: „Productiv, da, dar cui?" 

Şedinţa din 8 decembrie 1931 

La bugetul prevăzut pentru activitatea minorităţilor 

Domnule preşedinte, ar fi trebuit să răspund la sfârşit, dacă ar fi locul, şi 
mai ales la bugetul cultelor. Dar nu pot să las să treacă două afirmaţiuni din 
cuvântarea d. J osika. 

Este adevărat că s-a făcut o greşeală de calcul la Ministerul Cultelor. 
Această greşeală de calcul, în ceea ce priveşte confesiile minoritare, a fost 
reparată, d. Josika n-are decât să se intereseze la părintele Crăciunescu şi va 
vedea cu câtă grijă onestă am încercat să reparăm. 

Au venit episcopii minoritari la mine şi mi-au spus că deşi au puţini 
credincioşi, cu toate acestea nu este bine ca un episcop din România să se 
găsească într-o situaţie umilitoare. 
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M-am înţeles imediat cu colegul meu de la Finanţe, ca să gas1m 
mijlocul de a le asigura o viaţă potrivită cu înalta demnitate pe care o au. 

Iar dacă mi se obiectează că nu ţin seama de prescripţia din legea 
Cultelor, ca salariile să fie potrivite cu averea, să mi se dea mijlocul de a 
putea verifica în câteva săptămâni care este de fapt averea de care dispun 
celelalte biserici. 

Iar să fac socoteala, aşa cum mă invită dumnealui, adică să socot cât a 
luat Statul românesc la expropriere şi să ţin seama de aceasta la fixarea 
salariilor, este foarte greu. 

Eu nu aş dori obiecta că atunci ar mai trebui să facem o socoteală: să 
facem socoteala bisericii cerşetoare de până ieri, care era în amândouă 
formele sale biserică românească, şi socoteala bisericii împodobite sau a 
bisericilor împodobite cu atâtea privilegii care azi se găsesc, evident, în afară 
de un privilegiu pe care nu-l putem menţinea. Şi este mare lucru că nu 
prefacem noi prigonirea suferită de ai noştri, în prigonirea pe care refuzăm să 
o îndreptăm împotriva celorlalţi (aplauze prelungite pe băncile majorităţii; d 
deputat Josika întrerupe). 

Vă mai spun: azi fac apel la loialitatea dvs., şi să zicem şi la picătura de 
sânge pe care, rară îndoială, o aveţi, fiind urmaşul cancelarului lui Sigismund 
Bathory. Nu are decât să vă vadă cineva, ca să-şi dea seama de acest lucru. 

Fac apel la dvs.: 
Minorităţile au găsit pe banca ministerială oameni care le-au apărat 

totdeauna, cu riscul impopularităţii. Şi eu cred că faceţi o greşeală atunci când 
criticaţi pe oamenii aceştia, aşa de răi, care sunt aici, şi nu vă gândiţi că dacă 
se duc oamenii aceştia aşa de răi, veţi găsi faţă de dvs. alţii care nu vor 
înţelege nici a suta parte din ceea ce înţelegem noi 1 (aplauze). 

NOTE 

I. Discuţia asupra bugetului a continuat şi I. Petrovici s-a întrebat „ce tragedie" 
trebuie să fi fost în sufletul lui N.I când „a îngustat baza financiară a activităţii 
noastre şcolare". N.I.: „Domnule Petrovici, dă-mi voie. Şi eu am tragedii, dar 
în deosebire de unii oratori ai opoziţiei, nu le aduc la tribună. Cred că este mai 
elegant". 
D. Brătănescu a declarat: „A vem la Tighina 23 de şcoli primare şi 4 grădiniţe 
de copii, care sunt deservite de 137 de institutori şi pentru care trebuie să se 
plătească lunar 4 - 500 OOO lei". N.l.:"Eu am să reţin 13, pe toţi ceilalţi îi tai". 
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Răspunde unei întrebări a dr. Lupu cu privire la audienţa acordată 
de Regele Carol al II-iea fostului prim ministru al Ungariei, 

contele Şt. Bethlen 1 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, politica României se sprijină pe 
observarea leală a tratatelor pe care le-a încheiat. 

Politica aceasta ţine seamă de sentimente de rasă care sunt 
indestructibile. Şi, în acelaşi timp, ea caută să aibă relaţiile cele mai bune cu 
vecinii noştri, de ori unde şi oricare ar fi fost trecutul. 

Contele Bethlen, venind la Timişoara, a cerut Maiestăţii Sale Regelui o 
audienţă de caracter privat. 

Dacă în această audienţă contele Bethlen a arătat sentimente bune faţă 
de România, nu putem să răspundem decât cu sentimente bune faţă de aceşti 
vecini ai noştri, care sunt maghiarii, ca şi faţă de toţi ceilalţi. 

Orice este de natură să împiedice nenorociri ca acelea de pe urma cărora 
suferă omenirea, trebuie să fie, rară îndoială, bine venit. 

În ce priveşte consecinţele, ele nu pot să fie decât în ordinea unor 
sentimente pe care le-am dori; iar în ce priveşte baza pe care stă politica 
României, nu se concepe nici un guvern care s-o poată clinti, din nici un 
motiv şi niciodată (aplauze unanime). 

NOTE 

I. Dr. Lupu îşi motivase întrebarea în dorinţa de „a linişti ţara şi vechii ei amici şi 
aliaţi încercaţi din afară". 

Despre „curba de sacrificiu". Dialog cu D.R. Ioaniţescu 

Acesta spusese: 

Ei bine, ,,faimoasa curbă", aşa este denumită de d. raportor şi chiar de d. 
ministru de Finanţe, „curba nelegiuită", aşa numită de corpurile 
funcţionăreşti, „curba scelerată", cum a fost categorisită de unii din membrii 
importanţi ai actualului cabinet, această curbă, deşi în bugetul de la 1931 este 
anunţată ca provizorie, numai pentru un an, onoratul guvern, îi dă caracterul 
de definitivat, o permanentizează. 

D. profesor N. Iorga: Scelerată? Eu nu întrebuinţez cuvinte tari. 
D. D. R. Ioaniţescu: N-aţi spus-o d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Cine? 
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D. D. R. Ioaniţescu: D-le prim-ministru, eu nu vreau să arunc 
neînţelegeri între augurii guvernului d-voastră. 

D. profesor N Iorga: Augurii aveau anumite păsări de care se serveau; 
noi nu avem păsări (ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Persoana care a scris face parte din guvernul Iorga 
- Argetoianu. 

D. profesor N Iorga: Dacă s-ar zice guvernul Ioaniţescu-Iorga, sau 
Iorga - Ioaniţescu, au cum voiţi, eu nu mă supăr de loc. Orice colaborator am 
eu, este un colaborator iubit, şi îmi face cea mai mare plăcere când numele lui 
este aşezat lângă numele meu (aplauze pe băncile majorităţii). 

D. D. R. Ioaniţescu: Eu cred că v-ar conveni de minune ca alături de 
numele d-voastră să fie oricare alt nume, afară de acela pe care l-am rostit eu 
şi care umbreşte puţin situaţia d-voastră de prim-ministru. 

D. profesor N Iorga: Las să judece toată lumea eleganţa sentimentelor 
care au inspirat d-lui Ioaniţescu această reflexiune. Ea vine de la periferie 
(ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. D. R. Ioaniţescu: Nu ştiu dacă vine de la periferie, dar atunci când 
vreţi să ne puneţi pe noi în lumina colegilor d-voastră care au o situaţie de 
prim rang (întreruperi pe băncile majorităţii) .... am ţinut şi eu să se precizeze 
sentimentele de la care a pornit întreruperea d-voastră. 

D. profesor N Iorga: Am spus că „scelerat" este unul din cuvintele tari, 
care trebuiesc evitate, fiindcă noi suntem o naţiune care avem această 
slăbiciune, ne prăpădim după cuvinte tari. Oricine ar fi spus, era bine să 
întrebuinţeze un alt cuvânt. 

D. D. R. Ioaniţescu: Aţi vrut să aruncaţi o „ironie" asupra noastră, la 
care noi am răspuns cu o „realitate", cu realitatea guvernului „Iorga -
Argetoianu". 

D. profesor N Iorga: Din punct de vedere periferie (ilaritate). 
D. l Răducanu: Ii mulţumim d-lui preşedinte al Consiliului că nu 

admite acest termen, chiar de la un coleg al d-sale, fiindcă este prea aspru. 
D. profesor N Iorga: Da, este prea aspru 1• 

NOTE 

I. Şi înaintea acestei discuţii D.R.loaniţescu acuzase că „s-au tocat fondurile 
speciale de pensii". N.I.:"Ce am tocat noi şi pentru cine am tocat? Aceasta este 
o operaţie de bucătărie pe care noi nu o putem face. Ce pârjoală am făcut noi 
cu tocătura de care vorbiţi şi pentru cine?" Subsecretarul de Stat la Finanţe, 
Zamfir Brătescu, s-a apărat spunând că n-a găsit nici un fond. N.I.: „Va să zică 
ai mâncat ce tocase alţii". D.R.I. a insistat, după ce Z.B. spusese că. negăsind 
nimic, 1-a şters: „aţi şters ceea ce aţi tocat, ceea ce este tot una". N.l.: „ Ba nu 
este deloc tot una, să ştergi ceva ce nu este şi să toci ceea ce este sunt două 
lucruri distincte". 
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Din nou dispute pe tema bugetului, stârnite acum de Iosif Fischer 

Acesta spusese: 

Trebuie să remarcăm că din cauza salarizării insuficiente şi a neachitării 
la timp chiar a salariilor existente, magistraţii, neîndeplinindu-şi la timp 
obligaţiunile lor contractuale, îşi pierd autoritatea morală de a judeca litigiile 
între contribuabili. Într-adevăr, ce autoritate morală poate avea un magistrat 
care este în restanţă cu plata chiriei, de a hotărî evacuarea unui alt chiriaş, 
pentru neplata chiriei la termen? 

D. profesor Niorga: Una nu are a face cu alta; aceasta înseamnă că un 
magistrat care trăieşte rău cu nevasta lui nu poate să judece într-un proces de 
divorţ (ilaritate). 

D. Iosif Fischer: Se poate întâmpla foarte uşor ca în astfel de cazuri 
magistratul să fie influenţat. 

D. profesor Niorga: Foarte rău; în cazul acesta nu ar fi trebit nici să se 
însoare, nici să divorţeze. 

După ce IF. insistase ca funcţionarii publici să fie plătiţi la timp, 
a intervenit ministrul de Finanţe C. Argetoianu: 

Bine, dar de unde să iau bani? 
D. M Negură: Dar d-voastră în buget nu aţi degrevat deloc pe 

contribuabili; prin urmare, aveţi bani. 
D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Ministerul de 

Interne: Fără să fie degrevat contribuabilul, de abia poate plăti cele 26 
miliarde. 

D. profesor N Iorga: Trebuie să cucerim o colonie, pe care să o 
exploatăm. 

D. M Negură: Dacă d-voastră menţineţi impozitele actuale, aşa de 
ridicate, ba încă le mai sporiţi, aceasta va provoca o revoltă a contribuabililor, 
pentru că în vremurile acestea, numai la menţinerea acestor impozite nu puteţi 
rămâne. 

D. profesor N Iorga: Dacă se vor revolta, vor trage consecinţele. 
D. M Negură: De la cine puteţi să strângeţi, o să strângeţi; dar de la 

cme nu ... 
D. C. Argetoianu: Noi ştim care este resortul pe care trebuie să-l 

apăsăm ca să se astâmpere lwnea la ţară. 
D. A. C. Cuza: Eu sunt în special pentru impozitul asupra jidanilor. 

Aceasta este părerea mea. 
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D. Iosif Fischer: Despre care toată lumea ştie că e greşită. Este evident, 
d-lor, că trebuie să facem orice sacrificiu, ca să asigurăm funcţionarilor 
publici o viaţă cinstită şi echilibrată. Dacă în acest scop va trebui să se reducă 
numărul funcţionarilor, cred că nici acest sacrificiu nu este destul de mare 
pentru a ajunge la un rezultat bun. 

D-lor deputaţi, pentru a ajunge la cifra finală a bugetului, d. ministru de 
Finanţe a mai luat şi altă măsură. S-a luat măsura închiderii unor şcoli, în 
vreme ce, cred, nimeni nu poate fi de părere, că atâtea aşezăminte de 
răspândire a culturii generale sunt superflue. 

D. profesor N Iorga: Unele sunt. Să faci universitate la Pătârlage, 

evident este superfluu! 
D. Iosif Fischer: Iată un caz concret. Este vorba de un liceu de la 

Chişinău, care ani de-a rândul era un fel de şcoală evreiască. 
D. A. C. Cuza: Nu „un fel", era chiar jidănească şi sunt trei şcoli 

jidăneşti. 
D. Iosif Fischer: Chiar jidănească, cum voiţi d-voastră, dar o şcoală care 

corespunde unei necesităţi reale şi de aceea eu nu înţeleg de ce să se suprime 
această şcoală. 

D. profesor N Iorga: Dragă d-le Fischer, noi nu suprimăm nimic, 
numai cât spunem: în anul 1932 nu putem să plătim lefurile şi materialul 
trebuitor acelor şcoli. Ce va fi după aceea, vom vedea. Dar este un an în care 
lumea trebuie să înţeleagă că bugetul aşa cum l-am socotit noi nu ne ajută să 
susţinem toate aceste şcoli (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Să minţim oamenii? Ce este mai onest? Să spui că nu poţi plăti sau să 
laşi să funcţioneze şcolile şi să nu plăteşti lefurile? (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. M Negură: Să vă dau exemplu cu liceul din Vaslui. 
Fără să fie internat, cum este şcoala normală, ci liceu extern, un elev, un 

părinte respectiv este impus cu 2.800 lei pe an, ceea ce nu este exagerat. Dar 
în timpurile acestea, în fiecare zi se văd cârduri de băieţi plecând acasă şi 
stând pe capul părinţilor ca să plătească taxele, revenind apoi, peste două 
săptămâni, pentru acelaşi lucru, şi aşa mai departe. 

D. profesor N Iorga: Băieţii aceia în loc să înveţe teorie şi să nu-i 
putem plasa, să-şi caute serviciu. Sunt fete de generali şi profesori universitari 
din Germania şi Scandinavia, care servesc şi-şi câştigă pâinea şi chiar zestrea 
pentru căsătoria lor. Da! Nu sunt toţi boieri. De aceea murim! De boierie 
(Aplauze pe băncile majorităţii). Nu este servitoare care nu vrea să facă din 
fata ei o asistentă la Facultatea de Litere sau de Ştiinţe. Aceasta nu se mai 
poate (Aplauze pe băncile majorităţii) 

Nu poate să susţină ţara atâţia intelectuali. 
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D. Iosif Fischer: D-le prim-ministru, nu mă îndoiesc nici un moment de 
cea mai perfectă bună credinţă a d-voastră. 

D. M Negură: Are fiecare datoria să înveţe carte. Un om întunecat este 
o primejdie. 

D. profesor N Iorga: Să fie ca ţăranii din Danemarca, având bibliotecă 
şi muncind pământul! 

l.F. deplânsese slaba subvenţionare a cultului mozaic 

Ştiţi, este o chestiune în care poate să intre un element de dreptate, dar 
pentru momentul de faţă, noi nu putem să-i dăm soluţiunea pe care o doriţi. 
Eu ştiu, dar eu citesc „Curierul Israelit", eu citesc toată presa d-voastră şi 
cunosc mult mai bine chestiunea aceasta decât cum o puteţi expune în câteva 
minute, eu ştiu de ce este vorba. Nu pot. 

D. Iosif Fischer: D-le prim-ministru, discuţiunea la buget este o 
discuţiune teoretică, pentru că conform legii contabilităţii publice, nici un 
credit propus de guvern nu se poate majora. Dacă noi totuşi ridicăm aici 
aceste chestiuni, o facem din punct de vedere principial, deşi, vă mărturisesc, 
nu avem nici o speranţă că în legătură cu discuţia proiectului de buget se va 
putea obţine vreo îmbunătăţire. 

D. profesor N Iorga: În cursul anului, ce vom putea face, vom face. 
D. Iosif Fischer: Eu sper că în cursul anului se va putea deschide un 

credit extraordinar, pentru a îndrepta această situaţiune. 
D. profesor N Iorga: Însă în cazul acesta, dacă noi plătim mai mult la 

clerul d-voastră, aceasta mai înseamnă încă un lucru: că acest cler trebuie să-l 
supraveghem tot aşa cum supraveghem orice cler subvenţionat de Stat. 

Şedinţa din 9 decembrie 1931 

Pe marginea articolului calomnios din Ordinea, 
intitulat O prea fericită familie de bugetivori 

Îl semnalase I. Florea care citase: 

„Deocamdată să ne fie permis să relevăm faptul că întreaga familie a 
primului-ministru: fii, fraţi, cumnaţi, veri, nepoţi, cuscri şi strănepoţi este în 
solda bugetului Statului (Protestări pe băncile majorităţii). 
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Vom da azi nume, altădată urmând să publicăm specificarea slujbei şi a 
salariilor. 

În cap e desigur d. Iorga, pe care, făcând o excepţie de la regula ce 
ne-am impus-o, îl vom trece azi cu toate slujbele şi onorurile ce le deţine în 
Stat, pentru toate încasând lefuri, diurne, jetoane sau subvenţii, ceea ce nu-l 
împiedică să spună necontenit că e un om sărac. 

D. Nicolae Iorga este preşedinte de Consiliu, ministru al Instrucţiunii 
Publice, rector universitar, academician, profesor la Academia de Comerţ, 
profesor la Şcoala de Război, la Şcoala din Roma, la căminul din Veneţia, 
deputat, preşedintele Comisiei Monumentelor Istorice, directorul Institutului 
Istoric, etc.". 

Urmează apoi şi se înşiră toţi: Gheorghe Iorga, Petre Iorga, prefectul 
Chirescu căsătorit cu Florica Iorga, Mircea Iorga, Valentina Iorga 
(exclamaţiuni pe băncile majorităţii). Nu citesc mai departe, sunt lucruri atât 
de scandaloase" (Exclamaţiuni, întreruperi). 

D. profesor N. Iorga: D-voastră vă vine uşor, că este pe pielea mea, nu 
a d-voastră. 

D. M Popovici: Şi noi protestăm ca astfel de ticăloşii să se citească. 
D. I Florea: D-le prim-ministru, tocmai fiindcă sunt întrerupt, şi 

acestea sunt calificate de ticăloşii, nu mai citesc mai departe, ci vă cer să daţi 
un răspuns pentru ca lumea să fie lămurită în această chestiune (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, dacă în momentul 
când cerem ţării sacrificii aşa grele, ar fi un preşedinte de Consiliu care ar 
mânca, el şi familia lui, atâta leafă, desigur ar fi un scandal public; îmi daţi 
voie să vă spun că eu am, din mila lui Dumnezeu şi a ţării mele, o singură 
leafă: eu sunt profesor la Universitatea din Bucureşti. Sunt rector, care nu 
funcţionez, prin urmare nu primesc nimic. În timpul cât sunt rector activ, eu 
am 2.500 lei pe lună. Eu sunt într-adevăr ministru al Instrucţiunii Publice 
şi-mi iau leafa mea, dar nu iau leafa de preşedinte al Consiliului. Eu sunt 
membru al Academiei, am 60 de lei pe lună şi uneori n-am nici 60 lei pe lună, 
fiindcă nu pot veni la şedinţă. Eu sunt profesor la Academia de Comerţ; d. 
Răducanu vă va spune că am 15.000 lei pe lună ca suplinitor. Vă va mai 
spune oricine că „profesor la Şcoala din Fontenay-aux-Roses" nu există; 
există un director neplătit, căruia i se serveşte o sumă de 100.000 lei pe an 
pentru a face drumul acolo şi pentru a face toate corectările „melanges"-lor. 
La Şcoala din Roma nici nu sunt, nici n-am fost director, iar directorul este 
plătit cum sunt eu plătit la Veneţia, adică nu este plătit. Căminul din Veneţia 
este o creaţiune a mea, la care niciodată n-am fost plătit, este al Institutului 
Sud-Est-European. Niciodată n-am luat nici un ban. Preşedintele Comisiei 
Monumentelor Istorice n-a avut niciodată nici o leafă. „Institut istoric" nu 
există. Când se va întemeia, voi spune. 

261 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

În ceea ce priveşte familia mea, pe care cu atâta delicateţă un ziar o 
aduce şi voi spune la sfârşit, încheind chiar acum, de ce această chestiune a 
fost adusă aici; dacă ar fi vorba de un pamflet oarecare n-aş fi făcut-o, în ceea 
ce priveşte familia mea, nu pot împiedica pe un membru al familiei mele, care 
a făcut studii, să se prezinte la concurs şi să-şi câştige onest pâinea, prin 
munca lui (Aplauze). Dacă aş avea o avere, i-aş da mijlocul de a trăi fără să 
facă apel la bugetul unei ţări sărace. Eu nu pot împiedica pe fiul meu, care a 
făcut întregul mare război, de a fi căpitan sărac în armata României. N-am 
putut împiedica pe un altul de a-şi pune candidatura şi de-a ieşi la alegeri. 
N-am putut împiedica pe fratele meu să candideze, care nici nu m-a întrebat, 
când şi-a pus candidatura, dacă eu vreau sau nu vreau. Acestea sunt lucruri 
care nu atârnă de mine. In ceea ce priveşte pe un al doilea fiu al meu, a fost 
doctor de sat, iar în momentul acesta este doctor cu 3.000 lei pe lună - şi acei 
care îl cunosc, ştiu că a fost unul din cei mai buni studenţi ai Facultăţii de 
Medicină (aplauze), cu 3.000 lei pe lună la un sanatoriu al Căilor Ferate. 
Celălalt este elev la Şcoala de arhitectură; a fost rugat să facă nişte schiţe, 
pentru care a fost plătit câteva luni cu 3.000 lei pe lună şi l-a dat afară acum. 
A venit şi mi-a spus şi am luat act; nici nu mă gândesc să cer să fie reinstalat. 
Cele trei fete, de care cu atâta delicateţă se ocupă redactorul, n-au gustat 
niciod.ată un leu de bursă, cum niciodată n-am avut copil bursier. Una este 
pictoriţă apreciată, care trăieşte din banii pe care îi trimit eu (aplauze), alta 
este studentă, iar cea de-a treia este o copilă de patrusprezece ani, care-şi face 
lecţiunile la liceu. 

Eu nu voi califica acest fel de a face politică, dar când acest fel de a 
face politică, într-o foaie a cărei ţinută este obiect de uimire generală, când 
acest fel de a face politică este susţinut prin banii unui mare ziar şi în dosul 
acestui mare ziar este ce ştiu eu, atunci înaintea ţării întregi eu trebuie să arăt 
cum trăiesc, pentru ca toată lumea să mă judece aşa cum trăiesc (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate," majoritatea aplaudă în picioare pe d. 
preşedinte al Consiliului). 

La bugetul Cultelor1 

A, mă rog, nu vă prefaceţi într-un sfânt Sinod. Acestea sunt chestiuni 
vechi şi mari, iar noi avem bugetul acum. Şi vă declar că bugetul este cum 
este şi oricine încearcă să schimbe bugetul îşi face rău lui singur, fiindcă eu 
sunt un om cu care se poate sta de vorbă, cum v-am spus şi în comisiune, dar 
de la I ianuarie înainte. Şi acelui om, care stă de vorbă cu mine de la I 
ianuarie înainte, dacă mă strânge cineva de gât înainte, după 1 ianuarie îi 

262 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

spun: Nu. Aceasta trebuie s-o ştie toată lumea. Iar chestiunile acestea să le 
lăsăm pe seama istoricilor şi o să fiţi mulţumiţi şi unii, şi alţii (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

D. D. Manu (preot): O-lor deputaţi, eu aş dori ca în chestiuni care în 
adevăr sunt delicate, cum este şi chestiunea bisericii, nimeni care ia cuvântul 
de la această tribună, să nu ia cuvântul nefiind documentat. 

D. profesor N. Iorga: Să te fereşti la Cameră de omul documentat; acela 
ne mănâncă pe noi. De cel fără documente să nu te fereşti (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Polemică cu C. Spânişteanu 

O-lor deputaţi, rugasem pe d. preşedinte să pună în vedere d-lui orator 
că trebuie să termine cuvântarea d-sale astă seară, altfel stăm până la 7 
dimineaţa. 

Este o săptămână de când se vorbeşte. S-a vorbit trei săptămâni la 
Mesaj şi d. se plânge că este o parodie şi n-are vreme să vorbească fiecare. 
Când, cu toate ocupaţiunile mele, stau aci şi am spus că îl aştept două ceasuri, 
d-nealui ne aruncă în obraz că este o parodie! Este extraordinar! 

D. C. Spânişteanu: Nu ştiu cum se face că sunt aşa de rău înţeles. Eu am 
spus că trebuie să se ţină discuţia până când se realizează scopul, dacă are un 
scop; iar d-voastră îmi atribuiţi gânduri răutăcioase. Îmi dau seama, ca şi 
d-voastră, că acum nu e timpul vorbelor, ci al faptelor; sunt şi eu sătul ca şi 
mulţi din d-voastră de vorbele răsunătoare şi mai ales de lipsa de acord între 
vorbe şi fapte, şi sunt dornic, ca toţi aceia care au ajuns să nu mai creadă în 
nimeni şi în nimic, să văd măcar un început de treabă, în sensul îmbunătăţirii 
nenorocitei stări de lucruri din ţară. 

Dar tocmai pentru că sunt stăpânit de aceste gânduri şi de aceste 
dorinţe, tocmai pentru aceia mă ridic astăzi, cu toată tăria de care sunt 
capabil, împotriva sistemului acesta de a vorbi numai ca să zicem că am 
vorbit, de a începe fără a isprăvi, de a coase rară nod la aţă, de a ne paraliza 
unii pe alţii şi de a ţese astfel pânza Penelopei. 

O voce: Ce o mai fi şi aia! 

Discuţia a continuat, C.S. spunând: 

Din pricina acestei schimbări dese de reţete economico-financiare, în 
mod natural, poporul a ajuns să pună la îndoială şi ştiinţa şi să mă iertaţi dacă 
spun, poate şi d-voastră ştiţi, chiar buna credinţă a specialiştilor noştri în 
materie de buget şi de finanţe ... 

D. profesor N. Iorga: Mulţumim, sunteţi foarte amabil. 
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D. C. Spânişteanu: Mai mult decât atâta, cunosc oameni, intelectuali 
chiar, care spun că au ajuns să aibă oroare de specialişti. 

D. profesor N Iorga: Mă rog, aceasta este o ţesătură de ofense, cu totul 
în afară de discuţia la buget. Este ceva ne mai pomenit, ne mai pomenit! 

Veniţi ca membru al unui partid. Spuneţi că nu vorbiţi în nwnele 
partidului d-voastră, că aduceţi experienţa d-voastră. 

D-voastră ştiţi care este pregătirea d-voastră! Vă bateţi joc de nişte 
oameni bătrâni, care fiecare se pricepe în meşteşugul său, aducându-ne nu ştiu 
ce hotărâri ale poporului, care ne cheamă la judecată, îndoindu-se şi de 
inteligenţa şi de buna noastră credinţă. Şi noi trebuie să stăm aci şi vă 
ascultăm astfel de lucruri! 

Puteţi să întrebuinţaţi şi injurii, dacă vă permite d. preşedinte, dar 
vorbiţi la buget. Altfel preşedintele are dreptul să vă ia cuvântul. Şi partidul 
d-voastră nu poate protesta, pentru că nu vorbiţi în nwnele lui. 

D. Traian Ţino, vice-preşedinte: D. deputat a fost înscris la Mesaj. 
D. profesor N Iorga: Şi vrea să-şi dea drumul acum2 (Ilaritate). 

C.S. a urmat neîndurător: 

„. Îmi închipuiam acest lucru fiindcă spuneaţi că nu aveţi mâna legată 
de clientela politică, că nu aveţi partizani de căpătuit prin slujbe, nici de 
menajat, prin suprimare de funcţiuni inutile, şi astfel puteţi tăia nodul. 

D. profesor N Iorga: Care este nodul? Să-l tai de aci înainte. 
D. C. Spânişteanu: Este funcţionarismul, este nwnărul cel mare de 

funcţionari peste trebuinţele serviciului, în toate ministerele, este pletora pe 
care o avem chiar în armată„. 

D. profesor N Iorga: Vasăzică noi, acum, să aruncăm în stradă, în 
pragul iernii, zeci de mii de oameni. Dar d-ta eşti de aceeaşi părere ca şi mine. 
D-ta ai plăcerea să ne ţii la o şezătoare aci. 

D. C. Spânişteanu: Mă aşteptam ca d-voastră să tăiaţi acest rău, ce tinde 
să ia proporţii, transformând ţara într-o armată de funcţionari. D-voastră aţi 
venit iarăşi cu compromisurile cu care au venit partidele politice. 

D. profesor N Iorga: N-am nici un compromis. Nu, din cauza 
compromisurilor nu arunc oamenii pe stradă în pragul iernii! Nu din cauza 
aceasta. 

Cu cine Dwnnezeu m-am înţeles ca să ţin funcţionarii? Cu liberalii sau 
cu partidul d-tale cel vechi? Ştii când vorbeai de porumbeii d-lui mareşal 
Averescu şi când râdeai de dânsul - sau cu partidul cel nou? Cu care m-am 
înţeles? Ştii d-ta că ai trecut printr-o fază„. (Ilaritate). Toate şireteniile 
întrunirilor pe care le ţineau partizanii d-lui mareşal Avereseu în Vlaşca, mi 
le-ai spus d-ta. N-am reprodus eu partea din note, aceea cu porumbeii. 

Voci de pe băncile majorităţii: Spuneţi-ne şi nouă. 
D. profesor N Iorga: O să vă spun eu toate secretele? (Ilaritate). 
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NOTE 

I. C. Spânişteanu avertizase că, la sfărşitul discuţiilor pe marginea bugetului, îşi 
va da cu părerea „în deplină cunoştinţă de lucruri asupra îndreptăţirii 

tehnicienilor de a se erija în doctorii vremii, în salvatorii ţării şi ai noştri". N.I.: 
„Pe tehnicieni aţi putea să-i lăsaţi în pace, dintr-un sentiment elementar de 
judecat". 

2. C.S. a cerut ca „şi noi să fim ascultaţi". N.I.: „Care noi, pentru că vorbiţi în 
numele dvs." C.S. discuta despre „impresia lăsată de specialişti în popor". N.I.: 
„Faceţi observaţii la buget. Spuneţi dvs. de ce o ducem greu". C.S.: „Găsesc că 
pricina este regulatorul circulaţiei noastre economice, este defecţiunea 

monedei". N.I.: „Până acum ne-am afumat". C.S. a abordat „criza de 
subconsum". N.I.: ,,Înţeleg, să mărim lefurile pentru ca astfel să crească 
consumaţiunea". În încheiere, C.S.: „Mă întreb de ce să vin să votez acest 
buget?" N.I.: „Dar cine te roagă?" 

Şedinţa din 1 O decembrie 1931 

Acceptă un amendament la legea învăţământului prin care 
veniturile comunelor destinate învăţătorilor să fie vărsate Statului 

şi acesta să-i plătească pe dascăli 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Aş vrea să întreb pe d. prim-ministru, care se 
găseşte aci, pentru că d-sa nu a semnat acest proiect de lege, dacă este de 
acord sau nu cu această schimbare. 

D. profesor N. Iorga: Da, d-le deputat (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). Şi nu numai atât, dar şi la Senat, întotdeauna am spus că intenţia 
noastră nu este să înşelăm pe nimeni şi dacă în felul prevăzut prin lege, cum 
era la început, s-ar fi produs o dificultate în ce priveşte plata, suntem oameni 
oneşti, care vom recurge la alte mijloace; şi d. ministru de Finanţe v-a arătat 
care sunt aceste mijloace (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Dar dacă d-voastră nu veţi mai fi acolo, cum 
răspundeţi? 

Voci: Veţi răspunde d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: O să continui d-ta. Fiindcă se ştie că un singur 

partid poate succeda, pentru că şi d. Trancu-Iaşi doreşte acelaşi lucru, suntem 
asiguraţi (Ilaritate). 
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D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Dar nu doresc acelaşi lucru şi de aceia tocmai am 
cerut declaraţia d-voastră, pentru că nu suntem de acord asupra acestui punct 
şi mă gândesc, când d-voastră nu veţi fi acolo şi vom fi noi, ce se va 
întâmpla? 

D. profesor N. Iorga: Noi făgăduim că vă vom recomanda pe d-voastră 
ca succesori. 

Pe aceeaşi temă, În dialog cu Octavian Goga 

Vedeţi dacă nu asistăm la toate şedinţele! Dacă aţi fi asistat la şedinţa 
de dimineaţă, aţi fi aflat anumite lucruri, pe care nu vreau să le spun, ca să nu 
întrerup frumuseţea cuvântării dumitale. 

D. Octavin Goga: Regret că n-am asistat la şedinţa de dimineaţă, 

fiindcă sunt cam bolnav. 
D .N. Constantinescu Bordeni: Să încaseze Statul taxele de la comune 

şi pe urmă să plătească Statul pe învăţători. 
D. Octavian Goga: Dacă Statul va vroi el să încaseze cotele adiţionale 

pentru comune, atunci nu este logic ce s-a petrecut, pentru că atunci vor fi 
bani şi nu înţeleg de ce i-aţi scos din bugetul Statului ca să-i treceţi în 
bugetele comunelor. 

D. profesor N. Iorga: Dacă aţi fi fost de dimineaţă, aţi fi văzut cum d. 
ministru de Finanţe a spus - cu toată sinceritatea - că vrea să-şi aibe bugetul 
de 25 de miliarde. Aceasta este o sumă pe care a clădit tot bugetul şi pe care 
nu o poate schimba. 

În afară de aceasta, nu a fost o singură cerere întemeiată, căreia să nu-i 
fi răspuns cu primirea lui onestă. Aceasta s-a făcut dimineaţă (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

O G. spusese că faţă de bugetul actual, nimeni nu poate privi ziua de 
mâine ca „ o binecuvântare": 

Vedeţi, dar, d-lor deputaţi, că este o tristă dualitate, care se îmbină: pe 
deoparte starea sufletească în plină fermentare, în plină efervescenţă, pe de 
altă parte acest tablou trist al stării noastre economice şi atunci gândiţi-vă cu 
toţii, priviţi împrejurul d-voastră, faceţi examenul d-voastră de conştiinţă ... 

D. profesor N. Iorga: L-am făcut. 
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D. Octavian Goga: ... şi atunci îmi veţi da dreptate mie, care, stând de 
vorbă cu propriul meu suflet, înregistrând frământarea altora, am spus: trăim 
vremuri pre-revoluţionare! Pentru că, ce este pre-revoluţia? Este 
suprasaturaţia, supratensiunea nervilor sub presiunea loviturilor care cad 
asupra ta, este frământarea în ajun de izbucnire. Aceasta însemnează pre
revoluţie (Aplauze pe băncile Partidului Poporului). 

D. profesor N. Iorga: Eu cred că este chiar revoluţia pe care o face 
fiecare dintre noi, din care cauză nu e nevoie să se mai facă cealaltă. (Aplauze 
pe băncile majorităţii). Toţi o facem, toţi mergem pe alte drumuri, toţi călcăm 
în picioare tot ceea ce era până acum ştiinţă de Stat, o călcăm în picioare 
fiindcă nu mai merge. Revoluţia nu e nevoie să vină. Dacă se va încerca, se 
va găsi cine să o oprească, fiindcă revoluţia o facem noi, ieşind din toată 
rutina, din toate prejudecăţile şi mergând, cu ajutorul oricui vrea să ne ajute, 
pe drumul către o ţară cu desăvârşire nouă (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). Poate eu sunt cel mai bătrân revoluţionar din toată Adunarea 
aceasta, lucru pe care îl uitaţi d-voastră. 

O Goga a abordat situaţia politică: 

Eu mi-am permis, cu ocaziunea discuţiei la Mesaj, înainte cu câteva 
luni, să examinez situaţia politică. De atunci, s-au produs anumite schimbări 
care nu sunt în favoarea d-voastră. Care sunt aceste schimbări? Eu, d-le prim
ministru, vedeţi că mi-am dat silinţa ca întreaga cuvântare a mea să o ţin 
într-o alvie de observaţiuni liniştite şi cuviincioase.„. 

D. profesor N. Iorga: Sigur, vă mulţumesc. 
D. Octavian Goga: Cred că aceasta este datoria noastră, a tuturor, în 

aceste împrejurări extrem de grele (Aplauze). 
Dar ce s-a întâmplat de astă vară, d-le prim-ministru ? D-voastră sunteţi 

un guvern care nu aţi ieşit în zona politică, sunteţi dincolo de zona politică, 
fiindcă nu aţi avut la bază justificarea politică tradiţională, nu numai în 
această ţară, dar pretutindeni, nu aţi avut la bază o viaţă de partid. Aţi 

protestat şi v-aţi făcut un blazon din protestarea d-voastră contra partidelor; 
însă aţi avut girul politic al Partidului Liberal. 

S-a întâmplat un paradox, pe care cred că d-voastră îl regretaţi astăzi 
mai mult decât mine. 

D. profesor N. Iorga: Se vede că nu aţi fost director de bancă. A veţi 
asupra girului o noţiune eronată (Aplauze pe băncile majorităţii şi ale 
Partidului Liberal, de sub şefia d-lui G. I. C. Brătianu. Ilaritate). 
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D. Octavian Goga: Daţi-mi voie să vă pun în faţa oglinzii realităţii, care 
este mai crudă decât un cuvânt de spirit. D-voastre aveţi aci aproape 100 
liberali ... 

Voci de pe băncile Partidului Naţional-Liberal: Unul şi unul! 
(Ilaritate). 

O voce de pe băncile majorităţii: Să trăiască! 
D. Octavian Goga: S-a întâmplat un paradox: un guvern împotriva 

partidelor politice a fost instalat, fiind susţinut de către cei mai clasici 
reprezentanţi ai vieţii de partid din ţară, cu toate calităţile şi mai ales cu toate 
defectele ei. 

D. profesor N. Iorga: Nu vreau să vă întrerup, povestea e mai lungă 
(Ilaritate). 

D. Octavian Goga: Vedeţi, d-le prim-ministru, când se întâmplă 

divorţuri, atunci se fac lămuriri şi se aduc legitimări şi dintr-o parte şi dintr
alta. Întrucât mă priveşte pe mine, dar nu pe mine, ţara, socotesc că ar fi o 
mare plăcere, desigur şi un mare câştig politic, dacă aceste reciproce lămuriri 
s-ar aduce şi dintr-o parte, şi dintr-alta. Am învăţa şi noi ceva (Aplauze pe 
băncile Partidului Liberal de sub şefia d-lui Gh. Brătianu). 

D. profesor N. Iorga: Sunteţi prea amator de senzaţional. D-le Goga, se 
întâmplă uneori ca într-o căsătorie, când a fost să se ducă acasă soţul nu şi-a 
găsit soţia. Nici soţului, nici soţiei nu le convine să vorbească despre această 
căsătorie (Aplauze pe băncile majorităţii şi ale Partidului Liberal de sub şefia 
d-lui G. I. C. Brătianu Ilaritate). 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Care a fost soţul şi care a fost soţia? Desigur, d
voastră aţi fost soţul! (Ilaritate). 

D. Octavian Goga: Dacă nu aş fi avut până acum alt rezultat cu 
intervenţiunea mea în această chestiune, decât comparaţia d-voastră picantă, 
încă sunt foarte mulţumit. 

D. profesor N. Iorga: Se simte ceva 1• 

NOTE 

I. O. G. a continuat: „Eu, domnule prim ministru, vă văd în acord cu eternitatea şi în 
dezacord cu clipa„., acordul cu clipa înseamnă politică". N.I.: „Definiţie 

contestabilă„., dar aduc puţină apă şi la moara amicului meu Argetoianu". O. G.: 
„Raportul primului ministru cu ţara l-am găsit într-o piesă de teatru". N.I.: „Noi 
nu ne citim reciproc piesele". 
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Tot pe tema bugetului, cu I. Răducanu, care întrebase 
„dacă toate sumele care intră ca impozite la Stat sunt trecute la buget? 

Şi explicase: 

Vă dau W1 singur exemplu. Şi mă miră că aceasta este opera 
tehnicienilor. Noi nu SWltem tehnicieni. Suntem oameni care într-adevăr am 
fost invitaţi sau aduşi aci de naţie. 

D. profesor N. Iorga: D-le Răducanu, dă-mi voie să te întrerup, numai 
W1 cuvânt. Nu întrebuinţaţi necontenit cuvântul de „tehnicieni" în chip ironic 
faţă de noi. Aceasta nu înseamnă că noi ne atribuim mai multe cunoştinţe 
decât oamenii care se găsesc în partide. Când s-a spus tehnicieni, aceasta 
înseamnă oameni care vin numai pentru aceasta, în afară de legăturile lor cu 
W1 partid. 

Eu nu pretind că SWlt profesor care înţeleg mai bine chestiunile de 
învăţământ; dar eu, când am intrat în Minister, am intrat numai fiindcă am o 
oarecare competenţă în chestiWlile acestea de învăţământ, şi tot aşa şi ceilalţi. 
Noi nu vă considerăm ca nişte ignoranţi, iar pe noi ca nişte minWli ale lumii. 
Pe banca aceasta, pe care toate trufiile s-au desfăşurat, aducem pentru întâia 
oară o notă de modestie (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. I Răducanu: D-voastră întotdeauna daţi dovadă de modestie foarte 
nobilă, d-le profesor. Însă de ce nu vă puneţi d-voastră în situaţia noastră, 
când zilnic suntem trataţi, noi, cei din partidele politice, ca oameni care 
trebuie să stăm în sanatoriu, spre a fi cu -rarisiţi de tehnicieni? 

D. profesor N. Iorga: Cine a spus? 
D. I Răducanu: S-a spus de către reprezentantul unui distins grup din 

majoritate, că trebuie să stăm într-un sanatoriu, spre a fi curarisiţi de 
tehnicieni. 

D. profesor N. Iorga: Aci se face atâta retorică! SWlt figuri de retorică. 
De aceea suferă atât ţara. 

D. I Răducanu: Atunci iau şi eu termenul de figură retorică, pentru 
cuvântul acesta „tehnicieni", ne mai răspWlzând nimic. 

D-le profesor, să-mi îngăduiţi, personalitatea d-voastră nu poate intra în 
cadrul unei noţiWli ca aceea de tehnician. Eu vă asigur că nici W1Ul dintre noi 
nu poate, oricât ar vrea, să confunde personalitatea profesorului Nicolae Iorga 
cu noţiunea de tehnician. 

NoţiWlea aceasta are ceva cu totul distinct. Vreţi să vă spW1 ce are? 
Tehnician este o noţiune de care se abuzează şi care este ca un fel de cazan al 
lui Satana, în care intră oricine: acela care ieri a fost într-un partid şi a uitat că 
a fost; acela care a fost în zece partide sau acela care face pe moralistul. 
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D. profesor N. Iorga: Nu are a face. Nu vine aici ca om de partid; nu 
avem pretenţia de oameni politici. 

D. I Răducanu: Prin urmare, putem să ne schimbăm numele sau să ne 
punem mască şi să spunem: „nu mai aparţin nici unui partid, pentru anumit 
timp". 

D. profesor N. Iorga: Sunteţi nedrept. D-voastră ştiţi foarte bine că nu 
este aşa. 

D. I Răducanu: D-le preşedinte al Consiliului, discutăm acum o 
chestiune de tehnică financiară bugetară. 

D. profesor N. Iorga: Pe care îmi dau toată osteneala să o înţeleg. Nu 
merită recunoştinţă, faptul acesta, că-mi dau osteneala, cu toată modestia, să 
înţeleg lucruri pe care nu am pretins niciodată că le cunosc? 

D. N. Bosnief Paraschivescu: Noi suntem impuşi aici, pe băncile 
acestea, de voturile noastre conştiente. 

D. profesor N. Iorga: O să trăim încă mulţi ani de zile până ce 
majoritatea voturilor din România va reprezenta o conştiinţă politică. Acesta 
este adevărul. 

D. I Răducanu: Aţi făcut alegeri. 
D. profesor N. Iorga: Aceasta înseamnă că un om cunoscut în cutare loc 

sau cutare formulă ajunge, dar aceasta nu înseamnă o conştiinţă politică. O 
conştiinţă politică se formează în ţări unde libertatea politică datează de 
secole; dar aci se votează, fiindcă cineva este o figură cunoscută în localitate, 
fiindcă are un nume de partid interesant, sau fiindcă prezintă anumite soluţii, 
care se dovedesc imposibile. 

D. I Răducanu: D-le prim-ministru, nu pot să las să treacă lucrurile aşa 
uşor. De aci, de la tribună, s-a spus cuvântul de dictatură. D-lor deputaţi, 
suntem totdeauna expuşi la criticile cele mai nedrepte şi, pe ici pe colo „. 

D. profesor N. Iorga: O tăcere înspăimântătoare s-a întins asupra 
Adunării!! Se văd cadavrele poporului şi dictatorul suit deasupra! 

D. I Răducanu: D-le profesor, este un mare rău că d-voastră sunteţi 
istoric; în momentul acesta mă faceţi să fac un păcat. 

D. profesor N. Iorga: De ce? 
D. I Răducanu: De ce? D-le profesor, în orele mele libere citesc şi 

opere istorice. Este un păcat pe care nu ştiaţi că-l fac. Am citit şi operele 
d-voastră, dar acum câteva zile am recitit o operă minunată, după modesta 
mea părere, a marelui bărbat de stat şi istoric, Thiers. 

D. profesor N. Iorga: Cam veche. Sunteţi singurul om în cele 5 
continente, care o mai citeşte! 

D. I Răducanu: D-voastră, d-le profesor, care ne învăţaţi să iubim 
tradiţia şi lucrurile vechi, nu credeţi că şi la istoricii mai vechi se găseşte câte 
un adevăr? 
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D. profesor N. Iorga: Sigur că da. 
D. I Răducanu: Thiers spunea undeva că istoria este ca un părinte, care 

învaţă pe oamenii politici sa meargă cum trebuie să meargă. Şi daţi-mi voie să 
adaug ce credea Thiers despre dictatură. 

D. profesor N. Iorga: Vă voi spune eu ce a făcut Thiers. 
D. I Răducanu: „Este posibil ca o ţară să greşească. Dar niciodată nu 

poate să greşească aşa de des şi aşa de grav cum poate să greşească un singur 
om". 

D. profesor N. Iorga: Atât a spus Thiers? Mai este o parte. Acum să-mi 
daţi voie: când Versailliştii au intrat în Paris, când zeci de mii de oameni au 
fost împuşcaţi, mă întreb eu, a ce seamănă aceasta ? 

D. I Răducanu: D-le profesor, eu cred că amintirea pe care am adus-o 
de la Thiers, ca să răspund unui cuvânt rău plasat al d-lui Perieţeanu, nu se 
potriveşte cu ceea ce a făcut marele Thiers cu Versailliştii. 

D. profesor N. Iorga: Nu contra Versailliştilor. El era cu Versailliştii şi 
cei care au fost împuşcaţi au fost comunarzii. 

Eu atât vă spun: Decât să fac teorii despre libertate şi într-un anume 
moment să fi împuşcat câteva zeci de mii de oameni, eu prefer să nu fi 
împuşcat pe nimeni şi să nu fac teorii de o libertate imaginară, care nu se 
poate (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. general G. Cantacuzino-Grănicerul: Dar d. Perieţeanu nu a vorbit de 
dictatură, d-le Răducanu. 

D. I Răducanu: Atunci n-am auzit eu bine. Îmi pare bine însă că 
stenografii sunt aici şi au auzit ei; a înregistrat-o întreaga Adunare. 

D. general G. Cantacuzino-Grănicerul: D. Răducanu a spus că decât 
cum era înainte, cu Regenţa, mai bine să fie cu Regele. 

D. profesor N. Iorga: Iar când ar fi să fie dictatură, să nu credeţi că o să 
vină un dictator care să se roage de naţie; o să vină o naţie care o să se roage 
de cineva să fie dictator, dacă o fi să fie. Deocamdată nu este vorba de aşa 
ceva. 

D. I Răducanu: Aş dori să lăsăm la o parte lucrurile acestea în 
discuţiunile noastre. 

D. profesor N. Iorga: Nu este vorba pentru acum. Zic eu, aşa, în teorie. 
D. M Oromolu: Noroc că nu se vede dictatorul. 
D. profesor N. Iorga: D-voastră, care aveţi de toate într-un aşa de mare 

partid, desigur că aveţi, mai ales, după câte îmi aduc eu aminte de acum 
câţiva ani, şi aşa ceva. 

D. M Oromolu: A veţi regretul că fiind aşa de puţini, nu aveţi aşa ceva. 
D. profesor N. Iorga: Amintirile sunt foarte recente. Se poate să fie 

cineva dictator cu Parlament şi se poate întâmpla, în alte împrejurări, să fie un 
om de libertate, chiar dacă în momentul când face un bine, nu este ajutat de 
Parlament. 
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D. M Oromolu: Daţi-mi voie să prefer dictatura cu Parlament, celeilalte 
dictaturi pe care o anunţaţi d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Nimeni nu a spus că are de gând s-o înscăuneze. 
Dar din Partidul Liberal să vină acuzatia că vrea să vie cineva ca dictator?!... 
Simt încă pe pielea mea amintirea unei' dictaturi recente 1• 

NOTE 

I. S-a discutat, în continuare, la saţietate, despre guvernele de tehnicieni. M. 
Oromolu spusese la un moment dat că, fiind avocat, a funcţionat la Banca 
Naţională „unde timp de cinci ani de zile a făcut tehnică". N.I.: „Cred că eraţi 
de la început, altfel nu v-ar fi pus acolo. Nu v-a pus la Banca Naţională ca să se 
facă încercare". 

Şedinţa din 11 decembrie 1931 

Omagiu lui G. Derussi 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, guvernul se asociază la omagiile care se 
aduc memoriei lui Derussi. Ştim şi noi cu cât patriotism a îndeplinit 
importantele însărcinări ce i-au fost încredinţate şi, din legăturile noastre 
personale, cunoaştem şi afabilitatea pe care o introducea el în orice relaţii cu 
cei cu care avea a face. Dorinţa d-lui Xeni va fi satisfăcută, va fi simpla 
îndeplinire a unei datorii elementare1

• 

NOTE 

I. C. Xeni ceruse ca o delegaţie a Adunării să asiste la înmormântare. 

Despre bugetul Preşedinţiei 

D. Tiberiu Moşoiu: Nu e nici o demagogie şi am să mă explic: D. 
preşedinte al Consiliului de Miniştri a găsit trecut în bugetul Preşedinţiei, rară 
de nici un fel de utilitate, un fond de nouă milioane. 

D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie, aci era o greşeală. Eu m-am sprijinit 
pe afirmaţia d-lui Trancu-Iaşi. De fapt, libere sunt numai patru milioane; 
celelalte sunt prinse cu plata funcţionarilor. 
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D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, daţi-mi voie să mă explic: în 
proiectul de buget al Preşedinţiei Consiliului erau trecute 11 milioane. 

D. profesor N. Iorga: Cu lefurile funcţionarilor. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, d-voastră aţi spus că nu 

opriţi decât patru milioane, iar cele şapte milioane le puneţi la dispoziţia 
operelor de cultură. Şi a doua zi d-voastră v-aţi dus la Academia de Comerţ şi 
aţi spus că le daţi Universităţilor. Eu însă v-am făcut un reproş că nu v-aţi 
consultat şi cu mine, pentru că aveam nişte orfelinate unde cred că era mai 
nimerit să daţi aceste sume. 

D. profesor N. Iorga: Am verificat şi erau acolo patru milioane, din 
care voi reţine două şi două le voi da Universităţii. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: AtW1ci, cum rămâne cu făgăduiala faţă de mine? 
D. profesor N. Iorga: Mi-aţi dat o cifră în care erau şi lefurile 

funcţionarilor. Eu nu pot lăsa funcţionarii neplătiţi. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Erau trecute 11 milioane. 
D. profesor N. Iorga: Veţi verifica bugetul şi veţi vedea. 
D. Zamfir Brătescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor: 

Fondul de dispoziţie este de patru milioane. 
D. Tiberiu Moşoiu: D-lor deputaţi, în orice caz declaraţia d-lui prim

ministru nu schimbă nimic: există la Preşedinţia Consiliului un fond de patru 
milioane rară destinaţie. 

D. profesor N. Iorga: Cu destinaţie: pentru cheltuieli neprevăzute. La 
Preşedinţia Consiliului se pot prezenta tot felul de cheltuieli. Dar vin musafiri 
în ţară, trebuie să li se dea mese, trebuie să li se plătească tot felul de 
cheltuieli; sunt cheltuieli de presă. De aici rezerv două milioane. Altfel, le-aş 
fi dat şi acelea tot Universităţii. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Dar mai sunt şi la alte ministere fonduri de 
reprezentare: la Ministerul de Război, la Interne. Ordinea publică! 

D. profesor N. Iorga: Ordinea publică nu este la mine. Nu pot da 
banchete din fonduri secrete1

• 

NOTE 

I. În aceeaşi şedinţă C.l.C. Brătianu amintise că subsecretarul de Stat Radian, la 
Caracal, declarase că „PNL e împotriva conversiunii, face politică bancară, se 
întrunesc bancherii partidului şi totul se publică în „Neamul românesc". N.I.: 
„Dacă „ Neamul românesc" ar fi redactat de domnul Argetoianu sau de mine, 
sau dacă am fi fost amândoi la Caracal, afirmaţiunea domnului Brătianu, pe 
care o subliniaţi aşa de călduros, ar avea fără îndoială un interes". 
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Despre salarizarea profesorilor. În dialog cu C. Toma 

Acesta spusese: 

Prin urmare, ne deosebim din punctul de vedere al concepţiei. Noi 
socotim învăţământul primar de interes general, şi trebuie deci ca Statul să 
suporte toate cheltuielile pentru acest învăţământ (Aplauze pe băncile 

opoziţiei). 

În al doilea loc, din cauza dificultăţilor financiare ale Statului, pentru a 
ajunge să poată acoperi sumele necesare învăţământului, se confiscă fondurile 
comunale şi alte resurse ale judeţelor şi comunelor. Eu înţeleg că Statul se 
află în greutăţi, dar întreb, când faceţi această confiscare de venituri locale, de 
fonduri comunale şi alte resurse, comunele şi judeţele nu se zbat în greutăţi? 
Vă întreb ... 

D. profesor N. Iorga: Pe d-nealor îi întrebi? 
D. C. Toma: Mă adresez Camerei. 
D. profesor N. Iorga: Dacă mă întrebi pe mine, spune foarte simplu că 

în momentul acesta nu este vorba de fonduri comunale sau judeţene, e o luptă 
politică pentru răsturnarea guvernului. Asta este (Aplauze pe băncile 

majorităţii, protestări pe băncile opoziţiei). 
D. Traian Dimitriu-Şoimu. către opoziţie): Faceţi demagogie cu toţii. 
D. profesor N. Iorga: Asta este şi adaog că oricine va încerca, îşi va 

muşca mâinile pe urmă (Aplauze pe băncile majorităţii, esclamări pe băncile 
opoziţiei). 

D. dr. N. Lupu: D-le prim-ministru, am luat ieri cuvântul în această 
chestie. Aproape mă înţelesesem cu d. ministru de Finanţe. Vă declar că nici 
prin gând nu ne-a fost să facerp luptă de opoziţie şi de guvern ... 

D. profesor N. Iorga: Imi daţi voie? D-voastră aţi fost de o perfectă 
loialitate faţă de noi (aplauze pe băncile majorităţii), prin urmare nu vă 
bănuiesc. Dar eu înţeleg o luptă politică pentru a răsturna un guvern, când e 
cineva în stare a doua zi şi să-l înlocuiască, dar nu înţeleg această 

monstruozitate, a pierde timpul Camerei, când este vorba de un proiect de 
caracter provizoriu, atunci când nu există aici, în Cameră, absolut nici o 
formaţie care să zică: mâne sunt sigur că iau moştenirea, sunt sigur că sunt în 
stare să guvernez (Aplauze pe băncile majorităţii. protestări pe băncile 
opoziţiei). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Recurgem şi noi la tehnicieni. 
D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, vă cer un singur lucru: să mă 

puneţi la adăpost de insulte pe care nu le merit. 
D. dr. N. Lupu: Desigur că nu vă apăraţi de mine. 
D. profesor N. Iorga: Nu, nici nu e necesar să mai adaog. 
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Pe aceiaşi temă; în dialog cu dr. N. Lupu 

Dă-mi voie, d-le Toma, să răspund ... (Întreruperi, zgomot. D. deputat 
Eduard Mirto întrerupe. Ilaritate). 

Vedeţi, d-lor, d-voastră găsiţi că e prilej de râs. 
D. dr. N. Lupu: D. Mirto se socoate om de spirit şi-şi plasează spiritele 

oriunde, (Întreruperi, zgomot). 
D. profesor N. Iorga: D-sa a vorbit cu pasiune. Prin urmare, ar fi trebuit 

să răspund cu toată sinceritatea cu care se răspunde unui om care a vorbit cu 
sinceritate şi cu pasiune. 

D-voastră faceţi haz. Sunt şi eu om care ştiu să fac haz. Numai cât 
spuneţi care trebuie să fie atitudinea mea: este vorba de un hazliu spectacol de 
partid, atunci răspund ca de obicei; este vorba, cum este cazul d-lui doctor 
Lupu, de o întrebare pusă cu toată seriozitatea de spirit, cu toată căldura 
inimii, atunci îi răspund d-lui doctor Lupu, dar faceţi-mi favoarea de a mă 
asculta cu toată seriozitatea cu care ascult tot ceea ce se spune aci în Cameră. 

D. dr. N. Lupu: Râdeau de d. Toma. Spuneau că eu vorbesc şi el bea 
apă. Făcea o glumă uşoară d. Mirto. 

D. profesor N. Iorga: În apele d-voastră nu mă scald. Prin urmare, iată 
ce trebuie să vă spun întâi: Nu se poate amâna votarea acestei legi. Bugetul se 
sprijină pe această lege ... 

D. dr. N. Lupu: Mâine. 
D. profesor N. Iorga: Nu se poate amâna. Mâine? Dar care este 

avantajul? 
D. dr. N. Lupu: Poate găsiţi alte mijloace. 
D. profesor N. Iorga: Nu se găsesc şi vă voi arăta că nu se pot găsi. 

Acum câteva luni de zile s-ar fi putut găsi, acum nu se pot găsi. Dacă s-ar fi 
interesat partidele de această chestiune din vreme s-ar fi putut vorbi ... 
(Zgomot. întreruperi). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Nu s-a ştiut, acum s-a ştiut (Zgomot, întreruperi). 
D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, eu pot să fac şi aşa. Sunt miniştrii 

aci care pot auzi şi pe oratori şi pot primi şi acest tumult. Eu pot să mă retrag 
în odaia mea şi să vă aştept să votaţi. Dar dacă d-voastră doriţi prezenţa mea, 
vă rog să acordaţi măcar vârstei mele un respect la care eram obişnuit până 
acum. Ce sunt strigătele acestea care pleacă de pe o bancă în care am avut 
multă vreme iluzia că am prieteni? 

Încă odată vă spun: bugetul se sprijină pe această lege de tristă 
necesitate, pe această lege de provizorat, pe această lege care-şi găseşte 

complinirea ei, în cazul când comuna şi judeţul nu pot plăti, prin 
angajamentul formal al ministrului de Finanţe, că va găsi - şi vă arăta unde -
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va găsi fondurile pentru ca învăţătorii să fie plătiţi. Eu mai adaug încă un 
lucru: în cazul când în aprilie, fiindcă toată lumea ştie ce este ianuarie, 
fevruarie şi o parte din martie, în ce priveşte încasarea impozitelor, eu vă dau 
angajamentul, dacă d-voastră vă închipuiţi că aceasta înseamnă a vă cere 
graţia de a suferi încă trei luni pe această bancă a tuturor ofenselor, ostenelilor 
şi suferinţelor, care a fost pentru mine banca ministerială, atunci mă judecaţi 
după măsura unor oameni care nu sunt ca mine, dacă, prin urmare, în luna 
aprilie se va face o îndoită constatare: că nu se pot plăti învăţătorii până la 
suma necesară pentru întreţinerea şi demnitatea lor din fondul la care s-a 
gândit colegul meu Argetoianu; dacă nu se va ordonanţa de la Ministerul de 
Finanţe ceea ce trebuie pentru ca învăţătorii să-şi aibă leafa, eu voi pleca de la 
acest loc! Vă trebuie mai mult? (Aplauze pe băncile mq/orităţii). 

Şi cu câtă delicateţă sunt eu întrerupt în masă? Intreruperile acestea au 
trei caractere: întâi se strigă, după aceea se face un gest mare şi al treilea, se 
întoarce şi spatele! Este de cea mai perfectă politeţă parlamentară! 

Eu n-am făcut nimănui aşa, şi-mi cade greu când o face altcineva. Din 
contactul cu atâta lume, din multe ţări, eu am învăţat cel puţin atâta lucru: să 
ascult cu politeţă pe oricine, orice mi-ar spune şi cu orice scop mi-ar spune. 
Până acum n-am izbutit să câştig la alţii ceea ce, cu atâta omenie, acord oricui 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Dar veţi zice: de unde a venit această idee, pe care cel dintâi care a 
declarat-o nenorocită, este acel care este silit s-o propună, ministrul de 
Finanţe? A trebuit să facem imediat reduceri enorme, fiindcă, d-lor, nu putem 
strânge mai mult decât 2 miliarde lei pe lună; nu se poate strânge mai mult! Şi 
atunci s-a spus: vom tăia de la ministerele care reprezintă mai mult în buget. 
Şi vom tăia cheltuiala cea mai grea de la fiecare din aceste ministere. Eră întâi 
vorba să se ia numai de la comune. Am stăruit, s-a introdus şi judeţul, am 
stăruit şi s-a introdus şi aceia că, dacă nu se ajunge, se va căuta oriunde 
aiurea. Şi fiindcă vine momentul - nu-i aşa, poate că mâine, cineva dintre 
d-voastră va lua locul nostru şi eu voi aplauda, iar când se va lovi de 
greutăţile noastre îl voi ajuta, în loc să mă bucur de insuccesul lui, (aplauze 
pe băncile majorităţii); vom face o declaraţie de sinceritate a unui om care 
n-a cerut nimic, nu ţine la nimic şi mâine este gata să revină la locul pe care 
nu l-a scăzut o viaţă întreagă când, oropsit şi înlăturat de toată lumea, a fost 
întemniţat pe banca lui de opoziţie (aplauze pe băncile majorităţii), eu am 
mers până la demisie. Da, eu am dat demisia mea pe această temă. Şi n-am 
retras-o decât în momentul când mi s-a dat de oameni al căror cuvânt trebuie 
să-l cred, n-am nici un motiv să nu-l cred, mi s-a dat asigurarea că învăţătorii 
vor fi plătiţi într-o formă sau în alta, integral (Vii aplauze. strigăte de bravo, 
pe băncile majorităţii). Şi când voi fi înapoi acolo, vă voi şi citi-o şi atunci 
veţi vedea ce nedreptate mi se face, de luni întregi, mie. 
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Îmi spune d. doctor Lupu să iau de la diurnele celor care, fără îndoială, 
cer prea mult. Eu, despre care se spune că am prădat tezaurul Statului ca să 
merg la Paris, eu am mers cu jwnătate din leafa mea de 100 mii lei pe an de la 
Fontenay-aux-Roses, am economisit jumătate din această leafă şi am locuit la 
şcoala mea, în suburbie şi n-am dat banchete nimănui. Şi oricine 
întrebuinţează banii Statului pentru astfel de lucruri, face rău, este un rău 
patriot. Dar credeţi d-voastră că suprimând astfel de cheltuieli sau recurgând 
la cele 20 de milioane lei de care vorbea d. doctor Lupu, sau tăind la Tighina 
pe cei mai mulţi dintre cei 135 de institutori, dar credeţi d-voastră că de acolo 
ne iese un miliard, care, miliardul acesta, defalcat de la Stat, este cuprins în 
însuşi bugetul care aseară a fost luat în consideraţie - şi care nu se poate 
răsturna de pe o zi pe alta? Dar credeţi d-voastră că nu se pot face economii? 
Ba da! Şi nu aveţi decât, la fiecare buget de minister să arătaţi aceste 
economii, să convingeţi pe ministru că se pot face tăieturi - eu însumi, care 
am tăiat aşa de mult atâtea netrebnicii de la ministerul meu, voi mai tăia. Eu 
voi constitui un fond pe care îl vreau cât se poate mai larg, anume pentru a da 
- ce să adaug eu în ce priveşte calificativul faţă de învăţători? Sunt eu de 
învăţat, la vârsta mea, să iubesc pe colegii mei mai mici, aceia în mijlocul 
cărora, în mare parte, am trăit o viaţă întreagă? (Vii aplauze. strigăte de bravo 
pe băncile majorităţii). Eu vă spun un lucru: eu sunt solidar cu d. Constantin 
Argetoianu, ministrul de Finanţe (Aplauze strigăte de bravo pe băncile 

majorităţii). Eu n-am vândut în viaţa mea pe nimeni şi solidarizez soarta mea 
cu soarta oricăruia dintre aceşti colegi de pe banca ministerială (Aplauze pe 
băncile majorităţii). Iar soarta noastră a tuturor este legată de acest buget, 
singurul care l-am putut face şi pe care, cu ajutorul d-voastră, şi nu aşa cum 
sunt lucrurile astăzi, îl putem şi drege, întrucât ne îngăduie ţara. 

Eu vă rog, în interesul acestei ţări, să nu înveninăm discuţiuni care 
durează de prea multă vreme. Nu este argument care să nu se fi adus până 
acum, nu este punct de vedere care să nu se fi arătat, nu este sentiment care să 
nu se fi învederat. Să trecem la votarea legii! (Aplauze pe băncile majorităţii). 
În momentul când se va crede că şi colegul meu de la Finanţe şi eu, suntem 
nişte oameni de rea credinţă, care voim să luăm pâinea învăţătorului de sat, 
când banii îi putem găsi aiurea, eu voi trece încă odată pe la acea bancă, din 
care sunt sigur că nu mă voi ridica niciodată pentru a reveni aici şi va fi marea 
mulţumire a vieţii mele că nu mă veţi expune încă odată la suferinţe pe care 
nimic în viaţa mea nu le-a meritat 1 (Aplauze prelungite. strigăte de bravo pe 
băncile majorităţii: majoritatea în picioare aplaudă pe d. prim-ministru). 
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NOTE 

1. După ce dr. Lupu ceruse iar dramatic să se găsească fonduri pentru plata 
salariilor învăţătorilor. N.I.: „Vom reveni atunci pe baza cifrelor pe care ni le 
daţi pentru a creia acel fond de despăgubire care va înlocui ceea ce detrageţi 
din această lege ... Orice reduceri veţi izbuti să faceţi, vor trece la fondul care va 
servi pentru plata învăţătorilor". 

C. Toma spusese că primul ministru a văzut în obiecţiile făcute la construcţia 
bugetului „o acţiune politică cu tendinţe de răsturnare a guvernului". N.I.: 
„Domnule Toma, dumneata eşti de la laşi. Noi avem un proverb vechi, Nu 
vinde grădinarului castraveţi. 

Replică lui I. Mihalache; acesta vorbise de drama profesorilor 
de a alege între disciplina de partid şi legăturile lor sufleteşti 

Nu; disciplina de partid, d-le Mihalache, n-am cerut-o niciodată 

nimănui dintre d-nealor. Oricare este liber să-şi caute soluţiile în conştiinţa sa. 
Dar zic un lucru: când bătrânul profesor Iorga poate să biruie drama din 
sufletul său, nu este unul aci care să nu o poată face încă mai uşor (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Constatare asupra votului Adunării la „proiectul de lege excepţională 
relativă la numirile şi înaintările în funcţii publice în anul 1932" 

D-lor deputaţi, în momentul în care lipseam din această incintă, s-a 
realizat între reprezentanţii deosebitelor partide şi guvern una din acele 
înţelegeri pentru binele public pe care se sprijină dăinuirea şi dezvoltarea unui 
stat (Aplauze unanime. prelungite şi îndelung repetate). 

Într-o vreme când toate autorităţile se clatină în anarhia de astăzi de 
după război, ţara noastră înfăţişează priveliştea mângâietoare şi întăritoare a 
unei întregi clase politice, care, în momentul când este vorba de interesele 
esenţiale ale ţării, este împreună (Aplauze unanime, îndelung repetate). 

Eu doresc ca în toate discuţiunile dintre noi, făcute cu aceeaşi bună 
credinţă ca astăzi, să nu fie niciodată un învingător şi un învins (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate). 
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Despre situaţia bisericii unite 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, ţin să recunosc de la început meritele 
nepieritoare pe care le-a câştigat, pentru naţia românească, biserica unită 
(Aplauze). 

Nu m-am gândit să tăgăduiesc aceste merite, care sunt înscrise în 
paginile istoriei noastre naţionale. Dar pe lângă istoric, este în acelaşi timp 
ministrul, care trebuie să ţină seamă de legile existente. 

În legile existente se cuprinde însă, ca principală condiţie pentru fixarea 
salariilor, numărul credincioşilor. Este adevărat că numărul credincioşilor, aşa 
cum este în statistica de Stat, este contestat de biserica unită, care aduce 
înainte schematismele sale. 

Prin urmare, avem a face cu o situaţie provizorie. Statul trebuie să 
acorde însă o importanţă statisticilor sale. În măsura în care se va dovedi însă 
că aceste statistici nu sunt exacte, în această măsură biserica unită va căpăta 

. . 
ceea ce i se cuvme. 

În ceea ce priveşte situaţia de avere, va recunoaşte oricine că nu am 
avut timp să o socotim şi nu putem ţine seama de dânsa. Iar în ceea ce 
priveşte datoria evidentă, pe care Statul român o are de a înfăţişa şi clerul 
celei de a doua biserici româneşti în condiţii de perfectă demnitate, în această 
privinţă d. ministru al Finanţelor vă va da lămuririle necesare 1 (Aplauze). 

NOTE 

I. Schimb amuzant de replici cu Constantin Argetoianu şi dr. N. Lupu despre 
garantarea către Stat a obligaţiunilor agricole: 
C.A.: „Dacă e vorba de paternitate şi prioritate„., am adus-o eu, într-o 
conferinţă pe care am ţinut-o la Societatea agronomilor încă din 1929". N.L.: 
"Dacă e vorba de cronologie, am adus-o eu din 1928". N.l.: „Aceasta înseamnă 
a fi tată avant la lettre ... , mai mulţi taţi la o singură mamă". 
În aceeaşi şedinţă, la cererea dr. Lupu de suspendare a lucrărilor Adunării 
pentru un moment de reculegere în memoria aviatorului Romeo Popescu: 
„Guvernul ia parte la acest doliu şi primeşte propunerea dr. Lupu". 
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Şedinţa din 12 decembrie 1931 

Îl omagiază pe poetul Octavian Goga 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, un există un om de bun gust care să nu 
recunoască faptul că d. Octavian Goga este cel mai însemnat reprezentant al 
poeziei româneşti de la începutul secolului în care trăim (Aplauze unanime). 

Dar această Adunare nu este o academie şi, dacă vârsta de 50 de ani, la 
care sănătos şi voios a ajuns d. Goga, este prilej de sărbătorire pentru această 
Adunare a deputaţilor, aceasta se datorează atmosferei naţionale, politice şi 
sociale care se desface din scrisele sale inspirate (Aplauze unanime). 

D. Goga, în fruntea unei întregi generaţii ardelene, descătuşată din 
legăturile de sclavie faţă de o cultură străină, a înfăţişat trei direcţii, care pe 
vremea aceea erau cu desăvârşire nouă şi care, din fericire, astăzi sunt 
biruitoare. 

Întâi, în loc de a căuta rostul românilor de dincolo de Carpaţi în cadrele 
monarhiei austro-ungare, aşa cum era sau aşa cum unii visători voiau s-o 
prefacă, d. Octavian Goga a înţeles, a spus limpede, a susţinut împotriva 
tuturor şi cu riscul libertăţii sale şi a întregii sale cariere acolo, un lucru, că 
românii nu sunt făcuţi acolo pentru a trăi în cadrele unei vechi monarhii 
medievale, ci pentru a trăi în ţara lor, de viaţa lor liberă (Aplauze prelungite şi 
unanime). 

În al doilea rând, această luptă, d. O. Goga nu a înţeles să o ducă numai 
acolo, între marginile înguste ale unei patrii provinciale, ochii săi, de la 
început, s-au întors către Ţara Românească liberă, de care a rămas nedespărţit 
în toată acţiunea sa revoluţionară (aplauze). 

În al treilea rând, în loc să creadă că fericirea în libertate a poporului 
românesc se capătă printr-o asociaţie între câţiva avocaţi medici şi directori 
de bancă, dumnealui a înţeles că această luptă nu se poate purta decât 
sprijinindu-se pe masele însufleţite, nu pe masele electorale ale poporului 
românesc de acolo (aplauze). 

Pentru d-sa, ţăranul din Ardeal nu a avut valoare fiindcă era ţăran, ci a 
avut valoare fiindcă era românul cel mai autentic (aplauze prelungite). 

În timpul războiului şi după război, d. Octavian Goga a păstrat aceeaşi 
linie conducătoare a activităţii sale. 

Din punctul de vedere al ceasului, dumnealui a putut să aibă despre 
oameni păreri care s-au schimbat. Dacă aceste păreri au fost favorabile, 
oncme a fost măgulit; dacă au fost mai puţin favorabile, oricine a fost 
răbdător. 
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Partea din fiinţa sa, care este poetul, are drept la foarte multe lucruri. 
Dar, în ce priveşte politica d-sale, aceea a rămas neschimbată. Şi, cum vorbea 
dumnealui de legăturile mele cu cele vecinice, în numele celor vecinice ale 
poporului românesc, eu salut cei 50 de ani ai d-sale şi îi urez să treacă încă 
multe decenii şi să fie în mijlocul nostru însufleţit de aceeaşi credinţă faţă de 
idei şi puţintel mai tolerant faţă de oameni (Aplauze unanime prelungite şi 
îndelung repetate). 

La interpelarea lui V. Demetrescu Brăila asupra 
„raporturilor României cu ţările învecinate, cu puterile aliate şi amice" 

D-le preşedinte, aşi prefera să răspund acum. 
O interpelare trebuie să cuprindă anumite întrebări precise, puncte de 

acuzaţie precise, făcute împotriva unui guvern. Îndată ce este vorba de 
consideraţii de caracter general, nu este datoria ministrului interpelat a da un 
răspuns. Într-adevăr, în cazul acesta, fiind interpelat întregul guvern, am 
datoria de a răspunde, colegul meu de la Afacerile Străine nefiind de faţă, dar, 
încă odată, atunci când este vorba de consideraţii generale, ministrul nu este 
dator să dea un răspuns. 

Aşa încât, să-mi dea voie d. dr. Demetrescu Brăila, ale cărui sentimente, 
ca şi ale cărui talente eu le apreciez de foarte multă vreme, să răspund la 
partea a doua. Ce voiţi să vă spun eu în partea dintâi? Că noi păstrăm faţă de 
Franţa sentimentele pe care le are orice român? E natural, atât de natural, 
încât din partea mea ar fi o stângăcie să o afirm aci, eu am afirmat unde 
trebuia să afirm, unor oameni care s-au arătat puţintel miraţi, că şi acolo a 
trebuit să afirm, atât de mult se aşteptau ca aceste sentimente să fie ale 
guvernului pe care am onoarea a-l prezida. Să critic politica Italiei? Dar este 
cineva amestecat în viaţa politică a Europei în momentul de faţă, care să nu-şi 
dea seama că de multe ori o ţară este silită să urmărească o politică de 
aparenţă, care nu corespunde cu politica fundamentală legată cu instinctele 
seculare ale poporului său (Exclamări pe băncile Partidului Naţional 

Liberal). Dar, vă rog, dacă ceea ce spun aci la tribună, este de aşa natură în 
cât să scandalizeze această minoritate, atunci d-le preşedinte, v-aşi ruga să-mi 
cruţaţi sarcina de a mai răspunde. Eu sunt aci pentru a vorbi, dar nu cred că 
ceva în însuşirea sau în trecutul meu, este de natură să provoace astfel de 
strigăte de indignare. 

Fiecare naţie, o spun cu toată hotărârea, are consideraţii de oportunitate 
alături de politica sa fundamentală (Aplauze pe băncile majorităţii). Şi când 
va veni vremea, nu a unor complimente, de la New-York sau Washington, sau 
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unor încurajări date cine ştie căror suferinţe pe care le înţelegem, dar nu 
putem face nimic ca să le alinăm, când vine vorba ca un interes fundamental 
al României să vie, noi vom avea în jurul nostru, cum am avut întotdeauna 
rasa întreagă căreia îi aparţin (Aplauze pe băncile majorităţii). Să mi se dea 
voie mie, care aşa de des trăiesc în mijlocul poporului italian, care am 
aproape zilnic schimb de idei şi de vederi cu principalii reprezentanţi şi la 
guvern ai poporului italian, să n-am nici o îngrijorare de pe urma unor 
declaraţii care pot angaja numai pe acei care nu-şi dau seama de ce este 
fundamental în politica unei ţări (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. dr. Demetrescu Brăila, în acelaşi timp, mi-a cerut anumite lucruri, să 
vedem dacă i le putem da şi cum i le putem da. D-sa a cerut o mobilizare 
generală a istoricilor şi geografilor noştri. 

D. I. G. Duca: Cer cuvântul. 
D. profesor N Iorga: Vă rog, în ce calitate v-aţi raliat la această 

interpelare? 
D. I. G. Duca: În calitatea mea de deputat. 
D. profesor N Iorga: D-voastră aţi cerut cuvântul sau d. Xeni? 
D. I. G. Duca: Eu l-am cerut. 
D. profesor N Iorga: Atunci d-voastră, ca şef al Partidului Liberal, 

aveţi totdeauna dreptul de a cere cuvântul pentru a arăta punctul de vedere al 
partidului d-voastră, dar un deputat din minoritate poate să ceară cuvântul 
atunci când este o interpelare ... , numai când este asociat sau când este atins 
personal. 

D. I. G. Duca: D-le preşedinte al Consiliului de Miniştri, totdeauna a 
fost o chestiune de elementară curtenie a se da cuvântul într-o discuţie ca 
aceasta, mai ales că d-voastră mă cunoaşteţi şi ştiţi că nu am să aduc o notă 
iritantă. 

D. profesor N Iorga: Dar d-voastră oricând puteţi vorbi. 
D. I. G. Duca: Potrivit cu aceasta, eu cred că este locul să spun câteva 

cuvinte, după ce veţi termina d-voastră. De ce vă supără? 
D. profesor N. Iorga: Dar daţi-mi voie, eu am văzut un gest al d-lui 

Xeni. Şi eu v-am spus că d-voastră, ca şeful unui important partid din 
România, puteţi lua cuvântul oricând. 

Voci: S-a lămurit confuzia; nu ceruse cuvântul d. Xeni. 
D. A. C. Cuza: D-le preşedinte, eu sunt înscris înaintea d-lui Duca. 
D. profesor N. Iorga: D-le Duca, d-voastră puteaţi lua cuvântul oricând 

şi sunt foarte curios să văd ce s-ar putea aduce împotriva unor declaraţiuni de 
această sinceritate, sau nu voi zice şi de această oportunitate, dar de această 
sinceritate. 
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D-voastră îmi cereţi o mobilizare a întregii legiuni a istoricilor şi 

geografilor români, pentru a face ce? A îngrămădi broşuri mai mult sau mai 
puţin competente pe mesele unor oameni ocupaţi de probleme economice şi 
financiare, care ascultă discursurile d-lui Borah şi răsfoiesc gazetele, dar se 
gândesc, înainte de toate, la imensa tragedie în mijlocul căreia trăim cu toţii. 
Daţi-mi voie, eu am practica acestei propagande. Dar propaganda aceasta este 
o nenorocire pentru o ţară. Ori cartea este cartea unui om de o mare valoare şi 
cartea însăşi o carte fundamentală şi o carte capabilă de a pătrunde, cu voie 
sau fără voie, în mintea oricui, ori toate fleacurile acelea de tracturi cu care 
Ungaria acoperă birourile tuturor oamenilor politici şi cugetătorilor şi care, în 
cinci minute, termină deseori în coşul de hârtii. Aceasta constituie pentru o 
ţară o milogeală fără rezultat, iar nu o afirmare de drepturi (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

Să mă iertaţi, cred că am întrebuinţat cuvântul „Ungaria" şi îl retrag 
imediat, fiindcă nu socot că statul unguresc se poate ocupa cu aşa ceva, în 
condiţiile grele în care trăieşte şi el, condiţii pe care le dorim cât mai mult 
uşurate. Este un număr de patrioţi importuni. Să ferească Dumnezeu, orice 
naţie de patriotul importun, care oricând, ori de este vorba, ori de nu este 
vorba de un lucru serios, se înfăţişează imediat cu broşura sa tricoloră. 

Credeţi d-voastră că tot ceea ce am izbutit câţiva oameni să scriem, în atâta 
vreme, cărţi pe care să vrea cineva sau să nu vrea, tot trebuie să le 
întrebuinţeze, aceasta este o nimica toată? Să chemăm atunci pe oamenii care 
doresc o călătorie în străinătate şi onoarea unei tipărituri cu portret, să-i 

punem noi să apere ce? Să apere dreptul incontestabil al acestei naţii, să 

convingă pe oamenii care nu vor să fie convinşi, să convingă pe prietenii, care 
sunt convinşi şi fără aceasta? Sau banii româneşti, în loc să meargă pe hârtie 
netrebnică, trebuiesc folosiţi ca la graniţa ţării să stea întreaga conştiinţă 
cetăţenească a acestui popor, şi o armată capabilă să apere aceste hotare 
împotriva oricui? (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii şi pe băncile 
Partidului Poporului). Eu nu cred că pot să bag baioneta soldatului român în 
maculatura de tipar, chiar dacă mi se mai spune că, în asemenea momente, 
Legaţia de la Roma nu este ocupată. Adică, atunci când lipseşte un ministru, 
toţi ceilalţi membri ai legaţiei nu există, au dispărut imediat? Sau trebuie să 
fie cineva la urechea oamenilor de stat italieni? Nu se poate vorbi de guvernul 
român, de ministrul Afacerilor Străine, unul dintre cei mai buni cunoscători 
din lume ai oamenilor din Italia, şi al afacerilor italiene! Nu se poate vorbi cu 
aceeaşi autoritate de la palatul de la Şosea, ca şi de acolo de la Quirinal? Dar 
cum? Credeţi d-voastră, că a trimite peste capul d-lui Ghica un ministru 
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improvizat la Roma, aceasta înseamnă mântuirea intereselor României? A 
servi pe cineva căruia îi trebuie o mare legaţiune, indiferent dacă această 
persoană foloseşte sau strică, prin şederea într-un loc pe care l-a ilustrat 
Dimitrie Ghika?! 

Şi când mi se aduce, încă odată, înainte contele Bethlen, mărturisesc că 
nu înţeleg care este scopul unei agitaţiuni în presă, care ne dă înfăţişarea, pe 
care noi n-o avem, a unui popor fricos; cum bate vântul prin frunză, noi 
imediat: „vai de noi", a venit contele Bethlen şi a văzut pe Regele României! 

Dar, mă rog, suntem noi acolo în aşa hal, încât să ne trebuiască în 
fiecare moment să tragem de mânecă Europa, Asia, Africa, America şi 

Oceania, ca să se ştie că aici este un pământ pe care neam de neamul nostru a 
stat, pe care neam de neamul nostru l-a creat ca pământ de hrană; pe care 
neam de neamul nostru l-a apărat, pe care l-am câştigat cu sânge, şi avem 
destul sânge în vinele noastre pentru a-l apăra ori când şi ori cum (Aplauze 
prelungite, unanime). 

Dar, d-lor, eu respect sentimentele aşa de frumoase de unde a venit 
interpelarea unui om pe care, în afară de legăturile sale de partid, îl cunosc de 
multă vreme, bun prieten al răposatului Take Ionescu, astăzi membru 
important al Partidului Liberal. Să-mi dea însă voie să isprăvesc aceste 
explicaţiuni foarte simplu, spunând că propaganda cea mai bună, faţă de d. 
Borah, şi de orice fel de cugetător transoceanic, şi faţă de orice reprezentant al 
unei politici de revanşă de care nu ne pasă, cu mândrie o spun: nu ne pasă 
(aplauze prelungite unanime). Cea mai bună propagandă este liniştea în ţară, 
munca tuturor care pot munci, înţelegerea între partide, (aplauze pe băncile 
majorităţii), în loc să ne punem piedici a doua zi după ce ne-am strâns mâna 
cu loialitate, şi o armată înaintea căreia să nu cuteze nimeni a ridica spada 
revanşei 1 (Aplauze prelungite unanime). 

NOTE 

I. V.D.B. spusese, înainte de a-şi susţine interpelarea, că „Italia fascistă s-a întors 
împotriva noastră". N.l.: „Italia nu s-a întors împotriva noastră, sunt 
declaraţiuni de oportunitate care au un sens foarte relativ, dar Italia nu s-a 
întors niciodată împotriva noastră". 

284 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Şedinţa din 14 decembrie 1931 

În favoarea subsecretariatului de Stat pentru minorităţi 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, înţelegeţi foarte bine ce voi spune; că 
acest subsecretariat al minorităţilor trebuie păstrat. Trebuie păstrat, fiindcă are 
o necesitate întemeierea lui; şi trebuie păstrat fiindcă noi, care am lucrat cu 
colegul nostru Brandsch, suntem foarte mulţumiţi de felul cum d-nealui a 
lucrat ca să pună în legătură minorităţile, pe care Dumnezeu le-a făcut aşa şi 
nu noi suntem chemaţi să le înlăturăm, ca să le pună în contact cu guvernul 
român şi, prin guvernul român, cu societatea românească cu care de altminteri 
au şi alte legături. 

Desigur că atunci când d. Serdici a făcut sacrificiul de a vorbi aşa de 
scurt, eu nu am nici un motiv să mă întind mai mult asupra unei chestiuni 
care, cum spuneam adineauri printr-o întrerupere, este în ea însăşi foarte 
gingaşă. Pentru că, dacă între partide este bine să existe o solidaritate, care s-a 
dovedit mai mult decât odată în această Cameră şi în Senat, este tot aşa de 
bine să păstrăm solidaritatea morală între toţi locuitorii României. 

Şi orice jignire are efecte pe care nu le-a avut în vedere acela care, 
într-un moment, a putut să spună o vorbă care trezeşte sentimente, sentimente 
dintre acelea pe care am dori să nu le aibă nimeni. 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, noi am găsit o numeroasă populaţie de 
caracter istoric în provinciile câştigate: populaţia maghiară, populaţia 

săsească-germană, săsească în Ardeal, şvăbească în Banat, de un alt caracter 
german în Bucovina, în sudul Basarabiei; şi era natural ca, în momentul când 
s-a dat voie popoarelor care erau capabile de a întemeia sau a întregi un Stat, 
de a trăi liber în Statul pe care-l doresc, să gândească cineva şi la fragmentele 
de veche naţie istorică, aflătoare pe teritoriul unui Stat care nu este în legătură 
cu limba şi cu tradiţiile lor. 

Şi ţin să fac o declaraţie, care desigur corespunde cu ceea ce se găseşte 
în sufletul fiecăruia dintre d-voastră: 

Noi, o populaţie aşa de numeroasă, o populaţie aşa de vrednică, aşa de 
îndărătnică în a se menţine, şi aşa de capabilă de a înainta în chip organic, 
fără nici o silă din partea Statului, noi nu avem nici o dorinţă de a sfărâma 
grupele etnice de caracter istoric, pe care le-am găsit în provinciile, pe care 
dreptul nostru şi un moment fericit ni le-au dat pentru totdeauna (Aplauze). 
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Noi nu avem nici o dorinţă de a transforma un bun german sau un bun 
maghiar - vorbesc de naţiile cele mai importante - într-un român ipocrit, 
fiindcă acela care părăseşte tot trecutul său şi-şi vinde sufletul pentru anumite 
foloase, nu este pentru naţia care-l primeşte un avantagiu, ci este o otravă 
pentru sufletul acestei naţii (Aplauze). 

Şi avem înaintea noastră exemplul Statului a cărui stăpânire dincolo de 
munţi a precedat stăpânirea noastră. Ar ajunge atât, ca să ne înveţe minte că 
sila făcută unui suflet naţional se întoarce asupra aceluia care săvârşeşte 
silnicia (Aplauze). 

Şi în deosebire de atât de interesantul şi simpaticul vorbitor, eu cred că 
este bine ca anumite procese pe care le ridică oameni care nu s-au învăţat cu 
gândul că Statul românesc, venit aşa de târziu, după atâta răbdare şi cu preţul 
atâtor suferinţe, acolo rămâne, eu sunt foarte bucuros că procesele pe care le 
ridică oameni, cărora din când în când le abate puţintel a un iredentism 
imposibil, că aceste procese se poartă înaintea conştiinţei morale a lumii 
întregi, acolo la Liga Naţiunilor 1 • 

Noi am biruit la Liga Naţiunilor. De câte ori din partea unor anumite 
elemente minoritare, care nu aveau asentimentul marei mase, credincioasă cu 
desăvârşire ţării, de câte ori s-a ridicat acolo, nu un cuvânt loial, cum a fost al 
d-lui Brandsch, dar de câte ori s-a ridicat un cuvânt de duşmănie împotriva 
ţării, lumea întreagă a putut să judece şi rezultatul a fost afirmarea celei mai 
generoase politici pe care un Stat naţional o poate avea faţă de minorităţile 
sale (Aplauze prelungite). 

În ceea ce priveşte învinuirea că acest subsecretariat n-ar fi adus 
foloase, ci dimpotrivă pagubă, îmi pare foarte bine că tot ceea ce s-a întâmplat 
de atâtea luni de zile nu poate să dea dreptate d-lui Serdici; din contră, ceea ce 
ni s-a adus înainte de d. Brandsch, ne-a scutit de a intra noi, cu multe greutăţi, 
în legătură cu anumite nemulţumiri. 

Aş zice că acest subsecretariat este un adevărat canal de purificare; ni se 
înlătură prin această mijlocire tot ceea ce este nedrept şi nici odată d. 
Brandsch nu ne-a adus înainte decât cereri legitime şi cereri a căror 
îndeplinire nu ştirbea întru nimic nici dreptul românesc şi nici interesele 
esenţiale ale Statului român (Aplauze prelungite). 

Şi încheind aceste consideraţii şi rugându-vă să lăsaţi o inovaţie fericită, 
care ne-a atras laude de pretutindeni şi care este în legătură cu acea mare 
politică, nu de toleranţă - fiindcă nu este vorba de toleranţă - ci de o 
recunoaştere a dreptului oricui, pentru ca atât mai puternic să se sprijine 
dreptul nostru (aplauze prelungite), vă voi spune: să lăsăm poporul românesc 
a-şi căuta el însuşi şi mai departe de acea politică instinctivă de iubire, de 
frăţie, de cucerire printr-o inimă largă, mulţumită căreia în mijlocul poporului 
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nostru se găsesc atâtea elemente ale căror strămoşi, fără îndoială, nu au fost 
români; dar, desigur, că nu speriind pe minoritari prin politica agresivă a 
Statului român şi prin lipsa de frăţie din partea poporului român, nu prin 
aceasta vom crea un loc mai larg poporului nostru în mijlocul naţiunilor pe 
care istoria ni le-a dat ca tovarăşe la muncă, deşi apărătoare ale unui drept 
elementar, pe care noi suntem chemaţi a-l respecta2 (Aplauze prelungite). 

NOTE 

I. Pentru procesul optanţilor unguri, proprietari de moşii în Transilvania, vezi voi. 
precedent de Oratorie parlamentară a lui N.I. 

2. ln aceiaşi şedinţă, la sesizarea lui O. Zamfirescu despre snopirea în bătaie a 
învăţătorului Petre Zainea de un părinte cu patru copii pentru că nu-i trimitea 
la şcoală (comuna Coţacu, jud. Râmnicu Sărat). N.I.: „Răspund imediat că se 
va da învăţătorului şi ajutor şi distincţia la care are dreptul prin sacrificiul său". 
La observaţia lui I. Mirescu despre propaganda prin radio (trecută în buget), 
unde programul postului „niciodată nu cuprinde o conferinţă cu caracter 
muncitoresc". N.I.: „Aceasta a trecut la Ministerul Instrucţiunii. Toată educaţia 
poporului a trecut la Ministerul Instrucţiunii şi eu am tăiat. Sunt câţiva 

funcţionari acolo. Educaţia poporului se face prin alte mijloace decât câţiva 
funcţionari salarizaţi care întrebuinţează educaţia poporului pentru a-şi creia un 
rost bugetar". 

Şedinţa din 15 decembrie 1931 

Omagiu pentru senatorul italian Enrico Corradini 

Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, cW1oaştem şi noi opera 
totdeauna favorabilă nouă a lui Corradini şi am fost bucuroşi atunci când, 
aici, i-am putut oferi onorurile scenei româneşti, pentru W1a din cele mai 
frumoase scrieri dramatice ale lui. Sentimentele domnului Şeicaru 1 faţă de 
acest eminent om de litere şi om politic italian sunt şi ale băncii ministeriale. 

NOTE 

I. Semnalând încetarea din viaţă a senatorului italian, P. Şeicaru spusese că acesta 
fusese „neclintit prieten al României". 
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Şedinţa din 17 decembrie 1931 

Pe marginea proiectului de lege care instituia un impozit exceptional 
pe salariile funcţionarilor particulari. În dialog cu C.I.C. Brătianu 

D. C. I. C. Brătianu: Să nu pWleţi o contribuţie nedreaptă, care are aerul 
să fie o persecuţiWle împotriva unei clase speciale de contribuabili. 

D. profesor N. Iorga: De ce am urî-o? 
D. C. I. C. Brătianu: Apoi dacă doi inşi au aceleaşi salarii, în aceleaşi 

condiţiWli, WlUl într-o instituţie particulară, celălalt într-o instituţie publică, e 
drept să plătească impozite diferite? Mijloacele de trai ale lor nu sunt egale? 

Dar funcţionarii Statului au alte avantagii, ca reduceri pe căile ferate, 
terenuri şi lemne de ale Statului, ajutoare pentru construcţii, Case de ajutoare 
şi împrumutare. 

D. profesor N. Iorga: Găsiţi că situaţiunea fWlcţionarilor publici este 
invidiabilă? 

D. C. I. C. Brătianu: În orice caz, după acest proiect de lege, situaţiunea 
funcţionarilor particulari este şi mai puţin de dorit. 

D. profesor N. Iorga: Cei de stat sunt selecţionaţi şi nu este aceeaşi 
selecţiune dincolo la cei particulari: nu se cer diplome, nu se cer concursuri, 
nu se cer toate probele care se cer funcţionarilor publici (Aprobări pe băncile 
majorităţii). 

D. C. I. C. Brătianu: D. prim-ministru are dreptate: nu se cere concurs, 
dar se cere capacitate şi muncă. 

D. profesor N. Iorga: Concursul exclude capacitatea? Aud aceasta 
pentru întâia oară! 

D. C. I. C. Brătianu: E mai mult capacitatea şi munca! 
D. profesor N. Iorga: Constatate prin ce? Care este criteriul? 
Voci de pe băncile majorităţii: Nepotismul! 
D. C. Xeni: Protecţia politică joacă un mare rol în numirea 

funcţionarilor publici. 
D. profesor N. Iorga: Poate d-voastră o ştiţi, eu sunt mai nou. Trebuie 

să o aflu. 
D. C. Dimitriu: Toate partidele! 
D. profesor N. Iorga: Vă felicit! Habemus reum confidentem, adică 

avem pe vinovatul care mărturiseşte. 
D. Traian Dumitriu Şoimu: D-nealor au 70 de ani practică. 
D. C. Xeni: Eu vă întreb: catedra de la Universitatea din Iaşi nu este o 

favoare politică? 
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D. profesor N. Iorga: Nu se aude! Sunt întrerupători ale căror 

întreruperi nu se aud din fericire! (Ilaritate). 
D. D. R. Ioaniţescu: Vorbea de catedra de la Iaşi. Eu vorbesc mai tare! 
D. profesor N. Iorga: Ale d-voastră se aud prea mult! (Mare ilaritate). 
D. C. I. C. Brătianu: Eu aş întreba pe d. ministru de Finanţe ... 

(Întreruperi). 
D. profesor N. Iorga: Ce elocvente d. Cipăianu! 1 (Ilaritate). 

NOTE 

I . În aceeaşi şedinţă răspunde lui I. Răducanu; acesta criticase Casa de 
Amortizare, „un organism fără mijloace pentru finanţarea bugetului 
extraordinar" şi vorbise de „maşina de legiferare care lucrează cu atâta 
rapiditate". N.I.: „Totdeauna a lucrat maşina; totdeauna, aşa şi la dvs. Spuneţi 
aceasta celor noi, dar eu am apucat cum mergea maşina„. Acum maşinistul este 
mai bun". l.R.: „Este mai uşor să copiezi legile străine decât să le faci". N.I.: 
„Asta a facem noi de jumătate de veac!" 

Despre prestigiul Bisericii 1 

O fi adevărat sau n-o fi adevărat! Dar nu se mai înţelege nimic. Orice 
cuvânt spune cineva aici, se ridică deodată tumult enorm pe toate băncile şi 
nu se mai înţelege nimic. 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, este foarte adevărat că eu trebuie să 
apăr prestigiul Bisericei, rămânând bine înţeles că acest prestigiu trebuie să-l 
apere întâi Biserica ea însăşi (Aplauze pe băncile majorităţii). Am înainte 
anumite plângeri, cu privire la care eu am un singur drept; acela de a trimite o 
comisiune de cercetare, în ceea ce priveşte neregulile despre care ni se 
vorbeşte; această comisiune voi trimite-o, iar în ceea ce priveşte plângerea 
preotului, care crede că a fost escrocat, o voi transmite parchetului, aşa cum a 
cerut-o d. Pamfil Şeicaru. 

NOTE 

I. Precizarea lui N.I. a fost provocată de o demascare a lui P. Şeicaru care spusese 
că la eparhia Râmnicului Noul Severin „se practică pe scară întinsă, cu bună 
ştiinţă, chiar cu asentimentul episcopului Vartolomeu, abuzuri, falsuri, 
escrocherii, trafic de influenţă şi mită". 
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Despre fel ul cum se plătesc salariile 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, încă de la începutul acestei guvernări noi 
suntem cu patru luni în urmă. 

Am găsit restanţe de patru luni, aşa încât socotelile trebuiesc să se facă 
cu patru luni în urmă, fiindcă noi nu am avut fonduri extraordinare ca să 
acoperim acele patru luni care erau în restanţă (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). Acesta este adevărul. Astfel că decemvrie, din nenorocire, este 
septemvrie. 

D. M Popovici: D-le preşedinte, la plecarea noastră de la guvern, erau 
plătite aproape toate salariile (Exclamări pe băncile majorităţii). Poate să fi 
fost vre-o 4 - 500.000 neplătite (Zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Eu aş fi foarte bucuros să fie aşa; dar vă asigur că 
atunci când vom pleca de pe aceste bănci, dacă va fi un deficit de plată, vom 
fi cei dintâi care să-l mărturisim, pentru a uşura situaţiunea acelora care vor 
veni după noi. 

În ce priveşte plăţile întârziate, d. ministru de Finanţe este aici şi vă 
poate repeta acelaşi lucru. S-a făcut faţă de încasările, continuu slabe, silinţe 
disperate de a se plăti lefurile. Nu este zi în care să nu trimit eu un teanc de 
telegrame la Ministerul de Finanţe, şi acolo este un om, d. Brătescu, care se 
chinuieşte de dimineaţă până seara ca să poată îndestula toate cererile, toate 
legitime. Dar, din nenorocire, ne sprijinim pe un tezaur care este aşa cum este. 

Eu v-aş ruga pe d-voastră, pe toţi, duceţi mai bine acasă un cuvânt de 
mângâiere, decât să veniţi aici înaintea Camerei (Zgomot, întreruperi). 

Eu vă rog, d-lor, să veniţi la mine acasă şi la d. ministru de Finanţe şi să 
căutaţi în casele noastre de fier, unde ar fi ascuns tezaurul ţării, şi noi l-am 
ţine şi nu am vrea să plătim! 

Bine, dar o fi opoziţie şi aici o fi guvern, dar înainte de toate suntem 
români, suntem oameni şi nu se poate cere nimănui să dea dintr-o avere 
particulară pe care nu o are, ceea ce nu-i dau veniturile ţării. Noi asanăm ţara, 
astăzi, atinsă de o aşa de grea boală şi nu se poate cere unui convalescent, 
cum este finanţa ţării acum, ceea ce poate să dea un om în plină vigoare. 

Când ţara va avea putinţa de a plăti, pe care o avea odinioară şi cei mai 
răi şi mai proşti dintre oameni vor face mai mult decât, cu toată osteneala şi 
cu puţina noastră inteligenţă, ajungem în astfel de împrejurări a face noi 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Şedinţa din 18 decembrie 1931 

Expunere de motive la proiectul de lege pentru 
„desfiinţarea şi transformarea unor şcoli" 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Necesitatea alcătuirii bugetului anului 1932, în aşa fel încât să 
corespundă nevoilor absolut stricte, în toate ramurile de activitate, ceea ce a 
impus reduceri importante, oriunde s-au putut face, a determinat şi o revizuire 
a situaţiunii diverselor şcoli din învăţământul profesional şi secundar. 

Această revizuire s-a făcut sub toate raporturile: atât a cheltuielilor pe 
care le implică acele şcoli, cât şi a utilităţii pe care ele o prezintă cu 
examinarea şi a rezultatelor ce au dat, spre a se vedea dacă ele corespund 
sarcinilor suportate de Stat. 

Totodată s-au examinat şi necesităţile localităţilor sau regiunilor 
respective şi s-a ajuns la rezultatul ca, fără inconveniente prea mari, unele 
şcoli din învăţământul profesional şi secundar să fie desfiinţate pe ziua de 1 
ianuarie 1932, două şcoli normale de învăţători să fie scoase din bugetul 
Statului, alte două şcoli normale din Oradea să fie contopite într-una singură, 
să se suspende funcţionarea şcoalii normale de băieţi din Bălţi, până la găsirea 
sau construirea unui local propriu şi înzestrarea şcoalii cu cele necesare, iar 
un număr de 13 licee să fie transformate în gimnazii de diverse tipuri, 
cores~unzând prevederii legii învăţământului secundar. 

In ce priveşte drepturile membrilor corpului didactic titular, aceste 
drepturi bineînţeles că vor fi respectate, iar situaţiunea lor se va aranja prin 
încadrările ce se vor face la şcolile existente, în conformitate cu prevederile 
legale în vigoare. 

Aceste reduceri, scoateri prin buget şi transformări de şcoli, au fost 
examinate de consiliul inspectorilor generali ai învăţământului, care a opinat 
pentru aceste măsuri, prin avizul cu nr. 5.206 din 12 noemvrie 1931 1

• 

Ministrul Instrucţiunii, al Cultelor şi Artelor, 
N. IORGA 

La discutarea proiectului 

Eu nu am nimic împotriva propunerii d-lui dr. Lupu2
, cu condiţiune ca 

d-nealui să găsească altă şcoală de desfiinţat, ca să ne ţinem în marginea 
sumei pe care am votat-o la Ministerul Instrucţiunii. 
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Acum, în ceea ce priveşte intenţia de a se preface localuri de şcoli 

desfiinţate în hoteluri sau în refugii, eu vă declar aici că eu păstrez toate 
aceste localuri pentru vremea când şcolile ar putea să se reînfiinţeze 

(Aplauze). Dar până atunci le trec în zestrea şcolilor care au nevoie de ajutor. 
De exemplu: Azilului Elena Doamna îi voi trece trei din aceste clădiri, pentru 
ca să le închirieze şi să culeagă de acolo un ajutor pentru susţinerea 

cheltuielilor. 
Aşa că, dacă este frica aceasta de skiuri, eu fanatic în acest domeniu nu 

sunt. Nu am schiat niciodată ... 
D. dr. N. Lupu: Eu am schiat. 
D. profesor N. Iorga: ... eu n-am schiat în viaţa mea şi deci nu este un 

motiv care să mă poată câştiga pentru desfiinţarea şcolii. 
D. dr. N. Lupu: Este şi donaţia Regelui Ferdinand pentru această şcoală. 
D. profesor N. Iorga: Dacă d-voastră găsiţi altă şcoală care se poate 

desfiinţa, nu am nimic împotrivă. 
D. dr. N. Lupu: Eu am spus: şcoala normală de fete din Ploieşti. 
D. profesor N. Iorga: Las acestei Camere să hotărască. Nu am nici un 

punct de vedere al meu. 
Legea aceasta este o lege bugetară, care ni s-a impus printr-o necesitate 

teribilă. 
D-voastră veţi propune amendamente, veţi vota. D. preşedinte va băga 

de seamă ca votul să se facă în astfel de condiţii, încât nimeni să nu poată 
tăgădui. Şi care va fi rezultatul, rezultatul acesta îl voi primi, şi-l voi primi cu 
atât mai uşor cu cât nu am intenţia să desfiinţez vreo şcoală. 

Nu înţeleg însă ca aceste clădiri să rămână fără întrebuinţare şi, la cea 
dintâi ocazie, chiar dacă le voi transforma, e adevărat, din şcoli teoretice în 
şcoli practice. Dar voi căuta să le restabilesc. 

(D. N. Constantinescu Bordeni se suie la tribună, întreruperi, zgomot). 
D. Leonte Moldovanu: D. deputat Constantinescu Bordeni nu este 

înscris, deci nu poate avea cuvântul (Întreruperi, zgomot). 
D. N. Constantinescu Bordeni: Vreau să dau o soluţie în chestia şcoalei 

de la Predeal, ridicată de d. dr. Lupu. 
D. Leonte Moldovanu: Nu sunteţi înscris la cuvânt. 
D. profesor N. Iorga: D. Bordeni nu are cuvântul, fiindcă nu este înscris 

la cuvânt; dar mi-a spus, la ureche, de ce este vorba (ilaritate), este o şcoală 
de la Ploieşti, pe care consimt a o sacrifica şi în felul acesta se soluţionează 
chestiunea. 

D. N. Constantinescu Bordeni: Atunci sub art. 1 la nr. 20, la şcoli 
desfiinţate se va scrie: „Şcoala normală de fete din Ploeşti", în loc de 
„Predeal". 
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D. N. Miclescu, vice-preşedinte: D. deputat Reifer are cuvântul. 
D. Manfred Reifer: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, proiectul de lege 

pentru desfiinţarea şi transformarea unor şcoli depus acum, trebuie să producă 
o impresie zguduitoare asupra întregului Parlament, indiferent de partid 
politic. 

În expunerea de motive se arată, ca unic motiv, necesitatea alcătuirii 
bugetului anului 1932 în aşa fel..„ 

D. profesor N. Iorga: D-le deputat, nu auzim nimic. Ce spuneţi 

d-voastră? Spuneţi mai tare! 
D. Manfred Reifer: D-le prim-ministru, nu e vina mea, zgomotul e prea 

mare ... în aşa fel ca el să corespundă nevoilor absolut stricte în toate ramurile 
de activitate, motiv care este absolut neîntemeiat şi care are un caracter 
pronunţat anticultural şi nedemocratic. Dacă Statul doreşte să facă economii 
pentru echilibrarea bugetului, datoria lui este să facă în alte domenii şi nu prin 
închiderea a 11 şcoli profesionale şi 21 şcoli secundare, din contopirea unor 
şcoli normale şi transformarea a 12 licee în gimnazii. 

D. profesor N. Iorga: D-lor deputaţi, vă rog să faceţi linişte, să nu se 
întâmple să se spună la tribună anumite lucruri care, pe urmă, la Monitor, să 
treacă aşa ca şi cum noi le-am fi auzit şi le-am fi lăsat să treacă. D-nealui pare 
să caute a fi secret3. 

Discuţia a continuat, în dialog cu Şt. Cicio Pop 

Mă iertaţi, că întrerup elocvenţa d-voastră4 , pe care o preţuiesc. 
În regiunea aceea a Munţilor Apuseni, în care eu sunt desfiinţătorul de 

şcoli, eu am reînfiinţat trei şcoli şi anume: gimnaziul de la Baia Arieş, 
gimnaziul de fete de la Abrud şi şcoala normală din Abrud (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Ca să nu fiu acuzat de d-voastră, faţă de mine, eu am pus consilier al 
învăţământului secundar pe un ardelean, elevul lui Andrei Bârseanu (Aplauze 
pe băncile majorităţii). Şi dacă îl doare inima pe cineva de aceste suprimări, îl 
doare inima pe acest fiu al Ardealului. Şi aceasta o spun sub impresia unor 
discursuri recente, în care la Sibiu, când s-a pomenit numele preşedintelui 
Ligii Culturale, autorului Istoriei românilor din Ardeal şi din Ungaria5

, 

omului care treizeci de ani v-a sprijinit în ceasurile cele mai grele, cineva a 
spus: Bădăcinul este mai aproape de Apus decât Botoşanii sau Vălenii, ori 
unde dracu s-a născut d. Nicolae Iorga. Iar foaia partidului d-voastră 
înseamnă şuierături, huiduieli, jos cu el; acela căruia i se spune ,jos cu el" a 
apărat şcolile din Ardeal împotriva şcolilor din acel Vechi Regat, de la 
Botoşani sau de la Văleni, unde dracu m-am născut (Aplauze pe băncile, 
majorităţii). 
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Aici, auziţi d-voastră ce dulce vorbeşte d. Pop. Dar am să vin într-o zi şi 
o să aduc zece numere din „Patria", la întâmplare, şi, dacă vreodată, contra 
unui criminal de Stat, contra celui din urmă dintre ticăloşi, s-a scris ceea ce 
s-a scris acolo de mine, la bătrâneţele mele, vă voi lăsa pe toţi să judecaţi 
împreună cu reprezentanţii Partidului Naţional Ţărănesc, în care sunt atâţia 
oameni de omenie (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. St. Cicio Pop: D-le prim-ministru, n-am venit aici la această tribună 
ca d-voastră să-mi faceţi rechizitoriul politic. Nu admit să mă consideraţi că 
stau pe banca acuzaţilor. D-voastră ştiţi mai bine ca oricine că întotdeauna 
v-am spus că, împotriva voinţei d-voastră, vă iubesc. 

D. profesor N. Iorga: Ca la Sibii! 
D. Şt. Cicio Pop: Doriţi d-voastră, poate, să vă fac şi eu rechizitoriul; să 

vedem ce aţi zis d-voastră şi ce am zis eu! 
D. profesor N. Iorga: Vă suplic. 
D. Şt. Cicio Pop: Vă rog să-mi spuneţi : ce v-am spus eu personal? 
D. profesor N. Iorga: Nu personal. Un om de partid este responsabil, 

printr-o solidaritate naturală, de presa oficială a partidului său. Nu aşa, 

stăpânul casei să mă cheme înăuntru şi în acelaşi timp altcineva să asmute 
câinii asupra mea. 

D. Gh. Bogdan Duică: Daţi un răspuns scurt, ca să ştim noi în ce raport 
staţi d-voastră cu acest curent din Ardeal, care s-a pronunţat împotriva d-lui 
prim-ministru. 

D. 1 Răducanu: Îmi daţi voie, d-le prim-ministru? Eu cred că nu poate 
să fie făcut răspunzător cineva de ce s-a putut spune într-o adunare publică; 
pentru că în cazul acesta, d-le profesor, ar trebui să fiţi făcut răspunzător 
personal de tot ce se scrie în presa partidului d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Vă rog, partidul nu este reprezentat pe banca 
aceasta ministerială, iar eu personal am avut o foaie, pe care nu o redactez 
acum, şi de câte ori s-a întâmplat că înăuntru a fost un atac personal, 
nepotrivit, eu am fost aici, pentru ca să-l dezaprob. Şi d-voastră puteţi să 
urmăriţi foaia mea şi să vedeţi că după fiecare atac nedrept, atunci când 
aveam voie să redactez şi să contribui la această foaie, a urmat imediat 
înlăturarea atacului nedrept. Un om onest face aşa şi este mai bine, v-o spun, 
să am aici, din partea d-voastră, a tuturor, cea mai înverşunată opoziţie în 
incinta acestei Camere, decât să întâmpin, din partea d-tale şi a altora, o 
purtare ca între oameni civilizaţi, iar Ardealul întreg să fie asmuţit împotriva 
noastră şi adeseori împotriva Vechiului Regat. Vă voi aduce, când vroiţi 

d-voastră, scrisori infame, în care ni se spune: .,Nu vă mai răbdăm şi în scurtă 
vreme vă vom izgoni sau vă voi spânzura pe toţi aceia care aţi venit de aiurea, 
ca să aduceţi nenorocirea în Ardeal" (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Voci: Ruşine! 
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D. A. C. Cuza: Lămuriţi această situaţiune, care nu se poate tolera. 
D. Şt. Cicio Pop: Răspund d-lui Bogdan Duică, ceea ce am răspuns şi d

lui profesor Iorga şi ceea ce am răspuns totdeauna la toţi, că eu sunt 
răspunzător numai pentru faptele mele. 

D. profesor .N. Iorga: Luăm act. 
D. Şt. Cicio Pop: Pentru faptele altuia nu primesc să fiu răspunzător, 

precum nici d-voastră nu aţi putut lua răspunderea pentru infamiile care s-au 
aruncat asupra mea, că am cheltuit şase milioane din banii Statului, cu 
misiuni în străinătate (Aplauze. strigăte de ., bravo" pe băncile Partidului 
Naţional Ţărănesc). Eu n-am mâncat averea nimănui (Zgomot). 

D. I Răducanu: Răspundeţi, d-le profesor! 
D. profesor N. Iorga: Nici cu strigătele d-sale, nici cu zgomotul 

d-voastră eu nu pot discuta. Dacă mi-ar pune cineva în mod clar o întrebare, 
sunt gata să dau explicaţiuni. 

D. Şt. Cicio Pop: S-a scris în ziarul Neamul Românesc această 

învinuire. 
D. I Răducanu: Când eraţi d-voastră director la Neamul Românesc a 

fost acuzat d. Cicio Pop că a risipit 6 milioane din bugetul Camerei, pentru nu 
ştiu ce misiune în străinătate. Ei bine, d-le prim-ministru, nouă ne pare rău„. 

D. profesor N. Iorga: A fost ori ba, îndată după aceasta, o declaraţie a 
mea, că niciodată nu am pus la îndoială onestitatea d-lui Cicio Pop (Aplauze 
pe băncile majorităţii). 

D. N. Georgescu: D-le preşedinte, cer cuvântul. 
D. Şt. Cicio Pop: D-voastră observaţi ceva, că unii dintre ai noştri se 

retrag? Să nu credeţi că pentru mine, în vremurile acestea grele, este o 
deosebită plăcere să vin la această tribună să vorbesc cum am mai vorbit în 
câteva rânduri, ca să fiu expus la cel mai aspru rechizitoriu din partea d-lui 
prim-ministru. 

D. profesor N. Iorga: Nu a fost în tonul vorbirii mele cea mai deplină 
cuviinţă? Am fost eu necuviincios cu d-voastră? Am fost violent cu 
d-voastră? Iau întreaga Cameră, majoritate şi minoritate, drept martoră. 

D. Şt. Cicio Pop: Cum nu. Când ziceţi că aci vorbesc atât de dulce şi 
dincolo„. 

D. profesor N. Iorga: Este foarte adevărat. Ori vorbiţi cum este în 
Patria, ori împiedicaţi ziarul d-voastră de a băga foc în partea cea mai iubită 
inimei mele din tot pământul românesc. (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

D. Şt. Cicio Pop: Vasăzică, d-lor deputaţi„. 
D. G. Bogdan Duică: Reveniţi la chestiune, d-le Pop. 
D. I Răducanu: E păcat să întrerupeţi pe baciul Cicio Pop. 
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D. Şt. Cicio Pop: Revenind la chestiunea pentru care am venit aci, dacă 
se poate să salvăm şcolile de fete din Ardeal şi şcolile comerciale, care ne-au 
lipsit totdeauna, dacă d-voastră veţi da ascultare, bine, dacă nu veţi da 
ascultare, răspunderea cade asupra d-voastră. Însă, odată pentru totdeauna, vă 
declar că eu nu mă voi coborî niciodată în polemici ziaristice şi nu voi lua 
niciodată răspunderea nici pentru ce se scrie în presă, nici pentru insultele 
care se aduc câte odată şi Neamului Românesc. 

Om întreg, pe mine nu mă tulbură dacă Neamul Românesc scrie şi 

despre mine şi poate şi eu am ceva scump ... 
D. profesor N. Iorga: În tot Ardealul s-a suprimat o singură şcoală de 

comerţ, una, una singură, cea de la Haţeg. În Vechiul Regat 8, în Ardeal una; 
să fim de bună credinţă totdeauna. 

D. Şt. Cicio Pop: Vasăzică pentru aceasta am venit, nu am venit să mă 
răfuiesc cu d. profesor Iorga, care ştie că îl stimez şi care a avut dovada o 
viaţă întreagă cum mă comport faţă de d-sa. Dacă este mulţumit cu purtarea 
mea de până acum, sunt foarte vesel, dacă nu e mulţumit, regret, eu mai mult 
nu pot să-i ofer. Decât aceea, d-le prim-ministru, că cine atacă, acela să fie 
pregătit că şi el va fi atacat. Au fost cuvinte foarte grave rostite de d-voastră 
la adresa ardelenilor. 

D. G. Murnu: A d-voastră, nu a ardelenilor. Nu are nimeni nimic cu 
ardelenii, are numai cu politicienii din Ardeal, aceasta să se ştie. 

D. Şt. Cicio Pop: Să se ştie că am curajul, când spun ceva, să o spun în 
faţă, când scriu ceva, să semnez. Prin urmare, pentru acestea sunt răspunzător. 
Dacă supărarea d-tale pentru Patria şi contra mea te duce să suprimi şcoala de 
fete, care e mândria noastră„. (protestări pe băncile majorităţii), dacă d-ta, 
d-le, atunci când eu, în mod cuviincios, vin şi te rog să faci ceea ce poţi, căci 
eu nu am cerut imposibilul, ci numai am spus ce greu cade în cumpănă pentru 
noi, în viaţa noastră, când o şcoală, abia ridicată cu multă trudă, cu multă 
muncă şi cu mari jertfe, e ameninţată să dispară, o şcoală din Alba-Iulia, dacă 
d-voastră faceţi lucrul acesta, independent de resentimentele pe care le aveţi„. 

D. profesor N. Iorga: Eşti mult mai tare decât credeam eu! Ca să 
păstreze cineva acest ton, cu ceea ce se ascunde sub el, este o tărie care mă 
uimeşte şi de care, mărturisesc, eu sunt incapabil. 

D. Şt. Cicio Pop: D-le profesor, totuşi, eu v-aş ruga„. 
D. profesor N. Iorga: D-le Pop, eu sunt din ţara lui „mâţa blândă zgârie 

rău", dar aşa ceva n-am văzut până acum! 
D. Şt. Cicio Pop: D-le profesor Iorga, mai bine să credeţi în ceea ce vă 

spun, decât în ceea ce presupuneţi d-voastră şi să nu aveţi nici un resentiment. 
D. profesor N. Iorga: Nu. 
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D. Şt. Cicio Pop: Să-mi daţi mână de ajutor - şi vă voi fi recunoscător -
să salvăm liceul de la Alba-Iulia şi va fi mândria, şi a d-voastră, şi a noastră; 
iar gloria - şi aşa - asupra d-voastră va cădea, iar nu asupra mea. 

D. profesor N Iorga: Da. 
D. N Miclescu, vice-preşedinte: D. raportor are cuvântul pentru a da o 

explicaţie. 

D. P. Sergescu, raportor: D-lor deputaţi, nu este vorba de desfiinţarea 
liceului din Alba-Iulia, ci este vorba de transformarea acestui liceu în . . 
g1mnazm. 

D. C. Xeni: Dar şcoala din Arad? 
D. P. Sergescu, raportor: Aceasta are clase duble. Se desfiinţează 

numai clasele paralele, iar şcoala rămâne. 
D. N Miclescu, vice-preşedinte: D. deputat Leanca are cuvântul. 
D. C. Leanca: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, nu am luat cuvântul ca să 

ţin o cuvântare. Îmi dau seama că cu cât voi fi mai lung, cu atât voi avea mai 
puţină şansă să reuşesc în teza mea. Am luat cuvântul ca să cer d-lui ministru 
al Instrucţiunii o lămurire şi totdeodată să-i fac şi o rugăminte. 

D-le prim-ministru, mi se pare că ar fi o contralicitaţie în ce priveşte 
şcoala normală de la Bălţi. În adevăr, pe când în expunerea de motive se 
spune textual că se suspendă funcţionarea şcoalei normale de băieţi din Bălţi, 
până la găsirea sau construirea unui local propriu şi înzestrarea şcoalei cu cele 
necesare, în proiectul de lege se spune că şcoala normală de la Bălţi se 
suprimă, se desfiinţează. Mie mi se pare că ar fi o deosebire între aceste 
noţiuni: a suspendă şi a desfiinţa ... 

D. profesor N Iorga: Uite, te lămuresc imediat: rămăsese toată 

Dobrogea fără o şcoală normală. Atunci a trebuit să căutăm aiurea o şcoală 
normală, având condiţiuni de funcţionare nesănătoase şi s-a întâmplat că a 
fost aşa cazul şcolii la care ţineţi d-voastră. 

Dar, având să aleg între o şcoală din Bălţi şi o şcoală din Constanţa, 
între a suprima o şcoală în Basarabia, înfiinţată în condiţiuni rele şi care poate 
fi reînfiinţată în condiţiuni bune, şi a lăsa ca întreaga Dobroge să nu aibă o 
şcoală normală, am preferat să introduc schimbarea şi de aceea este această 
nepotrivire. Raportul este făcut pentru cazul când şcoala din Constanţa ar fi 
fost suprimată. Sunteţi, cred, lămurit6. 

Dialog cu deputatul bucovinean Alois Lebouton, care pleda 
pentru păstrarea unui liceu german vechi de 123 de ani 

Daţi-mi voie să vă întrerup. 
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Nu e nevoie de un lung discurs. Dvs. ţineţi la cele trei clase care au fost 
desfiinţate. Vă dau cele trei clase. Ce mai voiţi? Am să găsesc bani de aiurea 
şi o să vă dau cele trei clase. 

Ce? Adică declaraţia mea nu are aceiaşi putere? Dar nu modificaţi în 
fiecare moment un proiect de lege, căci nu se mai înţelege nimic dintr-însul. 

Prin urmare, vă dau cele trei clase şi opriţi declaraţiunea dvs. aici. 
Dar vă mai rog un lucru: nu-mi atribuiţi intenţiuni pe care nu le-am avut 

şi nu prezentaţi alegătorilor dvs. măsura mea ca o prigonire faţă de poporul 
german. 

Dintre toate provinciile româneşti, nu este una care să aibă în presa sa o 
atitudine mai plină de neîncredere şi de ură faţă de politica noastră decât cum 
este Bucovina. 

Eu citesc gazetele dvs., nu facem cel mai mic lucru fără ca imediat să 
fim consideraţi ca nişte barbari, răsturnători, distrugători şi, din nenorocire, şi 
presa noastră românească se lasă atrasă pentru interese de partid la o atitudine 
care nu este spre folosul ţării noastre. 

Noi n-avem nevoie de sufletul d-voastre, nu vi-l cerem. Nu numai atât, 
dar dacă nu ni-l prezentaţi într-un anume fel, nici nu-l primim (aplauze, 
strigăte de bravo pe băncile majoriăţii). 

Nu vă prigonim. Declar lămurit că dvs. vorbiţi fără scop, fiindcă aceste 
trei clase vi le dau şi vi le garantez cu onoarea mea politică. 

Aţi pierdut un pretext de agitaţie (aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

La observaţia lui A. C. Cuza că şcolile româneşti sunt cele mai bune din lume 

D-le Cuza, daţi-mi voie, când eram în America, cineva - şi aici nu te 
supăra - era chiar un evreu din România, Shrager, un om foarte bine care a 
făcut o declaraţie înaintea tuturor americanilor care erau acolo, că şcolile 
secundare româneşti, înainte de război, erau superioare şcolilor secundare 
americane. Şi a adaus: De atunci America a făcut oarecare progres; însă, nici 
acum şcolile secundare româneşti nu sunt inferioare celor americane. Eu am 
tăcut când vorbea d. Grigorovici, pentru că am foarte multă afecţiune faţă de 
d-sa; dar iată, s-a prezentat ocazia să înlătur bănuiala că şcoala noastră ar fi 
inferioară. Şi nu numai atât. Vă spun ca om care am plecat de la şcolile 
noastre şi am învăţat în străinătate împreună cu atâţia alţii, care poate nu 
învăţaseră aşa de bine ca mine: În orice Universitate străină, cu cât am învăţat 
noi în România, am biruit, în general, pe toţi colegii noştri străini (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 
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Dispută cu C. Turtureanu privitoare la desfiinţarea şcolilor profesionale 

Îmi dai voie? S-au desfiinţat întâi 39 şi acum s-au desfiinţat 35. Evident, 
că nu mai am de unde desfiinţa. Fac în total 74 de şcoli desfiinţate. 

D. C. Turtureanu: Foarte multe din şcolile desfiinţate au localuri 
proprii. Nu ştiu ce se va face cu aceste localuri? 

D. profesor N. Iorga: Am spus că nici un local nu rămâne părăsit. Vor 
fi înzestrate şcolile vechi, pe care le păstrăm, cu localurile acestea, pe care le 
vor putea închiria la autorităţi până în momentul când vom putea să reaşezăm 
o şcoală acolo. Nu văd ce întrebuinţare mai bună le-aş putea da. 

D. C. Turtureanu: Aţi avea dreptate dacă lucrurile ar putea fi aşa. 
D. profesor N. Iorga: Lucrurile sunt aşa, fiindcă eu le hotărăsc. 
D. C. Turtureanu: Dar nu se poate şti„. 
D. profesor N. Iorga: Dar cum nu? Ne vom întâlni la 15 fevruarie şi veţi 

vedea d-voastră ce am făcut din aceste localuri. În viaţa mea niciodată nu s-a 
ruinat un lucru dat în grija mea. Am ridicat atâtea ziduri pe pământ pustiu şi 
aşa voi face şi ca ministru (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Turtureanu: Dar toate autorităţile publice au localuri proprii. 
D. profesor N. Iorga: Le voi închiria, le voi pune la dispoziţia 

profesorilor, le voi pune la dispoziţia funcţionarilor în mod provizoriu aceste 
case. Dar cum să le las eu să se ruineze? Ce nu fac eu cu mica mea avere, am 
să fac cu sfânta avere a României? 

D. Gh. Şerban: Atunci luaţi măsuri şi pentru şcoala normală din Tulcea, 
care se ruinează. 

D. profesor N. Iorga: Păcat că nu pot vorbi funcţionarii care sunt aci, 
fiindcă v-ar spune măsurile pe care le-am luat încă de acum şi la care lucrează 
de o săptămână. Nici asta nu vă satisface? 

D. Gh. Şerban: Atunci, vă rog, să luaţi măsuri şi pentru şcoala din 
Tulcea. 

D. profesor N. Iorga: Eu am răspuns pentru toate şcolile, ştiu că sunteţi 
din Tulcea, sunt foarte satisfăcut de aceasta, dar nu pot să iau alte măsuri 
decât ca pentru oricare oraş. 

După ce C. Turtureanu ceruse ca în oraşele cu populaţie minoritară 
mai numeroasă, şcolile româneşti să nu fie desfiinţate 

Dar nu este aşa, d-le Turtureanu. Am lăsat şcoli româneşti suficiente 
tocmai în locurile unde minoritarii sunt în număr mai mare. Dar eu nu înţeleg 
să se pună chestiunea aşa. Dar ce sunt minoritarii aceştia? Sunt duşmanii 
noştri sau sunt oameni care împreună cu noi lucrează la binele acestei ţări? Ei 

299 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

au şcolile lor, pot să le aibă, dar noi nu trebuie să purtăm război, şi nu purtăm 
război în fiecare moment cu dânşii; noi nu-i privim cu invidie, ci, din contră, 
noi lăsăm să treacă de multe ori de la noi, tocmai ca să se vadă ce speţă de 
oameni buni a făcut Dumnezeu pe acest pământ (Aplauze). 

D. C. Turtureanu: Dacă minoritarii, a căror bună credinţă nu o bănuiţi, 
ar fi aşa cum afirmaţi, d-le prim-ministru, eu retractez tot ceea ce am spus. 
Dar să desfiinţaţi atâtea şcoli în oraşele în care minoritarii sunt în număr mai 
mare ... 

D. profesor N. Iorga: D-le Turtureanu, la Cernăuţi sunt şase şcoli 

secundare româneşti, la Chişinău sunt şase scoli secundare româneşti, la 
Timişoara suntem reprezentaţi admirabil. 

D. C. Turtureanu: Dar aţi văzut, d-le prim-ministru, ce a spus 
reprezentantul germanilor din Cernăuţi? 

D. profesor N. Iorga: Dar n-a vorbit nici de prietenie, nici de 
neprietenie, a vorbit de dreptul pe care îl au de a avea şcoala lor şi ne-a părut 
bine că i-am putut satisface acest drept. 

D. C. Turtureanu: D-le prim-ministru, a spus aci ... 
D. profesor N. Iorga: D-le Turtureanu, dă-mi voie să spun ceva. Am la 

şcoala mea de la Vălenii de Munte eleve germane venite de la şcolile din 
Ardeal. Ei bine, eu urez ca elevele românce să aibă cel puţin sentimentele pe 
care le-au avut aceste eleve germane pregătite în şcoala germană, pline de 
curiozitate pentru ţara noastră, pentru sufletul nostru. Sunt elemente 
admirabile. Primesc mulţumiri de la părinţii lor. De la părinţii româncelor nu 
am primit decât foarte rar mulţumiri pentru felul cum le-am crescut copiii. Şi 
îmi vin preoţii saşi din fundul Ardealului şi lasă pe masa mea scrisori, pe care 
le păstrez ca recompensa cea mai scumpă şi mai duioasă pentru mine a 
serviciilor pe care le-am adus vreodată unor suflete tinere (Aplauze). 

D. C. Turtureanu: Dar nu uitaţi că aceste elemente au învăţat la şcoala 
d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Au venit ei, de la şcoala lor la mine. Aşa au venit. 

Despre comportamentul Adunării în timpul dezbaterilor 
legate de nevoia suprimării unor şcoli 

O-lor, vă anunţ că va fi cea mai perfectă ordine în votare, dar, 
grămădindu-vă toată lumea în jurul tribunei, vă faceţi rău d-voastră. Eu nu 
sunt împotriva nici unui amendament care nu-mi deranjează suma totală. Prin 
urmare, d-voastră veţi avea toată libertatea de a vota cum înţelegeţi, dar cu 
acea rânduială care vă foloseşte d-voastră în rândul întâi. 
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(D-nii deputaţi continuă afi grămădiţi în jurul tribunei). 

D-le preşedinte, nu îngăduiţi grămădirea la tribună. Va rugăm să ridicaţi 
şedinţa dacă lumea vine la tribună; în orice caz, noi părăsim banca 
ministerială. 

D. M Negură: Voim să ne înscrim la cuvânt. Nu ne înscrie la cuvânt 
(Întreruperi, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Vă va da cuvântul (Întreruperi, vociferări, 
zgomot). Eu nu înţeleg de ce strigaţi d-voastră la mine. Vă declar încă odată 
că dacă d-voastră nu respectaţi banca ministerială, ne siliţi să plecăm de pe 
dânsa (D. deputat Şerban întrerupe). 

D-le deputat de Tulcea, vă rog să vorbiţi frumos, cum aţi apucat în toate 
celelalte Parlamente şi cum aveţi datoria de a vorbi şi aici. Noi nu suntem aici 
ca să strige cineva la noi (Aplauze pe băncile majorităţii, întreruperi, zgomot 
mare). 

D. G. Şerban: D-le prim-ministru, nici eu nu pot să suport tonul 
d-voastră ... 

(D. preşedinte al Consiliului părăseşte ostentativ banca ministerială, 
împreună cu ceilalţi d-ni miniştri). 

La cererea lui Ştefan Bogdan de a se păstra 
gimnaziul de fete din Târgu Secuiesc1 

Pentru aceasta eu am spus că nu mă amestec în discuţia de detalii, însă 
în acest caz, eu aş primi propunerea d-lui deputat Bogdan, şi iată pentru ce: 
pentru că eu consider şcoalele mixte, pe gradul nostru de latitudine, ca un 
prilej pentru necuviinţi care trebuiesc evitate. 

D. Ştefan Bogdan: Vă mulţumesc. 
D. profesor N. Iorga: Este altceva când vom avea Parlament mixt. 

Acolo, la Senat, dat fiind vârsta colegilor noştri, va fi altfel (Ilaritate). 

La un amendament al lui Şt. Cicio Pop pentru menţinerea gimnaziului 
de fete din Cluj 

S-a admis amendamentul d-voastră, dar nu din consideraţiuni politice şi 
nici persoanele, fiindcă aşa cum sunt tratat eu, nu sunt silit să fac concesiuni; 
dar o fac, chiar dacă a doua zi s-ar ţine o întrunire politică, în care cineva să 
se exprime pe tonul acesta: de unde dracu s-a născut Niculae Iorga? Încă şi 
pentru aceasta tot voi păstra şcoala. 
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D. Şt. Cicio Pop: D-le prim-ministru, vă mulţumesc însă încă odată am 
voit să vă rog că dacă daţi ceva cu o mână, să nu luaţi cumva cu alta. Vă rog 
ca nu cumva să se suprime altă şcoală de pe acolo. 

D. profesor N. Iorga: Dar de unde voiţi d-voastră să luăm suma 
necesară, când cifra bugetară este fixată? Desigur că luăm de aiurea. 

NOTE 

I. Consiliul Legislativ a obiectat că personalul administrativ este disponibilizat 
fhră vreo răspundere din partea Ministerului Instrucţiunii. 

2. Dr. Lupu ceruse desfiinţarea şcolii normale de fete din Prahova deoarece nu 
avea local propriu şi păstrarea celei din Predeal; sceasta funcţiona pe un teren 
dăruit de Regele Ferdinand, avea 300 de orfane ca eleve, era susţinută de 
Banca Naţională, primea lemne din pădurile Coroanei, Uzinele Reşiţa 
contribuiseră la ridicarea localului ş.a. 

3. La observaţia lui M. Reifer că proiectul îi defavorizează pe minoritari. 
N.1.:"Dumnealor afirmă că noi avem intenţiunea de a prigoni pe elevii 
minoritari. Acesta este un neadevăr''. Apoi Gh. Grigorovici se împotrivise 
desfiinţării unor licee germane. N.l.:"Prezentaţi un amendament şi arătaţi unde 
se pot scoate patru clase, ca să ocupăm locul bugetar, pentru că noi suntem 
legaţi de cifra bugetului. Eu nu am nimic împotrivă, domnule Grigorovici". 
Apoi acesta ceruse desfiinţarea vi:_eunei facultăţi de Drept din ţară, „unde unii 
nu merită să fie profesori". N.I.: „Imi este foarte greu, ca rector al Universităţii 
din Bucureşti, să tac atunci când se spune lucrul acesta despre profesorii 
Universităţii pe care am onoarea să o conduc. Dvs. sunteţi liber să o spuneţi, 
dar eu am datoria de a protesta". 
Discuţia pe tema suprimării unor posturi din învăţământ, din cauza lipsei de 
bani, a continuat şi N.I. a declarat: „Nu avem de unde să împrumutăm. Situaţia 
este astăzi grea şi nu ne împrumută nimeni". 

4. Şt. Cicio Pop pomenise de şcolile din Munţii Apuseni unde „ţăranii de acolo şi
au zis: ne legăm de această şcoală, chiar dacă ar trebui să cerşim, să facem 
chetă de la oraş la oraş ... " 

5. Istoria românilor din Ardeal şi Ungaria, vezi şi ediţia noastră, Bucureşti, 1989. 
6. C. Leanca sugerase ca desfiinţarea şcolilor să se facă doar în lipsa localurilor. 

N.I.: „Nu este suma. Bugetul este buget. Nu poţi să faci un buget în aer". Pe 
urmă C. L. a insistat pentru păstrarea liceului din Bălţi. N.I.: „Rog inversaţi 
proverbul, iată un caz în care se vede că „mâţa blândă nu zgârie rău". De fapt 
N.I. îl confundase pe C.L. cu alt deputat basarabean, Mâţă. 
N.I. a susţinut în continuare: „Eu nu am nici o intenţie de a desfiinţa; eu doresc 
să reînfiinţez. Nu vă aşteptaţi /la desfiinţări/ câtă vreme voi fi eu aici". 
Gh. Bogdan Duică a sugerat crearea unui ,,fond global pentru lucrări culturale 
neprevăzute necesare". N.I.: „Fondul acesta va exista dacă dvs. veţi vota încă 
în astă seară monopolul cărţilor poştale ilustrate. Eu ascult cu plăcere tot ce 
spuneţi dvs. dar să stăm până la ora 12 şi să isprăvim". I. Răducanu: „Ce are 
acest fond cu cultura? N.I.": „lată ce are a face cu cultura că în buget nu mi s-a 
putut atribui o sumă, că această sumă trebuie să o caut aiurea, că am găsit 
mijlocul de a o căpăta şi dacă vorbiţi tot aşa de frumos, dar mai scurt, putem să 
facem mai multă ispravă". După ce Gh. Bogdan Duică pledase pentru 
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înmulţirea şcolilor, N.I.: „Dacă este vorba de locuri istorice, am să fac 
Universitate la Călugăreni, căci acolo a câştigat Mihai Viteazu birunţa". 

7. În proiect se prevedea un gimnaziu mixt la Sf. Gheorghe. 

Prezintă proiectul de lege privind crearea unui fond cultural realizat 
din monopolul asupra fabricării şi difuzării cărţilor poştale ilustrate 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Economiile de care a trebuit să se ţină seama la alcătuirea tuturor 
bugetelor în ultimii ani de după război n-au putut cruţa nici bugetul acestui 
departament. 

Datorită acestui fapt, impus ca o necesitate din ce în ce mai puternică, 
fondul prevăzut în bugetul Ministerului Instrucţiunii pentru construirea şi 
înzestrarea şcolilor de toate categorile, a muzeelor şi a bibliotecilor, a trebuit 
să fie redus mereu, încât în bugetul actual, ţinând seama de cât mai e de făcut 
pe acest tărâm, se poate zice că aproape nu există. 

Cum însă nevoile culturale ale unei ţări nu pot fi socotite întru nimic 
mai prejos de acele economice, găsirea mijloacelor pentru satisfacerea lor 
trebuie să se impună grijei şi atenţiei conducătorilor. 

De aceea ne-am îngăduit să credem că nu s-ar găsi un mijloc mai 
nimerit pentru crearea fondului, pe care l-am numit „cultural", dată fiind 
destinaţia lui specială, decât prin instituirea unui monopol al fabricaţiei şi 
desfacerii cărţilor poştale ilustrate. 

Sunt încredinţat că înfiinţarea acestui monopol nu va puea găsi decât 
aprobarea tuturor, pe de o parte, pentru că nu creează un impozit în plus, iar 
pe de alta, aşa cum este alcătuit consiliul de administraţie, confecţionarea 
cărţilor poştale ilustrate, sub directivele şi controlul membrilor competenţi în 
domeniul artelor, va fi un mjloc direct pentru educarea artistică a maselor, cât 
şi de propagandă peste hotare, prin reproducerea frumuseţilor caracteristice 
de orice natură ale ţării noastre. 

Şi, în fine, credem că monopolul cărţilor poştale ilustrate va putea 
prilejui oricui recurge la acest mijloc de corespondenţă, un sentiment de 
mândrie şi mulţumire că,fără să suporte un sacrificiu în plus, poate să 

contribuie la propăşirea culturală a ţării, ~rin răsărirea, în colţurile unde se va 
simţi nevoia, de şcoli, muzee şi biblioteci . 

Preşedintele Consiliului de Miniştri, ministrul Instrucţiunii, al Cultelor 
şi Artelor, 

N. IORGA 
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NOTE 

l. Consiliul Legislativ a observat că această colectare de venituri se poate face 
doar în favoarea Statului. Ministerul instrucţiunii poate prevedea un credit 
extraordinar denumit „Fondul Cultural'', iar controlul acestuia să-l facă Curtea 
de Conturi. 

Dispută cu I. Răducanu pentru prezentarea proiectelor de lege 
conform regulamentului 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi din majoritate şi minoritate, eu cunosc pe 
d. Răducanu, suntem în cele mai bune legături. Eu sunt profesor la şcoala la 
care d-nealui erector; ne vedem necontenit, ne strângem mâna. Ce blesteme 
acesta că oamenii, când se întâlnesc în afară de Cameră sunt prieteni, chiar 
vorbesc frumos, iar îndată ce ne găsim în locul acesta, care, desigur, trebuie 
să fie blestemat, ne transformăm în nişte duşmani ireductibili? 

Merit eu, te întreb pe d-ta, d-le Răducanu .... 
D. I Răducanu: Dar toţi deputaţii spun că nu aceasta a fost intenţia 

mea. 
D. profesor N. Iorga: ... merit eu să mi se facă aceasta? Eu am venit cu 

două proiecte de legi, aţi văzut şi d-voastră. D-voastră aţi discutat toate 
proiectele de lege pe care le-a adus colegul meu de la Finanţe. Eu am stat aci, 
mi-am făcut datoria mea de credincios prieten şi de ministru solidar şi am 
ascultat toate discursurile d-voastră şi mi-am închipuit, în naivitatea mea, 
fiindcă probabil mi-o fi rămas destulă, mi-am închipuit un lucru, că pentru 
mine se pot face anumite excepţii. E o prostie a mea, d-le Răducanu, pe care o 
regret. 

Dar d-voastră veniţi sprijinit pe teribilul regulament (Întreruperi). 
Daţi-mi voie, lăsaţi-mă până la sfârşit. Eu am făcut puţintel bine în ţara 

aceasta, dar crezi că l-am făcut cu regulamentul sau deseori şi împotriva 
regulamentului? Ba uneori, Dumnezeu să mă ierte, l-am făcut şi împotriva 
legii, l-am făcut şi m-am declarat totdeauna răspunzător pentru binele pe care 
l-am făcut împotriva legii. 

Voiam să viu cu două proiecte de legi. Vedeţi ce uşor scăpaţi de mine, 
dar ce mustrare de cuget o să aveţi în urmă. D-voastră aveţi să alegeţi între 
litera regulamentului şi spiritul lui Nicolae Iorga. D-voastră veţi vota potrivit 
cu litera regulamentului. Dumnezeu să vă ierte! Am eu pretenţia asta, ca 
pentru mine, pentru un astfel de lucru de nimic, adică pentru binele ţării, se 
poate face o excepţie, cu voia întregii Adunări. Ori, dacă d-voastră nu voiţi, 
atunci mă jigniţi adânc şi eu vă satisfac mai mult decât voiţi şi retrag proiectul 
de lege. 
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D. Al. Otetelişanu: Noi nu ne opunem la lege. 
D. profesor N. Iorga: Nu mă supăr, îl retrag. Ce voiţi de la mine? 
Legile acestea trebuie să meargă (Întreruperi). Lăsaţi-mă să vorbesc. 

Când muncesc de la ceasurile 3, şi acum sunt ceasurile 9, daţi-mi voie, sunteţi 
o lume întreagă, vorbiţi, strigaţi, dar eu sunt un singur om, am făcut o 
comunicaţie la Academie, mă aşteaptă o mulţime de ocupaţii şi în astă seară 
şi mâine toată ziua, dar vă rog şi cruzimea trebuie să aibă o margine, chiar 
într-un Parlament cum este acesta! 

Ce am voit eu? Să vin cu două legi, dintre care una dă o formă legală 
unor măsuri, pe care le-am luat la Ministerul Instrucţiunii. Mi s-a spus: nu! 
vor fi discursuri mari, este vorba de X, este vorba de Y ... Ei bine, vă satisfac, 
nu voi veni cu legea; dar eu, potrivit dreptului meu de ministru, eu tot aşa fac. 
Vă rog să mă daţi în judecată pentru ceea ce fac ca ministru şi voi obiecta 
când mă veţi da în judecată; da, eu am vrut să fac în mod legal, dar d-voastră 
aţi ocupat şase ceasuri cu discuţiunea proiectelor. Şi noi mâine seară după 
dorinţa d-voastră trebuie să mergem acasă. Sau d-voastră voiţi să rămâneţi şi 
duminică, şi luni şi marţi? N-aveţi decât s-o spuneţi. Mă rog, dacă voiţi, nu 
aveţi decât s-o faceţi. 

Pe de altă parte, Ministerul Instrucţiunii Publice a fost forţat de nevoile 
ţării, după cum aţi văzut, să facă anume reduceri de şcoli; şi m-am gândit să 
am şi eu la îndemână o sumă oarecare, tocmai pentru care mă rugaţi d-voastră 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Ce lovitură teribilă, ce călcare de regulament, ce crimă de Stat! M-am 
gândit ca în locul cărţilor poştale ilustrate, care nu fac altceva decât să 

răspândească imoralitatea şi răul gust (aplauze) şi care vin să ajute fabricile 
care lucrează pentru orientalii proşti şi stricaţi, m-am gândit ca în locul 
acestor cărţi poştale să introduc nişte cărţi poştale frumoase, pe care să le facă 
Ministerul Instrucţiunii şi de la care să capete un mic câştig. Dar d-voastre nu 
voiţi. 

Voci de pe băncile opoziţiei: Ba da, ba da! 
D. profesor N. Iorga: Nu e nimic, dacă nu voiţi. Sărbători fericite! Dar 

vă rog, când veţi întreba pe urmă de aci de la tribună ce dau cutărei şcoli, o să 
vă spun: articolul cutare al regulamentului, care v-a împiedicat să-mi faceţi 
concesia de a-mi vota legea (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Aramnd Călinescu: Cred că este la mijloc o simplă neînţelegere. 
D. profesor N. Iorga: S-o vedem. 
D. Armand Călinescu: Noi am cerut cuvântul în chestiune de 

regulament, nu în legătură cu legea pe care o prezentaţi d-voastră, şi cu 
privire la care suntem gata să stăm aci mai departe, s-o discutăm şi s-o 
trecem ... 
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D. general G. Cantacuzino Grănicerul: Hai s-o votăm! 
D. Armand Călinescu: Chestiunile de regulament au însă prioritate. Şi 

noi atunci am venit să semnalăm d-lui preşedinte cu totul alt caz. Iată despre 
ce este vorba. 

Noi şedeam aci, în plenul Camerei, şi am fost informaţi că în comisia de 
legislaţie fiscală s-a trecut o serie de proiecte de legi. Am constatat că un 
proiect de lege, relativ la modificarea legii timbrului, a fost trecut prin 
comisie fără să fie imprimat. Am protestat. În al doilea rând s-a trecut prin 
comisie proiectul de lege acesta al d-voastră. N-am avut nimic de obiectat, 
întrucât era imprimat şi am putut lua cunoştinţă. 

În al treilea rând - şi este aci d. preşedinte al secţiei, d. Mircea Iorga ... 
D. profesor N. Iorga: Atât mai rămâne să fie şi ăsta contra mea! (Mare 

ilaritate). 
D. Armand Călinescu: S-a propus să se continuie discuţia în comisie 

asupra proiectului de lege pentru înfiinţarea patentei fixe. Nici acest proiect 
de lege nu era imprimat. Am protestat. D. preşedinte a binevoit să ţină seama 
de protestul nostru şi a dispus amânarea discuţiunii. 

Prin urmare, ceea ce voiam noi să facem în chestiune de regulament era 
un singur lucru: să facem apel la biroul Camerei, la d. preşedinte, să fie bun 
să ia dispoziţia ca regulamentul să fie respectat în sensul acesta, să nu se mai 
treacă proiecte de legi care nu sunt imprimate. 

D. profesor N. Iorga: De aci înainte. 
D. Armand Călinescu: Prin urmare vă rugăm să credeţi că nu era vorba 

de legea d-voastră, că nu a fost nici un spirit de ostilitate (Aplauze pe băncile 
Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. general G. Gantacuzino Grănicerul: Ai să votăm cărţile poştale. 
Voci: La vot! 
D. N. Miclescu vice-preşedinte: D. prim-ministru are cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: O-lor deputaţi, întâi, eu nu caut a lovi prin această 

lege în nimeni; al doilea, nu stărui numaidecât ca legea pe care o prezint să se 
voteze şi nu au decât să anunţe a doua zi anumite gazete: „Marea înfrângere a 
guvernului şi aşa mai departe". 

Legea cealaltă, cu privire la organizarea Ministerului Instrucţiunii, d
voastră veţi discuta-o mâine cu unul din colegii mei, pe care îl voi ruga să fie 
aci. Eu nici nu vin, ca să nu vă influenţez. Dar vă spun un lucru: că d-voastră 
nu veţi vota legea, dar eu am în drepturile mele de ministru tot ceea ce trebuie 
să fac tocmai aşa cum stă scris în lege. 

D. D. R. Ioaniţescu: Trebuie să faceţi şi să nu spuneţi. 
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D. profesor N. Iorga: Mai bine facem legal de cât altfel, dar eu sunt 
acoperit prin drepturile pe care mi le dau legile. Eu am vrut să fac un gest 
amabil faţă de d-voastră prin proiectul celălalt. 

D. general G. Cantacuzino Grănicerul: Să votăm cartea poştală. 

(Ilaritate). 
D. N. Miclescu, vice-preşedinte: D. deputat Răducanu are cuvântul. 
D. l Răducanu: Exprim regretele mele şi credeţi-mă că sunt sincer. 

N-am avut intenţiunea să supăr întru nimic pe d. preşedinte al Consiliului de 
Miniştri, însă, să ne dea voie d-sa, când vedem că sunt lucruri foarte 
importante care se decid în chip neregulamentar. .. 

D. profesor N. Iorga: Nu acesta. 
D. l Răducanu: Nu acesta, n-am făcut uz de lucrul acesta şi am spus că 

proiectul acesta îl votăm. 
D. profesor N. Iorga: Mulţumesc. 
D. l Răducanu: Însă, să nu creem un precedent, pentru ca mâine de 

dimineaţă să ne pomenim, cum mi s-a spus ... 
D. profesor N. Iorga: D-le Răducanu, uite ce este cu precedentul. Să nu 

vorbim de precedent! Ştiţi când cineva în anume împrejurări cere ceva, 
totdeauna zice că nu creează un precedent... 

D. l Răducanu: D-le preşedinte al Consiliului, d-voastră ne faceţi 

adeseori proces de intenţie. Să-mi permiteţi să vă reamintesc numai cât de 
îngrijorat aţi fost d-voastră când s-a adus în discuţiune legea salarizării pentru 
învăţători, în legătură cu bugetul, ca apoi, după 20 de minute, să veniţi să 
mulţumiţi opoziţiei. 

D. profesor N. Iorga: Dar presa d-voastră nu. 
D. l Răducanu: Prin urmare, d-voastră mi-aţi făcut odată un proces de 

intenţie şi socot că şi de data aceasta, dacă credeţi d-voastră că avem o 
atitudine„. 

D. profesor N. Iorga: Nu mai cred. 

În apărarea proiectului de lege privitor la venitul rezultat 
din vânzarea cărţilor poştale ilustrate 

O-lor, vă cer înlăturarea unui lucru care s-a introdus în comisiune. Se 
zice că taxa aceasta merge la Ministerul Finanţelor, care o va trece în buget. 
Nu, vă rog, nu aşa. Se păstrează de Ministerul finanţelor pentru Ministerul 
Instrucţiunii Publice. Aşa să se scrie. 

D. R. Ioaniţescu: D-le preşedinte al Consiliului, asupra acestui punct 
pot să vă spun că mai există un fond, care nu merge la Ministerul Finanţelor, 
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este fondul pentru căminele de ucenici de la Ministerul Muncii, care este 
înfiinţat tot printr-o lege de asemenea natură, şi acest fond se utilizează de 
către Ministerul respectiv, cu un consiliu, exact cum aţi prevăzut şi d-voastră. 

Prin urmare, suntem de părerea d-voastră, ca acest fond să rămână la 
Ministerul Instrucţiunii, administrat însă de Consiliu. 

D. Armand Călinescu: D-le prim-ministru, din punct de vedere al 
legislaţiei financiare, sistemul fondurilor separate a fost abandonat, fiindcă a 
dat naştere totdeauna la abuzuri. Eu mi-aşi permite să vă sugerez un alt 
sistem. Anume: prin lege să se dispună ca să se înscrie în bugetul Ministerului 
Instrucţiunii Publice un articol special cu titlul „provenit din fondul cutare". 

D. profesor N. Iorga: Chiar anul acesta. 
D. Armand Călinescu: Chiar anul acesta se poate introduce pe cale de 

modificare, şi în acelaşi timp să fie trecut şi la venituri, fiindcă altminteri nu îl 
veţi putea încadra în sistemul de legislaţie fiscală al nostru. 

D. profesor N. Iorga: Iată, cât este Ministerul pe care îl prezidez, am 
mijloacele mele să fac să mi se dea banii. Ce va fi pe urmă vom vedea. Dar să 
se introducă acolo că Ministerul Finanţelor este numai depozitarul acestei 
sume, pe care o ţine extrabugetar la dispoziţia Ministerul Instrucţiunii. 

D. I. Răducanu: Ar fi bine să ne dea informaţiuni d. reprezentant al 
Ministerului Finanţelor. 

D. Zamfir Brătescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor: Prin 
modificarea care s-a adus textului proiectului de lege depus s-a introdus 
această dispoziţie specială, ca fondul din acest timbru ... 

D. profesor N. Iorga: Vă rog, nu confundaţi. Este timbrul pe de o parte 
şi fabricaţiunea pe de alta. 

D. Zamfir Brătescu: ... ca venitul din monopol să fie contabilizat, trecut 
în bugetul Statului şi are contra partidă la cheltuieli, pentru ca suma întreagă 
care se va încasa să fie trecută pe seama fondului cultural al Ministerului 
Instrucţiunii. 

D. profesor N. Iorga: Chiar de anul acesta. 
D. Zamfir Brătescu: Chiar de anul acesta. 
D. I. Răducanu: Din punct de vedere al regulelor bugetare, nimic nu se 

poate altfel. Acum cred că d-voastră aveţi destulă influenţă la Ministerul 
Finanţelor, d-le prim-ministru, pentru ca sumele care se încasează din acest 
monopol al d-voastră, de la Ministerul Instrucţiunii, să nu treacă pentru altă 
destinaţie. 

D. Armand Călinescu: D-le prim-ministru, în bugetul d-voastră, al 
Ministerului Instrucţiunii Publice, să se deschidă un articol special, în sensul 
acesta, iar provenienţa fondurilor se trece la venituri. 
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D. D. R. Ioaniţescu: Monopolul şi pentru imprimate, şi pentru vânzare, 
trebuie să fie pentru cei ce fac comerţ, pentru că de exemplu, în timpul 
campaniei electorale, toţi candidaţii fac cărţi poştale ... 

D. profesor N. Iorga: Portretele candidaţilor sunt asigurate (Ilaritate). 

Şedinţa din 19 decembrie l 931 

Prezintă proiectul de modificare a unor dispoziţii 
din legea de funcţionare a Ministerului Instrucţiunii din anul 1930 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Pentru a da posibilitatea unei cât mai folositoare aplicări a legii din 21 
iulie 1931, referitoare la modificarea unor dispoziţiuni din legea pentru 
organizarea şi funcţionarea Ministerului Instrucţiunii, Cultelor şi Artelor, din 
l iulie 1930 şi a utiliza cât mai multe elemente capabile din sânul corpului 
didactic în diferitele organe consultative ale ministerului, evitând ca persoane 
în calităţi deosebite să facă parte de mai multe ori în aceste consilii 
consultative, am crezut necesar un proiect de lege, prin care să se arate, pe de 
o parte că membrii acelor consilii trebuie să reprezinte într-adevăr 

expresiunea doleanţelor învăţământului, iar pe de altă parte că aceleaşi 

persoane nu pot figura, în acelaşi timp, în mai multe consilii consultative. 
Cu această ocazie, am ţinut să se precizeze că pentru ocuparea postului 

de consilier conducător de învăţământ, post atât de important, asupra lui 
căzând răspunderi grele, care cer o desăvârşită iniţiere nu numai 
administrativă, dar şi pedagogică, este necesar să se prevadă nu numai studii 
ştiinţifice, dar şi o practică îndelungată în învăţământ. 

De altminteri, aceasta a fost şi ideea mai veche a predecesorilor mei, 
deşi uneori s-a trecut în practică peste sensul şi chiar litera expresă a legii. 

Totodată, cu acest prilej, am socotit necesar să se dea o alcătuire mai 
practică consiliului de administraţie al Casei de Economie, Credit şi Ajutor a 
corpului didactic. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri şi ministrul Instrucţiunii, al 
Cultelor şi Artelor, 

N. JORGA 
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Şedinţa din 21 decembrie 1931 

În legătură cu soarta băncii Blank 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, ţin să rectific o afirmare făcută în 
şedinţa de sâmbătă de d. deputat Florin Zaharia, cu privire la o vizită care mi 
s-a făcut, nu de un intim al d-lui Manoilescu, ci de fratele d-sale. 

Am aci notele mele: 
„21 octomvrie. Grigore Manoilescu vine pentru a-mi spune, în numele 

fratelui său, că Banca Blank cade. Manoilescu este de părere că nu se pot face 
sacrificii pentru Blank. Îmi va trimite socoteala. Două miliarde s-au acordat 
până acum. Banca Naţională nu ar putea să dea decât trate. Bani, în această 
calitate, nu se pot găsi nicăieri. 

În acelaşi timp, iată atitudinea d-lui Argetoianu, tot după caietul meu: 
„Argetoianu a declarat că nu consimte să se spună că Banca Blank a fost 
părtinită de"... - aci este un adjectiv pe care nu vreau să-l reproduc, de 
Argetoianu. 

Prin urmare, d. Argetoianu a declarat că nu consimte să se spuie că 
Banca Blank a fost părtinită de d. Argetoianu. 

Mai departe: ,,În planul lui Argetoianu era ca Banca să nu mai fie 
condusă de trinitatea Blank- Tabacovici - Schoepkes". 

Acum iată şi răspunsul meu: 
„Eu nu am îndemnat să nu se pună o iscălitură, şi iată de ce: în 

înţelegerea dintre noi, membrii acestui guvern, avem un punct de la care nu 
ne depărtăm: fiecare lucrează la ministerul lui şi nu încurcă pe celălalt. 
Aceasta fiindcă sunt lucruri aşa de grele pe care le avem de făcut fiecare, 
încât sfaturi venite din toate părţile ne-ar împiedeca pe fiecare de a lucra". 

Nu m-am depărtat niciodată de la această îndatorire; prin urmare, nu mi 
se putea cere mie să hotărăsc: se semnează sau nu se semnează o convenţiune 
menită a salva, veţi vedea d-voastră imediat pe cine, dacă pe bancheri sau pe 
deponenţi. 

Urmez cu notele mele: 
,,Îl întreb pe Grigore Manoilescu, cine are capitaluri la Blank? Îmi 

răspunde că întreprinderile nu au de luat de la dânsul, că ele sunt datoare. 
Rămân micii deponenţi. Trăiesc din aceasta? Răspunde: în cea mai mare 
parte, nu". 

Şi atunci, iată răspunsul meu, după ce am luat această informaţiune: 
„Nu bag în foc ţara pentru a salva pe Blank. A vând să aleg între 

deponenţi şi funcţionari, care cereau în momentul acesta să fie plătiţi, aleg pe 
aceştia din urmă" (Aplauze prelungite). Cum vedeţi, este altceva. Textul vă 
stă la dispoziţie. 
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În continuare, dialog cu Florin Zaharia pe aceeaşi temă 

În momentul când a venit domnul Grigore Manoilescu, era bine înţeles 
şi din partea domnului Argetoianu că nu se încheie convenţia. 

D. Florin Zaharia: Aceasta nu era bine înţeles. 
D. profesor N. Iorga: Ba dacă vă arăt notele, fiindcă de aceea a spus -

după ce s-au făcut anumite propuneri, nu în folosul bancherului, ci în folosul 
deponenţilor - de aceea d. Argetoianu a trebuit să spună cuvintele acelea pe 
care le citam, că nu ia asupră-şi ca să se zică: „Argetoianu"- aici calificativul -
„vrea să părtinească Banca Blank"'! 

Prin urmare ce înseamnă aceasta? Aceasta înseamnă că şi el era hotărât, 
în faţa situaţiei pe care i-a arătat-o guvernatorul Băncii Naţionale, că nu se 
putea da decât trate, că tratele acestea nu pot găsi bani, că banca are 2 
miliarde din partea Statului, şi că nu se mai putea face sacrificii, dată fiind şi 

situaţia funcţionarilor în acel moment, să nu încheie convenţia. Iar pentru data 
de 23, eu vă aştept cu curiozitate. Să nu credeţi că notele mele se opresc la 21. 
Am şi pentru 23, şi pentru 24, şi pentru oricând vreţi. 

D. Eduard Mirto: D-voastră totdeauna ţineţi note, ori numai cu d. 
Manoilescu? (Ilaritate pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: În privinţa aceasta, d-le Mirto, să vă dau un 
amănunt: şeful d-voastră de până la demisie ştia foarte bine că am aceste note. 

O voce de pe băncile majorităţii: Care şef? 
D. profesor N. Iorga: D. Maniu. Şi într-un moment când d. Maniu îmi 

propusese, după venirea la guvern a generalului Averescu, îmi propusese să 
iau eu conducerea partidului, fiindcă încercarea de a veni la putere nu-i 
reuşise, când am primit la ceasurile 11 scrisoarea prin care mi se anunţa 
aceasta, că d-nealui s-a retras şi că eu conduc de acum înainte partidul, ei 
bine, eu i-am răspuns foarte amabil că este o sarcină foarte grea pe care o 
primesc, dar că cea dintâi persoană la care mă voi adresa va fi d-sa. La 
ceasurile 3 a venit şi mi-a spus: ce ţi-a spus d. Argetoianu ? D-ta n-ai cerut 
lămuriri la ora 11 şi noi suntem acum la ceasurile trei. Da, dar d-voastră aveţi 
obiceiul să însemnaţi în notele d-voastră. N-aş putea să văd notele acestea? 
Eu i le arătasem altă dată. - Da, da, notele acelea sunt, dar dacă îţi închipui d
ta că te-ai abonat la dânsele, nu mă cunoşti pe mine. (Mare ilaritate pe 
băncile majorităţii). 

D. Traian Dimitriu Şoimu: D. Mirto ar vrea să ştie dacă şi d-sa este 
trecut în acele note. 

D. profesor N. Iorga: Este întotdeauna şi în culorile cele mai simpatice, 
cum îl vedem cu toţii. 
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D. Eduard Mirto: D-le prim-ministru, nu mă îndoiesc nici că în carnetul 
d-voastră sunt înscris cu simpatie, nici n-am avut dorinţa de a face abonament 
la aceste note. Eu am văzut din partea d-voastră o acţiune de multă prevedere 
şi am crezut că cu unii o faceţi mai accentuat, cu alţii mai puţin accentuat. 

D. profesor N. Iorga: Eu am prevedere pentru toată lumea, cu multă 
prietenie şi cu multă asigurare. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

După ce Florin Zaharia precizase că ministrul de Finanţe se 
împotrivise semnării convenţiei, dar numai după ce guvernatorul Băncii 
Naţinale a spus că el n-o iscăleşte 

Domnule Florin Zaharia, era dator guvernatorul să spună dacă Banca 
Naţională putea să mai ia o sarcină pentru a salva Banca Blank, era datoria 
lui. 

D. Florin Zaharia: Domnule prim ministru„. 
D. profesor. N. Iorga: Eu păstrez sentimente foarte bune pentru şeful d

voastră. 

D. Florin Zaharia: Nu mă îndoiesc şi vă mulţumesc în numele d-sale. 
D. profesor N. Iorga: Şi din ceea ce spun eu nu iese nimic care să-1 

scadă, dar în acelaşi timp să-mi daţi voie cu toată nepărtinirea - o nepărtinire 
care trece peste sentimentul de solidaritate şi de prietenie - să vă spun că în 
acest moment situaţia ministrului Finanţelor era exact cum este spus în notele 
mele şi îmi pare rău că nu pot să spun adjectivul. 

D. Florin Zaharia: D-le prim-ministru, există totuşi o nuanţă. D. fost 
guvernator al Băncii Naţionale, prezentându-se d-lui ministru al Finanţelor, i
a spus lucrul următor:„„ 

D. profesor N. Iorga: Aceasta după ce note? 
D. Florin Zaharia: După notele pe care le cunosc eu, ale fostului 

guvernator, de la d. Manoilescu. 
D. profesor N. Iorga: Acestea sunt note„. orale. 

D. Florin Zaharia: Putem să le aducem şi pe cele scrise. 
D. profesor N. Iorga: Ceea ce mi-ar plăcea. 

Florin Zaharia i-a amintit că la Văleni i-ar fi spus lui M Manoilescu, 
prin fratele său, „ rezistă, nu semna!" 

Nu i-am spus ,,rezistă", pentru că nu mă privea pe mine. Cum să iau eu 
răspunderea unei situaţii ale cărei elemente nu le cunoşteam? 
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Pentru aceasta ar fi trebuit să ştiu situaţia Băncii Marmorosch - Blank, 
ar fi trebuit să ştiu şi situaţia Băncii Naţionale, ar fi trebuit să ştiu şi situaţia 
Tezaurului. 

Dar acestea nu le ştiam. Eu nu sunt omul care să dau răspunsuri la 
lucruri pe care nu le ştiu. Cine mă cunoaşte ştie că sunt multe lucruri pe care 
le ştiu şi nu dau nici un răspuns pentru motive care mă privesc pe mine. Eu 
sunt omul care ştiu mult mai mult decât crede cineva, şi rabd mai mult decât 
îşi închipuie cineva, în toate privinţele. 

D. Florin Zaharia: Ţara nu poate decât să vă fie recunoscătoare că d
voastră răbdaţi atât de mult. Şi noi cu toţii vedem că răbdaţi mult de tot, 
devotându-vă intereselor superioare care primează, în împrejurările de faţă, 
peste orice sentiment personal. 

D. profesor N. Iorga: Foarte frumos. 
Florin Zaharia: Dar să revenim. Atunci, fostul guvernator al Băncii 

Naţionale, cunoscând temperamentul actualului ministru al Finanţelor, a spus: 
d-le Iorga, d. Argetoianu se va răzbuna. Şi atunci d-voastră i-aţi răspuns: d-le 
Manoilescu, rezistă şi d-ta cu consiliul Băncii Naţionale„. 

D. profesor N. Iorga: Voi verifica. 
D. Florin Zaharia: ... aşa cum rezist şi eu lui Argetoianu, sprijint pe 

Consiliul meu de Miniştri (Ilaritate pe băncile opoziţiei, aplauze). 
D. profesor N. Iorga: Aceasta v-o declar de la început, fără verificare, 

că nu se poate şi iată de ce: fiindcă eu niciodată nu am întrebat pe colegii mei 
în ceea ce-i priveşte în deosebi. Întrebarea ar fi fost deşănţată; căci când eu nu 
pot lucra cu un om, îi spun foarte franc: să nu lucrăm. 

Astfel, când a fost să nu pot lucra cu d. Maniu - vă aduceţi aminte -
atunci când s-a convocat, în septemvrie, consiliul partidului, am întrebuinţat 
formula aceea: d-le Maniu, d-ta vrei să intri în Ierusalim şi îţi trebui un 
măgar; caută-ţi-I, acela nu sunt eu (Ilaritate). 

Prin urmare, eu nu sunt dispus pentru nici o intrare în Ierusalim. 
Dar, dacă lucrez cu un om, aceasta înseamnă că am încredere în 

capacitatea lui. Cum am spus la Senat, eu când colaborez leal cu un om, eu îl 
iubesc; şi prin urmare, nu fac intrigi împotriva nimănui. 

Aici este un ministru care ştie foarte bine că niciodată n-am întrebat pe 
nimeni din colegii mei dacă s-ar hotărî într-un fel sau altul, într-un conflict 
care nu poate să existe, fiindcă nu poate exista cu mine nici un conflict 
niciodată. Eu sunt, cum ştie toată lumea, un om scos din casă de la mine de 
nevoile ţării şi gata să mă întorc înapoi acasă la mine, rară nici o supărare 
împotriva nimănui şi pentru nimic (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Prin urmare, cum era să spun eu că mi-am luat măsuri de precauţie, că 
le-am pus la vot în Consiliul de Miniştri vreodată. Cum se poate? 
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Să-mi daţi voie, eu notele mele le scriu la faţa locului. Cine vine la 
mine, se suie în automobil, se duce acasă, mai are ceva de făcut, mai hrăneşte 
anumite sentimente fireşti. Eu n-am nici sentimente, nici resentimente. Eu, 
după învăţătura marelui maestru al tuturor istoricilor, Mommsen, eu fac ce 
pot în fiecare dată rară sentimente şi fără resentimente; dar cine are 
sentimente şi resentimente se întoarce acasă, consultă sentimentele şi 

resentimentele, interpretează, scrie în carnet. De carnet îţi vorbeşte d-tale, d-ta 
ai auzit ceva lucruri, îţi aduci aminte acum şi reproduci. Toţi sunteţi de bună 
credinţă, dar se introduce puţintel timp la mijloc şi sentimentul şi 

resentimentul de care, eu, vedeţi, cu gestul acesta pe care îl fac, sunt cu 
desăvârşire lipsit (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi dacă este vorba de greşeli în colaborare - în orice colaborare pot să 
fie greşeli - eu vă asigur un lucru: că mai multe greşeli de ale mele ar trebuit 
să le ia în spinare d. Argetoianu, decât eu să le iau în spinare pe ale lui 
(Aplauze pe băncile majorităţii, ilaritate). 

D. Mihai Zaharia: D-voastră luaţi o singură greşeală, care face cât 
multe altele. 

D. Florin Zaharia: D-le prim-ministru, eu mă declar mulţumit de 
modul cum d-voastră aţi detailat împrejurările în care eu am putut să aduc la 
cunoştinţa d-voastră şi a Camerei aceste convorbiri ... 

D. profesor N Iorga: D-voastră le subliniaţi cu fineţe: eu le-am spus cu 
toată prostia unei perfecte onestităţi (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Florin Zaharia: Dar trebuie să observaţi şi faptul că acest pasagiu pe 
care l-am citat eu cuprinde un fapt atât de concret... 

D. profesor N Iorga: Până la verificare. 
D. Florin Zaharia: Încât, oricât ar fi putut să-l deformeze timpul acela 

care poate trece între consumarea lui şi înscrierea lui într-un carnet, n-ar fi 
putut să-l deformeze în aşa măsură, încât să-l creeze pe de-a întregul în 
răstimpul acesta. 

D. profesor N Iorga: Cum să nu! 
D. Florin Zaharia: Şi pentru ca să termin, d-le preşedinte al Consiliului 

şi d-lor deputaţi, eu cobor de la această tribună, onorat că am avut 
posibilitatea acestui schimb de note cu d. preşedinte al Consiliului. 

D. profesor N Iorga: Îl puteţi avea oricând. 
D. Florin Zaharia: Însă cobor şi cu regretul că eu mă aşteptam ca în 

această şedinţă să ascult lămuririle d-lui ministru al Finanţelor şi nu le-am 
auzit... 

D. profesor N Iorga: Vine, vine (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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D. Florin Zaharia: ... iar nu numai această punere la punct, a unor note. 
D. profesor N. Iorga: Mai am o declaraţie de făcut. Conform cu 

obiceiurile politice de la noi, ori de câte ori vine cineva şi vorbeşte într-un 
lucru care priveşte pe colegul său, aceasta înseamnă că au avut o înţelegere 
împreună. 

Nu am văzut de sâmbătă până acum pe d. Argetoianu (Aplauze pe 
băncile majorităţii). Nu am nici o înţelegere cu d. Argetoianu. Că am răspuns 
eu, aceasta nu înseamnă că nu va răspunde şi d. Argetoianu. Dar cred că 
amândoi avem un punct comun, care se rezumă într-un vechi proverb francez: 
„Qui s'y frotte, s'y pique" (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Despre modificarea unor articole din legea Învăţământului primar 
din 1924 

D. profesor D. Pompeiu, preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul pentru a da citire unui Mesaj. 

D. profesor N. Iorga: D-lor deputaţi, să nu vă speriaţi. E un simplu 
Mesaj. 

Voci:De dizolvare? (Ilaritate). 
D. profesor N. Iorga: Unele din legile mele se prezintă acum, se discută 

în timpul vacanţei şi vin pe urmă în ianuarie (D. preşedinte al Consiliului dă 
cetire Mesajului Regal, care însoţeşte proiectul de lege relativ la modificarea 
unor dispoziţii din legea învăţământului primar, publicată în Monitorul 
Oficial nr. 101din26 iulie 1924). 

Ca să vă asigur: nu este vorba de încă o crimă cu privire la învăţământ, 
este numai suprimarea tuturor gradelor chinezeşti din învăţământul primar: 
provizoriu, definitiv, clasa I, clasa II şi aşa mai departe (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Se apără din nou de acuzaţia că desfiinţează şcoli 

D-le preşedinte, în ce priveşte protestul contra suprimării, eu trebuie să 
dau acelaşi răspuns ca la Senat. 

Toate şcolile acestea rămân într-o colaboraţie între comitetele şcolare şi 
minister, care, când are dă şi dă cât şi cum poate să dea. Aşa încât şcoli 
suprimate de principiu, nu există. Este o simplă chestiune de formă. 

D. Şerban Tassian: D-le preşedinte, vă rog să luaţi act că la protestarea 
d-lui Dimitriu mă asociez şi eu. 
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D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: Iau act. 
D. profesor N Iorga: Dar şcoala nu este distrusă, d-le deputat. 

La o problemă de procedură 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, aş cere să se intervertească ordinea 
de zi, ca să se ia în discuţie proiectele de legi financiare. 

În ce priveşte proiectul meu, cum v-am spus de la început, d-voastră îl 
puteţi vota sau nu, îl puteţi vota oricând şi oricum. Ceea ce este prevăzut în 
proiectul meu, aceea se pune în execuţie şi de la sine, fiindcă vine de la 
dreptul ministrului. De exemplu: nimeni nu mă poate sili să lucrez cu aceeaşi 
oameni, în toate locurile. Nu poate să fie cineva consultativ în toate colţurile; 
trebuie să fie consultativ într-un loc. 

Al doilea, tot aşa. Nu pot să admit ca atunci când sunt 23.000 de oameni 
care trebuie să voteze un comitet şi votează 4.000, eu să număr 4.000 de 
voturi şi să socot că reprezintă 23.000. 

D. Teodor Iacobescu: Au fost 14.000, d-le preşedinte al Consiliului. 
D. profesor N Iorga: Când va veni legea, veţi ţinea discursul d-voastră. 

Iar în ce priveşte întrebuinţarea funcţionarilor mei, dacă d-voastră vreţi, eu 
sunt în măsură să înlătur funcţionarii care nu pot lucra, dar eu mai am şi un alt 
mijloc. Nu lucrez cu cineva cu care nu pot lucra, ei rămânând la locul lor şi eu 
adresându-mă la alţii. 

Aşa că rog onorata Cameră să admită intervertirea ordinei de zi şi să 
trecem astfel la proiectele de legi financiare. 

Se pune la vot intervertirea şi se admite. 
D. M Ghelmegeanu: Iată cum se poate lucra şi fără Parlament. 
D. profesor N Iorga: Eu dau de lucru funcţionarilor cum vreau. 

La proiectul de lege pentru modificarea taxelor de consum asupra 
produselor petrolifere. Consideraţii generale 

Eu mă emoţionez ca şi d-voastră, dar d-voastră ştiţi că pentru a se primi 
o propunere venită din partea tuturor partidelor de opoziţie, trebuie căutată o 
sumă în locul celei care s-a găsit aici (Întreruperi). Da, da; în momentul acela 
era bună şi acum este rea (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D-voastră consideraţi, ca în timpurile normale, lucrurile în sine. Aici 
este greşeala metodei. Noi acum nu mai putem considera lucrurile în sine, le 
considerăm numai sub unghiul teribilei nevoi de acum. O măsură ca aceasta 
nu urmează că face parte dintr-un sistem. Nimeni nu mai are sistem acum, d
le Răducanu. Şi vai de ţara aceasta, dacă ar încăpea, într-un astfel de moment, 
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în mâna unor oameni de sistem (Aplauze pe băncile majorităţii, exclamaţiuni 
pe băncile Partidului Naţional-Ţărănesc). D-voastră râdeţi, dar este aşa. Nu 
există ţară pe lume care să se ţină pe linia strictă a unui sistem. Este o 
dezorientare generală, într-o catastrofă fără exemplu. Şi atunci face cineva · 
ceea ce face un general care a învăţat strategie şi tactică, dar care vede într-un 
anume moment că toată învăţătura trebuie luată de la contingenţele 

momentane (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Dialog cu I. Răducanu care reproşa „lipsa de sistem" 
în aşezarea impozitelor 

Îmi daţi voie, când Anglia este în afară de sistem, putem să ne permitem 
să căutăm necesităţile noastre naţionale potrivit cu învăţăturile teribile ale 
unei vremi care a ieşit din toate drumurile obişnuite până acum (aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D.l Răducanu: Domnule prim ministru, cunosc şi eu puţină politică şi 
marea concepţie a lui Mac Donald„. 

D. profesor N. Iorga: V-am adus discursul lui Mac Donald; v-am adus 
piesa, dovada. 

D. l Răducanu: „. şi ştiu că este un om de mare concepţie, om de 
sistem şi de o moralitate desăvârşită. 

D. profesor N. Iorga: Dar pentru moment face ce facem noi 
(întreruperi, zgomot). 

D. l Răducanu: Domnilor, vedeţi, aceasta este tortura care o suferă 
bieţii oratori ai opoziţiei; vin să explice unele legi şi se văd întrerupţi mereu. 
Şi ei nu pot decât să fie torturaţi de întreruperile pline de„. 

D. profesor N. Iorga: De sens. 

La constatare lui IR. că pe N.l nu-l interesează munca 
celorlanţi şefi de departamente 

Dar n-am spus aşa, De ce un om de bună credinţă ca d-voastră 
întrebuinţează metodele acestea? Nu, vă rog, eu am spus aşa: solidaritatea 
ministerială este un lucru aşa de firesc încât cine o afirmă, n-o are, cine n-o 
afirmă, n-are nevoie să o afirme. Şi răspunderea tot aşa. Numai cât, atunci 
când se găseşte cineva prins de atât de teribile nevoi, cum sunt cele de acum, 
cel mai rău sistem este acela pe care d-voastră îl cunoaşteţi puţintel, ca un biet 
om să fie tras totdeauna de mânecă şi de capătul hainei, de colegi. D-voastră 
aţi avut vreo cinci economişti în acelaşi moment în minister şi ştiţi unde v-a 
dus sistemul acesta. Decât să se improvizeze economişti, aceia care nu sunt, 
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noi preferăm un alt sistem: cine pricepe puţintel să n-o spună celui care 
lucrează şi care trebuie să aibă mintea liberă (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. l Răducanu: Eu doresc„. 
D. profesor N. Iorga: Vedeam noi ce era pe banca aceasta pe vremuri: 

era vorba de război, ieşea un economist; era vorba de sănătate publică, ieşea 
un economist, numai economişti erau! (Mare ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. l Răducanu: D-le prim-ministru, pentru binele ţării doresc ca 
tehnicienii d-voastră să facă o operă pozitivă mai mare decât au putut să facă 
economiştii din guvernarea precedentă. 

D. profesor N. Iorga: Daţi-ne tot atâta timp şi daţi-ne aceleaşi 
împrejurări. 

D. l Răducanu: Vedeţi, durata guvernării d-voastră, d-le prim-ministru, 
depinde în primul rând de capacitatea cabinetului, şi în al doilea rând de 
împrejurările„. 

D. profesor N. Iorga: Nu capacitate! Noi nu îndrăznim să o măsurăm şi 
deseori de partea cealaltă nu este cu ce să se măsoare 1 (Aplauze. ilaritate pe 
băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Discuţia a continuat pe tema „politicii fiscale cu sistem'', a „fiscalităţii 
sistematice". N.I.: „O politică din acelea care nu se târăsc după vechiul sistem 
ci din care se formează de la sine un sistem nou". Când l.Petrovici a remarcat 
că profesorii din opoziţie s-au împotrivit: N.I.: „Nu profesorii din opoziţie, ci 
profesorii de opoziţie". 
D.R. Ioaniţescu a constatat sarcastic: „Văd că ne combat profesorii de istorie şi 
filosofie". N.I.: „Aşa este cu noul sistem". 
La cererea lui Armand Călinescu ca N.I. să precizeze politica guvernului, „în 
afară de consideraţiuni strâmte fiscale". N.I.: „Domnilor, răspunsul meu este 
simplu: eu am făcut 30 de ani practică de opoziţie, sunt todeauna cu opoziţia 
dar guvernul nu mă lasă". 

Prezintă proiectul de lege pentru desfiinţarea Conservatorului 
din Cernăuţi şi a Şcolii de Arte Frumoase din Cluj 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Legea autonomiei universitare, promulgată la 15 iulie 1931, ridică la 
gradul de Academii, cu caracter de autonomie, şcoalile de arte frumoase din 
Bucureşti şi Iaşi, precum şi conservatoarele de muzică şi artă dramatică din 
Bucureşti, Iaşi şi Cluj. Intenţionat au fost lăsate afară, conservatorul din 
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Cernăuţi şi şcoala de arte frumoase din Cluj, deoarece organizaţia lor slabă nu 
îngăduie să se aştepte rezultate în raport cu sacrificiile ce ar necesita. 

De altfel socotim că pentru ţara noastră sunt suficiente două Academii 
de arte frumoase şi trei de muzică. 

Pentru acest motiv, propunem alăturatul proiect de lege pentru 
desfiinţarea celor două şcoli citate, cu respectarea drepturilor câştigate ale 
profesorilor titulari, care vor fi întrebuinţaţi la alte şcoli, după nevoie. In 
această categorie intră numai cei 1 O profesori titulari ai conservatorului din 
Cernăuţi, deoarece şcoala de arte frumoase din Cluj nu are decât doi profesori 
suplinitori. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri şi Ministrul Instrucţiunii, al 
Cultelor şi Artelor, 

N !ORGA 

La proiectul de lege privind organizarea şi funcţionarea 
Ministerului Instrucţiunii Publice 

Întrucât o nemulţumim 1 prin schimbarea de acum? Vă rog, spuneţi-mi. 
Dar eu vă spun că vă ascult cu cea mai mare plăcere şi am multă simpatie 
pentru d-voastră; dar dacă mă luaţi aşa, pe larg, eu mă pierd; de la o bucată de 
vreme nu mai pot înţelege; dacă însă condensaţi puţin, atunci intră şi străbate 
ca o ghiulea în lege, de la un capăt la altul. Dacă o luaţi însă aşa, mai lătăreţ, 
eu pierd atenţia (Ilaritate). 

D. Teodor Jacobescu: D-le prim-ministru, voi căuta să fiu cât se poate 
mai condensat - şi pentru a vă face plăcere d-voastră şi pentru a termina 
aceste dezbateri. 

D-lor deputaţi, v-am arătat şi cred că şi d. prim-ministru este de acord, 
că legea din 1930 votată de Parlamentul de atunci a satisfăcut doleanţele 
învăţătorilor şi în general ale corpului didactic. Prin legea modificatoare din 
1931, adusă de d. prim-ministru şi ministru al Instrucţiunii, s-au prevăzut 
unele dispoziţiuni, care iarăşi au mulţumit pe învăţători şi profesori, este 
adevărat, deoarece s-a dat dreptul... 

D. profesor N Iorga: D-le Iacobescu, daţi-mi voie: când a venit legea 
din iunie, toată lumea a spus că este rea. Acum vine o modificare a legii din 
iunie şi legea din iunie este bună. Când voi mai aduce o modificare a legii de 
azi, o să fie bună şi aceasta (Ilaritate, aplauze). 

D. P. Ghiaţă: D-le prim-ministru, d-voastră aţi cercetat stenogramele şi 
aţi văzut că toţi oratorii, şi cei din majoritate, cât mai ales cei din opoziţie, au 
fost de acord cu principiile fundamentale ... 

319 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D. profesor N. Iorga: Nu. D. Gheorghe Brătianu m-a dat gata. Am 
supravieţuit numai printr-o curioasă întâmplare. 

D. C. Toma: Nu se poate, pentru că sunteţi acolo. 
D. Teodor lacobescu: Adevărul este că au fost şi glasuri în contra acelui 

proiect de lege, au fost şi deputaţi care s-au ridicat principial în contra 
proiectului de lege; totuşi, pe noi, reprezentanţii corpului didactic, ne-au 
mulţumit unele dispoziţiuni din acea lege, deoarece s-a dat drept membrilor 
corpului didactic de a-şi alege pe cine voiesc în diferite comisiuni şi consilii, 
care să lucreze pentru promovarea intereselor şcolare. S-a dat drept 
învăţătorilor să-şi aleagă pe reprezentanţii lor în consiliul Casei de Credit a 
corpului didactic ... 

D. profesor N. Iorga: Şi acum? 
D. Teodor lacobescu: Astăzi însă, prin această modificare a însăşi legii 

d-voastră, veniţi şi răpiţi drepturi pe care le-aţi dat prin legea anterioară. 
D. profesor N. Iorga: Dar de loc. Te rog să-mi arăţi, şi dacă reuşeşti să 

mă convingi de lucrul acesta, votez contra. 
D. Teodor lacobescu: Şi atunci nu rămâne decât să vă conving pe d

voastră, şi eu cred că voi convinge şi pe d. ministru al Instrucţiunii, fiindcă d
sa va putea să vadă adevărul şi dreptatea noastră şi atunci, în faţa adevărului 
şi dreptăţii, trebuie să cedeze. 

D-lor, cum este posibil ca prin modificarea care o aduceţi la alegerea 
acestor consilii - şi a consiliului general al instrucţiunii şi al consiliului Casei 
de credit - cum puteţi aduna majoritatea absolută a membrilor corpului 
didactic? 

Iertaţi-mă, d-le prim-ministru, este absurd să se prevadă asemenea 
dispoziţiune. 

D. profesor N. Iorga: Dar, dacă le dau voie - fiindcă aci o să fie şi un 
regulament - să-şi arate, când este vorba de banul lor, părerile şi altfel decât 
adunându-se personal, adică să-mi trimită fiecare şcoală voturile profesorilor 
şi învăţătorilor de acolo, cum vreţi d-voastră să accept eu ca un grup de 
reprezentanţi ai corpului didactic, compus din 4.000 de persoane, să hotărască 
cu privire la banii depuşi de 23.000 de persoane? 

Aceasta este situaţiunea pe care am găsit-o. Este atacabilă majoritatea, 
dar înainte de toate e atacabilă o astfel de minoritate. 

D. Gr. N. lunian: D-le preşedinte, aş vrea să vă atrag atenţiunea asupra 
unui lucru, ca să nu se comită o greşeală. 

În ordinea de zi a şedinţei de după masă este pus proiectul de lege 
pentru modificarea unui articol din legea Consiliului Legislativ, proiect 
pentru care nu s-a admis urgenţa şi care a fost împărţit numai azi dimineaţă. 
Este un proiect cu caracter personal, la care înţelegem să ne opunem, şi vă 
atragem atenţiunea să binevoiţi a nu comite greşeala de a-l aduce în dezbateri 
după masă, întrucât regulamentul se opune în mod categoric. 
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D. N. Bosnief Paraschivescu: D-le Iunian, şi eu sunt de părerea d-tale şi 
fii sigur că vom veghea şi noi. 

D. profesor N. Iorga: D-le Iacobescu, d-ta mă cruţi ca ăla care a tăiat 
coada câinelui în rate (Jlaritate). 

D. Teodor Iacobescu: Este imposibil să se adune voturile celor 40.000 
de membri ai corpului didactic care sunt chemaţi să aleagă Consiliul general 
al instrucţiunii. 

D. profesor N. Iorga: Îţi fac o concesie: dacă nu se adună la întâia 
votare, să se mai voteze încă de două ori, dar nici într-un caz să nu poată să 
fie instalat un consiliu care reprezintă o minoritate evidentă. Trebuie fixată o 
limită în jos. Este vorba de bani. 

Propune d-ta şi accept (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. D. V Ţoni: Dacă ar fi o singură listă, da. Dar dacă se prezintă trei, 

patru liste, cum va putea una din liste să întrunească majoritatea? 
D. profesor N. Iorga: Nu putem să păstrăm situaţia imposibilă de acum. 
D. Teodor Iacobescu: Dar însăşi în legea electorală, în orice alegere, 

chiar şi pentru Parlament, nu este chestiune de majoritate absolută, ci de o 
majoritate relativă. Tot astfel, la alegerile ce au loc la diferite societăţi cu 
caracter economic. 

D. profesor N. Iorga: Parlamentul este altceva. 
Acolo sunt bani depuşi, a căror grijă trebuie să se aibă, şi eu trebuie să 

iau toate măsurile de precauţiune, pentru ca persoanele care dispun de banii 
aceştia să reprezinte într-adevăr, dacă nu o majoritate absolută, cum spuneţi 
d-voastră, dar nici o minoritate bătătoare la ochi. 

Ştiţi că stăm până la ceasurile 3? Ştiu că elocvenţa d-voastră e foarte 
pătrunzătoare, dar puţintel comodă. 

D. Teodor Iacobescu: D-le prim-ministru, d-voastră vorbiţi de consiliul 
Casei de Credit a corpului didactic, dar eu am vorbit de consiliul general al 
ins truc ţi unii. 

D. profesor N. Iorga: La consiliul general al instrucţiunii nu este 
aceasta, tocmai fiindcă acolo nu este vorba de bani. 

D. Teodor Iacobescu: Dar, d-le prim-ministru, este în proiectul d
voastră: „„Alege cu majoritate absolută a membrilor corpului didactic 
respectiv„." 

D. profesor N. Iorga: Aceasta este la Consiliul general? Este o scăpare 
din vedere de la minister. Vă rog ştergeţi „absolută". Nici prin cap nu mi-a 
trecut aşa ceva. 

Vedeţi, este un adevărat sistem practicat faţă de Ministrul Instrucţiunii 
Publice. Orice lucru este luat cu bănuială, orice lucru se înveninează. Aveţi în 
faţa d-voastră un om gata de orice concesiune cuminte. Doar toate legile mele 
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au fost votate aşa! Dar eu într-adevăr nu pot, nu găsesc mijlocul de a potoli o 
agitaţie fără nici un fel de scop. Dar nu este intenţiune a mea care să nu fie 
denaturată. 

Prin presă, prin întruniri publice, se otrăveşte unul din corpurile acelea 
care au nevoie de mai multă seninătate de spirit. 

Dar trebuie să înceteze odată acest sistem. Aţi văzut când am cedat noi 
în ce priveşte legile învăţătorilor. Reprezentantul Asociaţiei a venit aici şi mi
a mulţumit. Două zile după aceasta, a ieşit un articol în care se arăta că noi, 
rău făcătorii, am fost învinşi de coaliţia ppoziţiei! 

Trebuie să înceteze acest sistem. In faţa unui om de francheţa mea, este 
neiertat să se întrebuinţeze mijloace din care, în primul rând, lipseşte 
francheţa (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Aveţi ceva de propus? Este ceva acceptabil? Primesc. De ce să-mi 
serviţi lungi discursuri de sabotare, când timpul Camerei este foarte preţios, 
când eu v-am spus că sunt aşa tare pe dreptul meu, încât aş putea, şi fără o 
hotărâre a Camerei, să continui în acest sens? 

Vă rog, prezentaţi-mi ce doriţi, voi vedea ce pot schimba. 

Continuă dialogul cu T Iacobescu2 

D. Teodor Iacobescu: O-lor deputaţi, în urma declaraţiunii d-lui prim
ministru că va primi amendamentele ce am propus, numai câteva cuvinte, şi 
voi termina (Exclamaţii pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Afară de două. 
D. Teodor Iacobescu: Cwn? Adineaori mi s-a spus că afară de unul, şi 

acum vorbiţi de două. 
D. profesor N. Iorga: Uite care este cel dintâi amendament: Toată 

Camera fără deosebire de partid, afară bine înţeles de persoanele care 
lucrează la o maşină cu funcţionare continuă contra persoanei ministrului de 
Instrucţie - eu nu le pot schimba - dar orice om, în afară de aceste persoane, 
va recunoaşte că eu nu pot să accept, eu, care am creat pentru întâia oară 
consiliile la minister, unde înainte ministrul era robit unui număr de 
funcţionari superiori, cu caracter de partid, şi care era suveran. 

Eu am vrut să lovesc în două obiceiuri vechi. 
Întâi: ministrul să nu fie robul unei organizaţii de partid, reprezentată 

prin funcţionarii superiori, şi al doilea: am vrut să fie reprezentat corpul 
didactic (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Dar eu nu am înţeles că dacă mă duc la un consiliu, găsesc pe d. cutare; 
mă duc la alt consiliu, găsesc pe d. cutare; mă duc la al treilea consiliu, găsesc 
iar pe d. cutare. 
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Eu înţeleg să mă consult cu toată lumea; dar cine este odată consilier al 
ministerului, să înţeleagă, şi dacă nu vrea să înţeleagă, să o punem în lege, că 
nu poate să fie reprezentat cineva de mai multe ori în aceste consilii. 

Şi al doilea: am făcut să iasă în momentul acesta din culoarele Camerei 
un funcţionar superior al ministerului, care s-a adresat deputaţilor, în loc să se 
adreseze ministrului, cu privire la un articol de lege, care evident că nu-l 
privea pe dânsul, pentru că eu nu pot să răpesc drepturi din trecut. Eu am 
prezentat articolul lui Haret. Haret hotăra ca un director din minister să aibă 
un număr oarecare de ani în învăţământ (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Este aci articolul lui Haret şi articolul lui Haret l-am restabilit eu; 
drepturile din trecut nu le pot suprima, dar pe funcţionarul înalt din ministerul 
meu, pe care l-am salvat odată la consiliul de judecată, şi care în loc să vină 
să ceară de la mine această simplă explicaţie, a adunat pe culoarele Camerei, 
sub ochii mei, semnături contra ministrului său, potrivit cu legea îl păstrez, 
dar potrivit cu dreptul meu, îl dau mâine încă odată în judecată (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Teodor Iacobescu: Am fi dorit să fie un acord total între cererile 
noastre şi părerile d-lui ministru al Instrucţiunii, în ce priveşte participarea 
membrilor în mai multe consilii. 

D. profesor N. Iorga: Nu o pot admite (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

D. Teodor Iacobescu: Aş ruga pe d. ministru al Instrucţiunii să o 
admită ... 

D. profesor N. Iorga: Nu o pot admite. 
D. Traian Dimitriu-Şoimu: Ar fi un monopol! 
D. Teodor lacobescu: ... întrucât este o dispoziţie din însăşi legea d

voastră pe care aţi votat-o (Întreruperi pe băncile majorităţii, zgomot). 
D. profesor N. Iorga: Nu o pot admite. Eu nu vreau să fiu terorizat nici 

de sus, dar nu înţeleg nici eu, nici urmaşii mei, să fim terorizaţi de dincolo 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Democraţie da, sovietism nu. 

D. Teodor lacobescu: Terminând, ţin să fac o constatare: în orice caz 
sovietismul nu a pornit din partea noastră. A fost o dispoziţie prevăzută în 
legea d-voastră! 

D. profesor N. Iorga: Interpretarea este sovietică. 
D. Teodor Iacobescu: Daţi-mi voie să fac o constatare: sunt mulţumit 

fiindcă d. ministru al Instrucţiunii este de acord cu noi acum ... 
D. profesor N. Iorga: Aş fi fost totdeauna, dacă aţi fi ştiut cum se ia un 

om ca mine. D-voastră aţi încercat un lucru: să dovediţi ţării că profesorul 
Iorga ştie de frică. 
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Profesorul Iorga nu ştie de frica nimănui. 
D. D. Brătănescu: Trebuie să ştie de lege. 
D. Teodor lacobescu: Nu mi-a trecut prin minte niciodată acest gând. 

Departe de noi să avem pretenţia aceasta, de a face pe profesorul Iorga să ştie 
de frică. 

Eu vreau însă să spun numai un lucru: profesorul Iorga trebuie să fie 
mândru că tocmai acei oameni care au stat în jurul lui şi care astăzi poate 
conduc destinele învăţătorimii, sunt oameni care au sufletul curat şi energia 
dârză de a se împotrivi totdeauna nedreptăţii. 

Aceasta trebuie să fie o mândrie pentru d. Iorga. 
Pentru d-sa nu este o scădere că au fost oameni care s-au adăpat din 

izvorul sufletului său curat, şi care astăzi merg pe linia trasată de d-sa, în 
mişcarea culturală şi naţională a neamului nostru. D. Iorga este însă omul care 
se lasă condus nu de sfaturi bune ... 

D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie să resping această învinuire. Dacă 
este vreun om pe lume care nu cere sfaturi de la oameni de casă, sunt eu, 
fiindcă oamenii de casă nu există. Nu există. Eu stau singur în casă la mine şi 
bun, rău, ce fac, fac din capul acesta, iar nu din capul acelora care mă 
înconjoară, şi care nu există. Aceasta este o ofensă pe care mi-o faceţi. 

D. Teodor lacobescu: Îmi pare rău că nu pot ajunge să termin o frază. 
D-lor deputaţi şi d-le preşedinte al Consiliului, eu nu am vrut să spun că 

oamenii de casă au fost aceia care v-au dat d-voastră indicii. 
D. profesor N. Iorga: Nu mi-a dat nimeni. 
D. Teodor lacobescu: Eu spun însă că d-voastră puteaţi foarte bine să 

cereţi părerea acelor membri din consiliul general de instrucţiune. 
D. profesor N. Iorga: Pentru atâta nu am nevoie de nici un consiliu. 
D. Teodor lacobescu: Dar d-voastră aţi văzut că sunt dispoziţiuni care 

nu se potrivesc nici cu gândul şi nici cu intenţiile d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Greşeli de redactare, pe care le-am îndreptat 

imediat. 
D. Teodor lacobescu: Nu sunt greşeli de redactare, sunt greşeli de 

principiu. Şi atunci, d-le prim-ministru, să nu ţineţi seamă tocmai de 
funcţionarii din Ministerul Instrucţiunii, care v-au făcut acest proiect de lege. 
Eu am mai cerut odată acest lucru, la un alt proiect de lege, afirmând că nu 
este alcătuit de d-voastră, şi am avut dreptate. Iarăşi fac aceeaşi constatare, că 
d. profesor Iorga, dacă ar fi ţinut seama de sfaturile date de consiliul acesta 
general de instrucţiune, ar fi adus o lege bună, în acord cu dorinţele 
învăţătorimii. 

Termin cu dorinţa, pe care noi toţi o avem, ca între învăţătorime, între 
corpul didactic în genere şi autoritatea şcolară să existe cea mai bună 
armonie, pentru buna promovare a şcolii noastre. 
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D. profesor N. Iorga: Când se va restabili armonia, se va restabili în 
felul acesta: că tot corpul didactic va vedea care sunt sentimentele mele 
permanente faţă de dânsul, şi cine va încerca agitaţiuni, va rămâne singur3 

(Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. După ce deputatul T. lacobescu spusese că prin legea din 1930 se obţinuseră 
„dispoziţiuni care mulţumesc marea masă a învăţătorilor". 

2. N.I. a precizat: ,,În timpul când vorbeşti dumneata, afară de un singur 
amendament, eu v-am primit toate amendamentele. De ce mai pierdem 
timpul?" 

3. S-a trecut la discutarea pe articole a proiectului şi Gh. Bogdan Duică a spus că 
e contra schimbării unor profesori, a „degradării lor" şi a cerut ca aceştia să fie 
judecaţi după dreptate. Cum liberalii au aplaudat, N.I. a observat: „Dvs. 
liberalii aplaudaţi dar eu îmi păzesc gura ca să nu spun de ce am cedat în ceea 
ce priveşte cazul acesta. E bine când aplaudaţi să ţineţi seama de discreţia mea. 
Ştiţi, când este un schimb de bune procedee, apoi să fie!" M. Negură: „Nu 
ştiam că s-a cedat". N.I.: „Ştiţi şi dvs. ce ştiu şi eu; mai bine să o lăsăm mai 
moale. Sunteţi indiscret. Nu se aude şi e mai bine că nu se aude". Gh. B.D. 
susţinuse apoi că opoziţia e necesară pentru a combate tot ce este nedrept în 
învăţământ. N.I.: „Domnilor deputaţi, nu am întrerupt niciodată. Anumite 
motive de delicateţe sufletească m-au împiedicat de a întrerupe ... , delicateţea 
sufletească nu se discută, ea se înţelege". 
Pe urmă C. Spânişteanu i-a cerut să facă gestul mare şi să renunţe la articolul 6, 
care suna aşa: pentru a accede la postul de consilier conducător al unei instituţii 
de învăţământ, postulantul trebuie să fie profesor titular în învăţământul 

superior, să fi fost inspector general al învăţământului secundar - cu vechime 
acolo de şapte ani ca profesor. Cei aflaţi acum în calitate de consilieri 
conducători de învăţământ, cu şapte ani vechime, rămân, dar în funcţii 

inferioare, cu acelaşi salariu. N.l.:"Dacă aş face toate gesturile, aş fi o păpuşă 
umplută cu tărâţe" (ilaritate). 

Şedinţa din 22 decembrie 1931 

Replică lui G. Sofronie care spusese că are mai multă încredere 
în autoritatea ministrului decât în cea a subalternilor săi 

lată, pentru d-voastră, pentru liberali, o amintire. D-voastră aţi apucat 
pe Gheorghe Panu, care a terminat la d-voastră. 
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Gheorghe Panu a spus într-un rând, în Cameră, mi-aduc aminte, uite, 
acolo era, şi tot aşa se luase îngrădiri faţă de ministru, a spus: bine, dar un 
ministru este un fel de fiară sălbatică. Prin faptul că se găseşte la locul acesta, 
trebuie să fie supus tuturor bănuielilor? De ce s-ar crede că ceea ce pleacă de 
la ministru, prin faptul că pleacă de la ministru este mult mai rău decât ceea 
ce poate pleca din partea adversarilor, interesaţi uneori, ai ministrului? 

Şi mărturisesc că eu nu sufeream pe Gheorghe Panu care, de altminteri, 
începuse prin a nu mă suferi pe mine. Dar în momentul acela mi-am spus de 
la locul meu: iată un moment în care înţelepciunea de bătrân a lui Gheorghe 
Panu a avut dreptate. 

Nu înţeleg de ce autoritatea trebuie tratată ca odioasă. 
Aceasta este o amintire a Revoluţiei Franceze. Aceasta este legată cu 

eşafodul din Piaţa Republicii. Şi astfel de bănuieli au dus la eşafodul din Piaţa 
Republicii. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

După ce G.S. apreciase îmbunătăţirile în ceea ce priveşte dreptul 
profesorilor de a candida la conducerea Casei de credit 

Ieri, d-voastră aţi văzut, printr-o indiscreţie care trebuia să o fac, 
atitudinea pe care am avut-o în chestia Băncii Blank, când am spus: ca să 
salvez pe deponenţii băncii aceleia, eu nu sacrific drepturile învăţătorilor 
neplătiţi de atâtea luni (aplauze prelungite pe băncile majorităţii) şi nu aş fi 
spus-o dacă nu s-ar fi prezentat ocazia. Şi de mine să nu vă temeţi câtă vreme 
sunt aici; dar să vă temeţi de mine când voi fi acolo (d. preşedinte al 
Consiliului arată spre băncile opoziţiei) şi când voi fi liber. În momentul 
acela toţi oamenii care mă acuză în momentul de faţă, vor trece printr-un 
foarte urât sfert de ceas.( aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

G.S. ceruse sporirerea contribuţiei la Casa de Asigurări pentru 
învăţători de la 1 la 3% 

Nu vor d-nealor şi am renunţat, dar era pentru binele d-nealor. În 
Australia toţi funcţionarii şi toţi cetăţenii sunt asiguraţi. In Australia li se ia 
ceva şi de aceea acolo, în Australia, nu sunt muritori de foame. Am vrut să 
fac acelaşi lucru, dar nu vor d-nealor; nu mă doare pe mine, adică mă doare, 
dar ar trebui să fie alţii pe care să-i doară mai mult. 

M Negură atrăsese atenţia asupra drepturilor câştigate, ce se vedeau 
acum primejduite prin articolul 6 (v. mai sus) 
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Mă rog, aşa înţeleg eu. D-voastră bănuiţi că este vorba de un funcţionar 
a cărui popularitate, în corpul didactic, este cum o ştim cu toţii. Bănuiţi că 
este vorba de dânsul. Dar d-voastră vă temeţi de altceva, ca nu cumva 
existând acest text în lege să se întoarcă împotriva altora. Sau ce doriţi d
voastră? Fiindcă, dacă d-voastră vă gândiţi să nu se aplice altora, atunci n-are 
un caracter personal, dar dacă d-voastră admiteţi ca de acum înainte să fie aşa, 
dar să nu se aplice într-un anume caz, eu înţeleg şi am făcut concesiuni, dar 
nu aci în Cameră, acesta este secretul meu, am făcut-o, dar n-am făcut-o aici 
în Cameră. Însă, în acelaşi timp, şi o spun aici ca să ştie şi funcţionarul despre 
care este vorba, eu mâine îl suspend şi-l dau în judecată pentru două lucruri. 
Vă spun aici în Cameră ca să ştie toată lumea, întâi, că în loc să se adreseze 
ministrului său s-a dus şi a cerut protecţiuni de caracter politic, ceea ce nu 
este permis nici unui funcţionar şi, al doilea, fiindcă atunci când am numit eu 
pe subrevizori, e întâia oară când subrevizorii nu sunt politici, sunt prin 
concurs, şi sunt duioase scrisorile pe care mi le scriu oameni care recunosc că 
pentru întâia oară învăţământul este condus de oameni care au trecut examene 
aiurea decât la cluburile politice, când i-am adunat, eu le-am spus: să nu faceţi 
politică şi vă voi pedepsi mai aspru, când veţi face-o pentru mine. Abia am 
ieşit de acolo, funcţionarul de care e vorba i-a chemat din nou, fără să-mi 
ceară voie şi le-a ţinut un alt discurs. Eu îi numisem în anumite locuri, nu 
pentru motive politice - şi i-a chemat din nou şi le-a cerut să părăsească 
locurile unde i-am numit eu. Şi a fost unul care s-a împotrivit. Am făcut 
anchetă şi i-am spus: între d-ta şi mine, de acum înainte, se deschide o 
chestie. Iată, prin urmare, de cine este vorba. 

Dar eu sunt om de cuvânt. Aiurea decât în această Cameră, am dat o 
făgăduială, nu o retrag, vă rog să consideraţi că se aplică numai de acum 
înainte acest articol. 

Dar, cum vă spui, mâine funcţionarul va fi suspendat şi va fi dat în 
judecată pentru aceste două motive. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

La proiectul de lege privind finanţarea Şcolii de artă religioasă 
de la Vălenii de Munte1 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Pentru plata salariilor personalului didactic şi administrativ, precum şi a 
cheltuielilor de întreţinere a şcoalei de artă religioasă din Vălenii de Munte, 
care nu a putut figura în bugetul acestui departament, în cursul exerciţiului 
1931, vă rugăm să binevoiţi a aproba să se deschidă un credit extraordinar de 
lei 500.000 asupra bugetului Ministerului Instrucţiunii, al Cultelor şi Artelor, 
pe exerciţiul 1931. 
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Acest credit se va acoperi din fondul pentru deschideri de credite 
suplimentare şi extraordinare, prevăzut în bugetul general al Statului pe 
exerciJiul 1931. 

In acest scop, am alcătuit alăturatul proiect de lege, pe care-l supunem 
deliberărilor d-voastră, rugându-vă să binevoiţi a-i da cuvenita aprobare. 

Ministrul instrucţiunii, al cultelor şi artelor, 
N. IORGA 

NOTE 

I. Se discuta un proiect de lege cu privire la legitimitatea unor credite 
suplimentare prezentat de C. Argetoianu. FI. Zaharia spusese că ministrul a 
citat „doctrine din toate ţările". N.I.: „Eu ştiam că vine ceva teribil şi l-am ţinut 
de vorbă, ca să nu aibă emoţii (ilaritate). Fl.Z.: „Domnule prim ministru, în 
acest scurt interval de când fac şcoală în acest Parlament...". C. Argetoianu: „ar 
fi trebuit să mai rămâi încă la şcoală!" Fl.Z.: „„. nu m-am deprins să nu mai am 
emoţii". N.I.: „N-a fost vorba de dumneata. Dumneata ai o vârstă care e 
potrivită pentru toate emoţiile (ilaritate). Era vorba însă de domnul 
Argetoianu". 

Şedinţa din 1 februarie 1932 

Panegiric pentru Constantin Hamangiu 

D-le preşedinte şi Onorată Adunare, pentru noi, care am stat alături de 
dânsul şapte luni de zile şi care am căutat, onest, în bună înţelegere, 

mijloacele de a îndrepta ţara pe care am primit-o, aşa cum am primit-o, este 
foarte greu a se găsi cuvinte pentru a exprima ce grea a fost pierderea, nu 
numai a omului de adevărată ştiinţă, acela care nu va putea fi înlocuit în 
marea operă pa care o întreprinsese, dar şi a prietenului de fiecare clipă, a 
omului care dădea sfatul când i se cerea, care primea sfatul altuia, fără să se 
supere niciodată, care ceda fără nici o ranchiună şi care aştepta totdeauna, 
când credea că are dreptate, ca dreptatea aceasta să i-o dea împrejurările. 

Eu doresc ca oricine va avea, de acum înainte, o sarcină ca a lui, să ştie 
să o îndeplinească aşa cum a îndeplinit-o el şi să lase de pe urma trecerii sale 
pe banca ministerială o amintire înaintea căreia să se poată închina, ca 
înaintea amintirii lui, toată lumea. 
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În dialog cu I. Răducanu 1 despre regulamentul Camerei 

D-le Răducanu, noi avem mai mult decât atâta, avem sincera dorinţă de 
a lucra cinstit împreună cu aceia care vă consideraţi ca opoziţie. Nu este nici 
un singur gând de a vă jigni. Se poate întâmpla uneori să nu vi se dea ceea ce 
doriţi în momentul în care l-aţi dorit. Dar cine îşi închipuie că de aici pleacă 
măcar cel mai slab răspuns al opoziţiei care ni se face, mai ales în presă, aşa 
cum ni se face, nu ştie nici putinţa noastră de a iubi pe oamenii cumsecade, şi 
nici putinţa noastră de dispreţ faţă de atmosfera care ni se face dincolo de 
marginile acestei Camere. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I Răducanu: D-le preşedinte, ca încheiere, rog încă odată pe d. 
ministru al Industriei, să binevoiască să-mi pună la dispoziţie datele pe care 
le-am cerut. Nu fac aci opoziţie pentru opoziţie ... 

D. profesor N, Iorga: Din nenorocire nu o faceţi aici, se face afară. 

NOTE 

I. I. Răducanu se plânsese că nu e lăsat să vorbească în voie. N.l.:"Să-mi daţi 
voie, domnilor, eu cred că al doilea cuvânt a fost mai la sumar decât cel dintâi 
fiindcă întâia datorie a unui discurs la sumar este să fie sumar şi al dumisale 
n-a fost". 

Răspunde lui Armand Călinescu, în legătură cu situaţia pensionarilor 

D. Armand Călinescu: Am onoare a face următoarea comunicare d-lui 
preşedinte al Consiliului, în legătură cu jurnalul Consiliului de Miniştri 
privitor la calcularea indemnităţii de scumpete a pensionarilor. Aş rugă mai 
întâi pe d. preşedinte al Consiliului să fie încredinţat... 

D. profesor N. Iorga: Îmi dai voie o întrerupere? S-a atras atenţia, 
adineaori, că mai este un scaun aici şi că am săvârşit o greşeală tot atât de 
gravă ca şi amânarea Camerei, prin aceea că nu am ocupat acest scaun. Foarte 
recunoscător faţă de persoanele care se ocupă de unde stau şi cum stau aici, 
mă grăbesc să ocup acest loc ca să pot răspunde ca preşedinte al Consiliului. 
(Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii. D. preşedinte ocupă primul scaun 
de pe banca ministerială). 

D. Armand Călinescu: În ce mă priveşte, d-le preşedinte al Consiliului, 
să-mi daţi voie să mărturisesc că după părerea mea, oricare loc aţi ocupa 
d-voastră pe acea bancă, este cel dintâi, după cum, din nenorocire, după 
aceeaşi părere a mea, oricare loc din celelalte locuri, este absent, oricine l-ar 
ocupa. 
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D. profesor N. Iorga: Doresc să-mi faceţi totdeauna complimente care 
să nu se termine printr-o injurie faţă de colegii mei. 

D-le preşedinte, onorată Adunare, chestiunea pensionarilor mi-a fost 
prezentată, în absenţa d-lui ministru de Finanţe, acum câteva săptămâni. 

Trebuie să recunosc că pensionarii au avut atitudinea pe care trebuie să 
o aibă oameni care, în vremrni aşa de grele, se cred jigniţi în anumite dreptrni 
ale lor şi care, adresându-se guvernului ţării, nu se adresează unui duşman, 
unui presupus duşman, şi nu înţeleg care ar fi motivul pentru care o categorie 
de cetăţeni aşa de merituoşi, aşa de demni, nu numai de atenţia, dar de toată 
simţirea noastră, ar trebui să fie nedreptăţiţi. 

Le-am spus să nu primească nici un fel de sugestii care ar face dintr
înşii agenţii nu ştiu cărei campanii de răsturnare, care mi se pare că în 
momentul de faţă nu ar avea nici un rost... (zgomot, întreruperi pe băncile 
opoziţiei) ... aceasta este părerea mea şi fiecare este liber să aibă altă părere ... 

D. M Ghelmegeanu: Măcar atât! 
D. profesor N. Iorga: Cel puţin acest drept îl am. Nu-mi puteţi cere să 

fiu în felul de a gândi al d-voastră. D-voastră aveţi interese pe care le respect, 
dar fără îndoială că nu eu le voi servi. 

Şi aşa fiind, eu le-am dat sfaturi pe care ei le-au primit cu multă 
bunăvoinţă, şi a rămas bineînţeles că nu se poate da nici un răspuns până la 
sosirea d-lui ministru de Finanţe. 

Între timp, a avut loc un Consiliu de Miniştri; cu toţii ne-am ocupat de 
această chestiune, cu aceeaşi dorinţă de a ajunge la un rezultat care să se 
potrivească şi cu situaţia tezaurului şi cu drepturile lor. D. ministru al 
Finanţelor se ocupă în acest moment de chestiune; dacă l-aţi fi întrebat, v-ar fi 
răspuns cu mai multă competenţă decât mine, dar v-ar fi spus acelaşi lucru, că 
dacă s-a făcut vreo greşeală de socoteală în trecut, nu trebuie să ne pripim, 
pentru ca în câteva ceasuri să aducem o soluţiune care, soluţiunea aceasta ar 
putea să cuprindă şi ea greşeli. A greşi odată, se poate, dar a greşi de două ori, 
din pripă sau pentru a satisface anumite curente de opinie publică, este mai 
rău decât a fi greşit întâia oară. 

Vom vedea, vom examina, d. ministru de Finanţe vă va da răspunsul, 
aşa că la urmă veţi vedea şi d-voastră că nici în această materie, cum nici în 
altele, guvernul acesta nu a făcut altceva decât să se trudească pentru a pune 
de acord o situaţie teribilă cu drepturile pe care nu le-a ignorat niciodată 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 
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În replică cu D.R. Ioaniţescu, care spusese: 

Ţin să afirm că reorganizarea totală a pensiilor se impune, însă nu pe 
cale de jurnal al puterii executive, ci pe cale de lege unde, prin dezbateri largi, 
se va cântări situaţia fiecărei categorii şi reducerile ce trebuiesc făcute. Din 
aceste cauze, d-le ministru al Finanţelor, noi credem că jurnalul d-voastră 
trebuie retras. 

D. profesor N. Iorga: Care ,,noi". D-ta eşti unul singur acum! 
(Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Eu sunt tot aşa de unul singur, ca şi d-voastră în 
guvern ... 

D. profesor N. Iorga: Nu se vede! 
D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Ministerul de 

Interne: D-nealui, poate să spună „noi", fiindcă spunând „noi", vorbeşte în 
numele pensionarilor! (Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: O altă călcare de lege şi o altă nedreptate o găsim 
noi, noi, d-le preşedinte al Consiliului, şi n-aţi găsit-o d-voastră când aţi fixat 
minimul neatacabil la 2.000 lei. 

D. profesor N. Iorga: Ştiţi de ce n-am găsit-o noi? Fiindcă am căutat-o 
într-un singur loc. D-ta ai căutat în două locuri, în două judeţe, în Vlaşca şi 
Ilfov, de aceea ai găsit. Când cauţi în două locuri, de multe ori găseşti sau 
pierzi pe amândouă (Ilaritate pe băncile! majorităţii). 

D. D. R. Ioaniţescu: D-le prim-ministru, în această chestiune aşa de 
importantă, care priveşte pensia de mizerie a martirilor, care şi-au jertfit viaţa 
în serviciul Statului, nu se răspunde cu glume. 

D. profesor N. Iorga: Sunt incorigibil! 
D. D. R. Ioaniţescu: Eu vă rog să nu întrebuinţaţi aici umorul d-voastră 

(zgomot), atunci când este vorba de mutilarea pensiilor a 80.000 de 
funcţionari. Şi în afară de aceasta, chestiunea priveşte şi pe alţi 300.000 de 
pensionari şi urmaşi ai pensionarilor grade inferioare, şi mi se pare, d-le prim
ministru, că este a se pălmui mizeria acestor oameni, atunci când se răspunde 
cum faceţi d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Vezi cât de puţin eşti accesibil la glume şi cât de 
mult te fură rolul care îl joci la tribună? D-ta eşti un om blând şi la tribună 
devii feroce! 
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Răspunde la întrebarea lui Sergiu Leca despre pactul sovieto-polon care 
„poate îngreuna situaţia ţării noastre" 

D-le preşedinte, d-lor, mă grăbesc să dau acelaşi răspuns pe care l-am 
dat astăzi şi presei. Parafarea nu prejudiciază, în ceea ce priveşte iscălirea de 
Polonia a pactului de neagresiune. Informaţiunile pe care le-am primit chiar 
astăzi, şi ele sunt cele mai sigure, mă pun în situaţiunea de a afirma că nici în 
ceea ce priveşte Polonia, nici în ce priveşte Franţa nu se va trece peste dreptul 
nostru de a avea un pact de neagresiune corespunzător cu ceea ce avem 
dreptul de a considera ca teritoriu intangibil al României (Aplauze). 

D. Sergiu Leca: Mă declar foarte mulţumit cu răspunsul d-lui preşedinte 
al Consiliului. Cred însă, fără discuţiune, că semnarea acestui pact separat ne
a îngreunat nouă situaţiunea. 

D. profesor N. Iorga: Îmi pare rău că nu pot fi de aceeaşi părere, dar vă 
asigur că această parafare nu prejudiciază întru nimic interesele noastre 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şedinţa din 2 februarie 1932 

Despre uciderea a şase tineri de către grănicerii de la Nistru 

Răspunde lui 1 Mirescu1
, care spusese: 

Cu toate că este vorba de o crimă premeditată, autorităţile superioare şi 
însuşi guvernul nu au făcut nimic pentru a stabili adevărul şi a pedepsi pe cei 
vinovaţi. 

D. profesor N. Iorga: Nu este adevărat, nu este adevărat, îndată ce am 
fost sesizaţi, am trimis pe generalul grănicerilor şi pe un magistrat respectabil, 
care ne-au înaintat un raport în care avem datoria să punem încrederea noastră 
(Aplauze prelungite şi îndelung repetate, strigăte de '·'bravo"). 

Pe cine vrei d-ta să-l însărcinezi cu ancheta aceasta, decât pe 
comandantul grănicerilor şi pe un magistrat superior? (Aplauze prelungite). 

Răspunde în aceiaşi problemă lui Mihai Ghelmegeanu 

Ba nu, vă rog. Nu interpretaţi altfel ceea ce am spus. Când mi s-a spus 
de aici că guvernul a rămas indiferent, am răspuns: guvernul nu a rămas 
indiferent. Imediat a numit o comisiune de anchetă, compusă din persoanele 
care se impuneau. Dar d-voastră puteţi să discutaţi cazul şi acum, şi joi, cwn 
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vreţi. Numai un lucru nu-l putem admite, cum nu-l admite însăşi conştiinţa 
naţională a acestei Adunări, să se facă din acest incident, discutabil în el 
însuşi, un mijloc de a lovi în armată, care îşi riscă viaţa în fiece moment la 
Nistru (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. l Flueraş: D-le preşedinte al Consiliului, protestăm împotriva 
formei în care aţi pus d-voastră chestiunea (Zgomot). 

D. profesor N Iorga: D-le preşedinte, eu propun un lucru: Atunci când 
cineva, ca d. deputat de colo, rară voia d-voastră, adresează vorbe care nu pot 
fi auzite de persoana căruia i se adresează, aceste vorbe să nu fie trecute la 
procesul-verbal al şedinţei (Protestări pe băncile partidului Social
Democrat). 

Da, da! Sau, atunci să le repete, ca să le putem auzi, şi, dacă este de dat 
un răspuns, să se dea, iar dacă sunt de luat alte măsuri, să se ia. (Aplauze pe 
băncile majorităţii, Întreruperi, zgomot pe băncile Partidului. Social 
Democrat). 

Nu mă sperii d-ta pe mine cu atitudini de acestea. Acestea merg aiurea, 
nu aci! 

D. M Ghelmegeanu: Este incontestabil, d-lor deputaţi, că guvernul şi-a 
făcut datoria în sensul că, fiind sesizat, a ordonat ancheta prin organele care 
erau chemate s-o facă. 

D. l l Mirescu: Înlăturând pe procurorul în drept ... (Zgomot). 
D. profesor N Iorga: Am două urechi, dar nu sunt amândouă de partea 

aceasta; am o ureche de partea aceasta şi una de partea cealaltă. Prin urmare, 
să vorbească unul, iar nu doi deodată (întreruperi) sau trei (Zgomot). 

D. M Ghelmegeanu: Spuneam, d-lor deputaţi, că dacă administraţia are 
dreptul să facă anchetele ei, nu este mai puţin adevărat că şi Parlamentul are 
dreptul să-şi exercite controlul. 

D. profesor N Iorga: Întreg. 
D. M Ghelmegeanu: ... asupra actelor administraţiei şi asupra actelor 

guvernului. 
Şi de aceea, eu propun două lucruri: în primul rând, să rugăm guvernul 

de a dispune comunicarea dosarului pe care-l are la dispoziţie în această 
chestiune. 

D. profesor N Iorga: Imediat. 
D. M Ghelmegeanu: ... Biroului Adunării. Noi vom lua cunoştinţă de 

aceste dosare şi numai în cazul în care, fie din cunoştinţele personale şi 
informaţiunile pe care putem să le avem, fie în urma constatărilor pe care le 
vom face cu ocaziunea cercetării acestor dosare, vom vedea că sunt unele 
lucruri nelămurite asupra cărora este nevoie de a se insista sau de a se face o 
nouă anchetă ... 

D. profesor N Iorga: De acord. 
D. M Ghelmegeanu: Şi atunci rog ca guvernul să recunoască că este 

dreptul Parlamentului de a cere această anchetă suplimentară. „ 
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D. profesor N Iorga: De sigur. 
D-le preşedinte, mulţumesc d-lui Ghelmegeanu pentru cuvântarea sa. 

La astfel de cuvântări, natural, se poate răspunde imediat, spre satisfacţia 
tuturor. Dar nu poate răspunde cineva la cuvinte care răsar dintr-un colţ al 
Adunării, şi care nu se pot înţelege, la vociferări. Sistemul acesta este otrava 
unei Adunări, este lipsa completă de educaţie politică, care contribuie să 
creeze astfel de situaţiuni. 

D. I Mirescu: Am luat şcoală de la d-voastră de pe timpul când eraţi în 
opoziţie. 

D. profesor N Iorga: Admiraţi-l! Iată exemplu! 
D-le Ghelmegeanu, dar îţi închipui d-ta că eu, sau oricare din colegii 

mei, suntem organizatori de cine ştie ce cursă? Avem noi nevoie ca în fiecare 
dimineaţă să ne spălăm cu sângele unora şi al altora! Dar ce sunt 
monstruozităţile acestea? 

D. Samuel Singer: Nimeni nu crede aşa ceva. Am declarat că guvernul 
este nevinovat în toată această afacere. 

D. profesor N. Iorga: Chestiunea aceasta se poate trata foarte liniştit. 
Cereţi dosarul, dosarul se va aduce. Vă veţi uita în dosar, veţi găsi ceva de 
criticat în felul cum a fost tăcută ancheta? Vom căuta să vă dăm tot ce este 
necesar ca posibilitate pentru a se verifica dacă dreptatea este de partea 
autorilor anchetei sau de partea persoanelor care ridică îndoială împotriva 
acestei anchete. Pierdem timpul degeaba cu o chestie care, în două minute, cu 
calm, se putea rezolva. 

Prin urmare, veţi avea tot ce doriţi, veţi trage toate consecinţele care vi 
se vor impune şi guvernul îşi va face şi datoria sa de omenie, la care este 
obligat, şi datoria sa de a apăra un corp căruia îi datorăm existenţa ţării 
noastre, de insulte sprijinite pe bănuieli (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Din nou răspunde lui M Ghelmegeanu 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, nu există, după umila mea judecată, nici 
un fel de contrazicere. Ce am zis eu? D. deputat Ghelmegeanu a întrebat dacă 
îi dăm dosarul. Eu din partea, mea, adică şi din partea întregului guvern, sunt 
dispus totdeauna a da orice dosare. N-aş putea să le refuz; este cea mai 
elementară datorie a mea. Dar are o îndoială un deputat? După ce a cercetat 
un dosar, întreabă şi vedem ce putem face pentru a-l scoate din îndoiala sa. 
Aceasta este ceea ce am răspuns eu. Apoi a vorbit d. subsecretar de Stat, şi d. 
subsecretar de Stat a pus două întrebări: întrebarea dacă aceia care au trecut 
Nistrul au fost sau ba somaţi. Şi, evident, din anchetă rezultă că au fost 
somaţi, şi întrebarea dacă grănicerii au sau ba dreptul de a trage în cineva care 
nu se opreşte. Evident, grănicerii au dreptul de a trage şi când vom fi somaţi 
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noi şi nu ne vom opri. Şi atunci d-sa a spus că pentru dânsul chestiunea este 
terminată. Evident că d-sa, care cunoaşte dosarul, şi eu, care îl cunosc, 
socotim, în ceea ce priveşte legalitatea acţiunii grănicerilor, chestiunea 
încheiată. Oamenii trec Nistrul; nu este voie să treci Nistrul; te somează 
grănicerul şi nu te opreşti, trage grănicerul. 

Şi dacă sunt persoane care doresc să vadă amănuntele şi amănuntele nu 
le satisfac, ne vor întreba şi vom răspunde. 

D-le Ghelmegeanu, d-ta eşti un tânăr de mare talent, cum un tânăr de 
mare talent este şi d. Ottescu. Un lucru să şti de la mine. Eu ar trebui să fiu cel 
din urmă prost din Ţara Românească, ca să mă învârţi d-ta după deget, aşa 
cum ai încercat (Aplauze, ilaritate pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. l.M. semnalase uciderea de către căpitanul de grăniceri Gagea a celor şase 
tineri; acesta îşi motivase gestul prin dojenirea de către superiori „asupra pazei 
insuficiente a graniţei în sectorul său". 
În aceiaşi şedinţă, se discutase proiectul de lege a drumurilor, adus de ministrul 
Comunicaţiilor, V. Vâlcovici. Pentru reabilitarea lor, ministrul avansase suma 
„astronomică" de 400 de miliarde de lei. N.I.: „Astronomie este aceasta dacă e 
astronomie, nu o faci sau decă este ştiinţă nu o înveţi. Astronomia nu se învaţă 
ca toae matematicile. Un interpelator întrerupt de ministrul Vâlcovici 
mulţumeşte fiindcă aşa se poate odihni. Aici se vede folosul întreruperilor 
mele, este un act de filantropie ... trăiţi numai din cauza aceasta; v-am salvat 
viaţa". 
G. Ghiţescu citase un articol din legea de expropriere din 1864: „Drumurile 
mari constituie o şerbire asupra fondurilor unde se află". N. I.: „Şerbie nu este 
acesta sensul. Este o traducere greşită a unui cuvânt franţuzesc. Şerbie 
înseamnă cu totul altceva. Dar aşa este în legea care o citaţi. Se traducea rău pe 
vremea aceia". G. Ghiţescu: „O nouă mulţumire pentru lămurirea dată". N.I.: 
„Vă rog, eu sunt o comoară ... măcar atâta bine să fac". 

Şedinţa din 4 februarie 1932 

Despre felul cum se desfăşoară discuţiile În Cameră 

Am urechi de auzit, şi dacă vrei, pot să repet tot ceea ce ai spus d-ta1
• 

D. Valer Pop, ministrul justiţiei: Asemenea am auzit şi eu. 
D. D. R. Ioaniţescu: D-le prim-ministru, eu ştiu că d-voastră, chiar când 

scrieţi, auziţi şi urmăriţi pe oratori .... 
D. Gr. L. Trancu laşi: Şi guvernaţi în acelaşi timp„. (ilaritate). 
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D. D. R. Ioaniţescu: ... dar, vedeţi, nu pe toţi îi cheamă profesor Iorga, 
cu activitatea pe care o aveţi şi cu memoria pe care o aveţi. Ne gândim tocmai 
la d. ministru al Justiţiei, încă crud pe banca ministerială. 

D. profesor N Iorga: D-le preşedinte, v-aşi cere o favoare: să spuneţi 
stenografilor că de câte ori mi se aruncă cuvinte neplăcute, fără nici un fel de 
rost, stenografii să nu le însemne. Nu sunt aci ca să fiu bombardat necontenit 
cu lucruri care nu se potrivesc nici cu locul meu, nici cu vârsta mea, nici cu 
rostul meu. Este într-adevăr peste orice măsură. 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Avem un sistem: dictăm la stenografi. 
D. profesor N Iorga: Judecaţi d-voatră spiritul şi rostul acestei noi 

glume. Judecaţi-o d-voastră şi toată lumea care este aici în Cameră, fără 
deosebire de partide. 

Voci de pe băncile majorităţii: Le considerăm ca neavenite. 
D. profesor N Iorga: Ar fii bine să facă şi stenografii tot aşa. 

NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă D.Secărea semnalase că la I ianuarie, în biserica romano 
catolică din Simeria Uud. Hunedoara), corul format din funcţionari ai CFR 
cântase imul maghiar. N.I.: „Domnilor deputaţi, întrebarea dacă este îngăduit 
să se cânte un imn socotit ca irendentist în biserica romano catolică în Ardeal, a 
fost pusă acum câţiva ani când iarăşi pe banca ministerială era colegul şi 

prietenul meu Argetoianu. Să mi se dea voie ca răspunsul domnului Argetoianu 
să mi-I însuşesc: Pot să cânte şi în piaţa publică. Fiindcă ţara aceasta s-a făcut 
în limitele ei de dreptate, cu o muzică de tunuri în serviciul dreptăţii pe care 
nici un fel de muzici de altă natură, în biserici puse în serviciul unor aspiraţiuni 
nedrepte, nu o poate birui". 
Urmaseră sumedenie de alte comunicări şi N.I., excedat, a exclamat: „Nu poate 
fi loc pentru atâtea comunicări. Suntem de două ceasuri aici. Nu facem altceva 
decât să ascultăm Ia comunicăcri. Suntem un institut de comunicări". 

La legea care reglementa raporturile Între proprietari şi chiriaşi 

După ce D.R. Ioaniţescu ceruse reducerea chiriei cu 20% pentru chiriaşii 
care plăteau până la 50 OOO lei şi doreau să le păstreze în continuare. 

Cu digresiuni despre alegeri 

În câte luni? Şi în ce stare a bugetului? Şi cu ce moştenire? 
D. D. R. Ioaniţescu: Eu vă înţeleg, este singura scuză a d-voastră. Criza 

mare, starea de dezordine, starea mizerabilă din ţară, iertaţi-mi expresia ... 
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D. profesor N. Iorga: Este cum era scuza aceluia că nu a tras clopotele, 
fiindcă nu erau. Exact aşa (Protestări pe băncile Partidului Naţional 

Ţărănesc). 

D. D. R. Ioaniţescu: Oricare guvern ... 
D. profesor N. Iorga: Să fabric monedă ... 
D. D. R. Ioaniţescu: ... poate să se pună la adăpost cu acest argument 

uşor, au un guvern de tehnicieni presupus că are soluţii pentru toate 
problemele. Guvernele de partid pot invocă această scuză, pentru că vin prin 
popularitate în alegeri libere, prin încrederea maselor (protestări vehemente 
pe băncile majorităţii, întreruperi). Guvernul de tehnicieni nu aţi avut nici o 
altă raţiune să veniţi la guvern. 

D. profesor N. Iorga: Nu este aşa. Regele are dreptul să numească ce 
miniştri vrea. Miniştrii se prezintă în alegeri înaintea ţării şi dacă, potrivit cu 
legea electorală şi în orice tovărăşie au majoritatea, nu pot fi consideraţi 

inferiori ca guvern unui alt guvern, purtat sus pe valurile unei popularităţi 
imaginare. Nu pot primi teoria ... (D. deputat I Mihalache întrerupe). D. 
Mihalache va explica. 

D. I Mihalache: D-le profesor, f'ară intenţia de a intra acum în fondul 
acestei probleme ... 

D. profesor N. Iorga: Este mai bine. 
D. I Mihalache: .. pot să adaug o corectare, cu condiţiunea ca alegerile 

să nu fie bazate pe violenţă şi pe furt de urne (Protestări pe băncile 

majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Eu aştept şi aş dori să nu mor înainte de a vedea 
alegeri ca acelea pe care le doreşte d. Mihalache. 

D. I Mihalache: Eu cred, d-le profesor, că le-aţi văzut sub guvernul 
nostru, în 1928. 

D. profesor N. Iorga: Zău nu! (Ilaritate). 
D. Armand Călinescu: Şi chiar aţi profitat de ele. 
D. profesor N. Iorga: Iată de ce nu le-am văzut. Să-mi daţi voie un 

cuvânt numai. Vă rog, nu vă temeţi că vorbele mele pot să vă jignească. Eu 
mi-am făgăduit acum 8 luni de zile să mă port în aşa fel încât să nu provoc 
nici o jignire. Dar iată ce vreau să spun. Evident că d-voastră sunteţi mai 
populari decât mine - o spun foarte lămurit - dar orice popularitate se judecă 
şi după motivele ei, iar faptul pe care vreau să vi-l aduc înainte arată că nu 
trebuie să mai vorbim de lucrul acesta. 

Eu locuiesc într-o vale în care am făcut foarte mult bine. M-am 
prezentat la alegeri în vremea d-voastră. Nu am făgăduit nimic, mi-am impus 
totdeauna să nu făgăduiesc nimic. Am fost bătut în valea în care am făcut o 
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mulţime de bine şi chiar de două ori. Odată, fiindcă s-a spus, pe vremea când 
eram cu toţii împreună şi am fost bătuţi toţi împreună (ilaritate), ştiţi ce s-a 
spus? că venim cu monopolul alcoolului, că monopolul alcoolului înseamnă 
confiscarea livezilor şi am fost bătut cu desăvârşire la o alegere în care a 
reuşit un alt partid. Iar data ceastălaltă am fost bătut, iată pentru ce: Fiindcă 
mi s-a pus întrebarea: „D-ta construieşti pentru ţăranii aşezaţi la Dunăre 
locuinţe ?" Cum să construiesc locuinţe?! De unde să le construiesc?! Şi 

evident că alegătorii au votat pentru cine spunea că le construieşte locuinţe 
(Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. N. Mihuţiu: Îmi daţi voie să răspund d-lui Mihalache? D-le 
Mihalache, aţi amintit că în 1928 au fost alegeri libere. Eu am fost candidat la 
1928 pe lista d-lui profesor Iorga. Şi astăzi port pe faţă roata cu care am fost 
înfierat în Sânnicolaul-Mare. 

D. /. Mihalache: Dar nu din partea autorităţilor. 
D. N. Mihuţiu: Este de ajuns. Vă puteţi închipui d-voastră că după ce aţi 

dat ordin ca jandarmii să fie trimişi acasă, eu am fost înfierat în sensul strict al 
cuvântului, încât şi astăzi port stigmatul acesta pe faţă. 

D. profesor N. Iorga: Eu îl rog pe d-nealui să nu fie aşa de hotărât şi 
iată de ce. Evident, aci sunt mai multe opoziţii. Dar dintre ele, opoziţia cea 
mai simpatică mie este aceea cu care eu am colaborat (Ilaritate). 

D. /. Mihalache: Dar atunci ... 
D. profesor N. Iorga: Cum, nici asta nu e bine? (Ilaritate). 
D. /. Mihalache: Eu cred că este lucru serios, să se facă odată o 

distincţiune între abuzurile, poate fireşti, într-o societate cu gradul ei de 
educaţiune politică şi abuzurile făcute de autorităţile administrative, pe 
răspunderea guvernului. Este o mare deosebire între roata de pe obrazul d-lui 
deputat, pe care sunt convins că nu i-a aplicat-o nici un organ deţinător de o 
fărâmă de putere în Stat, şi bătaia prin voturile alegătorilor de care v-aţi plâns 
d-voastră şi bătaia cu ciomagul de care ne-am plâns noi, chiar sub d-voastră 
(Aplauze prelungite pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N. Iorga: D-le Mihalache, crezi d-ta că dacă ar fi să aleg 
între rămânerea aci, unde de 8 luni de zile este, te asigur, o grea suferinţă - nu 
felicit pe oamenii care, având epiderma mai groasă decât mine, se găsesc bine 
în situaţia în care ne găsim noi - că dacă ar fi să aleg între rămânerea aci, 
pentru a îndura ce îndur în fiecare zi, pentru a îndura cel mai mare chin, acela 
de a nu putea ajuta ţara, fiindcă nu sunt mijloace şi nu sunt adeseori nici 
oameni cu care să pot ajuta ţara, aşa cum mă simt eu în stare s-o pot ajuta, cu 
alte mijloace şi cu alţi oameni, şi a ajunge în opoziţie şi dacă pentru a 
rămânea aici mi s-ar cere să tratez ţara cu ciomagul, crezi d-ta că noi suntem 
oameni dintre aceia care, pentru această glorioasă mizerie de serviciu, puţintel 
silit... 
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D. D. R. Ioaniţescu: Comandat. 
D. profesor N Iorga: „.comandat, acesta este cuvântul cel adevărat, 

pentru aceasta m-aş terfeli eu? Crezi d-ta că am dorit eu vreodată să fie cineva 
jignit, lovit sau împiedecat? Sau aveam a face cu o administraţie pe care n-am 
numit-o eu? Şi nu un prefect de câteva zile putea să schimbe administraţia 
care a făcut cu noi, sub noi, ceea ce va face cu oricine, sub oricine, până ne va 
veni în minte un lucru: să nu ne mai atacăm niciodată, să nu ne mai jignim 
niciodată, şi aceste câteva mii de oameni să ne dăm seama că suntem pe 
pragul prăpastiei, unde stă toată civilizaţia lumei în momentul de faţă, şi pe 
frontul acesta să facem să înceteze, un an de zile măcar, toate luptele acestea 
care scad autoritatea în ţară. Să nu ne mai acuzăm unii pe alţii, să ajutăm pe 
nenorociţii care sunt aici mai bine decât să contribuie cineva prin astfel de 
atacuri, care de multe ori nu sunt de natură a-i aduce aicea, să contribuie a 
creşte încă lipsa de încredere în orice autoritate, prin care ţările se prăbuşesc 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. I. Mihalache: D-le prim-ministru ... 
D. profesor N Iorga: Orice aţi spune, d-le Mihalache, eu nu mai 

răspund. Vă rog, am crezut că pot fi convingător: nu vă pot convinge, este 
insuficienţa mea. 

D. l Mihalache: D-le prim-ministru, nu cred că este unul care să nu 
simtă răspunderea greutăţilor de azi, mai ales dintre cei care au trecut pe acea 
bancă şi care, prin urmare, să nu dorească o altfel de atmosferă şi altfel de 
raporturi între partidele politice. 

Dar, d-le prim-ministru, trebuie să înţeleagă toţi cei care doresc altfel de 
raporturi, să înţeleagă odată pentru totdeauna că ele nu sunt posibile, atunci 
când puterea izvorăşte din raptul voturilor şi din asuprirea alegătorului ... 

D. profesor N Iorga: Cuvintele sunt foarte grele, dar nu mă ating, 
fiindcă nu le merit. 

D. l Mihalache: ... şi când d-voastră, cu situaţia d-voastră, aţi făcut o 
campanie, calomniind ... 

D. profesor N Iorga: Pe cine am calomniat eu? 
D. l Mihalache: Pe noi, predecesorii d-voastră, în frunte cu însuşi 

preşedintele partidului nostru. 
D. profesor N Iorga: Eu am calomniat pe cineva? 
D. l Mihalache: Ar trebui să viu cu discursurile pe care le-aţi ţinut în 

timpul campaniei electorale şi cu manifestele oficiale, afişate în localurile de 
vot, care înfăţişau pe preşedintele nostru fugind cu pungi de bani în ţări 
străine. 

D. profesor N Iorga: Vă rog să veniţi cu dânsele. Eu voi veni cu presa 
d-voastră, cea mai îngrozitoare presă împotriva oricărui guvern şi vom 
compara textele deoparte şi de alta. 
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D. I Mihalache: D-le prim-ministru, să-mi permiteţi să vă mai citez un 
singur caz. Fusesem ministru de Interne până cu câteva săptămâni înainte şi în 
timpul campaniei electorale am fost înconjurat de soldaţi. Două ore m-am 
luptat cu ei„. 

D. profesor N. Iorga: Cu cine? 
D. I Mihalache: Cu soldaţii de la o secţie de votare care, în frunte cu 

comandantul lor, mă împiedicau să intru în local, în momentul când mi se 
furau voturile. 

D. profesor N. Iorga: Eu i-am trimes? 
D. Al. Lucian: Am fost arestaţi. 
D. profesor N. Iorga: Aţi găsit un preţios aliat. 
D. I Mihalache: Am intrat cu forţa şi cu scandal, încât preşedintele 

secţiei de votare mi-a făcut proces de ultragiu. Niciodată nu mi-ar fi trecut 
prin cap să vă fac pe d-voastră răspWIZător. Se întâmplă că acest magistrat, 
care a fost înlăturat în curând din magistratură pentru alte motive, pentru că 
guvernul nu vroia să-l dezavueze şi pentru atitudinea din alegeri, acest 
magistrat şi cu locotenentul, care este dat în judecată pentru abuz de putere, 
au primit în chip excepţional, numai ei din toţi magistraţii şi din toţi ofiţerii, 
felicitări şi mulţumiri în scris din partea guvernului. 

D. profesor N. Iorga: Din partea mea? Am felicitat eu pe cineva, 
fiindcă te-a maltratat pe d-ta? Dar ai venit d-ta să-mi spui lucrul acesta şi nu 
am luat eu măsuri, ca d-ta să capeţi satisfacţie? Să nu pierdem vremea 
Camerei pentru motive de ambiţie. D-le Mihalache, te asigur că un om tânăr 
ca d-ta înaintea mea nu se scade întru nimic atunci când zice: „da, d-le, 
recunosc că d-ta ai dreptate" şi ne-om judeca noi pentru alte lucruri, pe care 
le-om putea dovedi, iar nu pentru lucruri de acestea a căror valoare o 
apreciază toată Camera şi conştiinţa d-voastră, în primul rând? 

Cu d-ta este mai uşor, căci eşti tânăr, dar la vârsta mea, cum să mă 
deprind? Ţi-am spus de la început. Sunt iremediabil pierdut. 

D. I Mihalache: Dar trebuie să ne deprindem odată că este cineva care 
poartă răspunderea abuzurilor administrative: ori ministrul de Interne, ori 
primul-ministru. Şi atunci când funcţionarii care abuzează sunt felicitaţi, cine 
răspunde? fiindcă aci este obârşia anarhiei de sus: toţi abuzează şi nimeni nu 
răspunde (Aplauze prelungite). 

D. profesor N. Iorga: Răspunde cine face, fiindcă altfel ar trebui să 
spună cineva că răspunderea crimelor este a ministrului Justiţiei, fiindcă nu a 
putut să găsească pe vinovaţi. 

Victor Duculescu observase că sunt unele contracte de Închiriere 
cu Statul dezavantajoase, cum e cazul palatului Cantacuzino 
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Pentru că se interesează d. Mirescu de palatul Cantacuzino, voi spune 
că util pentru mine nu este. Pentru mine, care sunt om simplu, primesc acasă 
la mine. Dar rămâne de văzut dacă se poate denunţa contractul. Pe lângă 
aceasta, aş avea părere de rău dacă succesorul meu, un om deprins cu mai 
mult huzur şi având nevoie de tot felul de aurării pe pereţi, s-ar găsi în 
împrejurările în care mă mulţumesc eu. Eu însă nu vreau să prejudec asupra 
succesorului (Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Nu ne gândim la succesori, dar fiţi drept şi 
recunoaşteţi că nu este scump palatul Cantacuzino pentru un milion, când i se 
poate da o destinaţiune. D-voastră sunteţi onest, ... 

D. profesor N. Iorga: Eram onest până în luna aprilie, pe urmă m-am 
îndulcit la şperţuri. Întrebaţi presa d-voastră. 

D. D. R. Ioaniţescu: Eu vă întreb, nu este cea mai redusă chirie pentru 
cel mai mare palat pe care îl are Bucureştiul? 

D. profesor N. Iorga Eu mă simt redus în simplicitatea mea, faţă de 
măreţia palatului. 

D. Al. Otetelişanu: De ce nu a rămas preşedinţia la Ministerul de 
Interne? D-le prim-ministru, există un local care este proprietatea Statului, 
fostul palat Creţulescu, care putea foarte bine să fie utilizat, care mi se pare că 
a şi fost utilizat în acest scop. 

D. profesor N. Iorga: Pe acela îl apăr contra tuturor opoziţiilor, fiindcă 
am luat din pivniţele Universităţii elemente de mândrie ale artei noastre şi am 
făcut acolo un muzeu pe care nu-l ştie nimeni. Dacă ziarele, care îşi fac o 
specialitate în serviciul unora din d-voastră să denunţe păcatele mele din 
fiecare zi, ar intra acolo şi ar intra şi în casa Macca, şi ar intra şi pe bulevardul 
Dacia, ar vedea muzeele pe care le fac eu, ar face nu ştiu câte mătănii pe prag. 

D. Al. Otetelişanu: Vă mulţumim, d-le prim-ministru, pentru opera de 
cultură pe care o faceţi d-voastră şi pentru modul în care o faceţi. Însă, d-le 
prim-ministru, dacă există un local care este în proprietatea Statului şi unde ar 
putea foarte bine să funcţioneze o instituţiune, nu înţeleg de ce să mai luăm cu 
chirie alte localuri? 

D. Gr. L. Trancu laşi: Aţi luat acum pentru secretariatul presei un local. 
D. profesor N. Iorga: Mă rog, nu. Subsecretariatul presei, aşa cum l-am 

moştenit şi aşa cum nu se poate schimba, nu l-am ţinut lângă mine, tocmai 
fiindcă nu se putea schimba. Nu am nimic a face cu subsecretariatul presei, 
care este una din glorioasele moşteniri de care nu ne putem desface. În ce 
priveşte palatul Cantacuzino, un Cincinnatus 1-a luat şi un luxos profesor nu 
se simte bine într-însul. Pe mine mă ofuscă (Ilaritate, aplauze). 

D. Victor Duculescu, raportor: Dacă socotiţi că palatul Cantacuzino nu 
este util ... 

D. profesor N. Iorga: Pe mine mă ofuscă ... 
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M Negură ceruse ca principiile legii de închiriere a imobilelor urbane să se 
extindă .. şi asupra arendărilor terenurilor rursale '·' 

Noi nu suntem insensibili la ceea ce mişcă inima oratorului; ne dăm şi 
noi seama că impreviziunea care a prezidat la alcătuirea acestor contracte are 
rezultate foarte grele, foarte triste şi pentru ţărani. Dar d-voastră înţelegeţi 
bine că nu se putea, sau mai bine zis la sfârşitul unei discuţiuni să se dea unei 
legi o altă bază decât aceea de la început. 

Pe lângă aceasta, vedeţi, legile au şi un caracter special. Noi suntem 
maltrataţi uneori cu termenul de specialişti. Oamenii care au puţin spirit se 
servesc totdeauna de cuvinte, lozinci, iau ceva în gură şi o tot duc aşa înainte. 

Dar este şi ceva de specialitate în fiecare acţiune şi cred că şi d-l Negură 
recunoaşte că nu am putea să răpim ministrului Agriculturii dreptul de a fi 
consultat în ce priveşte legile noastre, desigur nepregătite. 

Vedeţi, pe deoparte d-voastră spuneţi că venim cu legi nepregătite şi pe 
de altă parte ne cereţi în ultimul moment să schimbăm întreg caracterul unei 
legi (D. deputat M Negură întrerupe). 

Daţi-mi voie, isprăvesc imediat. S-a pus aici un principiu, sau dacă 
voiţi, s-a înnoit un principiu, fiindcă şi pe vremea răposatului Mârzescu, 
desigur, a fost vorba de impreviziune, însă nu s-au tras consecinţele acestui 
principiu. Principiul a fost pus din nou aci. S-a câştigat unanimitatea părerilor 
care puteau fi prezentate în această Cameră. Se va merge mai departe, pe baza 
acestei unanimităţi. În ceea ce priveşte principiul, va trebui ca această 
chestiune să fie adusă în Consiliul de Miniştri. Va fi de faţă ministrul 
Agriculturii: îşi va da părerea. În loc să venim cu un adaos, care are aerul că 
este impus, se va veni ca o consecinţă firească a felului nostru de a gândi şi în 
condiţiunile acelea de seriozitate pe care trebuie să le aibă orice legiferare 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

La interpelarea lui P. Cazacu despre crearea a două posturi 
„de excelenţă pentru Basarabia", ceea ce făcuse „atmosferă" 

Domnule preşedinte şi onorată Cameră, eu nu guvernez după atmosferă. 
Dacă ar fi să guvernez după atmosferă, ar trebui să-mi dea cineva mijloacele 
de a cerceta aceste atmosfere. Sunt atmosfere şi atmosfere. Fiecare vine cu 
atmosfera interesului lui, aşa încât, vă rog, când este vorba de atmosferă, nu 
mi se poate cere nici un răspuns precis. Eu judec potrivit cu ceea ce îmi cere o 
parte din ţară; cu oamenii care-mi sunt la îndemână, cu aceşti oameni, natural, 
trebuie să-i văd puţin în legătură şi cu mine. Iar în privinţa cheltuielii, nu este 
nici o atmosferă. 
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D. dr. P. Cazacu: Constat cu adânc regret că domnul prim ministru nu a 
răspuns la nici una din întrebări, din cele şase pe care i le-am pus. 

D. profesor N Iorga: Cum să aud două de acasă, două pe drum, una 
aici şi una când m-am aşezat? (Aplauze pe băncile majorităţii, ilaritate) 

D. dr. P. Cazacu: Atunci îmi daţi voie, domnule prim ministru, să 
aştept la termenul cuvenit răspunsul complet pentru acestea? 

D. profesor N Iorga: Luaţi-o de la cap (aplauze, ilaritate pe băncile 
majorităţii). 

Şedinţa din 5 februarie 1932 

Răspunde cererii lui Florea Zaharia de a i se pune la dispoziţie 
dosarele privind Împrumutul de o sută de milioane de lei 

contractat de CAM la Paris 

Am de observat atâta lucru că onorata prezidenţie n-are dublul dosarelor 
pe care le puteţi cere la Ministerul de Finanţe. Ce credeţi d-voastră, că are 
onorata prezidenţie un fel de imensă arhivă, care adună tot ceea ce se găseşte 
la onoratele ministere? Eu mă onorez să prezint onoratului domn Zaharia 
toate dosarele privitoare la o afacere, care desigur că trebuie să fie foarte 
onorabilă 1 (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. F.Z. îl învinovăţise că nu a avut cunoştinţă de unele acte. N.I.: „Confundaţi 
cunoştinţele pe care le am despre o opoziţie care nu este un vulgar împrumut, 
cu prezenţa unor acte care nu-şi au locul la Preşedinţie". 

Şedinţa din 6 februarie 1932 

Dialog cu Pamfil Şeicaru despre 
„decorarea picturală a bisericilor noastre" 

D. Pamfil Şeicaru: Cum înţelege d. N. Iorga să apere tradiţia de artă a 
bisericii noastre, pregătind o nobilă moştenire de artă urmaşilor? 
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D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: Domnul preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 

D. profesor N. Iorga: Domnule preşedinte şi onorată Adunare, 
Comisiunea Monumentelor Istorice dă unor pictori, despre care crede că 
poate fi sigură, sarcina de a zugrăvi bisericile. 

Ca preşedinte al acestei comisii pot să vă asigur. .. 
D. Pamfil Şeicaru: Bisericile cele noi 
D. profesor N. Iorga: Da, şi cele noi. Tot o comisiunea este păstrătoarea 

stilului şi s-au adresat unii, pe care i-am respins, alţii, pe care i-am încercat şi 
i-am primit. Dar, vedeţi d-voastre, şi comisiile, ca şi organele administrative, 
nu pot face nimic fără concursul societăţii. 

O societate bună drege comisiile şi organele administrative rele şi o 
societate slabă strică tot ce e bun în intenţiile comisiilor speciale şi a 
organelor de guvern. 

Ierarhii bisericii noastre, care au o mulţime de calităţi, dar care nu 
totdeauna au şi pregătirea artistică trebuitoare, îngăduie adesea orice fel de 
zugrăveli într-o biserică. 

Tot felul de profesori de desen, fără nici un fel de pregătire, sunt lăsaţi 
să întindă pe pereţi vreo l O tablouri mari, cu alte cuvinte ceea ce cer de la 
elevii lor în clasă, pun pe urmă pe zidurile bisericilor. Este fără îndoială o 
situaţiune deplorabilă. În afară de aceştia, sunt binefăcătorii bisericilor, sunt 
comitetele care n-au nici un fel de pricepere şi nu numai atât: să nu aibă 
cineva pricepere, acesta este un lucru care se întâmplă; fiecare dintre noi e 
lipsit de pricepere în anumite domenii, suntem foarte bucuroşi când ştim ceva. 
Dar nenorocirea este că trăim într-o ţară în care oricine crede că ştie orice şi, 
prin urmare, nu întreabă niciodată. 

Acum, care sunt mijloacele? Mijloacele sunt să rugăm cu orice prilej pe 
şefii bisericii noastre să lase celor care ştiu sarcina de a alege decorarea 
bisericilor; să rugăm presa, căreia aparţineţi, ca de câte ori se întâmplă câte un 
act de sălbătecie estetică, să-l denunţe şi să cautăm, printr-o colaborare a 
tuturor, a face să înceteze acest trist capitol de decădere a unei arte care 
odinioară a fost gloria noastră (aplauze pe băncile majorităţii); adică pe 
vremea când cine avea răspunderea îşi dădea seama de dânsa, şi cine nu avea 
putinţa, renunţa la urâta sarcină de a strica lăcaşurile de închinare unde lumea 
vine cu sufletul întreg şi nu trebuie să se găsească în mijlocul unor caricaturi 
deplorabile, capabile de a strica orice sentiment religios (aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. Pamfil Şeicaru: ... Pictura bisericii noastre ortodoxe este o pictură 
bizantină, nu este pictura Renaşterii italiene, care e o pictură profană din 
punctul de vedere al sensibilităţii noastre religioase ... Mai ales în domeniul 
picturii bizantine se cere, pe lângă o anumită sensibilitate străbătută de o 
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emoţie religioasă şi o îndelungată pregătire. Sunt anumite norme în zugrăvitul 
bisericilor. Aşa că dvs., dincolo de îndemnul şi apelul dvs. la bunăvoinţă, vă 
cer să faceţi actul de autoritate„·., mă adresez dvs. fiindcă sunteţi şi 
preşedintele Comisiunii Monumentelor Istorice şi vă cer ca nu cu îndemnuri 
să remediaţi răul, ci cu acte de autoritate. Numai astfel veţi lăsa generaţiilor 
viitoare monumente adevărate de artă religioasă. 

D. profesor N. Iorga: Eu aş propune ceva şi anume, să comunicăm 
tuturor ierarhilor lista tuturor pictorilor autorizaţi să zugrăvească biserici şi să 
le punem în vedere că, în caz contrariu, vom fi siliţi să acţionăm în judecată 
pe cei care trec peste hotărârile comisiunii. 

Răspunde deputatului Al. Lucian în legătură cu interzicerea adunărilor 
Partidului Social Democrat 

Îmi daţi voie să vă răspund. 
Nici o hotărâre, care să oprească astfel de întruniri nu a fost luată în 

Consiliul de Miniştri. Este o greşeală a autorităţilor administrative. Sunteţi un 
partid ca oricare altul şi aveţi dreptul, pe răspunderea d-voastră, să ţineţi astfel 
de adunări (aplauze pe băncile majorităţii. D. deputat Roznovan întrerupe)„. 
D-ta strigi de acolo. Ia să schimbăm locul. Te poftesc pe d-ta aci şi mă duc eu 
unde eşti d-ta, să vezi dacă se aude ceva. 

D. Teodor Roznovan: Prefecţii judeţelor interzic întrunirile în baza unui 
ordin pe care l-au primit din partea autorităţilor de aici. 

D. profesor N. Iorga: Din partea cui, d-le? 
D. Al. Lucian: Din partea Ministerului de Interne. 
D. profesor N. Iorga: L-ai văzut d-ta ordinul? 
D. Al. Lucian: Îl am în mână. 
D. profesor N. Iorga: Dacă este vorba de o hotărâre a prefectului, i se 

va face observaţie; dacă este vorba de o hotărâre de la minister, nu poate fi 
decât o greşeală. Arătaţi-mi d-voastră hotărârea aceasta şi eu voi interveni 
pentru ca greşeala să fie înlăturată. Dar d-voastră ştiţi foarte bine că noi am 
oprit, în luna lui noemvrie, numai întrunirile convocate de oameni fără nici un 
fel de simţ de răspundere - sunt tot felul de şarlatani care exploatează 

problemele acestea actuale - şi ne-am gândit numai la dânşii când am spus că 
numai partidele politice, doar a fost afişat în toată ţara, au drept oricând a ţine 
întrunirile lor. Dar eu ştiu ce doreşti d-ta, doreşti numai decât să spun: „ba da, 
noi am oprit întrunirile Partidului Social Democrat". 

Voci de pe băncile Partidului Social Democrat: Nu, nu. 
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D. profesor N Iorga: Atunci de ce, dacă îţi spun că nu a fost oprită cu 
ştiinţa Consiliului de miniştri şi potrivit cu circulara noastră nici o întrunire, 
de ce nu mă laşi să cercetez şi să îndemn pe prefecţi să nu mai facă? 

D. Al. Lucian: D-le prim-ministru, prefectura judeţului Someş, cu nr. 
127, mi-a comunicat, după ce aprobase o întrunire a mea la Dej, că în urma 
hotărârii d-lui ministru de Interne ad-interim, opreşte această întrunire. 

D. profesor N Iorga: Habar n-am. Nu poate să fie decât o greşeală de 
birou. Am discutat chestiunea în Consiliul de miniştri şi ne ţinem la punctul 
de vedere că orice partid are dreptul de a ţinea întrunirile sale. Prefectul de 
Someş o fi făcut vreo greşeală. Cine ştie ce o fi înţeles. 

Al.L. insistase să afle în temeiul cărui act s-au oprit adunările partidului 
său în întreaga ţară 

D-le deputat, uite, să-ţi spun: când va mai fi oprită o întrunire a 
Partidului Social Democrat, să mă înştiinţaţi pe mine şi vin acolo şi mă ofer şi 
ca preşedinte! (Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Lucian: D-le preşedinte al Consiliului, mie îmi este indiferent 
cine este la locul acela şi la cine mă adresez, dar nu ştiu până când veţi fi 
acolo ... 

D. profesor N Iorga: Refuzaţi? (Ilaritate). 
D. Al. Lucian: În orice caz, aş dori, d-le prim-ministru, ca aceste 

întruniri, fără telegrame, să fie lăsate libere, căci aşa este legea şi Constituţia. 
D. profesor N Iorga: Sigur! 1 

NOTE 

I. Haralamb Vasiliu precizase că şi adunările Ligii Apărării Naţional Creştine 
fuseseă interzise. N.l.: „Desigur că aveţi dreptul să vă ţineţi întrunirile dvs. Nu 
le-am oprit niciodată. Dumnealui zice că pătrându-se ordinea. Dar aceasta este 
bine înţeles pentru toată lumea". 

Răspunde la o interpelare a preotului D. Manu privitoare 
„la situaţiunea de plâns a preoţimii române" 

Dacă ar fi urgenţa plăţilor, nu ar mai fi nici un fel de urgenţă aici. 
D. D. Manu (preot): Fac apel la d. prim-ministru să se admită urgenţa. 
D. profesor N Iorga: Se pot da toate urgenţele din lwne; nu veţi afla 

altceva decât bunăvoinţa noastră şi sărăcia tezaurului. 

346 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D. D. Manu: Sărăcia tezaurului, d-le prim-ministru. Sărăcia este una. 
Dar atunci când eu văd că preoţimea română ... 

D. profesor N. Iorga: Cauza este una, efectul este altul. Cum vrei să ai 
efectul, dacă nu ai cauza? 

D. Al. Lucian: Dar, d-le Manu, ce deosebire este între un preot şi un alt 
slujbaş? 

D. D. Manu: Este deosebirea că un preot face 8 ani de zile şcoală şi apoi 
academie şi are, şi după d-voastră, un rol mai important în societate. 

D. profesor N. Iorga: Pe părintele Manu îl aleg alegătorii ca să nu 
moară de foame în opoziţie 1 (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

NOTE 

1. D.Manu argumentase astfel: „eu nu vreau să arăt acum rostul bisericii naţionale 
în sânul Statului român; dar veţi fi de acord cu mine ca să subliniaţi că un preot 
nu poate fi plătit cu un salar mai mic ca un măturător, nu din Bucureşti ci din 
Gherla. 
Această situaţine cred că nu poate să dăinuiască şi de aceea, pentru a putea 
dezvolta această interpelare, vă rog să admiteţi extrema urgenţă pentru 
dezvoltarea ei, pentru ca onorata Cameră să fie pe deplin lămurită asupra 
felului cum este tratată preoţimea din punct de vedere al salarizării". 
Adunarea n-a încuviinţat urgenţa. 

Despre salvarea unor case cu valoare istorică la Vălenii de Munte 

O-lor deputaţi, fiindcă d-voastră bănuiţi tot felul de lucruri, iată despre 
ce este vorba. 

Este vorba de o casă istorică, rămasă acolo, pe care nişte negustori 
vroiau să o cumpere pentru a face o prăvălie de concurenţă. Şi îndată ce au 
cumpărat-o, au şi trimis să o dărâme. O casă, pe care de ani întregi o 
urmăresc, pentru a face dintr-însa o şcoală de zugravi, noaptea au trimis 
oameni să o dărâme, unul din acele excese de vandalism, care dezonorează 
ţara. Atunci primăria s-a oferit să o cumpere cu preţul enorm cu care o 
cumpăraseră neguţătorii, 800.000 lei, numai să nu dispară această frumoasă 
casă. 

Evident că negustorii au intentat proces. Cum Codul nostru are multe 
uliţe şi ulicioare, s-a găsit şi aici că prin comisiunile interimare nu se pot 
îndeplini anumite roluri. Prin urmare, este vorba ca d-voastră să permiteţi, 
excepţional, comunei de acolo să salveze cea mai frumoasă dintre casele încă 
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în ruină de pe Valea Teleajenului, în, ciuda personajelor care nu înţeleg nimic 
şi care nu au nici un sentiment faţă de trecutul localităţii în care se găsesc 
(Aplauze). 

D. Eduard Mirto: Domnule profesor, nu avem nimic de obiectat faţă de 
motivele xpuse de dvs., dar vă rugăm să recunoaşteţi că era nevoie de aceste 
argumente la expunerea de motive a proiectului de lege, pentru ca să 
cunoa~tem adevărata cauză. 

In ce priveşte uliţele Codurilor noastre, este adevărat că sunt multe; dar 
trebuie neapărat oameni care să ştie să meargă pe ele (ilaritate). Dacă sunt din 
aceia care se rătăcesc, de foarte multe ori o să găsească că legile noastre sunt 
foarte imperfecte. 

D. profesor N. Iorga: Nu, sunt acolo jurisconsulţi aşa de mari, dar, în ce 
priveşte suma de răscumpărare, pe care comuna nu o va putea plăti, o să o dau 
de la Preşedinţia Consiliului, în loc să o împart în favoruri personale1

• 

NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă, I. Costinescu observase că la bugetul „mizerabil" al ţării, 
politicienior noştri, când merg în străinătate, cel dintâi lucru, li se oferă un 
banchet. N.l.: „Mie nu mi s-a dat niciodată, aşa încât voi reclama''. l.C. a 
continuat spunând că un român s-a dus în Anglia şi a declarat că România va 
face atâtea comenzi acolo încât le va dispărea şomajul. N.I.: „Dacă atâta costă 
un banchet, nu mai fac nici o reclamaţiune". 
Adunarea a întrebat cine era personajul dar l.C. a refuzat să-l dezvăluie. N.I.: 
„Este încă un mister ca acela al francmasonilor". 

La o intervenţie a lui Ion Costinescu despre starea proastă a drumurilor1 

D-le Costinescu, eu merg de câteva ori pe săptămână pe drumul acela; 
nu vine de acolo. Este făcută prost şoseaua. A îngheţat şi s-a dezgheţat. Acolo 
unde a fost gheaţă şi după câtăva vreme s-a dezgheţat, s-a stricat. Nu fac 
oamenii foc pe şosea, au atâta bun simţ. Fac pe margine. 

D. dr. I Costinescu: Şi pe şosea. 
D. profesor N. Iorga: Foarte rar, n-am văzut niciodată (Întreruperi). 

NOTE 

I. l.C. spusese că pe şoseaua Bucureşti - Ploieşti e „căruţă după căruţă, cu cai, cu 
boi, cu încărcături care mai totdeauna trec de I OOO de kg şi cu obezi de trei 
cm". N.l.: Şi căruţele în automobile". Apoi l.C. evocase drumurile suedeze. 
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N.I.: „La ei îngheaţă în octombrie şi ţine până în mai, de aceea nu se strică". 
I.C. i-a amintit pe cei doi prefecţi de Neamţ, Gh. Roznovanu şi Nicu Albu: 
„niciodată aceşti oameni nu şi-au mâncat nasul unul altuia". N.I.: „Vă rog, îmi 
iau angajamentul să nu vi-l mănânc, numai să nu mi-l mâncaţi pe al meu". În 
fine, l.C. a cerut să se facă poduri, chiar de lemn, „din sănătosul nostru lemn". 
N.I.: „Vechiul pod de la Suceava şi podul de la Pădurea Dracului din Ardeal 
sunt tăcute din lemn care durează de 200 de ani". 

Şedinţa din 8 februarie 1932 

Despre interzicerea unor adunări de partid 

Revizorul de la Dej a făcut o prostie. Niciodată nu am autorizat pe nici 
un revizor să stea braţ la braţ cu jandarmul 1 şi să se ocupe de lucruri care nu 
sunt de nasul lui. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Turtureanu: Atunci aplicaţi sancţiunile ... (întreruperi). 
D. profesor N. Iorga: Nu se aude. Ţipă d-nealor, vorbeşti d-ta, şi eu de 

aci nu înţeleg nimic. 
D. profesor D. Pompeiu. preşedinte: D. deputat Goiceanu are cuvântul. 

D. G. Ştejănescu-Goiceanu: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, nici nu 
puteam să ne aşteptăm noi la un alt răspuns de la d. prim-ministru, decât acela 
pe care ni 1-a dat acum. Dar ceea ce interesează este când se constată o 
abatere, să se aplice sancţiunile. 

D. profesor N. Iorga: Vom face o observaţie foarte severă revizorului 
care se amestecă în lucruri care nu sunt în căderea lui. 

Revizorul nu are chemarea să facă pe judecătorul, el nu este for de 
judecat. Dacă este informat că un învăţător face ce nu se potriveşte, trebuie să 
facă o adresă la minister. Este un fel de descentralizare fără nici un fel de rost, 
care a făcut din fiecare subrevizor, aşa cum i-am moştenit, un fel do 
atotputernic tiran peste un număr oarecare de învăţători (aplauze pe băncile 
majorităţii). Dar el este un organ de informaţie faţă de minister şi organ de 
executare a ordinelor care vin de la minister (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. Ştefănescu-Goiceanu: D-le preşedinte şi onorată Cameră ... 
(întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. G. Iorga: Nu sunteţi mulţumit cu răspunsul? 
D. G. Ştefănescu-Goiceanu: ... Dar ce este asta, când noi venim şi 

punem şi suflet şi convingere într-o operă care trebuie să fie capitală pentru 
acţiunea d-voastră de acum, prietenii noştri să fie terorizaţi de animale, cum 
este prefectul de la Olt? Este posibil oare aceasta? 

349 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D. profesor N. Iorga: Mă voi adresa la un zoolog ca să aflu cărei 
categorii aparţine animalul acesta, ca să-i cunosc tratamentul (ilaritate). 

D. G. Ştefănescu-Goiceanu: D-le prim-ministru, eu am făcut şcoala 

politică ... 
D. profesor N. Iorga: La mine. 
D. G. Ştejănescu-Goiceanu: „.la d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Să ştii că partidul era mic dar nu era nici un 

animal într-însul (Ilaritate). 
D. G. Ştefănescu-Goiceanu: Este adevărat că atunci când eram eu în 

partidul d-voastră nu era nici un animal, dar văd că vă serviţi de animale 
acum când guvernaţi (Întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Dacă ar fi prefecţi politici, ai putea să-i trimiţi 
unde vrei d-ta: la herghelie, la staul şi aşa mai departe. Dar prefecţii aceştia 
nu sunt politici. Sunt, cum s-a întâmplat, unii care au mai mult usage du 
monde, alţii mai puţin. Şi pe acesta de care îmi vorbiţi îl vom transforma, 
întrucât este cu putinţă (Aplauze. ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. G. Ştefănescu-Goiceanu: D-le preşedinte al Consiliului, d-voastră 
faceţi ce vreţi, dar asemenea metode nu mai pot dăinui. 

D. profesor N. Iorga: Sigur că sunt rele. 

NOTE 

I. l. Modreanu spusese că la această operaţie au participat şi învăţători. 

Despre felul cm se pot documenta deputatii spre a face o interpelare1
• 

În dialog cu Al. Otet~lişanu 

D-le Otetelişanu, daţi-mi voie. Eu sunt vinovat: cred că atunci când aste 
vorba de onoarea unor ofiţeri, nu se poate amâna răspunsul până în momentul 
când interpelarea se dezvoltă (Aplauze pe băncile majorităţii). Nu înţeleg să 
stea sub acuzaţiuni săptămâni de zile. 

D. Al. Otetelişanu: Sunt de perfect acord„. 
D. C. Xeni: Daţi-mi voie, d-le prim-ministru, d-voastră n-aţi avut aceiaşi 

teorie alaltăieri, când un deputat a ridicat acuzaţiuni contra miniştrilor 

basarabeni, cu acte şi fotografii, şi n-aţi răspuns (Întreruperi pe băncile 
majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Atunci era vorba de oameni politici, şi omul 
politic este silit să înghită orice, pe când militarul nu. Şi în al doilea rând, 

350 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA- Discursuri parlamentare (1931-1940) 

fiindcă în ce priveşte acuzaţiunile care s-au aruncat aci de la tribună, am eu 
informaţiunea mea îndestulătoare ca să nu mă emoţionez (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. C. Xeni: Dar sunteţi datori să răspundeţi. 
D. profesor N. Iorga: Nu sunt sensibil. 

A 2 
ln continuare : 

Cum se poate spune că o parte din armată este necurată, fără dovezi? 
Trebuie spus anume cine este curat şi cine necurat. Altfel se alarmează opinia 
publică. Când se spune că la Ministerul Armatei este o bandă de jefuitori, toţi 
pot să se creadă jigniţi în onoarea lor (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru, vă asigur că în armată, ca şi în 
toate instituţiunile, sunt foarte puţine acele elemente care o compromit. 

D. profesor N. Iorga: Numiţi-le şi dovediţi-le. 

NOTE 

I. La începutul discuţiei, E. Mirto îi vorbise de rău pe cei zece avocaţi a1 
Ministerului Armatei. N.I.: „Mă gândeam şi eu să mă fac avocat, pentru că este 
o meserie destul de bună, dar dacă sunt aşa avocaţi, renunţ!" 

2. Al.O. spusese că există la Ministerul Armatei o discriminare în ceea ce priveşte 
dreptul de a încheia contracte: ordonatorii primari merg până la suma de 
200 OOO lei, secretarul general, până la un milion şi ministrul titular îşi asumă 
tot ce depăşeşte această sumă. Al.O. aprecia că „este un interes major ca nu 
cumva un funcţionar mai mic să poată să încheie contracte de sume mai mari". 

Despre alegerile eparhiale din Argeş 

D-le preşedinte şi onorată Adunare, în alegerile din fevruarie 1, părinţii 
episcopi ar trebui să se amestece cu un singur scop: să sfătuiască pe creştini 
să dea voturi creştine, fără nici un fel de amestec în aceste despărţituri dintre 
noi, pe care noi le vedem mai mici, dar pe care oamenii, la o oarecare 
depărtare, le cred esenţiale. 

Părintele episcop de Argeş este un om cu calităţi administrative şi 

economice cunoscute. Dar se pare că, în ceea ce priveşte dreptul pe care îl are 
şi dreptul la care nu poate pretinde, nu este îndestul de lămurit. Părintele 

episcop nu are a schimba obiceiul de până acum şi nu are să introducă 
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sistemul inchizitorial de a sili pe fiecare să vădească ceea ce trebuie să 

rămână ca un act duhovnicesc, în fundul conştiinţei sale (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Prin unnare, părintele Nichita va primi chiar astăzi, de la mine, o 
telegramă în acest cuprins: „Uzând de dreptul meu, vă comunic că se va vota 
la alegerile eparhiale ca şi până acum, prin buletine" (Aplauze pe băncile 
majorităţii şi Partidului Naţional Ţărănesc). Iar, în ceea ce priveşte preoţii 
care uită biserica, pentru a se gândi nwnai la tarabă, trebuie să ne înţelegem 
cu toţii pentru a-i sili să revină la singura misiune pe care o au în societate 
(Vii aplauze. strigăte de „ bravo" pe băncile majorităţii). 

NOTE 

1. Totul pornise de la o comunicare a lui Armand Călinescu: episcopul dăduse 
două circulare succesive, în prima cerea vot nominal, într-a doua solicita vot 
secret. 

Despre despăgubirile cuvenite În urma exproprierii unor păduri pentru 
aplicarea reformei agrare în Basarabia 

D-le preşedinte şi onorată Adunare, a fost vorba nwnai într-un moment 
de anumite reclamaţii, venind de la străini. Cu privire la reclamaţiile acestea 
nu s-a luat nici o hotărâre definitivă. 

Dacă este vorba de reclamaţii venind din afară, în adevăr au venit astfel 
de reclamaţii. În Consiliul de Miniştri ele au fost luate în cercetare, rară să se 
fi ajuns la vreo hotărâre. 

Cred şi eu că banii ţării trebuiesc economisiţi, întrucât nu se poate altfel, 
în momente aşa de grele, când nici pe funcţionari nu-i putem plăti (Aplauze 
pe băncile majorităţii). 

D. l Inculeţ: D-le prim-ministru, dacă îmi permiteţi, după cum am 
înţeles eu declaraţia d-voastră rezultă că guvernul nu mai înţelege să 

revizuiască această chestiune. 
D. profesor N Iorga: Niciodată nu s-a pus această chestiune de 

principiu şi n-am avut de luat nici o hotărâre (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Din nou despre cumpărarea unei case cu valoare istorică 
la Vălenii de Munte 
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Nu ştiţi despre ce este vorba. Nu este vorba ca primăria să cheltuiască 
bani; este vorba de suma de 800.000 de lei, pe care o dă Preşedinţia 
Consiliului de Miniştri, ca să nu se dărâme o casă, cu caracter istoric, în locul 
căreia era să se facă o prăvălie. Primăria nu cheltuieşte nici un ban. 

D. I I Mirescu: Dacă acesta este scopul unnărit, atunci este altceva. 
D. profesor D. Pompeiu, preşedinte: Discuţiunea generală este deschisă. 

D. deputat Constantinescu-Bordeni are cuvântul. 
D. N Constantinescu-Bordeni: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, proiectul 

de lege nu s-a distribuit până acum, pentru ca noi să ne putem da seama de 
importanţa lui. Acest proiect de lege loveşte în anumite principii generale şi 
face o excepţie cu totul inexplicabilă cu toate că Vălenii de Munte, frumoasa 
reşedinţă .... 

D. profesor N Iorga: Nu are a face, nu intră în discuţie. 
D. N Constantinescu-Bordeni: Dar textul legii e cu totul incomplet. 

Dacă d-voastră aveţi un scop frumos ... 
D. N Bosnief Paraschivescu: Dar vi s-a explicat. 
D. N Constantinescu-Bordeni: D-ta poţi să votezi un asemenea proiect 

de lege, rară să-l fi citit? 
D. N Bosnief Paraschivescu: Votez, fiindcă ne-a dat explicaţii d. prim

ministru. 
D. N Constantinescu-Bordeni: D. prim-ministru spune unnătoarele: 

oraşul Vălenii de Munte are nevoie să cumpere o casă. Dacă nu mă înşel, 
fiindcă sunt de la Prahova, este vorba de casa Mârza. 

D. profesor N Iorga: Da, exact. 
D. N Constantinescu-Bordeni: ... care e socotită de d-voastră ş1 de 

mulţi ca un monument istoric. D-voastră intenţionaţi să faceţi ... 
D. profesor N Iorga: O şcoală pentru zugravi de biserici. 
D. N Constantinescu-Bordeni: Da. Acum procesul de expropriere al 

acestei case, intervenit între proprietarii ei şi oraşul Vălenii de Munte, este 
pendinte înaintea justiţiei. 

D. profesor N Iorga: Tocmai fiindcă este pendinte şi pentru ca să nu se 
dea lumii spectacolul oamenilor dintr-o mică localitate, care, deşi li se oferă o 
sumă cu mult superioară valorii casei şi locului, se împotrivesc la crearea unei 
instituţii de cultură, de aceea am stăruit să se vină cu acest proiect de lege. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. N Constantinescu-Bordeni: O-lor deputaţi, este o excepţie care nu 
poate să fie făcută numai pentru o comună sau pentru un oraş. 

D. profesor N Iorga: Consiliul legislativ a admis. 
D.R. Ioaniţescu a declarat că se putea invoca legea de expropriere 
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D-le Ioaniţescu, dă-mi voie să te întrerup. Sunt silit să fac o declaraţie 
sinceră. Eu am făcut acolo mult bine şi vreau să mai fac şi de aci înainte. 
Vreau să desfac, din puţinii bani pe care îi am la Preşedinţie, milionul acela 
ca să dau unei mici localităţi încă o şcoală şi ca să împiedic dărâmarea unei 
case istorice. 

Ei bine, în tot binele pe care am voit să-l fac în acea localitate, am găsit 
necontenit înaintea mea o intrigă care nu a păstrat faţă de mine măcar buna
cuviinţă. Numele preşedintelui de Consiliu a fost târât înaintea tribunalului 
din Ploieşti, cu tot felul de insinuaţiuni şi vorbe grele şi vă spun că mi-e silă, 
de câte ori vreau să fac bine, să întâlnesc atmosfera aceasta, care nu aş zice 
că-mi devine intolerabilă, fiindcă venind aci, m-am hotărât să tolerez orice, 
dar care cade greu şi bătrâneţelor mele şi rostului pe care mi l-am câştigat 
măcar în acel locuşor unde nu am făcut nici odată politică, ci totdeauna nwnai 
bine (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Ştiţi d-voastră că eu păzesc cu sergenţi casa, fiindcă noaptea s-a încercat 
să o dărâme, pentru ca în zori de ziuă să găsesc nwnai ruină? Până acolo 
merge vandalismul! 1 

NOTE 

I. Proiectul a fost primit cu 114 voturi pentru şi N.l. a precizat: „Ca să nu se 
creadă că a votat vineva împotrivă, declar că eu am votat contra". 

Şedinţa din 9 februarie 1932 

După ce Ion Inculeţ a cerut ca liceeni să înceapă cursurile 
la ora 7,30 dimineaţa 

Eşti rău informat. Au voie să-şi aleagă ce ore voiesc: sau dimineaţa şi 
după amiază sau, dacă vor să stea numai dimineaţa, să stea mai mult decât 
până acwn ca să fie ore şi pentru lucrul de mână. 

Ceea ce nu pot îngădui, sprijinit pe experienţa generaţiei mele şi a mai 
multor generaţii ce au venit pe urmă, este să se lase jwnătate de zi copiilor 
pentru a face părinţilor viaţa nesuferită acasă sau a fi necontenit pe stradă ori 
în grădinile publice, ocupându-se cu ceea ce vedem noi, de ne este ruşine şi 
nouă de copiii altora (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I. Inculeţ: D-le prim-ministru, cunosc circulara şi ştiu că astăzi copiii 
trebuie să stea în şcoală 6 ore. 
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D. profesor N. Iorga: Am spus că pot să vină sau dimineaţa sau după 
amiază. 

D. I Inculeţ: Am fost profesor de toate gradele. Ştiu că este foarte greu 
copiilor să stea câte 6 ore în şcoală. Trebuie să avem în vedere că generaţia de 
după război este de o nervozitate excesivă şi, prin urmare, trebuie lăsată cât 
mai mult în aer liber. 

Pe de altă parte, pe lângă şcoală, mai este şi familia şi nu cred că trebuie 
lăsaţi copiii exclusiv pe seama şcolii, ci trebuiesc lăsaţi şi pe seama familiei. 

D. profesor N. Iorga: Apoi dacă d-voastră nu vreţi să ţineţi seama de ce 
am spus! 

II stăruise pentru păstrarea orelor de lucru manual 

D-le preşedinte, n-am vrut să întrerup a treia oară pe simpaticul nostru 
coleg, d. Inculeţ. Dar eu am spus că ţin la orarul de dimineaţă şi după amiază, 
cum am învăţat noi. Deoarece însă, din partea unor anumite grupe de părinţi, 
de profesori şi directori de şcoală s-a ridicat obiecţia că nu este bine să fie de 
patru ori pe zi pe stradă copiii, atunci, de la dânşii, nu de la mine, a venit 
această propunere de a-i face să intre în şcoală la 7 şi jumătate, la 8, a le da 
natural vacanţă, recreaţie, cum se zice, între fiecare oră, a-i lăsa să stea de la 
ceasurile 11 la 12 sau de la 12 la 1 fără nici un fel de ocupaţie şi a face pe 
urmă orele de lucru manual. Eu sunt pentru dimineaţă şi după amiază. 
(Aprobări pe băncile majorităţii). Dar fiindcă sunt unii profesori şi sunt unii 
părinţi care nu vor, am făcut o concesie şi mărturisesc că am făcut-o cu multă 
greutate. 

Voci: Nu trebuia! 
D. profesor N. Iorga: Eu ţin, vă spun foarte lămurit, să trec peste toate 

inovaţiile pedagogice ale ultimelor decenii şi să mă întorc la viaţa de şcoală 
din care a ieşit generaţia mea, care, generaţia aceasta a ştiut ceva, a putut să 
faoă ceva şi a dat ţării un rând de oameni foarte cumsecade şi foarte oneşti. N
a fost o generaţie de secături. Dar sistemul acesta de a te linciuri în şcoală, şi 
nu este vorba numai de elevi, este vorba şi de ceilalţi, sistemul acesta ne-a dat 
generaţii în care numărul secăturilor, oamenilor cu care nu se poate face 
nimic, a fost cu mult mai mare decât numărul pe care l-a avut generaţia mea. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Oamenii capabili să facă un lucru pe lume trebuie să fie deprinşi de 
copii cu greul. Viaţa este un lucru foarte serios şi încetul cu încetul şi în 
sufletul copilului trebuie să intre această părere că el este un luptător care se 
găteşte pentru marea bătălie (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Iar în ceea ce priveşte orele de lucru, eu am fost prin ateliere, am văzut 
o aşa de mare bucurie la copii că sunt în stare să-şi facă până şi compasuri, 
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da, am văzut compasuri făcute de dânşii şi am văzut copii cu aparenţă fragedă 
care alergau la ciocan şi nicovală! Am dosare întregi de mulţumiri pentru 
această recreaţie sănătoasă care li se dă. 

Pentru că aceasta este şi gimnastică. Gimnastica nu este numai decât să 
pui în mişcare câţiva muşchi, potrivit cu anume desemnuri care se trimit din 
Suedia sau Germania; viaţa normală a omului este cea mai bună gimnastică 
(Aplauze pe băncile majorităţii). E întrebuinţarea tuturor muşchilor săi, a 
întregii sale forţe, şi se trezeşte la dânsul şi dorinţa de a creia şi instinctul de a 
face lucruri frumoase, găseşte prilejul de a se arăta. 

Am lucruri pe care nici un meşter n-ar fi în stare să le facă aşa. Fiindcă 
meşterul le face pentru bani sau le face de silă, iar copilul acela le face cu 
sufletul său întreg. Şi Dumnezeu ştie ce va fi societatea noastră mâine, şi toată 
societatea europeană; schimbări adânci se vor petrece, şi nu cu teoria în 
buzunar va trăi cineva. Dar eu nu vreau, când lumea se va schimba, cum cu 
oarecare îngrijorare o prevedeţi cu toţii, eu nu vreau să fie o generaţie de 
cărturari sterpi, cu mâinile înţepenite, care să blesteme pe oamenii care le-au 
dat o şcoală inutilă (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. C. A. Spulber: Toată lumea aplaudă ideea, dar este vorba de orar. 
D. profesor N Iorga: Mă rog, dimineaţa şi după masă, aşa s-au dat 

instrucţiuni. Sunt însă unii domni directori şi unii domni profesori care, nu 
vor - nu-i bănuiesc pentru a-şi face după amiaza liberă - dar nu vor, şi acelora 
le-am permis, la rigoare, să facă şi altfel. 

Răspunde lui C. R. Sturdza 

D-le Sturdza, sprijinit pe dorinţa pe care o aveţi, pe care o are cea mai 
mare parte din Cameră, ca să fie orar de dimineaţă şi de după masă, de mâine 
voi interveni ca să nu se mai lase directorilor latitudinea de a hotărî. (Aplauze 
prelungite). Dar, bineînţeles, de câte ori una din acele campanii care una se 
isprăveşte, alta începe, şi ştiu de unde vin şi că n-au nimic şcolar şi că n-au 
nimic cetăţenesc, (aplauze prelungite pe băncile majorităţii), de câte ori 
scormonitorii de minciuni şi creatorii de calomnii zilnice vor ataca ministerul 
pe această temă, voi spune că am complice Adunarea deputaţilor (Ilaritate, 
aplauze). 

D. dr. I. Costinescu: Nu complice, d-le prim-ministru, asociaţi. 
D. profesor N Iorga: Asociată, dacă voiţi, dar fiindcă ceea ce fac eu 

este totdeauna rău, de aceea am spus complice (Ilaritate). 

După ce Jon Inculeţ ceruse ca orele „ de meserii" să fie facultative deoarece 
programul şcolar e foarte încărcat 
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Aşa este, însă nu le încarc eu. Le-am moştenit încărcate de la 
predecesori. Eu sunt despovărătorul programelor. 

D-ta să cauţi întâi şi după aceea să-mi arunci acuzaţia că eu împovărez 
programele. Eu am făcut programele cele mai uşoare ce au fost vreodată în 
învăţământ (Aplauze). Eu am suprimat examenele de sfârşit de an. Nu eu 
împovărez; pedanţii mi-au lăsat această moştenire. Nici manualele nu le-am 
făcut, ci am spus la toată lumea: manualul nu este pentru învăţat pe de rost. 

Profesorul care stă pe catedră să fie profesor. Elevul când iese, să iasă 
cu lecţia învăţată de la şcoală, nu să se chinuiască până târziu noaptea acasă; 
ci manualul să fie numai un mijloc de a-şi aminti nume, date şi fapte pe care 
le-a uitat (Aplauze prelungite). 

D. I Inculeţ: În tot cazul, eu nu aduc nici o învinuire, constatarea este 
că programele sunt prea încărcate. Dacă copilul se duce după masă la şcoală -
să zicem la ora 3 - va trebui să stea până la 5; atunci, când mai are timp să-şi 
înveţe lecţia? 

D. profesor N Iorga: După amiaza nu învaţă, ci face lucru manual. 

Pe aceiaşi temă, în dialog cu Victor Moldovan 

Eu ascult cu plăcere, însă vreau să fac o glumă, şi-l rog să nu se supere 
d. Inculeţ, pentru că nu este tocmai o glumă. Uite ce este: vezi, eu prefer - în 
loc să fi fost puţintel bolşevic şi să ajung burghez - eu, burghez, mă gândesc 
la vremea când s-ar putea să fim cu toţii bolşevici, şi trebuie să cunoaştem un 
meşteşug (Ilaritate). 

D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, aş avea de adăugat numai câteva 
cuvinte. Sunt partizanul măsurii d-voastră, ca să se facă şcoală şi după masă, 
de la 2 la 4, de pildă, cu excepţia a două zile. Eu vă propun sistemul care l-am 
urmat în Germania: miercurea şi sâmbăta după amiază să fie liber. 

D. profesor N Iorga: Sau joi şi sâmbătă. 
D. A. C. Cuza: Cu atât mai mult, cu cât sâmbăta satisface şi pe evrei 

(Ilaritate) . 
D. Victor Moldovan: D-le prim-ministru, vă sunt foarte recunoscător că 

d-voastră, chiar şeful guvernului, înţelegeţi să reduceţi programele prea 
încărcate ale elevilor; dar să mă iertaţi, dacă sunt mai pretenţios şi vă rog să 
binevoiţi a forma o comisie de experţi compusă din învăţători, profesori şi 
medici ... 

D. profesor N Iorga: Foarte bine. 
D. Victor Moldovan: ... care să studieze dacă încă şi astăzi programele 

nu sunt prea încărcate. 
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. 
~ D. profesor N. Iorga: Sunt foarte încărcate; dar ştiţi care este motivul? 
II spun îndată. 

Ascultaţi, pentru că este interesant. Este rareori interesant ce spun eu, şi 
nici atunci nu o spun; de data aceasta este şi interesant şi o şi spun. 

Înainte erau catedre complete. De o bucată de vreme se face un mozaic 
de ore, şi este un blestem, şi pentru că profesorii, rău plătiţi, natural doresc să 
aibă un număr mai mare de ore, aceste ore trebuie să le puie în şcoală. Aşa va 
fi până când vom putea, şi prevăd că nu va trece multă vreme până atunci, să 

revenim la sistemul orelor, cum a fost pe vremea mea. Eşti profesor de istorie, 
istoria o predai, fiindcă istoria o ştii; dar nu aşa, în anul cutare eşti profesor de 
franţuzeşte şi puţin de nemţeşte, în anul celălalt eşti profesor de nemţeşte şi 
puţin de istorie. Aşa nu învaţă nimeni nimic, pentru că nu înveţi de la omul 
care învaţă ca să înveţe, ci înveţi de la omul care are atâta prisos încât ajunge 
să cadă o picătură şi pentru d-ta. 

Şi împovărarea vine pe de o parte dintr-un pedantism, din dorinţa 
fiecărui român de a arăta că este un mare savant. Eu am asistat la o lecţie de 
arheologie în clasa I-a liceală, în viaţa mea n-am ascultat o astfel de lecţie. M
am îngrozit. La o lecţie de filologie latină: variaţiunea sunetului a, în clasa V
a, înaintea unei clase de fete! Cercetarea tuturor problemelor de teologie 
înaintea unor fete de 15 ani! Şi i-am spus părintelui, aci, în Bucureşti: „Dar 
ce, din fetele acestea ai să faci episcopi şi mitropoliţi?" (Ilaritate). 

Prin urmare, iată de unde vine împovărarea. Şi niciodată în viaţa mea nu 
am avut atâta succes la acest sex, ca în momentul când am cerut să le 
despovăreze de cunoştinţele tuturor sinoadelor ecumenice şi neecumenice 
(Ilaritate). 

Prin urmare, eu doresc ca să se reducă învăţământul, şi nu la ce se poate 
învăţa. Greşeala este aceasta că zici: cât poate învăţa; nu: ci cât poate să 
rămână; tot ce nu rămâne peste câteva săptămâni, a fost învăţat degeaba. 
După cum omul poate mânca foarte mult, dar el mănâncă totuşi cu oarecare 
socoteală, cât îi trebuie pentru alimentaţie şi pentru întreţinerea corpului său. 

Când voi convinge pe profesori ca, în loc să facă politică şi să-mi 
pregătească în fiecare moment câte o intrigă nouă, pe care ei o fac cu multă 
trudă şi eu o dezleg foarte uşor prin câteva cuvinte sau printr-un gest, când ei 
vor sta în jurul ministrului lor, care se întâmplă că este unul din cei mai vechi 
profesori ai acestei ţări, sunt de patruzeci de ani profesor la Universitate, ceea 
ce este foarte rar, când se vor strânge cu inima în jurul lui şi vor fi sinceri cu 
dânsul, cum eu sunt sincer cu oricine, şi ne vom gândi cu toţii la binele 
acestor copii care vor avea să conducă mâine o ţară pe care le-o vom lăsa 
foarte grea, asigur de la început tineretul că nu putem face altfel, atunci şi 
dorinţa d-voastră va fi îndeplinită. 

Eu am fost, ca şi d-ta, ca şi oricine de aci, victima unor programe 
neroade, moştenire mucedă a acelui mai întunecat ev mediu. Când vom face 
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ca spiritul copiilor să fie liber şi vesel, învăţând lucruri care să le placă, atunci 
minunea mai mare decât toate minunile economice şi financiare, crearea 
omului în stare să sprijine şi să ridice o ţară, se va fi îndeplinit. Să dorim cu 
toţii a ajunge cât mai repede acolo! (Aplauze unanime). 

Şedinţa din l O februarie 1931 

Despre situaţia economică a ţării 

Îmi dai voie să te întrerup aci? N-am spus că suntem noi, românii, pe 
marginea prăpastiei 1• Am spus că, faţă de mişcările subversive care sunt 
pretutindeni, faţă de agitaţia sovietică, civilizaţia burgheză trebuie să-şi dea 
seama că este pe marginea unei prăpăstii şi, prin urmare, civilizaţia burgheză 
pretutindeni să ia măsurile trebuitoare pentru a se putea apăra. 

A fi pe marginea unei prăpăstii, aceasta nu înseamnă a trebui neapărat 
să te cobori până în fundul ei. Dar trăim într-o epocă extrem de critică şi nu 
există un singur cugetător politic din Europa care să nu o spună cu orice 
prilej, tocmai pentru a înştiinţa societatea şi a se lua măsuri de prezervare a 
civilizaţiei europene, aşa cum am apucat-o noi şi cum dorim să o transmitem 
urmaşilor noştri (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. C. Dimitriu: Cu preciziunile pe care le faceţi astăzi, evident că 
declaraţia d-voastră nu mai are acelaşi sens alarmant anume pentru ţara 
noastră, pe care l-a avut, aşa izolată, cum aţi făcut-o în acea şedinţă. 

D. profesor N Iorga: Trebuie să vă gândiţi totdeauna că eu sunt puţintel 
eliptic şi apocaliptic (Ilaritate). 

D. C. Dimitriu: Nu este mai puţin adevărat că declaraţiile făcute de d. 
ministru al Finanţelor, care este în măsură să cunoască mai de aproape pulsul 
finanţelor publice şi să-şi dea socoteala mai bine de situaţiune, sunt de natură 
să alarmeze opinia publică. In general, în toată ţara există în acest moment o 
stare de îngrijorare neobişnuită, o lipsă completă de încredere. Nimeni nu se 
mai gândeşte să facă o tranzacţiune, să-şi mai lege nevoile şi munca lui pentru 
ziua de mâine. 

Întreb atunci pe d. prim-ministru dacă este suficient numai ca d. 
ministru al Finanţelor să constate această stare rea de lucruri şi, prin urmare, 
dacă guvernul se mulţumeşte numai să constate şi să nu ia nici o măsură şi, 
dacă are de gând să ia măsuri, care sunt mă~JJrile pe care crede că trebuie să le 
ia pentru ca să schimbe această stare de lucruri cu urmări atât de grave. 

D. profesor D. Pompeiu, preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 
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D. profesor N Iorga: Dacă guvernul ar avea la îndemână un mare organ 
de presă, care să pătrundă până în ultimele sate, aş avea mijlocul să 
contracarez o campanie ale cărei origini nu le spun, ale cărui scopuri le 
cunosc şi care seamănă, zi de zi, prin nu ştiu câte organe de presă, 
neîncrederea în ţară. Acesta este singurul răspuns pe care-l pot da. 

Eu cred că ţara aceasta este o ţară solidă; că ea a trecut prin greutăţi şi 
mai mari; că pentru a trece prin greutăţile de astăzi nu trebuie să procedăm 
ascunzând o realitate tristă pe care noi toţi, cu solidaritatea necesară a unei 
politici de rânduială burgheză, trebuie să o înfrângem. Încă odată, acesta este 
singurul răspuns pe care-l pot da (Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

l. C. Dimitriu amintise de afirmaţia ministrului de Finanţe C. Argetoianu că, deşi 
impozitele s-au colectat în proporţie de 90%, „veniturile Statului sunt foarte 
reduse"; iar N.l. afirmase în Adunare că „suntem pe marginea prăpastiei". 

Dialog cu I. Răducanu 

Acesta spusese: 

Azi primesc o ştire pe care nu o pot controla, anume, că Cehoslovacia a 
întins restricţiunea de devize şi asupra importului de porumb. Nu este o 
pierdere de timp, avem dreptul şi datoria, ca opoziţie în acest Parlament, să 
întrebăm guvernul şi pe d. prim-ministru ... 

D. profesor N Iorga: Să aşteptăm şi pe d. ministru de resort. 
D. l Răducanu: ... care este politica generală a guvernului, pentru că 

până astăzi constat: nu aveţi nici o politică, nu aţi dat dovadă de nici un act în 
politica comercială externă. 

Aceasta este întrebarea pe care o fac onoratului guvern. 
În al doilea rând, rog onorata Cameră, care trebuie să aibă interes faţă 

de asemenea probleme, să binevoiască să fixeze o dată pentru a dezvolta 
această interpelare. 

D. profesor N Iorga: Interpelarea o aştept, dar în ce priveşte calificaţia, 
mă umileşte aşa de mult. încât pentru moment nu am glas. 

D. l Răducanu: Doresc ca d. prim-ministru să arate despre ce calificaţie 
este vorba. 

D. profesor N Iorga: Că guvernul înaintea unei situaţii aşa de grele nu 
se pricepe să facă nimic. Dă-mi vreme să mă reculeg. 
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D. I Răducanu: D-le preşedinte, nu spun lucrul acesta. Dar vă rog: 
spuneţi-ne ce faceţi pentru că sunt acte care trebuiesc cunoscute. 

D. profesor N. Iorga: Când veţi interpela, veţi avea răspunsul pe care 
vi-l va da în rândul întâi ministrul în competenţa căruia intră interpelarea d
voastră. 

D. I Răducanu: D-le preşedinte al Consiliului, daţi-mi voie să mă 
declar nemulţumit de răspunsul d-voastră. 

D. D. R. Ioaniţescu: Acolo este politica culturală şi juridică, nu 
comercială (Întreruperi, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: D-le Răducanu, avem atâtea domenii în care vom 
fi mulţumiţi unul de altul, încât paguba nu este mare că eşti nemulţumit în 
singur acest domeniu. 

D. I Răducanu: Delegaţia economică a guvernului trebuie să fie 
îndrumată de preşedintele Consiliului. 

D. profesor N. Iorga: Aşa era sub regimul precedent? Da, aşa era? 
D. I Răducanu: Totdeauna hotărârile delegaţiei economice a guvernului 

erau de acord cu concepţia generală a d-lui preşedinte al Consiliului. 
D. profesor N. Iorga: Nu este vorba de aceasta. Concepţiunile prea 

generale sunt aşa de generale încât să mă ferească Dumnezeu să le am! Eu 
cred numai în concepţiunile speciale. Şi, vedeţi, eu când am primit această 
sarcină, m-am gândit la tot ce-mi lipseşte ca economist. Dacă m-aşi fi gândit 
că înainte de mine, la acest loc, ar fi fost un economist, atunci chiar nu 
primeam! (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. I Răducanu: Vedeţi, d-le preşedinte, este destul de trist pentru mine 
că într-o problemă aşa de gravă pentru ţara noastră, să putem trece cu glume. 

D. profesor N. Iorga: Vom fi serioşi la interpelare. 
D. I Răducanu: Dar până atunci ţara piere (Întreruperi, zgomot). Şi 

iată de ce, d-lor deputaţi, măsurile de restrângere, loviturile care se dau 
exportului nostru, situaţiunea noastră valutară în aceste împrejurări nu poate 
să fie favorabilă (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

Şi vă rog, d-le preşedinte al Consiliului, în asemenea chestiuni nu 
trebuie să glumim. Noi venim aici ca să lucrăm pozitiv, nu ca să trecem peste 
probleme vitale ale ţării cu glume. Regret că se pot face glume într-o 
asemenea chestiune. 

D. profesor N. Iorga: Eu mulţumesc pentru lecţiunea d-voastră .... 
D. I Răducanu: Nu este o lecţiune, o constatare. 
D. profesor N. Iorga: .. . dar atâta vreme cât nu aduceţi fapte la care să 

trebuiască să răspundem, nu pot să vă dau o altă satisfacţie decât aceasta. 
D. I Răducanu: Daţi-ne locul d-voastră ca să aducem noi soluţiunile. 
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D. profesor N. Iorga: Eu doresc ca după mine să vină în locul acesta un 
om care să nu poată glumi şi prin urmare să satisfacă persoanele a căror 
seriozitate este aşa de sensibilă, cum o dovediţi d-voastră astăzi. 

În continuare: 

D-lor, făgăduiesc să nu fac nici o glwnă; m-a întrebat serios d. dr. Lupu 
şi-mi permit să fac să observe un lucru: d. Răducanu a spus că nu este sigur că 
Cehoslovacia ar fi luat această măsură (Întreruperi pe băncile Partidului 
Naţional Ţărănesc). 

D. Traian Dimitriu-Şoimu: Aţi spus că este vorba de o ştire necontrolată 
(Aprobări pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N. Iorga: Va să zică, am a face, chiar în ce priveşte pe 
interpelator, cu un zvon. Care este datoria mea? Datoria mea este să întreb pe 
colegul meu de la Comerţ şi Industrie dacă a auzit şi el de aşa ceva, dacă într
adevăr ... (Întreruperi pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). Cwn, nu-i 
bine? D-voastră credeţi, într-adevăr, că rară a întreba pe nimeni eu trebuie să 
dau imediat un răspuns, o fi bun, o fi rău şi să declar şi război economic 
Cehoslovaciei? Dar, pentru Dwnnezeu! Dar, când mi se pune o întrebare de 
această greutate, când mi se semnalează un fapt care trage aşa de mult în 
cwnpănă, în ce priveşte legăturile noastre economice cu străinătatea, calea de 
urmat de oricine în situaţia mea este aceasta: a-şi întreba colegul. Mâine avem 
Consiliu de Miniştri, o să iau informaţii şi de la legaţia Cehoslovaciei şi 
evident că eu nu pot să spun în Cameră, de la locul unde sunt, ceea ce spune 
d. dr. Lupu de la locul său de şef al unei părţi din opoziţie ... (Întreruperi pe 
băncile Partidului Ţărănesc şi pe băncilePpartidului Naţional Ţărănesc). 

D. Armand Călinescu: Mai ales că este vorba de un stat amic. 
D. profesor N. Iorga: Nici aceasta nu este bine? D-voastră aţi voi să 

auziţi de pe banca ministerială un răspuns ca de pe o bancă de opoziţie? 
D. D. R. Ioaniţescu: A veţi dreptate, dar aşa trebuia să răspundeţi de la 

început. 
D. l Răducanu: Eu mă declar mulţumit cu răspunsul pe care l-a dat d. 

prim-ministru acwn şi pe care trebuia să mi-l dea mie. Şi atunci, mulţwnesc şi 
d-lui dr. Lupu că a putut obţine acest răspuns, care mi se cuvenea. 

D. profesor N. Iorga: Mai departe, în toate legăturile noastre cu 
Cehoslovacia, noi trebuie să ţinem seamă înainte de toate de faptul că este un 
stat prieten, care ne-a dat în orice împrejurări dovezi de simpatie, pe care le
am întâlnit foarte rareori în situaţia noastră grea de acum în alte părţi. 
(Aplauze prelungite). Şi că, prin urmare, cu prieteni se vorbeşte într-un anume 
fel. Dar eu nu pot să sar în capul unui prieten pentru un simplu zvon! 
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Iar, dacă d-lui Răducanu i-am răspuns cu o glumă, aceasta este fiindcă 
suntem colegi: d-nealui este şeful meu la Academia de Comerţ şi eu sunt 
obişnuit a vorbi cu d-nealui aşa. Dar, dacă d-nealui îmi pretinde să fac altă 

figură decât figura de acum, eu voi face altfel: voi fi foarte solemn când îi voi 
răspunde aici, în Cameră, dar se poate întâmpla să introduc aceiaşi 
solemnitate în legăturile noastre de acolo şi cred că cel dintâi care s-ar supăra 
ar fi d. Răducanu, care şi în momentul când este mai pasionat, rămâne totuşi 
un om inteligent şi un om de spirit 1

• (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă răspuride interpelării lui P. Ghiaţă despre „situaţia mizeră a 
comitetelor şcolare din Bucureşti, în urma refuzului primarior de sector de a le 
acorda ajutoare, potrivit legii". N.l.: „D-le preşedinte şi onorată Cameră, voi 
lua măsurile pe care le cere d. deputat Ghiaţă, fiindcă şi eu cred că aceste 
primării de sectoare au să verse sumele comitetelor, în loc să ia asupra lor 
reparaţii în condiţii care pot să fie discutabile şi chiar suspectate" (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

2. Apoi M. Negură ceruse prezenţa specialiştilor în diferite departamente, sub 
forma unui organ consultativ „competent, independent, pe de-a întregul 
răspunzător". N.I.: „Haret nu a fost specialist". M.N. a replicat: „Haret era 
inginer". N.I.: „Dar a fost unul din cei mai distinşi profesori ai Universităţii". 
V. Vâlcovici: „Haret nu a fost inginer, Haret era doctor în matematică la 
Sorbona şi era profresor de Mecanică la Universitate". N.I.: „Deşi nu era 
inginer, a făcut mai multe hotarnice şi această vă duce în eroare". 
N.I. a urmat bine dispus: „Sunt eu aici. Vă ascult ca şi înainte. Aveam îndoiala 
dacă sunt dator să fiu economist şi cunoscător în toate domeniile, dar acum, 
îndată ce mi s-au dat aceste instrucţiuni, eu ascult pe fiecare şi îmi însuşesc o 
competenţă la care nu am pretins până acum". (Ilaritate). D. C. Xeni: Nu vă 
lăsaţi de glume. N.I.: „Ce nu învaţă omul la bătrâneţe!" 
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La interpelarea lui Aurel Milea privind proasta stare a drumurilor 

Societatea „Via" a făcut lângă Ploieşti o încercare tot cu bitum. Această 
şosea nu este stricată de loc, după trei ani de zile, ceea ce însemnează că nu 
numai sistemul este rău, dar că sistemul este aplicat fără cea mai mică grijă. 
Această şosea, în lungime de câteva sute de metri, este perfect păstrată. 

Şedinţa din 11 februarie 1932 

La sesizarea privind măsurile vamale restrictive luate de Cehoslovacia 
pentru importul de porumb din România 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, ieri mi s-a vorbit aici de o măsură pe 
care Cehoslovacia ar fi luat-o în contra porumbului nostru. Eu am spus: nu 
pot să dau nici un răspuns, fiind vorba de un zvon necontrolat. Dar, în aceeaşi 
şedinţă, am scris d-lui ministru al Cehoslovaciei, care mi-a dat chiar în acea 
seară răspunsul că nu are nici o cunoştinţă de o astfel de oprelişte. Iar astăzi 
am primit următoarea scrisoare, care arată cât de prudenţi trebuie să fim noi 
în aducerea aici, la Cameră, a unor simple zvonuri fără nici un temei. Iată 
scrisoarea: 

„Pe baza conversaţiunii telefonice cu persoanele competente din Praga, 
ministrul Cehoslocaviei este autorizat să declare că toate ştirile privitoare la 
pretinsele măsuri pe care le-ar fi luat Cehoslovacia împotriva importării 
porumbului românesc, sunt lipsite de temei, „et controuves de toutes pieces" 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Nu am nimic de adăugat decât că, având câţi prieteni avem, nu este nici 
un motiv să-i jignim (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre activitatea Ministerului de Justiţie, 

definită la început de titularul acestuia, Valer Pop: 

„.pe de o parte respectând libertatea individuală şi căutând să eliminăm 
orice abuz şi orice act arbitrar, de altă parte, vom face ca infracţiunile să fie 
reprimate, prin aplicarea de sancţiuni cât se poate de urgente şi cât se poate de 
energice. 

Iată programul meu la Ministerul de Justiţie şi cred, mai mult, sunt 
convins că în realizarea acestui program voi avea asentimentul şi concursul 
întregii Camere (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 
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D. C. Xeni: Numai că până atunci vine d. Titulescu. (Ilaritate pe băncile 
Partidului Naţional Liberal, întreruperi pe băncile majorităţii, zgomot). 

D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Ministerul de 
Interne: D-le Xeni, mentalitatea d-lui Titulescu este mult mai apropiată de a 
d-lui ministru Valeriu Pop decât de a d-tale. (Ilaritate, aplauze pe băncile 
majorităţii, întreruperi). 

D. C. Xeni: Aceasta o ştie d. Argetoianu de atunci, de când l-a 
împiedicat pe d. Titulescu să fie prim-ministru. 

D. profesor N. Iorga: Nu este adevărat, d. Titulescu s-a împiedicat 
singur, pe d-sa nu l-a împiedicat nimeni. (Aplauze pe băncile majorităţii, 
strigăte de „ bravo''). 

D. C. Xeni: Şi acum o să vă împiedicaţi d-voastră de el. (Protestări 
vehemente pe băncile majorităţii, întreruperi, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Nu m-am împiedicat eu de datoriile mele de altă 
natură, care mă împiedicau de a primi un post atât de greu, şi nu mă voi 
împiedica de ambiţia, dacă există, a nimănui. (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

La proiectul de lege din iniţiativă parlamentară, privitor la modificarea 
legii pentru desfiinţarea şi transformarea unor şcoli 

Proiectul fusese depus de Panait Cantili 

D. general M Racoviţă:Am dori să ştim care este părerea d-lui prim
ministru. 

D. profesor N. Iorga: Părerea d-lui prim-ministru este că oriunde o 
şcoală este susţinută, în afară de plata profesorilor definitivi, de către 
comitetul şcolar, Ministerul este foarte bucuros că existenţa şcolii continuă. 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre conduita unui director din Ministerul Instrucţiunii 

La sesizarea lui G. Giuglea care spusese: 

D-le preşedinte, mai cu seamă d-voastră mă adresez, am cerut biroului 
Camerei dosarul referitor la procesul avut de actualul director al 
învăţământului primar şi până mai deunăzi şi al învăţământului normal din 
Ministerul Instrucţiunii. Sunt două luni de atunci şi nu am primit nici un 
răspuns. 
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D. profesor N. Iorga: D-lor, a fost un proces. Nu s-a găsit mei o 
vinovăţie esenţială. Erau nişte mici călcări de regulament, pentru care s-a 
pronunţat o sentinţă extrem de uşoară. Acum, d. Ghiţescu lucrează mai 
departe acolo, la minister. Sunt foarte bucuros: este un vechi funcţionar care 
cunoaşte rosturile ministerului, şi care mai ales binevoieşte a servi pe orice 
ministru, fără să se gândească numai decât la ministrul care 1-a numit - pentru 
că uneori se întâmplă altfel! 

D. G. Giuglea: D-le ministru al Instrucţiunii, corpul didactic are însă 
altă părere despre actualul director al învăţământului primar. 

D. profesor N. Iorga: Aşa este în aceeaşi chestiune, unii sunt de o 
părere, alţii de altă părere. 

D. G. Giuglea: Dar regulamentul îmi dă voie să cer acest dosar pe care 
eu am să-l folosesc. 

D. profesor N. Iorga: Cum să nu! 1 

NOTE 

I. Traian Tino 1-a întrebat, în aceiaşi şedinţă, pe N.I. dacă e la curent cu 
suspendarea preotului Nicolae Constantin din Brăila; potrivit legii, acesta putea 
fi şi profesor de religie dar a trebuit să demisioneze ca paroh, rămânând simplu 
preot. Suspendarea o făcuse episcopul Ghenadie al Buzăului. N.I. „E o 
interpelare sau întrebare? E mai bine să interpelaţi, fiindcă lucrurile acestea de 
la Buzău sunt cu multe complicaţii şi trebuie de luat în ansamblu, aşa că mai 
bine să interpelaţi ... şi mai puneţi pe alături şi puţină psihologie". 

Despre ieftenirea zahărului 

În dialog cu A.C. Cuza care spusese: 

Ministrul Radovici se declară incompetent în materie şi zicea că până la 
1918 nu poate să rezolve chestiunea ieftinirii zahărului. Era o afirmaţie 
eronată, în contrazicere cu textul convenţiei lui Take Ionescu şi A. A. 
Hădărău, de la 1906, care stăpâneau atunci această materie. 

D. profesor N. Iorga: Iată, aici se vede care este dezavantajul omului 
politic care se amestecă în chestiuni de specialitate. 

Aţi văzut răspunsul pe care 1-a dat Radovici, care era un om foarte 
inteligent. Eu vă voi semnala un alt răspuns, pe care l-am căpătat tot pe 
vremea aceea. Am interpelat în privinţa fabricilor de hârtie şi mi-a răspuns 
Djuvara, care era un mare orator vehement; m-a cam supărat, era şi violent, 
uneori mă ataca direct. Şi după ce a mântuit, a venit la mine şi mi-a spus: să 
nu te superi, dar eu am să-ţi cer o lămurire. Zice: se face hârtia din lemn de 
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stejar sau din lemn de tei? (Mare ilaritate). După ce vorbise un ceas şi 
jumătate despre chestiunea aceasta! (Aplauze, ilaritate pe băncile majorităţii). 

D-le Cuza, dacă s-ar întâmpla să cădem noi, zahărul îl mănâncă 
d-nealor!... (arătând spre băncile Partidului Naţional Liberal de sub 
preşedinţia d-lui l G. Duca. Mare ilaritate). 

D. Al. Otetelişanu: D-le Cuza .... 
D. profesor N. Iorga: (arătând spre d. deputat Otetelişanu, din Partidul 

Poporului): iar d-nealor tot fără zahăr rămân! (Mare ilaritate). 
D. Al. Otetelişanu: D-le Cuza, în cazul acela chestiunea zahărului va fi 

foarte amară pentru d-nealor. 
D profesor N. Iorga: Pentru mine deloc. Eu mănânc zahăr propriu, 

fabricaţie casnică 1• (Ilaritate). 

NOTE 

I. Discuţia pornise de la o interpelare a lui A.C. Cuza. Îi răspunsese fostul său 
elev, Florin Zaharia, şi apoi au început glumele. A.C.C. a spus că acesta are un 
nume predestinat. F.Z.: „M-aş fi aşteptat să-mi spuneţi, domnule profesor, după 
preferinţele pe care le aveţi dvs. /aluzie la antisemitismu clamat al acestuia/, 
Zuckerman". D.R.loaniţescu: „Primează Florin pentru că este tânăr". N.l.:"Ca 
să fie complet Zuckerman ar trebui să fie Blumenzuckerman". A.C.C. amintise 
că a mai interpelat pe tema acestor „exploatatori ai naţiei" care sunt fabricanţii 
de zahăr, încă din 1914, dar mră succes. Îşi exprima acum credinţa că N.I. n-ar 
prezida un guvern care să-i favorizeze pe aceştia. N.I.: „Dovada că am mcut 
primul pas şi l-am mcut mră /sic!/ multe greutăţi pe care nu le putem spune". 
Al. Otetelişanu avertizase că N.I. nu va putea rezolva problema zashărului şi va 
părăsi banca ministerială. N.I.: „Dacă ar fi să mănânci dumneata atâta zahăr, 
până când vom părăsi noi guvernul, multă vreme ai să rămâi mră zahăr". 
Discuţia a continuat, A.C.C. mcând istoricul legilor cu privire la industria 
zahărului, începând din 1873; i-a pomenit pe l.C. Brătianu, A. Bădărău, D. 
Palade, Take Ionescu şi a conchis: „aceşti bărbaţi politici au nenorocit ţara 
românească prin crearea fabricilor trustificate". I. Inculeţ 1-a prevenit pe A.C.C. 
că nu va avea noroc: şi el mcuse o interpelare în acelaşi sens, în 1931, şi căzuse 
guvernul. F.Z. a amintit că Mihail Manoilescu, ministru al Industriei şi 
Comerţului în 1931, mcuse trenurile alimentare, ceea ce constituise „o 
realizare". N.I.: "Trenurile erau de găini ... am fi avut găini de clasa I-a, găini de 
clasa a II-a şi vagon lits pentru cocoşi". Când F.Z. i-a reproşat că prea 
glumeşte, N.I. a răspuns: „Nu sunt impresionabil, am o sensibilitae redusă". 
Apoi AC.Cuza a cerut să se facă o anchetă parlamentară. N.I.: „Guvernul nu 
are nimic împotriva nici unei anchete care este în legătură cu situaţia claselor 
muncitoare şi cu interesele ţării. Potrivit cu regulamentul, se poate trimite 
această cerere la comisiuni" .. F. Z.: „D. Cuza nu are încredere în comisiuni". 
Teodor Roznovan: „Să fie reprezentate toate partidele". N.I.: ,,Încă ceva, d-le 
preşedinte. Îmi permit să adaug că atunci când eram preşedinte al Camerei, s-a 
ridicat chestiunea fabricii de chibrituri. Ştiţi foarte bine că s-a mcut de aici 
ancheta, şi ancheta a adus rezultatele de care avea nevoie toată lumea, ca să ştie 
pe ce bază să judece" (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Şedinţa din 12 februarie 1932 

Într-o problemă de regulamant şi despre situaţia bisericii din Sânmartin 

Dialog cu deputatul preot D. Manu 

De ce vă ocupaţi de banca ministerială, care nu e în discuţie? E în 
discuţie Regulamentul. Dacă aveţi ceva de spus, spuneţi cu privire la 
regulament. Când aveţi ceva cu banca ministerială, atacaţi banca ministerială 
şi ea vă va răspunde. Noi nu suntem o ţintă pentru glume uşoare (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. D. Manu (preot): Eu nu fac glume, eu ţin să subliniez .... 
D. profesor N. Iorga: Vineri, d-ta tragi cu săgeţile d-tale foarte 

dubioase, în mine; iar sâmbăta vii să mă rogi să-ţi trimit jandarmi, ca să apere 
cutare biserică, împotriva ortodocşilor. Apoi, nu! Ori una, ori alta! 
(Exclamări, ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. A. C. Cuza: Iată ce rezultă din politica confesională pe care o faceţi! 
(Întreruperi). 

D. D. Manu (preot): D-le preşedinte, nu pot să trec faţă de această 
observare a d-lui prim-ministru, că astăzi vin să apăr regulamentul ... 

D. profesor N. Iorga: Nu este vorba de regulament. Dar dacă vrei să fiu 
amabil, mâine trebuie să ţii seama de situaţiunea mea de astăzi. Înţelegi d-ta! 
(Ilaritate). 

D. D. Manu (preot): D-le prim-ministru, noi vom cădea de acord asupra 
unui lucru şi anume .... 

D. profesor N. Iorga: Eu îţi trimit jumătate de jandarmi mâine şi d-ta 
îmi trimiţi jumătate de săgeţi astăzi (Ilaritate). 

D. Manu aduce în discuţie situaţia bisericii din Sânmartin: 

D-le prim-ministru, s-a întâmplat ca într-o parohie din Sânmartin, unde 
majoritatea parohienilor au trecut la confesiunea ortodoxă .... 

D. N. Vasiu: Toţi au trecut (Întreruperi). 
D. D. Manu (preot): Iar aceia care au trecut la confesiunea ortodoxă, 

adică uniţii ... 
D. profesor N. Iorga: A veţi ocaziunea acum să aduceţi chestiunea în 

faţa Camerei întregi (Ilaritate). 
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D. D. Manu (preot): Am zis d-lui prim-ministru: d-ta ai luat parte la 
discuţiunea legii regimului Cultelor, iar biserica care a aparţinut cultului unit, 
în care s-au înstăpânit majoritatea celor care au trecut la ortodocşi .... 

D. profesor N. Iorga: Aceasta (Ilaritate) . 
D. D. Manu (preot): Nu aceasta, aceea de acolo. D-le prim-ministru, d

ta ca ministru al Cultelor şi ca prim-ministru, eşti rugat de episcopia aceea să 
faci dreptate. 

D. N. Vasiu: Cujandarmii! 
D. D. Manu (preot): Iar d. prim-ministru mi-a răspuns şi a pus apostila 

pe cererea episcopiei: „Se va interveni la Ministerul de Interne ca să se facă 
ordine, iar biserica aparţine cultului căruia a aparţinut". 

D. profesor N. Iorga: Nu, nu, daţi-mi voie. De ce să spui că ţi-am 
făgăduit ce nu ţi-am făgăduit? 

D. D. Manu (preot): Dar, d-le prim-ministru, este scrisoarea d-voastră. 
D. profesor N, Iorga: De loc. Eu am întrebat contenciosul de la minister 

ce se face cu sfânta biserică pe care o iubesc două categorii deosebite de 
credincioşi şi unii ar voi s-o ia pentru dânşii, alţii ar vroi s-o taie în mijloc, iar 
alţii ar vroi s-o taie de-a lungul, pentru că să aibă fiecare o parte. 

Şi atunci am zis: chestia este prea grea pentru un laic, care nu este nici 
jurist. Eu nu m-am certat pentru nici o biserică cu nimeni. Eu dreptul nu l-am 
învăţat. De aceea am întrebat avocaţii şi avocaţii au spus: în cazurile acestea 
se adresează cineva justiţiei. Dar zici: atât îmi dai d-ta? Ba zic: dau ceva mai 
mult, mă voi adresa la toţi înalţii Prea Sfinţi şi Prosfinţi Episcopi, ca să le pun 
în vedere acest mare adevăr al zilei de astăzi, că înainte de a ne răpi bisericile 
unii altora, avem datoria să întemeiem fiecare din bisericile noastre în 
conştiinţa şi în iubirea poporenilor de acolo. 

Aceasta ţi-am făgăduit şi numai aceasta ţi-am făgăduit (Aplauze pe 
băncile majorităţii). Judecata la judecători, buna înţelegere între creştini şi 

între români în fiecare sat. Asta am făgăduit (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. C. R. Sturdza: Ce nu-i place părintelui Manu. 
D. M Vasiu (protopop): D-le preşedinte, cer cuvântul. 
D. D. Manu (preot): D-le preşedinte ... 
D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: Nu mai aveţi cuvântul, s-a 

terminat timpul acordat pentru această chestiune. 
D. l Răducanu: D-le preşedinte nu se poate. Nu este vinovat părintele 

Manu dacă d. preşedinte al Consiliului a adus chestia, o chestie de resort ... 
(Întreruperi pe băncile majorităţii). 

D. Sebastian Radovici. vice-preşedinte: Părinte Manu, v-am dat 
cuvântul în chestie de regulament. Vă rog să conchideţi. 
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D. dr. N. Lupu: D-le preşedinte, chestiunea este importantă. Ne 
interesează ceea ce a spus d. prim-ministru şi părintele Manu trebuie să 
răspundă. Nu poţi d-ta să-i cenzurezi discursul. 

D. D. Manu (preot): D-le preşedinte, nu admit cenzura d-voastră. Te 
rog să nu mă terorizezi, eu nu mă las terorizat. 

D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: D-le deputat, regulamentul este 
strict, trebuie să-l observăm. Nu eu, ci regulamentul vă cenzurează. 

D. I. Mihalache: D-le preşedinte, ar trebui să-l observaţi şi când întrerup 
d-nii din majoritate. 

D. D. Brătănescu: Observaţi-l şi faţă de banca ministerială. 
D. profesor N. Iorga: În privinţa cenzurării, eu nu sunt pentru 

cenzurare. Fiecare răspunde înaintea opiniei publice pentru ceea ce spune. 
D. dr. N. Lupu: Foarte bine. D-le preşedinte, luaţi act. 
D. D. Manu (preot): Acum, d-le prim-ministru, vă rog să vă reamintiţi 

că atunci când am fost la d-voastră în chestia bisericii din Sânmartin, nu am 
fost singur, am fost cu un distins deputat din majoritate, părintele Titus Mălai. 
D. prim-ministru a pus apostila privitor la biserica din Sânmartin - care 
aparţine cultului unit, Episcopiei din Cluj - că va aparţine tot aceluiaşi cult. 

D. profesor N. Iorga: Imi dai voie? D-ta ai venit cu această plângere şi 
se poate întâmpla ca la început să fi pus această apostilă. Au venit însă d-nii 
ceilalţi şi s-au plâns. Atunci ce voiţi d-voastră? Eu nu pot face judecata lui 
Solomon. Atunci v-am trimes „. (d. Xeni întrerupe). 

„ .Da, da, un ministru are dreptul, în interesul unei dreptăţi mai 
desăvârşite, să recurgă la oameni mai competenţi pentru a îmbunătăţii o 
hotărâre pe care a dat-o la început sub presiunea unor rugăciuni stăruitoare 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Atunci când mi s-a pus în vedere acest lucru, de ce am hotărât aşa la 
început? Ca să nu fie scandal. Mi s-a spus pe urmă: dacă d-ta vrei să dai 
biserica uniţilor, va fi vărsare de sânge în sat, va trebui să trimeţi jandarmii. 

Şi atunci, dacă este vorba să trimet jandarmii şi pentru Christos, 
închinat în două feluri româneşti, respectabile amândouă, şi să se verse 
sângele acolo în sat, vă trimet la judecată. Încaltea, răspunderea să cadă 
asupra omului care va judeca după legile implacabile, iar nu asupra mea al 
cărui suflet de creştin şi român se revoltă în contra acestor sacrilegii ale 
luptei pentru rit, într-o ţară care trebuie să-şi amintească că este creştină şi 
românească (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii, Ligii Vlad Ţepeş şi 
Ligii Apărării Naţional Creştine). 

D. D. Manu (preot): Onorată Cameră - şi cu aceasta termin - rog să mi 
se răspundă: dacă cineva s-ar înstăpâni, în lipsa d-lui prim-ministru, asupra 
casei d-sale din bulevardul Bonaparte„. 

370 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (I 931-1940) 

D. profesor N. Iorga: I-o dau! Vino d-ta şi ţi-o dau. 
D. Florin Zaharia: Cer cuvântul în chestiune de regulament. 
D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: Veţi avea cuvântul mâine, la 

sumar. 
D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, m-am înţeles cu părintele Manu, 

va vorbi mâine la sumar. Din parte-mi mai am de spus o frază: regret că în 
atmosfera aceasta de toleranţă, a trecut un moment spiritul sălbatec al 
fanatismului medieval (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Şedinţa din 13 februarie 1932 

Despre reforma calendarului 1 

D. profesor D. Pompeiu, preşedinte: D. deputat Vasiu are cuvântul. 
D. N. Vasiu, (preot): D-le preşedinte, d-lor deputaţi, în şedinţa de ieri.„ 
D. profesor N. Iorga> Părinte, dacă ai renunţa, ce bine ai face ... 
D-le preşedinte, să-mi daţi voie. Eu aş face un apel călduros şi la 

membrii minorităţii şi la membrii majorităţii. Pe lângă atâtea chestiuni care 
sunt la ordinea zilei, iritante şi ele (aplauze), să nu caute a aduce şi astfel de 
chestiuni insolubile (Aplauze prelungite). Parcă în şedinţa aceasta a 
Parlamentului o să rezolvăm chestiunea aceasta a calendarului? Aceea are să 
o rezolve Biserica, în înţelegere cu Patriarhia şi cu ajutorul Statului. 

Dar nu există o biserică de Stat; există cea dintâi din bisericile 
româneşti. Nu poţi să ceri concursul Statului ca să ia cutare măsură, care s-ar 
termina prin acte de violenţă pe care nu le voim. Şi tot aşa nu e bine să se 
aducă aici în Cameră chestiunea tristelor neînţelegeri dintre cele două forme 
de viaţă religioasă în Ardeal pe care ni le-au dat împrejurările. Este vreme 
pierdută şi otrăvirea sufletelor noastre! (Aplauze prelungite). 

Să o lăsăm, părinte! Acestea Dumnezeu le-a lăsat, Dumnezeu le 
împacă; şi f'ară îndoială că nu noi, aici, în mijlocul ocupaţiunilor noastre 
profane, o să găsim soluţiuni la astfel de chestiuni. 

Zău, te rog, fă-mi mie o plăcere şi renunţă, Dacă nu vrei să mi-o faci, 
tot majoritar rămâi, dar te iubesc mai puţin (Ilaritate şi aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. N. Vasiu, (preot): Voi fi scurt. 
D. dr. N. Lupu: Cel mai greu lucru pentru un orator e să renunţe la 

discurs. 
D. profesor N. Iorga: Spune că renunţi. 
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NOTE 

I. Discuţia o stârnise Corneliu Zelea Codreanu care spusese că în judeţul Neamţ 
apăruseră persecuţii şi părintele Vasiu a explicat: „Reforma nu ne aparţine. 
Biserica n-a avut nici un interes să îndrepte calendarul şi nici n-a câştigat 
nimic". Agitaţiile în ceea ce priveşte calendarul le făcuseră călugării vagabonzi 
şi deputaţii ţărănişti care, în judeţul Neamţ, le-au promis credinncioşilor că le 
restituie calendarul vechi. Aminteşte apoi că în timpul guvernului Averescu s-a 
sărbătorit Paştele de două ori. 

În legătură cu exportul românesc de porumb în Cehoslovacia 

D-le preşedinte, onorată Adunare, în chestiunea pretinsei interziceri a 
intrării porumbului românesc în Cehoslovacia, pe lângă lămurirea pe care v
am dat-o acum două zile, pe lângă lămurirea d-lui ministru Argetoianu, vă 
mai aduc una, care este de natură să liniştească orice îngrijorare. 

De la d. ministru al Cehoslovaciei la Bucureşti primesc o scrisoare, pe 
jumătate oficială, pe jumătate confidenţială. Permiteţi-mi să vă citesc cea 
dintâi parte. 

D-sa îmi comunică următoarele: 
,,În urmarea scrisorii mele, cu data de 11 fevruarie crt., cu privire la 

pretinsele măsuri luate în contra importaţiei porumbului românesc în 
Cehoslovacia, mă grăbesc să comunic Excelenţei voastre că am primit chiar 
acum o depeşă a departamentul meu din Praga, care mă autoriză să declar 
guvernului regal prezidat de d-voastră, că în urma noilor prescripţiuni care 
vor fi promulgate la 14 ale acestei luni şi care privesc devizele destinate plăţii 
porumbului, exportarea porumbului românesc nu va fi câtuşi de puţin 
restrânsă ci, din contră, favorizată (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii, 
strigăte de bravo). 

D. D. Arţăreanu: Dar în ce priveşte devizele? 
D. profesor N. Iorga: Nu vă pot citi partea cealaltă, pe care, dacă aş citi

o, dar n-am dreptul să o fac, aş înlătura şi uşoara bănuială care a mai rămas. 
D. l Mihalache: Suntem mai mulţumiţi, d-le prim-ministru, de această 

a doua parte, pe care n-o cunoaştem, decât de partea întâi. 
D. profesor N. Iorga: Chestiune de gust. 
D. l Mihalache: Fiindcă, d-le prim-ministru, este astăzi politica 

devizelor care în realitate are rezultate prohibitive pentru importul străin, căci 
politica statelor astăzi se face astfel încât formal nu împiedică nici un articol 
din afară să fie importat înăuntru însă, în realitate, lasă pe vânzător să se 
înţeleagă cu cumpărătorul, fără ca Statul şi Banca Naţională respectivă să-i 
pună la dispoziţie devizele de care are nevoie. 
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Încât, în practică, în realitate, aceasta se traduce prin o prohibire a 
importului articolelor străine, politică faţă de care Statul nostru n-a luat până 
acum nici o atitudine. Şi mulţumim că d. Argetoianu ne-a promis ieri că vom 
lua o astfel de atitudine (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N Iorga: Îmi pare foarte rău că nu am fost înţeles şi nu mi 
se dă crezământ şi că se crede că noi stăm cu mâinile încrucişate înaintea unei 
primejdii, pe care trebuie să ne-o semnaleze opoziţia. 

N-aveţi încredere în noi! Ce vreţi să vă facem? Ne credeţi inferiori! Ne 
înclinăm în faţa aprecierii d-voastră. Ne credeţi orbi! Nu avem de unde să 
luăm alţi ochi, decât ochii pe care îi avem. 

În ce priveşte cele ce v-am spus, vă rog să credeţi că ştiu ceea ce spun, 
că există o politică de devize, dar în acest caz se calcă această politică de 
devize în folosul României! (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

În continuare: 

D-lor deputaţi, eu nu pot să promit mai mult decât atât. Ceea ce pot să 
promit este că într-un Stat prieten este cea mare bunăvoinţă de a favoriza în 
condiţiunile care există astăzi în toate Statele, exportul principalelor articole 
produse de România. 

Ce vreţi să vă făgăduiesc mai mult decât atât? (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Iar în ceea ce priveşte măsurile de represalii, măsurile de represalii le ia 
cineva atunci când un Stat care nu ne este aliat, care nu ne arată bunăvoinţă, 
provoacă la un război de tarife sau de devize. 

Dar cum voiţi d-voastră să cred că acesta este cazul republicii 
Cehoslovace? 

La o semnalare a lui Emil Ottulescu 1 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am citit şi eu articolul şi în opinia mea 
este o sugestie la detronarea Suveranului. 

D. Al. Otetelişanu: O! 
D. profesor N Iorga: Vă rog, sunteţi stăpâni pe opinia d-voastră, sunt 

stăpân pe părerea mea (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 
D. Al. Otetelişanu, făcând gesturi cu degetul către banca ministerială): 

Părerile d-voastră, în această chestiune, sunt pătimaşe, nu putem să luăm în 
consideraţie aceste insinuaţiuni (Întreruperi, protestări, zgomot, pe băncile 
majorităţii). 
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D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: Vă chem la ordine pentru gestul 
adresat d-lui preşedinte al Consiliului. 

D. Al. Otetelişanu: Cer cuvântul în chestiune de regulament, în ce 
priveşte chemarea mea la ordine. 

D. profesor N. Iorga: Voi consulta, d-lor, pe colegii mei, ca să văd dacă 
este locul să se răspundă prin dispreţ la această continuare a celor mai urâte 
moravuri fanariote, sau dacă este locul pentru o acţiune judiciară (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

După ce E.O. precizase că au fost citate Memoriile regelui Carol J2 

Dacă îmi daţi voie, o corectare: Memoriile Regelui Carol nu sunt scrise 
de Regele Carol. S-a arătat la Academia Română că Regele Carol a dat un 
număr de documente unui profesor german, ajutat de Mitte Kremnitz. În cât 
autorii memoriilor sunt aceştia doi: profesorul german şi scriitoarea germană. 

Am întrerupt pentru ca să nu se creadă că vreodată Carol I, care 
respecta Tronul României, ori de cine ar fi fost ocupat, s-ar fi rostit el însuşi 
în felul acesta faţă de marele său înaintaş (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

NOTE 

I. Emil Ottulescu spusese că un ziar publica un serial privitor la detronarea 
principelui Cuza; în fapt, era „un nou atac la adresa Coroanei". Îi ceruse 
primului ministru „să intervină pe căile legale". 

2. Memorile Regelui Carol I al României (de un martor ocular), 17 volume, 
Bucureşti, 1909-1912. 

Replică la interpelarea lui I. Flueraş cu privire la combaterea somajului 

Acesta spusese: 

Aştept răspunsul d-lor miniştri, al Finanţelor şi al Muncii, din partea 
guvernului, asupra celor ce au de gând să facă pentru combaterea şomajului şi 
ajutorarea şomerilor, până când nu va fi prea târziu. 

D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: Se va comunica guvernului. 
D. deputat Landau are cuvântul. 
D. Al. Lucian: Văd că banca ministerială nu a dat nici o importanţă 

interpelării d-lui deputat Flueraş. 
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D. profesor N. Iorga: Ce este cu banca ministerială? 
D. Al. Lucian: D. Flueraş a afirmat că sunt 300 de mii de şomeri. 
D. profesor N. Iorga: Nu cred că sunt aşa de mulţi şi sunt bucuros că nu 

o cred. 
D. Al. Lucian: Cât credeţi d-voastră că sunt? 
D.profesor N. Iorga: Eu cred că în Maramureş este un foarte mare 

număr de şomeri ţărani. Aceasta este una din cele mai grele probleme ale 
ţării, în momentul de faţă. 

Ţara aceea, prin fatalitatea împrejurărilor, a fost tăiată în două; şi 

oamenii care se hrăneau de la păduri, nu au acum nici un fel de mijloc de trai. 
De săptămâni de zile ne trudim să găsim mijlocul de a ajutora pe aceşti 

oameni, cărora le-am trimis nesfârşit de multe vagoane de porumb, toată vara; 
tot ce am avut la dispoziţie am trimis acolo; şi ne gândim la alte mijloace, 
îndată ce va începe sezonul de lucru, pentru ca ei să fie întrebuinţaţi, de 
preferinţă, faţă de muncitorii aduşi din străinătate, cărora prin urmare trebuie 
să li se interzică, în oarecare măsură, intrarea. 

La oraşe sunt şomeri din mai multe motive. 
Un motiv, pe care nu l-aţi semnalat d-voastră aici, şi pe care eu îl 

cunosc din experienţă, este acela că se introduce şi la noi trustul american, în 
sensul acesta că fabrica mare mănâncă fabrica mică, şi lasă, prin urmare, 
lucrătorii de acolo pe drumuri. 

I-am văzut în Ploieşti şi aiurea. Este un sistam care în America a produs 
rezultate dezastruoase. Am văzut oraşe întregi moarte. Oraşele se organizau 
în jurul unei fabrici. Imediat o altă fabrică, având capital, a cumpărat fabrica, 
a împiedicat lucrul şi a lăsat să se dărâme toate instalaţiile. Casele sunt 
întregi, dar nu este ţipenie de om înăuntru. Este unul dintre cele mai dureroase 
spectacole. 

Vom căuta, cu cât d-voastră ne veţi da mai mult răgaz, şi anume în 
timpul când este adunat Parlamentul, fiindcă eu nu doresc nimic mai mult 
decât lumina Parlamentului. 

Faţă de intrigile care şerpuiesc în toate părţile, în afară de Parlament, 
eu prefer lumina de aici, critica, oricât de aspră, care vine de aici şi la care se 
poate răspunde. 

Eu doresc să ne lăsaţi nu numai răgazul, dar să ne daţi sfatul d-voastră, 
pentru ca să ajungem la rezolvarea acestor două probleme: problema 
maramureşeană este una, iar problema încercărilor de trusturi şi închiderilor 
de fabrici cum este pentru sticlă - ştiţi foarte bine că sticla tinde să se strângă 
într-o singură fabrică - este a doua. 

În sfârşit, d-voastră puteţi să fiţi guvernului de cel mai mare folos, 
sfătuind pe. şomeri - de care m-am ocupat când eram ad-interim la Interne, 
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vreo lună de zile, am avut şi delegatul meu, pe d. Caragea, care mergea 
pretutindeni şi se ocupa de această problemă, sfătuindu-i un lucru: să 

consimtă - nu zic a lucra orice - dar a lucra orice pot. 
Piedica cea mare în rezolvarea chestiunii şomerilor stă într-aceea că 

oricine vine şi spune: eu nu vreau să lucrez, să zicem, la şosea. 
Eu aş lucra la şosea şi îmi cresc copiii mei, aşa încât dacă i-ar pune 

cineva, în alte împrejurări, să lucreze la şosea, să lucreze din toată inima şi să 
fie bucuroşi că au câştigat o bucată de pâine lucrând la şosea. 

Necontenit ni se spune: noi suntem lucrători specialişti, găsiţi-ne de 
lucru în ramura noastră. Dar cum n-am căuta să le găsim de lucru în ramura 
lor? Dar dacă nu este de lucru în ramura lor? ... Prin urmare, atunci când li se 
oferă altceva, în oraşul acesta neîngrijit, care are nevoie de atâtea braţe, să 
consimtă, d-lor. 

D-voastră, care sunteţi socialişti de raţiune şi de omenie, care nu doriţi 
să ardă ţara întreagă pentru folosul câtorva oameni dintre d-voastră, d-voastră 
aţi putea să fiţi de un nesfârşit ajutor. Şi eu cred că mai bun lucru este să vă 
binecuvinteze toată clasa muncitorească, fiindcă le-aţi făcut bine în dauna 
partidului d-voastră, decât să prospere partidul d-voastră în dauna intereselor 
ţării, de care, dacă v-aţi jura de o mie de ori, eu cred că sunteţi legaţi cu toată 
inima d-voastră, ca orice burghez de pe aceste bănci (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. Al. Lucian: D-le preşedinte, niciodată, nici din chestiunea aceasta aşa 
de importantă şi nici din altă chestiune, nu am făcut o chestiune politică şi n
am încercat să tragem foloase tactice din asemenea chestiuni. 

D. profesor N Iorga: Foarte frumos. 
D. AL Lucian: D-le preşedinte al Consiliului, d-voastră aţi explicat cum 

se produce şomajul. Suntem în divergenţă de părere numai asupra numărului 
şomerilor şi asupra metodelor pe care trebuie să le aplicaţi d-voastră, ca să 
apăraţi pe aceşti nenorociţi de oameni care, rară vina lor, au ajuns în situaţia 
în care au ajuns. 

D. ministru al Finanţelor afirmă că nu există şomaj în ţara noastră. Faţă 
de aceasta, noi dovedim că sunt peste 200.000 de şomeri. Aproape un milion 
de suflete din această ţară nu au ce mânca şi, în gerul acesta, nu au mijloace 
să-şi încălzească casa lor. 

D-le preşedinte al Consiliului, chestiunea nu se mai poate amâna. Nu 
mai este timp să studiaţi acum alte mijloace, ci să rezolvaţi această problemă. 
Ea se rezolvă cu unul singur: să acordaţi imediat un ajutor important pentru 
şomerii din întreaga ţară. 

D. profesor N Iorga: De unde? 
D. Al. Lucian: De ori unde aţi lua banii. 
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D. profesor N. Iorga: Aş admite prin comune şi prin judeţe. La comune 
şi la judeţe este totdeauna o oarecare sumă disponibilă; pe când cu regulile de 
contabilitate care în ultimii ani, cu cele mai bune intenţiuni au fost adoptate, 
noi suntem legaţi de mâini şi de picioare; nu găsim un ban în afară de cifrele 
bugetului. Şi sunt atâţia contabili care observă fiecare mişcare pe care o face 
un ministru, pentru ca să-l prindă neapărat de un paragraf şi să-i trimită 
înapoi, deseori, cererile de cheltuieli pe care ni le impun nevoile ţării. Noi 
suntem într-un corset de fier şi, prin urmare, Statul, în momentul de faţă, cu 
durere de inimă - mie îmi e amară pâinea de câte ori o mănânc când ştiu că 
sunt oameni care nu o au pentru copiii lor - cu strângere de inimă, privind 
toate aceste mizerii, pe care le cunosc mai bine, pot zice chiar decât d-voastră, 
reprezentanţii claselor muncitoreşti. Se adună zilnic sute de plângeri care îmi 
sfâşie inima. Noi am moştenit un regim de formalism birocratic, care este o 
nenorocire. Nimeni nu poate lucra în această ţară fără ca să nu observe 
anumite forme seci, prin care nici finanţele nu se vor îndrepta şi nici ţara nu-şi 
va căpăta viaţa pe care am avute-o odinioară. 

Dar, la comune, la judeţe, voi ruga pe colegii mei să facă tot ce e cu 
putinţă, pentru ca oamenii să fie ajutaţi. Dar doresc un lucru: să aibă oamenii 
mulţumirea sufletească că pentru bucata aceasta de pâine, au urnit o piatră din 
loc, sau au lovit pământul cu cazmaua. Nimic nu demoralizează o clasă mai 
mult decât pomana, care creează şomajul în locul răsplătirii muncii, pe care, 
pentru ridicarea ţării, trebuie s-o găsim. Să chemăm pe oamenii aceştia în 
jurul acestei munci (Aplauze unanime). 

După ce dr. N. Lupu ceruse „prilej de muncă pentru această masă 
de muncitori" 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, ca să nu fie numai un schimb de 
discursuri, cum este obiceiul la noi, unde se ţin discursuri cu cele mai bune 
intenţii şi nu iese nimica uite, fiind el pe banca ministerială, tânărul meu 
coleg şi amic, Vâlcovici, d-nealui doreşte ca, împreună cu d. dr. Cantacuzino 
şi împreună cu d-ta, d-le Flueraş, să discute la Ministerul Muncii această 
chestiune. Iar eu, care n-am decât vreo trei milioane la Preşedinţia 
Consiliului, pe tot anul, eu vă dau lei 500.000, ca prim fond acestei comisiuni 
care să găsească de lucru (Aplauze pe băncile majorităţii). Alţii vor da de 
unde vor putea, ce-or vrea. Atâta am, atâta dau! (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

După ce I. Flueraş spusese că dacă cerinţele sociale drepte sunt satisfăcute, 
nu va mai fi nevoie de mişcări sociale 
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Domnule Flueraş, eu împrăştiam broşurile tocmai ale lui Kropotkin 1, 

când aveam 18 ani şi dumneata nici nu te născuseşi. Aşa încât eu nu judec 
mişcarea social democrată din punct de vedere al unui fiu de bani gata sau al 
unui parvenit. 

D. dr. N Lupu: Şi domnul Cuza împrăştia pe vremea aceea broşurile lui 
Kropotkin. 

D. profesor N Iorga: Şi d-lui. Şi amândurora ne-a rămas un sentiment 
cald pentru orice suferinţă omenească şi o preţuire a oricărei munci omeneşti, 
din vremea când d-lui scria la Bruxelles şi din vremea când eu împărţeam la 
Botoşani broşurile acestea roşii ale lui Kropotkin. 

D. al. Lucian: Este momentul să daţi dovadă de acest sentiment. 
D. profesor N. Iorga: Voi face tot ce pot în împrejurările în care lucrez. 

NOTE 

I. P.A. Kropotkin ( 1842-1921 ), prinţ rus, anarhist prin excelenţă. Întemeietor, în 
Elveţia al revistei Revolte. Expulzat, arestat, implicat în atentate (în Elveţia, 
Franţa, Anglia). Scrie, între altele, în 1896, L'anarchie, sa philosophie, son 
ideal. 

În legătura cu ancheta privind incidentele de la graniţa nistreană 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, răspunsul meu este foarte simplu. 
D. doctor Lupu nu ştie ce s-a petrecut în absenţa d-sale. 
D. dr. N Lupu: Ştiu ce am primit de acolo şi văd ce mi se spune astăzi. 
D. profesor N Iorga: S-a produs incidentul de la Soroca. D. deputat 

Landau a venit la mine. I-am spus: eu nu am nici un interes să ascund nimic; 
voi cere să se trimită o comisie de anchetă. 

Ce putea să facă altceva un preşedinte de Consiliu, decât să trimită o 
comisiune de anchetă? 

Din cine trebuia să fie compusă, în rândul întâi, comisiunea de anchetă? 
Este vorba de grăniceri; trebuia să trimit pe generalul grănicerilor să facă o 
cercetare. Dar pe lângă aceasta - şi fiindcă aţi vorbit de spirit de corp, eu nu 
aş face generalului Marcovici acuzaţia că din spirit de corp ar spune un 
neadevăr sau ar acoperi o crimă - am pus un magistrat, unul dintre cei mai 
înalţi magistraţi din Basarabia. S-au dus, au făcut raportul. 

Aici în Cameră s-a pus chestiunea şi s-a cerut să se comunice actele 
privitoare la incidentul de la Soroca. Ce am răspuns eu? Căutaţi în „Monitorul 
Oficial". Nu avem nimic de ascuns. De la Ministerul de Interne să vi se dea 
toate actele spre a vedea ce s-a întâmplat. 
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Acwn, nu s-au dezvoltat nici până azi interpelările anunţate. 
D. M Landau: Nu ni s-a dat cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Va veni ziua când aceste interpelări se vor 

dezvolta. Va vorbi şi o parte, va vorbi şi cealaltă parte. Vedeţi, eu aici, pe 
această bancă, mijloacele mele sunt aşa de puţine, chiar în ce priveşte 

guvernarea ţării. Fiindcă aşa este Constituţia noastră, aşa este regimul în care 
m-am găsit prins. Un om care poate guverna, nu are voie să guverneze. Aşa 
au găsit cu cale oamenii de la 1789. Trăim într-un astfel de regim deseori 
încât, în loc să fim factori activi, trebuie să acoperim cu puţinul prestigiu pe 
care-l avem o imposibilitate de lucru care stă în însuşi aşezământul ţării. Prin 
urmare, eu nu pot să guvernez nici la ministerul meu, iar Parlamentul este 
liber să facă ce voieşte. Cu atât mai mult cu cât noi nu avem o majoritate de 
partid căreia să-i putem impune ... 

D. dr. N. Lupu: Are şi Parlamentul un regulament. 
D. profesor N. Iorga: Cu ce drept aş cere eu majorităţii să aibă cutare 

sau cutare atitudine? Mă rog, se vor dezvolta aceste interpelări. 
S-a cerut o comisiune de anchetă a Camerei, s-a consultat regulamentul 

Camerei, s-a trimes în secţiuni. Nu aveţi decât să o scoateţi de acolo, nu aveţi 
decât, după dezvoltarea interpelărilor, să faceţi o propunere. Propunerea 
aceasta va fi pusă la vot. Dacă propunerea aceasta va fi votată, vă întreb: ce 
pierd eu că se mai face încă odată o anchetă? Întrucât sunt eu angaja? 

În ce priveşte lucrurile care nu se pot răsturna, sunt acele două pe care 
le-am afirmat într-o şedinţă a acestei Camere, când am spus că a trece o apă 
cum este Nistrul, în împrejurări cum sunt acestea de acum, înseamnă să se 
rişte ceva; şi în ce priveşte pe grăniceri, grănicerii au dreptul de a soma iar, 
dacă nu se opreşte cineva, au dreptul de a trage. Dacă, în afară de aceste două 
lucruri incontestabile, mai este ceva, mă rog, dacă se descoperă aşa ceva, care 
este omul din România care să aibă acest trist curaj de a acoperi un lucru care 
ar fi dezonorant pentru ţară? 

Nu văd în răspunsul meu care este lucrul care ar fi putut să nu vă 
satisfacă. Care este acţiunea mea pe care s-o fi făcut greşit? Nu văd. 

Dar dacă aveţi încă o întrebare să-mi puneţi, vă rog să mi-o puneţi cu 
toată sinceritatea; şi cu toată probitatea vă voi răspunde (Aplauze prelungite 
pe băncile majorităţii). 

D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: D. dr. Lupu are cuvântul (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Pe mine m-au aplaudat. 
D. dr. N. Lupu:Credeam că pe mine! 
D. profesor N. Iorga: Cunoaşteţi câtă afecţiune au d-nealor pentru mine 

când n-am dreptate; dar când am dreptate? 
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Şedinţa din 15 februarie 1932 

Polemică cu Ion Răducanu despre exportul românesc de porumb 
în Cehoslovacia 

Vezi şi supra 

Dar nu am zis-o. Va rog, cine a fost aci, ştie. 
D. l Răducanu: Daţi-mi voie să citesc. 
D. profesor N Iorga: Eu am spus numai câteva cuvinte. Nu vă supăraţi. 

D-voastră îmi căutaţi pricină. Eu nu am făcut altceva, de două ori, decât să 
citesc răspunsul legaţiei cehoslovace. Dar, dacă voiţi să mă persecutaţi, puteţi 
să mă persecutaţi. Suntem prieteni şi persecuţiile prietenilor nu contează. 
Continuaţi să mă persecutaţi. 

D. I. Răducanu: Eu cred, d-le preşedinte al Consiliului, că dacă cineva 
vorbeşte de la această tribună nu poate să fie stăpânit de mania persecuţiei. 

D. profesor N Iorga: N-am spus manie, am spus plăcere. 
D. I. Răducanu: Este o plăcere care poate să devină o manie. 
D. profesor N Iorga: Nu, ferească Dumnezeu. 
D. I. Răducanu: Am foarte multă stimă faţă de d-voastră dar, dacă vin 

aci să fac unele rectificări care sunt obiective şi care cred că sunt în interesul 
chestiunii, vă rog să-mi permiteţi ca să explic ... 

D. profesor N Iorga: Faceţi-o, mă rog. 
D. l Răducanu: D-voastră veţi binevoi la urmă să faceţi observaţiile pe 

care veţi crede de cuviinţă. 
În primul rând, eu nu am pus chestiunea importului de porumb în 

Cehoslovacia. Eu am dat acest caz ca un exemplu, ilustrând una din măsurile 
multe de politică comercială, care tind la restricţiunile de import ce ne 
interesează pe noi. Stenograma este de faţă: nu am afirmat că este vorba de 
interzicerea importului de porumb din România. 

Iar d. preşedinte al Consiliului, în şedinţa de alaltăieri, spunea: „Faţă de 
zvonurile de acum câteva zile, că s-ar fi interzis intrarea porumbului 
românesc în Cehoslovacia ... 

D. profesor N Iorga: Comunicaţia d-tale era un zvon? 
D. l Răducanu: Nu, d-voastră vorbeaţi de un zvon. 
D. profesor N Iorga: Da, dar comunicaţia d-tale nu este un zvon. 
D. l Răducanu: Atunci cui aţi răspuns? 
D. profesor N Iorga: Opiniei exprimate prin ziare. 
D. l Răducanu: Atunci nu mi-aţi răspuns mie? 
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D. profesor N. Iorga: Eu, când vorbeşte d. Răducanu, spun: „D. 
Răducanu" şi nu prind de numele său, onorabil şi onorat de toată lumea, 
expresia scăzătoare de „zvon". D-ta nu eşti un fabricant de zvonuri, ci un 
amic al meu, care îmi face plăcere în fiecare zi repetând o întrebare cu privire 
la o chestiune pe care o cunoaşte tot aşa de bine ca şi mine, că este aşa şi ştie 
foarte bine că nu-i pot da nici un răspuns decât cel pe care l-am dat. 

Răspunde la o Întrebare pusă de Al. Otetelişanu 1 

Nu am trimis, domnul meu, nici un comisar. Pentru o astfel de proză eu 
nu trimit nici odată un agent al forţei publice. 

D. Al. Otetelişanu: Atunci, dacă nu aţi trimis d-voastră - şi când spuneţi 
aceasta în calitate de preşedinte al Consiliului însemnează că vorbiţi în 
numele întregului guvern ... 

D. profesor N. Iorga: Sigur că da. 
D. Al. Otetelişanu: „.însemnează că nu l-a trimis nici Ministerul de 

Interne. Urmează că acest comisar s-a prezentat din iniţiativa prefecturii 
Poliţiei Capitalei, şi atunci eu întreb guvernul cum poate să îngăduie ca o 
autoritate subalternă să ia iniţiativa exercitării cenzurei? 

D. profesor N. Iorga: Întâi trebuie să cercetez să văd dacă a venit de 
acolo. Şi al doilea, eu nu aş fi prea sever cu acest agent de poliţie care, s-ar 
putea întâmpla, să fi citit un anumit articol din gazetă şi să fi crezut că 
articolul acesta îl îndreptăţeşte. Dar nu l-am trimis eu. Dacă vine la mine, îi 
spun să răspundă printr-o carte de vizită cu complimente şi cu scuze. 
(Ilaritate). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: O fi citit întreruperea d-voastră de sâmbătă! 
D. Al. Otetelişanu: Răspunsul d-voastră nu mă poate mulţumi. 
D. profesor N. Iorga: De unde ştiţi că am vrut aceasta? (Ilaritate). 
D. Al. Otetelişanu: Şi el este în legătură cu atitudinea obişnuită a 

guvernului actual. Guvernul actual crede că peste legile ţării şi peste 
Constituţia ţării se pot călca în picioare toate libertăţile individuale. 

D. profesor N. Iorga: Dictatură! 
D. Al. Otetelişanu: Şi atunci, d-le prim-ministru, aveţi datoria să 

cercetaţi dacă acest comisar a venit din iniţiativa sa personală, sau a venit din 
iniţiativa prefectului de Poliţie, ori a Ministerului de Interne. Pentru că acest 
comisar a spus următoarele: „este mai bine să-mi daţi mie articolul să-l văd, 
ca să nu aveţi oarecare neplăceri". Prin urmare, însoţea dorinţa lui cu o 
ameninţare şi cred că, dacă venea ca un particular nu putea să ameninţe, cel 
mult putea să ceară să vadă articolul. Aşa încât, datoria guvernului este să 

381 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

facă o anchetă şi să stabilească dacă acel comisar a venit din proprie iniţiativă 
sau trimis de un organ subaltern al Ministerului de Interne, sau de însuşi 
ministrul de Interne. Dacă a fost trimis de un organ subaltern, trebuie să se ia 
măsuri severe ca organele subalterne să nu-şi permită de azi înainte să 
exercite controale pe care nu sunt în drept să le exercite. Dacă acest comisar 
subaltern a fost trimis de Ministerul de Interne, atunci trebuie, fără să vrea d. 
prim ministru, să ia răspunderea actului făcut de colegul d-sale. 

D. profesor N. Iorga: V-am asigurat că a fost în discuţiune nu 
prevenirea unui articol, ci articolul de care s-a ocupat Camera acum două zile. 
Intr-adevăr, a venit la mine procurorul şi m-a întrebat pe care din cele două 
alternative o prefer, pe cea dintâi sau pe cea a doua? Cea de a doua era 
urmărirea judecătorească. I-am răspuns că eu personal prefer cea dintâi 
alternativă. Din această cauză nu s-a făcut nici o urmărire. 

Prin urmare, vedeţi care este atitudinea noastră. Dar fiindcă d-voastră 
sunteţi aşa de sensibili în ceea ce priveşte intervenţiile acestea ale Poliţiei faţă 
de un ziar, daţi-mi voie să vă amintesc un lucru. 

Regele Ferdinand era aproape în agonie. S-a prezentat la mine atunci 
ministrul palatului, d. Hiotu, şi mi-a spus: „Maiestatea Sa Regele vă întreabă 
dacă aţi consimţi să faceţi parte dintr-un Minister de concentrare". Şeful d
voastră era preşedinte al Consiliului de Miniştri. 

Atunci am răspuns:„Maiestăţii Sale, în starea de sănătate de acum, nu i 
se poate refuză nimic „Primesc". 

A doua zi, pentru ca lumea să fie pregătită, am scris un articol în care 
spuneam: „împrejurările pot să ducă acolo încât să se alcătuiască", sub 
preşedinţia actualului preşedinte al Consiliului, a d-lui general Averescu, „un 
minister de coaliţie". Am pregătit opinia publică. Pentru această cauză, în 
aceeaşi zi gazeta mea a fost confiscată. 

D. Al. Otetelişanu: Aceasta este altceva! 
D. profesor N. Iorga: A! Ba nu este! Când este pe pielea mea este una 

şi când este pielea dumitale este alta! (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. Al. Otetelişanu: Explicaţiunea dată de d. prim-ministru mă satisface 

în partea în care d-sa spune că era dispus atunci să colaboreze la formarea 
unui guvern cu şeful partidului meu. Îmi aduc aminte că într-adevăr actualul 
prim-ministru a avut vederi foarte frumoase asupra guvernării noastre trecute 
şi înţelegea să le realizeze şi d-sa, guvernând împreună cu noi (Ilaritate pe 
băncile majorităţii). 

Vreţi să vă citesc cuvintele spuse de actualul prim-ministru referitoare 
la guvernarea noastră din 1926 - 1927? Vi le voi aduce mâine. 

Voci de pe băncile majorităţii: Le ştim! (Ilaritate). 
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D. profesor N Iorga: Iată de ce râd dumnealor: cred că este reciproca. 
Dar nu este cazul (Ilaritate). 

D. Al. Otetelişanu: Despre aceasta să întrebăm pe d. mareşal Averescu. 
D. profesor N Iorga: Eu nu I-oi întrebe cât oi trăi (Ilaritate). 
D. Al. Otetelişanu: Dar d-voastră aţi spus că ziarul d-voastră a fost 

confiscat. Sunt două noţiuni diferite, d-le prim-ministru. 
D. profesor N Iorga: Preferaţi confiscarea? 

D. Al. Otetelişanu: A exercita cenzura este una şi a confisca este alta 
(Întreruperi pe băncile majorităţii). 

Ascultaţi, vă rog, şi veţi fi de părere cu mine. Cenzura nu se poate 
exercita de cât numai atunci când se instituie cenzura deşi, în principiu, 
Constituţia noastră împiedică cenzura. Însă după ce o publicaţie iese de la 
tipar, guvernul are întreaga libertate să cerceteze dacă acea publicaţie este sau 
nu în interesul siguranţei Statului. 

D. profesor N Iorga: Este în Constituţie confiscarea? Este sau nu? 
Dacă spuneţi că deşi nu este în Constituţie, avem dreptul de a confisca, vă 
mulţumim de sfat şi la cea dintâi ocazie vom confisca (Ilaritate, aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: Nu puteţi confisca când vreţi şi cum vreţi. 
D. profesor N Iorga: Adică cum? Atunci, când eşti în discuţie d-ta, să 

cer permisiunea d-tale ca să te confisc? (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. Al. Otetelişanu: Când se publică o lucrare pornografică, ai dreptul de 

a confisca. 
D. profesor N Iorga: Ireverenţa este cea mai mare pornografie 

(Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. Al. Otetelişanu: Suntem de acord, d-le prim-ministru, însă nu a fost 

nici un fel de ireverenţă la adresa nimănui şi, încă odată repet, în special la 
adresa Suveranului nostru. 

O-lor deputaţi, închei această comunicare cu privire la cele petrecute azi 
dimineaţă, cu rugămintea ca guvernul să ia măsuri şi să stabilească pe baza 
cărui drept sau cărui text de lege, acel comisar a putut să vie la redacţia unei 
gazete? 

Dacă nu va face acest lucru, atunci înseamnă că guvernul vrea să 
păşească şi pe această cale la o guvernare dictatorială (ilaritate pe băncile 
majorităţii), însă nu la o dictatură făţişă, ci la o dictatură ascunsă şi laşe, pe 
care noi o vom respinge cu toate mijloacele pe care le vom avea la dispoziţie. 

D. dr. P. T Tapa, vice-preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 
cuvântul. 
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D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, d. Otetelişanu s-a ofuscat când 
termenul pe care l-am întrebuinţat faţă de o eventualitate de acţiune a 
guvernului a fost aplicat d-sale. Eu trebuie să găsesc că a vorbit de laşitatea 
unui guvern şi a o prezenta cum ar fi un lucru care s-ar putea întâmpla mâine, 
este mai grav decât atunci când în conflictul dintre două părţi ale Camerei se 
întrebuinţează acest termen pentru o simplă persoană. 

Veţi recunoaşte că fiecare dintre noi are obrazul subţire. Eu cred că 
obrazul fiecăruia dintre adversarii noştri e atât de subţire că nu trebuie să-i 
jignim. Dar să spui că guvernul întreg al ţării ar putea să fie capabil de o 
acţiune laşe, aceasta înţelegeţi bine, pentru un obraz ca al guvernului pe care 
îl reprezint, este ceva mai grav. 

Dar, în sfârşit, d-voastră puteţi întrebuinţa termenii pe care îi vroiţi. Eu 
am un singur răspuns: orice nu merit, nu mă atinge, se întoarce înapoi 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

1. La redacţia foii Îndreptarea se prezentase un comisar de Poliţie ca să vadă un 
editorial scris de mareşalul Averescu; voia să ştie dacă fusese trimis de guvern. 

La o comunicare făcută de Haralamb Vasiliu 1 

D-le preşedinte, onorată Adunare, văd că şi în această chestiune, şi la 
această întrebare a d-lui doctor şi deputat, trebuie să-i răspundem în aşa fel 
încât să fie mulţumit şi chiar mai mult decât aşteaptă. Iată de ce: Am găsit o 
întrea~ă chinezerie în ceea ce priveşte învăţământul primar. 

lnvăţătorii, odată numiţi, sunt consideraţi ca provizorii. După aceea vin 
examenele de definitivat. 

După aceea sunt alte examene, în urma cărora ajunge cineva învăţător 
de clasa a doua sau de clasa întâi.Pe ce se sprijină toate aceste cercetări şi 
înaintări? 

Pe ce? Sau pe un raport al revizorului sau al subrevizorului, care până la 
venirea mea în minister era o persoană politică, prin urmare se uita mai ales la 
culoarea politică a ochilor învăţătorilor; sau pe un examen în care pentru 
răspunsuri de l O minute se pecetluia soarta întreagă a unui om. Omul se putea 
întâmpla să fie în momentul acela bolnav, să fie indispus. Ei bine, răspunsul 
pe care îl dădea în l O minute valora mai mult decât toată munca pe care o 
făcuse el în satul lui, decât tot ceea ce putuse creia acolo! 
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Şi tocmai de aceea este un proiect de lege, care va fi adus înaintea 
d-voastră, în care se văd gradaţii de merit, sprijinite pe întreaga operă 
îndeplinită de învăţător în satul său, iar înaintările acestea chinezeşti, 
sprijinite pe rapoarte interesate sau pe examene care nu pot avea nici o 
valoare, fiindcă sunt însăşi negarea celei mai elementare psihologii umane, să 
cadă, pentru ca răsplătiri într-adevăr întemeiate să se pună în locul hazardului 
şi al persecuţiilor politice. 

Iar în ce priveşte pe acei căzuţi de trei ori, o singură dată mi s-a 
prezentat o listă a acestor nenorociţi. Vă spun că a trebuit presiunea tuturor 
reprezentanţilor legii şi regulamentelor, pentru ca să pun iscălitura mea 
dedesubt. Fiindcă este un lucru neuman să ţii un om ani întregi de zile, să-l 
împiedici de a avea orice altă carieră, pentru ca, după ce l-ai chemat de trei ori 
la examenul de definitivat şi n-a putut să răspundă la întrebări căzute din cer, 
să-l zvârli pe stradă ca pe o zdreanţă umană, incapabil de a-şi găsi o 
ocupaţiune! Este drept că unii n-ar putea să funcţioneze ca învăţători. Dar în 
învăţământ sunt atâtea locuri care s-ar putea da: scriitori la revizorat, etc. 

În orice caz, bătaia aceasta de joc de sufletul oamenilor, de viaţa 
omenească, au putut s-o facă oameni care trăiau pentru a fabrica regulamente 
pe pielea omului (Aplauze pe băncile majorităţii). Dar eu, care preţuiesc mai 
mult sfânta piele omenească, decât toată hârtia mâzgălită a regulamentelor 
pedante făcute de birocraţi, nu voi mai iscăli nici o singură aruncare în stradă 
a nici unui învăţător, fiindcă n-a avut noroc de trei ori înaintea unui 
examinator care poate fi de trei ori mai prost decât cel care dă examen 
(Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. dr. Haralamb Vasiliu: D-le preşedinte, eu mulţumesc cu recunoştinţă 
d-lui prim-ministru că mi-a făcut mare cinste să-mi răspundă. Dar să-mi dea 
voie să nu pot fi mulţumit şi în fapt, pentru că nu ne-a precizat d. prim
ministru ce s-a făcut în această direcţie. 

D. profesor N. Iorga: : Dă-mi d-ta pentru fiecare din acei care au fost 
scoşi din învăţământ un fel de curriculum vitae, un fel de arătare a rosturilor 
lui şi în măsura în care voi cunoaşte de câţi ani este în învăţământ, ce a făcut 
în satul său, voi căuta să revin şi să dau oamenilor acestora un mijloc de trai 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. dr. Haralamb Vasiliu: D-le prim-ministru, întâmplător aveţi de a 
face cu un caz nu numai cum cereţi d-voastră, dar mult mai grav. Este un biet 
învăţător care n-a căzut de trei ori la examen, a căzut numai de două ori. 
D-voastră mi-aţi aprobat să mai dea un examen şi subalternii d-voastră, d. 
Ghiţescu, refuză. 

D. profesor N. Iorga: Vor trebui să facă aşa cum am zis eu. 
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NOTE 

I. H, V semnalase situaţia unui grup de învăţători care căzuseră de trei ori la 
examenul de definitivat în anul precedent şi acum nu mai fuseseră încadraţi în 
învăţământ. 

Dispută cu I. Răducanu despre ţinuta Adunării 

Acesta spusese: 

Şi încă odată spun, banca ministerială nu ştie să-şi păstreze nervii. D
voastră întrerupeţi totdeauna ... 

D. profesor N. Iorga: Mulţumim! Mulţumim, sunteţi foarte amabil. 
D. I Răducanu: ... şi expresia cea mai frumoasă este d. Vâlcovici. Eu 

am întrebat frumos ce a vrut să spună d. Otetelişanu şi d-voastră numaidecât 
întrerupeţi. 

D. profesor N. Iorga: Ce păcat că ne întâlnim astfel în Cameră, oameni 
care lucrăm în acelaşi loc! S-ar putea ca de pe urma acestei atitudini să nu 
lucrăm nici în acel loc. 

D. I. Răducanu: Regretul va fi de partea mea, însă nu pot să vă 

împiedic. 
D. profesor N. Iorga: Când funcţionam ca rector al Universităţii, mă 

feream totdeauna să jignesc pe orice profesor în Cameră. D-voastră, care 
sunteţi rector al Academiei de comerţ, pe care o onorez puţintel cu lecţiile 
mele, aţi putea să aveţi cuvinte mai puţin jignitoare pentru cineva care este 
colegul d-voastră. 

Şedinţa din 17 februarie 1932 

Despre conversiune1 

D-le preşedinte, onorată Cameră, orice încercare de a mă face pe mine 
să spun ce nu vreau eu este zadarnică. Mă rog, conversiunea noi am găsit-o în 
spiritul public. Nu noi am aruncat întâi această idee (întreruperi pe băncile 
partidelor de opoziţie). Da, da, nu noi (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Conversiunea a ajuns în spiritul public o necesitate (Aprobări). Se discută 
condiţiunile înaintea reprezentaţilor tuturor partidelor. Mai multe metode sunt 
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avute în vedere. Natural, vor fi discuţiuni foarte largi. În discuţiunile acestea 
fiecare va putea să-şi arate punctul de vedere. Pe mine personal nu mă sperie 
nici o metodă, dacă se ajunge prin metoda aceasta la scopul urmărit. Tradiţia 
nu înseamnă un lucru încremenit, ci înseamnă la ceea ce a transmis trecutul să 
adăogi în fiecare moment prin experienţa prezentului (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Iar în ceea ce priveşte ziarul, credeţi d-voastre că eu n-am alta treabă, 
decât să dau informaţii la „Neamul Românesc"? 

Acesta este răspunsul meu. Cine îl primeşte cu aceeaşi sinceritate cu 
care a fost rostit, bine! Cine nu-l primeşte„. 

Voci de pe băncile partidelor de opoziţie: Dar ce e cu impozitul pe 
capital? 

D. profesor N. Iorga: Cine nu-1 primeşte cu aceiaşi sinceritate cu care a 
fost rostit, n-am ce-i face! (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. G. Ghiţescu: D-le preşedinte, d. prim-ministru a avut bunătatea 
să răspundă imediat la întrebarea mea. Îi mulţumesc cu profundă recunoştinţă, 
dar am rămas tot nedumeriţi, fiindcă noi n-am aflat încă dacă părerea 
guvernului este că se poate admite, în sistemul nostru de impozite, şi 

impozitul pe capital. 
D. profesor N. Iorga: Vă voi răspunde imediat:Avem un sistem de 

impozite aşa de anormal şi de rău, încât orice i-ai adogi şi orice i-ai scoate, tot 
aceea este! (Aplauze pe băncile majorităţii, întreruperi pe băncile partidelor 
de opoziţie, zgomot). 

NOTE 

I. Deputatul G.G. Ghiţescu, referitor la legea asanării datoriilor agricole, spusese 
că guvernul a promis ca jumătate din impozitul pe capital să meargă la plata 
creanţelor şi jumătate unde? Cum era posibul ca ministrul Finanţelor, C. 
Argetoianu să vorbească de asanarea datoriilor iar Neamul românesc, foaia 
primului ministru, să „înfiereze" măsura? 

Despre tripouri 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, fiindcă interpelarea mi se adresează 
şi mie, eu trebuie să spun că nu este vorba numai de ovreii indigeni sau 
străini, ci este vorba de anumite asociaţiuni de oameni onorabili care deschid 
cluburi cu firmă politică pentru astfel de distracţiuni ruinătoare şi imorale 
(Aplauze unanime). 
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Am aici un denunţ cu privire la trei cluburi, car se găsesc pe una din 
străzile cele mai frecventate din Bucureşti. Am aici însuşi raportul prefecturii 
de Poliţie ... 

D. I I Mirescu: Hotelul „Britania"? 
D. profesor N Iorga: ... care spune: „Aceste cluburi, pe lângă menirea 

lor de a da posibilitatea membrilor să se adune în chestiuni cari interesează 
partidul, mai au câte o secţiune de jocuri de noroc, unde membrii se pot distra 
între ei". (Întreruperi). 

Vă rog să ascultaţi până la sfârşit, că este interesant. Eu nu am avut nici 
o înţelegere cu d. Gheorghe Cuza, dar am în buzunarele mele multe reţe}e 
pentru tot felul de boli, în momentul când se semnalează (Ilaritate). „ln 
realitate membrii aproape că nu joacă de loc, dar în schimb clubul este pus la 
îndemâna oricui vrea, cu o singură restricţie: să fie trecut în registrul aflat la 
intrarea localului. 

Jocurile ce se practică sunt chemin de fer, bacara şi braziliana, şi sunt 
încredinţate unor specialişti, cunoscuţi de Poliţie şi de cabinetele de instrucţie, 
pe unde au trecut în destule rânduri. Astfel, la clubul A., jocurile sunt 
concesionate lui Anton Rafailă, la clubul B ... 

O voce: Spuneţi-ne numele! 
D. profesor N Iorga: ... jocurile sunt concesionate lui Eskenasy. 
D. Em. Dan: Care sunt acele cluburi? Aţi spus că sunt politice. 
D. profesor N Iorga: Lăsaţi-mă pe mine să spun, ce pot spune. Dar de 

aici vor ieşi măsuri publice, şi atunci veţi vedea d-voastră (Aplauze unanime). 
În orice caz, sunt concesionate lui Eskenasy, Ritter, Filier, Popescu şi Puiu, 
iar clubul organizat C, este concesionat unui particular, care se cheamă 
„Hiena". 

Şi veţi vedea care sunt vizitatorii nelipsiţi ai acestor cluburi. Citez 
câteva nume cu poreclele lor: X, zis Cerşetorul, Custudis; Fiter, Solomon, 
Mihalovici, zis Mielu, şi aşa mai departe. 

Iar, vă rog, lista este cam lungă, nu vreau să vă obosesc, sunt vre-o 20 
de nume. 

,,În afară de aceasta, cluburile sunt frecventate şi de femei din diferite 
categorii sociale" - nu voi citi nume. ,,În afară de aceşti obişnuiţi, mai sunt aşa 
zişii jucători flotanţi, care sunt atraşi de mirajul câştigurilor, în special cei din 
provincie, care sunt simţiţi cu bani". 

Atunci această bandă de obişnuiţi se năpustesc asupra acestor căzuţi în 
cursă, şi bine înţeles, pentru ca câştigul să fie mai sigur, intră în funcţiune aşa 
zisele „pachete otrăvite", care sunt preparate de specialişti, astfel că în câteva 
lovituri, banii sunt pierduţi şi prada se împarte între toţi, după rolul ce l-au 
avut". 
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Veţi afla detalii, atunci când acţiunea pe care trebuie să o desfăşoare 
prefectul Poliţiei - din moment ce am primit înştiinţarea aceasta, venită de la 
„serviciul poliţiei sociale al prefecturii de Poliţie a Capitalei", cu data de la 13 
fevruarie 1932, când se va declanşa acesta acţiune, veţi şti şi d-voastră unde 
se petrec aceste lucruri, afară numai dacă în termen de o săptămână, toate 
bandele vor dispărea, şi unde se face politică, să se facă numai politică 
(Aplauze unanim prelungite). 

D. l l Mirescu: Eu nu am încredere în poliţia de moravuri. 
D. profesor N. Iorga: Nu ai rost, că nu spun nimic. 
D. dr. P. T. Topa, vice-preşedinte: D. deputat Mirescu are cuvântul. 
D. l l Mirescu: D-voastră aţi vorbit că aţi primit un denunţ de la poliţia 

socială, adică de la poliţia de moravuri. Permiteţi-mi, vă rog, să vă spun că eu 
nu am încrede în această poliţie de moravuri. 

O-lor, am un document care priveşte onorabilitatea serviciului de poliţie 
socială, să-mi dea voie d. prim-ministru, pentru că îi va folosi, să-1 citesc ca 
să vedeţi cine sunt cei cari conduc serviciul de poliţie socială. 

D. profesor N. Iorga: Numai, îmi dai voie, eu nu am să apăr pe nimeni. 
Dar când va veni sergentul de stradă şi îmi va aduce un pungaş, eu n-am să 
încep a întreba dacă sergentul practică virtuţile cardinale (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Despre schimbarea destinaţiei unor fonduri. 
Răspunde lui Gr. Trancu Iaşi 

Noi am făcut acest lucru cu pensiunile'? 
D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, aţi făcut un virament, d

voastră nu ştiţi ... 
D. profesor N. Iorga: Noi? Am început noi acest sistem, sau am găsit 

noi Casa pensiilor în halul în care se găseşte? 
O voce de pe băncile majorităţii: D-le Trancu-Iaşi, dumneata nici n-ai 

citit acest proiect de lege. (Întreruperi, zgomot). 
D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, d-voastră nu ştiţi, astă vară 

aţi virat suma de I. 700.000.000 ... 
D. D. l Perianu: Era numai pe hârtie ... 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Operaţiunea a fost votată de Camera aceasta. 
D. D. l Perianu: Şi este o minciună, care se continuă şi acum. AI trebui 

să se isprăvească cu această minciună! 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Recunosc că poate d-voastră aveţi dreptate. Dar 

nu e mai puţin adevărat şi trebuie să recunoaşteţi că acest Parlament, în 
sesiunea din iunie, a votat un virament de 1.700.000.000 lei, de la Casa 
pensiilor la bugetul ordinar al Statului ... 
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D. D. l Perianu: S-a stabilit în drept, o situaţie de fapt. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Ai pus bile aici şi fiecare din d-voastre aţi pus 

una sau mai multe bile ... 
D. profesor N Iorga: A legaliza o acţiune, nu înseamnă a o face, nu 

înseamnă că este politica noastră. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: D-le prim-ministru, noi am votat în contra 

acestei legi, pe care d-voastre aţi votat-o aici ... 
D. profesor N Iorga: Puteţi vota oricum, dar nu ne atribuiţi nouă o 

politică care nu este a noastră. Au trebuit să fie făcute forme pentru o acţiune 
care era săvârşită, dar care nu pleacă din concepţia noastră. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, de ce n-aţi spus d-voastră 
aici că trageţi la răspundere. 

D. profesor N Iorga: Fiindcă nu suntem oameni perfecţi, fiindcă 

tindem către o perfecţiune pe care o au alţii, dar recunoaştem imperfecţiunile 
noastre (Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, daţi-mi voie să vă spun că 
departe de a fi perfecţi, sunteţi departe chiar de a fi măcar la înălţimea 
aşteptărilor pe care ţara le-a pus în d-voastră. 

D. profesor N Iorga: Certificatele au valoarea cui le dă (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, acest certificat vi-l dă ţara 
întreagă. 

D. profesor N Iorga: Reprezentată prin d-voastră, icoana naţiei 

româneşti (Mare ilaritate pe băncile majorităţii, aplauze prelungite). 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Da, reprezentată prin mine. La tribuna aceasta eu 

reprezint suferinţele şi dorinţele unei ţări întregi. D-voastră râdeţi, vă distraţi 
şi glumiţi şi credeţi că printr-un cuvânt aplaudat de domnii aceştia ... 
(Întreruperi pe băncile majorităţii, zgomot). 

D. profesor N Iorga: „Domnii aceştia", sunt membrii Adunării, ca şi 
d-ta. Nu „domnii aceştia" şi „domnul acesta"! 

NOTE 

1. Gr.T.I. acuzase guvernul că se împrumută haotic în toate părţile: luase de la 
CEC, pe doi ani, 26 de milioane pentru „o instituţie aleatorie" (instituţie 

industrială). Cu pensiile făcuse acelaşi lucru: „aţi luat banii pensionarilor". 
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Şedinţa din 18 februarie 1932 

Din nou despre preţul zahărului 

O-lor deputaţi, îndemnul d-lui Xeni către d. ministru al Industriei, d-
nealui poate să-1 primească sau nu, dar pot să răspund şi eu în locul d-sale. 

O voce de pe băncile majorităţii: Liberalii nu s-au pronunţat. 
D. profesor N. Iorga: Se vor pronunţă prin votul d-nealor (Întreruperi). 
O-lor, eu înţeleg dorinţa d-voastre, nu este între noi nimeni care să nu 

dorească a iefteni un articol de prima necesitate şi nu este nimeni între noi 
care să aprobe evidenta speculă care s-a făcut cu zahărul. 

Pe de altă parte, s-a dovedit de la tribună, cum eu ştiam dinainte, că noi 
nu avem nici un fel de angajament în ce priveşte zahărul, aşa încât nu ni se 
poate intenta nici o acţiune de despăgubire. Datoria mea este însă să vă 
semnalez, fără a exprima o altă opinie decât aceia pe care o las să se 
întrevadă, că sunt şi argumente de partea cealaltă, pe care le veţi ascultă cu 
linişte şi d-voastre veţi ţinea seamă şi de o dorinţă, care este a tuturor, şi de 
aceste argumente, în momentul când veţi vota. 

D-voastre aveţi toată răspunderea votului d-voastră şi nu ne trece prin 
minte, mai ales în astfel de momente, să apărem înaintea ţării ca aceia care 
refuză, în marea sărăcie de astăzi, mijlocul de a creşte copii mai zdraveni şi 
de a uşura condiţiile de viaţă ale claselor muncitoare. (Aplauze prelungite). 
Este, fără îndoială, un capital străin angajat aci în ţară. Dacă de acum înainte 
capitalul străin va veni cu mai multă greutate în ţară, fără îndoială că nu va fi 
împiedicat într-atât de votul d-voastre, cât va fi împiedicat de altceva :de 
nestabilitatea, de absoluta nestabilitate a condiţiilor de aci din ţară. Noi avem 
nevoie de capital străin. 

Ne vom gândi la greutăţile acestea între votul d-voastre, dacă va fi 
favorabil propunerii şi aducerea la Senat. Vedeţi, noi avem încă o instanţă, 
prin urmare, chiar dacă ar fi puţină grabă în votul d-voastre, încă este mijlocul 
de a corecta ceia ce ar fi greşit în acest vot. 

O voce de pe băncile Partidului Naţional Liberal de sub preşedinţia 
d-lui l G. Duca: „A bon entendur, salut" ... 

D. profesor N. Iorga: Desigur că da, de aceea avem două Camere. Se 
mai poate aduce înainte încă faptul că ar ieşi devize într-un moment când 
toate ţările caută să restrângă orice ieşire a devizelor. 

D. dr. N. Lupu: Sunt mai multe astăzi. Toate câştigurile fabricilor de 
zahăr, d-le prim-ministru, trec peste graniţă (Întreruperi). D-nii care vă 
informează, vă informează greşit. 
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D. profesor N Iorga: D-le doctor Lupu, îmi sunteţi aşa de simpatic aşa 
cum discutaţi d-voastră, încât chiar năvălirea aceasta de argumente nu mă 
clinteşte din hotărârea mea, de a expune, cum este datoria băncii ministeriale, 
şi o latură şi altă latură. 

Ştiu foarte bine că se vor aduce iarăşi plângeri din partea ţăranilor care 
cultivă sfeclă; dar ştiu iarăşi că această cultivare a sfeclei se face în condiţii 
barbare care sărăcesc pământul. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D-lor, vedeţi, este o chestie foarte complexă; ea este de o aşa de mare 
complexitate, încât guvernul nu ia o atitudine, tocmai fiindcă este una din 
întrebările care se pun cunoştinţelor şi conştiinţei fiecăruia dintre d-voastre. 

Guvernul nu are de spus mai mult decât atât. Acesta v-a spus: întâi ce 
simte împreună cu d-voastre; v-a spus pe urmă ce ştie şi era dator să o spună 
şi aceasta. 

Nu pot încheia altfel decât dorind ca d-voastre să daţi satisfacţie 
nevoilor populaţiei româneşti, îară ca pentru aceasta să se atingă nici un 
interes legitim (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii, 
strigăte de „ bravo''). 

D. Traian Ţino, vice-preşedinte: D. dr. Lupu are cuvântul. 
D. dr .. N Lupu: D-le prim-ministru, cu toată obiectivitatea cerută acestei 

discuţiuni, voi căuta să arăt în patru, cinci cuvinte, că argumentele care vi s
au dat. .. 

D. profesor N Iorga: Nu mi s-au dat; le ştiam de cel puţin 20 de ani. 
D. dr. N Lupu: Atunci erau fundate, acuma nu mai sunt. 
D. profesor N Iorga: Nu luaţi ce vă spun drept o pledoarie. Într-o 

Cameră care se găseşte puţin încălzită, trebuie să fie cineva care să înfăţişeze 
chestiunea pe toate laturile. Mi-am făcut datoria, prezentând-o, aşa cum aţi 
văzut 1 • 

NOTE 

I. Îl dojeneşte pe Al. Otetelişanu: „Lămuriţi-mă care este sensul intervenţiei dvs. 
atât de pasionate. Eu vă asigur de un lucru şi vă spun din experienţă: dacă 
vorbeşte cineva încet, se aude, dar ieşirile acestea zgomotoase se aud ele pe 
dânsele. Nu se aude nimic. Aţi spus ceva de Senat..." Al.O. ceruse c a după 
votul de la Senat, „legea să nu rămână în cartoane". N.l.: „Eu am dreptul să 
judec de la locul unde mă găsesc, răspunderea mea faţă de orice propunere. Şi 
eu am vorbit de răspunderea pe care mi-o atribui. Iar în ceea ce priveşte 

continuele bănuieli cu care sunt asaltat, le las la judecata conştiinţei publice" 
(aplauze pe băncile majorităţii). 
La începutul şedinţei D.R. Ioaniţescu insistase asupra măsurilor ce trebuiau 
propuse de guvern. N.I.: „Veţi afla la sfârşit. Este un proiect din iniţiativă 

parlamentară. Noi am flkut un pas. S-a găsit că nu este îndestulător, o mare 
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parte a Camerei a fost de părere să se încerce altfel. Sunteţi liberi. La urmă voi 
vorbi şi voi arăta ceea ce îmi place, ceea ce mă nelinişteşte, dar aceasta nu este 
chestie de cabinet. Vă rog, nu vă speriaţi. Să nu credeţi că în orice chestiune şi 
în orice moment - sunteţi obişnuiţi cu un alt sistem - guvernul trebuie să vină 
să bage pe gât Camerei ... " C. Xeni: „Este dator să-şi spună părerea". N.I.: „O 
voi spune, o veţi auzi, dar aceasta nu înseamnă că mă leg de căpăţâna de zahăr 
ieftină sau de căpăţâna de zahăr scumpă, de căpăţâna aceea care bate la porţi, 
cum a spus d. Ioaniţescu. Zahărul poate bate la porţi numai decă este căpăţână, 
dacă este tos, nu" (aplauze, ilaritate). 
Discuţia a continuat şi a doua zi, când I. Răducanu a vrut să interpeleze, după 
votarea legii, ca să comenteze spusele unuia şi altuia despre preţul zahărului. 
N.l.:"Dumneata eşti aşa de vehement! Ai speriat pe preşedinte. Eu era să mor 
la locul meu". 

Şedinţa din 19 februarie 1932 

Despre alegerile eparhiale 

D-le preşedinte şi onorată Adunare, veţi recunoaşte că starea de spirit în 
care răspund, după această bătălie pentru Domnul Nostru Isus Christos şi 

pentru Sfânta Biserică, este aceea pe care v-o puteţi închipui (Ilaritate). 
Acum câţiva ani, un om de bine, d. Lepădatu, s-a hotărât să dea bisericii 

un Parlament, care era necesar. L-am judecat cândva, într-o comunicaţie 
!acută aiurea, în străinătate, într-un cerc de oameni car se interesau de 
biserică, l-am judecat, zic, ca un fericit act revoluţionar şi în acelaşi timp şi 
potrivit cu cele mai bune tradiţii ale noastre. Fiindcă biserica noastră se 
deosebeşte de biserica grecească şi de biserica rusească, prin aceea că nu este 
o biserică episcopală, ci înainte de toate e o biserică de sate şi de preoţi. În 
jurul preotului a fost totdeauna toată societatea laică. Şi biserica noastră nu 
poate fi preracută şi înălţată decât printr-aceea că s-ar desface întru câtva de 
anumite formule îmbătrânite şi s-ar întoarce din nou în mijlocul naţiunii 

acesteia care a produs-o, ca o formaţie naţională, iar nu ca o variantă oarecare 
a bisericii răsăritene. 

Am crezut şi eu că alte moravuri vor fi, măcar acolo. Din nenorocire, la 
cele dintâi alegeri s-a amestecat blestematul spirit de partid cu toate 
interesele, cu toate pasiunile, cu toate mojiciile şi brutalităţile sale. S-au bătut 
în biserici; au stropit pereţii bisericilor cu sânge; s-au încuiat înăuntru în 
biserici şi s-au făcut de râs în alegeri care trebuiau să scoată la iveală oameni 
care se interesează de biserică şi care ţin la biserică, oricare ar fi caracterul 
lor! (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Rezultatul: când alegerile se fac în acest fel, adunările ieşite din astfel 
de alegeri n-au nici o valoare, din care cauză adunările eparhiale au trecut cu 
totul neobservate şi n-au avut nici o influenţă asupra bisericii. Eu însumi am 
mers totdeauna, dar ce am găsit acolo? 

Câţiva preoţi care veneau cu lucrări aranjate. Le citeau, un fel de 
rapoarte pe care nu le asculta nimeni; nici un fel de discuţiune, niciodată o 
chestiune nu s-a ridicat în mijlocul acestor adunări. Iar adunarea centrală, care 
se strânge foarte rar, nu ştia ea singură ce să facă, pentru că imediat ce nu este 
vorba de un interes personal sau de un interes de partid, nimic nu interesează 
pe acei care s-au ales în acest fel (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Am crezut că măcar de data aceasta va fi altfel. Am făcut tot ce mi-a 
fost prin putinţă. Am rugat pe prefecţi să nu candideze; văd că singuri doi 
prefecţi au făcut greşeala că au candidat, şi ei îşi vor da demisia înaintea 
adunării din care altfel ar fi să facă parte. 

D. dr. N. Lupu: Mai bine să rămână la adunarea eparhială şi să fie scoşi 
de la prefectură. 

D. profesor N. Iorga: Aceasta este o glumă. Rămâne să văd eu unde 
sunt mai potrivit sau dacă nu sunt potrivit nicăieri (Ilaritate, întreruperi). 

Daţi-mi voie, lungim degeaba discuţia. Am intervenit, în acelaşi timp, 
în calitatea mea de creştin, de istoric al bisericii româneşti, ca unul care m-am 
interesat totdeauna de lucrurile în legătură cu credinţa noastră, aşa de 
folositoare, dar nu ca încă o nadă pentru ambiţii şi ca încă o pradă pentru 
pasiunile care în chip aşa de nenorocit ne despărţesc pe orice chestiune. 

Nu se poate vorbi mai clar decât am vorbit eu. 
Mi s-au adus plângeri împotriva unui părinte episcop. I-am trimis o 

telegramă în care l-am poftit să nu se amestece. Mi-a trimis după aceea un 
lung raport în care declară, cu oarecare naivitate, că el se amestecă. Natural n
am nici un mijloc de a-1 împiedica. 

De aceea, am trecut raportul său la dosar, şi a făcut tot aşa cum a făcut 
altădată sau cum l-a învăţat cine 1-a învăţat şi atunci şi acum. Deplorabil! 
Rolul episcopilor, protopopilor, al preoţilor din jurul şefilor de eparhii nu este 
acela de a îndeplini detestabilul şi dezonorantul rol de agenţi electorali 
(Aplauze unanime). 

Foarte mulţi şi-au bătut joc de biserica lor, şi dacă ne batem noi mirenii 
joc de biserică este foarte rău, dar când acei care sunt chemaţi să o înfăţişeze 
îşi bat joc de dânsa, ce cuvânt poate califica această atitudine? (Aplauze). 

Rezultatul? L-am văzut! Pretutindeni au fost candidaturi de partid. Au 
fost şi carteluri de partid - şi amici de ai noştri au fost în aceste carteluri - iar 
rezultatul acestor carteluri este ca al multor carteluri: fiecare caută să tragă pe 
sfoară pe celălalt. A doua zi după încheierea cartelului, au răsărit alte 
candidaturi ca să fure voturile. 
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Am avut curiozitatea să mă duc să văd cwn se votează în fiecare sat: 
erau grupuri de ţărani şi în mijlocul lor forfoteau agenţii care îi prelucrau în 
acelaşi fel în care se prelucrează alegătorii ceilalţi. Un spectacol profund 
dezgustător! Până seara târziu satele au fost agitate, fiecare răsplătindu-şi pe 
oamenii care votaseră pentru ai lui ... 

O voce de pe băncile majorităţii: Cu băutură. 
D. profesor N Iorga: Şi cu băutură. 

Dacă legea ar fi altfel, eu aş strica aceste alegeri, dar din 
nenorocire n-am dreptul. Rămâne să se verifice între dânşii, iar rezultatul va 
fi, pentru încă o perioadă de vreme, tot acela care a fost înainte, adică 
biserica va fi fără acea reprezentanţă populară pe care a voit-o ministrul care a 
făcut legea. 

Eu voi veni înaintea d-voastre cu un proiect modificator (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii; pe băncile L. A. N C. şi pe băncile 
Partidului Naţional Ţărănesc). 

În acest proiect, fiindcă atâţia preoţi, aş zice jumătate din aceşti preoţi 
care au prezidat alegerile, n-au ştiut care este datoria lor, se va prevedea că 
lângă fiecare preot trebuie să fie un magistrat; în al doilea rând, candidatura 
trebuie făcută de un nwnăr de credincioşi, arătând meritele pentru biserică ale 
aceluia care este candidat (Aprobări). 

Aceste declaraţiuni să fie afişate în biroul de votare iar înainte de a se 
ajunge la verificarea în Adunare, o comisiune de magistraţi să cerceteze dacă 
s-au îndeplinit condiţiunile legale şi numai după aceea se va veni la verificare 
(Aplauze pe băncile majorităţii şi ale L. A. N. C). 

Şi măcar aşa, prin laicii de pe aceste bănci, din nenorocire, vor trebui să 
se îndrepte moravurile pe care biserica era datoare să şi le îndrepte ea singură 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii; pe băncile L. A. N C. şi pe 
băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

După ce Al. Lapedatu spusese că discuţiile cu privire la biserică, 
aşa cum s-au desfăşurat, trebuie evitate 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, consideraţiunile aceluia care a dat legea 
organizării bisericii ortodoxe române nu pot să rămână fără răspuns. Şi eu aş 
fi fost vinovat, dacă aş fi răspuns la întrebările care mi s-au făcut aici, în cazul 
când ele ar fi trebuit să fie adresate nwnai către Adunările eparhiale şi nu 
către această Cameră a deputaţilor. Eu cred însă că de orice chestiune, în orice 
moment, se poate ocupa Camera deputaţilor (Aplauze unanime). 

Al doilea, dacă este să fie anwnite certuri urâte undeva, apoi mai bine 
să fie aici, decât să fie acolo (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Şi al treilea, nu eu mă voi adresa aceluia care tocmai a făcut greşelile, 
pentru ca el să le repare, atunci când el le-a făcut cu deplină conştiinţă. Nu se 
va căpăta reparaţiunea acestor păcate în Adunările care ies tocmai din astfel 
de alegeri (Aplauze). 

Cu tot respectul pe care îl am pentru orice organizaţie bisericească, în 
orice condiţiuni s-ar fi ales, cu toate acestea eu nu-mi închipui, după toată 
practica de câţiva ani de zile de până acwn, că s-ar putea ajunge la un mare 
rezultat acolo. Cwn vroiţi d-voastră să am încredere în astfel de Adunări, aşa 
cwn sunt constituite? Nu în esenţa lor, căci' nu trebuie amestecate două 
lucruri. Eu cred în principiile enunţate şi realizate de d. Lapedatu, dar când le 
văd îmbrăcate, aşa cwn sunt, eu zic: trăiască instituţia, dar să curăţim pe aceia 
care o reprezintă în aşa fel. (Aplauze pe băncile majorităţii). Să-mi daţi voie: 
la Brăila, un om a făcut o biserică, îl cheamă Nedelcu Cherciu. S-a prezentat 
la alegeri, acum mi s-a semnalat, şi s-a prezentat şi un politician. Câte voturi 
credeţi că, în biserica lui, a avut acela care a creat-o? Unu! (Exclamări pe 
băncile majorităţii). Câte voturi a avut politicanul? 160! 

Voci: Ruşine! 
D. profesor N. Iorga: Mai voiţi o dovadă pe lângă aceasta? 
Prin urmare, noi vom corecta, prin votul acestei Adunări, funcţionarea 

viitoare a acestor Adunări electorale şi după aceea vom începe opera de care 
avem nevoie şi acolo unde ea nu poate fi din nefericire făcută în rândul întâi 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

Răspunde1 dr. N. Lupu 

Îmi permiteţi să vă pun o întrebare? Credeţi că între acei care au fost 
aleşi se găsesc măcar zece oameni cari nu fac parte dintr-un partid şi care, 
dacă n-ar fi fost partidul care să-i susţie, şi-ar fi căpătat voturile? Nu-mi 
răspundeţi, fiindcă ştiu că răspunsul este în conştiinţa tuturor. (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

NOTE 

1. Dr. N. Lupu ceruse ca alegerile să se facă în curtea bisericii, „fiindcă dacă vor 
să-şi spargă capetele, să şi le spargă acolo, fhră a stropi icoanele cu sânge". 
N.l.: „Alegerea este mai bine să se facă la cimitir, ca să-i putem duce imediat" 
(ilaritate). Tot dr. Lupu ceruse, ca obligaţie pentru candidaţi, să se fi spovedit 
şi împărtăşit în anul respectiv. Pentru că acum au a face cu biserica „doar la 
botez şi la moarte". N.l.:"Dacă se pune această clauză, cum sunt de ahtiaţi, 
beau tot potirul" (mare ilaritate). 
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Şedinţa din 20 februarie 1932 

Despre întrunirile publice. La o întrebare a lui I. I. Purcăreanu 

Întreb atunci dacă întrunirile publice cu caracter politic, care în mod 
obişnuit se ţin fără ca să dea naştere la dezordine, au ieşit de azi înainte din 
cadrul Constituţiei. 

D. profesor N. Iorga: Nu, nu, deloc, puteţi să le ţineţi întocmai ca şi 
înainte, orice om poate greşi. Prefectul a greşit. I se va atrage atenţia. 

Voci de pe băncile partidului Naţional Liberal, de sub preşedinţia d-lui 
I G. Duca: Iată răspunsul! 

D. profesor N. Iorga: Dar ce voiţi d-voastre să vă spun? Voiţi să vă 
spun că aprob pe prefect? Sau credeţi d-voastre că noi am creat oameni 
perfecţi, care să nu poată greşi? (Protestări, zgomot pe băncile partidului 
Naţional Liberal, de sub preşedinţia d-lui I G. Duca). 

D. profesor N. Iorga: Ce este aceasta? 
D. dr. I Costinescu: Suntem nemulţumiţi de răspuns. 
D. I I Purcăreanu: d-le prim-ministru, nu văd o greşeală a prefectului 

de Argeş. Prefectul de Argeş se referă la un ordin pe care l-a primit.„ 
D. profesor N. Iorga: Pe care este liber să-l fi înţeles sau să nu-l fi 

înţeles. Toate greşelile vin din faptul că în luna lui noiemvrie, când ştiţi d
voastră cine ţinea întruniri şi pentru ce le ţinea, atunci, în luna lui noiemvrie, 
s-a spus că partidele politice, oricare, au dreptul să ţină întruniri. Nu au 
dreptul să ţină întruniri oamenii care nu reprezintă nimic, care nu riscă nimic, 
şi de hatârul cărora nu trebuie să prefacem străzile oraşelor din Ţara 

Românească într-un loc unde oricine poate să-şi bată joc de ordinea publică şi 
de interesele ţării (aplauze pe băncile majorităţii). Ordinul acesta, această 
proclamaţie către ţară am făcut-o eu şi regret că am întrebuinţat un ton 
subţire, de care nu mă pot desface, şi poate unii îl înţeleg, alţii îl înţeleg mai 
puţin, dar toată lumea trebuie să-l înţeleagă în sensul în care am vorbit eu. 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. l I Purcăreanu:În cazul acesta, observaţiunile destul de accentuate 
ale d-lui preşedinte de Consiliu se adresează prefectului de Argeş şi nu 
Ministerului de Interne. 

D. profesor N. Iorga: Fără îndoială 1 • 
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NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă G. Sofronie făcuse o sesizare despre soarta Fundaţiei Gojdu. 
Prin testamentul din 1869, acesta lăsase ca din averea sa (formată mai ales din 
clădiri aflate la Budapesta) să se susţină elevi români ortodocşi. Guvernul 
maghiar nu mai încasase venituri ale Fundaţiei din 1919. În 1930 s-a încheiat la 
Paris un acord româno-maghiar, nematerializat deoarece ungurii ceruseră o 
treime din venituri iar românii le-au vrut în totalitate (pentru că testamentele 
fundaţionale sunt indivizibile). În 1932 s-a propus reluarea negocierilor, fără 
rezultat. G.S. propunea sesizarea tribunalului arbitral româno-ungar. N.I.: 
„Domnule preşedinte şi onorată Cameră, voi da la Ministerul de Afaceri străine 
toate ordinele trebuitoare pentru ca noi să nu pierdem această preţioasă 

Fundaţiune Gojdu, de pe urma căreia atâţia români au căpătat lumină". 

La legea de modificare a tarifului vama11 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, de câte ori mă găsesc între două păreri, 
dintre care una este a unui vechi şi bun prieten şi alta tot a unui prieten, dar 
ceva mai tânăr, eu totdeauna caut să fiu agreabil prietenului cel mai tânăr, 
pentru că cel mai bătrân mai iartă; cel mai tânăr nu. 

Acum, noi jucăm aici, nu vă supăraţi, puţintel teatru. Toată lwnea ştie 
ce am spus la Senat. Nu are decât să citească ziarele de astăzi de dimineaţă 
pentru a vedea ce sens atribui acelui amendament. 

De aceea, dacă ţineţi să auziţi la sfârşit, pentru a vă face plăcere, voi 
repetă la sfârşit exact ceea ce am spus la Senat (Ilaritate pe băncile 

majorităţii, aplauze prelungite). 
D. AL Otetelişanu: Aceasta înseamnă că aţi răspuns şi d-lui Cuza. 
D. profesor N. Iorga: Dacă ar şti lwnea măcar jwnătate din ce spun eu 

d-lui Cuza, la mulţi oameni ar fi o mare uimire. 

La o observaţie a lui Marin Stănoiu2 

D. profesor N. Iorga: D-le Stănoiu, îmi dai voie să pun o întrebare? Te 
uiţi la mine? Am eu aerul că fac aceasta? Atât (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

D. C. Dimitriu: Dar când nu veţi mai fi la guvern? 
D. profesor N. Iorga: Ce partid elocvent! (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

D. dr. N. Lupu: Eu nu mă uit la d-ta, ci mă uit la ministrul de Industrie 
şi văd că are altă faţă (Întreruperi, zgomot, pe băncile majorităţii). 
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D. I Codreanu: În loc să ne îndulciţi cu zahăr, o să ne îndulciţi cu 
zeamă de dovleac (Întreruperi, zgomot pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Domnul meu, d-ta ai un glas că dacă ai vorbi de la 
Nistru, tot se aude aici. Dar aceasta nu înseamnă că ai dreptul să mă toropeşti 
cu puterea glasului d-tale (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I Codreanu: D-le prim-ministru, eu am spus că în loc să ne îndulciţi 
cu zahăr, o să ne îndulciţi cu zeamă de dovleac. 

D. profesor N. Iorga: D-lor, asta nu este politică. Ştii d-ta, d-le 
Codreanu, cum se cheamă asta? Asta se cheamă folclor. D-ta faci folclor şi eu 
fac politică şi politica mea nu răspunde la folclorul d-tale. 

Iar d. dr. Lupu de ce mă forţează să răspund înainte de timp? Eu am 
tăcut când mi s-a cerut să tac, dar dacă mă trage de limbă, vorbesc. Vedeţi, eu 
mă menţin în aceeaşi atitudine pe care am avut-o acum două zile, clar, 
natural, când mă întreabă cineva, răspund. Mă întreabă cineva: d-ta vrei să 
înşeli lumea, să-ţi baţi joc de această lege, umblând cu tot felul de şiretenii la 
manometru? Eu spun: „să mă ferească Dumnezeu, n-am făcut-o niciodată". 
Atunci când eu îmi iau un angajament îl ţin. 

Dar zice: şi când nu poţi să-ţi ţii angajamentul? - Mă duc. Dar după 
aceea? Doamne! D-lor, dar credeţi d-voastră că dacă prin acest mijloc, sau 
prin altele se iefteneşte zahărul, se va găsi vreun nebun care să îndrăznească 
să-l ridice din nou, întrebuinţând acest amendament în alt spirit decât acela 
pe care i-l atribui eu? (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Dă explicaţii 

D-le preşedinte, răspund imediat, cu toată claritatea necesară, cu atât 
mai mult cu cât eu nu am nici un interes decât, întâi ca populaţia să aibă zahăr 
ieftin şi al doilea, să nu iasă din ţară devize în număr prea mare, în momentul 
când fiecare ţară îşi păzeşte devizele sale. 

Sunt singurele două principii care mă conduc. 
Întâia întrebare: cât timp va trece? Am fost întrebat la Senat, am fost 

întrebat de d. Orleanu; eu am spus d-lui Orleanu: legea intră în vigoare, grija 
de devize ne va face să intervenim atunci când va fi necesar să avem grija 
trebuitoare pentru asigurarea devizelor noastre. Am fost întrebat: ce preţ? 
Dacă mă întreabă cineva personal pe mine, preţul pe care orice gospodar ar 
trebui să-l aibă, în ce priveşte furniturile casei sale, cum voiţi d-voastre să vă 
pot spune în acest moment care este preţul exact? Acesta va rezulta din atâtea 
oferte şi atâtea măsuri pe care le vom lua noi ca să ajungem la preţul cel mai 
scăzut (Aplauze pe băncile majorităţii). Preţul pe care îl dorim este cel mai 
mic. Este o a treia întrebare: cum să se oprească specula? Prin toate 
mijloacele de care Statul dispune atunci când are un guvern onest, cum îmi 
place să cred că toată lumea consideră guvernul pe care îl conduc eu (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 
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Şi, al patrulea, în ce priveşte ţările sau oamenii. Apoi n-a suferit ţara 
aceasta destul de permisurile acordate tuturor pungaşilor (aplauze prelungite, 
strigăte de bravo pe băncile majorităţii), ca să-şi închipuie că eu aş tinde să 
fabric încă o ceată de bogătaşi fără muncă? Dar fără îndoială că ne gândim la 
înţelegeri cu Cehoslovacia, cu Ungaria, cu toate ţările producătoare de zahăr, 
pentru ca să asigurăm, în momentul când se închid târgurile străine pentru 
producţia noastră, pentru ca să asigurăm, zic, acestei producţii un drum, care 
nu trebuie să se închidă (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

NOTE 

1. În dezbatere era un amendament: „În vederea reglementării târgului de devize, 
importul de zahăr va fi contingentat". Doar că N.I. vorbeşte, la început, nu 
numai de ţinuta Adunării! 
La un moment dat replică acru lui l. Răducanu: „Domnule Răducanu, de luni 
de zile eu nu fac altceva decât să arăt tuturor grupărilor de aici, din Cameră, 
toată stima mea. Nu am jicnit pe nimeni, pe nimeni nu-l cred căzut în discredit. 
Nu înţeleg ce este la dvs. pasiunea aceastas de a mă scoate necontenit vinovat". 

2. Acesta a spus că ideia unanimă a Camerei a fost să se instituie concurenţa şi 
presiunea asupra preţurilor, sub ameninţarea importului de zahăr. Or, Senatul a 
găsit altă formulă: contingentarea apoi permise de export, ceea ce e foarte 
periculos „căci guvernul pierde orice influenţă asupra preţurilor din interior". 

După ce I. Costinescu declarase că PNL susţine politica guvernamentală 
de ieftenire a zahărului 

Discursurile d-lui doctor Costinescu sunt totdeauna foarte plăcute, aşa 
de plăcute încât, într-un rând, unul m-a cucerit şi a apărut în fruntea ziarului 
meu un articol în care se vorbea şi de frumuseţea formei clare care o 
întrebuinţează d-nealui şi de perfecta sa bună credinţă. 

D. general G. Cantacuzino-Grănicerul: Dar acum ce ai să scrii? 
(Ilaritate). 

D. profesor N. Iorga: Aşteaptă. Ai puţină răbdare. Eu ţi-aşi răspunde 
ceva, dar nu vreau să jignesc pe d. doctor Costinescu; în orice caz, nu prea 
curând după articolul din Neamul Românesc, căci îmi trebuie timp să mă 
deprind cu altfel de atitudini. 

Să-mi daţi voie să-i spun că afară de consideraţia asupra unei schimbări 
de atitudine a majorităţii, pe care eu nu am văzut-o şi cu privire la un zgomot 
infernal care, Doamne, se întâlneşte în toate parlamentele, şi chiar în 
Parlamentele d-voastră, îmi ţiuie încă urechile, iar în afară de anume 
momente pasionate, ori am auzit eu rău, ori n-am avut dreptate atunci când v-
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am spus şi în Cameră şi în Senat că discuţiunea cu privire la o chestiune aşa 
de pasionantă a fost relativ liniştită. Dar dumnealui zicea ... 

D. dr. N Lupu: Să-mi daţi voie să vă întrerup odată. Pe dânsul nu l-a 
supărat zgomotul din Cameră, pe dânsul l-a supărat grozav de mult cum se 
poate ca guvernul să influenţeze majoritatea! Să nu o lase liberă! Aceasta este 
minunea minunilor (ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: O-lor, dar iată, nu aş putea primi din ce a spus d. 
dr. Costinescu ceva, fiindcă nu corespunde cu faptele, aşa cum le cunosc. 

Noi am venit la guvern cu zahărul scump. După o luptă pe care d
voastră nu o cunoaşteţi, fiindcă evident că sunt interese foarte puternice în 
industria de zahăr, şi orice scădere a preţului zahărului se capătă cu foarte 
mare trudă. Ei bine, d. ministru de Comerţ a izbutit să facă întâia breşă în 
zidul trustului fabricilor de zahăr (Aplauze pe băncile majorităţii). Este 
incontestabil. 

D-voastră ziceţi: dar de ce nu aţi mers mai departe? 
Fiindcă un guvern ia o măsură, aşteaptă rezultatele; ia a doua măsură, ia 

a treia măsură. Aşa lucrează orice guvern. Dacă noi ar fi fost să luăm o 
măsură mai radicală, dacă o puteam lua, o luam de la început; dar atunci când 
ataci o cetăţuie, aceasta nu înseamnă că ai tras cu tunul într-însa, şi după 
aceea ţi-ai pus mâinile în buzunar şi te-ai dus la plimbare. Dar atunci pentru 
ce ai făcut breşa? Ca să intre guzganii pe acolo, sau să intri d-ta pentru a o 
cuceri? (Ilaritate). 

Şi atunci în momentul când noi începusem o acţiune de guvern pentru 
scăderea preţului zahărului, a venit de aci, din Cameră, nu numai de la 
majoritate, dar de la trei sferturi cel puţin din această Cameră - rezultatul 
votului, 11 contra, 162 pentru - a venit de aci, din Cameră, o întreagă mişcare 
pe care guvernul, pornit pe linia ieftenirii preţului zahărului, nu putea să o 
respingă. 

Şi v-am spus: la sfârşit, când se vor încheia aceste discuţiuni, voi 
reveni, voi lua acest discurs al meu de acum două zile, şi veţi vedea că am 
spus: eu nu vă îndemn, nu vă opresc. Eu simt ca şi d-voastră, ca om sunt gata 
să votez şi eu. Dar de la locul meu, eu nu pot decât să vă prezint şi 
argumentele pentru latura cealaltă. 

Şi am mai adus încă un lucru: în drumul către Senat, ceea ce se va 
vedea greşit, se va îndrepta. Şi acolo mi-a venit acel amendament, şi, somat 
de interese legitime să păstrez devizele ţării, nu am putut să refuz aprobarea 
acelui amendament (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi ştiu un lucru: în ce priveşte combaterea unei măsuri, să nu te fereşti 
niciodată de acela care spune că o combate, ci de acela care are aerul de a o 
aproba, pentru că în aceasta însăşi să găsească mijloacele pentru a o distruge. 
(Aplauze prelungite. strigăte de bravo pe băncile majorităţii). 
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Replică dr. N Lupu şi lui I Răducanu 

Nu vă daţi seama cât a făcut ministrul Industriei şi Comerţului 1 pentru 
scăderea cea dintâi a preţului zahărului. Ce luptă a dat şi cu cine! (Aplauze pe 
băncile majorităţii, ilaritate pe băncile partidelor de opoziţie). 

D-voastră râdeţi fără să ştiţi, şi eu nu pot înţelege de ce sunteţi aşa de 
veseli. 

Eu am asistat la lupta acestui om, de luni de zile, la lupta aceasta, pe 
care d-sa a dus-o cu toată coaliţia de interese, pe care le-a putut domină într
un moment. Iar fiindcă într-un guvern bine rânduit, odată ce a vorbit 
preşedintele Consiliului, ministrul de resort aprobă cuvintele preşedintelui de 
Consiliu, şi nu face, cum fac alţi oameni care vorbesc nu ştiu câţi în acelaşi 
moment, ca să se vadă neînţelegerea dintre dânşii, aceasta provoacă de o parte 
critici, de altă parte râsete. Nu este întâia oară când nu înţeleg ţara pe care o 
servesc, dar pe care aş dori-o să fie altfel de cum este (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Da, d-le Răducanu, aş dori-o să fie altfel de cum este şi cum şi d-ta 
doreşti să fie altfel de cum este, adică loială şi respectuoasă de onoarea şi de 
valoarea ori şi cui (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I Răducanu: Nu ştiu de ce v-aţi adresat mie, d-le prim-ministru. 
D. profesor N Iorga: Pentru că făceaţi o figură de acelea ca şi cum eraţi 

indignat de ce am spus. 
D. I Răducanu: Nu indignat, dar de multe ori rămân înmărmurit de 

declaraţiunile pe care le faceţi d-voastră ca preşedinte al Consiliului. 
D. profesor N Iorga: Inmărmurit de imensa prostie a unui om căruia şi 

d-voastră, ca mulţi alţii, ar trebui să-i daţi tot ce se cuvine muncii şi vârstei 
sale (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. dr. N Lupu: D-le preşedinte al Consiliului, atât din respectul pe care 
vi-l port, cât şi din cauza impetuozităţii verbului d-voastră„. 

D. profesor N Iorga: D-voastră găsiţi că verbul altuia este impetuos? 
Vai de mine! (Mare ilaritate). 

D. dr. N Lupu: Este ca şi al meu de altfel. Îmi pare rău să vă spun că, 
din aceste două motive, n-am putut să vă întrerup în întreruperea d-voastră 
intempestivă. D-le profesor Iorga, „de minimis non curat praetor". Nu 
vorbeam de d. ministru al Industriei, vorbeam de d. Argetoianu. (Ilaritate). 

D. profesor N Iorga: Este o ofensă nemeritată. 
Dar, d-le doctor, d-voastră vă luptaţi cu mine, ca şi cum eu aş fi venit cu 

acest proiect de lege. Vă rog, discutaţi cu toată, lumea de aici care l-a votat. 
Luptaţi-vă cu toţi de aici şi cu senatorii care l-au votat. Nu înţeleg de ce se 
face de foarte mulţi oratori un proces guvernului! De oratorii care aparţin 
unor partide ale căror state de serviciu, în chestia zahărului, sunt cunoscute de 
toată lumea! 1 (Aplauze pe băncile majorităţii) 
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Trage concluzii în legătură cu problema zahărului 

D-lor, la sfârşitul acestor dezbateri pasionate, eu am dreptul şi datoria să 
fixez câteva puncte. 

Unul din aceste puncte este că ne găsim în mijlocul unei politici a 
zahărului, pe care guvernul a început-o - cântăresc fiecare cuvânt pe care îl 
spun - prin urmare, în mijlocul unei politici a zahărului pe care guvernul a 
început-o, luptând cu foarte mari greutăţi, căci s-a ajuns la o scădere a 
preţului zahărului. 

Ne găsim cu un proiect de lege din iniţiativă parlamentară, faţă de care, 
am declarat de la început, eu nu am decât să dau anumite răspunsuri precise, 
când sunt întrebat precis. Am fixat un principiu, principiul că atunci când un 
proiect vine din iniţiativă parlamentară nu este bine, nu este delicat, cum 
spuneam ieri la Senat, ca guvernul să intervină cu întreaga sa autoritate, mai 
ales când este vorba de o chestiune de interes economic naţional şi de interes 
social. Menţin şi acum acest punct de vedere, (exclamări pe băncile 

opoziţiei), vorbesc numai pentru majoritate, iar ceea ce se petrece dincolo, îmi 
este indiferent, fiindcă acolo nu este chestia zahărului, ci este chestia 
guvernului. 0-nealor, şi de o parte şi de alta, se înşală (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

D. dr. N. Lupu: D-le prim-ministru, vă rugăm să nu ne faceţi această 
ofensă. 

D. profesor N. Iorga: Nu vorbesc de d-voastră, d-le doctor Lupu! Cum 
puteţi să vă închipuiţi aceasta! Dar nici nu am arătat la d-voastră, am arătat la 
partidele organizate care duc lupta împotriva acestui guvern şi care 
întrebuinţează orice ocaziune, atunci când este vorba să se ia o atitudine nouă, 
pentru a cauza greutăţi guvernului, în afară de partide, a cărui răsturnare o 
doresc în fiecare moment (Aplauze pe băncile majorităţii). Planurile acestea 
le dejoc; lupta politică care mi se oferă o refuz. Aici este chestiunea zahărului, 
pe care îl mănâncă săracii iar nu a ambiţiilor, care animă câteva mii de bogaţi 
în Ţara Românească (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Când aţi venit şi m-aţi întrebat: este bine să se scadă preţul zahărului? 
Ce putea să răspundă colegul ministrului care a introdus cea dintâi scădere a 
preţul zahărului, desigur doresc să scadă preţul zahărului, doresc să scadă cât 
se poate de mult, fără a dori dispariţia nici unei industrii din România. Eu 
doresc ca această industrie să fie nu numai în ţară, ci pentru ţară şi pentru 
majoritatea românească a locuitorilor acestei ţări. (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 
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S-a prezentat la Senat, din partea unor oameni serioşi, chestiunea 
devizelor, pe care am atins-o şi aici. Nu vă pot ascunde că părerea mea este că 
devizele trebuiesc apărate (Aplauze pe băncile majorităţii). Cine vrea le 
apără, cine nu vrea, nu le apără; nu mă priveşte pe mine, aceasta nu face parte 
nici din programul guvernului, nici din acţiunea guvernului, face parte din 
răspunderea fiecăruia (Aplauze pe băncile majorităţii). 

M-au întrebat la Senat: d-ta crezi că trebuie, cu acest prilej, să căpătăm 
de la ţările care îşi vor aduce zahărul la noi, să căpătăm de la aceste ţări 
avantagii? Ce voiţi d-voastră să răspundă preşedintele Consiliului de Miniştri 
decât că, fără îndoială, trebuie să ne asigurăm că, în schimbul avantagiilor pe 
care le acordăm, vor fi avantagii acordate nouă. S-a pus iarăşi întrebarea: este 
sau ba bine ca, într-un moment când este un război de devize, noi să luăm 
locul care ni se cuvine în acest război de devize? Am spus; fără îndoială că 
da. În vechea politică, acela care ar fi fost pe aceste bănci, şi-ar fi luat 
îndreptarea după meschine interese de partid (Exclamări, protestări pe 
băncile opoziţiei). Da! 

Voci de pe băncile opoziţiei: Nu, nu. 
D. M Popovici: Aproape toate „meschinele măsuri de partid" care s-au 

luat sub guvernarea trecută au fost eu aprobarea d-voastră, d-le Iorga! 
(Întreruperi pe băncile majorităţii, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Ce voiţi să răspund cui întrerupe totdeauna? Ce 
voiţi să răspund cui face gesturi teribile, care nu mă sperie? Eu cunosc 
oamenii; cine ar intra întâia oară în Parlament şi ar auzi anumite strigăte, ar 
vedea anumite gesturi, s-ar speria. Dar eu cunosc toată această lume politică 
de treizeci de ani. Cine îşi închipuie că mă sperie, nu-şi dă seama de cât timp 
am fost împreună. Pe unii i-am văzut, din oameni în toată puterea cuvântului, 
scăzând; pe alţii i-am văzut, din tineri, fără nici un fel de însemnătate, 
devenind şefii vieţii politice româneşti. Apoi, cum voiţi d-voastră să fiu 
impresionat de atitudinile acestea care sunt pentru copii, iar nu pentru mine? 
(Aplauze prelungite, strigăte de „ bravo". pe băncile majorităţii). 

D. M Popovici: Fapt este că d. Argetoianu, cu amendamentul acesta, v
a pus botniţă! (Întreruperi pe băncile majorităţii. mare zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Eu sunt sigur că d. Mihai Popovici, pe care îl 
cunosc de atâta vreme, mi-a spus pe acest ton lucruri amabile. Dar, în afară de 
Parlament, când cineva îmi face aceste semne, aceasta înseamnă că mă insultă 
sau mă înjură; dar fiindcă sunt în Parlament, îmi dau seama că d-nealui mi-a 
apus o amabilitate cu acele gesturi imperioase. 

D. M Popovici: D-ta nu faci semne? 
D. profesor N. lorga:„.pe care i le dă un rost ministerial, pe care nu-l 

poate uita, dar se poate întâmplă să nu-l găsească niciodată în viitor! (Aplauze 
prelungite. strigăte de ., bravo" pe băncile majorităţii). 

404 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D-le preşedinte, fără să arunc nimănui un cuvânt greu, fără să mă 
sluţesc la nimeni (ilaritate pe băncile majorităţii), fiindcă în familia mea am 
discutat şi lucrurile cele mai grele; între membrii familiei, între prieteni, 
niciodată nu ne-am spus vorbe groase, niciodată nu ne-am strâmbat unul la 
altul. Cum voiţi să vorbesc altfel decât aşa cum am fost toată viaţa mea până 
acum? Şi, trecut prin Academii, ştiu că acolo riscă cineva să nu mai fie primit 
de colegii săi, când are altă atitudine decât aceea care se cuvine între oamenii 
de o aceeaşi bună cuviinţă socială, baza însăşi a oricărei discuţii şi a oricărei 
vieţi politice, libere şi parlamentare (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

Dar înaintea votului pe care îl veţi da d-voastre nu aveţi aici un guvern 
care vă porunceşte, ci aveţi aici un om bătrân care spune la toată lumea, fără 
deosebire: puteţi d-voastre să fiţi cât voiţi, şi liberali, şi naţional-ţărănişti, şi 
tot ce voiţi, nu este unul dintre d-voastre, să mi se permită pentru întâia oară 
această mişcare de orgoliu, care să nu aibă ceva de luat de la experienţa mea 
îndelungată şi care să nu trebuiască a se gândi, când iau eu o anumită 
atitudine, dacă în dosul acestei atitudini nu sunt lucruri de care neapărat 
trebuie să se ţină seamă (Aplauze pe băncile majorităţii). Dar spunând părerea 
mea ca deputat, ca deputat care am votat acolo, (arătând spre urnele de vot) 
de aici, de pe banca aceasta, eu am vorbit cum trebuie să vorbească 
preşedintele unui Consiliu, fără caracter de partid, înaintea unei majorităţi 
rară caracter de partid şi înaintea unei minorităţi, al cărei caracter de partid nu 
vreau să-1 recunosc. Eu văd înaintea mea numai oameni care se gândesc la o 
mare problemă; şi doresc ca fiecare, la vot, să meargă, potrivit nu cu discursul 
care se face aici, ci cu ceea ce găsesc în conştiinţa lor (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). Bătrânul om experient, care se luptă cu greutăţi pe care 
nu le poate mărturisi totdeauna, trebuie să sfârşească, spunând un lucru: să nu 
părăsiţi prada pentru umbră, şi să ţineţi seamă de cuvântul înţelept al unuia 
dintre popoarele cele mai cuminţi şi poate cel mai practic de pe lume: „Le 
mieux est l'ennemi du bien", mai binele este mai rău decât binele! Să vă 
lumineze Dumnezeu! 

Iar oricare ar fi votul d-voastre, să nu credeţi d-voastre că se dărâmă un 
guvern cu acest mandat, pentru căpăţânile de zahăr ale acelora pentru care şi 
căpăţâna de zahăr a devenit o armă politică de partid (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii, strigăte de bravo). 

Replică lui M Ghelmegeanu2 

Crezi d-ta că un om de vârsta mea, amestecat de treizeci de ani în viaţa 
politică a ţării, are nevoie să citească ultimele cărţi ca să-şi dea seama de 
elementele fundamentale ale tehnicei? 
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Ce-mi tot cânţi d-ta cu tehnica? Tehnica de bucher nu plăteşte doi bani; 
experienţa de om, aceea decide (aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Voci de pe băncile majorităţii: La vot. 
D. I Răducanu: D-le Ghelmegeanu, dar când n-ai nici experienţă, nici 

tehnică, cum se cheamă aceasta? 
D. profesor N. Iorga: Totdeauna este mai bine când nu te aud; şi pentru 

prietenia noastră, şi pentru rolul pe care îl ai în această Adunare. 

În continuare, cu M Ghelmegeanu; acesta întrebase: 

Fiindcă, d-lor deputaţi apărarea devizelor noastre nu se poate face decât 
faţă cu statele care au adus restricţiuni la devizele lor faţă de ţara noastră. 

Şi atunci eu vă întreb: împotriva statelor care nu au introdus nici o 
restricţie la exportul şi la reglementarea devizelor, împotriva acestor state 
luaţi aceeaşi măsură? 

D. profesor N. Iorga: Dar Iugoslavia, dar Grecia de care se vorbea, au 
aşteptat oare ca noi să începem o politică împotriva lor, sau în momentul de 
faţă orice ţară îşi apără devizele, fără a aşteptă să fie provocată de nimeni? 
(Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. M Ghelmegeanu: D-le preşedinte al Consiliului de Miniştri, politica 
guvernului, astfel cum a afirmat-o d. ministru al Finanţelor, este să apere 
devizele româneşti faţă de reglementarea celorlalte state, aducând restricţiuni 
la import sau la devize. 

D. profesor N. Iorga: Acesta este un punct de vedere, dar mai sunt 
altele. 

D. M Ghelmegeanu: Şi atunci aţi făcut din contingentare un mijloc de 
apărare a devizelor. Dar aceasta nu se poate, şi iată de ce. 

D. profesor N. Iorga: Dacă nu se poate, de ce vă luptaţi contra 
amendamentului? 

În încheiere: 

Onorată Cameră, mulţumesc tuturor celor care, fără deosebire de partid, 
au înţeles cuvintele mele de experienţă şi de bun simţ. Dar ţin să adaog că 
dacă s-ar fi votat altfel, guvernul ar fi avut datoria să vină, pentru ieftenirea 
zahărului, cu măsuri de Stat3 (aplauze pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

1. La un moment dat, dr. Lupu spusese că votează legea dacă se face menţiunea 
expresă că nu se importă zahăr din Cehoslovacia. N.l.: „Fenomenal! Când 
Cehoslovacia ne-a dat tot ce ne trebuie, mai este cineva care să dea altceva. 
Atunci să se pună în rând cu Argentina". 

2. Acesta spusese că amendamentul depus de Senat constituie o inadvertenţă 

tehnică. 
3. Proiectul amendat de Senat a fost primit cu 142 voturi pentru şi 42 împotrivă. 

Şedinţa din 22 februarie 1932 

Răspunde Întrebării lui Florin Zaharia: de ce a venit În ţară N. Titulescu, 
ministru la Londra şi delegat la Comisia Dezarmării de la Londra? 

D-le preşedinte, prefer să răspund îndată. 
Zvonurilor, chiar dacă vin până la mine, nu merită să li se dea un 

răspuns în Cameră. Ce ar fi dacă banca ministerială ar fi ocupată numai cu 
primirea, trierea şi înlăturarea zvonurilor? 

Iar pentru partea a doua, niciodată nu ni-am făcut iluzia că putem 
strânge întreaga naţiune în jurul nostru. Regretăm foarte mult, dar este aşa. Şi 
ne-am consolat de mult (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Florin Zaharia: D-le prim-ministru şi ministru de Externe ... 
D. profesor N. Iorga: Ad-interim (Ilaritate). 
D. Florin Zaharia: Ad-interim (Ilaritate). Îngăduiţi-mi să nu fiu 

mulţumit eu răspunsul d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Eram sigur de la început (Ilaritate). 
D. Florin Zaharia: Întâi, pentru motivul că eu n-am ridicat această 

chestiune, inspirat numai de zvonuri care să merite să fie tratate cu uşurinţa 
pe care d-voastră le-o acordaţi. 

D. profesor N. Iorga: D-voastră aţi vorbit de zvonuri. Aţi accentuat 
vreun fapt? Întrebaţi cu privire la un fapt şi vă răspund. 

D. Florin Zaharia: O să vă spun şi fapte. 
D. profesor N. Iorga: Să vedem. 
D. Florin Zaharia: Mi-am îngăduit să ridic această chestiune aici ... 
D. profesor N. Iorga: Nu este o chestiune, este un zvon. Până nu 

accentuaţi un fapt, nu există chestiune. 
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D. Florin Zaharia: Există întâi chestiunea prezenţei precipitate a unui 
ministru. 

D. profesor N. Iorga: De unde ştii d-ta că este precipitat? Oricine 
coboară din tren are aerul unui om care e precipitat! (Ilaritate. aplauze). 

D. Florin Zaharia: D-le prim-ministru, eu n-am înţeles atunci pentru ce, 
în decurs de aproape o săptămână de când d. Titulescu se găseşte în ţară, s-a 
putut publică în ziare, chiar în cele mai serioase ziare ... 

D. profesor N. Iorga: Eu sunt responsabil pentru ce publică ziarele? Şi 
d-ta ai criteriul de a recunoaşte care ziare sunt serioase şi care nu? Eu îl caut 
de o mulţime de vreme şi nu l-am găsit! (Ilaritate, aplauze, strigăte de 
„ bravo" pe băncile majorităţii). 

D. Florin Zaharia: Poate că d-voastră sunteţi mai exigent. 
D. profesor N. Iorga: Sunt cel mai tolerant. 
D. Florin Zaharia:Nu, eu cred că sunteţi exigent. În ceea ce priveşte 

recunoaşterea unor ziare, dacă sunt serioase sau nu, aceasta este şi o chestiune 
subiectivă. Eu îmi îngădui, având toată stima pentru cea mai mare parte din 
presa noastră, să socot că această presă este reprezentată printr-o sumă de 
ziare care în toate împrejurările pot fie considerate ca ziare serioase. 

D. profesor N. Iorga: Vă rog să le numiţi, ca să aflu şi eu (Ilaritate). 
O voce de pe băncile majorităţii: Ordinea nouă. 
D. Florin Zaharia: O să încep cu Neamul Românesc (Ilaritate). 
D. profesor N. Iorga: Era foarte serios, pentru câte rânduri scriam eu, 

foarte serios pentru câte rânduri scria d. Georgescu, colegul nostru, iar în ceia 
ce priveşte restul, gazeta se face cum se poate face. (Ilaritate pe băncile 
majorităţii). 

După ce F. Z. spusese că „ se vorbeşte că noi ne-am găsi în faţa unor 
primejdii de a se face un plebiscit". 

Acestea sunt gogoriţe. Cum se poate ca un om aşa de serios ca d-ta să le 
aducă la tribuna Camerii? Dar ce pericol poate să ameninţe România! Ce 
pericol, din partea cui, d-le Zaharia?! 

Atâta vreme cât sunt zvonuri, nimeni nu le ţine în seamă. Dar eu aş fi 
nepotrivit cu locul pe care îl ocup, dacă aş consimţi să iau în discuţie, fie şi 
măcar pentru a spune „nu", zvonuri de această calitate (Aplauze unanime, 
prelungite şi îndelung repetate, strigăte de „ bravo 'l 

De la nemuritorul Caragiale, mahalaua a făcut totdeauna de preferinţă 
politică externă„. Dar aceasta nu înseamnă că trebuie să o discutăm (Ilaritate, 
aplauze pe băncile majorităţii). 
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Să vă mai spun ceva, d-le Florin Zaharia. D. Titulescu a fost la mine. 
Am vorbit timp de un ceas, cum am vorbit totdeauna. Nu mi-a vorbit de nici 
un fel de sperietoare şi, dacă nu ar fi necesitatea de a mă găsi aci, eu aş fi 
printre persoanele care îl conduc azi la gară (Aplauze). 

Răspunde întrebării lui Petre Ghiaţă, privind situaţia învăţătorilor 
daţi afară din învăţământ, după ce căzuseră de trei ori 

la examenul de definitivat 

Răspunsul l-am mai dat şi altă dată, la o întrebare de acelaşi fel. 
Eu nu cred în examen şi mai ales în putinţa de a-şi arătă cineva valoarea 

în zece minute, înaintea unui om pe care 1-a văzut atunci întâia oară; nu cred 
nici în raportul revizorului sau sub-revizorului, care poate şi acum, dar cu 
siguranţă că înainte era foarte adeseori inferior celor pe care îi cerceta. Cred şi 
eu că nu se pot arunca pe stradă oameni care au stat, poate ani întregi de zile, 
acolo şi au muncit în satul lor, se poate întâmpla să aibă mai puţină teorie şi 
să fie o binecuvântare pentru sat, după cum se poate întâmpla ca unul care ştie 
teorie să fie un egoist, un ambiţios, un neastâmpărat, care să facă mai mult rău 
satului în care a fost trimis. 

Prin urmare, eu voi face chiar de mâine aşa: voi cere să mi se arate 
statul personal al celor care nu au reuşit la examen, şi dacă acest stat personal 
va arăta muncă pentru sat, atunci, cu ocaziunea legii pe care aţi şi discutat-o 
în comisiune, cu ocazia acestei legi se va putea introduce chiar un 
amendament, în care să se prevadă că acei care şi-au pierdut drepturile lor, în 
urma unui examen de o valoare îndoielnică, pot să reintre în învăţământ. Şi 
dacă sunt oameni bătrâni, voi începe cu cei mai bătrâni, care nu merită, pe 
astfel de timpuri, să fie lăsaţi fără o bucată de pâine, (aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Se împotriveşte proiectului de lege din iniţiativă particulară 
ca Liga culturală să împrumute de la CEC 20 de milioane de lei 

D-lor deputaţi, vreau să fac o declaraţie de aci. S-a prezentat Camerei 
un proiect de lege din iniţiativă particulară, prin care Liga culturală ... 

O voce de pe băncile partidului Naţional Ţărănesc: Iar? 
D. profesor N. Iorga: Nu vă grăbiţi să vă hotărâţi nici într-un fel, nici 

într-altul pentru că o să aveţi o surprindere. Prin care Liga culturală este 
autorizată să împrumute de la Casa de Depuneri 20 de milioane lei. Eu, d-lor, 
sunt contra acestui proiect, şi nu pentru rândurile calomnioase care au apărut, 
azi dimineaţă sau ieri, într-unul din ziarele din Bucureşti, organ personal al 
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unui eminent bărbat politic, foarte supărat pentru un moment, dar nu-l putem 
ajuta, ci pentru că Liga culturală, al cărei preşedinte sunt, a mai împrumutat 
de la Casa de Depuneri şi, neajutată de nimeni, neavând nici un ajutor nici de 
la Stat, nu a putut să-şi plătească datoria. Şi oamenii cumsecade ca şi 
instituţiile oneste nu împrumută niciodată a doua oară înainte de a fi plătit 
întâia datorie. În orice caz, nu înţeleg ca Liga culturală să-şi convertească 
printr-un nou împrumut vechea datorie pe care nu a plătit-o. 

Eu, prin urmare, vă rog să respingeţi acest proiect care a fost iscălit cu 
inimă bună de mulţi dintre d-voastră, dar eu, ca preşedinte al Ligii culturale, 
nu pot să admit acest fel de a o ajuta1

• 

NOTE 

1. La urmă răspunde unei remarci făcute de Gr. Trancu laşi care constatase că 
„banii lichizi depuşi la vedere la CEC se investesc în întreprinderi industriale 
pe termen lung. Aceasta e o mare greşeală". N.I.: „Dacă se va continua, banii 
aceştia nu vor fi lichizi ci gazoşi". 
În aceiaşi şedinţă, la un dialog M. Popovici - V. Vâlcovici (ministrul 
Comunicaţiilor} despre starea şoselelor, în particular a celei Bucureşti -
Ploieşti, N.I.: „lntrebaţi-mă pe mine. Am fost şi ieri. Săptămâna trecută nu erau 
gropi, acuma sunt gropi. Eu, domnule ministru, i-aş recomanda, ca un lucru 
pentru şomeri: să-i pună să bată apa în piuă, căci rezultatul este acelaşi". 

Şedinţa din 23 februarie 1932 

Schimb acid de replici cu I. Răducanu şi D.R. Ioaniţescu 

D-le Răducanu, ce este neplăcut? 
D. /. Răducanu: Este neplăcut, deoarece convingerea noastră este că 

acest amendament 1 face iluzorie legea pe care aţi adus-o d-voastre. 
D. profesor N. Iorga: Dar nu este neplăcut pentru banca ministerială ci 

este neplăcut atunci pentru d-voastre. 
D. /. Răducanu: Pentru majoritate. 
D. profesor N. Iorga: Nimeni nu este neplăcut impresionat. 
D. /. Răducanu: Eu vă felicit, d-le prim-ministru, pentru că vă declaraţi 

mulţumit. 
D. profesor N. Iorga: Pentru prima oară mă feliciţi. Este un bun 

început. 
D. D. R. Ioaniţescu: Este de la rector la rector. Impresia noastră este că 

vorbiţi trei rectori: al Politehnicii, al Universităţii şi al Academiei. 
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D. I Răducanu: D-le prim-ministru, d-voastră sunteţi foarte îngăduitor. 
D. profesor N Iorga: Dacă nu aş fi fost îngăduitor, aş fi murit de 

patruzeci de ani. 
D. I Răducanu: Eu să fiu în locul d-voastră, ceea ce nu sper să fiu, nu 

aş primi asemenea condiţiuni. 
D. profesor N Iorga: Eu vă ofer locul meu şi sunt sigur că-l veţi onora. 

NOTE 

I. Era vorba de autorizaţia dată guvernului de a organiza Oficiul de compensaţie 
pe lângă Banca Naţională pentru plăţile externe cu ţările cu care existau 
greutăţi pentu importurile româneşti. 
La un moment dat, supărat că Adunarea e nedisciplinată, N.I. spune: „Eu sunt 
tatăl regulamentului. Însă sunt un părinte nenorocit fiindcă vedeţi ce copii face 
regulamentul". 
În aceiaşi şedinţă, la proiectul unei noi legi a drumurilor, unde fiecare amintise 
de starea deplorabilă a acestora în zona lui de rezidenţă, D.R. Ioaniţescu 
observase bonom că N.I., deşi ironizează şi el, dar ironia lui „nu pornea din rea 
credinţă". N.I.: „Trebuie să mă ţineţi ca o iarbă de leac, pentru că nu puteţi să 
vă supăraţi câtă vreme eu sunt aici". D.R.I. întrebase dacă N.I. e de acord cu 
V. Vâlcovici când spune că „nu are doctrină", în vreme ce primul ministru o 
are de 4o de ani. N. I.: „Acesta e păcatul meu. Ce nu fliceam eu fliră doctrină?" 
(ilaritate, aplauze pe băncile majoriităţii). 

Şedinţa din 24 februarie 1932 

Despre o anchetă parlamentară 1 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, ministrul de resort a făcut o 
declaraţie că el însuşi este pe cale de a face o cercetare. 

Cred că ar fi a-l jigni să punem anchetă parlamentară peste cercetarea 
pe care a început-o d-sa. Să lăsăm câteva zile ca să vedem rezultatul cercetării 
pe care a început-o. Pe urmă, dacă onorata Cameră nu este mulţumită, poate 
să ia măsura unei anchete parlamentare. Dar, una peste alta, aşa mi se pare că 
nu este potrivit (Aplauze pe băncile majorităţi). 

După ce Al. Otetelişanu constatase cu regret că primul ministru refuză 
ancheta parlamentară 

D-le preşedinte, şi onorată Cameră, cu riscul de a supără un partid aşa 
de puternic reprezentat în Cameră, trebuie să spun că dacă din delicateţă 
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ministrul de resort a spus, fără să precizeze când, că nu este împotriva unei 
anchete parlamentare, eu declar de aci că în orice chestie nu suntem niciodată 
în contra unei anchete parlamentare. Dar din moment ce ministrul a apucat să 
spună că el cercetează, este o jignire care i s-ar aduce, când se substitue 
cercetării sale obiective şi nepărtinitoare ... 

D. Al. Otetelişanu: Dar jignirea adusă d-lui Popovici? ... 
D. profesor N. Iorga: Să nu mă întrerupeţi că nu se aude. Văd după 

figura d-voastră că sunteţi foarte satisfăcut de ce aţi spus. Poate şi eu aş fi fost 
satisfăcut, dacă aş fi auzit, dar nu am auzit. 

D. Al. Otetelişanu: D-voastră niciodată nu vreţi să auziţi glasul meu ... 
D. profesor N. Iorga: N-am auzit nici acum. Am urechea destul de 

bună. Fără îndoială, d-voastră vorbiţi în chip foarte frumos, dar nu destul de 
distinct ca să se audă până aci. 

D. Al. Otetelişanu: Dimpotrivă, foarte mulţi spun că cuvintele mele se 
aud şi dincolo de această Cameră. 

D. profesor N. Iorga: Poate că urechea mea este defectuoasă. Vorbiţi şi 
d-voastră mai des, ca să mă deprind. Dar d-voastră vorbiţi aşa de rar, încât nu 
am ocaziunea să mă deprind. 

O-lor, deputaţi, iată ce zice regulamentul, căci există, din fericire, şi un 
regulament care să tranşeze între două păreri deosebite şi să rezolve toate 
chestiunile. Este art. 61: „Proiectele de legi şi propunerile, în regulă generală, 
se trimit de Preşedintele comisiunii permanente competinte şi, după ce 
aceasta îşi face raportul, ele se trimit secţiunilor Adunării care, prin delegaţii 
lor, aleg un raportor. 

Adunarea poate însă, după cererea guvernului, sau a autorilor 
proiectului ori propunerii, să hotărască cu majoritate şi fără discuţie ca un 
proiect sau o propunere să fie trimis pentru raport numai la comisiunea 
permanentă competentă. 

Luaţi această cale. 
Dar puteţi luă şi art. 96: „Propunerile simple sau motivate se discută şi 

se votează îndată, fără a mai merge la secţiuni ori comisiuni, afară de cazul 
când ele implică un vot de neîncredere în guvern". 

Dar când guvernul vă asigură că face o cercetare şi d-voastră spuneţi: 
nu ne trebuie cercetarea guvernului, ci voim anchetă parlamentară, aceasta 
este neîncredere şi, prin urmare, chestiunea merge la secţiuni. 

Replică lui Al. Otetelişanu 

O-lor, nu mă puteţi acuză că mă întind la vorbă fără să fiu provocat. 
D. Otetelişanu doreşte să mântuie această chestiune într-o zi. Vasăzică, 

atunci când începe o anchetă parlamentară, ancheta parlamentară poate 
căpăta, într-o chestiune de această complexitate, într-o zi, două, trei, sau o 
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săptămână, toate lămuririle trebuitoare; iar ministrul, care are toate aceste 
lămuriri şi care este pe cale de a face cercetarea, ministrul mântuie mai târziu 
decât cum ar începe ancheta parlamentară. Las celor care au simţul practic să 
judece care din doi are dreptate. 

Dar mai am încă o parte. Pe de altă parte, d. Otetelişanu este un inimic 
al suspiciunilor, al bănuielilor. Foarte bine. Dar a spune că majoritatea va fi 
contra propunerii, fără să aveţi nici un fel de bază, aceasta probabil că nu se 
cheamă suspiciune (Ilaritate). 

Replică dr. N. Lupu 

Îmi pare foarte rău, dar nu pot schimba părerea mea dinainte. Ministrul 
de resort nu este aici, a spus că marţi vine cu concluziile sale, vedeţi prin 
urmare în ce condiţiuni ar trebui să spun da, cum aş dori, d-lui doctor Lupu. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Amânăm până marţi, d-le preşedinte al 
Consiliului! 

D. profesor N. Iorga: Dar în afară de aceasta, vă spun: n-am nici un 
interes să planeze bănuieli asupra nimănui şi n-am nici un interes să acopăr 
lucruri care nu mă privesc pe mine. Eu regret numai atât: că aşa cum am 
lucrat noi până acum, în ce priveşte şoselele, stăm mai jos decât mulţi alţii 
mai săraci decât noi. D. dr. Lupu m-a văzut că deschid o foaie, poate a crezut 
că este un semn de neatenţie pentru dumnealui, ceea ce nu mi-aş fi permis. 
Dar am aici o adresă a d-lui Venizelos, care anunţă că de trei ani, în Grecia, 
mai săracă decât noi, „statul a început şi va urma până la capăt nu numai 
reparaţia drumurilor existente, dar şi întinderea reţelei de drumuri cu 4.700 
km de drumuri noi, reprezentând o cheltuială totală de 350 milioane de 
drahme". 

Iată unde sunt alţii, iată unde suntem noi. Şi de aceea şi eu o să mă 
bucur când o să văd rezultatul unei anchete, din care, încă odată, doresc ca 
nimeni să nu iasă compromis, dar doresc, în acelaşi timp, ca ceea ce a fost 
până acum, sub raportul neglijenţei şi al lipsei de interes, să nu mai fie măcar 
de acum înainte (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. Fusese cerută din cauza unui incident survenit în Cameră cu două zile în urmă 
între M. Popovici şi N. Mareş; primul era învinovăţit pentru aducerea unui 
consorţiu suedez de construcţii de şosele. 
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Răspunde unei interpelări a lui I. Florea despre şcolile desfiinţate 
dar care urmau să funcţioneze până la sfârşitul anului 

Nu la toate, la cari plăteşte comitetul şcolar toate cheltuielile afară de 
salariile profesorilor definitivi. Nu la toate, numai la o parte, când putem 
colabora cu comitetele şcolare; când comitetele şcolare nu pot să ne ajute, nu. 
Nu avem bani. 

La sugestia lui J.F. de a se desfiinţa cursul inferior de la şcoala normală, 
„ aşa se face o economie foarte mare'·' 

D-le preşedinte, onorată Adunare, ceea ce propune d. deputat este 
tocmai ceea ce doresc eu. Dar când mă judecă cineva, trebuie să ţină seamă 
de un lucru: eu vin cu idei pe care le-am verificat o viaţă întreagă şi pe care le 
cred bune. Întâmpin o opinie publică aţâţată artificial şi întâmpin împotrivirea 
unei rutine, pe care mărturisesc că n-am putut-o birui până acum. Eu am vrut 
într-adevăr aşa, să nu fie un curs inferior, adică un gimnaziu, deosebit de cele 
dintâi clase ale seminarului şi cele dintâi clase ale şcoalei normale. Acestea să 
meargă una, până la sfârşitul clasei a patra şi după aceea, cum spunea d-lui 
foarte bine, să vadă oamenii încotro îşi simt într-adevăr chemarea să se ducă. 
Şi, desigur, că s-ar fi despovărat foarte mult învăţământul. Dar eu o spun de 
luni întregi de zile. Unde trebuie să meargă îndemnul meu, se înfundă. D
voastră nu cunoaşteţi tragedia Ministerului de Instrucţie Publică, nu 
cunoaşteţi ceea ce se unelteşte necontenit împotriva oricărei îndreptări în 
domeniul acesta al şcoalelor. Iată, vedeţi d-voastră, acum în urmă am căpătat 
informaţiuni cu privire la schimbarea programului. Eu introdusesem pentru 
istorie un program, ca să nu se înceapă din clasa întâia de liceu cu 
babilonienii şi asirienii. Ce poate să înţeleagă o biată gâgâlice de ceea ce este 
un babilonian şi un asirian! (Aplauze. ilaritate). Este mai natural să se înceapă 
cu lucruri mai apropiate. Şi mare parte din d-nii profesori nu vor, nu vor nici 
într-un chip. Am găsit lecţii de arheologie orientală, făcute cu băieţi de zece 
ani, în clasa întâia de gimnaziu! D-nealui zice să legiferăm. Putem legifera? 
întâi, vedeţi d-voastră cum se îngrămădesc legile, cum se cercetează, se 
purică aproape până în cel mai mic detaliu, ce discursuri lungi se ţin. Sunt 
unde legi de utilitate imediată. Nu le pot aduce. O să vă rog să facem şi 
şedinţe dimineaţa, acum când vine conversiunea, pentru că altfel tot restul 
sesiunii va fi ocupat numai de conversiune. Ei bine, nu vă închipuiţi d-voastră 
cât de greu este să facă un ministru a pătrunde o rază de lumină clară în 
îmbâcseala aceea de întuneric şi de praf care se găseşte în trei sferturi din 
organizarea învăţământului nostru! Aş veni cu legea, să am timp; şi aş veni cu 
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legea, dacă aş avea credinţa că măcar aşa aş birui rezistenţa, îngăduiţi-mi 
cuvântul, rezistenţa barbară şi stupidă a oamenilor care trăiesc pe baza unui 
singur principiu: principiul de a face cât mai puţin lucru şi a-şi da cât mai 
puţină sforţare pentru a merge pe drumul nou, care este singur adevăratul 
drum al şcoalei. Voi încerca (Vii aplauze pe băncile majorităţii). 

După ce lF. stăruise din nou pentru propunerea lui 

D-le Florea, vino d-ta cu un proiect de lege din iniţiativă parlamentară, 
ca să am deocamdată de la început asigurată o bază parlamentară şi atunci 
cine iscăleşte are tot interesul ca proiectul să fie adus cât mai repede în 
discuţie şi isprăvit, până la vot, iarăşi cât de iute. Vino, şi îţi voi da tot 
sprijinul meu ca până la închiderea acestei sesiuni să nu cheltuim degeaba cu 
acelaşi lucru în trei, patru forme, când este mult mai natural să-l avem într-o 
singură şi bună formă. 

Fă-o şi te voi susţinea 1 (Aplauze pe băncile majorităţii). 

NOTE 

1. În aceiaşi şedinţă, după ce M. Dan declarase că Ministerul Armatei a încheiat 
contracte în străinătate care dezavantajau fabrica noastră de la Cugir, N.I.: 
"Aceasta este politica Ministerului Armatei. Înainte de a veni noi. Nu aţi mai 
găsit aşa ceva după aprilie. În orice caz, nu veţi mai găsi de aici înainte". 

Şedinţa din 25 februarie 1932 

Din nou despre împrumutul cerut la CEC de Liga culturală 1 

Daţi-mi voie, cu o deosebire: că nu este de prevăzut ca Liga să poată 
plăti o mulţime de ani de zile, pe când, atunci când este vorba de o organizaţie 
comercială care îşi are veniturile sale, venituri curg şi în acest moment, atunci 
este altceva. 

D. Al. Otetelişanu: D-le Trancu-Iaşi, vă rog să-mi daţi voie două 
cuvinte: D. prim-ministru şi-a exprimat părerea rândul trecut că n-ar trebui să 
se facă un împrumut pentru Liga culturală de la Casa de depuneri. 

D. profesor N. Iorga: Da! 
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D. Al. Otetelişanu: Eu ştiu care sunt sentimentele care au determinat pe 
d. prim-ministru să fie contra acestui împrumut: d-sa este preşedintele Ligii 
culturale şi n-ar dori să se spună că, fiind d-sa prim-ministru, s-ar fi putut face 
un împrumut care să avantajeze această instituţiune. 

D. profesor N. Iorga: Foarte just! 
D. Al. Otetelişanu: Dar, d-lor, eu cred că sunt în asentimentul tuturor 

când voi declară că d. prim-ministru trebuie să se considere degajat de orice 
bănuială în această direcţiune (Aplauze). Liga culturală este o instituţie care 
trebuie să fie ajutată, nu putem să o lăsăm neajutată (Aplauze). Aşa încât, în 
această chestiune, rugăm pe d. prim-ministru să ne lase pe noi să procedăm cu 
toată libertatea de, acţiune, cum obişnuieşte d-sa să lase Parlamentul să 

procedeze. 
D. profesor N. Iorga: Nu pot. 
D. Al. Otetelişanu: D. prim-ministru nu poate fi atacat, aşa că trebuie să 

ne lase să facem această lege pentru acest împrumut. 
D. profesor N. Iorga: Eu voiu vota contra. 
D. D. R. Ioaniţescu: D. Trancu-Iaşi are altă părere, d-le Otetelişanu. 
D. Al. Otetelişanu: Nu, d. Trancu-Iaşi a spus altceva: că dacă 

împrumutul are o garanţie ipotecară, este bine garantat, pe când altfel nu. 
D. profesor N. Iorga: Găsiţi altă formă de a o ajuta, nu aceasta. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Prin urmare, d-lor, eu sunt contra învestirii în 

industrii care conţin ceva aleatoriu, a fondurilor lichide, plătibile la vedere, 
ale Casei de depuneri. Mi se spune necontenit că este o întreprindere 
comercială care merge foarte bine. Dar, d-lor, dacă este o întreprindere 
comercială care merge foarte bine, atunci de ce ţara aceasta a suferit cea mai 
mare ruşine posibilă atunci când un vapor de pasageri care trebuia să plece 
din portul Constanţa, nu a putut plecă din cauza lipsei de combustibil în 
portul Constanta? 

D. profesor N. Iorga: Fiindcă a fost un funcţionar imbecil. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, acest funcţionar imbecil.. .. 
D. profesor N. Iorga: Se dă afară. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Nu e de ajuns. 
D. profesor N. Iorga: Să-i tai capul că este imbecil? (Ilaritate). 
D. Gr. L. Trancu-laşi: D-lor, pentru că atunci când un fapt ca acesta se 

petrece, vă puteţi închipui că Serviciul nostru maritim, care actualmente este 
concurat aşa de intens de navigaţia maritimă turcă, care a pus atâtea vapoare 
pe Marea Neagră şi care face legătura, luându-ne toată linia noastră de 
navigaţiune Alexandria-Constantinopol şi care tinde să vină chiar şi până la 
Constanţa ... 
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D. profesor N. Iorga: Nu-i dăm voie. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: ... pe când vapoarele noastre sunt aşa de rău 

întreţinute. Frânghiile de pe aceste vapoare sunt de decenii; de la facerea 
acestor vapoare nu s-a mai primenit nimic. 

D. profesor N. Iorga: De aceea se face împrumutul. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Este cel din urmă Serviciu maritim din punctul 

de vedere al utilării. 
D. dr. N. Lupu: Şi eram primii şi putem să fim primii. 
D. profesor N. Iorga: Nu e mai puţin adevărat că lumea preferă 

vapoarele acestea ale noastre, aşa vechi cum sunt. Iar în ce priveşte pe turci, 
natural că ei doresc, în avântul lor de autonomie în toate domeniile, ca în 
apele lor şi ale tovarăşilor lor de odinioară să-şi aibă navigaţia lor. 

Dar cine îşi închipuie că îi vom pofti la Constanţa în dauna Serviciului 
nostru maritim uită toate mijloacele pe care le are un Stat de a-şi apăra un 
serviciu al său de orice concurenţă străină. Încât, când vei vedea dumneata un 
vas străin la Constanţa, biruind un vas al nostru, te rog să mă chemi şi pe 
mine (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. Leonte Moldovanu: Am putea avea deficite an de an la Serviciul 
nostru de navigaţie, dar confortul lui nu este mai prejos decât la vasele altor 
ţări. 

D. profesor N. Iorga: Foarte bine. 
D. Gr. L. Trancu-laşi: D-le prim-ministru, recunosc că personalul de pe 

vapoarele noastre îşi dă toată osteneala ca să procure călătorilor toate 
înlesnirile. Îi aduc aici toate laudele. Dar vă spun că aceste vapoare sunt 
foarte prost utilate, sunt vapoarele noastre vechi, făcute cu 1 O, 20 şi 30 de ani 
înainte şi materialul de pe ele n-a fost primenit de loc; şi d-voastră în loc să 
veniţi să utilaţi aceste vapoare ... 

D. profesor N. Iorga: Cu ce bani? 
D. Gr. L. Trancu-laşi: ... cu toate materialele necesare, ca să le daţi 

posibilitatea unei bune navigaţiuni, în loc să veniţi să ne propuneţi 

mijloacele ... 
D. profesor N. Iorga: Din ce tezaur? 
D. Gr. L. Trancu-laşi: Acum se împrumută 11 O milioane ... 
D. profesor N. Iorga: Tocmai de aceea! Fiindcă dorim să fie navigaţia 

aceasta mai bună şi n-avem parale. Şi atunci d. ministru s-a gândit, oferind 
toate garanţiile ... 
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NOTE 

I. Discuţia pornise de la proiectul de lege cu privire la împrumutul de 
11 O OOO OOO lei pentru Regia autonomă a porturilor şi căilor de comunicaţie pe 
apă. Gr. Trancu laşi spusese că împrumutul pentru Ligă s-a făcut cu ipotecă 
asupra imobilelor, ori acum banii se investeau într-o întreprindere cu caracter 
industrial, ceea ce este „aleatoriu". 

Expunere de motive a proiectului de lege care modifica unele prevederi 
din legea învăţământului primar din 1924 

Sufletul şcoalei primare fiind învăţătorul, era necesar să se dea acestuia 
o cât mai bună pregătire didactică. 

Un mare număr de învăţători, dornici de o cultură superioară, au urmat 
cursurile Facultăţilor de Ştiinţe, Filosofie şi Litere, obţinând licenţa, iar unii 
dintre ei şi-au luat şi capacitatea de profesori secundari. Legile existente le 
dau dreptul să ocupe catedre numai la şcoale normale şi gimnazii. 

De învăţătorii licenţiaţi care revin învăţământului primar nici o lege nu 
se ocupă. Ori, tocmai aceştia sunt cei mai numeroşi şi se găsesc într-o situaţie 
inferioară colegilor lor, care dându-şi examenele de înaintare la timp i-au 
devansat în grad. 

Truda depusă pentru obţinerea bacalaureatului, licenţei, laolaltă cu 
absolvenţii liceului, îi îndreptăţeşte să aibă în ierarhia didactică a şcolii 

primare un grad superior colegilor lor învăţători care n-au la bază decât şcoala 
normala. 

Pentru aceste motive era necesar a se creea un nou grad în învăţământul 
primar, grad superior celor existente, pe care îl va obţine orice învăţător ce 
posedă o diplomă universitară de licenţă şi care grad va purta denumirea de 
„profesor primar". 

De asemenea am găsit necesar să se suprime din legea învăţământului 
primar cele 2 grade de învăţători înaintaţi, de gr. II şi gr. I, şi să se înlocuiască 
printr-una sau două gradaţiuni de 25 la sută la ultimul salariu, intitulată 

„gradaţie de merit", care se va acorda acelora care vor merita această 

distincţie, desfăşurând a deosebită activitate atât în şcoală cât şi în afară. 
Tot astfel era necesar să se modifice şi dispoziţiunile art. 141, punctul 1 

din legea învăţământului primar, înlocuindu-se medalia Răsplata Muncii, 
Meritul Cultural, înfiinţat anul acesta, în locul medaliilor Răsplata Muncii 
pentru învăţământ şi Biserică. 

Pentru a nu turbură actuala stare de lucruri, s-a prevăzut că actualii 
membri ai corpului didactic îşi păstrează titlul şi gradul câştigat. 
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Salarizarea pentru toate categoriile de membri ai corpului didactic 
primar va fi, până la confecţionarea unei legi de armonizare a salariilor, aceea 
prevăzută în buget, urmând ca, atunci când va fi posibil, profesorii primari să 
primească un salariu corespunzător gradului lor de cultură. 

Cu această ocazie s-a crezut nimerit să se modifice dispoziţiunile legii 
privitoare la transferări şi detaşări, înlocuindu-se criteriul atât de discutabil al 
aprecierii notelor şi intereselor, printr-un criteriu mai obiectiv, acela al 
concursului. 

În modul acesta se va suprimă orice posibilitate de abuz şi se va 
împuţina şi numărul proceselor referitoare la transferări, provenite de multe 
ori din defectul de alcătuire al legii existente. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri, ministrul Instrucţiunii, al Cultelor 
şi Artelor, 

N 10RGA 

Îşi susţine proiectul 

D-le preşedinte, vă rog să-mi daţi cuvântul. 
D. Traian Ţino, vice-preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 

cuvântul. 
D. profesor N Iorga: Onorată Cameră, obiceiul în această Adunare este 

ca ministrul care prezintă un proiect de lege să asculte întâi pe aceia care 
vorbesc, pentru sau contra, şi după aceea să-şi apere proiectul, arătând 
părerile sale. 

Eu sunt obişnuit cu un anume sistem de a se discuta orice proiect oricât 
de neînsemnat care vine aici în Cameră: se înscriu câte 15 până la 20 de 
deputaţi, au tot dreptul, nimeni nu-i poate împiedica, se aud de la această 
tribună întotdeauna strigăte că ministrul Instrucţiunii Publice persecută pe 
învăţători. Este un întreg sistem! Vă puteţi închipui cât este de absurd şi de 
ridicol să creadă cineva un astfel de lucru, îmi permit să cred că este absurd şi 
ridicol să se creadă că un om ca mine, care sunt de patruzeci de ani în 
învăţământ, aş putea să am faţă de probleme de acestea ignoranţa unui om 
care se lasă condus de biurourile ministerului! Dar aşa este obiceiul şi se 
creează duşmănie în acest fel în contra unui om care are cel puţin dreptul de a 
spune că este cel dintâi .... D. Lepădatu crede că ceea ce spun eu pretează la 
ilaritate? Vă rog să mi-o spuneţi. Oricine are dreptul să judece pe acela care 
vorbeşte. 

D. V Lepădatu: D-le prim-ministru, cunoaşteţi sentimentele mele, 
precwn şi punctul meu de vedere relativ la acest proiect de lege. 
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D. profesor N. Iorga: Veţi avea cuvântul şi veţi vorbi, iar eu mă angajez 
ca orice veţi spune să nu râd fiindcă nu şade bine. 

Se creează, zic, împotriva unui om care are dreptul cel puţin să se 
creadă unul dintre cei dintâi învăţători ai acestei ţări, cunosc învăţători care 
apără pe învăţători, dar n-au fost învăţători de nu ştiu câţi ani de zile, eu însă, 
în situaţiunea aceasta grea, pe care o am acum, nu m-am dezlipit de niciuna 
din datoriile mele şcolare. Vin de multe ori zdrobit aici, după câte două sau 
trei ore, pe care le fac la toate şcolile, de unde nu am lipsit o singură dată. 

Dar împotriva unui astfel de om, pe care întâmplarea - pe care aţi putea
o s-o credeţi şi fericită - l-a adus la departamentul de Instrucţie, se face prin 
ziare, prin întruniri publice, prin uneltiri aci în Cameră, una din acele 
campanii pe care cândva opinia publică sănătoasă a acestei ţări o va putea 
taxa drept cea mai neagră nerecunoştinţă. Şi atunci, pentru a nu se face aici o 
atmosferă şi împotriva acestui proiect, eu prefer să dau anumite lămuriri la 
început. Pe urmă voi asculta pe oratori, pe atâţia pe câţi răbdarea acestei 
Camere va voi să-i asculte şi la sfârşit voi răspunde la argumentele aduse 
contra proiectului de lege. 

Ce rost are acest proiect care este atacat pe pagini întregi ale ziarelor, 
care este prezentat, cum vă spuneam, ca un act de agresiune a unui ministru 
capricios şi sfătuit de biurouri împotriva corpului învăţătoresc? 

D-lor deputaţi, acum câţiva ani învăţătorii au cerut - ei au cerut - dreptul 
de a intra la Universitate. S-a creat secţiunea pedagogică. De atunci până 
acum, câteva zeci de învăţători au trecut prin Universitate, nu mulţi. 

Patru zeci de mii de învăţători de o parte, câteva zeci, să zicem câteva 
sute, dar nu sunt câteva sute, dacă or fi vreo două sute, au trecut prin 
Universitate. 

Eu doresc să treacă oricine se crede chemat să înainteze în învăţământ. 
V-am spus de la început şi am spus cu orice ocazie: eu sunt duşmanul 
barierelor introduse în mijlocul corpului învăţătoresc, pe care îl consider unul 
singur, de la cel mai sărac şi mai modest învăţător tânăr până la rectorul 
Universităţii din Bucureşti (Aplauze). 

Am introdus anul acesta mijlocul pentru orice învăţător de a da un 
examen de diferenţă şi odată ce trece examenul de diferenţă în aprilie, pe 
urmă se poate prezenta la bacalaureat. 

V-am adus atâtea exemple. Am arătat pe omul pe care îl stimăm toţi, 
care prezidează lucrările noastre, pe d. Pompeiu, care a fost învăţător sau 
institutor, pentru mine este tot una. Am vorbit de acesta şi de cutare, care 
acum 30, 40 de ani era cel mai mare geograf al Franţei, care a început tot aşa, 
ca institutor. 
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Eu am avut foarte mulţi dintre aceşti învăţători ca studenţi la 
Universitate, cele mai bune elemente din toată Universitatea. Iată, vă pot da o 
experienţă personală. 

La mine la curs nu vin oameni ca să piardă vremea. Care vine ca să 
piardă vremea, eu îl dau imediat afară. Dar de ani de zile numai e nevoie să 
dau pe nimeni afară. 

Şi atunci vin oameni şi ascultă într-o atitudine, pentru care nu li pot fi 
atâtor generaţii destul de recunoscător. Băncile cele dintâi sunt ocupate de 
învăţători, învăţătorii şi învăţătoarele sunt nu numai sub raportul priceperii în 
învăţarea materiilor, dar şi sub raportul atitudinii, a purtării, cei dintâi şi cele 
dintâi. 

Glumele proaste care se fac de obiceiu la Universitate, tândălelile 

acelea pseudo-amoroase, care sunt uneori o ruşine a învăţământului nostru 
superior, lasă totdeauna indiferente băncile pe care se găsesc aceşti învăţători. 

Şi oamenii au venit la mine şi mi-au spus: ce trist este că învăţătorii care 
nu au avut prilejul să se cultive mai mult, în loc să se uite cu mulţămire că 
alţii din aceeaşi tagmă au ajuns acolo sus, se uită cu ochi de invidie şi 

îndrăznesc a vorbi de o castă, când pe de o parte sunt 200 oameni care au 
muncit cinci ani, iar pe de altă parte sunt 40.000 oameni care, oricând şi până 
în ajunul pensiunii, pot să dea examen de diferenţă, de bacalaureat, să capete 
şi ei exact aceeaşi situaţie ca şi ceilalţi (Aplauze pe băncile majorităţii). Şi au 
venit la mine şi m-au întrebat: d-le, ce este cu noi? D-ta introduci o 
modificare în lege; noi am fost cinci ani la Universitate; de noi ai fost 
mulţumit în aceşti cinci ani, dar ce e cu deosebitele tagme chinezeşti pe care 
le-a creat legea: cum este în China, sau cum era în China cea veche, cu nasturi 
de cristal de oarecare mărime, de oarecare culoare; învăţător care nu este 
titular, învăţător care este titular, învăţător care este de gradul II, învăţător 
care este de gradul I. Lumea nici nu ştie când zici că eşti învăţător de gradul 
II, sau de gradul I, cum merge lucrul. Întâi I şi pe urmă II, sau cum este cazul, 
întâi II şi pe urmă I. 

Şi atunci ei spuneau: noi am pierdut tot, noi nu suntem măcar definitivi; 
ne-a prins iubirea de carte, ne-am dus acolo la Universitate. 

În acest timp ceilalţi au devenit definitivi, au devenit titulari, au devenit 
de gradul II sau de gradul I, Noi, care ştim mai mult, noi care am învăţat mai 
mult, noi care putem servi mai mult, ajungem a fi cei din urmă. M-au întrebat: 
dar salarii mai mari ne daţi? Le-am spus: îmi pare foarte rău: nu pot să vă dau 
salarii mai mari. Atunci faceţi ceva cu noi, ca să se recunoască aceşti trei, 
patru, cinci ani de trudă. Recunoaşteţi în vreun fel! 
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Şi atunci la ce mă puteam gândi? La două lucruri: să le dau un titlu 
superior şi al doilea, să aleg, mai ales dintre dânşii, care fac ani de pedagogie 
- este un curs pedagogic pregătitor anume pentru a conduce o şcoală - să le 
dau precădere faţă de ceilalţi, care nu au putut să facă un curs înalt de 
pedagogie. Şi atunci mi s-a propus, tot dintre dânşii care nu vor pentru aceasta 
un război civil între învăţători, mi s-a propus un lucru: faceţi-ne profesori 
primari. Acum, împotriva titlului de profesor primar începe o întreagă 

campanie. Cum se poate cutare să fie profesor primar? Eu, în materie de 
nume nu am nici o preferinţă. Nu aveţi decât să le ziceţi învăţători superiori 
ori cum poftiţi d-voastre. Dar dacă zice cineva profesor primar, daţi-mi voie: 
eu nu mă supăr pe cine nu are anumite cunoştinţe. Se întâmplă să nu le poată 
avea, dar oricine este dator, când nu ştie un lucru, să asculte pe acela ce ştie. 

D-lor, în Germania există profesori de liceu care sunt înaintaţi. Dar în 
Germania profesorii de liceu nu se cheamă profesor, ci se cheamă Lehrer sau 
Oberlehrer, sau pentru meritele lor ştiinţifice, ei se pot intitula profesori. De 
exemplu, vestitul Rohricht, care a scris istoria cruciadelor, era un profesor 
sărac, un Oberlehrer sărac la Berlin. Statul prusian nu-i putea da nimic mai 
mult; i-a dat însă calitatea de profesor şi el stătea alături, în ce priveşte această 
calitate, cu profesorii Universităţii din Berlin . 

. Păcatul este aşa de mare că m-am gândit la aceşti oameni care au 
dreptul de a fi profesori şi dacă ei se prezintă la examene care le dau o 
catedră, ei devin profesori. Ei sunt profesori, ca să zicem aşa, virtuali, cărora 
le lipseşte însă posibilitatea de a fi profesori. Dacă voiţi să nu fie primari, dar 
spuneţi-le profesori. De ce li s-ar refuza acestor oameni, care se duc în fundul 
unui sat nenorocit, neplătiţi cu lunile, între străini care îi înconjoară cu 
duşmănie şi ar vrea să-i vadă crăpând de foame, de ce să nu li se dea acestor 
oameni titlul de profesori (aplauze) numai fiindcă în această ţară a tuturor 
invidiilor, invidia le-o refuză. 

Al doilea: ce am vrut eu să fac prin acest proiect, care schimbă aşa de 
puţin, dar în acelaşi timp introduce un principiu, un principiu care trebuie să 
domine întreaga noastră viaţă care nu este sprijinită pe merit, ci este sprijinită 
sau pe vechimea rutinei: care este mai vechi trece înainte; sau este sprijinită 
pe servicii politice: eşti învăţător, te dai cu guvernul de atunci; eşti 

învăţătoare, să nu vorbim mai departe! (Ilaritate). Nu este de râs, este o 
grozavă tragedie. Şi ministrul n-are mijlocul de a pălmui de o sută de ori 
obrazurile subrevizorilor, revizorilor şi inspectorilor de partid care au făcut 
aşa! (Aplauze prelungite). 
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Am vrut, d-lor deputaţi, să introduc principiul meritului. Şi cum am 
înţeles eu meritul? D-lor, aveţi înaintea d-voastre un vechi profesor de istorie 
universală. Dacă aş fi început, neştiind nimic, înţelegeţi şi d-voastră că după 
atâţia ani de zile, tot ar fi trebuit să învăţ ceva, nu este aşa? Ei bine, eu vă 
declar solemn şi oricine este profesor aici îmi va da dreptate mie, că dacă eu 
m-aş prezenta astăzi înaintea unei comisiuni pentru a trece un examen de 
bacalaureat la istoria universală, eu risc să cad! (Ilaritate). Da, da, risc să cad, 
pentru că mi se poate pune orice întrebare, şi pentru că nu există om pregătit 
pentru orice întrebare, pentru că dreptul unui examinator este fără margini! 
Dar cine nu crede, iată, va avea prilejul peste câteva săptămâni să vadă o 
revistă care se publică aici la Bucureşti, care se cheamă Revista Istorică 
Română', şi în care un tânăr profesor de la Universitatea din Bucureşti 
dovedeşte că eu sunt cel mai ignorant şi cel mai lipsit de talent dintre toţii 
oamenii care s-au ocupat de istoria românilor. Şi acesta nu este primul 
certificat, este al doilea, mi-a dat unul şi d. Philipide, în cartea d-sale masivă, 
monwnentul său de hârtie2

, că dintre toţi oamenii care s-au ocupat de istoria 
românilor, eu sunt, fără îndoială, cel mai stupid! 

Prin urmare, aşa fiind, ce valoare poate să aibă, vă rog, examenul? 
Cum, pe baza examenului, eu voiu face din normalist un om savant? Şi notaţi 
aici nedreptate: normalistul care şi-a trecut examenul la şcoală, i-a ieşit, se 
duce într-un sat sărac, fără cărţi; leafa nu şi-o primeşte; el trebuie să-şi 

organizeze un fel de gospodărie. Dar el nu este definitiv, este provizoriu, îl 
aşteaptă undeva subrevizorul, revizorul, la examen. Ce poate face el? Sau o 
biată fată, crescută într-o şcoală normală unde condiţiile de trai sunt bune şi 
care se duce într-un loc unde lumina electrică este înlocuită cu lumânări de 
seu şi care, în loc să fie chemată cu clopotul de trei ori pe zi ca să mănânce 
mâncare bună, trebuie să se mulţumească cu ce-şi poate găti ea singură şi 

uneori cu o bucată de pâine muiată în apă, şi-i ceri tot timpul acesta, să nu 
facă altceva decât să se pregătească pentru examenul de definitivat! Dar eu 
am asistat la chinul acestor fiinţe. Eu am şcoala mea de învăţătoare la Vălenii 
de Munte - sunt şi fete cari se pregătesc pentru definitivat. Eu le cunosc 
imediat, nici n-am nevoie s-o întreb care se pregăteşte pentru definitivat; 
aceea căreia nu-i prieşte mâncarea, aceea care nu-şi are somn, aceea care nu 
poate asculta, pentru că gândul care o chinuieşte este într-una acesta: vine 
examenul. Apoi, d-lor, dar şi noi avem o experienţă de examene. Eu nu ştiu 
până la ce vârstă v-a chinuit pe d-voastră noaptea icoana a încă unui examen 
de trecut! Eu douăzeci de ani număraţi mă trezeam din somn înspăimântat: 
profesor de universitate, mă vedeam din nou înaintea unei comisiuni 
examinatoare. 
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Şi atunci mi-am zis: nu este mai bine oare să introducem o gradaţie de 
merit şi a doua gradaţie de merit şi a treia gradaţie de merit? Adică, să nu 
consideri ce ştie învăţătorul sau învăţătoarea la examenul de pedagogie sau de 
altă materie, căci pedagogia valorează exact atâta cât scoţi dintr-însa, nu ce-ţi 
dă ea. 

Cu o pedagogie proastă W1 om de ispravă face minuni şi cu toate 
minWlile pedagogiei germane, cineva care nu este chemat să fie învăţător sau 
învăţătoare, nu scoate nimic. 

Şi este greşită părerea că profesorul de oraş are aceeaşi misiune ca şi 

învăţătorul de sat. Nu. Profesorul de la oraş are oarecari datorii în ce priveşte 
oamenii din jurul său, oamenii din mahalaua sa, oamenii din partea de oraş 
Wlde se găseşte; este bine să le dea conferinţe, să creeze biblioteci. Dar 
sufletul satului este învăţătorul. Sufletul oraşului nu este profesorul secundar, 
nici profesorul universitar; acolo SWlt multe mijloace de a se cultiva cineva, 
întreaga fiinţă morală a Statului este învăţătorul (Vii aplauze pe băncile 
majorităţii). Şi învăţătorul nu trebuie să mai înveţe pentru examenul întâi, ca 
să ajungă definitiv, pentru examenul al doilea, ca să fie învăţător de gradul al 
doilea, pentru examenul al treilea, ca să ajungă învăţător de gradul al Iii-lea; 
el trebuie să fie oriunde în satul acela unde este o nevoie sufletească, o 
suferinţă a inimii, un avânt al gândului; învăţătorul nu este hirotonisit, dar 
este preot în sat, alături de preotul care slujeşte la altar (Vii aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Şi ce-mi trebuie mie? Nu să te prezinţi dumneata, odată, de două ori, de 
trei ori la examene, înainte de examene să baţi la toate uşile, să săruţi toate 
pragurile, să te închini la toate interesele politice, să aduci certificatele 
serviciilor electorale, Mie îmi trebuie altceva. Să vii înaintea autorităţii 

şcolare şi să-mi spui: d-le ministru ... 
Aci o paranteză. Eu am văzut într-un articol publicat azi dimineaţă un 

strigăt de indignare: auzi d-ta, meritele învăţătorilor o să le hotărască 

autoritatea şcolară! Ce este autoritatea şcolară? 
Dar ce este acolo? O adunătură de răufăcători, de criminali? Dar ce este 

doctrina aceasta sovietică, sprijinită pe două principii, pe două principii care 
ruinează o societate: egalizarea tuturor jos, tăierea oricărui cap care se ridică, 
şi pe de altă parte, tăgăduirea ori cărei autorităţi sus? D-voastre o să judecaţi 
în conştiinţa d-voastre, când veţi avea să votaţi aci şi eu n-aş vrea pe nimeni 
în această Adunare, fără deosebire de majoritate şi de minoritate, să-l apese 
mustrarea de cuget că a săpat la două principii; la principiul meritului şi la 
principiul autorităţii (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 
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Să vină, prin urmare, la autoritate. Autoritatea este respectabilă în ea 
însăşi. Dar veţi zice: face abuzuri. Dar la ce serveşte acest Parlament, dar la 
ce servesc ziarele, dar la ce serveşte opinia publică? Daţi-mi voie să trezesc 
înaintea d-voastre amintirea unui om cu care nu m-am înţeles întotdeauna, ba 
chiar am avut momente de ciocniri violente, pe care cei tineri nu l-au 
cunoscut, Gheorghe Panu, era un om care simţea uneori pătimaş, care vorbea 
slab, dar care avea o cumpănă de gândire extraordinară şi el impunea prin 
acest mare dar de a vedea o situaţiune, de a găsi imediat drumul. 

Şi într-un rând, iar venea cineva cu aceasta: cum o să mai legăm noi pe 
ministru? Era pe vremea când era membru al Partidului Liberal, stătea acolo 
(Arătând spre băncile ocupate de membrii Partidului Naţional Liberal). Şi 
deodată s-a ridicat Gheorghe Panu, şi, îngăimat cum vorbea el, şi aceasta îi 
dădea uneori o putere de expresiune extraordinară, se scutură tot, aşa masiv 
cum era clădit: dar, bine d-lor, ce este ministrul? De ce totdeauna dreptatea să 
fie din partea celor care atacă şi totdeauna păcatele să fie de partea lui? 
Autoritatea şcolară care poate fi supravegheată, care poate fi criticată, oare 
poate fi osândită de opinia publică, ţine seamă de ce a făcut învăţătorul sau 
învăţătoarea, când din nimic a făcut într-adevăr o şcoală, când într-un centru 
minoritar a dovedit că românii nu sunt o colecţie de barbari şi de prigonitori, 
când dintre oamenii săraci a reuşit să facă, aşa ca în nuvela lui Slavici, ca în 
neuitata nuvelă a lui Slavici, să facă oameni cu aşezare, când a cules acolo 
poezii populare, când a strâns documente care se pot pierde, când a cules din 
podurile bisericilor opere de artă care putrezesc şi mucezesc acolo, când într
un domeniu sau altul, să zicem pentru o faptă de milă omenească, a sprijinit 
oameni care mureau de foame, a împăcat familii care se urau între dânsele, a 
dat unui sat fără suflet sufletul de care are nevoie, atunci da, îi dai gradaţia 
aceasta de merit. Gradaţie de merit care poate să fie numită într-un fel sau 
altul - aceasta nu mă priveşte - dar care „aceasta" are valoare, iar nu bâlbâială 
sprijinită pe toate cârjele serviciilor politice care se aduce înaintea unei 
comisii incapabilă de a judeca un om în zece minute (Aplauze prelungite pe 
băncile maforităţii). 

Dar, d-lor, unii dintre d-voastre ar putea să spună: bine, ministrul 
vorbeşte cu oarecare îndemânare, cu un oarecare meşteşug şi de aceea 
izbuteşte să ne câştige pentru vederile sale. Dar trebuie să vă fac o declaraţie: 
eu sunt un om care am vorbit greu şi rău la început, sufletul meu şi-a găsit 
drumul; pe când sunt unii oameni care vorbesc foarte bine de la început şi 

care nu-şi găsesc, în toată viaţa lor, un suflet care să intre în această formă 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). Ei, dar pledoaria cea mai bună 
este scrisoarea unui învăţător, iscălită. Rămâne ca asociaţia învăţătorilor să-l 
dea afară fiindcă, natural, calcă spiritul de corp. 
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Iată ce spune acest învăţător, scrisoarea nu este lungă, o puteţi asculta 
întreagă, mie mi se pare mai elocventă decât tot ceea ce am spus şi decât tot 
ceea ce aş putea spune. 

„Am văzut prin ziare că s-a propus la Cameră un proiect de lege pentru 
modificarea legii învăţământului primar, relativ la personal. Am mai văzut 
prin ziare că unii membri ai corpului didactic primar au sărit arşi la auzul 
acestei modificări. 

Se despărţiau învăţătorii în două clase: învăţători normalişti şi învăţători 
licenţiaţi. Este cea mai frumoasă clasare. Oare nu este şi la preoţi la fel? Până 
acum aveam patru clase de învăţători, rară ca la bază să-i distingă diferenţa de 
studii. 

Partidele politice încurajează astfel de clasare, pentru a recruta dintre 
învăţători, era obiceiul, sunt sigur că nu va mai fi de acum înainte, elemente 
politice de care se serviau în alegeri. 

Era destul să faci pe trepăduşul politic al unui partid, să strigi la alegeri, 
erai notat bine la inspecţie de omul guvernului şi erai gata de gradul al Ii-lea, 
căci examenul se da înaintea unei comisii înfiinţată din oamenii guvernului. 
Şeful da lista şi erau scoşi ca din oală ai guvernului - ştie omul ceva. La 
înaintarea de gradul I era şi mai deochiată. Acolo nu ajungeau decât codiţele 
partidului. Aceşti învăţători erau răsplătiţi, căci primeau leafa dublă. 

Eu cred, d-le prim-ministru, că asemenea mijloace de selecţionare 

merită să le trecem în domeniul trecutului, în comediile lui Caragiale sau ale 
lui Gogol. 

Sunt o droaie de învăţători de aceştia înaintaţi, care aşteaptă schimbarea 
regimului ca să ia posturi de subrevizor, revizor, inspectori, etc. 

Un biet dascăl care a muncit 30 de ani la catedră, a dat cel mai mare 
număr de absolvenţi, a fost un focar de lumină în satul lui, niciodată nu a fost 
răsplătit, căci el nu a ştiut drumul decât la şcoală. Nu i-a plăcut să facă pe 
trepăduşul politic, şi-a făcut datoria de cetăţean. 

În locul acestei demoralizări a învăţământului primar, se introduce 
selecţionarea prin studii; normalistul poate să urmeze Universitatea, poate fi 
profesor primar, secundar sau chiar universitar dacă ar fi capabil. ln locul 
înaintării la leafă, acum, prin noul proiect, se introduce înaintarea prin 
selecţionarea dascălului cu studii mai adânci. Un profesor primar poate fi - şi 

aici introduc o paranteză: eu nu am spus că orice director trebuie să fie dintre 
aceia care au urmat la Universitate. Vă puteţi închipui câte locuri sunt: sunt 
40 de mii de învăţători şi aceştia sunt 200. Am spus că poate fi avut în vedere, 
se va ţinea seamă, vor trece în rândul întâi aceşti oameni cu studii superioare. 

Continui lectura. 
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„Un profesor primar poate fi un sub-revizor, revizor sau inspector, căci 
acesta va fi egal în studii cu profesorul normalist. Şi atunci va putea căpăta 
îndrumări de la un superior în cultură. De mult am visat aceasta: desfiinţarea 
gradelor din învăţământul primar, iar normalistul pus alături de licean, 
bacalaureat şi licenţiat. Prin această reformă învăţământul primar va fi salvat, 
căci după război scoborâse prea jos". Iscălit: Ion Popescu, învăţător cu 
treizeci de ani vechime. 

Aşa vorbeşte omul care se gândeşte înainte da toate, nu la avantagiile 
sale personale, în orice domeniu, ci la înaintarea breslei sale, pentru binele 
culturii şi economiei rurale a acestei ţări (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Sunt gata să ascult în linişte orice argument. Fiecare va fi judecat după 
argumentele sale, după felul cum le va pronunţa înaintea omului cu atâţia ani 
de muncă în învăţământul şi în cultura acestei ţări, care nu merită batjocora 
zilnică a acelor pe care i-a iubit şi i-a ajutat mai mult, dar aşa cum trebuie să 
fie ajutat cineva, pe drumul drept al onoarei, al muncii, al talentului (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 

În dialog cu D. V Ţoni 

Daţi-mi voie să fac o observaţie. Rog pe toată lumea să citească 

articolul din Curentul de astăzi, iscălit de oratorul care vorbeşte aici şi îşi va 
da seama de ce natură este respectul pe care mi-1 acordă. Şi eu aş dori să se 
ştie: eu răspund pentru orice rând pe care îl scriu; eu scriu aşa cum vorbesc în 
Cameră şi moralitatea publică cere să nu se întrebuinţeze un ton aici în 
Cameră şi un alt ton în ceea ce scrie cineva în ziare (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

D. D. V Ţoni: D-le profesor Iorga, şi în articolul meu de astăzi, ca şi în 
celelalte, nu se va găsi niciodată un cuvânt lipsit de respect faţă de d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Vi se va face plăcerea de a fi citit de la tribună. 
D. general G. Cantacuzino-Grănicerul: D-le Ţoni, ca să ne dăm seama, 

citeşte-ni- I şi nouă. 
D. D. V Ţoni: O-lor deputaţi, părerile mele despre acest proiect, 

expuse şi în acel articol, vi le voi arăta chiar acum. 
Voci de pe băncile majorităţii: Citeşte articolul. 
D. D. V Ţoni: O-lor deputaţi, eu rog respectuos pe d. profesor Iorga, 

ministrul Instrucţiunii Publice ... 
D. profesor N. Iorga: Dar aceasta nu este scris acolo. O spuneţi acum. 
D. general G. Cantacuzino-Grănicerul: D-le Ţoni, citeşte tot articolul, 

dar vezi să nu tai nimic. 
D. D. V Ţoni: V-am spus de adineauri că eu am curajul părerilor mele. 
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D. profesor N. Iorga: Da, dar nu citeşti. 
D. D. V Ţoni: Cer şi din partea d-lui ministru al Instrucţiunii şi din 

partea d-voastre, d-lor deputaţi, o binevoitoare atenţiune faţă de spusele mele 
şi vă rog să credeţi că aceste spuse nu sunt determinate decât de dorinţa de a 
aduce o contribuţie reală la înfăptuirea unei legi cât mai bune şi din dorinţa de 
a armoniza părerile d-lui profesor Iorga, cu părerile învăţătorimii. 

D. profesor N. Iorga: Încă o observaţie, fără supărarea d-lui orator: ceea 
ce spune aici în Cameră, se preface în zece rânduri la ziar; ceea ce se spune în 
ziar, merge şi până în cel din urmă sat. Prin urmare, că aici d. orator vrea să 
vorbească obiectiv şi fără pasiune, este foarte frumos. Dar ce-mi foloseşte mie 
atunci când pretutindeni sună trâmbiţa în orice sat că eu, acela care sunt aici şi 
mă vedeţi şi îmi cunoaşteţi toată viaţa, sunt prigonitorul criminal al întregii 
tagme învăţătoreşti. 

D. D. V Ţoni: D-le prim-ministru, vă rog respectuos ... 
D. profesor N. Iorga: Retractări de acestea de tribună!! 
D. D. V Ţoni: D-le prim-ministru, nădăjduiesc că la sfârşitul acestei 

scurte cuvântări vă veţi convinge, poate, că am dreptate. 
D. profesor N. Iorga: Şi după scurtele cuvinte, va veni lungul articol în 

care veţi repeta ceea ce spuneţi de atâtea luni de zile, aţâţând mii de oameni 
împotriva omului sub grija căruia politiceşte ai crescut şi fără care, d-ta, în 
viaţa politică nu ai fi însemnat nimic (Aplauze pe băncile majorităţii). 

În continuare: 

Vă rog, lăsaţi-l să vorbească în linişte. Într-un moment am intervenit şi 
eu, dar d-voastre vedeţi care este răbdarea mea. Nu este însă om care, tratat ca 
un câine turbat zece luni de zile, într-un moment să nu izbucnească. Cer 
iertare acestei Camere pentru o ieşire, de care îmi pare rău. Eu ascult cu cea 
mai mare atenţiune şi cu cea mai mare plăcere pe d. exponent, cum îşi zice d
sa, al învăţătorilor. 

D. V Ţoni se arătase nemulţumit de desfiinţarea definitivatului. 
operată de N. Iorga 

D-voastră vă răspund: oricine a căpătat un drept, rămâne cu acel drept. 
Nu mă ating de dreptul nimănui, iar până ce nu se vor naşte oameni care să fie 
capabili să aprecieze altfel un răspuns de zece minute, până atunci mă opresc 
la opera întreagă a învăţătorului şi nu la acea bâiguială înaintea comisiunii. 

D. D. V Ţoni: D-le prim-ministru, d-voastră în această chestiune 
mergeţi ceva mai departe decât învăţătorii înşişi. Iată eu sunt dator să vă spun: 
învăţătorii în toate congresele, şi în congresele judeţene şi în congresele 
generale, n-au cerut desfiinţarea examenului de definitivat. 

428 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA- Discursuri parlamentare (I 931-1940) 

D. profesor N. Iorga: Tot pentru d-voastră vă spun că este mult mai 
uşor să înveţe cineva pe de rost un manual, decât atunci când este vorba să 
capete o situaţie mai mare în învăţământ, să dovedească o operă culturală, 
umană, îndeplinită în satul său. Iar în ce priveşte învăţătorii profesori şi 
învăţătorii definitivi, în această privinţă să-mi daţi voie, doar am introdus 
trecerea examenului pe grupe înaintea unor comisii care, comisiile acestea, 
sunt speciale; nu mai este atestatul pe care ţi-1 dă profesorul d-tale, ci este un 
adevărat examen de capacitate acela cu care ieşi din şcoala normală şi, prin 
urmare, nu ai nevoie ca peste trei ani de zile să te întorci înapoi prăpădit de 
pregătirea examenului ca să dârdâi ceva înaintea unui om căruia îi bate prin 
cap cu totul alt vânt decât acela al rostului d-tale. 

D. D. V Ţoni: Departe de mine de a cere examenul de definitivat în 
forma actuală. 

D. profesor N. Iorga: Nici într-o formă. 
D. D. V Ţoni: Doar v-am arătat cât de defectuos socotesc eu acest 

examen aşa cum a fost instituit prin lege. Totuşi cred că o definitivare după 
un stagiu oarecare, după un timp de practică, cum veţi vedea că există 
aproape în toate ţările, în organizaţia învăţământului primar. 

D. profesor N. Iorga: D-le orator, daţi-mi voie, nu pot să tac, oricât aş 
dori să te las să vorbeşti. Nu, d-lor; gândiţi-vă la un lucru: învăţătorii sau 
învăţătoarele vin de la şcoală cu materie proaspătă în momentul când ies, vin 
voinice. Da, de la mine de la şcoală aşa pleacă fetele acelea. Şi când vin de la 
catedra lor, peste patru luni de zile, nu le spun eu cât sunt de schimbate, dar 
nu le mai recunoşti. După ce au dovedit când erau liniştite şi sănătoase, şi în 
măsura tuturor puterilor lor, de ce erau în stare. După aceea s-o întrebi când 
este anemiată, cu desăvârşire chinuită cu toţi băieţii sau fetele pe cap, trăind 
în atmosfera şcolii, care nu este decât o asfixie, un miros de biet om sărac şi 
nespălat, stând atâtea ceasuri acolo, încât este uneori o biată zdreanţă umană, 
ucisă pe jumătate, prin truda cheltuită la catedră. Dar nu numai atât. Dar eu vă 
declar, dacă ar merge votul d-voastre, către chinezeria examenelor, ei bine, o 
să spuneţi iarăşi că sunt un tiran şi un călcător de legi, nu confirm nici un 
examen, fiindcă ştiu care este valoarea acestui presupus instrument de 
selecţiune! Nu confirm! (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Răspunde lui Gr. Trancu laşi care constatase că acum definitivatul nu 
înseamnă examen ci doar o inspecţie 

Îmi daţi voie, fiindcă d-voastră vă plac buchetele, vă voi aduce mâine 
un buchet de rapoai1e, cu privire la profesori, al căror nume nu-l voi spune, 
dar veţi fi şi d-voastră de părere că sunt total imbecili. Şi veţi vedea rapoartele 
inspectorilor care zic că au găsit materia perfect făcută şi clasa se găsea în 
cele mai bune condiţiuni! (Ilaritate). 
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D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Mie îmi plac buchetele, dar nu inspectorii care 
fac asemenea rapoarte. 

D. profesor N. Iorga: Bine, dar noi ne trudim de atâta vreme să găsim 
oameni imparţiali! Vedeţi, inspecţia este foarte bună, dar nu sprijin viaţa 
întreagă a unui om pe rezultatul unei inspecţii, nu! 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Dar în orice caz este o indicaţie că şi-a făcut 
datoria. 

D. profesor N. Iorga: Bineînţeles, dacă o veni inspectorul şi mi-o spune 
că învăţătorul este total nepriceput, ce voiţi să fac? Voi lua măsuri! 

Despre avansarea în învăţământ. În dialog cu D. V Ţoni3 

Dar regulamentul cine are să-l facă? Nu am să-l fac tot eu? Şi am să-l 
fac pe alte baze decât legea pe care o prezint? 

D. D. V Ţoni: Răspunsul meu este uşor de dat: nu veţi fi întotdeauna d
voastră ministru. 

D. profesor N. Iorga: Când va fi un alt ministru de Instrucţie, cred că va 
fi un om de treabă, dar se poate întâmplă să vină cineva care are nevoie de 
agenţi electorali şi să dea peste cap tot ceea ce s-a făcut. Va rămânea cel puţin 
în viaţa acestei ţări exemplul unui om, care a avut curajul să rupă cu toată 
tradiţia rutinei şi să introducă un principiu de care alţii pot să-şi bată joc, dar 
care rămâne odată fixat în analele învăţământului românesc şi ale politicii 
acestei ţări (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Cu sistemul acesta, de exemplu: d-neata nu dai bună ziua cuiva. De ce 
nu dai? Dacă nu ai fi d-neata şi ar fi un pungaş m-ar ţinea de mână şi mi-ar 
fura ceasornicul din buzunar. Aşa se poate argumenta? 

D. D. V Ţoni: D-le ministru, în această chestiune„. 
D. profesor N. Iorga: D-neata te ridici nu împotriva principiului, d

neata te ridici împotriva mea. Toată Camera o ştie. Toate campaniile în 
învăţământ au fost puse la cale de câţiva oameni şi d-voastră nu vă fac un 
punct de acuzaţie - este liber cineva să mă iubească sau să mă urască. 

D-voastră sunteţi din oamenii care m-au urât mai mult, mi-au făcut mai 
mult rău; şi aceasta nu o pot uita„. 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: V-a iubit foarte mult. 
D. D. V Ţoni: D-le profesor Iorga, acestea sunt lucruri cu totul 

personale ... 
D. profesor N. Iorga: Aha! 
D. D. V Ţoni: Deşi d-voastră credeţi că nu a fost om să vă urască mai 

mult decât mine, cum o spuneţi„. 
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D. profesor N. Iorga: De când nu vă pot da avantajele pe cari vi le 
puteam da altădată. 

D. D. V Ţoni: Eu v-am dat odinioară atâtea dovezi de iubire, cum poate 
puţini din jurul d-voastră vă vor fi dat. 

D. profesor N. Iorga: Cu atât mai rău că amărâţi bătrâneţile omului care 
v-a sprijinit; şi v-a sprijinit cu iubire, cwn sprijin cu iubire pe toţi oamenii 
care fac politică alături de mine. 

D. D. V Ţoni: Eu doresc un singur lucru. 
D. profesor N. Iorga: Orice fac eu este rău, orice fac eu este transformat 

în instrument contra mea. Se mobilizează 40.000 de învăţători şi 1 O.OOO de 
profesori secundari împotriva mea, mi se lipeşte pe frunte, în fiecare zi, 
printr-o propagandă a cărei origine o ştiu, atestatul de dărâmător al şcolii. 

Poate fi mai cruntă nedreptate decât aceea de pe urma căreia aş fi un om 
fără caracter, dacă nu aş spune-o aci public în faţa d-voastre şi înaintea ţării„. 

D. D. V Ţoni: D-le profesor Iorga, dacă se găseşte această situaţie 
astăzi ... 

D. Em. Popescu: D-le Ţoni, suntem de părere să isprăviţi odată. 
D. D. V Ţoni: Veţi fi d-voastră, dar nu sunt eu. Este o chestiune care nu 

vă interesează pe d-voastră, dar interesează şcoala şi interesează pe învăţători. 
Daţi-mi voie ,deci, să vă spun că nu mă impresionează opinia d-voastră în 
privinţa spuselor mele. 

In tot ce am spus, poate să afirme cineva că este demagogie, cum mi se 
aruncă mereu cuvântul. Eu am venit cu adevăruri înaintea d-voastre. Un 
singur cuvânt de demagogie nu este în tot ce am afirmat. Ştiu ce uşor mi-aţi 
aruncat şi altă dată acest cuvânt „demagogie", dar lucrurile pe care le spun eu 
aici sunt din sufletul întregii învă-ţătorimi. Primesc orice detestare, dacă se va 
dovedi că lucrurile pe care le afirm eu în Cameră nu sunt în sufletul tuturor 
învăţătorilor din ţară. ~ 

D. profesor N. Iorga: In raport cu salarizarea învăţătorilor, vă spun în 
momentul acesta de adâncă suferinţă, un lucru pe care nu l-am spus niciodată 
- aceasta este o lege care trebuia să treacă, date fiind intenţiunile ei, în 
aplauzele tuturor, precum a trecut legea adusă de Mministrul Armatei. Ei 
bine, eu vă voi spune un lucru pe care nu-l ştiţi: când a venit ideea salarizării 
învăţătorilor de comune, eu am demisionat de la locul meu. Da, eu am 
demisionat. Şi s-a introdus sistemul de a se plăti de judeţe şi de comune. Şi 
ştie oricine a lucrat cu mine în minister, ştie oricine care a fost grija mea în 
fiecare moment, nu cumva învăţătorii să se găsească neplătiţi. Numai grozava 
sărăcie a Statului m-a făcut să nu-i pot plăti. Şi in timpul când unii umblau 
din sat în sat, înteţind împotriva mea, pe la ceasurile şase sau şapte din 
noapte, m-a văzut cineva străbătând satele, suindu-mă pe scări putrede ca să 
citesc inscripţii deasupra bisericilor şi pierzând ceasul meu de mâncare, ca să 
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stau în mijlocul ţăranilor şi al învăţătorilor?! Şi vă spun că în zilele acestea 
din urmă, cea mai mare satisfacţie a mea a fost când în Cocorăştii-Colţ, 
întorcându-mă din satul acela, unde pentru o inscripţie eram cât p-aci să fac o 
grea boală - stăteam într-un vârf de munte, bătut de curentul de gheaţă din 
toate părţile, noaptea, în mijlocul ţăranilor, învăţătorul pe care l-am întrebat: 
de când nu ţi-ai primit leafa, ştiţi ce mi-a răspuns? Numai pe decemvrie n-am 
primit-o, dar pei ianuarie am primit-o. Şi în seara aceea eu am fost mai 
bucuros de cât dacă mi s-ar fi întâmplat mie personal cel mai mare bine şi 
dacă aş fi întâmpinat cea mai mare satisfacţie (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). Acesta este ministrul câine care distruge învăţământul (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). Întrebaţi pe învăţătorul de la Cocorăşti. 

În continuare: 

Dar nu cu şaisprezece discursuri pe cari mi le-aţi pregătit se poate 
ajunge la votarea liniştită a legii. Pentru două nenorocite de articole, 
şaisprezece discursuri! Nu este păcat de banul ţării şi de opera ştiinţifică pe 
care o fac eu aici cu chinuri? Şaisprezece discursuri! Dar este posibil ca o 
astfel de chestiune să fie văzută din şaisprezece puncte de vedere?! Dar nu 
este aceasta o bătaie de joc şi de mine şi de această Cameră?! 

Şaisprezece discursuri, pentru ca pe urmă, când se va cere închiderea 
discuţiei, să spuneţi ~-voastră că noi suntem răi?! 

D. D. V Ţoni: Incă odată vă declar: orice aţi crede despre mine, orice ar 
crede această Adunare, eu nu spun aceste lucruri decât din dorinţa de a vă 
ajuta'1, ca să ne daţi o lege mai bună şi care să fie în sentimentul acestei 
învăţătorimi pe care o cunoaşteţi şi declaraţi că o iubiţi. 

D. profesor N. Iorga: Acum are s-o ia de la cap! 

Despre situaţia promovărilor din Învăţământul universitar 

Să-mi daţi voie, la Universitate sunt profesori - intervin numai fiindcă 
am văzut un om pentru talentul căruia am foarte multă stimă, d. Pamfil 
Şeicaru, pe care l-am văzut aplaudând. 

D. Pamfil Şeicaru: D-le prim-ministru ... 
D. profesor N. Iorga: Aceasta nu e pentru a provoca un discurs, ci ca să 

dau lămuriri. 
La Universitate sunt profesori care sunt membri ai Academiei şi alţi 

profesori care nu sunt membri ai Academiei. Să vină cineva să spună că între 
profesorii care nu sunt membri Academiei şi cei care sunt membri ai 
Academiei trebuie să se poarte un război şi că este o jignire pentru unii şi este 
un câştig nemeritat pentru ceilalţi? 
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Dar, bine, atunci să desfiinţăm Academia Română! Aceasta o numesc 
eu standardizare, tăierea capetelor care se ridică deasupra, Şi se mai poate 
vorbi - o mai repet încă odată - de avantagii, când aceştia cari au trecut prin 
Universitate sunt câteva zeci de oameni? Sunt 40.000 de învăţători, dar câte 
locuri de directori pot să ia ei în dauna celorlalţi? Câte locuri de directori au 
să ia? 

V-am adus exemplu din Germania. Sunt oameni care au învăţat în 
Germania, care ştiu că niciodată un Lehrer sau un Oberlehrer nu s-a crezut 
jignit, ofensat prin faptul că unui om de mare merit, care a făcut studii 
superioare, i s-a dat titlul de profesor. Dar asta se face în toate ţările. 

D. Pamfil Şeicaru: Să-mi daţi voie să vă explic. Eu socotesc că 

îndeobşte, şi aş face apel şi la experienţa celor cari sunt mai aproape şi în 
permanent contact cu învăţătorii, învăţătorii care trec prin Universitate se 
socotesc totdeauna în satul lor oarecum nişte dezrădăcinaţi. Atmosfera de la 
oraşe îi face aşa. Este o nefericire că toţi oamenii, care trec pe la 
Universitate ... 

D. profesor N. Iorga. Deci să nu înveţe la Universitate? 
D. Pamfil Şeicaru: Eu socotesc că toate aceste titluri care se dau, sunt 

inutile. Vrednici pot să fie şi fără titluri. 
D. profesor N. Iorga: Vedeţi, adversarii legii sunt tocmai pentru 

menţinerea tuturor titlurilor căpătate prin examen şi pentru nici un titlu 
căpătat prin merit. Asta este. 

D. Pamfil Şeicaru: Dacă învăţătorul care a trecut prin Universitate se 
coboară în satul lui, cu pasiunea lui pentru ştiinţă, ca Fabre„. 

D. profesor N. Iorga: D-le Pamfil Şeicaru, d-ta ai fost la mine la ţară, te 
rog să-mi faci plăcerea, când vei avea o duminică liberă, să mai vii acolo la 
ţară si am să-ţi arăt scrisori de la multe eleve care au învăţat un an studii 
superioare, care citesc şi vorbesc trei limbi. Nu poate să existe o învăţătoare 
cu mai mare iubire de satul cel mai sărac, decât cum sunt aceste fete, prin 
urmare, dă-mi voie să am şi eu o impresiune a mea de pe urma a zece 
generaţii de învăţătoare care au fost la mine. Cultura universitară formează şi 
mima. 

După ce unii deputaţi spuseseră că învăţătorii resping legea iar alţi că abia 
o aşteaptă 

Aceasta se cheamă, în limbajul lui Caragiale, să nu schimbăm nimic, 
numai pe ici, pe colo şi mai ales în punctele esenţiale! (Mare ilaritate). 

D. I. Mihalache: Nu, d-le prim-ministru, noi nu suntem împotriva 
adăugirii la corpul învăţătorilor a unor forţe cu o pregătire superioară. Dar noi 
voim să nu se facă două caste închise în sânul corpului didactic primar. 
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D. profesor N. Iorga: Dar când erau învăţători provizorii, definitivi, de 
gradul, II, de gradul I, acestea nu erau caste? 

D. D. V Ţoni: Dar erau toţi învăţători. Numai atunci când erau 
institutori şi învăţători erau caste. 

D. profesor N. Iorga: Iar când este vorba abia de 200 de oameni, este o 
castă, curioasă castă: 200 de oameni deoparte şi 40.000 de altă parte. 

D. I. Mihalache: D-le prim-ministru, daţi-mi voie, nu m-aţi înţeles, 

fiindcă nu m-aţi lăsat să-mi termin ideea. 
Prin urmare, noi cerem să nu se facă caste închise. Dacă sunt diferite 

grade de învăţători, acestea se dau după merite; oricine cu merite poate să le 
traverseze. 

D. profesor N. Iorga: Ori cine poate veni la Universitate, d-le 
Mihalache. 

D. I. Mihalache: Daţi-mi voie. D-voastră veniţi şi stabiliţi un plafon, ca 
să zic aşa, învăţătorii care au numai diploma din şcoala normală ajung până 
aci; de aci înainte urcă numai aceia care au o pregătire universitară. Aceasta 
însemnează pentru noi caste închise. 

D. profesor N. Iorga: Care este locul rezervat pentru aceştia şi în care 
nu pot intră ceilalţi? 

D. D. V Ţoni: Gradul de profesor primar. 
D. profesor N. Iorga: D-le Toni, dar acum ţi-am declarat că titlul îmi 

este indiferent şi că titlul de profesor nu este faţă de învăţător, ci faţă de 
studiile pe care le-a făcut la Universitate. Acesta este dreptul lui. 

D. I. Mihalache: Dar, d-le prim-ministru, din cele spuse de d. Ţoni v-aţi 
convins că învăţători cu o pregătire inferioară, puşi alături la examen„. 

D. profesor N. Iorga: Aveam nevoie de discursul d-lui Ţoni ca să ştiu? 
Dar sunt eu un imbecil? La minister atâtea luni de zile mi-au trebuit ca să-mi 
scoată ochii d. Ţoni? 

D. I. Mihalache: Nu este vorba de aceasta, d-le prim-ministru. 
D. profesor N. Iorga: Dar ce fac, ce pasc eu acolo? 
D. I. Mihalache: Am subliniat numai o constatare, făcută chiar sub 

ministerul d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: N-am nevoie de subliniere. Sunt un om oarecum 

inteligent, d-le Mihalache! 
D. I. Mihalache: Dacă mă lăsaţi două minute să-mi termin ideea, veţi fi 

de acord şi d-voastră. Vreau să spun un lucru: pot fi învăţători care n-au avut 
posibilitatea să treacă prin Universitate, dar care, datorită unei munci 
personale, pot, printr-un examen, să treacă la acest titlu. 

D. profesor N. Iorga: Examen nu. 
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D. l Mihalache: Dacă d-voastră credeţi însă că este o chestie de simplă 
redactare a legii, ne declarăm mulţumiţi ca să poată căpătă gradul de profesor 
primar şi învăţătorii care n-au făcut Universitatea, dar care, supuşi unui 
examen, pot să facă dovada că pe cale particulară au putut să-şi asume 
cunoştinţele prin care pot ajunge la acel titlu. 

D. profesor N. Iorga: Examen, nu; constatare de merite, da. 
D. Eugen Chirnoagă: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, v-am spus că n

am de făcut decât câteva observatiuni. 
Înnoirea cea mare pe care 'o aduce actualul proiect al d-lui ministru al 

instrucţiunii este suprimarea examenului de definitivat. Eu sunt de perfect 
acord cu această înnoire. 

O-lor, examenul acesta nu dovedeşte nimic, mai ales examenul făcut în 
con-diţiunile în care se face, când învăţătorii de la ţară, chemaţi să treacă 
acest examen de definitivat... 

D. Pamfil Şeicaru: D-le Chimoagă, d. profesor Iorga a completat 
dispoziţiunea proiectului, satisfăcând doleanţele întregii Camere şi ale tuturor 
învăţătorilor. .. 

D. D. V Ţoni: D-le prim ministru, vă cer un lucru: să nu se mai spună 
„profesor primar'', ci „învăţător superior". 

D. profesor N. Iorga: Dar, d-le, ţi-am spus acum o jumătate de ceas, că 
accept „învăţător superior" (Vii aplauze). 

O-lor, eu cunosc două categorii de oameni: oameni care ştiu vorbi bine, 
cum vorbeşte dumnealui, şi care nu sunt pisălogi şi cunosc pisălogi, fiindcă 
nu pot vorbi bine. Dar în viaţa mea n-am văzut până acum un om inteligent şi 
care vorbeşte frumos, cum este dumnealui, şi care, pentru a-mi face plăcere 
mie, să consimtă a juca rolul de pisălog, pe care îl cunoaştem foarte bine noi 
de aci din Cameră, dar care nu este potrivit pentru un om inteligent şi care 
vorbeşte bine5

. 

Replică lui T Iacobescu care insinuase că se lasă influenţat 

Mă ierţi că te întrerup. Îmi pare rău că nu ai venit nici odată acasă la 
mine. Ai fi văzut că una din casele cele mai pustii din Bucureşti este casa 
preşedintelui Consiliului. La mine în casă, afară de membrii familiei mele şi 
de doi funcţionari, nu intră absolut nimeni; iar la minister eu mă duc odată pe 
săptămână, stau de la ceasurile 1 O până la ceasurile 1-2-3 şi jumătate, 4, 
primesc pe orice cerşetor şi nu am urechi pentru nici un fel de sfătuitori, iar în 
politică, dacă se găseşte vreun om care să-mi spună că am părtinit pe vreun 
amic politic, sau că am prigonit pe vrun duşman politic, eu părăsesc imediat 
acest loc (Aplauze pe băncile majorităţii). Se poate zice că eu ascult de 
sugestiuni? 

435 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D-le Iacobescu, nu este mai puţin adevărat, că în revista dumitale de la 
Cetatea-Albă am fost foarte deseori pişcat până la sânge, fără nici un fel de 
dreptate şi nu este drept. Eu nu pot răspunde în situaţia mea. 

Eu mă bucur de o zi ca asta în care pot vorbi, îmi dau tot sufletul pe 
faţă. Dar cred că ceea ce se face nu este loial. 

V-aşi arăta eu vouă, dacă nu aş fi pe banca asta (Ilaritate). Da, câţi şi-ar 
pierde câţiva dinţi! Nu fiziceşte, ci altfel. 

Abuzaţi de faptul că eu sunt silit aci să reprezint guvernul ţării, să fiu 
amabil cu toată lumea, să nu răspund nici la cel mai crunt atac cu cuvinte 
grele. Dar trebuie să aibă omul şi ... ştii (Ilaritate). 

D. Remus Caracaş: Voiţi să-i faceţi să vă susţină cât mai mult pe banca 
ministerială? (Ilaritate). 

D. profesor N. Iorga: Aci voiu spune un lucru. Când pe Ion Sandu 
Sturdza Vodă au vrut să-1 păzească ruşii în Iaşi, la 1828, i-au trimis gardă. El 
a întrebat: „ce sunt soldaţii aceştia"? Şi i s-a spus: „aceştia au venit să te 
păzească pe Măria Ta". - „N-am nevoie să mă păzească afară. Pe mine mă 
păzeşte Dumnezeu", a răspuns Sturdza. 

Pe banca aceasta nu este nevoie să mă ţină nimeni. Pe mine mă ţine 
Dumnezeul cel bun al ţării în momentul acesta. Mâine nu voiu mai fi de 
folos. Dar în momentul de faţă, trebuie să fie un nenorocit de om ca mine aici, 
fiindcă rară acesta vă asigur că ar fi mult mai rău (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

D. Teodor Iacobescu: O-lor deputaţi, cele spuse de d. ministru al 
şcoalelor îndreptăţesc şi afirmaţiile mele. Poate că eu n-am fost destul înţeles. 
N-am vorbit aşa în chestiunea şcolară ,,O. ministru al şcoalelor a primit 
sugestii politice". Nu, eu vorbesc în genere. Desigur, prietenii d-sale ... 

D. profesor N. Iorga: Nu am. 
D. Teodor Iacobescu: „. aceia ce sunt în jurul d-sale, şovăiesc deseori 

să-i spună adevărul. Noi însă, aceia cari conducem Asociaţia învăţătorilor, am 
avut curajul acesta ca atunci când autoritatea şcolară a făcut greşeli, să i le 
arătăm şi chiar d. profesor Iorga ştie foarte bine că s-au adus chiar aici în 
discuţia Parlamentului anumite proiecte, despre care chiar şi d-sa a mărturisit 
că i-au fost sugerate; unele i-au fost sugerate de birouri. 

D. profesor N. Iorga: Să-ţi spun ce-mi dau biurourile şi nu pot scăpa: 
îmi dau expunerea de motive, în legile mele, afară de vreo câteva, sunt o 
adevărată ruşine pentru stilul meu obişnuit. Dar nu pot scăpa. Mă trezesc 
deodată cu expunerea de motive făcută. Nici expunerea aceasta de motive nu 
este a mea. Dar acum o să iau măsuri6 . 

436 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Despre purtarea funcţionarilor Statului 

D-le Iacobescu, cum poţi d-ta vorbi aşa! Aş dori să fie aici unul din şefii 
mei de cabinet, ca să mărturisească. Iată, d. Georgescu vine, din cauza 
gazetei, foarte des la mine. ÎI rog să spună ce vede în hârtiile rezolvate de 
mine? Sunt maldăre întregi pe care le trimit d-lui Brătescu, la Ministerul de 
Finanţe, tocmai pentru ceea ce ceri d-ta. Ce vrei d-ta să fac mai mult? Să 
vedem, ce vrei? 

D. Teodor lacobescu: Cu autoritatea d-voastră, d-le preşedinte al 
Consiliului, să faceţi aşa fel ca repartiţia acestor acreditive să fie totdeauna 
echitabilă. 

D. profesor N. Iorga: D-ta nu ai făcut parte din nici un minister, dar 
cred că nu există nici un minister de partid în care un ministru trebuie să 
asculte neapărat, orbeşte, de preşedintele Consiliului de miniştri. Dar nu 
există un singur ministru care ar permite, chiar preşedintelui Consiliului, să-i 
stea stăpân acolo, acasă la dânsul. Şi chiar dacă m-aş duce acolo, într-un 
minister care nu este al meu, dar cum crezi d-ta că aş putea să fac dintr-un 
leu, 1 O? Că sunt administratori financiari răi? Foarte mulţi administratori 
financiari sunt răi; o ştie şi d. ministru al Finanţelor. 

D. Eduard Mirto: Mai mult decât răi. Şi fiindcă d-voastră aţi adus 
această chestiune, trebuie să vă spun că la administraţia financiară a Capitalei, 
neexistând sumele necesare pentru plata pensiilor, în loc să considere că sunt 
obligaţi să amâne pe pensionari cu un cuvânt bun, să li se arate 
imposibilitatea de a li se plăti pensia imediat. .. 

D. profesor N. Iorga: Sunt şi mojici. 
D. Eduard Mirto: „.în loc de aceasta, întrebuinţează cuvintele cele mai 

grele. Li se spune pensionarilor că „ vin la pomană", „ca să-şi cerşească 
pensia". Este un termen destul de ofensator! În această privinţă s-ar putea lua 
măsuri, d-le prim-ministru. 

D. profesor N. Iorga: Dar nu de la ministerul Instrucţiunii, şi nici chiar 
de la Finanţe. Este un statut al funcţionarilor, după care nu te poţi atinge de 
dânşii. Ştiţi şi d-voastră ce trebuie făcut până ajungi să pedepseşti sau să muţi 
pe un funcţionar! 

Iar în ce priveşte mojicia, darea banilor Statului, odată, când aveam 
douăzeci de ani, eram student la Berlin, şi m-am dus la legaţie - nu primisem 
de nu ştiu câte luni de zile nici unul din bursieri bani, pe vremea când erau 
bani - şi ştiţi cu ce m-a întâmpinat un tinerel, pe care l-am văzut în urmă 
ministru plenipotenţiar, Dumnezeu să-l ierte, căci a murit: - Dar ce, muriţi de 
foame ? Şi atunci, eu băiat de douăzeci de ani, i-am spus: „dar nu e treaba 
d-tale, dacă eu mănânc sau nu mănânc; treaba d-tale este să-mi serveşti bursa 
pe care Statul trebuie să o servească dintr-o donaţie, care nu vine de la Stat". 
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Aşa sunt oamenii la noi. Să căutăm să-i prefacem, să căutăm să le dăm 
exemplu şi de aici de la Cameră, totdeauna. 

Preotul Al. Cosma: Aşa ar fi trebuit să se răspundă şi mai deunăzi la 
întrebarea unui coleg al nostru, la care însă s-a răspuns aşa de urât încât, dacă 
nu am fi fost îmbrăcaţi în această haină preoţească, ar fi trebuit să reacţionăm 
ca nişte politicieni de târg. Dar a trebuit să înghiţim şi să tăcem. 

D. profesor N. Iorga: Dragă părinte, orice om are momente când este 
necăjit. Eu recunosc. Ce vreţi să facem? 

După ce T lacobescu invocase din nou dispoziţia lui N. Iorga 
de desfiinţare a definitivatului 

Frumoasă ideie aveţi de corpul din care faceţi parte dacă pentru a fi un 
om de treabă trebuie să aibă ameninţarea unui examen peste trei ani de zile. 
Atunci puneţi la Universitate ca la trei ani sau cinci ani să fie chemaţi toţi 
profesorii la examen. 

La cererea lui T lacobescu: la examenele invăţătorilor să asiste şi un 
menbru al Asociaţiei lor, ca „ o garanţie că nu se va face nici o părtinire" 

Nu se poate. Dar eu respect Asociaţia d-voastre; eu am dat Asociaţiei d
voastre o situaţie în Ministerul Instrucţiunii pe care n-a avut-o niciodată şi pe 
care ar fi păstrat-o, dacă nu s-ar fi petrecut la consiliul general şi la consiliul 
permanent ce ştim noi, că au trebuit să plece de acolo consilierii ministerului, 
dintre care unul îmi spunea că mai, mai să mănânce şi o bătaie. (Ilaritate). 
Aşa s-a înţeles participarea aceasta. Da, acesta este adevărul. Această 

Asociaţie a d-voastre o cred foarte utilă, cu condiţia ca ea să fie potrivită cu 
ce sunteţi, să mă respectaţi şi d-voastre pe mine, ca ministru, potrivit cu ceea 
ce sunt, dar să creadă cineva că d-voastre sunteţi o colecţie de serafimi sau 
nici ca figură, nici altfel (Mare ilaritate). 

D. Teodor lacobescu: D-lor deputaţi, Asociaţia învăţătorilor este 
exponentul celor 40 de mii ... 

D. profesor N. Iorga: Câţi au votat, din 40 de mii? Ia spune d-ta? 
D. Teodor lacobescu: Au votat 15 mii. 
D. profesor N. Iorga: 15 mii din 40 de mii, aceasta este majoritatea? 
D. D. V Ţoni: Dar cum puteau să vină cei de la ţară la vot? 
D. profesor N. Iorga: Atunci, nu eşti exponent. 
D. D. V Ţoni: Lista cealaltă a avut 200 de voturi, iar lista în frunte cu 

noi, 15 mii. 
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D. profesor N. Iorga: O minoritate nu devine majoritate, fiindcă există 
o minoritate şi mai mică. 

D. Gr. N. Iunian: Se poate, în virtutea unui text din legea electorală. 
D. profesor N. Iorga: Eu nu mă unesc cu d-voastră, să schimb legea 

electorală, fiindcă, cum v-am spus, eu aş vrea să fiu ultimul beneficiar al unei 
nedreptăţi flagrante care nu este altceva decât un instrument de tiranie. 

D. Eduard Mirto: Deşi mi-aţi spus acelaşi lucru în particular, iau act cu 
toată plăcerea de această declaraţie făcută în şedinţă publică. 

D. Teodor Iacobescu: D-lor, reprezentanţii acestui consiliu de instrucţie 
au fost aleşi aproape cu 15 mii de voturi şi cred că şi d. ministru al şcoalelor 
poate să aprecieze acest lucru. 

D. profesor N. Iorga: D-voastră sunteţi cu aceştia 15 mii, eu sunt cu cei 
25 de mii care n-au votat. 

Răspunde lui C. Zamfirescu. care ceruse protejarea 
unor categorii de învăţători 

Am declarat solemn că ei au precădere, dar ei sunt aşa de puţini şi 
ceilalţi aşa de mulţiîncât precăderea lor este o picătură într-un râu. Deoparte 
sunt 40 de mii, iar de altă parte 200, dacă vor fi şi aceştia. 

D. C. Zamfirescu: D-le ministru, cu pnvire la partea a doua a 
proiectului de lege, aş mai cere o lămurire. 

D-voastră desfiinţaţi examenul şi acesta este un lucru bun, cac1 
examenul nu este totdeauna un criteriu bun pentru constatarea capacităţii unei 
persoane. Dar nu e mai puţin adevărat că desfiinţând aceste grade, înfiinţaţi 
trei recompense de merit cultural. Înainte, când era examenul, era un criteriu 
fix, dar acum se va stabili printr-un regulament. 

D. profesor N. Iorga: Iată, să vă spun cum va fi regulamentul acesta: 
recompensele acestea vor fi date înaintea unui reprezentant al Academiei 
Române, înaintea unui reprezentant al Universităţii, înaintea unui 
reprezentant al unei asociaţii care se ocupă de economia satelor, să-i zicem 
băncile populare, care au legătură cu viaţa satelor. 

Va fi, prin urmare, o comisie de reprezentanţi culturali şi economici, 
prezidată de ministru, care va ţinea seamă de rapoartele care vor veni acolo şi 
va alege pe cei cari vor fi creiat ceva. 

Noi toţi suntem nişte oameni cumsecade, d-le Zamfirescu, şi noi toţi o 
să murim, eu mai curând, d-ta mai târziu, dar lucrul de căpetenie este ce 
rămâne după noi. 

Nenorocirea cea mare este că generaţie trece după generaţie în această 
ţară; intră în aceleaşi forme, trăiesc în aceleaşi forme, mor în aceleaşi forme şi 
nu rămâne din generaţie în generaţie nici un adaus. 
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Este un proverb arab foarte frumos care zice: acela care nu a sădit un 
pom, care nu a făcut o casă şi care nu a avut un copil, acela nu este un om. 

Eu judec aşa ca arabul acela, cine nu a sădit un pom nu este om, cine nu 
a făcut o casă nu este om. 

Mie îmi trebuie ca omul să facă la locul lui ceva. Vino la mine, la 
Vălenii de Munte, să vezi câte case am construit şi am să mai construiesc, în 
ciuda tuturor şi fără bani, şi moartea o să mă prindă clădind (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate). 

D. Eduard Mirto: D-le preşedinte al Consiliului, comisiunea pe care o 
alcătuiţi d-voastră are toate garanţiile, dar eu mi-aş permite să fac o 
observaţie, nu privitoare la zicătoarea arabă, pentru că eu îndeplinesc acele 
condiţiuni. 

D. profesor N. Iorga: Pe toate trei? 
D. Eduard Mirto: Pe toate! 
D. profesor N. Iorga: Luaţi exemplu de la şeful partidului d-voastră. 
D. Eduard Mirto: Fiecare activează după puterile lui (Ilaritate, aplauze. 

d. Remus Caracaş aplaudă). 
D. profesor N. Iorga: D-lui aplaudă cu durere (Ilaritate). 
D. Remus Caracaş: Eu aplaud ceea ce aţi spus d-voastră, cu privire la 

şeful d-sale. 
D. Eduard Mirto: Dispoziţia d-voastră este foarte bună, d-le prim

ministru, însă lipseşte garanţia menţinerii. Dacă d-voastră o puneaţi în lege, 
ne dă o garanţie de stabilitate. 

D. profesor N. Iorga: O pun chiar acum în lege. 

După ce Pamfil Şeicaru ceruse recunoaşterea titlului de învăţător 

superior: 

D. Pamfil Şeicaru: Şi atunci, vă rog, d-le profesor, să admiteţi ca 
învăţătorii să poată merge până la titlul acesta, ca să fie toată lumea îpipăcată 
şi să cercetaţi cu luare aminte toate amendamentele care s-au propus. 

D. profesor N. Iorga: Le-am cercetat şi le ştiu pe de rost. 
D. Pamfil Şeicaru: Şi dacă s-ar putea să daţi unele satisfacţiuni, 

modificând textele. 
D. profesor N. Iorga: Ca la Caragiale, să nu se schimbe nimic decât în 

părţile esenţiale! 

D. Pamfil Şeicaru: Toate le merit, dar această reflecţie nu. 
D. profesor N. Iorga: Nu d-ta; dar aşa vor d-lor (Întreruperi). 
D. N. Georgescu: Rectificările s-au făcut şi au fost acceptate de d. prim

ministru. 
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D. Pamfil Şeicaru: Cu aceasta am indicat observaţiunile ce aveam de 
făcut la acest proiect de lege. 

Voci: Să continuăm mâine. 
D. profesor N. Iorga: Cer să se dea votul în astă seară; iar dacă nu, va fi 

şedinţă mâine de dimineaţă numai pentru votarea acestei legi. 
Voci de pe băncile majorităţii: Votăm acum! 
D. Traian Ţino, vice-preşedinte: D. deputat Vasiliu are cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Toate cererile pe care mi le-ai făcut, ţi le-am 

aprobat. Te rog, cruţă-mă de încă un discurs. O să mă înnebuniţi în astă seară! 
Dar nu s-a mai pomenit aşa ceva! 

D. dr. Haralamb Vasiliu: Vreau să fac două observaţiuni. Pentru una 
constat că am pierdut motivul; pentru că d-voastră aţi admis ... 

D. profesor N. Iorga: D-voastră vă plângeţi de colegul meu Argetoianu, 
că uneori îşi iese din pepeni. Dar d-voastră vroiţi să mă siliţi pe mine să fac 
acelaşi lucru. Este un chin la care mă supuneţi. Pentru două nenorocite de 
articole, cinci ceasuri de discursuri! 

D. dr. Haralamb Vasiliu: În legătură cu ce am avut onoarea să remarc ... 
D. profesor N. Iorga: Dacă ar fi Cuza aici, te-ar elimina din partid. 
D. dr. Haralamb Vasiliu: Văd că d-voastră aţi desfiinţat examenul de 

definitivat, dar constat că n-aţi făcut nici o remarcă în privinţa acelora care au 
dat deja acest examen. 

D. profesor N. Iorga: Am să fac toate remarcile; dar vă rog lăsaţi-mă. 
Eu mă uit mereu la bănci, căci îmi închipui că la fiecare moment are să iasă 
unul de dedesubt care să vorbească. 

D. dr. Haralamb Vasiliu: D-le ministru, vă cer un singur răspuns. Vă 
rog să ne spuneţi ce înţelegeţi să faceţi cu învăţătorii căzuţi? 

D. profesor N. Iorga: Ce vrei d-ta? 
D. dr. Haralamb Vasiliu: Să ne dati un răspuns. 
D. profesor N. Iorga: Îşi revin în drepturile lor7

. 

NOTE 

1. Revista Istorică Română a apărut între 1931 şi 1947, ca organ al noii şcoli de 
istorie şi o reacţie împotriva celei vechi conduse de N.l. Promotori: Gh. 
Brătianu, C.C.Giurescu, N. Cartojan, S. Lambrino, P.P. Panaitescu. Din 1937, 
Biblioteca RlR a publicat 4 volume cu studii mai ample. 

2. Al. Philipide ( 1859-1933), întemeietor al şcolii lingvistice de la laşi. Lucrarea 
principală rămâne Originea românilor, 2 volume, laşi, 1923-1927. 

3. D.V. Ţoni se împotrivise ca cei căzuţi de trei ori la examen să fie scoşi din 
învătământ. N.l.: „Va să zică examenele sunt bune. Dar pe cel care cade de trei 
ori la examen nu trebuie să-l scoţi din învăţământ!" 
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4. Acelaşi deputat ceruse dreptul pentru învăţători de a merge la Universitate 
pentru ca „s[ se formeze o elită învăţătorească". 

5. Din nou dispută cu Ţoni care ceruse să fie recunoscuţi şi învăţătorii fără şcoală 
şi să se instituie gradul de învăţător superior chiar pentru cei fără studii 
universitare. N.I.: „Dar legea spune un singur lucru, că profesori primari sunt 
de drept fără examen oamenii care au făcut studii superioare. Evident că şi alţii 
pot fi, însă pentru aceasta trebuie făcut un raport şi aşa mai departe, pe când 
ceilalţi şi-au făcut dovada". 
Eug. Chirnoagă povestise cazul unui învăţător cu şapte ani vechime, căzut de 
trei ori la examen fiindcă venise cu bicicleta, noaptea, şi ajunsese la ora 8 
dimineaţa la Bacău, zdrobit de oboseală. N.l.: „Este aşa de adevărat că dacă ar 
mai fi 15 discursuri, la urma urmei nici n-aş mai şti cum mă cheamă". 

6. T.lacobescu vorbise, în continuare, de „critica obiectivă făcută măsurilor 
ministeriale". N.l.: „Şi acum sunt plin de vânătăi ... , sunt scrise pe piele". 

7. N.l. i-a replicat mai apoi lui H.V.: „Ţi-am spus, răspunzând la o întrebare a 
dumitale, dar nu pot să pun aceasta în lege că toţi cei respinşi în cele trei 
examene îţi vor avea statele lor de serviciu cercetate şi pe toţi cei care sunt 
oameni de ispravă îi voi restabili eu; dar asta nu se poate pune în lege". H.V.: 
,,În regulament". N.l.: „Cum să o pun cu efect retroactiv?". Iar pentru cei căzuţi 
de trei ori: „Eu am făcut un decret regal pentru dânşii, eu voi cere ca 
Majestatea Sa să admită înlăturarea măsurii luate prin decret regal şi apoi voi 
numi o comisie care îi va examina unul câte unul". 

Şedinţa din 27 februarie 1932 

Despre starea de spirit a Adunării 

D-le preşedinte, eu fac apel la d-voastră să treceţi peste ceea ce va fi 
fost zmuls în nervozitatea întregii Adunări, fiindcă este foarte adevărat că am 
fost în cinci legislaturi cu d. Iuca, şi niciodată nu i s-a întâmplat d-lui Iuca să 
fie chemat la ordine, să dea câtuşi de puţin motiv unei dezaprobări. Eu 
înţeleg, când este Adunarea nervoasă, nu se mai ştie de unde vine 
electricitatea care animă pe toţi, aşa încât eu zic ... 

D. D. R. Ioaniţescu: Chemarea la ordine o iau eu asupra mea, d-le 
preşedinte al Consiliului. Sunt învăţat cu ea (Mare ilaritate). 

D. profesor N. Iorga: De aceea, cum zice d. Ioaniţescu, puneţi şi 
această chemare la ordine în traista d-sale, dacă d-nealui este dispus să o 
primească. Dar, în orice caz, faceţi-mi mie plăcerea de a trece peste chemarea 
la ordine a d-lui Iuca, pe care, să nu te superi, o găsesc explicabilă prin 
nervozitatea generală, dar nu justificată 1 (Aplauze prelungite pe băncile 
Partidului Naţional Liberal de sub preşedinţia d-lui l G. Duca şi pe băncile 
majorităţii). 
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NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă, A.C.Cuza semnalase abaterile învăţătorului Capbătut din 
Cârpeşti (Soroca): în ajun de 24 ianuarie permisese o adunare sionistă, urmată 
de bal, în propria şcoală. N.I.: „Dacă este aşa, ce pot să-i fac eu? Domnule 
preşedinte, onorată Adunare, voi cerceta. În general, nu este bine să se dea 
sălile de şcoală pentru petreceri, care le lasă a doua zi într-o stare de nu pot fi 
întrebuinţate. În ceea ce priveşte măsurile ce sunt de luat cu d. Capbătut, care 
nu este bătut unde trebuie, eu voi face ce se poate". 
I. Răducanu interpelase pe ministrul Agriculturii, Gh. Ionescu Şişeşti, despre 
felul cum se aplică legea valorificării cerealelor. El amintise că 95% din 
cerealele ajunse la Rotterdam sunt americane şi 5% din România, Bulgaria şi 
Ungaria. N.I.: „Dumneata vrei ca acest procent să influenţeze piaţa de la 
Rotterdam?" Adunarea aplaudase şi I.R„ furios, spusese că aplauzele nu 
înseamnă că adevărul e de partea celui aplaudat. N.I.: „Noi nu aplaudăm pe 
ministru ci aplaudăm„. I.R.: „Vă rog, domnule prim ministru, nu mă mai 
întrerupeţi şi într-o chestiune tehnică''. N.I: „Dar de unde ştii dumneata că 
tehnica d-sale nu era să vorbească prin buzele mele, pe când prin buzele d-tale 
vorbeşte numai tehnica d-tale, care văd că est foarte contestată" (ilaritate). I.R.: 
„domnule prim ministru, iar trebuie să avem convorbiri, paranteze". N.l.:"Nu 
mă supără deloc şi nu ies niciodată scăzut, vă asigur, din astfel de convorbiri". 
l.R.: „Dvs. nu puteţi să ieşiţi scăzut". N.I.: „Apoi aşa e".l.R.: „Dvs. sunteţi aşa 
de sus". N.I.: „Nu aşa de sus, aşa de la locul meu". l.R.: „La locul pe care îl 
doriţi". N.I.: „Nu acesta, pe locul acesta se poate aşeza oricine, dar pe celălalt 
nu ştiu cine". 
Schimbul de replici a continuat: 
l.R.:"Când nu ai nici tehnica bancherului şi nici experienţa omului matur„.". 
N.I.: „Ai mai spus-o odată dar n-a avut efect". I.R.: „O spun şi acum pentru că 
este bine să ne reamintim". N.l.: „Acestea sunt glume ţinute la borcan". I.R.: 
„Glumele acestea le plăteşte Camera cam scump''. N.I.: „Atât să plătească 
Camera pentru glumele mele; să nu plătească pentru alte lucruri care s-au 
petrecut aici şi care sunt mult mai puţin glumeţe". 
I. Răducanu îl acuzase pe Siseşti că deşi exista legea cu privire la primele de 
export, el n-o aplica. N.I.: „Va să zică un medic este dator să continue 
tratamentul până la moartea pacientului„. Un sistem este foarte bun, dar cine 
are un sistem nu trebuie să se spânzure cu el. Al doilea, eu spun că dacă a ieşit 
dintr-o dată o sumă de bani, care va reveni încetul cu încetul, înseamnă că asta 
e o greşeală, atunci să opreşti banca, fiindcă banca îţi împrumuta tot aşa 

dumitale o sumă şi pe urmă încetul cu încetul o capătă înapoi" (ilaritate). l.R.: 
„Nu e de mirare că ţara românească merge aşa de bine economiceşte pentru că 
în două trei cuvinte preşedintele Consiliului tranşează orice chestiune 
economică". N.1.:"Ajunge o interpelare de aceasta ca să se dezumtle un balon 
întreg". 

443 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Şedinţa din 29 februarie 1932 

Despre plata salariilor profesorilor de la şcolile desfiinţate 

Nici nu se pot încadra toţi, d-le Trancu-Iaşi. Ne-a rugat toată lumea să 
păstrăm şcolile. În momentul când ne-am hotărât să le păstrăm şi am luat 
plata salariilor asupra noastră, am nădăjduit o situaţie mai bună, care, în orice 
caz nu putea să vină de la ianuarie până la aprilie. D-voastră ştiţi că aceasta 
este partea din an în care încasările sunt mai slabe. 

Îndată ce vom avea posibilitatea de a-i plăti, o vom face, deşi noi faţă de 
şcolile acestea am fost generoşi, fiindcă ele erau în mare parte inutile. Le-am 
păstrat însă din dorinţa de a fi amabili faţă de lumea de acolo. 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Recunoaştem, d-le prim-ministru, că sunt lipsuri 
de încasări şi de fonduri, dar nu e mai puţin adevărat că oamenii aceştia nu au 
o situaţie clară; ar trebui să le clarificaţi situaţia. 

D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Ministerul de 
Interne: Clarificarea situaţiei ar fi şi mai rea pentru ei, căci ar trebui să-i 

eliminăm. 

D. I Florea: D-voastră nu ştiţi, d-le Trancu, că nu sunt mijloace? 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: D-le Florea, d-ta care eşti profesor, nu te întrebi 

ce se face cu un om în situaţia, aceasta? ... 
D. profesor N. Iorga: Ce se fac foştii ofiţeri ai armatei austro-ungare 

care, din moment ce Austria nu mai are putinţa de a-i ţine, o parte dintr-înşii 
au rămas aşa? 

D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Din fericire, nu putem să facem comparaţie. 
D. profesor N. Iorga: Noi am avut un cadru în învăţământ prea larg şi 

suntem siliţi să-l restrângem. 
D. Gr. L. Trancu-Iaşi: Eu vă rog, cu toată insistenţa, să faceţi tot ce se 

poate ... 
D. profesor N. Iorga: Eu de mult vreau să-l omor pe d-nealui, (arătând 

către d. ministru al Finanţelor), dar nu am reuşit până acum 1 (Ilaritate). 

NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă Gr. Trancu Iaşi ceruse controlul confiscării unor ziare, „să nu 
se pună lacăt şi lanţuri la aceste ziare". N.I.: „Cel mai bun lacăt de pus ar fi 
asupra elocienţei parlamentare ... , domnule Trancu laşi, noi nu suprimăm nici 
un ziar şi nici ziarele pe care dvs. le-aţi calificat de imbecile" 
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Despre conversiune 

Răspunde lui Florin Zaharia care spusese: 

D. preşedinte al Consiliului atrăgea atenţia. în Neamul Românesc, în 
septemvrie anul trecut, atunci când conversiunea nu se punea în formule 
categorice cum se pune astăzi, atrăgea atenţia asupra acelor „şerpi ai satelor" 
care, pe vremea aceea, încercau să strecoare anarhia în sufletele ţărănimii 
noastre, o agitau, o montau, o turburau, o exasperau în aşteptarea, în 
speranţele ei. Aceşti şerpi ai satelor erau nişte elemente care împingeau la 
cereri şi revendicări excesive din partea ţăranilor, revendicări care, în bună 
parte astăzi, au trebuit acordate. 

D. profesor N. Iorga: O fi aşa, dar stilul nu e al meu. Eu scriu mai bine 
(Aplauze, ilaritate pe băncile majorităţii). 

D. Florin Zaharia: Eu am voit să evoc numai calificarea. În ceea ce 
priveşte stilul, iată stilul d-voastră. Este următorul: 

D. profesor N. Iorga: Dar stilul meu are nevoie de un bun cititor, altfel 
nu plăteşte un ban (Ilaritate). 

D. Florin Zaharia: „Prin satele în care lipsa de preţ la grâne şi plata 
unor datorii, care vor trebui cercetate una câte una" ... 

D. profesor N. Iorga: Sigur! 
D. Florin Zaharia: .„„iar nu soluţionate în bloc, după metoda 

abstracţiunilor politice, trezesc fatal nemulţumiri pe care nu este om pe lume 
capabil să le împiedice de pe o zi la alta, se strecoară şerpii agitaţiilor„. 

D. profesor N. Iorga: Foarte adevărat! 
D. D. R. Ioaniţescu: Citeşte foarte frumos. 
D. profesor N. Iorga: Este cea dintâi minune pe care o face stilul meu 

cu d-nealui! (Ilaritate). 
D. Florin Zaharia: „Agenţi electorali care nu-şi mai găsesc hrană la 

şefi, unelte ale străinilor care ne voiesc moartea, aventurieri cărora nu le pasă 
de nimic, producători ai revoluţiei din care speră să câştige ceva pentru 
dânşii, ei sunt pretutindeni la lucru", etc. 

D. profesor N. Iorga: Nu vă place? 
D. dr. I. Costinescu: Şi nouă ne place! 
D. Florin Zaharia: Îmi place şi regret că aceste temeri ale d-voastră s

au împlinit. Ele s-au împlinit tocmai din pricină că s-a scurs un timp prea 
îndelungat de la data când problema conversiunii datoriilor agricole fusese 
pusă şi până astăzi când se realizează, Rezultatele acţiunii acestor şerpi ai 

satelor se văd deci concretizate în unele dispoziţiuni chiar ale legii de faţă! 
D. I. Scutaru: Au ieşit şerpii la drum (Ilaritate). 
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D. Florin Zaharia: Da, d-le preşedinte şi d-lor deputaţi, actualul guvern 
a făcut greşelile lui şi a făcut greşeli fiindcă, în loc de a veni din prima zi când 
a luat guvernarea ţării ... 

D. profesor N. Iorga: Câte am avut noi pe cap atunci! 

Şedinţa din 2 martie 1932 

Asupra situaţiei Universităţii din Bucureşti 

D-le preşedinte şi onorată Adunare, mă iertaţi că întrerup această 
dezbatere cu privire la un proiect aşa de interesant ca acel al legii drumurilor, 
dar am fost informat că s-a depus aici o întrebare, în scris fireşte, în care mi se 
cer lămuriri cu privire la lucrurile întâmplate la Universitate şi al căror 
răsunet în opinia publică, din ziare în dosul cărora ştiu foarte bine cine este, 
constituie, acesta constituie, unul din cele mai mari scandaluri ale 
momentului de faţă. 

Niciodată o colecţiune de calomnii mai îndrăzneţe fără cea mai mică 
umbră de adevăr, îară cel mai mic simţ de dreptate n-a fost aruncată 

împotriva unui om. 
Eu sunt întrebat dacă este adevărat că de mai multă vreme se exercită o 

silă împotriva profesorilor universitari de la Bucureşti, pentru ca eu să mă 
aleg rector! Se dă şi explicaţiunea, pentru care m-am adresat şi justiţiei, că 
aceasta o fac eu pentru că în legea învăţământului superior, care va veni 
mâine în discuţiune la Senat, eu aş fi introdus un articol în care se prevede 
pentru rector o leafă de vreo 30.000 lei, după care eu, aşa cum vedeţi, eu 
umblu! 

D-lor, să mă iertaţi că o să vă iau un sfert de ceas ca să lămuresc aici, în 
Cameră, prin ziare nu o pot face, mai toată presa s-a îndreptat împotriva mea, 
n-am unde da lămuriri ... 

D. general G. Cantacuzino Grănicerul: Este pentru că ai dreptate. 
D. profesor N. Iorga: Şi atunci întrebuinţez incinta aceasta a Camerii, 

chiar dacă precum s-a făcut obicei de o bucată de vreme, când se răspunde 
aici la calomnii care se ventilează prin presă nu se ia notă de răspunsul care se 
dă la aceste calomnii. Mă apăr şi eu unde pot (Aplauze pe băncile majorităţii). 
Ziare de plătit n-am de unde din sărăcia ţării (Aplauze pe băncile majorităţii). 
Ziare de întemeiat n-am cum, tot din cauza sărăciei ţării. În întruniri publice 
nu vorbesc fiindcă nu se cuvine şi fiindcă nu le atribui de foarte multă vreme 
nici un fel de valoare. Şi atunci, fac şi eu ce pot: vorbesc în această Adunare. 

446 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

O-lor deputaţi, eu sunt în Universitate de treizeci de ani. Până acum 
câţiva ani, pentru a fi exact până acum patru ani, eu n-am avut nici o 
demnitate universitară. Nici una, cum n-am avut la Academia Română 
niciodată nici o demnitate; n-am fost nici preşedinte al Academiei Române, 
nici vicepreşedinte al Academiei Române, nici secretar al Academiei 
Române. Eu, cum am spus, eu când intru într-un loc, întreb care este munca 
mai grea de făcut şi o iau. Şi niciodată, dar niciodată, nu m-am gândit ca 
această muncă să fie răsplătită prin recunoştinţa şi preţuirea celor în mijlocul 
cărora şi pentru care am muncit. 

Prin urmare, orice ambiţie de a fi decan sau rector mi-a lipsit. S-a 
întâmplat într-un moment că profesorul cel mai vechi al Facultăţii de Litere 
trebuia să fie decan, aşa este prevăzut în statutele noastre: când lipseşte 

decanul, este suplinit de profesorul cel mai vechi, un titlu nu mi se poate lua: 
că eu sunt cel mai vechi profesor al Facultăţii de Litere, trei decenii întregi 
cheltuite acolo. Şi atunci, am fost decan de vârstă. După câtăva vreme a venit 
secretarul şi, fiindcă acum era alegere de decan, mi-a spus: li se pare colegilor 
dumitale că ai avea şi oarecari calităţi administrative, pe care nimeni nu mi le 
recunoscuse până atunci. Eu treceam drept un fel de romantic absolut, 
incapabil de a administra ceva. Se uită tot ce mi-a ajutat vremea şi bunătatea 
oamenilor să întemeiez, să guvernez. Eu multe lucruri am întemeiat şi la 
nimic n-am dat faliment până acum dar aceasta nu se ştie, nu se vede aiurea, 
în cercuri mai largi. Şi atunci am spus: dacă voiţi să mă alegeţi decan, alegeţi
mă. Am fost ales decan. După un an de zile rectoratul a devenit vacant. 
Devenind vacant rectoratul, Facultatea de Drept în întregime s-a adresat la 
mine şi mi-a cerut să primesc să candidez la alegerea de rector. Eu am primit 
cu foarte multă greutate să candidez şi iată de ce: după bunele obiceiuri 
româneşti, dacă este vorba să se aleagă cineva membru în Consiliul eparhial, 
trebuie să facă parte dintr-o organizaţie politică cu popularitate (Aprobări, 
aplauze). 

Toate alegerile acestea din urmă aşa s-au făcut - eu nu le pot strica; dar 
când se va aduna Consiliul central al bisericii, eu voi veni şi voi declara că 
îmi vine foarte greu să asist la dezbaterile unei Adunări care trebuie să 
servească pe Dumnezeu şi în loc să servească pe Dumnezeu, fiecare serveşte 
pe şeful său în numele căruia şi cu ajutorul căruia s-a ales (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Ştiam că la Universitate se face pontaj, iei o bucată de hârtie, însemni: 
cutare liberal, cutare aparţinând altei grupări şi atunci ştii la ce te poţi aştepta, 
Şi vă spun: cu o totală lipsă de încredere în rezultat, am consimţit, am fost 
silit să primesc această candidatură. Dacă este pe aici vreun profesor al 
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Universităţii din Bucureşti, ştie în ce condiţiuni modeste am adresat o 
scrisoare, în care am spus: eu consimt să candidez pentru un singur motiv: 
fiindcă vreau să încerc, sunteţi d-voastre în stare să vă ridicaţi peste 
consideraţii politice, să puneţi la Universitate ca rector pe un om de carte, şi 
să puneţi pe un om gata să muncească pentru a ridică această Universitate de 
unde era? 

Vreţi să vă spun unde era această Universitate? 
Când am fost eu ales rector şi când colegul meu de la Iaşi, atunci 

ministru al Instrucţiei Publice, d. Costăchescu, m-a înfăţişat solemn, ceea ce 
nu se făcuse până atunci, să aduci aşa în triumf un rector, să-1 recomanzi 
studenţilor şi profesorilor, iată, vă spun, studenţii se ţineau de continue 
agitaţii. Erau o bună parte din timpul lor în stradă, nu aveau nici un fel de 
încredere în profesori, se plângeau că profesorii nu se găsesc în mijlocul lor, 
că nu le arată, nu-i iubesc şi nu le indică drumul cel mai potrivit pentru vârsta 
şi pentru rostul lor. Era o anarhie studenţească înspăimântătoare. 

Iată, eu am avut discuţii atunci la aşezarea mea ca rector, cu ministrul 
de Interne - era d. Vaida - clubul unei asociaţii studenţeşti care se distinsese 
prin excese fusese închis şi eu stăruiam să rămână închis. Pe urmă băieţii de 
acolo s-au cuminţit, dar cum erau în momentele acelea, era mai bine ca clubul 
să rămână închis. 

D. ministru de Interne s-a apărat grozav împotriva mea, este singurul 
moment când mi-a vorbit tare d. Vaida Voevod, pentru că mi-am permis să 
protestez în contra faptului că ministrul de Interne permisese să se redeschidă 
clubul. Aceasta era situaţiunea. 

Când am fost ales decan, când am fost ales rector, m-am adresat la 
mintea şi la sufletul studenţilor. Am găsit nişte copii foarte buni, cu sufletele 
puţintel turburate de anumite formule foarte ispititoare pentru vârsta lor şi 

sentimentul de care erau mişcaţi, dar era în fond un sentiment care putea să 
fie lăudat. 

I-am găsit pe aceşti studenţi cărora le-am vorbit aşa şi am izbutit să-i 
câştig pentru Universitate, pentru ordine, pentru linişte, pentru moralitatea 
publică a acestei ţări. Eu i-am găsit aşezaţi prin cuiburile cele mai infecte, 
băieţi şi fete împreună cu scrisori de la părinţi care se plângeau împotriva 
acestei promiscuităţi. 

Ca decan m-am dus într-un rând la un cămin care acum este un cămin 
foarte bun, Căminul buzoian şi am fost primit de studenţi care nu-mi dădeau 
voie să mut studentele aiurea. Ei erau aşezaţi într-un front şi în dosul frontului 
lor studentele. În faţa frontului unul dintre dânşii, cu braţele încrucişate ca 
Napoleon la Austerlitz, îmi interzicea intrarea acolo. 
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Bine înţeles că l-am chemat pe Napoleon la ordine, cu un ton care 1-a 
făcut să lase imediat mâinile de-a lungul onoratelor sale picioare (ilaritate), 
iar fetelor le-am spus că dacă nu se mută, eu am întemeiat două căminuri de 
studente şi vă rog şi pe d-voastre să le vedeţi, unul în strada Romană şi 
celălalt în Aleea Renault, lângă Cotroceni, modele de căminuri; aşa ceva nu 
exista până atunci - am spus fetelor: dacă nu vă mutaţi până mâine la ora 5, eu 
vin cu prefectul de Poliţie şi vă mut dincolo, fiindcă aici la Universitate 
trebuie să fie pentru celălalt tineret, care n-are norocul să înveţe la 
Universitate, un model şi de înălţare intelectuală şi de viaţă morală (Aplauze 
prelungite şi îndelung, repetate). 

Eu am speranţa că am rezolvat chestia pentru totdeauna şi pentru cine 
vine astăzi după mine, în momentul de faţă a fost ales, cu foarte mare 
majoritate de voturi, 50 şi nu ştiu câte, d profesor Gheorghiu, un eminent 
profesor, mamoş, foarte cunoscut, şi după acea d. Coculescu, un astronom cu 
reputaţie europeană, cu 30 voturi, şi cineva a făcut gluma de mi-a dat şi mie, 
ca mulţwnită, 19 voturi, dar eu doresc ca şi sub urmaşii mei să aibă 
studenţimea atitudinea pe care am izbutit să le-o impun, fără să fi poruncit 
niciodată şi fără să fi pedepsit niciodată (Aplauze prelungite şi îndelung 
repetate). Eu nu am pedepsit, în doi ani de decanat şi de rectorat, pe nimeni 
absolut pe nimeni. 

Pe de altă parte, Universitatea era ocupată în parte de Senat. Trecuseră 
atâţia rectori pe acolo. Nimeni nu a găsit că Universitatea ar avea dreptul să 
reclame sălile pe care le ocupase, de la 1860 sau de la 1870 şi ceva, Senatul. 

Atunci am adresat d-lui Maniu, la care am găsit multă înţelegere şi l-am 
rugat să mute Senatul aiurea. Cum lucrurile zăboveau, mărturisesc că m-am 
făcut culpabil de o atitudine aproape revoluţionară. Am spus: dacă la 
deschiderea Universităţii, Senatul nu s-a mutat de acolo, eu, rectorul, vin cu 
profesorii în fruntea studenţilor şi ocup aceste odăi care sunt ale noastre. 

Şi s-a mutat Senatul de acolo, şi până acum este în stăpânirea 

Universităţii tot acest complex de odăi, în care se instalase o instituţie, 
înaintea căreia ne închinăm cu toţii, dar care fără îndoială îşi putea găsi sălaş 
aiurea. 

Am găsit a treia parte din Universitate, un cuib de cucuvăi, fiindcă se 
începuse reparaţia, nu erau bani, stătea de nu ştiu câţi ani de zile aripa unde 
este acum Facultatea de Teologie şi unde este Facultatea de Drept cu 
desăvârşire părăsită; nu se prevedea măcar momentul când s-ar putea clădi 
această parte. 

Atunci am întrebuinţat toată influenţa mea, pe lângă guvernul care era 
atunci, şi am găsit foarte multă înţelegere la d. Mihai Popovici; dar i-am forţat 
puţintel mâna şi am forţat puţintel mâna şi reprezentanţilor creditorilor noştri 
francezi, căci învoiala era făcută, să nu se dea bani din împrumut decât pentru 
o întrebuinţare rentabilă. 
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A trebuit să invoc toate amintirile mele de scolastică medievală, ca să 
dovedesc că aceasta este o întreprindere rentabilă - ceea ce nu era - şi am 
căpătat 25 milioane. Şi eu nu am avut o vacanţă; eu am stat o zi la ţară, una la 
Bucureşti, şi am făcut aripa, cu 25 de milioane, şi recomand succesorului 
meu, un eminent medic, îi recomand mijlocul pe care l-am întrebuinţat eu. 

Am numit o comisie de trei arhitecţi, care să verifice fiecare plată, şi în 
felul acesta am redus cheltuielile în aşa fel încât cu 25 milioane eu am făcut 
ceea ce, în împrejurări obişnuite, ar fi costat 60 de milioane (Aplauze 
prelungite, îndelung repetate). 

Am găsit oameni fără nici un fel de interes personal, arhitecţi de frunte 
care din prietenie faţă de mine s-au pus în serviciul Universităţii. 

Una din cele mai mari bucurii în viaţa mea a fost aceea când am putut 
să inaugurez această aripă. Rectoratul, d-lor deputaţi, nu exista decât ca o 
amintire; de fapt guvernau decanii. 

Rectorul, atâta vreme bolnav, atins de o grozavă infirmitate, un om 
vrednic de tot respectul şi de toată iubirea, răposatul meu coleg, Pangratti, 
care trebuia să mântuie într-un chip aşa de tragic, desigur că nu putea să 
domine o astfel de situaţie. 

Între profesori erau certuri de fiecare moment. Mi-a trebuit toată 
înrâurirea mea personală pentru ca să ţin, timp de doi ani de zile, şedinţe 
acolo, fără să fie un singur conflict între profesori. Aceasta este o mare 
bucurie a mea (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Rectoratul acesta nu avea, să zicem, prestigiu şi nici mijloacele 
materiale pentru a-şi menţine prestigiul. Şi atunci am dus un fel de luptă 
ascunsă împotriva individualizării excesive a deosebitelor facultăţi; şi am 
izbutit să fac din rectoratul Universităţii din Bucureşti o instituţie respectată şi 
înlăuntrul şi în afara Universităţii (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Şi când ministrul a venit să ne impună anumite programe, în domeniul 
în care noi trebuia să hotărâm, eu, cu toată părerea de rău că a trebuit să lupt 
împotriva unul coleg, d. Costăchescu, eu am impus punctul de vedere al 
Universităţii, al demnităţii acestei Universităţi. 

Dar pe mine mă durea enorm, cum mă doare şi acum, că partea centrală 
a Universităţii nu este terminată. Şi atunci am introdus timbrele universitare 
care, venind eu la Ministerul Instrucţiunii nu s-au putut răspândi cum trebuia, 
dar din care eu voiam să fac suma trebuitoare pentru ca toată Universitatea să 
fie terminată. 

Erau odăile de jos ocupate de Muzeul de antichităţi - cinci, şase odăi, 
foarte potrivite. Pusese până şi garda Senatului instalată acolo, în faţa 
Muzeului de antichităţi. Imaginea însăşi a lipsei de gospodărie, a haosului 
provocat de leneşi, din lipsă de iubire faţă de aşezământul nostru. 
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Acum, unde a fost garda, eu am făcut două seminarii universitare, de 
toată frumuseţea, iar Muzeul l-am aşezat în Casa Macca. Peste câteva zile se 
va inaugura. Va fi unul din cele mai frumoase muzee din Europa. 

Cum Muzeul de artă religioasă l-am instalat în Casa Creţulescu, unde 
era o instituţie administrativă oarecare, care n-are nevoie de un astfel de cadru 
grandios, cum este acest palat. 

Sunt pe cale de a întemeia un alt muzeu. Dar mă întorc la ceea ce voiam 
să spun: am eliberat Universitatea de la un cap până la altul, am clădit ce am 
putut clădi şi am pus temelia clădirii viitoare. 

Şi, în sfârşit, din iubire şi din respect pentru această Universitate, am 
forţat puţintel mâna d-voastră, şi a colegilor d-voastră din cealaltă Adunare, 
din Senat, pentru autonomia completă a Universităţii (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

Cred că şi eu am dreptul, ca şi cel din urmă om din această ţară, să cer 
să mi se recunoască puţină dreptate. Doară nu faptul că ocup acest loc 
constituie o crimă aşa de grozavă încât, imediat să mi se denege toate 
meritele, să mi se uite orice muncă, şi faţă de mine să poată fi cineva 
îndreptăţit a se lipsi de orice omenie (Aplauze pe băncile majorităţii). 

După ce am fost numit ministru de Instrucţie Publică, eu nu am 
demisionat de la rectorat. De ce? N-am demisionat de la rectorat pentru a fi la 
locul meu o pavăză a Universităţii. Pentru aceia. 

N-am demisionat şi dintr-un motiv formal, în afară de faptul că am 
crezut că prezenţa mea ca rector care nu funcţionează - nu am iscălit o hârtie 
în acest an de zile, n-am luat un ban, d. Bazilescu nu a vrut să ia, ca pro
rector, leafa mea am dăruit-o unor căminuri universitare (aplauze prelungite 
pe băncile majorităţii), nu m-am atins nici de administraţia, nici de averea 
Universităţii. 

Dar în afară de aceasta, eu mi-am pus o întrebare - şi ori cine gândeşte 
drept, poate să facă parte şi din această opoziţie - îmi va da cu desăvârşire 
dreptate. Cui voiţi d-voastră să-i dau eu demisia? Cui? Mie? Secretarului 
general? Dar se zice: Pangratti, când a fost ministrul Lucrărilor Publice, a 
demisionat - nu ştiu dacă a demisionat - când a fost numit ministru. Dar era 
ministrul Lucrărilor Publice şi el îşi dădea demisia colegului său de la 
Instrucţie. 

Am eu aerul unui om care se cramponează? Am eu nevoie de situaţii 
oficiale, la vârsta mea, ca să se vadă că sunt şi eu un om în ţara mea? Am eu 
nevoie de aceasta - vă întreb pe d-voastră - (aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii), ca să citesc azi dimineaţa, sau ieri dimineaţă, într-una din foile 
cele mai răspândite, ceva despre un sexagenar. Este o aşa de mare ruşine să 
ajungă cineva, la vârsta mea, şi cu viaţa pe care am avut-o care mă ţin cu 
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dinţii şi cu gingiile de rectorat? Evident, ca să aibă cei treizeci de mii de lei în 
plus. Eu am avut două mii de lei, cât am fost rector, pe lună, nu treizeci de mii 
de lei. Şi veţi vedea ce este şi cu cei treizeci de mii de lei, în seama cui cad, şi 
pentru cine erau pregătiţi. În orice caz, nu pentru mine. 

Nu am demisionat şi am fost înlocuit printr-un pro-rector. La 
Universitate - şi este foarte bine - cel mai vechi dintre decani este pro-rector. 
Cel mai vechi dintre decani era d. Bazilescu. A fost chiar o discuţie la 
început: d-sa sau un altul? Senatul a hotărât: pro-rector este d. Bazilescu. A 
trecut un an de zile şi nimeni nu a avut nimic împotriva d-lui Bazilescu. Dar 
d. Bazilescu s-a ales din nou decan şi când s-a ales din nou decan, facultatea -
aici v-aş rugă să urmăriţi, fiindcă pe aici se strecoară toate clevetirile unor 
oameni care de multe ori nu au călcat pragul Universităţii, dar judecă, 
evident, situaţia de la Universitate, toţi căzuţii de la liceu judecă purtarea 
rectorului Universităţii (aplauze prelungite pe băncile majorităţii), facultatea 
a anunţat Senatul că s-a ales din nou d. Bazilescu decan. 

Facultatea ştia foarte bine două lucruri: că prin lege nu se prevede 
continuarea funcţiunilor unui profesor după şaptezeci de ani, dar ştia şi alt 
lucru, că sunt o mulţime de profesori - şi este foarte bine - care sunt continuaţi 
după şaptezeci de ani. 

Şi ştia foarte bine facultatea că alegerea a treia oară ca decan nu este 
îngăduită; dar de ce lege? De legea veche, care dacă vine în contrast cu legea 
autonomiei, natural că nu mai are nici un efect. Nu mai este acum nici o 
îngustare în legea autonomiei, în ceea ce priveşte alegerea decanilor şi a 
rectorului; pot să se aleagă nu ştiu de câte ori (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

Prin urmare, facultatea de Drept a comunicat Senatului. Senatul mi-a 
cerut mie să confirm, să fac formele. Atât mi-am rezervat, prin legea 
autonomiei, să fac formele pentru recunoaşterea, în speţă d-lui Bazilescu, 
calitatea sa de decan. 

Ce trebuia să fac eu, d-lor? Natural, să îndeplinesc aceste forme. Am 
făcut decretul regal, şi d. Bazilescu a fost numit decan. Fiind numit decan, 
consecinţa mecanică era că dânsul fiind cel mai vechi dintre decani, este 
prorector, cum fusese şi până atunci, fără împotrivirea nimănui, un an de zile. 
Dar iată, se apropie alegerea de rector. Imediat s-au turburat apele. Alegerea 
de rector, în legătură cu statutul autonomiei, care este la Senat, şi care peste 
câteva zile, după ce se va vota la Senat, cum sper, va veni aici, şi-l veţi 

judeca şi d-voastră. Aici, o paranteză, în ceea ce priveşte acest statut. 
Dar eu acest statut l-am citit acum două zile, aşa cum a ieşit din 

dezbaterile comisiei de la Senat, la care s-a adaus şi delegaţii de la Cameră, ca 
să nu se facă aceeaşi discuţie în două locuri. Dar eu nu am asistat măcar la 
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alcătuirea statutului, statutul l-au făcut delegaţii Universităţilor şi eu nu am 
vrut să intervin prin nimic, ca să nu influenţez, eu, ca ministru, asupra 
hotărârii acestui for universitar. 

Şi de acolo a ieşit, pentru rector, plata suplimentară, de treizeci de mii 
de lei, iar nu din dorinţa mea. Cum să poată cineva presupune - iertaţi-mi 

cuvântul, căci voi întrebuinţa un termen neparlamentar - cum poate fi un om 
aşa de ticălos ca să-şi închipuie că eu am pus şi autonomia şi am pregătit şi 
statutul, totul pentru ca să mă îndulcesc la 30.000 lei pe lună mai mult, d-lor? 

Voci de pe băncile majorităţii: E infamie. 
D. profesor N. Iorga: Dar nu mai vorbeşte un ministru, este un glas de 

om care îşi strigă durerea şi indignarea în faţa unei societăţi demoralizate. 
(Aplauze prelungite). 

Dar, d-lor, evident că altul trebuie să judece cine mă prezintă în fiecare 
zi ca pe unul din marii cumularzi ai acestei ţări, şi ca unul care întrebuinţez 
banii acestei ţări pentru a-mi face palate şi vile în toate părţile. 

Cumulard? La Academia de Comerţ am servit ani întregi de zile pentru 
o leafă mult inferioară lefii unui profesor de liceu şi nu m-am dus eu acolo, 
m-a rugat rectorul, care era atunci d. Taşcă, şi am primit cu mare greutate, 
fiindcă nu-mi este uşor să fac în aceeaşi zi trei lecţii de univesitate, şi în 
momentul de faţă le fac, alături de toate îndeletnicirile celelalte. 

Azi, îmi pare rău că nu am putut face decât o singură oră la Academia 
de Comerţ. 

La Şcoala de Război am o singură căruţă de lemne pe an. Şi să-mi 

spună mie de fundaţiile mele, de şcoala de la Văleni, pentru care mă duc pe 
gerul cel mai cumplit, odată pe săptămână, unde dau banii mei - cum o să iau 
de la învăţătoarele de acolo bani, sau să cer Sstatului să-mi dea bani pentru 
caritatea pe care eu o fac sufletelor acelor fete (Aplauze). 

Sau să spună cineva că am plată de la şcoala din Veneţia? La şcoala din 
Veneţia, care este o creaţie a mea, pus la dispoziţia oricăruia dintre d-voastră 
acest adăpost, leafa mea de acolo? sau să-mi vorbească de leafa de la 
Fontenay-aux-Roses, o creaţie făcută de mine, pentru ţară, ca şi şcoala de la 
Roma, şi pentru tot ceea ce au la această şi şcoală pentru corectura făcută ca 
ultimul corector de tipografie la Melanges-urile acestei şcoli. 

Eu am 100.000 iei pe an pentru dus, pentru întors şi pentru cheltuielile 
mele de acolo. Eu nu am cu ce mânca la un restaurant, sunt silit să mă înţeleg 
cu subdirectorul meu, ca să mănânc şi eu acolo, în şcoală, şi nu pot pofti pe 
cineva, în schimbul tuturor amabilităţile pe care mi le fac colegii, nu pot pofti 
la masa pe care să o dau şi eu în schimb (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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Am făcut paranteza aceasta, mă întorc. S-au tulburat apele la 
Universitate, în vederea alegerii de rector, s-au mobilizat toate partidele. Dar 
eu nu sunt nici surd, nici orb, şi pot oamenii să-şi pună orice mască vor, dar 
eu am dreptul să văd ce este sub acesta mască. 

Într-un moment am fost anunţat de d. Guşti că decanii vor să vină la 
mine să se plângă împotriva tolerării la Universitate a d-lui Bazilescu, pe care 
Senatul universitar îl recomandase cu câteva săptămâni în urmă, şi eu 
avusesem prudenţa să întreb Contenciosul, cinci avocaţi de la minister, dacă 
în adevăr alegerea este îndrituită, şi am căpătat răspunsul că este îndrituită şi 
puteam face decretul. 

Am aşteptat decanii la minister. Decanii sunt vreo şapte, acum, cu 
Medicina veterinară, cu Farmacia. I-am aşteptat să vină, au venit doi, d. dr. 
Bălăcescu şi părintele de la Teologie. Mi-au spus că d. Bazilescu trebuie 
înlăturat. 

Dar mi-au venit rară să aducă nici un singur act din partea Senatului. 
Când te prezinţi în delegaţie, trebuie să aduci o însărcinare din partea 
Senatului. Au venit deci numai doi colegi să mă roage: Le-am spus: dacă vreţi 
d-voastră să nu mai fie prorector d. Bazilescu, eu ţin la d. Bazilescu, cum aş 
ţine la oricare ar fi prorector în locul meu. 

Eu trebuie să procedez legal, eu nu pot să mă joc cu situaţia şi cu 
onoarea oamenilor, fiindcă este, într-un moment dat, un curent în contra lor. 
Şi atunci am spus: convocaţi Colegiul universitar - unde sunt toţi profesorii, 
Colegiul universitar unde sunt toate facultăţile, unde sunt 170 de membri -
să-mi spună dacă nu mai doreşte să mai fie d. Bazilescu prorector. Şi, desigur, 
trebuia să mi se spună şi că doreşte să nu mai fie decan, căci de îndată ce este 
decan, el devine de la sine, fiind cel mai vechi prorector. 

Discutam această chestiune. Dumnealor au zis „Nu se poate". Atunci a 
apărut colegul meu, cu care până atunci eram în cele mai bune relaţiuni, d. 
Coculescu. 

În împrejurări de acestea, cum este o alegere, ştiţi d-voastră care aţi 
trecut prin multe alegeri, că se schimbă psihologia omului. Eu însă nu m-am 
schimbat, căci nu urmăream nimic. 

M-am trezit cu d. Coculescu, foarte grav supărat spunând că nu admite 
dumnealui adunarea marelui Colegiu. 

Ce aţi fi făcut d-voastră, dacă venea un prieten acolo unde d-voastră 
sunteţi în exerciţiul funcţiunii şi, puţin necăjit, ar strigă la d-voastră, ceea ce 
am făcut eu, adică să rogi pe colegul acela să vorbească aşa cum i se vorbeşte 
unui om în cabinetul său. 
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D. Coculescu nu a fost de această părere. Şi atunci răspunzându-mi: Da, 
d-ta nu ştiu ce ... mă sileşte să mă retrag în cabinetul meu, eu nu puteam să 
duc o astfel de conversaţie înaintea tuturor consilierilor ministerului. 

Dar bine, eu ştiu ce era, într-un anume moment, la Ministerul 
Instrucţiunii: pe toate uşile intrau câte zece oameni, toţi vorbeau în acelaşi 
timp, toţi strigau la ministru, ministrul striga la dânşii, chema pe directori ... Ei 
bine, dar aceasta nu o pot tolera, pentru onoarea locului unde mă găsesc şi a 
demnităţii pe care o îmbrac (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Şi în momentul când mă retrăgeam în odaie, am auzit aceste cuvinte, pe 
care d-voastră nu ştiu dacă aţi fost deprinşi sau dispuşi să le primiţi: „acesta 
este lăcaşul ilegalităţilor; această ilegalitate se adaugă pe lângă celelalte". 

Atunci, natural, am poftit pe d. decan să părăsească deci cabinetul meu. 
A! ce a fost pe urmă? Dar s-a adunat Senatul universitar, şi nu se 

sfârşise şedinţa, care trebuia să fie secretă, şi era chemată presa de a i se 
comunica totul. O discreţie admirabilă, extraordinară şi o grijă de onoarea 
Universităţii, fără pereche. 

Terorizat, sfâşiat, insultat, scuipat, ministrul Instrucţiunii, pentru ce? 
Pentru că a dat la doi colegi o reţetă legală, pe care nu au primit-o şi fiindcă a 
fost un alt coleg, care colegul acesta a vorbit sub impulsia alegerilor 
apropiate, aşa cum eu nu mi-am permis niciodată să vorbesc unui ministru. 

Căci dacă un învăţător tânăr ar ajunge ministrul Instrucţiunii Publice, 
eu, când m-aş duce la acest ministru al Instrucţiunii Publice, aş înţelege să 
respect într-ânsul autoritatea Statului român (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Nu era locul să se facă un schimb de ţigănii, să-ţi fac eu d-tale o ţigănie, 
să-mi faci şi d-ta mie una. Aceasta s-a putut cândva, dar nu se mai poate, şi 
este de dorit să nu se mai poată niciodată (Aplauze pe băncile majorităţii). 

M-am trezit cu o somaţie de a cere scuze d-lui decan Coculescu. Atunci 
am întrebuinţat toate rezervele stilului meu, pentru a trimite Senatului, ca să-l 
împac, o scrisoare în care îmi arătam toată părerea de rău că s-a întâmplat 
acest incident, dar în acelaşi timp spuneam: „Dacă d-voastră aveţi grija 
demnităţii Senatului universitar, să-mi fie permis şi mie să am şi eu grija 
demnităţii locului pe care îl ocup". 

Dar scrisoarea acesta nu am trimis-o la gazete. Eu nu am răspuns, până 
la lămuririle de ieri, şi până la întrebarea de acum a d-lui Bosnief
Paraschivescu, care reprezintă conştiinţa unei părţi însemnate din această 
Cameră; până la acesta eu nu am dat nici un fel de lămurire. 

D-lor, a trecut câtăva vreme. Mi s-a anunţat - şi cu aceasta mă apropii 
de sfârşit - că d. Bazilescu, de la sine, a părăsit situaţia sa de pro-rector - ceea 
ce înseamnă, evident, ca o consecinţă, că d-sa demisionează de la decanatul 
facultăţii de Drept, fiindcă lucrurile acestea sunt legate împreună, unul aduce 
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pe altul. .. Ştiţi cum este aceasta: de exemplu, în biserică, arhiepiscopul de 
Bucureşti este în acelaşi timp mitropolit-primat şi patriarh. Dar se înţelege, 
toate lucrurile acestea se ţin împreună. Dacă este cineva arhiepiscop la 
Bucureşti, prin aceasta este şi primat al României, prin aceasta este patriarh. 
Nu pot să admit sfărâmarea aceasta în mai multe bucăţi, a unor lucruri care au 
sensul lor prin aceia că sunt toate împreună. 

Şi atunci eu, crezând acest lucru, când mi-a venit adresa Senatului 
universitar, am spus: „bine, în cazul acesta d. Coculescu, care vine la rând, 
este prorector". Am făcut rău? Era natural s-o fac. Câteva zile după aceasta, a 
venit d. Bazilescu şi mi-a declarat: nu este aşa. Spunea: eu m-am retras din 
şedinţă, fiindcă membrii Senatului nu mă lasă să-i prezidez. Sunt deci 
împiedicat de a prezida. Aceasta înseamnă cu totul altceva, dar eu nu am 
demisionat, şi ceea ce s-a dat ca declaraţie a mea nu este în textul original de 
la Universitate, lipsesc două cuvinte. 

Voci de pe băncile majorităţii: Extraordinar. 
D. profesor N. Iorga: Şi atunci, d-lor, ce am făcut eu? Când a venit d. 

Basilescu şi mi-a confirmat că nu a demisionat, în acelaşi timp, acesta trebuie 
să v-o spun, că Senatul universitar l-a demis pe d. Bazilescu din situaţia de 
decan, adică Senatul universitar a stricat un decret regal. 

Eu nu am auzit până acum ca Senatul universitar să aibă această 

calitate. Eu pot să rog pe Maiestatea Sa să schimbe, să renunţe la un decret 
regal, dar până în momentul acela cine are decretul regal, are situaţia, şi are 
situaţia cu toate consecinţele sale. L-au demis, l-au dat afară şi din 
Universitate, fiindcă nu trebuie prelungit peste 70 de ani. 

Dacă acestea nu sunt acte de anarhie, eu nu ştiu ce poate să însemne 
anarhia; dacă aceasta nu este otravă din partea unor interese care nu sunt 
universitare, eu nu înţeleg ce poate să însemne otravă şi un corp social otrăvit 
de această otravă. 

Atunci, ce am făcut eu, d-lor? N-am luat hotărârea uşor, şi am chemat 
cinci avocaţi. Li-am spus: d-lor, este sau ba d. Bazilescu prorector al 
Universităţii din Bucureşti? Mi-au făcut raport, pe patru pagini, citând 
hotărâri ale Curţii de Casaţie, de care, natural, băieţii de 18-19 ani, care mă 
înfăţişează cu lacăt la Universitatea din Bucureşti, s-au suit nu ştiu pe ce scară 
pentru a lega un lanţ, aceştia habar nu au, chiar dacă ar citi, nu înţeleg, 
trebuind să înţeleagă cu ce ştiu şi cu ce pot (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Deci, mi s-a spus de Contencios: d. Bazilescu este pro-rector. Ce voiţi 
d-voastră să fac? Să mă ridic împotrivă, eu, care nu am cunoştinţe de drept, 
decât atât cât am putut şi eu să apuc de la oamenii mai învăţaţi decât mine şi 
de la alţii, în lunga mea carieră politică? 
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Eu nu am urmat Facultatea de Drept, eu sunt un autodidact, am urmat 
un an Facultatea de Litere şi ce am învăţat ştiu eu cu câte greutăţi am învăţat, 
şi de aceea ţin la puţinul pe care l-am învăţat. 

Dar eu nu puteam să mă ridic împotriva a cinci avocaţi. Am făcut însă 
mai mult. Am rugat pe d. Istrate Micescu - este sau ba, d. Istrate Micescu o 
autoritate în ce priveşte dreptul? 

Voci de pe băncile majorităţii: Este profesor la facultatea de Drept. 
D. profesor N. Iorga: L-am rugat: „d-le Micescu, te rog, spune d-ta, au 

dreptate cei cinei avocaţi?". Cum să nu aibă dreptate, odată ce se sprijină şi pe 
hotărârile de la Cernăuţi ale Curţii de Casaţie. Şi atunci eu l-am considerat şi 
mai departe ca fiind prorector. 

Îmi veţi zice: ai făcut-o astfel, fiindcă d-ta vroiai să te alegi. Eu nu mi
am pus candidatura, eu nu înţeleg să-şi pună cineva candidatura, eu înţeleg ca 
un grup aşa ales, cum sunt colegii de universitate, pot chibzui valoarea ca 
învăţat şi meritele ca administrator ale unui om şi atunci îl aleg. Eu pot 
mulţumi frumos dacă m-au ales. 

Dar să mă duc eu să spun: votaţi-mă! Dar ce este corpul acesta 
universitar? Este un grup de alegători din cine ştie ce fund de ţară care au 
nevoie să le explici în puterea căror drepturi s-ar putea să te aleagă pe 
dumneata? 

Departe de mine orice astfel de preocupare! Cu toate acestea, fiindcă, d. 
Coculescu stăruia că dumnealui este prorector şi au venit la mine d. Gusti şi 
d. Bazilescu - d. Bazilescu, plictisit, descurajat, hotărât să părăsească partida -
şi mi-au spus: Este o aşa tristă situaţie în Universitate! Fă un gest d-ta, şi cu 
gestul acesta îi poţi împăca. 

Eu le-am răspuns: fac gestul, dacă d-voastră mi-aduceţi o listă a 
persoanelor care sunt dispuse să mă prefere pe mine, excelentului profesor de 
la facultatea de Medicină, care este d. Gheorghiu, sau astronomul de reputaţie 
mondială, care este d. Coculescu. Eu am spus numai: vai de mine, dar eu sunt 
la dispoziţia d-voastră, ca să împac ce n-am stricat eu. 

Şi m-au rugat: fă odată, înainte de a pleca - adică, aşa cum se prezentau 
împrejurările şi cum s-a dovedit astăzi: înainte de a fi luat de umeri şi azvârlit 
afară din ctitoria d-tale, din casa pe care pentru o bună parte ai clădit-o 
dumneata - înainte de aceasta mai fă un act de rector. Şi am spus: cum să fac 
eu un act de rector? Mi s-a cerut măcar atâta: convoacă-i d-ta - fiindcă dacă 

unul convoacă, nu vin unii; dacă altul convoacă, nu vin ceilalţi. Am răspuns: 
nu pot să fac acest lucru. Uitasem să vă spun că în momentul acesta se 
petrecuse scena cu lacătul şi lanţul. 

Era o duminică şi d. Coculescu chemase pentru această duminică, fără 
drept, pentru că d-nealui nu era prorector, chemase pe profesori să aleagă pe 
rector. 
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Eu m-am dus dis de dimineaţă, cum mă duc totdeauna, în orice 
duminică, la Vălenii de Munte. D. Bazilescu a stat acasă la dânsul. În fiecare 
duminică, precum s-a explicat şi prin ziare, în fiecare duminică este închis 
rectoratul. Acolo avem bani, d-lor, avem acolo titluri de rentă, avem acolo 
documente, nu se poate într-o duminică să laşi d-ta vraişte, voiniţă, locul în 
care se păstrează ce are Universitatea mai scump! 

Şi acolo, fiindcă nu este alt mijloc de a închide cu siguranţă, fiindcă în 
acelaşi culoar mai sunt şi alte rosturi universitare, care nu le pot numi, din 
cauza aceasta se pune lacăt acolo. S-a pus lacătul din toate duminicile. Dar să 
zicem că ar fi fost altfel: ce mă priveşte pe mine, d-lor? Dar ce rol aveam eu, 
ori să deschid, ori să închid Universitatea? 

D. V lspir: A veţi dreptate. 
D. profesor N. Iorga: S-a spus: „Ministrul autonomiei care tratează în 

felul acesta pe colegii săi" ! I-am tratat pe colegii mei cu cea mai aleasă 
politeţă. Câte am înghiţit eu cât am fost rector! Este de ajuns să prezideze 
cineva o adunare românească - în afară de adunările politice, care sunt cele 
mai cuminţi. 

Iată, noi ne plângem de noi, dar aici este mai mult simţ de lege, mai 
mult respect de acela care are altă opinie, aici, în Adunările acestea 
deliberative, decât în multe adunări foarte savante, asupra cărora nu mai 
insist. 

A doua zi m-am trezit denunţat, în româneşte, în franţuzeşte, înaintea 
ţării, înaintea lumii întregi, că eu am uneltit un imens scandal la Universitate, 
că dorind să mănânc cei 30.000 de lei şi ţinându-mă cu „gingiile, în calitate 
de sexagenar", lacom de situaţia de rector, eu am potrivit toate aceste lucruri! 

Şi atunci, revin a doua zi, când mi s-a spus: fă gestul, eu am răspuns: 
pot să fac un singur gest, să vă adresez la toţi o scrisoare particulară, în care 
să vă spun: am fost numit la 1 martie 1929; dacă nu alegeţi d-voastră la 2 
martie, rămâne Universitatea fără rector şi eu nu pot face formele, măcar 
pentru plata salariilor aşa încât, vă rog să vă adunaţi la ceasurile obişnuite, în 
ziua de 2, şi să vă alegeţi d-voastră rectorul. 

Rămăsesem înţeleşi, ca să nu se supere nimeni, ca şi d. Bazilescu şi d. 
Coculescu să nu facă nici un act prin care să-şi afirme dreptul: unul, dreptul 
care îl avea, iar celălalt, acela pe care nu-l avea. M-am trezit însă a doua zi cu 
convocarea de către d. Coculescu ca prorector. Îmi cere şi mie să mă duc şi eu 
să votez (Exclamări pe băncile majorităţii). 

Şi atunci vă spun, nu ştiu cine a prezidat astăzi, d. Gusti a fost bolnav, 
cine venea pe urmă, părintele de la Teologie era absent. 

D. V G. lspir: A prezidat părintele Popescu-Mălăeşti. 
D. profesor N. Iorga: Va să zică, s-a întors părintele şi a prezidat. 
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În scrisoarea mea către ziarul L 'Independance Roumaine, am spus 
numai atât: dacă se procedează aşa, se poate ca rezultatul să fie contestabil şi 
să nu pot întări. 

Ei bine, d-lor deputaţi, eu am o singură declaraţie de făcut, astăzi. 
Evident că s-a interpus încă un act de ilegalitate. Dacă porneşte convocarea de 
la cineva care îşi zice pro-rector şi nu e pro-rector, evident că acesta ar fi un 
motiv să nu aprob rezultatul. Dar, d-lor, eu aprob acest rezultat. 

D. general G. Cantacuzino-Grănicerul: Foarte rău! 
D. profesor N. Iorga: Universitatea din Bucureşti va avea cinci ani de 

zile ca rector pe d. prof. Gheorghiu, de la Facultatea de Medicină. Mâine voi 
face formele pentru ca Maiestarea Sa să iscălească decretul. Dar eu am o 
singură dorinţă: eu am gonit pe Satana intrigii politice din Universitate, iar 
dacă s-ar întoarce, atunci şi ministrul va avea cuvântul. Dar numai atunci! 
(Aplauze prelungite, îndelung repetate, strigăte de bravo pe băncile 
majorităţii). 

Şedinţa din 3 martie 1932 

Expunere de motive la proiectul de lege prin care plata orelor 
suplimentare din Învăţământ trecea asupra comitetelor şcolare 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Dificultăţile financiare prin care trece ţara necesitând reduceri 
simţitoare în bugetul fiecărui Departament, cu mult regret am fost siliţi să 
prezentăm în luna decemvrie 1931 un proiect de lege pentru desfiinţarea unor 
şcoli secundare, normale şi profesionale. 

Cu ocazia discuţiilor ce au avut loc în Parlament, mi s-au ridicat 
obiecţiuni serioase arătându-mi-se necesitatea de a se menţine unele şcoli 
prevăzute în proiectul de desfiinţare, obiecţiuni pe care le-am apreciat, însă 

nu le-am putut satisface atunci, întrucât bugetul era deja întocmit şi şcolile 
respective nu mai figurau în bugetul Ministerului Instrucţiunii. 

Conform promisiunilor ce am făcut în Parlament, studiind diferitele 
soluţiuni pentru a putea ajunge totuşi la menţinerea acestor şcoli, am ajuns la 
formula că dispensând Statul de anumite cheltuieli, cum ar fi plata orelor 
suplimentare, ar fi posibil ca din sumele respective prevăzute în buget cu 
această destinaţie, să se asigure deocamdată funcţionarea corpului didactic 
titular al şcoalelor enumerate în legea de desfiinţare a şcolilor, votată în luna 
decemvrie 1931. 
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În acest scop am alcătuit alăturatul proiect de lege în virtutea căruia 
plata orelor suplimentare trece în sarcina comitetelor şcolare. 

În acelaşi proiect am reglementat cuantumul orelor suplimentare, cum 
se va face distribuţia lor precum şi desfiinţarea orelor integrante prevăzute de 
art. 37 din vechea lege a învăţământului secundar, menţinute de art. 126 din 
legea din 15 mai 1928, desfiinţare care se impune astăzi când un mare număr 
de profesori şi maeştri titulari au rămas neîncadraţi. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri, ministrul Instrucţiunii, al Cultelor 
şi Artelor, 

N. IORGA 

Îşi apără proiectul de lege 

D. D. R. Ioaniţescu: Eu cer de la d. prim ministru o lămurire. Este legea 
d-voastră, nu este aşa? Noi îi dăm aprobarea ... 

D. profesor N. Iorga: Ştii d-ta cum sunt legile miniştrilor, atunci când 
este vorba de socoteli! (Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Cer numai o lămurire principială. Noi votăm legea, 
pentru că este necesară; însă întrebăm de unde veţi lua fondurile, pentru ca 
toţi profesorii să fie plătiţi pentru orele suplimentare? Comitetele şcolare, care 
vor avea fonduri, îi vor plăti; dar acelea care nu vor avea fonduri, nu vor avea 
de unde plăti profesorilor orele lor suplimentare. 

D. profesor N. Iorga: Aici nu este matematică. Pentru matematică este 
dumnealui (arătând către d. raportor, d. deputat Sergescu). Îndată ce nu este 
matematică, pot vorbi şi eu. 

Eu cred că profesorii iau prea multe ore. Se pot mulţumi cu 15 ore, dar 
ei iau până la 18 ore. Este un vechi decret-lege care le permite să ia până la 24 
de ore. Vă puteţi închipui un profesor care ia 24 de ore, în ce fel le poate face. 
Aşa încât este bine să se mărginească cineva la 15 ore. Este bine şi pentru 
sănătatea profesorului şi pentru copii, care nu sunt împovăraţi peste măsură. 
Şi trebuie să existe şi un simţ de solidaritate între profesori, pentru că, decât 
să fie suplinitori care au făcut aceleaşi studii, dar nu au avut norocul să capete 
o catedră şi să fie muritori de foame, iar ceilalţi peste 15 ore să mai ia 3, e mai 
bine ce propunem. Dacă apoi comitetul şcolar are cu ce să îi plătească, bine, 
iar dacă nu, să rămână cu 15 ore. Cel puţin aşa l-am înţeles eu pe dumnealui. 

D. Petre Sergescu, raportor: Repartiţiunile de ore se fac în vacanţa 
mare. Actualmente, ştiind că Statul plăteşte, se lasă unii profesori cu 11 ore în 
loc de 15 şi altora li se dă 18 ore. Când directorul ştie că orele le plăteşte 
comitetul şcolar, aceasta nu se va mai întâmpla. 
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D. D. R. Ioanifescu: Noi înţelegem reprimarea abuzului, care este 
legitimă şi necesară. Insă, d-le prim ministru, toate orele suplimentare sunt 
trecute de la minister la comitetele şcolare. 

D. P. Sergescu, raportor: Noi cerem ca orele suplimentare să dispară. 
D. profesor N. Iorga: Se atacă orele suplimentare în folosul 

suplinitorilor. Aceasta este formula. Ca să pot plăti pe suplinitori, tai puţintel 
cu foarfecele numărul orelor suplimentare, căci altfel rămân suplinitori fără 
leafă. 

D. D. R. Ioaniţescu: În orice caz, tot sunt unii care vor fi ameninţaţi să 
nu fie plătiţi. Textul nu este clar în această privinţă. 

D. profesor N. Iorga: Nu vorbi repede, ca să te putem opri unde 
greşeşti. Este vorba de matematică, o înţelegem tot aşa de puţin amândoi 
(Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Să luăm un comitet şcolar absolut sărac. Liceul are 
însă nevoie de ore, pe care le face suplinitorul sau profesorul. Cine le 
plăteşte? Textul d-voastră este general, pentru toate liceele. 

D. profesor N. Iorga: Să-mi daţi voie, când nu are bani comitetul şcolar, 
nu se întind profesorii la ore câte pot lua. De altminteri, o materie se poate 
concentra. Aţi văzut pe d. Goiceanu cum s-a concentrat (Ilaritate). 

D. D. R. Ioaniţescu: Chestiunea orelor suplimentare va rămâne în mâna 
comitetelor şcolare, deşi este de atribuţiunea d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Mie îmi ajunge să se facă cele 15 ore; nu am 
nevoie de mai multe. Eu tai de la luxul profesorului definitiv, pentru ca să 
poată plăti Statul pe suplinitori. Eu tai luxul acesta şi îl dau în seama 
comitetelor şcolare. Dacă însă şi comitetele şcolare nu au cu ce plăti, nu au 
decât să interzică profesorilor de a face acel lux, care trece peste 15 ore, lux 
care, departe de a folosi şcolii, este, dimpotrivă, un motiv de împovărare a 
copiilor şi de oboseală a profesorilor. 

D. Max Diamant: D-le prim-ministru, sunt cazuri în care nu este un lux. 
D. profesor N. Iorga: Acesta este după judecata fiecăruia. Mie mi se 

pare că este lux, fiindcă nu vreau să umplu capul copiilor cu teorii. Dar cine 
vrea să umple capul copiilor cu teorii, poate crede că este prea puţin şi ar vrea 
să fie cu 30 şi 35 ore fiecare profesor pe săptămână 1 (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă, la discutarea legii conversiunii datoriilor agricole, G. 
Ştefănescu Goiceanu îl citase pe Mircea Djuvara care spusese că P.N.Ţ, printr
un ministru „aproximativ izolat", M. Manoilescu, „sonda acest proiect". N.I.: 
„Domnule Goiceanu, iată ce am înţeles eu: aceasta înseamnă că conversiunea 
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are mai mulţi taţi iniţiali şi un tată intercalat, dar numai cel intercalat contează 
(ilaritate). Dvs. reprezentaţi pe unul din taţii iniţiali. Cu cât este mai îndepărtat 
tatăl, cu atâta are mai puţină influenţă asupra fiului" (ilaritate). 
D.R. Ioaniţescu ceruse ca la discutarea legilor „Adunarea să fie în număr". 
N.l.:"Sigur. Nu vă vom opri niciodată de a fi prolifici dar în acelaşi timp nu vă 
vom cere niciodată să vă înmulţiţi, sub nici un raport" (ilaritate). 

Şedinţa din 4 martie 1932 

Despre recompensele naţionale 

D-le preşedinte, am cerut cuvântul pentru o declaraţie. Declar că orice 
proiect de lege care tinde la crearea unei recompense naţionale este împotriva 
voinţei mele. Este un atentat la sărăcia ţării şi este efectul unor stăruinţi 

locale, care nu pot să facă alegere între oameni care sunt într-adevăr în 
suferinţă şi pe care nici pe aceia nu-i putem ajuta şi ceilalţi. Fiecare să se 
deprindă a-şi orândui viaţa şi cine lasă după dânsul o familie este un om care 
nu şi-~ chibzuit viaţa, dacă această familie ajunge muritoare de foame. 

In orice caz, sub acest regim nu se va deschide din nou robinetul 
pensiilor naţionale, care a fost una din cauzele de ruină financiară a acestei 
ţări (Aplauze prelungite). 

Vă previn că se va căuta în unele cazuri să nu fiu eu de faţă, pentru a se 
veni cu astfel de proiecte. Vă rog personal, pe fiecare dintre d-voastră, să 
votaţi contra acelor proiecte de recompensă naţională, ori de cine ar fi vorba 
(Aplauze prelungite). 

Şedinţa din 8 martie 1932 

Panegiric pentru Aristide Briand 

Guvernul se uneşte la doliul nobilei naţii franceze, pentru dispariţia lui 
Aristide Briand. Admiraţia noastră se îndreaptă către omul de simţ real şi de 
acţiune care a ştiut să deosibească totdeauna, în împrejurări schimbătoare, 
care este linia cea mai potrivită, nu numai pentru interesele ţării sale, dar 
pentru tot ceea ce leagă această mare ţară de întreaga omenire. 
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El se înclină înaintea sicriului omului care de atâtea ori a putut să 
realizeze în ţara sa o unire naţională, care a pus capăt, pentru perioada cea 
mai grea de după război, sfâşierilor interne. 

Pe de altă parte, nu se poate ca orice om care nu a pierdut cu totul 
noţiunea omenirii întregi, să nu preţuiască din moştenirea lui Aristide Briand 
silinţele devotate, îndărătnice, entuziate, pentru a face să se simtă că în afară 
de tot ce este sacru în naţiuni şi legitim în State, există totuşi o omenire căreia 
îi aparţinem cu toţii. Iar în ce priveşte pe români, noi suntem îndatoriţi 

amintirii lui Aristide Briand, prin felul real cum a înţeles dreptul şi interesele 
noastre. 

Se poate întâmplă să avem în străinătate multe simpatii calde. Dar celei 
mai calde dintre simpatiile care nu ne cunosc şi nu ne ajută, noi îi preferăm un 
ajutor ca acela pe care l-am avut totdeauna, bine chibzuit şi în marginile 
drepturilor noastre, recunoscute de dânsul, în numele patriei sale. Aşa a fost 
ajutorul pe care l-am avut de la Aristide Briand. Şi în jurul acestei memorii 
sunt sigur că se strânge astăzi gratitudinea întregului popor românesc. 

Şedinţa din 12 martie 1932 

Răspunde la întrebarea lui I. Mihalache privind propunerea guvenului 
francez de constituire a unei înţelegeri economice a statelor balcanice 

O-lor, răspunsul meu este foarte scurt, rămânând ca amănunte, când va 
fi nevoie, să fie date de d. ministru de Externe. 

Oficial nu mi-a venit nici o propunere la care să trebuiască să răspund. 
Iar după părerea mea, România trebuie să intre în orice tovărăşie care i-ar 
garanta interesele, care i-ar asigura rangul şi care ar fi în legătură cu tratatele 
politice care o leagă (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Mihalache a cerut o comisie la Ministerul de Externe pentru „ a se formula 
un punct de vedere comun al Statului român'' 

Răspunsul meu este că, bucurându-mă foarte mult de această 
dispoziţiune de a considera o chestiune aşa de importantă numai din punct de 
vedere naţional, şi foarte mulţumitor pentru orice aport care s-ar aduce pentru 
a ne lumina şi a ne sfătui, voi ruga pe d. ministru de Externe 1 să îndeplinească 
dorinţa d-lui Mihalache, îndată ce va avea un punct de plecare, altul decât 
informaţiuni de presă, foarte preţioase, dar care trebuie să fie urmate de o 
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acţiune de guvern, care să ne poată angaja fie şi la o discuţiune în Comisiunea 
afacerilor străine (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I G. Duca: Cer cuvântul. 
D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: D. deputat Duca are cuvântul. 
D. I G. Duca: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, prietenul nostru, d. 

Djuvara, în şedinţa de ieri a ridicat aceeaşi chestiune pe care a ridicat-o astăzi 
d. Mihalache. 

Punctul nostru de vedere este că, evident, trebuie examinată cu toată 
atenţiunea propunerea care se face. Ea poate să fie şi foarte favorabilă ţării şi 
poate să ridice şi obiecţiuni foarte serioase. 

Şi atunci cred că este firesc ca noi să rugăm pe d. ministru de Externe -
dacă d. preşedinte al Consiliului nu este în măsură să ne dea aceste 
explicaţiuni astăzi - să vie în comisiune sau în şedinţa publică şi să ne dea 
lămuririle cuvenite, pentru ca să vedem dacă putem fi de acord sau nu cu 
propunerea care se face şi care priveşte într-un mod cu totul deosebit interese 
de ale noastre din cele mai importante. 

Eu, dealtminteri, sunt de acord cu principiile generale enunţate de 
preşedintele Consiliului (Aplauze pe băncile partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, cer cuvântul. 
D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 

cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Am o singură observaţie de făcut: Când d. 

ministru de Externe ştie ceva, ştiu şi eu, precum când ştiu eu ceva, trebuie să 
ştie, în concepţia mea, şi d. ministru de Externe, în deosebire de alte timpuri 
când ministrul de Externe nu ştia nimic sau când nu ştia nimic preşedintele 
Consiliului (Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. I G. Duca: Cer cuvântul. 
D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: A veţi cuvântul. 
D. I G. Duca: Eu ştiu că d. prim-ministru este omniştient dar eu mai 

ştiu că există - cel puţin d-nealui ne-a obicinuit cu această concepţie - că în 
guvernul pe care îl prezidează fiecare ministru se ocupă de departamentul lui 
(Ilaritate. aplauze pe băncile partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Nu am afirmat niciodată că rostul fiecărui 

ministru consistă în a se închide în odaia sa şi a nu comunica preşedintelui 
Consiliului şi colegilor săi ... 

D. I G. Duca: De ce aţi vrut să vedeţi o intenţiune răutăcioasă, când nu 
era? 

D. profesor N. Iorga: ... n-am afirmat-o niciodată. Prin urmare, ... dar îmi 
scapă fiindcă m-a întrerupt d. Duca; a fost încă o răutate (Ilaritate). Am uitat
o şi vă rog, d-le Duca, să nu mă faceţi să mă mai gândesc la ea ... (Ilaritate). 
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NOTE 

I. Ministru de Externe era C. Argetoianu. 

Despre legea electorală 

În urma unei interpelări a lui E. Mirto care adusese în discuţie „ organizarea 
tehnică a reprezentării voinţei naţioanle" 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, legea electorală actuală a fost votată 
la un sfârşit de sesiune, în luna martie, fără să fi fost comunicată ţării, fără să 
fi fost discutată în presă, ca o măsură pripită plecând dintr-un sentiment de 
teamă faţă de corpul electoral. 

Eu nu am participat la discuţiunea acestei legi. 
Am fost surprins eu însumi, cum a fost surprinsă toată lumea, şi 

mărturisesc că am prevăzut şi eu, tot aşa de puţin ca şi ceilalţi, efectele pe cari 
le va avea votarea proiectului. 

Legea aceasta reprezintă, fără îndoială, o falsificare, şi de pe urma 
acestei falsificări se creiază în Cameră o atmosferă de nemulţumire (Aplauze 
pe băncile majorităţii şi pe băncile partidului Naţional Ţărănesc). 

Învingătorii nu au conştiinţa că au învins şi învinşii au conştiinţa că s-a trecut 
peste drepturile lor. Este o părere pe care am exprimat-o şi altă dată, îndată ce 
s-a vorbit de intenţia de a înlătura aceste prescripţii ale legii electorale 
actuale. 

Pe lângă aceasta, alegătorul el însuşi, ştiind că patruzeci pot să devină 
şasezeci, în loc să dea toată încrederea sa, să întrebuinţeze toată munca sa ca 
să biruie aceia ale căror idei şi al căror trecut corespund cu dorinţa lui, îşi 

zice: nu este nevoie de atâta osteneală, nu este nevoie de atâta sacrificiu; cu 
matematica specială care prezidează la asemenea operaţiuni şi cu ajutorul 
maşinilor care prezintă rezultatele, guvernul se va găsi încă destul de bine ca 
să poată guverna (Aplauze pe băncile majorităţii şi pe băncile partidului 
Naţional Ţărănesc). 

Cred că până ce nu va avea un guvern o atât de mare autoritate, încât să
şi aibe asiguraţi, în împrejurări obişnuite, cei patru ani de guvernare, până 
atunci ţara va fi la îndemâna unor intrigi care trebuie să se sfârşească odată 
(Aplauze pe băncile majorităţii şi pe băncile Partidului Naţional Ţărănesc). 

În proiectul care se prezintă, dacă ar fi un singur avantaj, acela de a tăia 
ambiţiile care nu se sprijină nici pe valori personale de caracter naţional, nici 
pe existenţa unui partid real, şi încă proiectul acesta ar contribui la 
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însănătoşirea vieţii noastre parlamentare şi politice (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii şi pe băncile partidului Naţional Ţărănesc). 

Cu oameni adevăraţi, voiţi de ţară incontestabil, se poate face ceva; cu 
oameni politici neadevăraţi, sprijiniţi pe o aranjare a rezultatelor luptei 
electorale, se poate face greu lucrul definitiv de care ţara noastră are nevoie 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii şi pe băncile partidului Naţional 
Ţărănesc). Nu am vorbit decât în ceea ce priveşte principiul. 

Dacă această lege, ieşind din comisie, va veni înaintea noastră; atunci, 
rară îndoială, vom discuta punct cu punct cuprinsul ei. Dar, ca o restabilire de 
adevăr şi ca un mijloc de întemeiere a ţării, nimeni care gândeşte serios la 
viitorul României nu poate să opună acel nu, pe care eu personal nu-1 pot 
opune (Aplauze prelungite şi f ndelung repetate, strigăte de '·' bravo" pe 
băncile majorităţii şi pe băncile partidului Naţional Ţărănesc). 

În replică cu I G. Duca; acesta constatase: 

S-a spus că legea actuală este o lege în contra căreia mulţi s-au 
pronunţat. Se poate. Dar atunci trebuie să constat că toţi aceia care au 
combătut-o, au aplicat-o (Aplauze pe băncile partidului Naţional Liberal). 

D. A. C. Cuza: Cum puteau să nu o aplice?! 
D. I G. Duca: Mai mult decât atât: trebuie să constat că aceia care sunt 

astăzi pentru abolirea ei, au fost aceia care au beneficiat de ea (Aplauze pe 
băncile partidului Naţional Liberal). 

O-lor, eu aş ruga ca această problemă să fie cercetată cu toată 

obiectivitatea pe care o merită şi nu cu un simţimânt de ingratitudine, care 
este cu totul deplasat (Aplauze pe băncile partidului Naţional Liberal). 

D. profesor N. Iorga: Cer cuvântul. 
D. dr. P. T Topa, vice-preşedinte: D. preşedinte al Consiliului are 

cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte şi onorată Cameră, daţi voie unui 

ingrat să se îndreptăţească. Cum puteam eu să schimb legea electorală, fiind 
în opoziţie, de unul singur? (Ilaritate). 

D. I G. Duca: D-le Iorga, iartă-mă. Dar de ce crezi că am făcut aluzie 
numai la d-ta? (Ilaritate. Aplauze pe băncile partiduluii Naţional Liberal). 

D. I Mihalache: Deoarece cred că s-a făcut aluzie şi la noi, cer şi eu 
cuvântul, d-le preşedinte. 

D. profesor N. Iorga: A veţi o veche obişnuinţă de care nu am crezut că 
v-aţi desfăcut aşa de curând, prin faptul că aţi ajuns să fiţi şeful, necontestat, 
al unui puternic partid. (Ilaritate). Iar în ce priveşte beneficierea de această 
lege, vă întreb pe d-voastră: cum aş fi putut să o schimb? 
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D. l G. Duca: Nici nu era prudent. 
D. profesor N Iorga: Şi cum aş fi putut să vin eu aici să spun: aduc 

sacrificiul celor 20 la sută, pe care mi le dă legea în vigoare? Aşa încât, dacă 
este un atac, a alunecat. Dacă nu este atac, rară îndoială că răspunsul meu nu 
se adresează nimănui, Dar dacă a fost intenţia unui atac, lunecuşul a fost 
instantaneu (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre primele electorale 

D-le preşedinte, d-lor deputaţi, colegul meu de la Ministerul 
Agriculturii îmi atrage atenţia asupra unei chestii de amănunt, în ce priveşte 
sacrificarea de către cineva care a beneficiat de 40 la sută, egal cu 60 la sută, 
a părţii aferente, nu e aşa? 

Eu ar fi trebuit, venind la guvern, să sacrific cei 20 la sută pe care i-am 
primit împotriva aritmeticii. N-am făcut-o. Ştiţi de ce? Fiindcă pe d-nealor 
(arătând spre băncile majorităţii) trebuia să-i consider ca pe cei 40 la sută şi 
nu voiam, din partea cealaltă (arătând spre băncile partidului Naţional 
Liberal), să renunţ la cei 20 la sută (Aplauze pe băncile majorităţii; ilaritate). 

D. l G. Duca: D-le prim-ministru, d-voastră sunteţi dintre cei care în 
această materie n-au cuvinte să aibă nici un fel de regret. 

D. profesor N Iorga: Da, momentan. 

Despre Aşezămintele Sf. Spiridon 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, fiindcă d. deputat Ifrim s-a adresat şi 
la mine, să-mi dea voie să fac o mică îndreptare istorică, să-mi amintesc de 
starea Aşezămintelor Sf. Spiridon, aşa cum le-am apucat eu acum patruzeci 
de ani şi să subliniez puţintel motivele pentru care s-a ajuns la situaţia de 
astăzi care este, fără îndoială, lamentabilă. 

Este, d-lor deputaţi, aproape ceea ce Biserica numeşte o ierosilie, adică 
o furare de lucruri sfinte. Fiindcă este vorba de un testament 1

, pecetluit, cu 
toate confirmările Bisericii, pe care neprevederile şi uşurătatea timpurilor 
noastre l-a stricat, după ce, înainte de aceasta, sensul acestui testament a fost 
falsificat de politicianism. Politicianismul a falsificat întâi, dând totdeauna 
aceste aşezăminte pe seama oamenilor care nu puteau fi plasaţi, acolo Ia Iaşi, 
fiindcă vorbim de Iaşi, nu puteau fi plasaţi aiurea. Am avut şi eu un unchi 
care a fost acolo şi ştiu şi eu în ce condiţiuni se făcea aceasta. Niciodată sub o 
guvernare n-au fost păstraţi, în afară de medici, oamenii de ispravă care 
fuseseră sub guvernarea trecută (Aplauze pe băncile majorităţii). Acesta este 
adevărul. 
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D. C. Toma: Au fost acolo oameni de ispravă. 
D. profesor N Iorga: Eu nu am auzit ce aţi spus. Însă ofensele pe care 

nu le aud, acelea nu există şi cer să nu fie trecute în procesul-verbal al 
şedinţei. 

D. C. Toma: Nu a fost nici o ofensă. Daţi-mi voie să repet ce am spus: 
am spus că în administraţia Sf. Spiridon din Iaşi, oamenii politici care au fost 
acolo au tăcut o administraţie cinstită. 

Voci de pe băncile majorităţii: Nu toţi. 
D. profesor N Iorga: Dar daţi-ani voie, eu nu acuz pe nimeni de 

neonestitate. 
D. A. C. Cuza: Oamenii Partidului Liberal au prăpădit pădurile Eforiei 

Sf. Spiridon de la Iaşi. Să nu mai vorbiţi de ei. Sunt nişte hoţi ordinari! 
(Întreruperi, zgomot). 

D. profesor N Iorga: D. deputat nu m-a înţeles, ca de obicei, şi nu-i fac 
nici un fel de învinuire. Eu vorbesc cum pot, alţii înţeleg cât pot. Eu am vrut 
să spun numai atât, că aşezăminte creiate în condiţiile Aşezămintelor Sf. 
Spiridon, trebuie să aibă administratori care să muncească o viaţă întreagă 
pentru dânsele, în afară de orice contingenţe politice (Aplauze pe băncile 
majorităţii). Fiindcă aş putea să vă spun un paradox: prefer un om de o 
onestitate mai aşa, care munceşte cu tragere de inimă, treizeci sau patruzeci 
de ani, unor oameni perfect oneşti - şi eu n-am atacat onoarea nimănui, şi nu 
atac onoarea nimănui decât atunci când ştiu bine şi nu ofensez pe nimeni, 
chiar atunci când ştiu foarte bine - prin urmare, prefer un astfel de 
administrator unor oameni foarte oneşti care se schimbă la câteva luni de zile. 

Ruina Aşezămintelor Sf. Spiridon, a venit, ca şi ruina ţării în atâtea 
domenii, din lipsa de continuitate. Valurile politicii ridică pe un om într-o 
situaţie în care nu valurile politicii trebuie să aşeze pe cineva, şi valurile 
politicii îl cufundă pentru a ridica pe un altul. Trebuie să înceteze odată acest 
joc (Aplauze pe băncile majorităţii). Şi cel puţin acolo unde este hotărârea 
unui domn care şi-a pus întreaga lui avere Ia bază. Nu boierii au întemeiat 
Aşezămintele Sf. Spiridon, Ie-a întemeiat Constantin Vodă Racoviţă, Ia 1760, 
care de Ia Iaşi până Ia Focşani a îmbogăţit Moldova cu aceste Aşezăminte. Şi 
toţi cei care tratează astfel de fundaţiuni ca şi cum ar fi vorba de o afacere 
bugetară, sau de o recompensă politică, uită încă un lucru, pe care vi-l spun 
eu acum, care e de natură să înduioşeze inima oricui. În Biserica Sf. Spiridon, 
la partea dreaptă, este un mormânt de marmoră. Pe mormântul acesta de 
marmoră este o inscripţie frumoasă, scrisă în greceşte, care pomeneşte pe 
soţia lui Constantin Racoviţă, o tânără şi frumoasă constantinopolitană, venită 
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în clima noastră aspră şi care s-a prăpădit în câteva luni de zile. În amintirea 
acestei Doamne, soţul nemângâiat până la moarte a căzut la patimi de acelea 
care i-au distrus tinereţea. În amintirea acestei femei, s-au întemeiat 
Aşezămintele Sf. Spiridon şi aceste Aşezăminte au fost puse sub paza 
bisericii. Societatea laică nu avea dreptul să le smulgă de acolo, pentru a face 
încă o jucărie în luptele noastre politice (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Mai târziu, când a fost exproprierea, exproprierea în teorie s-a stabilit 
cuminte la Iaşi, în liniştea pe care ne-a dat-o clipă aceea tragică în care noi 
stăteam între pierderea ţării celei vechi şi minunea ţării celei nouă. Şi atunci 
am fost oameni cum trebuie, am fost oameni care ne-am gândit numai la ţara 
noastră, şi cu iubire faţă de ţărani, fără nici o altă preocupaţie, nu sub 
presiunea unor mişcări de la ţară. Cei de la ţară erau sub steaguri, şi nu sub 
presiunea revoluţiei ruseşti, o sângeroasă prostie, care nu ni-a putut influenţa 
pe noi (aplauze), am făcut ceea ce am făcut. Dar după război trebuia să 
urmeze un armistiţiu de cel puţin zece ani al tuturor luptelor politice. 

Reforme, cum a fost împroprietărirea, nu se fac de un singur partid, 
pentru ca altul să vină pe urmă să interpreteze în sensul său. Am pierdut acest 
armistiţiu, şi în graba demagogică de a arăta că numai unii şi nu şi ceilalţi au 
făcut ceva, am azvârlit bolnavii pe stradă; în ciuda tuturor testamentelor, sub 
blestemul pe care ni-l putem închipui, a celor care trăiesc în însăşi opera lor, 
am închis porţile spitalelor oamenilor care n-au mijloace de a-şi recăpăta 

sănătatea prin banii lor proprii (Aplauze pe băncile majorităţii). Am unit o 
neomenie cu un sacrilegiu. Şi nu în momentul când Statul nu ştie de unde să 
ia banul ca să sprijine bătrâneţele pensionarilor şi munca în chinuri a 
funcţionarilor, nu în momentele acestea putem rezolva întreaga problemă. 

Aceia care ar fi putut să nu strice, aceia să vină măcar astăzi cu un sfat 
bun, şi în ceasul cel mai greu să ne ajute a repara măcar în parte răul care s-a 
făcut şi să împăcăm morţii care au murit în credinţa că în acest bun popor o 
faptă ca aceasta nu poate să fie stricată de nimeni (Aplauze prelungite). 

NOTE 

I. Aşezămintele Sf. Spiridon sunt creaţia domnitorului C. Gehan Racoviţă, prin 
hrisovul din 1757, cu blestem arhieresc dacă cineva le-ar distruge „să 

moştenească bubele lui Ghienzi şi sugrumarea ludei". Au fost înzestrate cu 
bunuri din Moldova întreagă de peste 70 OOO de hectare. În urma exproprierii 
din 1923 au rămas cu 23 317 hectare. Erau administrate prin epitropia 
negustorilor din laşi. 
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Despre cazul Boilă 1 

M-am informat în ce priveşte scena din lojă. De fapt, este un fost 
profesor a cărui pensiune este extrem de redusă şi care nu şi-o putea avea, 
fiindcă fondul de pensii noi l-am găsit inexistent. Natural, omul, într-un 
moment de dezesperare, a uitat care sunt îndatoririle acelora care asistă la 
şedinţele Camerei. 

Are dreptate d. Florea când spune că este una din acele manifestaţiuni 
populare, de care desigur trebuie să se ţină seamă. Iar în ce mă priveşte pe 
mine, eu m-am dus şi am spus imediat să i se dea drumul; dar am rugat pe d. 
deputat Vizanti să meargă împreună cu dânsul pentru ca să-şi capete pensia 
(Aplauze). 

După ce Valer Pop, ministrul Justiţiei, fusese acuzat de complicitate 
cu Romulus Boilă 

Îmi pare rău că nu eram de faţă, fiindcă datoria mea ar fi fost să apăr 
omul de înaltă corectitudine care este ministrul Justiţiei (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

D. I. Florea: Nu am adus o acuzatiune d-lui ministru al Justitiei. De ce 
insinuaţi, d-le Mirto? (Întreruperi). ' , 

D. Tiberiu Hodor: A fost vorba de o societate bisericească. 
D. profesor N. Iorga: Iată: mi se dă explicaţia că este vorba de o 

societate bisericească. Prin urmare, nu a fost atacată onoarea d-lui Pop. 
D. Eduard Mirto: D. deputat care a fost înaintea mea la această tribună 

a spus că lumea vorbeşte că întrucât d. ministru al Justiţiei s-ar găsi ca 
preşedinte într-o societate bisericească alături de d. Boilă, ca vice-preşedinte, 
d-sa ar găsi o explicaţiune defavorabilă, desigur, în această legătură pe care 
nici eu n-am înţeles-o, privitor la tergiversarea în răspunsul pe care d. 
ministru al Justiţiei era dator să-l dea. 

Şi atunci, d-le prim-ministru şi d-lor deputaţi, chestiunea ridicată de d. 
Florea, în împrejurările grele ale vieţii de astăzi, când toată lumea suferă de o 
lipsă grozavă, când funcţionarul duce cu amărăciune pâinea copiilor săi, nu 
este o chestiune care să poată fi amânată (Aprobări pe băncile partidului 
Naţional Ţărănesc). 

D. ministru al Justiţiei, colaboratorul d-voastră, se găseşte pentru 
moment la Senat. 

D. profesor N. Iorga: Îmi dai voie să te întrerup? Am rugat pe 
d. ministru al Justiţiei, încă de acum zece minute, să vie să vă dea 
explicaţiuni. 
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Voci de pe băncile partidului Naţional-Ţărănesc: Foarte bine. 
D. profesor N. Iorga: Dar, în ce mă priveşte pe mine, vă puteţi închipui 

că eu am cu totul alte ocupaţiuni şi în toată sinceritatea căutam să văd dacă 
am de a face cu un mit sau cu o persoană reală. Acum văd că am de a face cu 
o persoană reală. Dar, pentru întâia oară mă informez cu privire la anumite 
lucruri, pe care nu le pot judeca, deoarece eu însumi nu am avut nici un fel de 
putinţă, eu însumi nu l-am văzut pe d. Boilă. Dar dacă juri că există ... 2 

(Ilaritate). 

NOTE 

1. Discuţia pornise de la cererea formulată de I. Florea de a i se pune la dispoziţie 
un dosar cu privire la R. Boilă. N.I.: „Dar cine este domnul Boită, acela despre 
care se vorbeşte? Eu cred că nici nu există". D.R. Ioaniţescu: „Este un om care 
aici nu se poate apăra". N.I.: „Sunteţi sigur dvs. că există. Eu cred că este o 
legendă" (ilaritate). 
Scandalul pornise de la un fapt ajuns pe mâna procurorilor: R.B. avea depuşi la 
banca Albina 19 milioane de lei şi la Institutul comercial din Cluj alte 75 de 
milioane. N.I.: „Vedeţi că aveam dreptate când am spus că nu se poate să aibă 
o existenţă reală? Vezi dumneata, acestea sunt cifre astronomice, prin urmare 
nu poate fi vorba de un om care există. De ce te încăpăţânezi dumneata?" 
(ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 
R.B. avea legături cu bănci austriece şi germane; plecare la Viena cu paşaport 
diplomatic. N.I.: „Mă interesează chestiunea. Niciodată n-am asistat la o astfel 
de dezbatere. Inventaţi oameni, inventaţi cifre fantasmagorice" (mare ilaritate). 
Acţiunea împotriva lui R.B. nu pornea pentru că ministrul Justiţiei, Valer Pop, 
era preşedintele societăţii Agru şi R.B. era vicepreşedinte. Apoi R.B. mai era 
acuzat că devalizase fondul de pensii. 
La observaţia lui I. Florea că acelaşi ardelean devalizase fondul secret al 
Preşedintei Consiliului de miniştri, N.I.: „Eu, ştiind cât este de periculos să 
umbli cu fondurile secrete, mi le-am tăiat singur, ca să nu cad în ispită; mi-am 
pus patru milioane, le-am cheltuit pe toate". 

Despre fondurile secrete de la Preşedinţia Consiliului de miniştri 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, îmi este foarte uşor să răspund. N-aş 
întrebuinţa cuvântul acesta, ţigănie 1 , fiindcă nimeni nu a suferit de mai multă 
ţigănie decât mine, aşa încât, de câte ori aud vorbindu-se de ţigani şi de 
ţigănie, îmi vine rău (Ilaritate). 
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D. l Mihalache: Şi vă va veni şi mai rău, când o veţi mai vedea 
manifestându-se. 

D. profesor N. Iorga: Să vedeţi mai departe. Nu ştiu cum judecaţi d
voastră, dar eu am pătimit de ţigănie, prin urmare, îndată ce vine vorba de 
ţigănie mă sperii„. 

D. l Mihalache: Am pătimit şi eu, fiindcă toate hotelurile de pe calea 
Griviţei, se spunea că sunt ale mele. 

D. profesor N. Iorga: Nu ştiu unde aţi găsit-o d-voastră, eu am găsit-o 
în multe locuri. 

Mă întrebaţi ce opinie am despre cei doi foşti preşedinţi de Consiliu? 
Colegul meu Mironescu, este un om foarte cumsecade şi d. Maniu, pe care nu 
mi-aş permite să-i bănuiesc sub nici un raport. Vă pot spune atâta lucru, că 
am trimis tot ceea ce însemnează presă la Ministerul de Externe. Înainte presa 
toată era la Preşedinţie, din care cauză erau fonduri foarte mari. 

Pe de altă parte, eu am luat hotărârea, pe care este liber să nu o observe 
cine va veni după mine, ca Preşedinţia Consiliului să revină la rolul pe care îl 
avea înainte, adică să armonizeze deosebitele ministere. Dar nu este bine să 
fie vreo legătură între politică şi Preşedinţia Consiliului de Miniştri, fiindcă 
de acolo ies acuzaţii, pe care eu nu le arunc niciodată, decât atunci când am 
dovezi.şi nu am absolut nici o dovadă că acolo, la Preşedinţie, unde au existat 
fonduri secrete, aceasta este adevărat. „ 

D. l Mihalache: Şi acum au trecut la minister. 
D. profesor N. Iorga: Acolo trebuie să fie, la Ministerul de Interne; eu 

admit că trebuie să fie la Interne, dar nu admit să existe fonduri secrete la 
Preşedinţie. Să meargă oricine are nevoie de fonduri politice, la Interne. 

Nu mă îndoiesc că toate cheltuielile care s-au făcut, au fost cheltuieli 
oneste, fiindcă un om onest nu poate să facă decât cheltuieli oneste. Dar 
îndată ce este politică, sunt şi slăbiciuni de inimă; adică ajuţi pe cineva şi 
pentru nevoile lui şi ajuţi puţin şi pentru legăturile politice. De aceea eu, 
îndoindu-mă de mine însumi, m-am îndoit şi de putinţa de a amesteca aceste 
două domenii. Şi este foarte adevărat, d-le Mihalache. Fiindcă atunci când am 
venit la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, d-ta nu ştii ce era acolo: erau câte 
10, 20, 30 de oameni în fiecare odaie, nu era altceva, decât o cafenea, erau 
adunaţi oameni din toate părţile, şi trăiau acolo ca acasă la dânşii; mă întreb 
dacă unii nu şi dormeau acolo. Acesta este adevărul. Nu te supăra, d-le 
Mihalache, este o concepţie deosebită. 

Dar eu am avut chiar un conflict cu cineva colo. Am venit la Preşedinţie 
şi am găsit pe un domn fumând. L-am întrebat ce face; mi-a răspuns: pe aici 
aşa e obiceiul. Aş putea să-ţi spun chiar numele, era unul din Dobrogea. Am 
şi intervenit să fie pedepsit, fiindcă pe lângă aceasta mai era şi funcţionar. 
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Nu, d-le Mihalache, acesta este adevărul. Era acolo o atmosferă 
neîngăduită, pe care eu am înlăturat-o. 

Dar, fireşte, că a primi la Preşedinţia Consiliului atâta lume, pentru 
motive politice, nu este un păcat, nu este un delict. Dar sunt aci, faţă în faţă, 
cele două concepţii deosebite. Concepţia mea este că Preşedinţia Consiliului 
este un templu pentru toată lumea (aplauze pe băncile majorităţii). Intră 

cineva foarte rar, şi intră numai în momente solemne. Eu, pe prietenii mei, pe 
nici unul dintre dânşii nu l-am primit acolo, să mi se arate unul pe care l-am 
primit la Preşedinţie. Pe toţi îi primesc acasă la mine. Numai când este vorba 
de primit un ministru străin, sau când este vorba de îndeplinirea unor 
solemnităţi, numai atunci merg la Preşedinţie. Iar în ceea ce priveşte 
fondurile, am luat un obicei pe care-l recomand şi succesorilor mei. Presa 
care este aşa de spirituală, se ştie că miticismul, nu misticismul, ci miticismul 
acesta, este un defect naţional. Orice băiat care are un condei în mână şi scrie 
un articolaş în gazetă, nu mai poate de spirit, ei bine, presa a făcut mare haz 
pe socoteala faptului că am publicat în Monitorul Oficial, ban de ban, ceea ce 
am dat la Preşedinţie. S-a spus: dar sunt persoane a căror discreţie a putut să 
fie jenată. Apoi, mă rog: cine vine să ceară de la mine un ajutor, trebuie să 
înţeleagă că lucrul acesta este un lucru public. Nu trebuie să-i fie ruşine cuiva 
care se găseşte fără vina sa într-o situaţie de avere, o onestă situaţie de avere, 
care îmi impune mie datoria să-1 ajut, nu trebuie să-i fie ruşine, să se ştie 
aceasta (Aplauze pe băncile majorităţii). Eu, în fiecare lună înţeleg să dau 
socoteala, ban cu ban, de ce se cheltuieşte la Preşedinţie. 

De aceea, vă spun, dacă mă întreabă cineva: este; d. Maniu un om 
onest, în cel mai înalt înţeles al cuvântului; este d. Mironescu un om onest în 
cel mai înalt înţeles al cuvântului? D. Maniu este un om perfect onest, d. 
Mironescu, este, între oamenii pe care i-am cunoscut eu în Universitate şi în 
afară de aceasta, un om a cărui onoare este nepătată, Dar, să ne ferim cu toţii, 
începând cu mine, cel mai uşor de ispitit sunt eu, fiindcă sunt cel mai 
sentimental, să ne ferim cu toţii de a aplica politica la Preşedinţie. Fiindcă, 
vedeţi, chiar dacă nu este nici un foc, vedeţi ce fum iese pe ferestre; şi în 
interesul ţării este ca de la Preşedinţia Consiliului să nu iasă fum, decât pe 
coşul unde se face focul iarna, şi mai departe nu. 

Nu încercaţi să mă puneţi în situaţii de acestea grele, căci este inutil. Eu 
sunt un om de o francheţă absolută; nu aş arunca împotriva nimănui nici un 
fel de învinuire. Primesc toată lumea să mă atace, eu nu răspund atacând pe 
nimeni în onoare. Dar este bine ca politica să o reducem la cât se poate mai 
puţin şi să ferim situaţiile de Stat, de orice amestec al politicii de partid, 
pentru ca nimeni să nu poată rosti nici un cuvânt contra onoarei noastre, a 
tuturor, care formăm România politică (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 
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lMihalache luase în discuţie „onorabilitatea/oştilor prim miniştri", 
spunând: 

Insinuarea a fost că foştii prim-miniştri au dat bani din fondul de 
propagandă d-lui Romulus Boilă. Aceasta era chestiunea, şi cred, merita un 
răspuns precis din partea d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Când am venit la Prezidenţie am întrebat - fiindcă 
eu nu am mai avut nici un ban în luna lui aprilie - ce se face cu fondurile 
acestea? Mi s-a spus că e vorba de ziare, de propagandă, de una de alta, de 
puţintică politică, acestea sunt lucruri care nu se îndreptăţesc. Atunci, ce vreţi 
să spun altceva decât aceasta. Dacă mă întrebaţi de convingerea mea 
personală, eu cred pe amândoi aceşti d-ni, nişte oameni perfect onorabili. Ce 
vreţi să spun altceva? 

D. 1 Mihalache: Sunt mulţumit acum. 
D. profesor N. Iorga: În ce priveşte gestiunea, gestiune la fondurile 

secrete nu se dă. 
D. 1 Mihalache: Aceasta doream să aud. 
D. profesor N. Iorga: În ce priveşte onorabilitatea, este absolută, după 

părerea mea. În ce priveşte pe d. ministru Pop, iată răspunsul care îmi vine 
telefonic de la Senat: 

„D. ministru al Justiţiei, Valeriu Pop, prezidează Consiliul superior al 
magistraturii şi nu poate veni acum la Cameră. Roagă pe d. prim-ministru să 
comunice Adunării aceasta. Răspunsul îl va da în şedinţa de luni, fără 

amânare". 

La o constatare a lui Eduard Mirto despre inerţia ministrului de Justiţie 

Mai este o soluţie, d-le Mirto. Uite ţi-o dau eu. Ca să împachetăm pe 
d. Pop, să-1 aducem aşa hurduzburduz aici este cam greu; dar dacă d-voastră 
sunteţi doritori să nu ne culcăm fără să fi dat răspunsul, iată, rog pe 
d. preşedinte să facă o şedinţă de seară şi va veni d. Pop şi va răspunde 
(Întreruperi pe băncile partidului Naţional Ţărănesc). Prea sunteţi 
pretenţioşi. Voiţi d-voastră să iasă ca spiriduşul din cutie, când apăsaţi d
voastră? (Ilaritate, întreruperi, zgomot). 

D. 1 Mihalache: D-le prim-ministru, dacă n-ar fi sâmbătă seară„. 

(întreruperi pe băncile majorităţii, zgomot). 
D. Eduard Mirto: Eu vreau ca aceeaşi lume care l-a auzit pe d. Florea 

să- I audă şi pe d. ministru (întreruperi). 
D. I. Mihalache: „.şi fiindcă eu sunt conciliant... 
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D. profesor N. Iorga: Mă duc să vorbesc chiar acum la telefon cu d. 
ministru al Justiţiei. 

D. l Mihalache: Fiindcă sâmbătă seara nu veţi prinde pe nimeni aici şi 
în al doilea rând, fiindcă nu este locul să se facă aici o suspiciune, anume 
aceea că noi, d-le prim-ministru ... 

D. profesor N. Iorga: Mă duc să vorbesc eu acum la telefon (Aplauze 
prelungite, strigăte repetate de „ bravo" pe băncile majorităţii). 

La redeschiderea şedinţei: 

D-le preşedinte, onorată Cameră, am vorbit acum cu d. ministru al 
Justiţiei, care mi-a spus că va veni, cu toate dosarele sale, într-un sfert de oră. 

D-voastre sunteţi liberi să continuaţi discuţia, dar pentru că au şi trecut 
două minute cred că este mai bine să suspendaţi şedinţa, până la venirea d-lui 
ministru al Justiţiei. 

D. C. Dimitriu: Cer cuvântul. 
D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: A veţi cuvântul. 
D. C. Dimitriu: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, am cerut cuvântul în 

numele Partidului Liberal, numai ca să spunem şi noi că socotim că este 
necesar cad. ministru de Justiţie să dea cât mai curând explicaţiile cerute. 

Dacă d. ministru al Justiţiei a declarat că vine într-un sfert de oră, nu 
mai avem nimic de zis. 

D. profesor N. /org: Da, d-lor, vine! Dar voi să mai adaog încă un 
lucru: se vor schimba multe ministere pe aceste bănci, dar proşti ca noi, care 
să spună toate lucrurile, fără să se gândească la interese personale sau la 
interese de partid, nu o să mai găsească nimeni niciodată! (Aplauze prelungite 
pe bănicile majorităţii). 

NOTE 

I. l.Mihalache spusese că „suntem într-o ţară în care, din nefericire, ţigăniile 

mahalalelor se ridică deseori şi la tribuna parlamentară". 

Despre diurne 

D-le preşedinte, fiindcă se discută asupra diurnei, eu, care sunt şi 
membru al Academiei, trebuie să vă spun că deoarece diurna se cheamă 
diurnă, nu poţi să iei mai multe decât una pe zi. 
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D. C. R. Sturdza: Era ceasurnă, nu diurnă (Ilaritate). 
D. profesor N Iorga: Dacă îmi daţi voie: eu îmi aduc aminte când s-a 

1v1t pentru prima oară dorinţa de a se lua două. Eram membru într-o 
comisiune de concurs, aici la Bucureşti. Era un coleg, care a murit de multă 
vreme şi care m-a rugat a face actele în felul acesta, cu două diurne. A stăruit. 
I-am spus: nu pot. A stăruit din nou şi atunci l-am pedepsit aşa: l-am lăsat să 
creadă că sunt două diurne pe zi. Când i-a venit mandatul cu plata pentru o 
singură diurnă, atunci a făcut protestări formale la minister, că sunt două 
diurne şi a venit la minister. I-am spus: pedeapsa d-tale o găseşti acum, când 
ministerul constată că d-ta vrei să iei de două ori ceea ce ţi se cuvine numai 
odată. Dar de atunci s-a generalizat (Ilaritate; aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre ţinuta Camerei 

D-le Mirto, nu m-ai înţeles. Eu i-am recomandat numai să vorbească 
atâta vreme cât este Camera în număr, fiindcă dorinţa d-voastră era să se 
mântuie în astă seară; dar, natural, sunt înscrise trei persoane; dacă fiecare o 
vorbi un ceas, avem acum aproape nouă; prin urmare, mântuim la ceasul 
douăsprezece. Eu am recomandat d-lui Niţescu 1 ce este în interesul cauzei 
sale. 

D. Armand Călinescu: D-le preşedinte al Consiliului, să-mi daţi voie să 
vă amintesc un fapt. În Parlamentul trecut, la un moment dat, un membru al 
majorităţii vi s-a adresat d-voastră ... (întreruperi pe băncile majorităţii: d. 
deputat Armand Călinescu înaintează spre banca ministerială). 

Un membru al partidului nostru vi s-a adresat d-voastră într-o formă 
care nu se apropie câtuşi de puţin cu aceia care s-a întrebuinţat astăzi, dar pe 
care d-voastră aţi socotit-o nedelicată. 

D-voastră, într-un moment de legitimă revoltă, aţi plecat de la locul d
voastră, aţi venit aci - era d. Maniu preşedinte al Consiliului - şi l-aţi întrebat: 
„d-le Maniu, d-ta admiţi acest lucru?" 

Atunci d. Maniu s-a ridicat, v-a dat dreptate d-voastră şi a dezavuat 
procedeul unuia din prietenii d-sale (Aplauze pe băncile partidului Naţional 
Ţărănesc). 

D. profesor N Iorga: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, îmi aduc perfect 
aminte de această scenă. Era d. Spineanu, care stătea acolo. Mi-a spus că eu 
sunt tolerat în Cameră; şi atunci eu m-am dus şi am întrebat pe d. Maniu dacă 
este şi părerea d-sale. Eu am venit mai aproape, fiindcă nu se auzea, nu cu 
vreo intenţie agresivă. N-am aerul. 

D. Armand Călinescu: Aşa cum am venit şi eu. 
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D. profesor N. Iorga: Cu oarecari deosebiri (Ilaritate). L-am întrebat: d
le Maniu, eu sunt tolerat în această Cameră? Fiindcă, natural, dacă aş fi fost 
tolerat în Cameră, cum niciodată nu mi-a plăcut să rămân unde sunt tolerat, 
m-aş fi dus acasă şi n-aş mai fi venit la şedinţă. 

D. Maniu a avut amabilitatea, rară a mustra pe d. Spineanu - îmi aduc 
aminte chiar cuvintele - să-mi spună: „Nu sunteţi tolerat, ci sunteţi deputat 
întocmai ca şi ceilalţi". 

D. Armand Călinescu: „Ca şi mine". 
D. profesor N. Iorga: Vă puteţi închipui, complimentul nu era chiar aşa 

de mare (Ilaritate). 
D. Armand Călinescu: Vorbesc de d. Maniu, d-le prim-ministru. 
D. profesor N. Iorga: D. Maniu a spus că mă bucur de aceleaşi drepturi 

ca şi toţi ceilalţi deputaţi. 
D. C. R. Sturdza: Ca şi d. Spineanu, cu alte cuvinte. 
D. profesor N. Iorga: Dar eu m-am mulţămit şi cu atâta; eu nu sunt 

pretenţios. În cazul acesta, ce s-a întâmplat? Vedeţi ce liniştit am stat eu aici. 
Emoţiunea acestei discuţiuni m-a făcut, numai într-un moment, să vărs 

paharul de borviz care servea pentru medicarea mea. 
Eu niciodată nu întrebuinţez o vorbă tare. De câte ori întrebuinţează 

cineva o vorbă tare, mie îmi pare rău; îmi pare rău şi pentru Cameră, îmi pare 
rău şi pentru mine şi îmi pare rău, înainte de toate, pentru dânsul. 

Eu am auzit însă, după amabilităţile care s-au servit în această şedinţă şi 
la care eu n-am participat cu nimic, un cuvânt pe care eu nu-l spun - eu nu zic 
aşa - dar nu critic pe nimeni care întrebuinţează acest cuvânt. Atunci s-a făcut 
apel la d. Mihalache să retragă cuvântul. Eu, când se întâmplă că greşesc şi 
spun un cuvânt mai tare, imediat spun: îmi pare foarte rău. Mai la urma 
urmei, suntem oameni cu toţii, ne supărăm, dar ne întâlnim apoi. Ori, îşi 

închipuie cineva că şi la adversarii cei mai cumpliţi n-o să vie momentul când 
o să vorbească foarte frumos unii cu alţii? 

Dacă eu aş fi fost în locul d-lui preşedinte, aş fi terminat mai repede, m
aş fi făcut că aud cum că a regretat d. Mihalache, mi s-a părut că aud şi nu ar 
fi protestat d. Mihalache. 

D-lor, totuşi s-a zis că s-a întrebuinţat un cuvânt care nu se potriveşte 
nici cu viaţa politică, nici cu valoarea personală a d-lui Mihalache. D. 
Mihalache este unul dintre cei mai în vaza dintre oamenii politici pe care îi 
avem acum şi pe cât îmi pare rău că s-a întrebuinţat cuvântul, pe care desigur 
că d. preşedinte, în primul rând, îl regretă, pe atât, dacă îmi permite d. 
Mihalache - care îmi este coleg sub mai multe raporturi şi care este mult mai 
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tânăr decât mine, eu nu vreau să întrebuinţez cuvântul de „aş îndrăzni", 

fiindcă d. Mihalache ar crede că sunt ipocrit. Dde la vârsta mea la vârsta d
sale nu se poate întrebuinţa un astfel de termen - dacă îmi permite să-l rog să 
primească de la experienţa mea un sfat: mi s-a întâmplat şi mie, când eram 
tânăr, de am fost violent, am atacat şi am jignit şi mi s-a răspuns: a! ce 
cuvinte s-au auzit, în ceea ce mă priveşte pe mine, în Camera aceasta! Mi-a 
părut rău când mi le-a spus cineva, apoi, acasă, mi-am făcut examenul de 
conştiinţă; dar dacă nu aş fi zis ceea ce am zis, oare auzeam ceea ce am auzit? 
Şi de atunci mi-am impus să nu jignesc pe nimeni nici în ceea ce scriu, nici în 
ceea ce vorbesc. Eu aş dori ca experienţa pe care am câştigat-o la 60 de ani, 
cu foarte multă suferinţă, să o aibă toţi oamenii de valoare din Camera aceasta 
înainte de 60 de ani, fiindcă aceasta cruţă multă suferinţă (Aplauze prelungite 
pe băncile majorităţii). 

Nu, zău! să nu vă supăraţi, este părerea mea. Dar mie mi-a părut foarte 
rău că d. Mihalache a fost ofensat. Cum pe de altă parte eu doresc să fie 
respectată toată această majoritate, la care ţin. Dacă mi se spune: aceştia sunt 
oamenii majorităţii, eu răspund: mulţumesc fiecărui majoritar pentru ajutorul 
pe care 1-a dat acestui guvern, lucrând în împrejurări aşa de grele. 

Prin urmare, nu este aşa? în opinia mea, d-voastră, d-le Mihalache, nu 
puteţi fi învinuit de nimic, dar în acelaşi timp, nu este unul dintre aceşti 

majoritari faţa de care să nu am o datorie de recunoştinţă şi datoria aceasta de 
recunoştinţă o voi plăti cinstit ori căruia dintre dânşii (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii). 

D. I Mihalache: D-le preşedinte al Consiliului, eu vă mulţumesc pentru 
sfatul pe care mi l-aţi dat din experienţa d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Îmi veţi mulţumi mai mult după ce îl veţi fi 
urmat. 

D. I Mihalache: Dar din experienţa mea de mai tânăr, îmi amintesc că 
v-am auzit cu expresiuni şi mai tari, de la această tribună, asupra unor 
anumite caractere. Să-mi permiteţi să vă fac o urare: la această vârstă 

înaintată a d-voastră să nu fiţi silit mâine, poimâine, să adresaţi cuvinte şi mai 
tari din nou unor exemplare ca acelea care au aruncat cuvintele ce s-au rostit 
astăzi de la tribună, când îi veţi vedea puşi în serviciul altora (Aplauze pe 
băncile partidului Naţional Ţărănesc). 

D. profesor N. Iorga: Eu vă asigur că oricine, în orice împrejurări - este 
un jurământ pe care mi l-am făcut mie însumi - m-ar ofensa, niciodată nu voi 
trece peste îndoitele limite ale creşterii mele şi ale experienţii mele (Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii). 
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Şedinţa din 14 martie 1932 

Despre ieftenirea zahărului 

D-lor, la această întrebare răspund foarte limpede, ca unul care nu am 
nimic de ascuns, nici în ce mă priveşte pe mine, nici în ce priveşte pe colegii 
me1. 

Noi avem cu toţii datoria de a aplica legile; şi în acelaşi timp de a le 
aplica în condiţiunile existente ale ţării. Noi nu putem crea, pentru o anumită 
lege, o stare de lucruri care să cadă din cer şi care să se potrivească încă de la 
început cu ceea ce pretinde legea. 

Prin urmare, legea există, legea aceasta nu a fost modificată, nici un 
regulament nu s-a adaos care să schimbe caracterul legii. 

Nu am înşelat pe nimeni, nu am acoperit pe nimeni, nu avem de gând să 
ne batem joc de opinia publică (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Arătaţi-mi d-voastră care sunt transporturile de zahăr venite din 
străinătate pe care le-am oprit; arătaţi-mi d-voastre care sunt ofertele 
fabricilor de zahăr din străinătate care ni s-au făcut. 

Credeţi d-voastre că aceia care au în mână, prin capitalurile lor, 
industria zahărului în România, sunt aşa de lipsiţi de simţ practic încât să nu 
intre în legături cu aceia de aiurea, care ne-ar putea trimite zahăr, atunci când 
este vorba să se apere interesele capitalului internaţional, care are cele mai 
strânse legături de la o industrie la alta şi de la o ţară la alta? 

Prin urmare, nu am oprit nici un transport, nu am primit nici o ofertă, nu 
am respins nici o ofertă. 

Nn avem nici un interes să distrugem industria de zahăr din România; 
avem tot interesul să o îndreptăm, să o punem în legătură cu nevoile 
populaţiei. Dar nu avem nici un interes, şi nu avem nici o putinţă, date fiind 
legăturile naturale şi oneste pe care orice capital intrat în această ţară le are cu 
orice guvern, nu avem nici interesul, nici posibilitatea de a distruge această 
industrie. 

Sunt bani intraţi în ţară, primiţi de ţară, care trebuie trataţi cu toată 
consideraţia pe care o ţară o datoreşte, faţă de economiile altei ţări, sau ale 
tuturor celorlalte ţări. 

Ori, îşi închipuie cineva că în momentul când vor dispărea fabricile de 
zahăr din România, ni se va mai vinde de peste graniţă cu preţul de acum? îşi 
închipuie cineva că nu se poate să ni se ofere preţul de dumping şi, a doua zi 
după aceasta, când nu va mai fi nici o concurenţă, să plătim mai mult decât 
am plătit până acum. 

479 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Să-mi daţi voie, intenţiunile sunt foarte bune. Opoziţia lucrează 

totdeauna potrivit cu intenţiuni bune, fiindcă opoziţia se sprijină pe o 
popularitate care nu se câştigă decât prin vădirea unor intenţiuni bune. Dar 
orice guvern nu poate lucra decât în marginile realităţilor care îi sunt date 
(Aplauze pe băncile majorităţii). Dar noi în acest timp am primit plângeri, pe 
care nu vi le putem comunica, dar de care este imposibil a nu se ţine seama. 
Noi nu putem trăi ca o ţară din altă planetă. Noi suntem o ţară din această 
lume şi lumea aceasta este capitalistă, cum o cunoaştem noi, şi, prin urmare, 
noi nu putem să începem război cu toată lumea, atunci când se prezintă 
observaţiuni întemeiate, pe care niciodată nu am consimţit să le primim, aşa 
cum ne-au fost prezentate, dar în acelaşi timp nu le-am putea respinge, 
precum nici un guvern nu ar putea să respingă o observaţiune privitoare la 
anumite angajamente luate de Statul român, care trec de la un guvern la alt 
guvern. 

Acesta este adevărul. 
Eu nu vreau să vă mint cu fraze, să vă pun în vedere perspective de 

fericire milenară. Eu şi colegii mei suntem oameni care, strânşi de grele 
nevoi, facem ceea ce putem face pentru a concilia principala grijă de hrană şi 
de sănătate a lumii sărace din această ţară şi respectul datorit oricărui drept, 
care oricare drept se discută, dar nu se poate respinge (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Nu am alergat după fabricanţii de zahăr. Nu i-am poftit să vină la noi. 
Nu am încheiat nici o înţelegere cu fabricanţii de zahăr. Suntem în faza de 
studii şi de pregătire a revoluţiei în preţul zahărului, care ne este impusă prin 
legea care s-a votat. Am smuls deocamdată încă o reducere. Este a doua 
reducere la preţul zahărului. Dar dacă îşi închipuie cineva că în locul nostru 
poate să facă minuni paradisiace, oricând suntem gata, cu toţii, să plecăm de 
aici, şi să lăsăm făcătorului de minuni să îndeplinească ceea ce nici un guvern 
nu poate îndeplini în alte condiţiuni decât condiţiunile cu care ne luptăm şi pe 
care credem că în interesul populaţiei, cât mai curând, vom putea să le biruim 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

În continuare: 

D. l Scutaru: D-le ministru, nu înţeleg cum aţi putut crede d-voastră 
că eu am putut să fac cea mai mică apreciere la adresa d-voastră. 

D. profesor N. Iorga: Atunci, aluzia era la mine? 
D. l Scutaru: Nu. 
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D. profesor N Iorga: Dar la cine? 
D. I Scutaru: Eu am spus: de ce nu s-a aplicat această lege pe care o 

avem? 
D. profesor N Iorga: Dar nu s-a călcat, este pe cale de aplicare. Am 

citit în foi că un domn, pe care nu-l cunosc, ar fi intrat în legătură cu fabricile 
de zahăr din străinătate ... 

(D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte, ocupă fotoliul preşedinţial). 
Dacă domnul acela are legături cu fabricile de zahăr din străinătate, 

când va veni la graniţă cu marfa d-sale, vom sta de vorbă şi cu d-nealui. Dar 
ce vrei d-ta, când zahărul nu ne vine de nicăieri, şi nu am primit nici o ofertă, 
cum am avut onoarea s-o spun. Capitalul internaţional nu se lasă învârtit după 
deget de nici un Stat. Capitalul acesta internaţional îşi ia măsurile de apărare. 
Eu nu zic că face bine, dar noi ne găsim înaintea acestui capital care se apără. 
Nu vine zahăr! 

D. A. C. Cuza: Mă duc eu şi-l aduc, d-le prim-ministru! (Ilaritate). 
D. I Scutaru: Atunci să aşteptăm efectele legii. 
D. Sebastian Radovici, vice-preşedinte: D. deputat Cuza are cuvântul. 
D. A. C. Cuza: D-le preşedinte, d-lor deputaţi, să-mi permiteţi să 

intervin numai cu câteva cuvinte, la cele spuse de d. prim-ministru, ca răspuns 
dat d-lui deputat Scutaru. 

Eu cred că această chestiune, oricât ar fi de impacientat şi de data 
aceasta d. Argetoianu ... 

D. C. Argetoianu, ministrul Finanţelor şi ad-interim la Ministerul de 
Interne: Impacienţa mea, d-le Cuza, nu are nimic de a face cu zahărul. Este o 
altă chestiune. 

D. A. C. Cuza: Îmi pare foarte bine că declaraţi că nu aveţi nimic de a 
face cu zahărul (Ilaritate). 

D. profesor N Iorga: D-le Cuza, îmi daţi voie? 
Tocmai fiindcă într-o parte din presă s-au îndreptat atacuri împotriva 

omului de o onestitate absolută, cu care mă mândresc că lucrez împreună, ei 
bine, eu vă voi spune un lucru pe care nu-l ştiţi. În momentul când s-a produs 
prima scădere a preţului zahărului, am avut un Consiliu de miniştri, în care d. 
Argetoianu a fost cel dintâiu care a spus: pentru ca nimeni să nu îndrăznească 
a rosti cea mai uşoară bănuială, faceţi cu zahărul tot ce vroiţi şi tot ce puteţi. 

Acesta este adevărul 1 (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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NOTE 

I. Discuţia a continuat şi I. Răducanu a amintit că amendamentul introdus la 
Senat, la legea zahărului, „a transformat-o într-o ficţiune şi regretăm că am 
avut dreptate". N.I.: „Trebuie să răspund imediat domnului Răducanu. Nu a 
fost profetul care şi-a închipuit, legea nu se putea vota fără acest amendament". 

Răspunde unei interpelări a lui P. Ghiaţă privind situaţia Învăţătorilor 
Înscrişi la examenele de gradul Întâi şi doi, desfiinţate prin noua lege 

D-le preşedinte, onorată Cameră, răspunsul meu este foarte simplu: 
meritele câştigate, eu nu le pot înlătura. Pe lângă aceasta, trebuie să se mai 
dovedească însă, potrivit cu legea aceasta nouă, că ei au creiat în satul lor 
ceva. 

Prin urmare, toţi aceştia care au fost recomandaţi şi care nu vor trece 
examenul, vor trebui să facă şi această nouă dovadă şi dacă sunt capabili s-o 
facă, atunci rară îndoială că ei vor trece în fruntea tuturor acelora care mai 
târziu rămân. să fie recomandaţi. 

Despre Romulus Boilă, În dialog cu Eduard Mirto 

D-le Mirto, eu sunt un om care mă las ispitit. Eu nu aveam de gând să 
pun nici o întrebare, dar fiindcă d-voastră aţi tot întrebat, încet, încet m-am 
lăsat atras şi eu de această tendinţă generală. Şi întrebarea mea nici nu cere 
numaidecât răspuns. Iată care este: mă rog, nu crezi d-ta că oricum ar ieşi din 
această dezbatere, în conştiinţa publică, situaţia personală a d-lui Romulus 
Boilă, ar fi bine ca în viaţa publică să nu se amestece oameni care sunt legaţi 
prin afaceri discutabile cu tot felul de oameni? 

Aceasta este întrebarea. Dar nu cer răspuns! (Ilaritate, aplauze 
prelungite, strigate, de bravo pe băncile majorităţii). 

D. Eduard Mirto: D-le prim-ministru, eu, care nu am de gând să 

vorbesc decât foarte puţin, n-am nevoie de alţi judecători - bineînţeles că le 
spun ca să fie apreciat şi de d-nealor - dar să nu se supere nimeni, eu întâi şi 
întâi voiu apela la părerea d-voastră. 

Pentru ca să pot vorbi însă, am nevoie de puţină linişte şi de aceea vă 
cer concursul d-voastră, ca astfel, cu autoritatea pe care o aveţi, să pot fi 
ascultat câteva minute. 
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D. profesor N. Iorga: D-lor, vă rog, să-l ascultăm pe d. Mirto. D. Mirto 
este un om care nu abuzează niciodată de timpul nimănui şi care este de o 
claritate pentru care trebuie să-i fim cu toţii recunoscători. Nwnai, nu mi-ai 
dat mie răspunsul; nici nu l-am cerut eu! (Ilaritate, aplauze pe băncile 
majorităţii). 

A I 
ln continuare : 

Eu v-aş ruga, la partea care priveşte pe d. Maniu, să nu 
răspundeţi; în ce priveşte pe d. Romulus Boilă, dacă doriţi, dar cred că nu este 
bine ca în orice adunare românească să se pledeze pentru onoarea d-lui Iuliu 
Maniu, care n-are nevoie de nici o apărare (Aplauze pe băncile majorităţii şi 
pe băncile partidului Naţional Ţărănesc). 

Voci de pe băncile majorităţii: Nu 1-a acuzat nimeni! 
D. D. Manu, (preot): L-a acuzat d. Florea. 
D. profesor N. Iorga: Eu n-am auzit. Dacă aş fi auzit, m-aş fi ridicat cel 

dintâi şi aş fi rugat pe acela care a acuzat pe d. Iuliu Maniu să nu continuie. 
Este vorba de d. Boilă, cu privire la care eu n-am nici o părere, decât aceea pe 
care v-am spus-o. 

Prin urmare, vă rog, a-l apăra pe d. Iuliu Maniu înseamnă nu nwnai a-l 
deservi, dar ar însemna să se jicnească sentimentul pe care îl avem noi cu toţii 
pentru unul din oamenii care au întemeiat România aşa cum este acum 
(Aplauze, prelungite pe băncile majorităţii şi pe băncile Partidului Naţional 
Ţărănesc). 

NOTE 

I. E. Mirto vorbise de „o a treia învinuire": Iuliu Maniu avusese o datorie de 14 
milioane de lei la Banca Naţională; cât a fost în opoziţie n-a putut s-o 
plătească, dar a achitat-o rapid după venirea la putere a PNŢ. 

La proiectul de lege privind controlul averilor şi apărarea onoarei 

În replică cu E. Mirto care a spus: 

Acwn, d-lor, daţi-mi voie, în numele Partidului Naţional Ţărănese, să 
vă citesc o declaraţie şi să vă atrag atenţiunea d-voastre, celor care sunteţi mai 
noi, că obiceiul este ca cel puţin când se citesc declaraţiuni din partea 
partidelor, să nu se facă întreruperi. 
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Voci de pe băncile majorităţii: Depinde! 
D. Eduard Mirto: „D-le preşedinte, din dezbaterile provocate prin 

comunicarea d-lui deputat de Satu Mare, în şedinţa Camerii din 12 martie, şi 
din răspunsul dat de d. ministru al Justiţiei, Partidul Naţional Ţărănesc 
constată că a fost pe deplin îndreptăţit, când, în şedinţa Camerii din 8 iulie 
1931, prin d. deputat Mihalache, a depus pe biroul Adunării proiectul de lege 
pentru controlul averilor şi apărarea onoarii. 

O voce de pe băncile majorităţii: Mistificare! 
D. Eduard Mirto:„Mai presus de toate, acest proiect era absolut necesar, 

pentru a da mijloacele legale în vederea rezolvării unei probleme în strictă 
legătură cu moralitatea publică şi apărarea intereselor materiale ale Statului. 

Proiectul de lege se impunea şi pentru a pune capăt unei procedări 
inadmisibile a actualului guvern, de a provoca cu uşurinţă rostirea acuzaţiilor 
înainte de cercetarea prealabilă a învinuiţilor, rară aplicarea promptă a 
sancţiunilor". 

D. profesor N. Iorga: De unde vedeţi d-voastră guvernul luând astfel de 
iniţiative? Vă rog, unde? Când? 

D. Eduard Mirto: V-o spune declaraţia. 
D. profesor N. Iorga: Eu ascult, dar mă minunez. Dimpotrivă, d-voastră 

vă aduceţi aminte că eu am intervenit totdeauna. Vă aduceţi aminte de cazul 
unuia dintre tinerii cei mai de frunte din partidul d-voastră, care, printr-un 
exces de zel, a fost arestat şi nu numai că îndată ce am fost înştiinţat, am cerut 
liberarea d-lui Crişan dar, pe lângă aceasta, în telegrama mea am spus, că-mi 
aduc aminte de toate meritele d-lui Crişan, în ce priveşte lupta de dezrobire a 
românilor din Ardeal. 

Dar să faceţi d-voastră - nu ştiu cine a scris declaraţia, dar nu îl felicit, 
dar să faceţi d-voastră aceasta unui guvern care a dorit totdeauna cele mai 
bune legături cu d-voastre, care n-a căutat în împrejurările grele de astăzi, n-a 
căutat niciodată să scoată la iveală anumite acte de guvernământ discutabile -
şi n-a căutat să o facă, pentru ce? Fiindcă de la început convingerea noastră a 
fost aceasta să nu mai tulburăm această societate, să nu-i mai dăm motive de 
neîncredere, chiar întemeiate. De aceea nu am făcut nici un fel de urmărire. 

D. l Mihalache: S-a şi văzut. 
D. profesor N. Iorga: Ca mulţumire, iată ce ni s-a dat. (D. l Mihalache 

întrerupe). Văd că faceţi gesturi dar nu aveţi dreptate. 
Pavăza mea faţă de orice atacuri este absoluta rectitudine a acestui 

guvern. 
Dar nu ne-am gândit să înscenăm procese. Pentru Dumnezeu! Dar 

puteam să o facem! Dar nu am făcut-o. Dar s-ar fi discutat cazul Boilă aici 
dacă noi am fi vrut să facem proces? Continuaţi, dar eram dator să intervin. 
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Eu primesc să se aducă în dezbateri acest proiect. Nu avem pe nimeni 
de acoperit. La urmă s-o vedea cum s-o găsi fiecare. Iar în ce priveşte, te 
superi, părinte? (adresându-se către d. deputat D. Manu). Ce găseşti d-ta rău? 
Om al lui Dumnezeu, numai în două picioare poţi să manifeşti aprobarea? 
(Ilaritate). 

Dar eu aşi dori un lucru, şi aci mă adresez şi către majoritate şi către 
Partidul Liberal şi către Partidul Naţional Ţărănesc şi către toate grupările de 
aci - când cineva redactează o operă literară de caracter politic, ar fi bine să 
nu o pună în spinarea altuia, să vedem autorul. Este foarte sigur că din finul 
spirit al d-lui Mirto nu ar fi ieşit un astfel de produs politic (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Voci de pe băncile majorităţii: Autorul! (Ilaritate). 
D. Eduard Mirto: D-le prim-ministru, v-au înşelat aşteptările, sunt 

colaborator. 
D. profesor N. Iorga: A, bine! pentru partea bună (Ilaritate). 
D. Eduard Mirto: Vă rog, d-le prim-ministru şi d-lor deputaţi, să 

încuviinţaţi extrema urgenţă. 
D. profesor N. Iorga: Nu am nimic contra 1• 

Replică lui Al. Otetelişanu 

Daţi-mi voie să intervin cu o observaţie. 
D-le preşedinte, îmi pare foarte bine că d. Otetelişanu, simpaticul nostru 

coleg, este de părere să se voteze acest proiect. Dar mie o să-mi pară rău 
numai de un singur lucru. Eu am dat în judecată pe d. x.x.x., de la 
Îndreptarea, care mă întrebă cu ce bani mi-am făcut vilele mele. Eu doresc să 
se zăbovească puţin discuţia, acestui proiect de cercetare a averilor, ca să am 
întâi ocazia de a face să se condamne d.x.x.x. pentru o ignobilă calomnie şi 
după aceea vom cerceta şi averea mea şi se va vedea cum mi-am făcut vilele 
mele (Ilaritate, aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru .... 
D. profesor N. Iorga: Ştiţi că Parchetul a şi început urmărirea. Acum 

să-i dăm de rost cine este (Aplauze pe băncile majorităţii). 
D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru, în ziarul nostru a apărut, acum 

vreo lună şi ceva, o informaţie semnată x.x.x. 
D. profesor N. Iorga: Un articol prim. 
D. Al. Otetelişanu: Nu, d-le prim-ministru, o informaţie pe pagina IV-a 

a gazetei. 
D. profesor N. Iorga: Fie şi pe pagina IV -a. Eu am socotit că un om aşa 

de important scrie articole prime (Ilaritate pe băncile majorităţii). 

485 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA - Discursuri parlamentare (1931-1940) 

D. Al. Otetelişanu: În pagina IV-a a gazetei noastre a apărut o 
informaţie în care se punea o serie de întrebări, fără să se facă nici un fel de 
afirmaţiune. 

D. profesor N. Iorga: Sans malice. Dar procurorul a găsit că nu este 
cazul şi că există malice, fiindcă altfel respingea acţiunea mea. 

D. Al. Otetelişanu: Vă rog, d-le prim-ministru, nu a făcut nici un fel de 
afirmaţie calomnioasă la adresa d-voastră, ci a pus câteva întrebări, la care d
voastră aţi înţeles să răspundeţi printr-o notificare. Dacă d-voastră, prin 
notificarea pe care aţi trimis-o, v-aţi fi mulţumit să cereţi să se insereze în 
gazeta noastră răspunsul d-voastră, noi am fi făcut-o imediat. 

D. profesor N. Iorga: Daţi-mi voie. Să zicem că se atacă onoarea unei 
femei şi se pune acestei femei întrebarea: „doamnă, este adevărat că d-ta ieşi 
la ceasurile 2 noaptea şi te întorci la ceasurile 5 dimineaţa?". Pentru onoarea 
mea, este exact acelaşi lucru, iar d-ta ceri d-nei aceleia să trimită un bileţel ca 
să spună înlăuntru că nu este adevărat. 

Aci sunt două păcate: este calomnia şi este felul perfid cum calomnia se 
insinuează (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. Al. Otetelişanu: D-voastră, în notificarea pe care aţi trimis-o, aţi 

cerut ca să se publice răspunsul pe care îl daţi, răspuns pe care noi l-am fi 
publicat imediat, dacă în aceeaşi notificare nu aţi fi spus că v-aţi plâns în faţa 
instanţelor judecătoreşti şi anume Parchetului ca să pedepsească pentru 
calomnie pe autorul acestei informaţii. 

Atunci ziarul Îndreptarea a răspuns imediat că, dacă d-voastră aţi fi luat 
o singură cale de satisfacţie, aceea de publicarea răspunsului în gazeta 
noastră, v-am fi dat această satisfacţie imediat, Lasă, când d-voastră aţi vrut 
să aveţi satisfacţii pe mai multe căi, cum această satisfacţie puteaţi să o aveţi 
în faţa instanţelor judecătoreşti, am aşteptat să fie chemată gazeta în faţa 

acestor instanţe şi acolo să răspundem, S-a prezentat autorul acestei 
informaţii .... 

D. profesor N. Iorga: Cum îl cheamă? 
D. Al. Otetelişanu: Avocatul Atanasie Popovici. 
D. profesor N. Iorga: Acesta este x.x.x.? 
D. Al. Otetelişanu: EI este cel care a publicat acele întrebări. Şi în faţa 

judecătorului de instrucţie a declarat, ceea ce vă declar şi eu acum, că dânsul 
nu a avut intenţia să vă calomnieze (Exclamări pe băncile majorităţii), ci a 
avut intenţia să lămurească numai aceste întrebări puse. 

Întrucât priveşte, d-le prim-ministru, afirmaţia pe care d-voastră o faceţi 
astăzi că preferaţi ca mai întâi să fie condamnat autorul acestui articol... 

D. profesor N. Iorga: Este o plăcere a mea. 
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D. Al. Otetelişanu: ... şi pe urmă să votaţi legea controlului averei, vă 
spun că nu este o legătură strânsă între una şi alta şi că d-voastră nu puteţi să 
aveţi certitudinea condamnării. Aceasta este un act, care aparţine numai 
justiţiei, în care d-voastră nu aveţi şi nu puteţi să aveţi nici un fel de amestec. 
S-ar putea întâmpla ca justiţia să nu condamne pe nimeni, adică să nu 
îndeplinească dorinţa d-voastră de a vedea condamnat pe autorul acestei 
informaţii. 

D. profesor N Iorga: Doriţi să scape? Iar în ce priveşte vilele pe care 
mi le-am făcut eu, de când sunt la guvern, eu le ţin la dispoziţia d-lui x.x.x., 
dar mi-e frică că l-o bate vântul în mijlocul câmpului (Ilaritate pe băncile 
majorităţii). 

NOTE 

I. Când E.M. a dezvăluit că ministrul Justiţiei, ca şef al Parchetului, a tărăgănat 
deschiderea unor procese: „Nu este elegant, este vorba de un mort. Cum vorbiţi 
dvs. aşa? Este un gest de hienă de care sunt incapabil". 

Şedinţa din 15 martie 1932 

Expunere de motive la proiectul de lege pentru aderarea 
la convenţia internaţională pentru protecţia vegetalelor 

EXPUNERE DE MOTIVE 

La 16 aprilie 1929, sub auspiciile Institutului Internaţional de 
Agricultură, a fost semnată la Roma de către mai multe State, între care şi 

România, o Convenţiune Internaţională pentru protecţiunea vegetalelor. 
Dată fiind utilitatea indiscutabilă a unei reglementări internaţionale în 

această materie, am onoarea a vă ruga să binevoiţi a examina textele aci 
alăturate şi a le da aprobarea Domniilor Voastre. 

Preşedinte al Consiliului de Miniştri. Ministru al Afacerilor Străine ad
interim, 

N IORGA 
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Şedinţa din 17 martie 1932 

Expunere de motive la proiectul de lege pentru completarea legii 
cu privire la monopolul cărţilor poştale ilustrate 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Cu ocazia discuţiunilor ce au urmat la votarea legii pentru monopolul 
cărţilor poştale ilustrate, s-a manifestat la Senat dorinţa ca anumite cărţi 

poştale ilustrate să fie scutite de timbrul cultural de 2 lei. 
Din cauza lipsei de timp însă nu s-a putut trece în lege atunci 

amendamentul ce se prezentase în acest sens. 
Cum argumentele arătate de cei ce susţineau amendamentul le-am găsit 

întemeiate, întrucât este necesar ca anumite cărţi poştale ilustrate, cum ar fi 
cele reprezentând portretul M S. Regelui şi Marelui Voevod Mihai, cele ale 
candidaţilor în timpul campaniei electorale, imprimatele conţinând reclame 
comerciale, precum şi ilustratele supuse unui regim special pe baza 
convenţiilor internaţionale, să fie scutite de acest timbru, am găsit necesar ca 
prin alăturatul proiect de lege să se introducă la art. 5 din legea publicată în 
Monitorul Oficial din 12 ianuarie 1932 aceste scutiri, cu care ocazie să se dea 
o mai mare preciziune acelui articol. 

Profitând de această ocaziune, am găsit necesar să împlinim şi lipsurile 
art. 4, precizând cum se va face manipularea Fondului cultural în anul 1932, 
dat fiind că la data publicării legii monopolului cărţilor poştale ilustrate, 
bugetul Statului era deja alcătuit şi, ca atare, nu a putut prevedea la bugetul de 
cheltuieli al Casei Şcoalelor acest fond. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri şi ministerul Instrucţiunii, al 
Cultelor şi Artelor, 

N. IORGA 

Şedinţa din 22 martie 1932 

Despre orarul Camerei 

O-lor, daţi-mi voie. Eu aduc înainte experienţa mea a atâtor Parlamente. 
Deputatul rezistă şi la o şedinţă de seară. Rezist eu care sunt bătrân, d-apoi 
atâta tineret cât este adunat aici, în frunte cu iubitul meu prieten d. Cuza! 
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(Ilaritate). Cum să nu rezistăm! De aceea, când este nevoie să se ţină şedinţă 
de seară, cine poate, vine; cine nu poate, nu vine; este Camera în număr, 
lucrează, nu este în număr, nu lucrează. Dar cred că noi nu trebuie să ne 
aprindem pe lucruri de acestea de nimic şi să răpim timpul necesar unei legi 
aşa de preţioase ca legea pe care o prezintă d. Argetoianu. 

Prin urmare, în principiu, nu se poate refuza şedinţa de seară. Când 
Camera este obosită, preşedintele constată că au ţinut discuţiile prea mult, 
până la ceasurile 8 - 8 şi jumătate şi nimeni nu va face neomenia să aducă din 
nou Camera după ceasurile 1 O. Aceasta, după cum se prezintă împrejurările, 
dar în principiu nu se poate refuza. 

D. Armand Călinescu: Este o mică eroare. D-voastră aţi vorbit de 
şedinţe de noapte, iar d. Vâlcovici a propus şedinţe de dimineaţă. Şi atunci ce 
se întâmplă? Noi avem în realitate şedinţă de la 3 la 8 şi jumătate - 9. 

D. profesor N. Iorga: Aceasta în teorie. Ori de câte ori trec pe aici, pe la 
ceasurile 8, văd că nu este şedinţă; aşa încât d-voastre puteţi alege ori 
dimineaţa, ori seara. 

Şedinţa din 23 martie 1932 

Despre agitaţiile studenţeşti provocate de discutarea legii avocaţilor 

D-le preşedinte, onorată Cameră, fiindcă d. Otetelişanu a făcut, în 
mijlocul zgomotului, un apel la mine pe care nu l-am înţeles şi fiindcă s-au 
adus în discuţiune scene deplorabile, pentru care nu este vinovat nici un organ 
chemat să ţină ordinea, precum veţi vedea ... 

D. dr. V Trifu: Profesorii sunt vinovaţi. 
D. profesor N. Iorga: D-lor, nu-mi daţi voie să am şi eu o părere? 
D. Al. Otetelişanu: Dacă spui lucrul acesta, d-le Trifu înseamnă că eşti 

un agitator al studenţilor. 
D. dr. V Trifu: Îmi pare bine în cazul acesta că sunt. 
D. profesor N Iorga: Îmi permit însă să vă dau lămuriri scurte şi 

precise, care vor contribui nu numai să vă lămurească pe d-voastră, dar să 
convingă pe oricine se ocupă de aceste scene, să-l convingă de adevăratul lor 
caracter. 

D-lor, nu avem a face cu două legi, pe care să le fi propus guvernul. 
Avem a face cu o lege a avocaţilor, care fusese votată pe jumătate sub 
regimul trecut Şi care s-a votat, pentru cealaltă parte, sub noi. Îndată ce s-a 
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votat această lege, a început o agitaţie între studenţi şi am observat eu însumi, 
sunt de atunci vreo trei sau patru săptămâni, un grup care se formase lângă 
Imprimeria Statului. Şi atunci am oprit trăsura, am întrebat ce se petrece acolo 
şi am rugat pe conducătorii studenţilor să vină la mine, care aveam ceva de 
făcut la Liceul Lazăr, să vină la Liceul Lazăr ca să-mi arate plângerile lor şi 
să le declar şi eu în ce fel aceste cereri, aceste plângeri, dacă sunt îndreptăţite, 
pot să fie satisfăcute. Mi-au spus că protestează împotriva faptului că 

advocaţii mai bătrâni monopolizează meşteşugul, aceasta este adevărat 

(aprobări pe mai multe bănci); că stagiarii sunt nedreptăţiţi şi că studenţii au 
intrat în Universitate sub un regim şi aceasta înseamnă un angajament care s-a 
luat faţă de dânşii şi acum, în mijlocul studiilor lor, se trezesc cu un alt regim, 
aşa încât, dacă ar fi ştiut de la început că au să înveţe atâţia ani, se duceau la 
medicină sau aiurea. Atunci am vorbit bătrâneşte, prieteneşte, părinteşte cu 
dânşii, le-am spus: nu este nevoie să faceţi aceasta, să daţi spectacolul pe care 
îl dau cei mai răi comunişti şi duşmani ai acestei ţări, fiindcă începe unul, 
urmează altul; începe unul din dezorientare şi continuă altul cu intenţii 

criminale (Aplauze). 
Era d. Cotigă acolo, care este sau a fost preşedintele studenţilor şi care a 

spus: ne mulţumim. 
Am venit la Cameră, am vorbit cu d. ministru de Justiţie. D. ministru de 

Justiţie era exact de părerea mea. Acum, a trecut câtăva vreme, Camera a fost 
ocupată, tinerii aceştia nu ştiu care este mecanismul Parlamentului, îşi 
închipuie că lucrurile acestea se fac aşa, dintr-o învârtitură de deget; au trecut 
nu chiar aşa multe zile şi m-am trezit cu două intervenţii noui. Veţi vedea d
voastre cât de puţin îndreptăţită este toată această mişcare, ce bătaie de joc se 
face cu sufletul acestor tineri şi ce dărâmare a autorităţii de stat se face tocmai 
prin aceia care se pregătesc a fi viitoarea clasă dominantă (Aplauze) 

Voci de pe băncile Partidului Social Democrat: D. Cuza! Liga Creştină. 
(Întreruperi, protestări pe băncile L. A. N. C., zgomot. D. deputat A. C. Cuza 
vrea să răspundă). 

D. profesor N. Iorga: D-le Cuza, faceţi-mi plăcerea de a lăsă până 
isprăvesc. 

D. A. C. Cuza: Sunt apostrofat de către comuniştii de pe băncile acelea. 
D. profesor N. Iorga: Nu vă jigneşte, nu vă poate jigni. 
D. A. C. Cuza către d-nii deputaţi social-democraţi): Mă onorează 

apostrofele d-voastre (Zgomot). 
D. profesor N. Iorga: M-am trezit cu rectorul Universităţii din Iaşi. 

Rectorul mi-a spus: se pregătesc mişcări acolo. Eu apucasem să trimet o 
înştiinţare rectorului, spunând că dacă se produc manifestaţii turbulente, 
atunci pe de o parte trebuie să se închidă Universitatea, cum pe aceasta de aici 

490 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

o închidem cu siguranţa, o închidem şi vor pierde examenele, închid 
Universitatea, în înţelegere, natural, cu rectorul şi cu Senatul universitar, iar 
pe de altă parte vom lua toate măsurile pentru ca liniştea să domnească în 
stradă (Aplauze pe băncile majorităţii, întreruperi pe băncile opoziţiei). 

D. Al. Otetelişanu: Fără bastoane de cauciuc, d-le prim-ministru! 
(Întreruperi, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Sunt unsprezece luni de când ne găsim la guvern 
şi măcar meritul acesta îl avem, că strada a fost liniştită, în împrejurări de 
criză aşa de gravă ca acelea prin care trecem şi pe care fiecare dintre noi ar 
dori să le facă să dispară, dar este ceva mai presus de noi„. 

D. C. Argetoianu. ministrul Finanţelor şi ad-interim la Ministerul de 
Interne: Întrerupe d. Otetelişanu, care nu ştie probabil că studenţii au spart 
maşina rectorului Universităţii cu o bară de fier şi l-au rănit (Întreruperi). 

D. Al. Otetelişanu: După ce au fost bătuţi aseară şi după ce li s-a aruncat 
cu gaze lacrimogene, numai după aceea au răspuns şi ei aşa! 

D. C. Argetoianu: Au fost bătuţi de rector? 
D. profesor N. Iorga: O-lor, daţi-mi voie să isprăvesc. Rectorul mi-a 

prezentat în acelaşi timp doleanţele studenţilor de la Iaşi. Am pus rezoluţia, 
care a apărut şi în ziare. Erau trei puncte; în toate trei punctele le-am dat 
dreptate, le-am spus„. 

D. C. Toma: Vasăzică aveau dreptate să se mişte! (Zgomot). 
D. profesor N. Iorga: „.le-am spus: în câteva zile va veni modificarea 

legii. Nu m-am mulţumit cu atât, am rugat pe d. ministru al Justiţiei să le 
vorbească. D. ministru al Justiţiei le-a spus acelaşi lucru ca şi mine. L-am 
rugat pe d. Stoeanovici, preşedintele comisiunii care trebuia să se ocupe de 
această modificare şi s-a fixat şi ziua când trebuia făcută această modificare. 

D. C. Toma: S-a fixat de şapte ori până acum! (Zgomot, protestări pe 
băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Ce obicei urât! Puteţi să cereţi cuvântul pe urmă. 
D. C. Toma: D-le preşedinte, cer cuvântul! 
D. profesor N. Iorga: Cereţi-l, dar lăsaţi-mă în pace! 
Şi vă declar, d-lor, înainte de a trece la scenele acestea recente, vă 

declar că noi păstrăm punctul nostru de vedere, dar nu vom aduce în discuţie 
acea modificare sub presiunea străzii (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii, strigăte de,. bravo''). Să reintre Universităţile în ordine! Când vor 
intra în ordine, atunci şi numai atunci, poate fi vorba de modificare! (Aplauze. 
strigăte de „ bravo" pe băncile majorităţii). 

Dar, d-lor, studenţii în medicină au plecat în coloană de 500, de la 
facultatea de Medicină, luni. Au străbătut străzile strigând: jos decanul! Au 
răspândit, trimiţându-le şi profesorilor acasă, au răspândit nişte pamflete în 
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care îi insultau. Aceşti studenţi de la Medicină nici n-au venit la mine, nici n
au venit la decan, nici n-au venit la rector, n-au venit la nimeni; ne-am trezit 
cu cei 500 de oameni, care deodată au năvălit străzile. 

De ce se plâng d-lor? Se plâng fiindcă în proiectul de lege al 
învăţământului superior, pe care nu l-am făcut eu, 1-a făcut Universitatea, iar 
pentru partea aceasta l-au făcut toate facultăţile de Medicină, în proiectul 
acesta nu li se răpeşte dreptul de a fi medici după acelaşi număr de ani de 
studiu, ca si până acum, dar pentru specializare se prevede un număr oarecare 
de ani. Li s-au părut că patru ani este foarte mult. Mi s-a spus nu numai că 
este egalizarea celor care s-ar prezenta fără să fi fost externi şi interni la 
spitale cu aceia care au fost interni şi externi la spitale. Mă rog, este un lucru 
de discutat, nu este nici o lege votată, abia a venit legea în secţiuni aci. Dar 
bine, merită orice decan, orice rector, orice ministru al Instrucţiunii, orice 
preşedinte de Consiliu, să vie cineva să-i vorbească, să-i arate nemulţumirile? 
In loc de aceasta, ne-am trezit cu străzile ocupate de o adevărată armată a 
revoltei (Întreruperi). Da, acesta este adevărul! Şi eu nu vă spun ce spune 
poliţia, vă spun ceea ce am văzut eu, ceea ce am comunicat d-lui rector, a 
cărui atitudine este la înălţimea situaţiei pe care i-au dat-o profesorii care l-au 
ales (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

M-am dus, d-lor, la cursul meu. Ce am văzut? Păzite toate intrările de 
studenţii de la Drept. Fetele care voiau să intre la curs erau ameninţate cu 
bătaia. Profesorul Mândrescu a venit şi mi-a spus că a fost împiedicat de a 
intra în Universitate; a trebuit să ceară voie să intre în Universitate. 

Au intrat studenţii, pe de altă parte, în sala unde îmi ţin eu cursul meu, 
eu nu eram acolo, înaintea sosirii mele şi au vrut să evacueze pe studenţi. 
Când preşedintele Consiliului găseşte, cu atâtea sarcini, găseşte ceasuri să 
vină să-şi facă la Universitate cursul, să se intercaleze între dânsul şi studenţii 
pe care-i iubeşte şi pot să spun că-l iubesc pe dânsul, să se intercaleze plebea 
Universităţii? (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile majorităţii). 

Şi aceia care treceau huiduiau, fiindcă vedeau la Universitate ferestrele 
luminate, când nu permiteau să se ţină cursuri. 

Şi atunci, d-lor, nu d. ministru de Interne, eu am chemat pe comisari şi 
i-am întrebat: ce înseamnă acest scandal? Cum să permit asemenea 
atrupamente şi o astfel ide turburare a liniştei? Nu puteau merge tramvaiele, 
circulaţia toată era oprită, un spectacol de răscoală şi am chemat pe d. prefect 
al Poliţiei la Radio, unde eram, şi i-am spus: eu interzic, în înţelegere cu toţi 
membrii guvernului - m-am grăbit să i-o comunic atunci seara, acasă, d-lui 
Argetoianu - eu interzic astfel de manifestaţii. Dacă se vor aduna la cantină, 
se pot aduna, pot să voteze orice rezoluţie, pot să trimită de acolo orice 
delegaţie; pot să o facă, dar să plece din nou, să se grămădească sub ferestrele 
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Palatului, să blocheze palatul Universităţii, acestea sunt lucruri pe care nici un 
om, în situaţia mea, nu le-ar fi îngăduit (Aplauze prelungite şi îndelung 
repetate pe băncile majorităţii). 

Şi, d-lor, s-a înconjurat cantina. Studenţii an scos în faţă studente şi 

folosindu-se -- vedeţi cât eroism, şi când zic studenţi, eu înţeleg acele 
elemente ieşite ieri din liceu, elemente rară creştere, care nu ştiu ce înseamnă 
Universitate, care cred că la Universitate se pot continua anumite şolticării de 
colegieni, au venit şi, scoţând studentele înainte, într-un moment dat s-au 
năpustit asupra sergenţilor. 

Eu dădusem ordin să nu se scoată armata ci, ca în orice ţară de ordine, 
să se scoată poliţia, pentru a se spune: nu se îngăduie această demonstraţie. 

An năvălit, au bătut sergenţii. Am avut oamenii mei acolo, care au auzit 
dialoguri ca acestea: i-am trântit una bună; celălalt: dar şi eu l-am bătut pe 
soldat. 

S-au adunat ieri maldăre întregi de beţe adunate de pretutindeni şi 

întrebuinţate ca arme, împotriva cui? Împotriva Poliţiei, dar şi împotriva 
armatei. Nici Poliţia, nici armata, nici judecătorul de instrucţie, nici 
procurorul, nimeni nu există ca autoritate faţă de conducătorii acestei anarhii 
fără pereche. 

După aceea a trebuit să întrebuinţez toate mijloacele, pentru ca Regele, 
ducându-se la comemorarea lui Goethe, să nu fie primit de aceste bande şi 

pentru ca miniştrii plenipotenţiari, invitaţi la Teatrul Naţional, să nu vadă 
intrând înăuntru în strigăte, pe cei cari au transformat capitala unei ţări 

civilizate, în locul unde se adună patimi, pe atât de prosteşti pe cât de brutale. 
Acesta este adevărul. Iar rectorul Universităţii a venit astăzi la mine şi 

mi-a povestit, că în faţă cu restaurantul Capşa, cu hotelul Capşa, a văzut 
grupe care smulgeau din pământ beţele şi fiarele pentru a le întrebuinţa 

împotriva Poliţiei şi a armatei. Atunci el s-a adresat la unul şi l-a mustrat; dar, 
alături cu dânsul era fratele prefectului de Poliţie, colonelul Marinescu, care a 
pus mâna pe unul şi 1-a introdus în trăsura rectorului. În momentul acela, un 
drug de fier a sfărâmat în bucăţi fereastra trăsurii, în care se găsea rectorul. 

Ieri a venit la mine o deputăţie. Deputăţia a întâlnit pe o secretară de 
birou, i-a pus mâna în piept, încercând să o respingă, să intre cu violenţă. 

Sergentul a întrebat: cine sunteţi? L-au lovit. Şi atunci sergentul a 
trebuit să alarmeze postul din faţă. 

Acesta este adevărul, eu nu mint - a trebuit să alarmeze postul din faţă, 
pentru ca să nu mă trezesc în casă la mine, eu, care deţin acum, orice aş fi eu 
personal, suprema demnitate în ordinea funcţionarilor acestei ţări (Aplauze 
prelungite, strigăte de ,. bravo" pe băncile majorităţii). 
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Să nu mă trezesc eu, în biroul meu, cu o bandă care ar fi năvălit 

înăuntru. Şi când li s-a spus: „primul-ministru'', le-a spus acolo la cantină, „vă 
aşteaptă ca să discutaţi cu dânsul, trimiteţi o delegaţie": „nu delegaţie, dar 
masa întreagă a studenţimii trebuie să stea în stradă, sprijinind această 

delegaţie". 

Acestea, d-lor, sunt lucruri intolerabile (Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii). 

Dar veţi zice: dar d-ta, acum câtăva vreme, ai spus de studenţimea 
românească că a fost câştigată la ordine şi la respect faţă de profesori. 

Da, dar trebuie să mai adaog încă un lucru. În momentul de faţă, din 
nenorocire, sunt două studenţimi, în afară de o anumită lume care profită de 
orice mişcare studenţească. 

Căutaţi lista arestaţilor şi vedeţi: băieţi de liceu, zeţari de la tipografie, 
funcţionari, femei fără nici un fel de rânduială se găsesc în mijlocul celor 
arestaţi. Nu ştiu dacă acela pe care prefectul de Poliţie, bătut, cu pălăria 
zdrobită, l-a apucat el singur şi l-a reţinut, nu ştiu dacă este student. Dar 
rămâne de văzut ce fel de student este, câte examene a trecut, în ce situaţie se 
găseşte. 

Sunt două feluri de studenţimi. Este o studenţime naţionalistă, care 
poate să comită anumite excese, dar nu se poate coborî niciodată la scene ca 
acestea din urmă. Dar sunt aşa numiţii studenţi săraci. Studenţii săraci 

reprezintă comunismul, intrat în rândurile studenţimii universitare. Ca rector 
o ştiu. 

Este un organ al studenţimii sărace, care organul acesta a fost confiscat 
de mai multe ori şi în care se spune: „nu este deosebire naţională, ci sunt 
săraci şi sunt bogaţi. Săracilor, aruncaţi-vă asupra celor bogaţi". 

Şi de la Iaşi mi s-a semnalat acelaşi lucru. 
Ei bine, dacă este vorba să dăm tineretul ţării pradă câtorva oameni fără 

conştiinţă, nu noi vom fi aceia care ne vom împovăra conştiinţa cu astfel de 
crimă; ci noi vom întrebuinţa toată rigoarea legilor împotriva ori cui, de orice 
vârstă, de orice profesie, care nu înţelege că aci este o ţară de rânduială, pe 
care nimeni nu are voie să o compromită prin asemenea acte (Aplauze 
prelungite, strigăte fie „ bravo" pe băncile majorităţii). 

După ce dr. N Lupu ridicase problema internatului Institutului de 
Teologie 

Îmi dai voie numai două cuvinte? 
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Internatul acesta nu mai are nici o legătură cu Universitatea şi cu 
ministerul; l-a luat Patriarhia şi Patriarhia ţine pe d. Matei, care este aşa cum a 
zugrăvit d. dr. Lupu. 

Noi avem un singur drept, dreptul de a face cercetări asupra gestiunii 
d-lui Matei. 

Am făgăduit delegaţiei studenţilor în Teologie că vom interveni ca 
internatul să se ia de la Patriarhie şi să revină la Universitate. Atunci îl vom 
putea stăpâni. 

Ce putem face altceva 1? 

Din nou asupra legii 

Dar dreptatea este asigurată. Am declarat în scris, sub semnătură, că se 
va face modificarea legii advocaţilor. 

În ce altă formă voiţi d-voastră să dau dreptatea? Iar studenţii în 
Medicină niciodată nu s-au adresat la mine ca să le spun că sunt pentru 
reducerea anilor de specialitate. Însă trebuie să vină cineva în linişte şi cu 
respect faţă de autoritate, iar nu lovind în cap pe prefectul de Poliţie şi pe 
procuror (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Am dovezile unei organizaţii de studenţi cari poartă titlul „Organizaţia 
studenţilor săraci" şi al căror şef este un comunist, care, chemat la 
Universitate, când eram eu rector, a declarat: da, sunt comunist şi organizez 
sub acest nume studenţimea! 

Când a fost atacat d. Peretz, am făcut noi anchetă şi de la Iaşi s-au 
sechestrat anunciurile lor către studenţi, spunând: „Păcat că n-aţi dus greva 
până la capăt! Iscălit: Studenţii săraci". Vrei să ţi-o arăt? 

După ce G. Ifrim încuviinţase părerea lui A.C.Cuza că primul ministru 
poate să le satisfacă cererile 

D-le Ifrim, eu nu pot să zic aşa. Eu pot să zic un singur lucru, că toată 
această grevă şi toată această agitaţie este degeaba, fiindcă chestia era tranşată 
de la început. (Aplauze pe băncile majorităţii). Dacă ar fi s-o începem de 
acum, n-aş consimţi pentru nimic în lume, dar este un lucru început care îşi 
urmează cursul (Aplauze pe băncile majorităţii) 

D. A. C. Cuza: Vasăzică, noi nu începem o operă legislativă, ci 
continuam opera noastră. 

D. profesor N. Iorga: D-le Cuza, mie nu-mi este frică de copiii mei. 
Apoi de copiii altora o să-mi fie frică? (Aplauze pe băncile majorităţii). 
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D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, acesta este cuvântul pe care îl 
aşteptam de la d-voastră, când spuneţi că este vorba aici de copiii noştri. 

D. profesor N Iorga: Sigur. 

După ce C. Toma deplânsese violenţa reprimării manifestaţiilor 

studenţeşti 

Dă-mi voie să-ţi fac o întrebare. Să ferească Dumnezeu să fim sergenţi 
de stradă, ori eu, ori d-ta, oricare altul; dar să zicem că d-ta sau eu ne găsim 
de serviciu şi avem ordinul să nu lăsăm să treacă cineva pe un loc anumit. 
Vine cineva şi-ţi dă un pumn în nas. Ce faci d-ta? Te mulţumeşti să strănuţi 
sau zici mersi? (Ilaritate, întreruperi). 

D. C. Toma: D-le prim-ministru, eu aş face ceea ce m-ar obliga 
consemnul meu de a păzi ordinea; îl arestez şi-l duc la Poliţie. 

D. profesor N Iorga: Dar dacă te bate ? 
D. C. Toma: Se poate întâmpla şi altfel, aşa cum s-a întâmplat la Iaşi că 

poliţistul, pentru un pumn, a scos revolverul şi a împuşcat pe agresor. De 
aceea am spus că nu trebuie să exagerăm, exagerarea face victime pe care noi 
astăzi le deplângem. 

D. profesor N Iorga: Victimele fac exagerări. 
C. Toma se plânsese că studenţii aşteaptă rezolvaea solicitărilor lor de 

o lună de zile 

Îmi dai voie, aici ai încurcat cronologia, fiindcă lucrurile s-au petrecut 
la sfârşitul săptămânii trecute. Eu am pus rezoluţia vineri. Sâmbătă ministrul a 
plecat la Cluj, luni ministrul nu se întorsese şi în momentul acesta bandele 
erau pretutindeni. 

NOTE 

I. La un moment dar, dr. N. Lupu a spus că în privinţa internatului de la Institutul 
Teologic „mai mare decât Patriarhul este primul ministru al ţării". N.I.: „Nu, 
afară numai dacă mă hirotoniseşte părintele de colo" (arătând către domnul 
deputat Alexe, ilaritate). 
În aceiaşi şedinţă s-a votat legea conversiunii datoriilor agricole şi N.l.: 
„Domnule preşedinte, daţi-mi voie să fac o declaraţie. S-a vorbit de meritul 
guvernului. Meritul întreg este al prietenului şi colegului meu, domnul 
Argetoianu şi-i mulţumesc şi pentru marele serviciu pe care l-a adus ţării şi 

pentru onoarea pe care o trece asupra guvernului întreg". 
Proiectul a fost primit cu 248 voturi pentru şi 17 împotrivă. 
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Şedinţa din 24 martie 1932 

Despre „studenţii săraci" 

Dar pentru Dumnezeu! N-am decât o singură limbă, aici în Cameră, o 
singură limbă în care mă pot exprima. Domnul meu, există aici la Bucureşti 
un grup comunist, care scoate o gazetă - deci vorbiţi de lucruri pe care nu le 
cunoaşteţi? şi această gazetă este pusă - vorbă să fie - în serviciul studenţimii 
sărace. Se spune înăuntru: sunt studenţi ciocoi şi sunt studenţi săraci; studenţii 
săraci să sară în gâtul studenţilor ciocoi. Nu vă mai împărţiţi după 

naţionalităţi şi după religie, ci împărţiţi-vă după starea d-voastră de avere! 
Şi am chemat pe acel domn care se intitulează profesor şi nu este 

profesor, care umblă cu studenţii şi nu este student, l-am chemat, când eram 
eu rector la Universitate, şi l-am trecut d-lui Basilescu, care era decan, şi care 
l-a întrebat: ce eşti d-ta? - Sunt comunist. - „Ce vrei să faci? - Să câştig 

aderenţi pentru comunism printre studenţii universitari! 
Student sărac, aceasta nu însemnează student care este sărac, este - să

mi iertaţi cuvântul - un măgar, care nu este nici student, nici profesor şi care 
întrebuinţează acest mijloc mizerabil de a aţâţa pe un tânăr împotriva altui 
tânăr, fiindcă soarta a făcut ca tatăl unuia să aibă o avere şi tatăl celuilalt să nu 
o aibă. Nn confundaţi studenţii săraci cu această şarlatanie de organizaţie 
comunistă, care se numeşte organizaţia studenţilor săraci (Vii aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Eu nu mă pot ridica împotriva studenţilor săraci, fiindcă eu am fost 
crescut, cu fratele meu, de o mamă văduvă, cu 40 de lei pe lună. Şi eu când 
aveam 12 ani, cutreieram cimitirele Botoşanilor, trecând din cimitir de 
biserică în alt cimitir de biserică, pentru a da în aceeaşi seară trei lecţii, şi 

fiindcă întâia oară când am plâns cu hohote, a fost când chemat, la 15 ani, ca 
să ajut pe un coleg al meu bogat, fiindcă eram slab şi aveam înfăţişarea 
bolnavă, mi s-au aruncat cinci lei, trimiţându-mă înapoi acasă, ca unul care aş 
putea să îmbolnăvesc pe colegul meu bogat. Să nu-mi vorbească cineva de 
suferinţe sociale, mie, care numai eu ştiu cum mi-am mâncat pâinea de copil 
şi mi-am câştigat locul pe care îl am în societatea românească! (Aplauze 
prelungite şi Îndelung repetate. strigăte de „ bravo") 

D. Al. Lucian: D-le preşedinte al Consiliului, eu cred că trebuie să ne 
fiţi recunoscători că v-am dat prilejul... 

D. profesor N Iorga: Mulţumesc! 
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Replică lui Al. Lucian 

D-le deputat, d-ta ştii foarte bine că ordinul de a se opri manifestaţia de 
stradă, la care s-au adăugat toţi şomerii şi toţi turburătorii de ordine publică, 
venind o coloană întreagă din calea Griviţei, care s-a unit cu studenţii înaintea 
Senatului, că ordinul acesta l-am dat eu, care trebuia să-l dau. Şi când au venit 
acolo procurorul şi judecătorul de instrucţie şi au spus că guvernul nu permite 
manifestarea pe calea Victoriei şi înaintea Palatului Regal, studentul care are 
minte - şi la vârsta aceasta un tânăr intelectual trebuie să aibă minte - se 
retrage şi nu loveşte în sergenţi şi nu aruncă cu lemne şi cu druguri de fier în 
capul armatei. 

Eu nu zic că orice sergent este un om foarte bine crescut, dar eu ştiu că 
niciodată în viaţa mea nu aşi lovi pe un om, în credinţa că el este aşa de bine 
crescut încât să-mi spună: mulţumesc. 

Sunt 60 de răniţi din rândurile armatei şi ale Poliţiei; 60, cu capetele 
sparte. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: De ce nu aduceţi o statistică, din care să vedem 
şi câţi studenţi şi studente sunt răniţi? 

D. profesor N. Iorga: Stau la dispoziţia d-lui Trancu-Iaşi, pe care 
contabilitatea 1-a interesat totdeauna, cu toate statisticele privitoare la această 
chestiune. 

D. Gr. L. Trancu-laşi: M-a interesat totdeauna dreptatea. D-voastră, d
le prim-ministru, aţi făcut şi ieri, şi faceţi şi azi, comunicări pătimaşe, ca să 
scuzaţi brutalitatea Poliţiei (Întreruperi pe băncile majorităţii, zgomot). 

D. profesor N. Iorga: D-le preşedinte, cuvântul „pătimaş" adresat băncii 
ministeriale este nedrept. D-voastră aveţi datoria de a întreba pe d. deputat 
dacă îl menţine şi, în acel caz, d-voastră, reprezentant al Camerei, îmi veţi 
arăta mie, băncii ministeriale, regretul că astfel de apucături se introduc în 
Cameră (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

D. Gr. L. Trancu-laşi: Menţin cuvântul de ,,pătimaş" şi am să-1 explic 
imediat şi de ce l-am spus ieri, şi de ce l-am spus azi (Întreruperi pe băncile 
majorităţii, mare zgomot). 

D. N. Miclescu, vice-preşedinte: D-le preşedinte al Consiliului, cred că 
sunt în asentimentul Camerii întregi regretând asemenea procedee faţă de 
banca ministerială (Aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Mulţumesc foarte mult. Aţi procedat cum 
procedează un bun preşedinte şi un perfect om de onoare (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 
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La o sesizare a lui G. Ştefănescu Goiceanu desprea ocuparea cu armata 
a internatului teologic 

Iată răspunsul meu: chiar acum va merge d. Mircea Eliade, din Biroul 
Camerei, şi va ruga pe comandantul acestui detaşament să părăsească imediat 
Internatul Teologic, unde nu are ce căuta. 

Iar dacă d. Matei vrea să se apere împotriva studenţilor, să recruteze 
trupe pontificale ca la Vatican (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Tot despre agitaţiile studenţeşti 

Ca rector eu am vrut să închid anumite societăţi studenţeşti, care în 
momentul acela făceau agitaţiuni. În momentul instalării mele ca rector, d. 
Vaida a venit foarte supărat la mine şi mi-a spus că a s:f'arâmat peceţile puse 
de justiţie asupra celor două societăţi studenţeşti şi că înţelege ca ele să poată 
funcţiona şi mai departe şi s-a certat cu mine. Acesta este adevărul (Aplauze 
pe băncile majorităţii). 

D. l Mihalache: D-le prim-ministru, v-aş mai ruga să vă reamintiţi un 
lucru, că înainte de noi erau anumite fonduri care se dădeau studenţilor, de la 
Ministerul de Interne. 

D. profesor N. Iorga: Asta nu o ştiu eu. 
D. l Mihalache: Noi le-am trecut la Ministerul Instrucţiunii şi nu numai 

atât, dar Ministerul Instrucţiunii Publice vi le-a pus la dispoziţie, ca d-voastră 
să le administraţi pentru cantine, iar nu direct Ministerul de Interne. 

D. profesor N. Iorga: Nu înţeleg despre ce fonduri este vorba. 
D. l Mihalache: E vorba de fondurile cantinelor studenţeşti. 
D. Richard Franasovici: Vă rog să precizaţi ce legătură putea să aibă 

aceste fonduri date pe faţă cantinelor studenţeşti cu mişcarea studenţească. 
Dacă este vorba de fonduri care s-au dat de Ministerul de Interne studenţilor, 
gândiţi-vă că sub alte guverne s-au dat fonduri de la Ordinea publică 

studenţilor (Aplauze pe băncile Partidului Naţional Liberal). 
D. l Mihalache: M-aţi întrebat de aceste fonduri. N-am ştiut nici atunci 

şi nici astăzi nu pot să ştiu pentru ce fondul, aşa zis „pentru cantine", se 
administra ... 

D. profesor N. Iorga: Nu este „aşa zis", este „pentru cantine". Daţi-mi 
voie. Eu nu primesc fonduri „aşa zise". S-a dat rectoratului suma pe care o 
împărţea, înainte de toate, Ministerul de Interne, fiindcă s-a găsit că este mai 
bine să fie legat acest fond de Universitate. Atâta este. 
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E. Mirto cere repunerea în discuţie a legii avocaţilor 

D-lor, eu consider această chestiune ca rezolvată înainte de cel dintâi 
gest de turburare a liniştei, fiindcă eu mi-am dat cuvântul meu şi dacă n-ar fi 
fost decât cuvântul meu, nu este permis cuiva, căruia pot să-i fiu bunic, să 
ceară altă garanţie decât garanţia cuprinsă în acest cuvânt (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

Dar astăzi de dimineaţă am citit o hotărâre a unor grupuri studenţeşti, 
prin care ni se acordă, vezi Doamne, suntem beligeranţi de o parte şi de altă 
parte, ni se acordă un armistiţiu până luni! Dacă până luni nu se legiferează 
exact aşa cum s-a hotărât în „parlamentul" de la cantina studenţească, atunci 
„vom reîncepe ceea ce am făcut luni, marţi şi miercuri!" 

Ei bine, d-lor, nu! nu! (Aplauze prelungite. strigăte de „ bravo" pe 
băncile majorităţii). 

Când luni - e hotărârea Universităţii de a se întinde închiderea 
provizorie până la I aprilie, dar eu voiu cere, şi cred că voiu fi ascultat, ca 
închiderea să continue până la terminarea vacanţei de Paşti - prin urmare, 
când luni se vor fi închis căminurile şi cantinele şi studenţii de provincie, care 
ei şi nu cei din Bucureşti, cei din Bucureşti au părinţi cari îi pot opri de la 
asemenea acte. Când studenţii din provincie se vor fi dus să recapete acasă la 
dânşii un echilibru, care le-a lipsit în zilele trecute, atunci da, marţi vom 
aduce în discuţiune acest proiect. Dar în marginile unui armistiţiu dictat de 
copii, în stradă, nu legiferăm! (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

La întrebarea lui D.R. Ioaniţescu despre suspendarea ziarului Calendarul 
şi arestarea redactorilor 

D. Ioaniţescu mă întreabă despre un lucru pe care nu-l ştiu, iar ceea ce 
ştiu eu este că numărul din Calendarul de ieri m-a scandalizat şi m-a îngrozit. 

O voce de pe băncile majorităţii: Au fost arestaţi redactorii. 
D. profesor N. Iorga: D-le, am spus că partea cealaltă nu o ştiu. lată ce 

ştiu. Fiindcă d-nealui a vorbit de 2 profesori de Universitate, unul este fără 
îndoială cel mai mare poet al nostru, în momentul de faţă, dintre cei tineri, în 
afară de d. Goga, care reprezintă cu atâta glorie o poezie românească ceva 
mai veche, d. Crainic; iar celălalt este d. Dragoş-Protopopescu, care a scris un 
astfel de articol, încât eu, care sunt obişnuit să nu mă indignez de nimic, 
mărturisesc că de data aceasta am fost şi eu puţin indignat. Încă odată, a fost 
atacat ministrul de Interne în termeni de o violenţă care se explică într-un 
singur fel. Odată presa românească eră făcută de gazetari care nu aveau mare 
talent literar, dar care aveau simţul politicii şi simţul măsurii. De o bucată de 
vreme, nu critic, constat, presa este făcută în parte de scriitori, de beletrişti; 
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beletristul este un om căruia îi place cuvântul şi întorsătura frazei şi 
atitudinea. Şi bietul d. Dragoş Protopopescu, cea mai blajină figură de june 
profesor universitar, când pune mâna pe condei, face literatură. Şi cum 
literatura aceasta o face rară mijloacele pe care le au alţii, este grozav. Dar 
lumea care citeşte articolul nu-l vede pe d. Dragoş Protopopescu cu o figură 
de să-l iei în braţe, să-l pupi în vârful nasului (ilaritate), ci vede articolul 
acesta grozav. 

Evident, ce vrei d-ta, nimeni nu ştie că revolverul este de sticlă, crede că 
are înainte un cumplit erou, care este gata să distrugă orice şi să creeze 
curente. Şi eu m-am grăbit să rânduiesc la Neamul Românesc a se publica o 
declaraţie, care a apărut aseară şi în care spun că ministrul de Interne nu a dat 
ordinele în discuţie, ci ordinele acestea le-am dat eu. Natural, nu le-am spus 
nici studenţilor să dea în jandarmi şi nici jandarmilor să răspundă, cum unii 
dintre dânşii ar fi răspuns, ci eu am dat ordinul care îl voi da necontenit faţă 
de oricine. Nu se fac demonstraţii de stradă, atâta vreme cât în ţară sunt atâtea 
mizerii şi atâţia disperaţi de pe urma acestor mizerii şi câtă vreme am eu 
onoare de a ocupa acest loc (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

Dar d. Dragoş Protopopescu a vrut să facă din aceasta o catastrofă 
mondială şi catastrofa aceasta mondială a celui mai simpatic tânăr profesor de 
la Cernăuţi, care este redactor la Bucureşti, atitudinea aceasta, vă spun, m-a 
mirat pe mine şi m-a supărat puţin. Atâta ştiu şi atâta spun, în deosebire de 
atâţia oameni care nu ştiu decât foarte puţin ca să nu zic nimic şi spun foarte 
mult 1 (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii). 

NOTE 

I. La închiderea şedinţei: „Domnule preşedinte, domnilor deputaţi, eu doresc ca 
această şedinţă să se mântuie cu cuvintele de înţelegere şi de înfrăţire care au 
fost rostite aici, în aplauzele tuturor, şi să uităm tot ce ne poate despărţi în acest 
moment. 
În ce priveşte deputaţii care înainte făceau parte din gruparea Vlad Ţepeş, şi 
care au fost aleşi în cartel, situaţia dumnealor nu se poate discuta, aşa cum s-ar 
discuta situaţia vreunui deputat care, plecând dintr-un partid existent în 
Cameră, ar fi trecut la altul. 
În ce îi priveşte pe dânşii, eu nu pot să uit tot ce ne-a legat înainte de alegeri, în 
momentul alegerilor şi oricare ar fi părerile dumnealor, ca orice convingere 
teoretică, eu înţeleg toate teoriile şi nu mă leg prea strâns de nici una, aşa încât 
nu mă pot supăra pe nimeni care sacrifică teoriei sale - dumnealor vor fi de aici 
înainte conservatori, dar este în noi înşine atâta simţ de conservarea bunelor 
datine ale acestei ţări, încât va fi o adevărată întrecere între conservatorismul 
dumnealor de caracter teoretic şi tot ce ne leagă pe noi, pe unii dintre noi şi în 
ce priveşte sângele, de trecutul acestei ţări. Iar Vlad Ţepeş rămânând 
disponibil, eu, ca istoric, îl anexez" (aplauze prelungite). 
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Discuţia pornise de la o prevedere a legii electorale că pierd calitatea de 
deputaţi cei care au trecut în alt partid decât cel pentru care au candidat. 
Măsura nu se aplica celor aleşi în cartel. Dar ei fuseseră aleşi ca „Ligă ţepistă", 
nu ca conservatori. Dr. Lupu le ceruse să-şi precizeze poziţia de conservatori. 
Apoi N. Constantinescu Bordeni întrebase dacă este adevărată declaraţia lui Al. 
Lapedatu că guvernul actual s-a angajat să lucreze conform programului PNL 
şi pentru că n-a făcut-o, ardelenii i-au retras creditul. N.I.: „Răspunsul este 
foarte simplu: nu aveţi un text stenografiat de un stenograf bun. Gazetele de 
partid sunt cele care reproduc mai inexact lucrurile privitoare la partidul care le 
ţine. Iar în ce priveşte înţelegerea de program, de aceia ne arde nouă, şi unora şi 
altora, în luna mai!" 

Şedinţa din 25 martie 1932 

Pledoarie pentru un proiect de lege privind numirile excepţionale 
şi înaintările în funcţii publice ale profesorilor universitari 

Urmează Expunerea de motive 

D-lor deputaţi, v-aşi ruga să binevoiţi să votaţi un proiect de lege, într
un singur articol, care permite să se numească un membru al Corpului 
didactic, fără să mai treacă numirea pe la comisia de numiri de la Ministerul 
de Finanţe. 

Voci: De ce? 
D. profesor N. Iorga.Am să vă explic imediat de ce. Dacă moare un 

profesor, trebuie să vie imediat un alt profesor în locul lui. Prin urmare, să mă 
adresez eu la Ministerul de Finanţe şi să aştept şedinţa plenară şi după aceea 
să se numească, acestea sunt lucruri care se pot aiurea, dar la catedră nu se 
pot. 

Voci: Foarte bine! 
D. profesor N. Iorga: De altminteri, Senatul a găsit natural acest lucru 

şi văd că şi d-voastră sunteţi de aceeaşi părere (Aplauze). 
D. D. R. Ioaniţescu: D-le preşedinte al Consiliului, noi vă dăm 

aprobarea, întrucât şi noi am propus un amendament în acest sens, dar ni s-a 
refuzat. 

D. profesor N. Iorga: Amendamentele d-tale sunt totdeauna bune, dar 
trebuie să viu eu ca să le recunosc (Ilaritate). 
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EXPUNERE DE MOTIVE 

Funcţiunile didactice fiind, prin natura serviciului lor, strict personale, 
nu pot fi suprimate, în caz de vacanţă, spre a fi îndeplnite prin lucrarea 
colectivă a colegilor rămaşi în funcţiune, ci trebuie negreşit ocupate imediat 
după declararea vacanţei printr-un titular sau suplinitor. 

Ca atare ele trebiesc napărat să facă parte dintre numirile excepţionale 
ale art. 3 al legii pentru numirile şi înaintările în funcţiunile publice, 
promulgată cu decretul regal nr. 4250 din 23 decembrie 1931 şi publicată în 
Monitorul Oficial nr. 301 din 28 decembrie 1931. 

În vederea celor de mai sus, am întocmit alăturatul proiect de lege, pe 
care cu onoare îl supunem deliberărilor şi aprobării d-voastre. 

Ministrul Instrucţiunii, al Cultelor şi Artelor, 
N. IORGA 

Ministrul Finanţelor, 
C. ARGETOIANU 

Cere urgentarea votării legii Învăţământului superior 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, eu v-aş face o rugăminte. Este legea 
aceea a învăţământului superior, care este votată de Senat şi ştiţi că de unul 
din articolele acestei legi s-a prins nemulţumirea, manifestată într-un chip aşa 
de urât, a unei părţi din studenţime. 

Aşa cum sunt făcute şedinţele, cu discursuri foarte interesante, dar 
foarte lungi, cu mai multe legi care una încalecă pe cealaltă, noi riscăm să 
facem ceea ce au făcut şi alte Parlamente înainte de acesta, adică să lăsăm o 
lege de această importanţă votată pe jumătate. De aceea, eu cred că aş avea 
dreptul, cel puţin pentru bunele intenţiuni cuprinse în acest proiect de lege, să 
rog să mi se acorde vreo două şedinţe speciale de dimineaţă pentru această 
lege (Aprobări pe băncile majorităţii). Cine vrea, vine; cine nu vrea, nu vine. 
Şi atunci, cu voia d-voastre, am putea mâine la ora l O să facem discuţia 

generală, pentru ca luni dimineaţă să începem discuţia pe articole a 
proiectului de lege (Întreruperi). 

Vedeţi d-voastre, eu am luat şi anumite angajamente, un angajament 
care va fi adus la îndeplinire marţi, prin aceea că se vor aduce modificări la 
legea advocaţilor. Dar ştiţi că dacă mişcarea aceasta este sinceră - şi-mi place 
să cred - are în vedere şi o schimbare adusă prin legea votată la Senat situaţiei 
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studenţilor în medicină, şi articolul de care este vorba se găseşte tocmai la 
sfârşitul legii. Şi n-aş vrea să am aerul faţă de aceşti tineri că dau făgăduieli în 
vânt. De aceea, vă rog să mă ajutaţi. 

D. Al. Otetelişanu: Dar avem deja două şedinţe pe zi. 
D. profesor N. Iorga: Dar avem atâtea proiecte de legi! Dacă nu se 

votează proiectul d-lui Vâlcovici, toată campania de vară este pierdută; după 
aceea vine legea alcoolului, fără care nu vom avea cu ce să plătim nici cât 
plătim acum. Noi trebuie să ne dăm seama, d-lor, odată pentru totdeauna, că 
nici acesta nu este un guvern ca şi celelalte; nici aceasta nu este o Cameră 
cum sunt Camerele celelalte; nici aceasta nu este o ţară cum a fost până acum. 
Ne prind de gât nevoile şi să nu căutăm să ne cruţăm timpul, atunci când 
interesul ţării ne cere acest lucru. Vom prelungi sesiunea până la 15 aprilie 
sau până la 1 mai, Dumnezeu ştie până când. Dorinţa mea este să terminăm 
cât mai repede, să muncim intensiv. 

Eu am apucat vremuri când au fost 3 şedinţe pe zi, nu vorbesc de nici 
un fel de inovaţie, şi nu eram eu la guvern când erau 3 şedinţe pe zi. 

D. Al. Otetelişanu: Poate aveţi intenţia să închideţi Parlamentul la 1 
aprilie? În cazul acesta nici 3 şedinţe pe zi nu ajung. 

D. profesor N. Iorga: Eu am o singură intenţie: să nu se risipească 
banul ţării. Nu că nu doresc să fie sesiune până la 15 aprilie şi mai încolo. Eu 
aş dori să fie totdeauna Parlament, pentru că atunci când se închide 
Parlamentul mi se fac intrigi, la care eu nu pot răspunde; când însă este 
Parlamentul deschis, pot să-i trântesc în faţă adevărul, înaintea căruia este silit 
să se încline. 

D. Al. Otetelişanu: Dacă am intervenit, nu a fost pentru ca să fac 
obstrucţie, ci pentru a arăta că în cazul acesta proiectele nu mai pot fi 
cercetate. 

D. profesor N. Iorga: Dar ce se face de 6 luni, de când se cercetează 
aceste proiecte de legi? D-voastră sunteţi contra. Eu mă adresez la onorata 
Cameră şi întreb dacă este de altă părere. 

D. Al. Otetelişanu: Dar Camera nu este în număr, ca să poată lua o 
hotărâre. 

D. profesor N. Iorga: Mă siliţi să număr de câte ori Camerele d-voastră 
nu au fost în număr. V-aţi rugat de mine să spun că sunt în număr şi am 
consimţit, pentru că era interesul ţării. Am o statistică întreagă acasă, de 
şedinţele care s-au ţinut, ani întregi, fără să fie Camera în număr. 

D. Al. Otetelişanu: Cred că dorinţa d-voastră este ca acest Parlament să 
nu se asemene cu celelalte, pe care le criticaţi. 

D. profesor N. Iorga: Lucrează două comisii: 4 şi 8. 
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D. Al. Otetelişanu: D-le preşedinte al Consiliului, nu am terminat ce 
aveam de spus. 

D. profesor N. Iorga: Spuneţi, dar îmi permit să vă spun să fiţi scurt, 
pentru că d. ministru al Justiţiei aşteaptă să ia cuvântul. 

D. Al. Otetelişanu: Va fi imposibil să putem ţine 3 şedinţe pe zi. 
D. profesor N. Iorga: Vom încerca. Nu se va putea, vom renunţa şi va 

rămânea Universitatea cu legea aceea veche. Veţi avea din nou studenţii în 
stradă, dar nu din vina mea. 

D. Al. Otetelişanu: Şi eu sunt doritor să se voteze acest proiect de lege, 
dar să rămână două şedinţe pe zi. 

D. profesor N. Iorga: Eu am făcut o propunere. O primiţi, bine. Nu o 
primiţi, răspunderea nu este a mea1

• 

NOTE 

1. În aceiaşi şedinţă, la modificarea legii Curţii de Casaţie, unde Emil Dan spusese 
că membrii acesteia sunt schimbaţi după dispoziţia preşedintelui. Or, ca şi în 
medicină, aceştia au „predispoziţii, aptitudini în anumite materii". N.I.: „ Da, 
dar totdeauna pentru medicina internă să te adresezi chirurgului, iar pentru 
operaţie medicului specializat în boli interne. Eu aşa fac şi de aceea chirurgul nu 
mă taie iar dr. Topa mă însănătoşeşte" (ilaritate). 

Şedinţa din 26 martie 1932 

Expunere de motive la legea pentru organizarea Muzeului şi parcului 
etnografic Carol al II-iea la Cluj 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Necesitatea muzeelor etnografice în grădină, aşa cum le are în 
„Skansene" Stokholmul şi Olso, se impune şi ţării noastre pentru toate 
valorile etnografice şi de artă populară pe care le posedă. 

D-l Vuia, creatorul începutului de ,,Shansen" de la Cluj, se exprimă 
astfel asupra unui asemenea aşezământ: ,,Între feluritele neajunsuri de care 
suferă ţara noastră, în domeniul cultural, este şi lipsa de mari muzee 
întemeiate şi organizate pe baze ştiinţifice. Străinul, venind să ne cerceteze, 
va căuta, pentru a ne cunoaşte, în primul rând muzeele etnografice, care, prin 
materialul lor, prezintă imaginea vieţii şi civilizaţiei poporului nostru. 
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Poporul român a fost lipsit în trecut de o burghezime cu o civilizaţie 
orăşenească ca în ţările Apusului. Civilizaţia poporului român a fost 
reprezentată în mare parte aproape numai prin civilizaţia populaţiei de la ţară. 
Ea a fost păstrătoarea şi purtătoarea nu numai a puterii politice, dar şi a 
civilizaţiei autohtone româneşti. Muzeul etnografic ocupându-se în special cu 
civilizaţia populaţiei rurale, este totodată şi un muzeu al civilizaţiei neamului 
românesc. Astfel conceput, un muzeu etnografic este un adevărat monument 
al individualităţii noastre etnice. A vând în vedere conservatismul deosebit al 
poporului român, materialul nostru etnografic nu prezintă numai imaginea 
vieţii de azi a poporului nostru, ci şi a vieţii sale din trecut. Muzeul etnografic 
este astfel şi un muzeu de antichităţi româneşti. Şi cum poporul român a 
păstrat puţine dovezi scrise, referitoare la trecutul îndepărtat al neamului, 
materialul nostru etnografic va fi menit să umple acest gol. 

Este un fapt cunoscut că mărturiile civilizaţiei noastre populare, sub 
influenţa civilizaţiei uniformizatoare a oraşelor, sunt pe cale să dispară în cel 
mai scurt timp. Prin dispariţia lor vom pierde cele mai preţioase mărturii ale 
civilizaţiei noastre autohtone, absolut necesară pentru cunoaşterea fiinţei de 
azi şi din trecut a neamului nostru. Se impune deci o acţiune imediată şi bine 
organizată, care în timpul cel mai scurt să salveze acest material. Generaţiei 
de azi i se impune marea datorie de a se îngriji de această acţiune. Nici o 
jertfă ă generaţiilor viitoare nu va putea repara marea vină a generaţiilor de 
azi, de a fi lăsat să piară văzând cu ochii, comorile nepreţuite ale civilizaţiei 
noastre populare. 

În afară de acţiunea de salvare a materialului nostru etnografic, mai este 
şi un al doilea motiv care cere în mod imperios înfiinţarea şi organizarea 
muzeelor etnografice. Cu toate cercetările ce s-au făcut, până în prezent nu 
avem încă imaginea clară şi precisă a poporului nostru, făcută pe baza unor 
cercetări sistematice, utilizând cele mai riguroase metode. Muzeele 
etnografice vor trebui să fie totodată şi instituite de cercetări ştiinţifice al 
căror scop principal este studiul vieţii civilizaţiei poporului român. 

Maiestatea Sa Regele Carol al Ii-lea, prin Fundaţia „Principele Carol", a 
înfiinţat acum 9 ani (1 ianuarie 1923), la Cluj, un muzeu etnografic, care în 
anul 1928 a trecut la Ministerul Instrucţiunii Publice şi Cultelor. Acest 
muzeu, prin organizaţia sa muzeală şi ştiinţifică, a atras admiraţia celor mai 
de seamă savanţi din ţară şi din străinătate. El este considerat ca unul din cele 
mai de seamă institute ştiinţifice ale ţării. Acestei instituţiuni va trebui să i se 
dea un statut care să-i asigure nu numai existenţa, dar stabileşte şi normele de 
funcţionare în conformitate cu importanţa ei. 
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Înfiinţarea acestui muzeu la Cluj are o deosebită însemnătate. Nicăieri 
problemele etnice ale ţării nu vor interesa mai mult pe străini ca în capitala 
Ardealului, unde trăiesc şi alte naţionalităţi şi nicăieri, ca la Cluj, nu va trebui 
să arătăm pe lângă puterea numerică covârşitoare a populaţie româneşti şi 
calităţile sale excepţionale, exprimate prin strălucita sa civilizaţie populară. 
Din acest punct de vedere muzeul etnografic din Cluj va îndeplini nu numai 
un rol ştiinţific, ci va fi un puternic instrument de propagandă naţională". 

Pe aceste baze s-a întocmit de însuşi d-l Vuia alăturatul proiect de lege 
privitor la organizarea „Muzeului şi Parcului Etnografic Carol al Ii-lea din 
Cluj", pe care am onoare a-l supune deliberărilor şi aprobării d-voastre. 

Ministrul Instrucţiunii, al Cultelor şi Artelor, 
N. IORGA 

Pledoarie pentru muzeul etnografic de la Cluj 

La argumentul că se prevăd cheltuieli care ar împovăra statul român, eu 
am un singur răspuns, că nu se prevăd aceste cheltuieli care ar împovăra statul 
român. Se recunoaşte existenţa unui muzeu, se recunosc oarecare proprietăţi 
ale muzeului acestuia în aer liber care, proprietăţile acestea erau râvnite de 
alţii şi care este bine să nu meargă la alţii, ci să meargă la aceste Skansene 
române. Iar în ce priveşte partea privitoare la utilitatea muzeului, sau 
neutilitatea muzeului, dacă suedezii l-au întemeiat, dacă norvegienii, îndată 
după aceasta, l-au întemeiat - mi se pare că-l au şi danezii - popoare care sunt 
mândre de viaţa lor populară şi de arta populară în legătură cu această viaţă, 
rară îndoială că eu nu mai am nevoie să mai pledez pentru utilitatea acestor 
muzee. Iar faptul că se pot vedea ţărani şi aiurea decât acolo, că se pot vedea 
biserici şi aiurea decât acolo, dacă ar rămânea să generalizez acest argument, 
am desfiinţa toate muzeele. De ce să fie un muzeu zoologic, de ce să te duci 
d-ta să vezi o pasăre împăiată acolo, la Şosea, când d-ta poţi să vezi pasărea 
vie; de ce să te duci să vezi un şarpe umplut cu paie, când n-ai decât să te duci 
în bălării să vezi şarpele viu; de ce să mai avem un muzeu de istorie, când 
putem trece de la o biserică la altă biserică, şi aşa mai departe. Dar eu ţin să 
relev meritul foarte mare al d-lui Vuia, care este un martir al credinţei sale în 
utilitatea acestei opere de utilitate publică şi de valoare educativă şi de 
mândrie naţională. Omul acesta a cutreierat Ardealul, loc de loc, a adunat 
lucruri care fără acesta s-ar fi pierdut, a strâns de la ţărani obiecte svârlite prin 
unghere, a făcut o colecţie pe care o admiră străinătatea întreagă, a luptat cu 
mizeria ani întregi de zile, n-a fost ajutat, de nimeni. Eu am un dosar Vuia 
acasă la mine, unde sunt cuprinse plângerile lui, strigătele lui de disperare. 
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Iar astăzi cu ce venim noi? Venim cu recunoaşterea unor proprietăţi 
care trebuiau date acestei muzeu, venim cu prevederea unei modeste 
situaţiuni ca aceea unui director. 

D. G. Bogdan-Duică: Cer cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Mi se pare că aici nu este o interpelare. Vă rog, 

nu se poate lua cuvântul de două ori, nu este discuţia unei legi. D-voastră aţi 
vorbit, eu am vorbit, dacă mai vrea să vorbească cineva, înţeleg să i se dea 
cuvântul, dar cred că atunci când a vorbit ministrul - aşa este obiceiul - s-a 
încheiat. Aici nu este ca înainte de intrarea în ordinea de zi. 

Prin urmare, vă rog să admiteţi acest proiect, nu pentru mine care n-am 
un interes decât ca al oricărui român care vrea să aibă şi în ţara lui ceea ce ţări 
mai înaintate au de multă vreme. Vă rog să ţineţi seama de aceste 
observaţiuni complet dezinteresate şi provocate numai de un interes cultural 
şi să daţi siguranţa de care colecţiunile d-lui Vuia şi intenţiunile sale frumoase 
au absolută nevoie (Aplauze pe băncile majorităţii). 

D. G. Bogdan-Duică: Cer cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Nu se poate vorbi de două ori de cineva la aceeaşi 

lege. Rog pe d. preşedinte să facă să se observe această regulă. 

Expunere de motive la proiectul de lege pentru modificarea legii 
Arhivelor Statului 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Legea Arhivelor Statului, promulgată în iulie 1925, n-a putut fi aplicată 
în întregime timp de 6 ani. Pe urmă s-au observat mai multe lipsuri care 
împie~ecau aplicarea ei şi pe care modificările A de faţă căută să le îndrepte. 

In acest timp multe arhive au dispărut. In Ardeal arhive întregi au fost 
arse, vândute sau trecute peste graniţă. Şi astăzi barbarii distrug colecţiile de 
acte în care se cuprinde istoria neamului nostru. Din Botoşani, din Paşcani, 
din Ploieşti s-au risipit şi distrus acte de cel mai mare interes. 

Modificările ce see propun aici la legea Arhivelor Statului sunt pentru a 
stabili că arhivele nu sunt nişte simple depozite de acte vechi, ci institute de 
cercetări ştiinţifice şi auxiliare Universităţilor, apoi vrem să asigurăm şi mai 
mult păstrarea actelor ce ne-au mai rămas şi răspunderea funcţionarilor pentru 
dispariţia acestor tezaure, prin care se legitimează poporul nostru în viaţa 
lumii. 

Ministrul instrucţiuni al cultelor şi artelor, 
N. IORGA 
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Pledoarie pentru Arhivele Statului 

D-lor deputaţi, daţi-mi voie să vă spun care este sensul acestei 
modificări a legii Arhivelor statului. 

Sensul acesta este îndoit. 
Până acum exista Arhiva centrală, existau arhive regionale, de exemplu 

la Iaşi, la Cernăuţi, la Chişinău, la Cluj. Acestea le păstrez. Dar erau Arhivele 
locale care, ori existau numai de formă, ori erau în completă lichidare, adică 
directorul vindea toate lucrurile păstrate acolo, pentru a servi ca hârtie de 
împachetat. 

În felul acesta s-au distrus arhivele oraşului Botoşani, extrem de 
interesante, s-au distrus arhivele starostiei din Focşani. Eu însumi am 
cumpărat fructe într-un comet care era compus din lucruri de la 1820. S-au 
distrus arhivele tribunalului Prahova. Eu am bucăţi din paginile dosarelor în 
care sunt acte de la 1830, admirabil caligrafiate. 

Încât noi creăm acum încă o categorie de arhive, care nu aduc nici un 
fel de împovărare bugetului, fiindcă sunt în seama profesorilor de istorie, sau, 
dacă sunt mai mulţi profesori de istorie, celui mai vechi profesor de istorie 
din localitate. 

Ceea ce are legătură cu localitatea însăşi rămâne acolo, pentru ca să se 
creeze viaţă intelectuală în jurul acestor arhive; profesorul să aibă ce arătă 
elevilor, elevii de curs superior să poată îi trimişi acolo la arhive, ca să poată 
lucra, să zicem, asupra întemeierii şcoalelor acolo sau a celor dintâi începuturi 
administrative. În felul acesta facem o legătură între spiritul public al 
localităţii, iubirea pentru această localitate, profesorul de istorie, care nu 
trebuie să se ocupe atât de politică şi de viaţa socială, ci trebuie să se ocupe, 
înainte de toate, de aducerea la lumină a cunoştinţelor, cu privire la trecutul 
localităţii, elevii de curs superior şi între diletanţi - sunt mulţi bătrâni care s
au retras la pensie. Ce ocupaţie mai frumoasă este decât aceea de a contribui 
la cunoaşterea localităţii acesteia, prin studiile îacute în arhivă! 

În sfârşit, facem un act de dreptate faţă de minorităţi. Minorităţile au 
admirabile arhive. Am arătat la Senat cum, pe vremea maghiarilor, în Ardeal, 
eu am putut lucra acolo. Acolo s-au putut găsi arhivişti, ca d. Berger de la 
Bistriţa, care a pus în risc întreaga lui situaţie, funcţia lui, poate libertatea lui, 
permiţând unui iredentist din Vechiul Regat - cum eram cunoscut şi cum 
eram de fapt - permiţându-i să aducă piese de arhivă de acolo la hotel, la hotel 
la dânsul; le puneam sub haină şi a doua zi de dimineaţă le restituiam. 

Noi acum suntem stăpâni acolo; dar noi suntem stăpâni ca să fim faţă de 
alţii cel puţin aşa cum au fost alţii faţă de noi (aplauze pe băncile majorităţii). 
Şi pentru că şi este bine, minoritarii au un cult al arhivelor lor, rară deosebire, 
şi saşii şi ungurii. Permiteţi-mi să intercalez încă o amintire: 
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Pe vremea maghiarilor eu am lucrat în biblioteca Batyanyi, centru al 
naţionalismului unguresc. Nu m-a împiedicat nimeni. Nici nu era deschisă, 
dar eu am putut să intru înlăuntru şi să culeg lucruri privitoare la români: Nici 
nu mi-au cerut să arăt ce am făcut - în Germania ştiţi că este obiceiul, ca 
înainte de a pleca din arhivă, trebuie să arăţi ce ai copiat - ei bine, aci am 
putut să fac orice usagiu de lucrurile pe care le-am copiat. 

Şi atunci, ţin să le spunem minoritarilor în orice ocazie, că noi le 
respectăm toate drepturile lor şi că, dându-mi seama de toată fireasca durere 
pe care noi o putem mângâia, dar n-am putut împiedica motivul ei, fiindcă 
motivul ei este dreptul nostru (aplauze unanime), dându-mi seamă de toată 
această tragedie faţă de care trebuie să avem o atitudine omenească, că noi le 
recunoaştem dreptul de a-şi forma şi menţinea arhivele fără nici o intervenţie 
intempestivă, nedelicată, nedreaptă şi nerecunoscătoare a Statului român 
(Aplauze). 

Expunere de motiv la proiectul de lege pentru învăţământul religios 
în şcoala primară 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Învăţământul religios în şcoala primară chiar este, în aceste timpuri, 
când moralitatea laică se dovedeşte incapabilă de a da chiagul sufletesc 
societăţii, o necesitate de neînlăturat. 

De acord cu Sfântul Sinod, am crezut astfel necesar să vă prezint 
proiectul legii menită a întemeia. 

Ministrul Instrucţiunii, al Cultelor şi Artelor, 
N. IORGA 

Pledoarie pentru învăţământul religios1 

D-le preşedinte şi onorată Cameră, cred că aţi observat că eu intercalez 
discursul ministrului în alt loc decât cum este obiceiul, fiindcă mi se pare că 
este foarte greşit să vorbească ministrul la sfârşit. Nu se înţeleg intenţiunile 
lui şi, prin urmare, toate argumentele acestea nu se sprijină pe nimic. 

Cred că este bine să răspundă ministrul la sfârşit, dacă se aduc 
obiecţiuni cari să poată influenţa Camera. Dar câteva cuvinte ale ministrului, 
la început, sunt folositoare pentru a împiedica discuţiuni care nu au o bază. 
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Iată care este originea acestui proiect. 
Eu am fost la Sfântul Sinod şi mi-am permis să atrag atenţiunea 

Sfântului Sinod asupra datoriei sale de a crea pretutindeni un sentiment 
religios. 

Sfântul Sinod este păzitorul dogmei, dar în acelaşi timp Sfântul Sinod, 
cap al întregii Biserici, are datoria de a crea în ţară acel sentiment religios, 
care este strâns legat de sentimentul moral. Şi atunci de la Sfântul Sinod a 
venit această sugestie: ce ar fi dacă am introduce un învăţământ religios şi în 
şcoala primară? 

Eu nu ştiu ce a înţeles Sfântul Sinod, dar ce am înţeles eu, pot să vă 
spun. Şi cred că nu poate fi o formulare mai precisă decât aceasta, care se 
cuprinde în cele câteva rânduri din expunerea de motive. Ce cer eu aci? 

.,Învăţământul religios, în şcoala primară chiar, este în aceste timpuri, 
când moralitatea laică se dovedeşte incapabilă de a da chiagul sufletesc 
societăţii, o necesitate de neînlăturat". 

Aşa am înţeles eu. De ce am înţeles aşa? 
Uitaţi-vă d-voastră în societatea noastră. Veţi vedea o singură pornire -

se pare că aceasta este moralitatea unei epoci de maşinalism - pornirea 
aceasta de a ajunge cât mai repede, înlăturând pe fiecare cu cea mai mare 
brutalitate, cu cea mai mare cruzime, fără nimic din simţul de dreptate, fără 
nimic din simţul de milă de oameni. Injuria vine pe buzele oricui. Cine poate 
lovi, loveşte; cine poate ofensa, ofensează. 

D. G. Grigorovici: Aceasta o fac, d-le ministru, tocmai confesiunile. 
D. profesor N. Iorga: Ajung îndată. O dovadă am avut-o acum în urmă, 

chiar ieri. 
Ieri, Maiestatea Sa, care se simte legat de tineretul românesc, a făcut 

gestul generos de a primi, cu cuvinte pe atât de drepte, pe cât de pline de 
înţelepciune, cuprinzătoare de bune sfaturi, pe studenţii care s-au dedat la acte 
regretabile, a căror critică se cuprindea, în chip delicat, în însuşi cuvintele pe 
cari le-a spus Maiestatea Sa. 

Era natural ca după aceasta să se isprăvească totul. Ei, nu; tinerii 
crescuţi în şcoala aceasta aspră a vieţii, îndreptaţi către un singur scop: a 
birui, a stăpâni, a ajunge, s-au dedat la tot felul de exerciţii de retorică, în care 
a fost vorba de preşedintele Consiliului, de ministrul de Interne. Huidueli a 
doua zi - sau nu a doua zi - în ceasul imediat următor, după cuvintele pline de 
atât de bune îndrumări ale Maiestăţii Sale. 

Ei nu sunt vinovaţi. Aşa este întreg învăţământul în care nu se cuprinde 
respectul, delicateţea, iubirea de oameni. 

De aceea am primit eu ideea de a se face învăţământul acesta religios în 
însăşi şcoala primară. Cu atât mai mult cu cât, înainte, se mergea la biserică. 
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Astăzi, nimenea, din nenorocire nimenea, afară de câţiva bătrâni uitaţi de 
Dumnezeu, şi mai ales de câteva bătrâne, nu mai este creştin care să-şi 

îndeplinească datoriile sale. 
Dar eu nu am înţeles ca la şcoala primară să vină părintele într-un loc 

unde sunt neuniţi şi uniţi, şi cine este neunit să atace pe uniţi, iar dacă este 
unit să atace pe neuniţi şi să facă prozelitism acolo. 

Sunt sigur că plăcut lui Dumnezeu este prozelitismul în numele lui, 
precum nu este nimeni dintre noi care să nu se indigneze împotriva cuiva care 
merge necontenit după dânsul şi care îi face o reclamă neghioabă, de care nu 
are nevoie acela în folosul căruia se cheamă că reclama este făcută. 

Eu nu am înţeles să vină predea dogmele unor copii între şapte şi 
zece ani, dogme pe care le învaţă pe de rost şi nu le înţeleg. Mai mult 
decât atât. Eu am mers în şcoala secundară şi de faţă cu preotul - a 
fost vorba şi aici în Cameră - care învăţa nişte fete pline de viaţă, de 
idealism, de romantism, căuta să înveţe pe fetele acestea care este 
sensul teologic exact al unor noţiuni, pe care niciodată în viaţa lor nu 
vor avea să le explice nimănui. Şi atunci, vă aduceţi aminte, am spus, 
aici în Cameră, ce am fost silit să-i obiectez părintelui: Bine, părinte, 
dar din fetele acestea vrei să faci mitropoliţi? (Ilaritate). Şi i-am spus: 
Nu veni cu uscături teologice bune pentru teologi; ceea ce ne trebuie 
nouă este pâinea vieţii, este izvorul acela curat din care pleacă orice 
moralitate. Adă Evanghelia, adă ceea ce este mai frumos în ceea ce au 
scris Sfinţii Părinţi, ceea ce este mai înalt în poezia religioasă, citeşte 
înaintea fetelor şi fetele se vor duce acasă cu un sentiment pe care nu-l 
vor uita în toată viaţa lor. Pe când aşa, dacă vine cineva cu interpretări 
de acestea sinodale, ele se duc obosite şi cu dezgust că au pierdut un 
ceas ca să asculte lucruri care nu străbat în inima lor. (Aplauze 
unanime). 

Aşa va fi în şcoala primară şi dacă Sfântul Sinod va face un alt 
program, eu voi înştiinţa directorii de şcoli primare că acest program 
nu se va aduce la îndeplinire. 

Iar în ceea ce priveşte confesiunea, eu n-am redactat acest 
proiect, dar l-am aprobat. Iată ce am de obiectat: Confesiunea la noi, 
în afară de deosebirea confesională între uniţi şi neuniţi, pe care au 
făcut-o împrejurările istorice - şi împrejurările istorice, o dorim cu 
toţii, vor face să dispară această deosebire - dar, în afară de această 
„confesi une", la noi înseamnă „naţionali tate". Prin urmare, catolicul, 
care în cutare localitate aparţine cutărei naţiuni, protestantul, care în 
cutare localitate din Ardeal reprezintă sentimentul naţional săsesc, 
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calvinul, care este în legătură cu conştiinţa naţională maghiară, 

desigur că are porţile deschise; pot să vină acolo, să vorbească în sens 
religios, în sens creştin. Şi evreul are dreptul să intre înăuntru, 

spunând însă lucruri de acestea, care să nu creeze o prăpastie 

religioasă între copiii cari se găsesc acolo, în şcoală, pentru a se 
înţelege şi a se iubi. 

Prin urmare, nu am nici cea mai mică predispoziţie de a mă 
teologisa la vârsta mea. Am două doctorate de teologie divergente: 
unul este ortodox, de la Cernăuţi, altul este calvin, de la Paris. Vă 
puteţi închipui că în ceea ce priveşte cugetarea mea, sunt silit la un 
oarecare interconfesionalism, atunci când este vorba de legiferare. 

D. G. Grigorovici: Calvin este, la noi românii, o înjurătură. 
D. profesor N. Iorga: Dar în Italia ştiţi că înjurăturile s-au 

desfiinţat. Acolo nu poţi înjura nicăieri. Acolo este omul acela mare, 
care a sacrificat puţin libertatea pentru coesiunea naţională şi pentru 
îndreptarea tuturor relelor moravuri în ţara sa. Pretutindeni este scris 
că injuria este oprită şi injuria se pedepseşte. Aveţi dreptate, dacă 
printr-un astfel de învăţământ s-ar păzi măcar buzele, care trebuie să 
fie curate şi nevinovate ale copiilor, în loc să iasă din şcoală cu 
amintirile grozave pe care le am eu; de la copii de şase şi şapte ani am 
auzit eu, crescut în alt mediu, lucruri înaintea cărora se încrâncenă un 
om matur care cunoaşte toate ticăloşiile şi murdăriile vieţii. Dacă ar fi 
numai atât, lecţia de bunăcuviinţă pe care nu o poate face d. pedagog 
de acolo, care este încorsetat în precepte de pedagogie nemţească, 
neaplicabile în ţara noastră, dacă nu ar fi decât acest supraprofesor, 
care se uită în suflet şi cercetează inima, şi încă acest învăţământ ar fi 
un învăţământ bun. 

Iertaţi-mă că sunt unele chestiuni care mă fac vorbăreţ, eu, care 
am ura oricărei vorbării degeaba şi care sunt grăbit să ajungem la 
discuţia generala a legii învăţământului superior. 

Vă rog, cu aceste explicaţii şi cu satisfacţia dată d-lui 
Grigorovici, să trecem la luarea în considerare a acestui proiect. 

D. G. Grigorovici: Dar cei fără confesiune? 
D. profesor N. Iorga: Cei fără confesiune, uitasem să spun, nu 

sunt îndatoraţi. Aceasta nu este obligatoriu; dacă nu are confesiune, să 
se ducă acasă şi să se uite pe peretele alb (Ilaritate). 
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După ce Al. Otetelişanu salutase modificările aduse legii 

D-le Otetelişanu, nu ai făcut nici o observaţie cu privire la confesiune. 
Şi ştiu de ce: fiindcă şi d-voastră aveţi două confesiuni în partidul d-voastră. 
(Ilaritate). 

D. Al. Otetelişanu: Suntem pentru libertatea confesiunei, dar în special 
pentru întărirea credinţei ortodoxe. 

D. profesor N. Iorga: Pentru Patriarh! (Ilaritate). 
D. dr. P. T Topa. vice-preşedinte: D-lor deputaţi, luăm în discuţie 

proiectul de lege pentru transformarea conferinţei de Drept administrativ de la 
Academia de drept din Oradea, în catedră şi a catedrei de Finanţe şi Statistică 
în conferinţe. 

D. raportor are cuvântul. 
D. profesor N. Iorga: Dar nu este aşa grabnic ca reforma 

învăţământului superior. Vă rog, de câte ori este vorba de schimbări de 
acestea de catedre, foarte folositoare pentru toată lumea, începând cu 
persoana care are cel mai mare interes pentru aceasta (ilaritate), să le lăsăm la 
sfârşit. Să trecem acum la legea învăţământului superior. 

NOTE 

J. Proiectul de lege prevedea că învăţământul religios este obligatoriu. Programa 
o stabilea Sfăntul Sinod şi Biserica Ortodoxă Română; pentru restul 
confesiunilor, autorităţile competente. 

Expunere de motive la proiectul de lege pentru autonomia universitară 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Legea pentru autonomia universitară, promulgată la 15 iulie 1931, 
definea cuprinsul învăţământului superior, enumerând cele 14 instituţiuni ce-l 
constituesc şi indica dispoziţiunile fundamentale ce determină înţelesul 
noţiunii de „autonomie absolută" a acestui învăţământ. Pe baza acestei legi, 
fiecare categorie de şcoli superioare trebuie să se organizeze printr-o lege 
specială. Cea pe care o prezentăm astăzi este legea de organizare a 
învăţământului universitar propriu zis, adică a celor patru Universităţi din 
ţară. Elaborarea ante-proiectului, de care ne-am servit la redactarea 
proiectului de faţă, s-a făcut de senatele Universitare reunite, potrivit art. 4 
din legea autonomiei universitare. 
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Proiectul de lege cuprinde, grupate în şase capitole, dispoziţiuni relative 
la conducerea autonomă a Universităţilor, la recrutarea corpului didactic, la 
regimul disciplinar al corpului didactic, la studenţi, la instituţiile anexe şi la 
măsurile de tranziţie de la regimul actual la cel ce se creează prin noua lege. 

N-am socotit necesar a da legii o dezvoltare prea mare, lăsând pe seama 
regulamentului ei general, de aplicaţie, tot ce se referă la tehnica mai măruntă 
a administraţiei. Dacă totuşi legea se prezintă cu dimensiuni mai mari decât 
cele pe care le-aş fi dorit, este din teama unora din membrii senatelor 
universitare de a nu lăsa loc la impreciziuni care ar constitui tot atâtea 
slăbiciuni în eventuale revendicări pe calea justiţiei. 

Vor urma legile de organizare a celorlalte instituţiuni ce alcătuiesc, 
alături de Universităţi, învăţământul superior. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri şi ministrul Instrucţiunii, al 
Cultelor şi Artelor. 

N. IORGA 

Despre oficiul universitar 

Daţi-mi voie, dacă este vorba de oficiul universitar, aşa cum a 
funcţionat la Universitatea din Bucureşti, adică un aşezământ autonom, mai 
presus de rector, sunt absolut împotriva acestei interpretări. Oficiul universitar 
este anexat pe lângă rectorat, subordonat rectorului, cu un număr de 
funcţionari. Atâta tot. 

Iar oficiul universitar pe care l-am găsit eu ca rector la Universitatea din 
Bucureşti, care îmi dădea mie, ca rector, să iscălesc hotărârile sale, acest 
oficiu universitar nu este decât o imitaţie nepotrivită a unor lucruri din Apus, 
în care este cu totul alt spirit. Şi eu vă voi ruga, dacă s-a introdus vreo 
schimbare care să restabilească acest organism parazitar, vă voi ruga să 
schimbaţi articolul (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Tot felul de băieţaşi adunaţi acolo, cu pretenţia de a fi în legătură cu 
toată Europa, un fel de Ligă a Naţiunilor, adaosă pe lângă rectorat şi peste 
rectorat, cu subvenţii de la toate băncile. (Aplauze pe băncile majorităţii). 

G. Bogdan Duică ceruse ca în consiliile facultăţilor să intre şi conferenţiari, 
docenţi şi asistenţi 

Daţi-mi voie să vă întrerup, şi acesta poate servi şi pentru restul 
discuţiei. 

Poate că unii dintre domnii deputaţi nu ştiu un lucru: acest proiect nu 
este făcut de mine. Eu nu am făcut nici un proiect. Este statutul profesorilor 
universitari, revăzut de Senat, revăzut de comisia Camerei. 
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Eu m-am găsit în această situaţie încât, vedeţi, orice discuţie în acest 
sens, cerând o îmbunătăţire, o îndreptare, este mai mult sau mai puţin oţioasă. 
Ori făceam eu un proiect, care s-ar fi inspirat de la idei ca acelea pe care îmi 
închipui că voieşte să le înfăţişeze d. deputat Duică, şi în acest caz mă găseam 
înaintea opoziţiei corpului universitar, aşa cum este acum, sau trebuia să 
primesc de la corpul universitar însuşi un proiect, aşa cum este acesta, şi să 
ascult critici, care în ceea ce mă priveşte pe mine nu mă ating, fiindcă eu nu 
am făcut proiectul, iar în ceea ce îi priveşte pe dânşii, sunt rară folos, fiindcă, 
natural, orice corporaţie îşi apără situaţia sa. 

Mie îmi ajunge o grevă studenţească, şi nu mai aveam nevoie pe lângă 
aceasta, în ţara tuturor grevelor - fiindcă aci, în cap la toată lumea este grevă, 
adică dezordine - nu-mi trebuia şi o grevă a profesorilor universitari, cu câtă 
grevă are toată lumea în capul ei. 

D. dr. V Trifu: Profesorii universitari nu fac grevă, fiindcă rămân rară 
parale. 

D. Gr. Bogdan-Duică: Observaţia care a fost făcută acum de d. prim
ministru priveşte o chestiune pe care nu o aveam deloc în vedere când 
pronunţam cuvintele pe care le-am pronunţat. Voi reveni la ea, deoarece avem 
aci un proiect de lege, şi poate să fie proiectul nu a patru Universităţi, ci a opt 
sau a zece Universităţi, dacă îl avem în discuţie aci, avem dreptul să-l 

discutăm. 

D. profesor N. Iorga: Nimenea nu vă opreşte, dar am fost dator să dau 
această lămurire. 

D. G. Bogdan-Duică: Aţi făcut foarte bine, d-le ministru. 
Eu voiam să spun şi lucruri care nu sunt tocmai bune în proiectul 

acesta; şi sunt foarte conştient că aceste lucruri, cel puţin unora dintre colegi, 
nu le vor plăcea. Dar dacă mergem după adevăr pe care îl pretindem în 
posesiunea noastră ... 

D. profesor N. Iorga: Nu vă puteţi închipui câte adevăruri mănâncă 
banca ministerială. Banca aceasta este mâncătoare de adevăruri, aşa este 
lemnul ei. 

D. G. Bogdan-Duică: Iată, de exemplu, au rămas până şi în proiectul 
acesta, relativ la penalizarea studenţilor, lucruri care au surprins, cum este 
penalizarea prin eliminarea de la cursuri, în total sau parţial. 

D. profesor N. Iorga: Aceasta este o binefacere. 
D-le deputat, îmi daţi voie? Să zicem că eu primesc propunerea d

voastră şi se schimbă în felul acesta proiectul. Eu mă duc la Senat. Acolo, 
şeful opoziţiei liberale, partidul din care faceţi parte d-voastră, d. doctor 
Anghelescu, nu vrea. Vă rog să-mi daţi mijlocul de a pune de acord ceea ce 
spuneţi d-voastră, în numele Partidului Liberal, sau nu vorbiţi în numele 
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Partidului Liberal? cu ceea ce în numele Partidului Liberal mi s-a spus acolo. 
D-voastră nu faceţi altceva decât combateţi pe d. doctor Anghelescu. Îmi pare 
foarte rău că nu pot să dau d-lui doctor Anghelescu dreptul de a vă răspunde, 
fiindcă proiectul este al Universităţii pe jumătate, pe altă jumătate este al d-lui 
doctor Anghelescu şi al d-lui doctor Bălăcescu, iar rolul meu ar fi să vă împac 
pe d-voastră. Dar nu ştiu dacă statutele Partidului Liberal permit cuiva care nu 
face parte dintr-însul, să pună de acord pe specialistul în materie de 
învăţământ, care este d. doctor Anghelescu, de atâtea ori ministru, cu d
voastră care, fără îndoială, veţi fi unul din viitorii miniştri ai partidului, dar 
după ce vă veţi înţelege cu d. doctor Anghelescu. Mă puneţi intr-o situaţie 
foarte grea. 

D. I Th. Florescu: Rolul d-voastră este să îndreptaţi ceea ce au greşit 
ceilalţi, nu să vă supuneţi. 

D. profesor N Iorga: Cum să îndrept? că se supără d. doctor 
Anghelescu! Este o disidenţă în Partidul Naţional Liberal. Nu este destul 
desidenţa brătienistă? Vreţi să fie şi o disidenţă ducistă, pe baza acestui 
proiect? (ilaritate pe băncile majorităţii). 

La ideia creerii unui consiliu pe lângă rectorul Universităţii care să se ocupe 
de chestiunile financiare 

D-le Bogdan-Duică, dacă-mi dai voie, şi eu sunt contra adăogirei pe 
lângă rector a unui consiliu care să-l controleze şi, când d. Costăchescu voia 
să o facă, eu am spus: nu. Însă de data aceasta, nu este vorba de ce avea în 
gând d. Costăchescu, este vorba de altceva: sunt sfaturi privitoare numai la 
conducerea financiară - şi aceasta este foarte bine. 

Când am fost ales decan al facultăţii de Litere, facultatea de Litere avea 
o avere destul de importantă - un milion şi jumătate - şi a venit secretarul 
facultăţii şi m-a întrebat: ce facem noi cu cutare sau cutare cheltuială. Atunci 
am apus: eu sunt decan, am alte ocupaţii; cum o să mă ocup de aceste detalii 
financiare? Am convocat consiliul, am întrebat consiliul facultăţii: cine îşi ia 
asuprăşi această sarcină aşa de grea, această răspundere aşa de împovărătoare. 
S-a delegat, mi se pare, d. Gusti; d Gusti însă nu a făcut-o, aşa că de fapt, 
dacă nu introducem acest consiliu, acest element de control se poate întâmpla 
foarte bine să fie condusă toată rânduială financiară de secretarul general, 
care nu este un specialist în materie de finanţe. 

Eu vă spun: cât am fost decan şi pe urmă rector, m-am simţit foarte 
jenat de sarcina aceasta de a administra finanţele asupra cărora nu puteam să 
am ochiul în fiecare moment. Prin urmare, această măsură este bună. 
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G.Bogdan Duică ceruse crearea unui parlament al Universităţii 

Eu vă asigur că rezultatul va fi un număr de procese, ca rezultat al 
discuţiilor, aşa cum este obiceiul, şi vă mai asigur încă un lucru, comisiunea 
de judecată va achita pe aceia care vor insulta pe colegii lor, iar aşa cum este 
obiceiul. 

Despre catedra de istoria culturii europene; G. Bogdan Duică spusese: 

Nu găseşti însă în toată Universitatea noastră nici o catedră de istorie a 
culturii europene, aceasta o cunoaştem fiecare numai în partea care ne 
interesează individual. Dacă răsfoieşti catedrele facultăţii de Litere de la 
Budapesta, găseşti că se ocupă până şi cu cultura turcilor, nu numai cu cultura 
europeană. 

D. profesor N. Iorga: La dânşii este natural, fiindcă vor să facă o 
legătură între turci şi dânşii. Aceasta este o catedră tendenţioasă. 

D. G. Bogdan-Duică: Eu nu cer să fie tendenţioasă, dar să avem catedre 
care să orienteze lumea noastră universitară. 

D. profesor N. Iorga: Numai să avem şi oameni. Unde Dumnezeu este 
culturalul acela european? Eu fac cât mă ajută mijloacele. Dar când o veni 
culturalul acela cultural, îl duc eu pe sus, toată calea Victoriei, de la 
Dâmboviţa până la Şosea. 

Despre profesorii cu studii în străinătate 

În materie de bursă, d-le deputat, greşeala cea mare o facem noi. De 
acolo vin toate pretenţiile, căci nu e român care să stea câţiva ani în 
străinătate şi să nu se întoarcă de acolo cu conştiinţa că este un geniu 
universal. Vine în ţară, cere o catedră; până o capătă este omul cel mai 
blânduţ de pe lume; iar a doua zi după ce a căpătat-o, insultă pe profesorul 
său. Şi după aceea nu mai face nimic. Acestea sunt cele trei faze (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. G. Bogdan-Duică: Chiar din observaţiunile d-lui prim-ministru, eu 
trag concluzia că părerea aceasta a mea nu-i este antipatică, numai că trebuie 
realizată cu precauţiune. 

D. profesor N. Iorga: Aşa da! 

Despre condiţia studenţilor. G.Bogdan Duică spusese: 

Studentul trebuie să asculte, trebuie să privească pe profesorul său ca un 
fel de tutore, totdeauna binevoitor, isteţ, bun. În sfârşit, să primească o 
tutelare. 

518 

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae IORGA-Discursuri parlamentare (1931-1940) 

Lumea de astăzi nu mai primeşte tutelări. De aceea eu mi-am pus 
întrebarea: ce este de făcut pentru ca acestui tineret să i se ia toate prilejurile 
de a-şi mai arăta nemulţumirea, în formele în care şi-a arătat-o zilele acestea? 

D. profesor N. Iorga: Şi pe cari nu le aprobaţi. 
D. G. Bogdan-Duică: Nu, desigur, eu nu le aprob. 
D. profesor N. Iorga: Să-mi daţi voie. lată ce s-a spus înaintea 

Majestăţii Sale şi ce s-a spus şi după audienţa la Majestatea Sa. 
D. Traian Cotigă, în curtea Palatului: „Majestate, ca reprezentant al 

centrului studenţesc Bucureşti, depun omagiile studenţimii creştine la 
picioarele Majestăţii Voastre. Studenţimea română mulţumeşte Majestăţii 

Voastre pentru înalta Sa ocrotire şi Vă roagă să înlăturaţi pe aceia care au 
căutat să o subjuge, punându-i la locul lor. 

Studenţimea română rămâne şi pe viitor supusă şi credincioasă oştire a 
Majestăţii Voastre şi Vă promite, cu entuziasmul ei tineresc, că va forma un 
zid permanent în jurul Tronului şi spre binele ţării. Să trăiţi, Majestate". 

Şi pe urmă, îndată după aceasta, la cantină: „D. Damian spune că, faţă 
de simpatia studenţilor de la celelalte facultăţi, cei de la Drept răspund cu 
aceeaşi simpatie şi înţeleg să continue greva până la realizarea doleanţelor 
tuturor studenţilor. Studenţimea nu renunţă la nici una din revendicările ei cu 
privire la recunoaşterea Uniunii şi Centrelor studenţeşti de către Senatul 
Universitar". 

Ca informaţie! 
D. Traian Dimitriu-Şoimu: Iată ce au spus în curtea Palatului: ,,În clipa 

în care studenţimea nu găsea la nimeni înţelegere„.". Este exact că nu a găsit 
studenţimea la nimeni înţelegere, când d. prim-ministru a declarat că a primit 
în parte doleanţele studenţilor de la Drept? Puteau să facă astfel de 
afirmaţiuni? (Aprobări pe băncile majorităţii). 

D. profesor N. Iorga: Dar să-i vedeţi când vin la mine! Sunt cei mai 
blânduţi oameni de pe lume. Îndată ce ies de acolo, nu fac altceva decât să 
insulte pe acela care le-a acordat tot ceea ce au cerut. Este un fel de ipocrizie 
bizantină a oamenilor maturi care este o primejdie; dar este o catastrofă 
pentru societate, când această ipocrizie bizantină se găseşte în sufletul 
copiilor de 20 de ani (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Din nou despre un Parlament universitar 

Un Parlament cu două Camere şi să fie şi Senatul studenţesc! Studenţii 
până la 21 de ani sunt în Cameră, iar de la 25 de ani sunt în Senatul 
Parlamentului studenţesc! 
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Despre taxe 

D. Traian Dimitriu-Şoimu: Este exact că aceste taxe se împart între 
profesorii universitari? Există o facultate în Bucureşti care spre deosebire de 
celelalte facultăţi are un secretar general. Cu surprindere am constatat că 
cererile nu se mai adresează ca până acum câtva timp d-lui decan, ci 
secretarului general al facultăţii. Erau tipărite aceste cereri şi adresate 
secretarului general. Sunt informat că la această facultate, secretarul general 
prin taxele de examen şi celelalte, care se plăteau la facultatea respectivă, are 
la sfârşitul anului cel puţin aproape un milion şi jumătate partea sa din aceste 
taxe, acest d. secretar general al unei facultăţi din Bucureşti! Dacă voiţi să vi-l 
spun cine este am să vi-l spun în particular. 

D. Al. Otetelişanu: D-le Şoimu, trebuie să ne spui imediat la ce 
facultate? 

D. profesor N. Iorga: Dacă nu se supără oratorul pentru întrerupere, de 
ce vă supăraţi d-voastră la discursurile altora?. 

D. Al. Otetelişanu: Am întrebat la care facultate, pentru că vrem să ştim 
şi noi. 

D. Traian Dimitriu-Şoimu: La facultatea de ştiinţe din Bucureşti. 
D. profesor N. Iorga: Iată ce voiam să spun: În timpul acestor turburări 

studenţeşti cineva a avut amabilitatea să spună: dacă d. prim-ministru 
continuă pe această cale, atunci vom cere să nu i se dea taxele studenţeşti 
pentru catedra d-sale. Îmi pare foarte bine că eu am prevăzut încă de acum 40 
de ani o astfel de cerere, pe vremea când oamenii erau mai bine crescuţi şi nu 
am luat niciodată taxele studenţeşti. Când am fost întrebat unde să meargă 
aceste taxe, am răspuns: să meargă la fondul studenţesc (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

După ce G. Bogdan Duică spusese că înţelege taxe de bibliotecă ori de 
laborator 

Daţi-mi voie să vă spun că aci aveţi dreptate. Eu, când am intrat în 
Universitate, nu existau aceste taxe. Sistemul taxelor l-am luat de la germani, 
însă la germani, ce se întâmplă? Se duce cineva la profesorul cel mai ilustru, 
aşa încât aceasta este o răsplată a meritului; pe când la noi, la profesorul care 
face o parte mai largă la examen, de unde rezultă că profesorul cel mai 
frecventat al Universităţii din Bucureşti este un ilustru cugetător de reputaţie 
mondială, d. Mihail Dragomirescu. 
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Despre felul cum se discută în Adunare 

O-lor, eu v-aş ruga să se adopte o metodă de discuţie, cwn este la Senat. 
La Senat, când a vorbit cineva în numele unui partid, de exemplu, în numele 
Partidului Naţional Liberal, d. dr. Angelescu; în numele partidului Naţional 
Ţărănesc, d. Sauciuc-Săveanu. Pe urmă, se înţelege, cineva care reprezintă 
partidul, pentru ca alţi membri ai partidului, dacă doresc să vorbească, să-şi 
aleagă articolele asupra cărora să se concentreze mai mult cu observaţiile de 
care voiesc să le facă. Aşa este bine. Iar în ceea ce priveşte majoritatea, aş 
ruga-o să facă acest lucru: fiecare dintre d-nii care s-au înscris, să-şi aleagă un 
articol, făcând şi consideraţii generale, dacă doreşte, la acest articol. Aceasta 
pentru a uşura discuţiunile d-voastre. Eu n-am nici un fel de grabă în ceea ce 
priveşte această lege (Aplauze). Eu mă pot şi dispensa de dânsa, dar cred că 
este mai bine, este mai frumos şi mai practic să se discute aşa. 

Aşa încât d. preşedinte ar da luni dimineaţa cuvântul întâi 
reprezentanţilor autorizaţi ai tuturor partidelor şi pe urmă ar vedea ceilalţi 
care vor să vorbească, în ce condiţiuni ar vorbi cu mai mult folos, pentru că 
fiecare dintre noi vorbeşte, înainte de toate, ca să ajungă la un rezultat practic. 
Şi când în discuţia generală se plasează o observaţiune, observaţiunea se 
pierde. Iată, în tot ce a spus d. Bogdan-Duică erau o mulţime de lucruri bune, 
dar până la discuţia pe articole se pierde şi dacă d-lui mai vrea să vorbească 
încă odată la discuţia pe articole, atunci poate întreba cineva: de ce n-aţi 

vorbit numai acum la articole? 
Eu vă dau, din lunga mea experienţă parlamentară din Camerele 

dinainte de război, care erau într-adevăr de o perfectă disciplină, vă dau 
această orientare. D-voastre sunteţi liberi să o primiţi sau ba, dar eu cred că 
aşa este mai bine. 

Aşa încât, după ce vorbeşte d. Sofronie, după aceasta, dacă voiţi, se va 
da luni cuvântul reprezentantului Partidului Liberal, care are cei mai mulţi 
deputaţi în această Cameră, apoi reprezentantului Partidului Naţional 

Ţărănesc, şi aşa mai departe. Cred că aşa este mai bine. 
D. G. Grigorovici: La discuţia generală să vorbească numai câte unul de 

partid. 
D. profesor N. Iorga: Dacă voiesc să vorbească mai mulţi, eu nu zic că

rni pare rău, dar timpului Camerei fără îndoială că i se aduce o pagubă. Nu 
poate vorbi cineva cu autoritate personală. Iată, eu am autoritatea acestei 
bănci şi nu mi-aş permite să vorbesc de atâtea ori, dacă n-ar fi banca aceasta 
care îmi dă dreptul. Eu, la Iaşi, timp de doi ani şi jumătate, ştie lumea care a 
fost acolo, ştie d. Petrovici, am vorbit de două ori. 

D. I. Petrovici: Dar s-a simţit. 
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D. profesor N. Iorga: Fiindcă nu vorbeşte cineva pentru cum se simte, 
ci vorbeşte cineva potrivit cu locul exact pe care îl ocupă aici. Aiurea poate să 
fie cât de mare, de exemplu la Academie, poate fi grozav preşedintele 
Academiei; acolo vorbeşte în fiecare zi, dar când este la Senat, vorbeşte 
numai când interese culturale sunt în discuţie. Aceasta este o îndreptare bună 
şi folositoare (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre situaţia morală a învăţământului universitar; în dialog 
cu Gr. G. Cantacuzino 

D. Gr. G. Cantacuzino: O tendinţă, care ar trebui trecută în această 
lege a învăţământului universitar este ca Universitatea românească să fie o 
cetate a culturii generale umaniste, şi nu a culturii speciale; trebuie să fie şi o 
şcoală înaltă de formarea caracterelor. În această privinţă cred că d. prim
ministru este de acord pentru un control al vieţii extrauniversitare a 
studenţilor. 

D. profesor N. Iorga: Nu vedeţi d-voastră ce se petrece? Nu ne dă voie 
să exercităm drepturile noastre, Guvernul, Parlamentul, Universitatea. Cum să 
ne mai permitem noi astfel de veleităţi? 

D. Gr. G. Cantacuzino: Tocmai contra acestor ingerinţe vreau să 

protestez. 
D. profesor N. Iorga: Profesorii de şcoli primare şi secundare, aceştia ar 

trebui să înveţe lumea disciplina întâi şi apoi matematica şi limba latină. 
(Aplauze). 

D. Gr. G. Cantacuzino: Rugăm şi în această privinţă pe d. raportor să 
vadă dacă nu ar fi cazul să se introducă un articol sau aliniat, care să 

privească tocmai controlul moral şi disciplinar al vieţii extrauniversitare. 
D. profesor N. Iorga: Se adresează la Liga Naţiunilor (Ilaritate). 
D. Gr. G. Cantacuzino: Cât timp d. prim-ministru a fost rector al 

Universităţii, cu autoritatea de care se bucură, d-sa a putut împiedeca foarte 
multe dezordini, atât la Universitatea din Bucureşti, cât şi la celelalte 
Universităţi din provincie. Mai mult încă, a organizat căminele şi cantinele. 
Dar, dacă avem alt rector, care nu mai are acelaşi prestigiu? Ce se poate 
întâmpla? 

D. profesor N. Iorga: Se revine la trecut. 
Ce am găsit eu acolo, mai bine s-ar ocupa mulţi studenţi de lucrurile din 

năuntrul lor. Când intram, la ceasurile 12 sau 2, într-un cămin şi găseam pe 
unul desculţ, trântit pe un pat, nu se ridica şi trebuia să-i spun: ridică-te în 
picioare. Se ridica atunci în picioare, buhăit de noaptea nedormită. Şi câte alte 
lucruri, pe care eu le ştiu şi nu le spun! 
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Dacă vom urmări mai departe acest drum, noi vom merge pe o pantă de 
care nimeni nu prevede cât este de alunecoasă; popoarele nu dispar, fiindcă 
nu sunt bani ca să plăteşti funcţionarii, ci popoarele dispar prin lipsa oricărui 
simţ de respect şi de ascultare. Pe aceasta se sprijină o naţiune (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. general G. Cantacuzino-Grăniceru/: Casa mea este lipită de 
faimoasa cantină Gutemberg. Am să mă mut de acolo. 

D. profesor N. Iorga: Este teribil ce spune d. general. 
D. dr. T. Trifu: Este locul blestemat: a fost acolo maidanul Duca 

(Ilaritate). 
D. Gr. G. Cantacuzino: Pentru a împiedeca tocmai starea nenorocită pe 

care d. prim-ministru o constată, împreună cu noi înşine, credem că ar fi bine 
ca d. raportor să vadă sub ce formă este posibil să se introducă un articol sau 
un aliniat, tocmai pentru a reglementa acel control moral. 

D. profesor N. Iorga: Credeţi-mă că este inutil. Aşteptăm vremuri mai 
bune. 

D. Gr. G. Cantacuzino: Dacă nu introducem dispoziţiunea aceasta 
acum, odată cu organizarea învăţământului, atunci va trebui să venim cu o 
lege specială, peste un an sau doi. 

D. I. Petrovici: Cam ce să spună acolo? 
D. Gr. G. Cantacuzino: Să se dea posibilitatea sau rectorului sau 

decanului să controleze viaţa extrauniversitară a studentului. 
D. Traian Dimitriu-Şoimu: Dar credeţi d-voastră că este nevoie să fie un 

text de lege, pentru ca aceştia să ia măsuri? D. profesor Iorga, când era rector, 
a avut nevoie de un asemenea text? 

D. profesor N. Iorga: Am dat şi lecţii de pieptănat. Erau fete care nu se 
pieptănaseră de câteva luni de zile. S-au pieptănat, cu ajutorul meu, ş1 pe 
urmă s-au făcut ca nişte flori. 

Despre gradaţia de merit 

În ce priveşte gradaţia de merit, iată, eu credeam că după patruzeci de 
ani pot căpăta şi eu o gradaţie de merit. Dar un coleg al meu, care are a treia 
parte din vârsta mea, a spus că sunt un ignorant şi că nu o merit, aşa că am 
pierdut-o. Să nu mai discutăm. 
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Din nou despre situaţia de la graniţa nistreană 

Fiindcă d. deputat George Brătianu este aci, îi pot răspunde imediat la 
întrebarea de ieri. 

Desigur că ceea ce se petrece pe graniţa Nistrului reprezintă o serie de 
acte de sălbăticie fără pereche, cu atât mai mult cu cât actele acestea sunt 
făcute împotriva unei populaţii paşnice, cea mai paşnică din toate populaţiile 
acestei părţi din Europa, şi care - populaţie românească în cea mai mare parte 
- se găseşte acolo de mai multe secole. Iar aceia care nu sunt de mai multe 
secole, prin trecerea firească de pe un mal al Nistrului pe celălalt, reprezintă 
grupuri din aceeaşi populaţie pe care armatele ruseşti din secolul al XVIII-lea, 
întorcându-se de la noi, le-au luat cu sila şi le-au mânat pe pământul rusesc. 
Şi desigur,că atunci când cineva smulge de la vetrele sale o populaţie, 

populaţia aceasta trebuie să fie îngrijită încă mai deaproape, cu mai multă 
iubire, decât o populaţie care a fost totdeauna acolo (Aplauze). 

D. Brătianu este mişcat ca şi noi toţi - şi Camera întreagă i-a arătat - de 
aceste manifestaţii ale unei sălbăticii, din nenorocire de caracter oficial, care 
de mai multă vreme nu se mai întâlnise în marginile acestui nobil continent 
care este Europa. Ce putem noi face însă? Legături cu Sovietele nu avem. Ştie 
toată lumea, când a venit o iniţiativă din partea Franţei, cât de dispuşi am fost, 
în interesul păcii, să legăm relaţiuni de vecinătate paşnică - nu pot spune mai 
mult decât vecinătate paşnică - cu vecinii noştri de dincolo de Nistru. N-a fost 
vina noastră dacă toate formulele pe care le-am prezentat au fost respinse şi 
necontenit ni sa pus înainte Basarabia. Nu am fost noi acei care am pomenit 
de drepturile noastre, de tot ceea ce ni s-a luat şi se deţine încă acolo, la 
Moscova; ci ştiţi, de partea cealaltă, unde era datoria să ni se dea, iar nu să ni 
se ceară, ni s-a vorbit de această bucată de pământ românesc, pe care n-am 
cedat-o noi şi n-am smuls-o noi pe cale militară, ci a venit de la sine la noi 
(aplauze prelungite), în momentul când a murit de moarte firească o 
împărăţie internaţională. Şi este natural ca toate elementele care se găsesc 
într-un Stat internaţional să se ducă în partea unde sunt toate legăturile lor şi 
de care au fost dezlipite printr-unul din acele barbare acte ale diplomaţiei de 
odinioară, pe care dorim să nu le mai vedem niciodată întorcându-se 
(Aplauze). 

Prin urmare, nu ne putem adresa Moscovei. Cum de ani de zile - d. 
Brătianu o ştie - la congresele internaţionale cheltuiesc toate silinţele mele, 
întrebuinţez toate legăturile mele, mă expun să incomodez oameni care n-au 
nici un rost în acest proces, cerându-le să ni se restituie obiectele din muzee 
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sau, dacă se consideră obiectele cele mai preţioase ale muzeelor noastre -
reţinute fără nici un drept la Moscova - dacă se consideră ca în legătură cu un 
proces al Statului român, cel puţin să se restituie Academiei Române, care 
este o societate particulară, documentele noastre cele mai vechi, 
manuscriptele noastre cele mai interesante, care rămân acolo svârlite în nişte 
pivniţi, expuse distrugerii şi răpite cu desăvârşire întrebuinţării cercetătorilor 
din toate ţările. Fiindcă acum a venit o vreme când lucrurile care privesc 
România nu interesează numai România, ci interesează o mulţime de 
reprezentanţi ai ştiinţei care ştiu şi româneşte şi care fac, din când în când, 
lucrări de foarte mare interes privitoare la trecutul nostru. 

Prin urmare, pe cale oficială nu putem interveni. Să ne adresăm la 
Societatea Naţiunilor? D-voastră ştiţi că Rusia are faţă de Societatea 
Naţiunilor o atitudine foarte curioasă: n-o recunoaşte, o critică oricând, nu 
voieşte să se considere ca membră a acestei asociaţiuni internaţionale care 
urmăreşte cu atâta râvnă şi uneori cu oarecare succes, legături mai bune între 
popoare, dar aceasta nu împiedică pe delegaţii Sovietelor, poate pentru 
scopuri de propagandă mai mult decât pentru scopuri de discuţiune, să apară 
totdeauna acolo unde se vorbeşte de un interes internaţional. 

Singurul lucru pe care îl putem face, ar fi să-i încredinţăm un memoriu, 
pentru care să se strângă lămuriri care să nu poată fi tăgăduite, un memoriu 
Societăţii Naţiunilor, pentru ca, în momentul când aceşti musafiri vin într-un 
loc pe care declară că-l dezaprobă şi-l dispreţuiesc, în momentul acesta să li 
se prezinte înainte dreapta plângere a noastră, în numele umanităţii, deşi, de 
obicei, în formele legale, la Societatea Naţiunilor se plâng minorităţile 

recunoscute dintr-un Stat care, Statul acesta a încheiat anumite tratate, ţine 
seama de aceste tratate şi este legat de litera acestor tratate. 

Putem face acest act şi putem face altceva: să răspândim cât mai larg în 
lumea întreagă cunoştinţa acestor acte care dezonorează civilizaţia (aplauze 
unanime prelungite) din care Rusia sovietică n-a declarat încă intenţia ei de a 
se despărţi. 

Într-o formă care o priveşte, pe care nu avem nici să o lăudăm, nici s-o 
criticăm, Rusia sovietică înţelege a face parte din Europa. Şi atunci se poate 
întâmpla ca, în locul unde bate inima Europei în momentul de faţă, în locul 
acesta să i se aducă aminte că a fi în Europa nu înseamnă a avea numai un 
teritoriu european, ci a respecta, oricare ar fi forma politică şi socială, anumite 
norme care, de la năvălirea sălbatecă a mongolilor, în secolul al Xiii-lea, până 
astăzi au fost observate de toate statele care pretind o solidaritate cu Europa 1 

(Aplauze unanime prelungite şi îndelung repetate). 
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NOTE 

I. La începutul şedinţei a citit Mesajul regal de prelungire a sesiunii până la 7 
aprilie. 
De asemeni, că i-a dus Regelui un memoriu privind revendicările muncitorilor 
de la CFR. 

Dă asigurări deputatului M. Landau care denunţase 
„groaznicul act de vandalism medieval" comis la Iaşi de Garda de Fier 

Pot să răspund atât: că oricine, pentru orice motiv, va tulbura liniştea, 
va avea a face cu guvernul care va face să se respecte pretutindeni şi contra 
oricui, liniştea în această ţară (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Iar în ce priveşte aceste plângeri, ele trebuiesc făcute, cred eu, totdeauna 
din punct de vedere al interesului general, şi fără cea mai mică intenţie de a 
întrebuinţa denunţarea neorânduielilor, în scopul de a înrăi legăturile dintre 
cei care trăiesc în aceiaşi ţară şi cu aceleaşi drepturi cetăţeneşti (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

Şedinţa din 28 martie 1932 

Din nou asupra legii autonomiei universitare1 

D. Romul Cândea: Este evident, d-lor deputaţi, aţi văzut d-voastre o 
Universitate care să fie compusă numai din profesori? 

D. C. Spulber: Nu este vorba de aceasta. 
D. Romul Cândea: Atunci nu mai este Universitate. 
D. profesor N Iorga: Vom ajunge la Universităţi compuse numai din 

studenţi (Ilaritate). ~ 
D. Romul Cândea: Ei bine, acest lucru vrem să-l împiedecăm. In ce 

priveşte dispoziţiunile privitoare la studenţi. 
D. profesor N Iorga: Vă mărturisesc că dacă aş avea o avere personală, 

după lucrurile care s-au petrecut în ultimele zile, eu m-aş duce acasă la mine. 
Întâia oară în viaţa mea regret că n-am strâns atâţia bani încât să nu 

trebuiască a mă înjosi, prezentându-mă înaintea unor demagogii studenţeşti, 
ca acelea pe care lumea a putut să le vadă acum în urmă. O să mai vedem. Să 
nu credeţi că s-a isprăvit. 
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D. /. Raducanu: Daţi-mi voie, d-le preşedinte al Consiliului, ca întâia 
oară să nu vă cred pe cuvânt. Iată de ce. D-voastră, care aţi muncit 45 de ani 
la Universitate ... 

D. profesor N. Iorga: Ca să ajung la acest rezultat. 

În dialog cu R. Cândea. Acesta spusese: 

Ceea ce este primejdios la noi, este altceva. Noi, ca profesori, d-lor 
deputaţi, avem obligaţiunea să învăţăm pe studenţi carte. Avem obligaţiunea 
să-i învăţăm să fie şi ceea ce numeşte englezul „gentleman", să fie oameni de 
perfectă onorabilitate în viaţa publică (Aplauze). Mai avem încă o obligaţiune, 
care, vă mărturisesc, este cea mai grea obligaţiune pedagogică ce se impune 
în ziua de astăzi unui profesor universitar: avem obligaţiunea să ferim pe 
studenţi de toate influenţele pernicioase care vin din afară. 

D. profesor N. Iorga: Foarte adevărat! 
D. Romul Cândea: Dacă nu ar veni aceste influenţe din afară şi uneori şi 

din jurul Universităţii - ca să nu spun altfel - n-am avea nici grevele 
studenţeşti, nici manifestaţiunile regretabile, cum au fost acelea din zilele 
trecute (Aplauze). 

D. profesor N. Iorga: De unde? De la Bucureşti? 
D. Romul Cândea: De la toate Universităţile, d-le preşedinte al 

Consiliului. 
D. profesor N. Iorga: Cele de la Iaşi au fost mult mai grave. Am aci 

raportul prefectului în care zice: „când s-a prezentat prima delegaţie, studenţii 
nici n-au vrut să stea de vorbă; şefii autorităţilor au venit şi nu au vrut să stea 
de vorbă ci, din contră, erau foarte agresivi. S-a chemat o a doua instanţă a 
autorităţilor, şefii tuturor serviciilor şi raportul zice: „Ajunşi acolo, nu se mai 
putea auzi nici în cer nici în pământ, de zgomotul ce-l făceau studenţii, iar 
bolovanii, cărămizele şi ciomegile", plus gloanţele de revolver, „zburau în aer 
şi loviau trupa care dădea înapoi. Întâi au fost scoşi din luptă soldaţi care au 
fost loviţi la cap, la ochi şi la gură de bolovani, iar alţii cu degetele frânte". 

D. M Landau: Îmi daţi voie? (Întreruperi. pe băncile majorităţii, 
zgomot). 

D. profesor N. Iorga: Nu te amesteca d-ta. Este ceva şi pentru d-ta. 
Dacă vrei să afli pasagiul, să avem răbdare, o să citesc şi pasagiul d-lui 
Lan dau. 

„În seara zilei de 24, la 11 noaptea, am fost chemat la telefon de un 
ziarist" , la 11 noaptea cheamă pe prefect, ca şi cum prefectul ar sta la 
dispoziţia oricărui curios, chiar dacă este deputat, „cu rugămintea să dau 
relaţiuni ample d-lui Landau, mai cu seamă cine ar fi vinovat". 
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Prefectul, om cu minte, a răspuns ceea ce spunem şi noi de aici, că d. 
Landau mu este „verificatorul general" al ţării acestea, al tuturor stărilor de 
fapt şi de drept, când la Nistru, când la Bucureşti, când la Iaşi şi „l-am 
concediat de la telefon aşa cum trebuia, deoarece apariţia d-lui Landau la Iaşi 
putea da naştere şi la alte conflicte" (Aplauze prelungite pe băncile 

majorităţii). 

D-nealui să se gândească la o fabulă a lui La Fontaine La mouche du 
coche, şi să vadă dacă nu seamănă puţin cu d. Landau (D. deputat M Landau 
vrea să vorbească; întreruperi pe băncile majorităţii). 

Aceştia sunt cei mai răi antisemiţi, aceia care fac ca d. Landau (aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii. D. deputat M Landau întrerupe, zgomot) 

În dialog cu acelaşi, care spusese: 

Dacă vom fi în stare, profesorii, să le infiltrăm credinţa aceasta 
studenţilor, şi dacă ne vor ajuta şi autorităţile, fiindcă astăzi primejdia 
anarhică este cu mult mai mare decât alte dăţi ... 

D. profesor N. Iorga: Autorităţile, d-le Cândea? Îmi pare rău că te 
întrerup; după scenele care s-au petrecut la aşa numitul Cămin cultural din 
Iaşi, eu am dat ordin să se închidă Căminul cultural, dar autorităţile nu au 
avut curajul de a-1 închide. Am cerut să se închidă Universitatea din Iaşi. La 
Universitatea din Iaşi, după astfel de scene, se ţin cursuri şi astăzi. Eu o să 
întreb pe d. rector al Universităţii din Bucureşti, ca să ştiu dacă venim mâine 
cu modificarea sau nu, sunt închise cursurile fiindcă a hotărât senatul 
universitar, sau fiindcă este grevă? 

Dacă îmi va răspunde că sunt închise cursurile fiindcă este grevă, nu 
aduc articolul; dacă îmi va răspunde că sunt închise cursurile fiindcă a hotărât 
senatul, aduc mâine articolul. 

Iar în ce priveşte unele căminuri, voi fi silit să introduc în legea de 
instrucţie un articol care permite ministrului de Instrucţie supravegherea 
asupra căminurilor. 

Mi s-a adus, de o persoană vrednică de toată încrederea, aseară, 

informaţia că după luptele de stradă, s-a găsit în buzunarul unei studente 
piper, pe care îl adusese pentru a-l arunca în ochii soldaţilor. 

Ei bine, d-lor, noi trebuie să ştim ce se petrece în acele căminuri; pentru 
că altfel desfiinţăm însăşi instituţia căminarilor şi o înlocuim cu burse. 

Căminurile sunt locuri în care se studiază îmyreună, iar nu locuri unde 
se pregătesc conspiraţiuni împotriva Statului (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 
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Despre taxe 

D. Romul Cândea: D-lor deputaţi, dacă vom citi art. 73, privitor la taxe, 
vom constata, înainte de toate, că este o serie lungă de fel de fel de taxe. Este 
adevărat că nu toate taxele se percep la toate facultăţile, dar la sfârşit, dacă 
legea le enumără, este o dovadă că fiecare Facultate ar avea dreptul să le 
impună. 

D. profesor N. Iorga: Şi va trebui să adăogim la taxe încă ceva; oprirea 
pentru profesori de a-şi impune cursurile lor, tipărite sau centigrafiate. Există 
din nenorocire profesori care nici nu primesc măcar să se prezinte studentul 
cu un curs mai vechi; trebuie să fie exemplarul nou, nouţ, cumpărat acum. 
Dar aceasta înseamnă a-şi bate cineva joc de sărăcia studentului!3 (Aplauze 
unanime) 

Din nou fn dialog cu Romulus Cândea. Acesta spusese: 

Eu am fost elev la un liceu străin, am fost părtaş într-o clasă care a fost 
de peste 100 de ani cea mai bună clasă la liceul din Sibiu. Am fost vreo 83 de 
elevi în clasa întâi. Ştiţi câţi am ajuns la bacalaureat? 19 sau 20 din toţi. 

D. profesor N. Iorga: Îmi daţi voie? În Vechiul Regat, selecţia se îacea 
mai strict. Generaţia mea a început la clasa întâi cu 60-70 de elevi, iar în 
clasa a şaptea rămâneau numai 2. A fost o clasă, a şaptea, în care numai d. 
Teodorescu, profesor de botanică, şi d. Evolceanu, profesor de latină, au putut 
să se ridice de la clasa întâi până acolo. Acela era filtru, este demagogie şi în 
domeniul acesta, cetăţeni-elevi, cetăţeni-studenţi, cetăţeni până la sfârşit, dar 
îndatoririle cetăţeanului niciodată4 • 

Despre specialităţile profesorilor 

D. l Petrovici: Mai tolerăm şi un teolog, câteodată! 
D. profesor N. Iorga: Este teolog, dar promovat „sub ausp1c11s 

imperatoris", cu inel, unul din cei mai străluciţi dintre studenţii Universităţii 
din Viena. Şi a putut trece de la teologie la istorie, atât de serioase erau 
cunoştinţele sale într-un domeniu pentru care nu se pregătise la început. Un 
caz extrem de rar şi un om de mare valoare. 

D. Romul Cândea: Dar nu prea are a face cu proiectul, d-le prim
ministru. 

D. profesor N. Iorga: Fiindcă lumea se întreabă de ce vorbeşti aşa bine, 
şi am fost dator să dau o explicaţie5 • 
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Dialog cu C. Buşilă despre universalitatea învăţământului. Acesta spusese: 

Este o soluţie ideală, aş putea spune, dacă s-ar putea realiza, şi anume 
ca această universalitate a învăţământului superior să fie strânsă nu sub 
acelaşi acoperământ, fiindcă nu se poate, dar să formeze, dacă voiţi, acea 
şcoală universală, în care să fie tot învăţământul superior strâns, nu pe 
facultăţi şi secţiuni, ci pe grupe de ştiinţe: grupa ştiinţelor comerciale, a celor 
agricole şi silvice, a celor tehnice, etc, şi atunci fiecare dintrânsele ar forma 
un fel de stat în stat, fiecare grupă cu o organizare aparte. 

D. profesor N. Iorga: Concepţiune de viitor foarte frumoasă, păcat că 
timpul nu este încă potrivit pentru aceasta, dar este desigur icoana şcolii înalte 
a viitorului. Dacă am fi numai noi doi, care suntem revoluţionari, am face-o: 
Mai este şi o îndărătnicie a rutinei, care este uneori revoluţionară, şi cu cât 
este mai revoluţionară, cu atât este mai rutinară, mai îndărătnică şi mai 
inferioară. 

D. C. Buşilă: Eu sunt foarte fericit de aprecierea foarte favorabilă pe 
care d. prim-ministru o face şi sunt perfect de acord cu d-sa, că în 
împrejurările actuale ideea expusă constituie încă un ideal. Este o idee 
revoluţionară numai prin aceea că fiecare se desparte cu greu de ceea ce ne
am obişnuit în fiecare zi. Dacă s-ar ajunge ca fiecare grupă de învăţământ să 
fie grup~tă în mod raţional... 

D. profesor N. Iorga: Dealtminteri, la Universitatea din New-York este 
absolut ceea ce spuneţi d-voastră. Nu ştiu cine a râs într-o conferinţă că era 
cineva profesor pentru nu ştiu ce ramură care i se părea inferioară, fiindcă era 
practică. 

D. G. Grigorovici: Profesor de reclame. 
D. profesor N. Iorga: Dar tocmai aceasta face supenontatea 

Universităţii din New-York: practicul să fie universitar şi universitarul să fie 
practic. Aceasta este soluţia viitorului. Dar noi trăim cu mintea în timpuri 
care, din nenorocire, n-o să le apucăm. 

D. C. Buşilă: Prin urmare suntem de aceeaşi părere, că este un ideal pe 
care nu-l vom putea ajunge aşa de curând. Trebuie dar să ne organizăm acum 
aşa cum sunt Universităţile, şcolile tehnice superioare, etc, fiecare separat, în 
mod raţional. Dealtminteri, în primăvara anului 1925, când s-a discutat 
această chestiune, ministru al Instrucţiei era d. profesor dr. Angelescu şi mi-a 
făcut cinstea să mă cheme şi pe mine la o serie de consfătuiri. 

S-a discutat atunci chestiunea din acest al doilea punct de vedere: să 
căutăm să se organizeze separat Universităţile care reprezintă partea ştiinţifică 
şi separat şcolile politehnice şi de aplicaţiune tehnică, de agronomie, 
silvicultură, comerţ. Fiecare din aceste şcoli trebuia să formeze câte o şcoală 
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independentă însă având acelaşi caracter; iar organizarea generală a acestui 
întreg învăţământ superior urmează să se facă pe baza unei legi unice, în ceea 
ce priveşte dispoziţiile cu caracter comun, ca numiri de profesori, condiţiuni 
de admitere, etc. 

D. profesor N. Iorga: Oamenii sunt aşa de puţin pregătiţi încât, când a 
fost vorba ca la pregătirea proiectului acestuia să ia parte şi reprezentanţii 

Academiei de comerţ, ce indignare a fost în rândurile savanţilor abstracţi: nu 
se pot primi oameni de aceştia care stau aşa de jos faţă de noi! 

Acesta se cheamă ciocoism ştiinţific (Aplauze). 
D. C. Buşilă: Eu sunt foarte recunoscător d-lui prim-ministru pentru tot 

ceea ce caută să completeze cuvântarea mea, şi de aceea cred că vom ajunge 
foarte uşor să realizăm o înţelegere de care este atâta nevoie. 

D. profesor N. Iorga: Mergem la balamucul idealist, amândoi! (Mare 
ilaritate). 

D. C. Buşilă: Dealtminteri, aş fi crezut că o lege a învăţământului 
superior trebuia să cuprindă foarte puţine articole şi atunci, cu atât mai puţină 
discuţie ar fi avut loc atât pe culoare şi în incinta Parlamentului. 

D. profesor N. Iorga: Desigur, am rugat să se pună în regulament. Nu! 
Fiecare a vrut să fie garantat şi ca grup şi personal6 (Aplauze). 

C. Buşilă amintise că în Franţa se discuta ca Universităţile să pregătească 
savanţi, profesori de ştiinţă pură iar inginerii să rămână independenţi 

D. Traian Dimitriu-Şoimu: De ce nu? 
D. profesor N. Iorga: Aici sunt în divergenţă faţă de cei doi colegi ai 

mei de la Academia din Paris. Ei cred aşa cum sunt lucrurile în Franţa; eu le 
văd puţin şi cum sunt lucrurile în România. A se strica un lucru organizat, mi 
se pare că este rău. A lipi două lucruri organizate, într-o formulă de viitor, 
este bine. Dar oriunde este un lucru care s-a strâns împreună, trebuie să-l 
apărăm, fiindcă societatea noastră întreagă este alcătuită în momentul de faţă 
din câteva insule de organizare, pe care le bat valurile anarhice şi atunci noi 
trebuie să facem punte de la una la alta, şi să grămădim pământul ca să lărgim 
insula (Aplauze) 

C. Buşilă propusese scoaterea învăţământului tehnic din Universitate 

D. profesor N. Iorga: Este foarte bine, dar să facă bine şi d-nii studenţi 
de la amândouă grupările să se înţeleagă între d-nealor. Fiindcă întâi am avut 
manifestaţiunile necuviincioase ale Politehnicei, mi-au venit şi mi-au cântat 
în stradă, după nu ştiu ce psalmodii pariziene, mi-au cântat: „cerem dreptul 
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nostru, cerem dreptul nostru" şi aşa mai departe (Ilaritate). Şi acum văd că 
între revendicaţiile ce se numesc revendicaţiile studenţimii, care astăzi sunt 
până aci şi mâine se mai lungesc şi poimâine, în măsura indulgenţii noastre, 
este şi aceasta: nu cumva să se permită anume drepturi politehnicienilor, 
fiindcă altfel ne batem iarăşi cu sergenţii şi cu soldaţii. Până ce toată lumea de 
ordine nu va fi împreună, spectacolele de anarhie într-un domeniu sau în alt 
domeniu, nu mai vorbeşte aci ministrul, vorbeşte cugetătorul care a avut şi 
sclipiri profetice în viaţa lui (aplauze), - nu vor înceta. Iar eu, pentru grevele 
universitare, dacă ar exista adevăraţi profesori universitari, în sensul nu numai 
al marei lor ştiinţe, dar şi al sentimentului lor de răspundere, eu le-aş propune 
acestor profesori să facă ei declaraţia că nu reiau cursurile, decât atunci când 
cei care i-au ofensat vor cere scuze pentru ofensă şi vor declara că nu vor 
repeta-o niciodată (Aplauze). 

Dar, evident că o solidaritate studenţească, mergând deseori până la 
ultima limită a răului, există, iar o solidaritate a noastră, a oamenilor maturi, 
care reprezentăm şi cultura şi autoritatea şi ordinea în această ţară, nu există; 
şi de aceea anarhia îşi ridică limbile de foc faţă de noi care, împărţiţi în clici, 
încurajăm dezordinea ce ameninţă pe unii astăzi, nedându-ne seama că în 
flăcări. şi mai teribile se vor găsi cei care vor veni pe urmă (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate). 

Tot aşa şi pentru presă şi aşa mai departe. 
D. C. Buşilă: D-le preşedinte al Consiliului, înţeleg foarte bine ceea ce 

spuneţi şi cu toţii trebuie să fim alături de d-voastră. 
D. profesor N. Iorga: Câţiva zurbagii, la Petrograd, au deschis drumul 

anarhiei organizate; fiindcă totdeauna buna anarhie dezorientată pregăteşte 
cumplita anarhie organizată. 

D. C. Buşilă: Îmi dau seama, d-le preşedinte al Consiliului, că această 
revoltă a d-voastră este„. 

D. profesor N. Iorga: Este profundă. O spun şi ca profesor şi ca tată de 
copii, pe care ştiu să mi-i cresc. 

C. Buşilă îi apără pe politehnicieni: 

Şi acum să vorbim puţin de elevii de la Şcoala Politehnică. Lor nu le-ar 
fi trecut niciodată prin minte să facă o manifestaţie„„ 

D. profesor N. Iorga: Au făcut-o. 
D. C. Buşilă: „.nu ministrului, ci omului de şcoală„. 
D. profesor N. Iorga: Ei au început. 
D. C. Buşilă: „.ci au venit să vă arate oarecari dorinţe„, 
D. profesor N. Iorga: Cântând aşa, pe psalmodii din Montmartre. 
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D. C. Buşilă: De ce nu admiteţi că şi printre ei s-au amestecat elemente 
străine? 

D. profesor. N Iorga: Prefer manifestaţiile de duşmănie cuviincioase, 
decât manifestaţiile de simpatie anarhică. 

Iar în ce priveşte oamenii care sunt amestecaţi în astfel de mişcări -
pentru mine aceasta este problema cea mare de o săptămână de zile, mă iertaţi 
că la orice moment nu mă pot reţinea şi cred că fac bine pentru spiritul acestei 
societăţi să spun de pe banca ministerială aceste lucruri - vă aduceţi aminte de 
13 martie7 de manifestaţia care mi-a fost scoasă înainte, zicând: d-ta ai 
început. 

Nu, eu nu am început. Era vorba, la 13 martie, să se dea la Teatrul 
Naţional o reprezentaţie de o piesă bulevardieră în altă limbă - oricât de mult 
am iubi limba franceză - în altă limbă decât limba acestei ţări. În orice ţară, 
Teatrul Naţional este teatrul limbii naţionale şi al subiectelor naţionale. Şi-mi 
aduc aminte că mai târziu, la Paris, s-au găsit buni români care au aţâţat 
lumea intelectuală franceză împotriva mea; şi un prieten al meu, parizian, la 
care ţin foarte mult - l-am adus în România pe urmă, relaţiile noastre sunt 
aproape frăţeşti - care era atunci decan, când să deschid cursul la Sorbona, 
mi-a pomenit de acest lucru. Mi-a pomenit-o foarte delicat, spunând: „am 
auzit că d-voastră aţi condus o manifestaţie împotriva limbii franceze; dar noi 
vă asigurăm că dorinţa noastră nu este să se ia cineva după noi în limba 
noastră, ci să cultive pe baza nobilelor principii franceze, propria lui cultură". 

Atunci am luat şi eu cuvântul - am tipărit amândouă discursurile - şi am 
spus: „aceia care au demonstrat atunci, nu contra naţiei franceze, de care este 
legat tot spiritul şi toată inima noastră, ci împotriva unei clase înstrăinate, sunt 
cei cari au sângerat pe câmpiile de bătălie pentru o cauză care era şi a Franţei 
(aplauze prelungite); iar cei care au venit cu reprezentaţia bulevardieră au fost 
alături de duşmanii d-voastră şi de duşmanii propriei lor patrii, ceea ce este 
adevărul". 

Şi atunci eu n-am îndemnat pe studenţi să se bată cu nimeni. Eu am 
căpătat de la prefectul de Poliţie dreptul ca un grup de studenţi să cânte 
cântece naţionale înaintea Teatrului Naţional, la trecerea persoanelor care se 
duceau la reprezentaţia bulevardieră. Aşa a fost. 

Şi prefectul Moruzi mi-a făgăduit. S-a întâmplat că pe urmă, contra 
făgăduieli prefectului de Poliţie, s-au scos sergenţii şi pe urmă trupa 
împotriva studenţilor, care au fost brutalizaţi. 

Şi eu, de acasă, în loc să fac, cum fac alţii astăzi, care se ascund de nu-i 
vede nimeni, eu m-am ridicat la ceasurile 1 O şi jumătate şi m-am dus în piaţa 
Teatrului Naţional, să văd ce este. Dar totul se mântuise. 
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Iar un om politic, pe care eu l-am iubit foarte mult, dar căruia îi plăceau 
răsturnările guvernelor prin studenţi, şi care era la Paris în momentul acela, a 
venit după câteva zile la mine: „Ei, ce frumos lucru s-a făcut la 13 martie. S-o 
mai facem odată". 

Atunci m-am ridicat în picioare şi i-am spus: „Domnul meu, drept cine 
mă iei dumneata ?" 

Aceasta este atitudinea pe care trebuie să o aibă cineva care, pe de o 
parte, în fruntea tineretului, apără drepturile culturii naţionale şi care, ca om 
politic, deploră orice tulburare şi refuză orice concurs pentru ca aceste 
turburări să continue (Aplauze pe băncile majorităţii). 

O spun şi pentru dumnealor de acolo (arătând spre loja presei), care fac 
o tristă confuzie, nu fiindcă o vor, dar fiindcă li se impune să o facă, le-o 
spune şi gazetarul care sunt eu, unul din cei mai vechi, şi poate unul din cei 
mai respectabili, pentru că nu mi-am prostituit condeiul niciodată şi nu l-am 
întrebuinţat niciodată contra patriei mele (Aplauze). 

După ce G. Grigorovici deplânsese lipsa legăturilor strânse între profesori 
şi studenţi 

D-le Grigorovici, îmi permit o mică întrerupere, eu ţin cursuri şi acuma. 
Astăzi după amiază ţin curs, nu însă la Universitate ci la Institutul Sud-Est 
European, acasă la mine şi sâmbătă am avut sala plină de elevii mei, care erau 
tot aşa de întristaţi ca şi mine de spectacolul pe care îl dau colegii lor de la 
alte Facultăţi8 . 

NOTE 

I. În aceiaşi şedinţă, la discutarea legii autonomiei universitare, unde se ceruse ca 
Universităţile să-şi facă singure statutul, N.I.: „Îmi daţi voie, în ceea ce priveşte 
chestiunea prealabilă, dacă s-a schimbat sau nu. Adevărat, s-a schimbat foarte 
mult, dar cine a schimbat? Au schimbat tot profesorii universitari şi anume 
fiecare cu delegaţie din partea facultăţii sale. A venit, până în ultimul moment, 
cererea Facultăţii de Drept, cererea facultăţii de Medicină, aşa încât sunt un fel 
de erate ale facultăţilor cele ce s-au adaos. Pot fi erori dar sunt erate. 

2. Studenţii erau în grevă, cursurile erau închise până la I aprilie şi G. Bogdan 
Duică exclamase: „Anarhia se judecă aşa: cine a dat întâi în primul student". 
N.I. :"Extraordinară declaraţie! Când guvernul spune că manifestaţia nu este 
permisă, orice cetăţean are datoria să nu facă manifestaţie (aplauze unanime). 
Dar nu putem face statistica loviturilor în stradă". Apoi, la observaţia lui 
Spulber: „lată cum se încurajează anarhia!". N.I.: „Cereţi lucruri absurde, ca 
totdeauna". 

3. R. Cândea anunţase un amendament: N.I.:" De la un om aşa cuminte ca 
dumneata primesc toate amendamentele, fără a le citi, fiindcă o minte aşa de 
echilibrată nu poate propune decât lucruri bune". 
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4. La observaţia lui V.G. Ispir: „ ... la titlurile lor, chiar în sânul universităţilor se 
spune student universitar de la Oxford sau Cambridge". N.I.: „Se zice 
Oxfordman, acesta este un titlu de onoare înaintea tuturor. Am zis şi eu fiindcă 
am fost şi eu la Oxford, nu ca student". 
Pe urmă R. Cândea vorbise de importanţa hotărârilor luate în primul rând de 
profesorii de filosofie în Universităţi."În Germania se mai rătăceşte şi câte unul 
de istorie, ca cel de istoria Islamului şi ministru în acelaşi timp". 

5. A urmat un schimb de replici unde Gr. Trancu laşi a anunţat că N.I., ca 
profesor la Academia Comercială, a ~cut „lecţii de extensiune... la Cluj, 
Galaţi, Danzig şi în multe părţi". N.I.: „Dar în cazul acesta să nu mai vorbiţi de 
inflaţie, că se interpretează rău". R. Cândea vorbise de „profesor ambulant, în 
numele Universităţii". N.I.: „Este mai rău să fie cineva ambulant în propriul 
său partid. Sunt cazuri recente". 

6. După ce T. Dimitriu Şoimu spusese că Universitatea din Bucureşti e superioară 
altora. N.I.: „Chiar în domeniul esteticii literare". T.D.Ş: „Că domnul Mihail 
Dragomirescu deţine secretul tuturor cunoştinţelor în materie". N.I.: „Acolo 
este inegalabil". 

7. Manifestaţia a avut loc la 13 martie 1906. 
8. G. Grigorovici lăudase Universităţile americane care au parcuri frumoase. 

N.l.:"Donate de particulari. Şi în loc ca particularii să fie zgârciţi, şi 
comunităţile sunt darnice, dăruiesc sume enorme. Din aceasta este clădită 
Universitatea americană". 

Expunere de motive pentru desfiinţarea unei catedre 
de geometrie descriptivă 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Senatul universitar din Bucureşti, întemeiat pe cererea Consiliului 
profesoral al facultăţii de Ştiinţe, a hotărât, în şedinţa de la 20 noemvrie 1931 
desfiinţarea catedrei de Geometrie descriptivă cu aplicaţiile ei, înlocuindu-se 
cu o conferinţă de Matematici elementare şi geometrie descriptivă, întrucât un 
curs dezvoltat de geometrie descriptivă nu-şi mai găseşte raţiunea decât în 
programa şcoalelor tehnice superioare. 

Subsemnatul, având în vedere cererea de mai sus şi întemeiat pe 
dispoziţiunile art. 78 din legea învăţământului superior, am întocmit alăturatul 
proiect de lege pentru desfiinţarea catedrei de Geometrie descriptivă cu 
aplicaţiile ei, aflată vacantă la facultatea de Ştiinţe din Bucureşti şi înlocuire 
ei cu o conferinţă de Matematici elementare ş geometrie descriptivă, pe care îl 
supun deliberării d-voastre. 

Preşedintele Consiliului de Miniştri, ministrul Instrucţiunii, al Cultelor 
şi Artelor, N. !ORGA 
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Expunere de motive la proiectul de lege pentru transformarea unei 
conferinţe de Drept administrativ la Academia de Drept din Oradea 

EXPUNERE DE MOTIVE 

Consiliul profesoral al Academiei de Drept din Oradea, în şedinţa de la 
19 noiembrie 1929, a hotărât transformarea conferinţei de Drept administrativ 
în catedră şi transferarea la această catedră a d-lui profesor titular Andrei 
Sigmund de la catedra de Finanţe şi Statistică care se transformă în 
conferinţă. 

Pentru aducerea la îndeplinire a hotărârii consiliului profersoral, 
subsemnatul a elaborat alăturatul proiect de lege pe care îl supun deliberării şi 
aprobării d-voastre 1

• 

Preşedintele Consiliului de Miniştri, ministrul Instrucţiunii, al Cultelor 
şi Artelor, 

N. IORGA 
NOTE 

I. Consiliul Legislativ a obiectat că transferul prof. A.S. nu poate face obiectul 
unei legi; era treaba Ministerului Instrucţiunii, aşa că articolul trebuia anulat. 

Şedinţa din 29 martie 1932 

Despre situaţia învăţământului universitar1
• În replică cu V.G. Ispir 

Acesta spusese: 

Dacă d-nii studenţi se bat pe stradă şi dacă amintesc în comunismul lor 
această teorie de care am vorbit asupra caracterului, ei sunt incompleţi, 

fiindcă idealul lor călăuzitor este eronat. Eu le-aş spune „excelsior". 
D. G. Grigorovici: Ei nu sunt nici comunişti, nici fascişti, sunt flămânzi. 
D. profesor. N. Iorga: Îmi daţi voie. Se pare că nu există comunişti, 

fiindcă d. Traian Cotigă, excelenţa sa d. Traian Cotigă, marele preşedinte al 
centrului studenţesc din Bucureşti, publică în Universul următoarea „Chemare 
la ordine a Statului român". 
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Declară d-sa că, „părea că s-ar fi amestecat în rândurile studenţimii 
elemente care s-au dedat la excese, este un fapt netăgăduit. Dar a încerca să 
afirmăm că mişcările de stradă ce au avut loc sunt ale unei studenţimi 

comuniste, este o aberaţie". 
Asta am spus eu. Nu se poate nimic mai amabil decât aceasta! Dar 

aceasta mi-au dovedit-o cei de la Iaşi: s-a afirmat că, în adevăr, s-a ridicat şi 
steagul roşu în momentul turburărilor la o fabrică. 

Şi mai departe, d. Cotigă ne asigură că „nu va uită pe cei care s-au dedat 
la acte de barbarie faţă de întreaga studenţime, fie la Bucureşti, fie la Iaşi sau 
Tutova. Garda de fier". 

Acum ce să fac eu cu aceasta? Am să întreb pe d. rector al Universităţii 
ce crede d-nealui; iar mie, căruia îmi este silă de proştii bătrâni, îmi este mult 
mai silă de proştii tineri, mai ales când se cred ceea ce nu sunt (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

V G. lspir deplânsese Universităţile2 cu o singură facultate: 

Nu se poate concepe aceasta, căci nu se poate concepe o Universitate 
fără studenţi, după cum nu se poate concepe o Universitate numai de studenţi 
rară profesori. Universitatea este şi de studenţi şi de profesori, ea formează o 
familie universitară. Prin urmare, este o legătură completă, care trebuie să 
existe întru totul. 

D. profesor A. Iorga: Este o familie în care copiii se ridică în capul 
părinţilor (Ilaritate). 

D. V G. lspir: Vai de familia aceea în care copiii se ridică în capul 
părinţilor, D-voastră anticipaţi ceea ce voiam să spun eu. Regret că d. 
Grigorovici nu este aci, căci am impresia, ca profesor, că în momentul de faţă, 
s-a introdus în spiritul tinerilor noştri universitari ... 

D. profesor N. Iorga: Afară de litere şi ştiinţe. 
D. V G. lspir: Şi teologie. 
D. profesor N. Iorga: Şi de la teologie. 

D. V G. lspir: ... un alt sentiment decât cel filial dintre fiu şi tată. Între 
studenţi şi profesori s-a introdus sistemul - de aceea greva ne spune ce este ... 

D. profesor N. Iorga: Nu există grevă. Am întrebat dacă exista greva şi 
am aci răspunsul. Dacă ar exista greva, nu aş fi venit cu legea după amiază. 
Mie îmi place să mă lămuresc. 

Prin urmare, am aci întrebarea făcută de mine şi răspunsul. Iată 

întrebarea, plecată de la minister: „Luând cunoştinţă de adresa... cutare, vă 
rog să binevoiţi a ne comunica dacă avem a face cu închiderea Universităţii 
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de către autorităţile legale, sau avem de a face cu o grevă a studenţilor. 
Răspunsul ne este necesar, căci dacă este vorba de o grevă a studenţilor, nu 
înţelegem să introducem vreo schimbare în legea avocaţilor". 

Răspuns: „Ca răspuns la adresa d-voastră relativă la adresa noastră cu 
nr ... , am onoarea a vă aduce la cunoştinţă că închiderea Universităţii a fost 
hotărâtă de Senatul universitar". 

Prin urmare, greva aceasta este pentru stradă şi pentru gazete; pentru 
mine, ca ministru, şi pentru Statul român nu există decât închiderea 
Universităţii. 

D. V G. Ispir: Sunt foarte bucuros de ceea ce aţi constatat d-voastră, 
dar totuşi impresia ar putea fi în această direcţie că cel puţin între unii dintre 
tinerii noştri studenţi ... 

D. profesor N Iorga: Iar eu, ca profesor, nu cunosc greva. Am ţinut şi 
sâmbătă şi ieri cursuri la Institutul Sud-Eest European. Fiindcă Universitatea 
este închisă, am ţinut cursuri cu acelaşi număr de studenţi. Studenţii mei sunt 
băieţi inteligenţi, cu dorinţa de a învăţa şi cu spirit de ordine (Aplauze pe 
băncile majorităţii). 

D. V G. Ispir: Totuşi impresia care ar putea să se nască undeva este că, 
în loc de acest sentiment filial, s-a introdus sentimentul de luptă de clasă între 
lucrători şi patroni. 

D. profesor N Iorga: Cu deosebirea că muncitorii lucrează pentru 
patron, pe când studentul lucrează pentru viitorul lui. Este mare deosebire. Nu 
noi ne folosim de munca lor, ci ei se folosesc de munca noastră. 

Despre cămine, cu acelaşi interlocutor 

D-voastră ştiţi că s-au schimbat căminurile cu totul sub rectoratul meu, 
adică se dau burse şi cei ce primesc burse, aceia au dreptul de a se asocia între 
dânşii. Prin urmare, nu Universitatea are căminuri, în afară de două căminuri 
pentru fete. Pentru fete ar trebui ca, într-adevăr, Universitatea să aibă 

căminuri, pentru ca să poată exercita supravegherea, şi pentru ca să li se dea 
şi altă învăţătură decât aceea de la curs şi, poate, de ceastălaltă au încă nevoie. 
Iar în colo, studenţii se asociază, declară, la plata bursei, că în loc să o ia 
personal, au însărcinat pe cineva ... , care ia bursa tuturor şi administrează 

pentru toţi un cămin. Iar Statul ajută prin aceea că plăteşte chiria. Acesta este 
felul de organizare pe care l-am lăsat eu la Universitate. Ce se va face de 
acum înainte, aceasta priveşte pe oamenii cari au răspunderea. Dar eu cred că 
sistemul pe care l-am introdus eu la Bucureşti, ar trebui introdus pretutindeni. 
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Iar Statul are numai datoria de a observa să nu se petreacă lucruri imorale în 
cămine şi, pe de altă parte căminurile să nu fie cluburi şi cuiburi de 
conspiraţie împotriva Statului şi a ordinei publice (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

D. V G. lspir: Eu am avut onoarea să fac parte şase ani din comisia 
căminelor şi cantinelor. 

D. profesor N Iorga: Dar aceasta este tocmai ce am desfiinţat eu! 
D. V G. lspir: Eu ştiu ce a fost acolo şi nu ştiu cum aţi fost informat d

voastră. Ştiu de asemenea că d-voastră aţi realizat mult acolo. Dacă îmi daţi 
voie să spun şi să am acest curaj al opiniei mele, eu cred că adevărul este la 
mijloc. 

D. profesor N Iorga: Dar, cu adevărul cel vechi mi s-a întâmplat să văd 
profesori care se improvizau administratori de cămine şi mi se aducea dovada 
că folosesc personal de pe urma acestei administraţiuni. Iar când le-am cerut 
socoteala, fiindcă studenţii în acest caz aveau dreptul să se agite, dar nu s-au 
dus în stradă, ci au venit la mine, ca decan întâi, şi ca rector pe urmă, şi mi-au 
spus: mănâncă alţii din ceea ce ni se cuvine nouă - şi când am chemat pe 
cutare domn profesor, şi-a luat nişte aere - aşa este românul - : ştii d-ta cine 
sunt eu? Şi-mi pare rău, dar l-am dat afară, într-o formă foarte politicoasă, pe 
iubitul meu coleg mai tânăr. S-a vorbit şi de alt caz, când am poftit afară pe 
cineva; dar am multe cazări de acestea în viaţa mea; n-a fost acesta cel dintâi. 

Şi de atunci studenţii au mâncat mai bine (Aplauze pe băncile 

majorităţii). 

D. V G. lspir: D-le prim-ministru, este o controversă asupra celei mai 
bune organizări a căminurilor; ceea ce vreau să adaug este că între sistemul 
burselor şi al căminurilor, eu cred că sistemul căminelor este mai bun, cu 
condiţiune ca disciplina şi ordinea să fie asigurate acolo şi ca în acele 
căminuri să domnească fraternitatea şi moralitatea. Evident, nu este cazul 
acum să amintim multe lucruri care s-au întâmplat. Am avut şi căminuri 

foarte bune, dar am avut şi căminuri particulare, înfiinţate de judeţ şi comună. 
D. N Iorga: Şi acelea s-au schimbat, au trecut sub supravegherea 

Universităţii. 

D. V G. lspir: Este just, pe care imediat d. prim-ministru, când a fost 
rector, Ie-a luat sub supravegherea Universităţii şi a făcut un lucru foarte bun, 
pentru care mulţumim d-lui prim-ministru. 

D. profesor N Iorga: Era un cămin gorjan, pe care m-am dus să-l 

inspectez. Casa avea două rânduri; jos erau studentele, dincolo erau studenţii. 
Când m-am dus acolo unde erau studentele, nu era nici una; când m-am dus 
unde erau studenţii, acolo erau toate studentele. Când am intrat eu, au fugit cu 
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toatele; ceea ce înseamnă că nu discutau asupra unei chestiuni eu desăvârşire 
ştiinţifice (Ilaritate). Atunci eram decan şi la cea dintâi lecţie, înainte de a 
face cursul meu, am povestit lucrurile şi am spus numele acestor studente. 
După aceea au venit la mine în cancelarie şi le-am declarat că nu voi lua nici 
o măsură împotriva lor, cu o condiţiune: de a-şi da cuvântul de onoare că 
astfel de lucruri nu se vor repeta niciodată. Au plâns, şi lucrurile acestea nu s
au repetat niciodată. 

Multă lume a plâns pe urma mea, în atâţia ani de când am o viaţă 
publică, dar nu este unul din cei care au plâns pe urma mea, căruia să nu-i fi 
părut bine pe urmă că şi-a spălat păcatele cu lacrămile pe care le-a vărsat 
atunci (Aplauze pe băncile majorităţii). 

Despre practicarea sporturilor 

D. V G. Ispir: În loc ca studenţii să se bată între ei pentru aceste idei 
externe, viaţa universitară trebuie să fie călăuzită de studii, de sporturi, de 
muzică, există o serie de lucruri care sunt foarte bune, care pot fi admise la 
Universitate. Şi în această direcţiune studenţii desigur că pot fi ajutaţi. 

Eu personal am încercat o operă de ajutorare studenţească, care n-a 
reuşit, din care a ieşit Oficiul universitar. 

D. profesor N. Iorga: Sport am încercat să introduc şi eu. Am cerut 
locul Primăriei, din faţă. Mi 1-a dat; timp de doi, trei ani, am rugat societăţile 
studenţeşti să se dedea la sănătoase exerciţii de sport pe acest loc. N-a venit 
nimeni, şi atunci terenul a fost luat de jandarmii pedestri, pentru exerciţiile lor 
de fiecare zi. 

D. Al. Lapedatu: În această privinţă aţi putea să consultaţi pe d. Tătaru, 
care a fost preşedintele societăţii sportive studenţeşti de la Cluj. 

D. V G. Ispir: Cunosc terenurile sportive dela Oxford şi Cambirdge. Se 
practică acolo o serie de sporturi care formează caracterul şi care, în acelaşi 
timp, purifică sufletul omenesc. Sunt lucruri necunoscute la noi, la noi sportul 
este luat ca o pierdere de vreme, nu ca o recreaţie a trupului şi sufletului. 

Evident că nu toţi studenţii pot intra în căminuri. Aci este o chestiune 
importantă: gazdele. S-au întrebat părinţii, s-au întrebat profesorii, cine sunt 
gazdele care găzduiesc pe copiii lor? 

D. profesor N. Iorga: Eu m-am întrebat; le-am cerut fişe, să declare 
fiecare situaţia părinţilor, unde locuiesc, totul imposibil! Nici declaraţiile lor, 
nici organele universitare n-au vrut să lucreze în acest sens. Toată viaţa mea a 
fost o luptă cu stânca rutinei, prin care nu am putut să găsesc drum. Mă declar 
învins, cu câtă durere, înţelegeţi şi d-voastre. 
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Despre moralitatea studenţilor 

Odată a intrat un român în colegiul acesta şi a făcut astfel de lucruri, 
încât nu numai că l-a scos pe dânsul din colegiu, dar s-a luat măsura atât de 
dureroasă pentru ţară, că nu se mai primesc studenţi români. Ştii d-ta povestea 
de acum doi ani. Fiindcă a crezut că un colegiu englez este aşa: fiecare face 
ce vrea. Aceasta, nu. Cu aceasta se învaţă englezul disciplinat, cu disciplina 
din colegiu, să cunoască toate ideile, dar fiecare idee cu metoda sa, cu 
disciplina sa. Iată un socialist, d. Grigorovici, care ne dă exemplul disciplinei 
de gândire şi disciplinei de expresie3 (Aplauze pe băncile majorităţii). 

În dialog cu Al. Otetelişanu despre necesitatea menţinerii docenţei la 
Facultatea de Drept 

La Senat de ce nu a spus nimeni nimic? A fost rprezentantul Facultăţii 
mereu prezent, cu un întreg decalog de care am ţinut seama, dar nu a spus un 
singur cuvânt. Nu înţeleg Facultatea aceasta care atunci când se discută o 
chestiune la Senat, aprobă înlocuirea docenţilor prin conferenţiari şi maître de 
conferences nu este altceva decât corespunzătorul francez al docentului, iar 
aici dvs. veniţi în numele Facultăţii de Drept, cerând menţinerea docenţei. 

Cum veniţi dvs., deşi eu nu mă îndoiesc că aveţi această însărcinare, 
cum voiţi dvs. ca studenţii să aibă o orientare atunci când se întâmplă că sunt 
facultăţi care nu au nici una? Stătea acolo d. Dumitrescu, nelipsit, în numele 
facultăţii. Nu a spus un cuvânt. 

D. Al. Otetelişanu: La senatul universitar? 
D. profesor N. Iorga: Nu, la Senat, o parte din Parlament. Nici un 

cuvânt! 
D. Al. Otetelişanu: Nu ştiu ce a spus d. Dumitrescu, nu ştiu ce s-a spus 

la senatul universitar, dar ştiu ce s-a discutat la consiliul profesoral. 
D. profesor N. Iorga: De aceea şi chestinea rectorului a ieşit cum a ieşit. 
D. Al. Otetelişanu: Spunea unul din colegii noştri şi spunea şi d. prim 

ministru că docenţii au fost înlocuiţi prin acei maîtres de confeerences, care 
există în Franţa şi care înlocuiesc instituţiunea docenţei. Nu este tocmai 
acelaşi lucru. Maître de conferences este un funcţionar, el este plătit şi 
îndeplineşte o funcţiune în învăţământ. 

D. profesor N. Iorga: Dar plata sau lipsa de plată este un lucru atât de 
secundar! Şi maîtres de conferences şi docenţii nu fac parte, propriu vorbind, 
din organizarea profesională a facultăţii. Este un mijloc de a intra. 

Ce însemnează maîtres de conferences? Însemnează un „magister'', este 
traducerea în franceză a lui „magister" care are dreptul de a ţine conferinţe. 
Este un conferenţiar. 
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În continuare, în dialog cu Al. Otetelişanu: 

Se înşiră aci mai multe taxe, şapte, opt taxe. Aceasta însă nu 
însemnează că fiecare Facultate trebuie să pună toate aceste taxe. 

D. profesor N. Iorga: Nici nu este în intenţia noastră. 
D. Al. Otetelişanu: De exemplu, taxa de construcţie prevăzută la litera 

h, şi care există la Facultatea noastră de Drept se va desfiinţa de acum înainte, 
fiindcă noi am votat chiar ieri o lege, prin care ni se dă dreptul să renunţăm la 
o expropriere care s-a făcut în favoarea noastră. 

D. profesor N. Iorga: Ba se poate gândi să se construiască aiurea. Nu 
văd întrucât renunţarea aceasta prejudecă asupra dorinţei de a avea un local. 
Eu aş dori chiar să aveţi un local deosebit, pentru ca atunci când Facultatea de 
drept, prin studenţii săi,· hotărăşte o grevă, să se ducă la d-voastră acolo şi să 
ne lase pe cei de Ştiinţe şi de la Litere să ne facem datoria cu studenţii noştri, 
care ne înţeleg, ne iubesc şi ne ascultă. 

Şi dacă într-un timp când se produc aşa de des greve - n-aş vrea să 
rostesc de aici o critică, în ceea ce priveşte o facultate din oricare Universitate 
din România - studenţii de la Litere şi de la Ştiinţe sunt cei mai disciplinaţi, 
este pentru că le dăm de lucru necontenit. Omul care are de lucru necontenit, 
acela nu se dedă la anumite activităţi. 

În America, unde studenţii pregătesc în fiecare lună câte o lucrare - de 
la începutul lunii li se spune să pregătească o lucrare grea - acolo este 
disciplina cea mai perfectă; fiindcă tânărul este aşa de mult legat de opera pe 
care o face, încât nu-i mai trec alte lucruri prin minte. 

Aşa încât, eu sunt pentru palatul d-voastre, cât mai mare şi la aer, la 
răcoare, aşa, către Şosea, unde bate vântul (Ilaritate). 

D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru, aveţi perfectă dreptate când 
spuneţi că studentul care este necontenit ocupat, n-are timpul necesar să se 
gândească la acte de dezordine. 

D. profesor N. Iorga: Eu v-aş întreba: ce frecventare reală aveţi faţă de 
numărul total de studenţi înscrişi, şi cât timp consacraţi pentru examenul 
fiecărui student, şi cum se pregătesc examenele, dese ori după aşa numitele 
rezumate ale unui curs. Cumpără cineva rezumatul, stă în provincie ... 

D. Al. Otetelişanu: Nu mai sunt rezumate acum, sunt cursuri. 
D. profesor N. Iorga: Slavă Domnului. 
D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru, eu înţeleg mâhnirea d-voastră 

faţă de evenimentele petrecute şi înţeleg oarecum şi supărarea d-voastră faţă 
de Facultatea noastră, pentru că studenţii noştri de la Drept au fost aceia care 
au făcut mişcarea împreună cu aceia de la Medicină. 

D. profesor N. Iorga: Cei de la Medicină mult mai puţin. 
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D. Al. Otetelişanu: D-le prim-ministru, lăsând la o parte mâhnirea d
voastră, care desigur este trecătoare, fiindcă d-voastră iubiţi prea mult 
studenţimea română ... 

D. profesor N. Iorga: Eu iubesc pe cei pe care-i cunosc din 
Universitate; pe cei pe care-i văd pentru prima dată în stradă, îi iubesc mult 
mai puţin. 

D. Al. Otetelişanu: D-voastră ştiţi că şi studenţimea şi corpul profesoral 
de la Facultatea de Drept vă stimează şi vă iubeşte. În ce priveşte persoana 
mea ... 

D. profesor N. Iorga: În această privinţă nu am nimic de zis. 
D. Al. Otetelişanu: ... am fost student la Drept şi la Filosofie. Nu eram 

student la Litere, totuşi eram unul dintre cei care urmam activitatea d-voastră 
naţională, pe care o dezvoltaţi acum vreo 20 şi ceva de ani. 

D. profesor N. Iorga: Mulţumesc foarte mult. 
D. Al. Otetelişanu: Cred că d-voastră, cu toate că astăzi sunteţi mâhnit, 

vă veţi îndrepta din nou sentimentul d-voastră de afecţiune faţă şi de studenţii 
de la Drept. 

Şi atunci, în ce priveşte localul facultăţii noastre de Drept, avem o sumă 
de bani adunată, care, însă este insuficientă ca să facem un local nou, dar este 
suficientă ca să putem transformă localul din mijloc al Universităţii. 

D. profesor N. Iorga: Foarte bună idee. 
D. Al. Otetelişanu: „.şi să facem un local excelent acolo pentru 

facultatea noastră de Drept. Rămâne însă ca d-voastră să ne puneţi la 
dispoziţie localul acela ... 

D. profesor N. Iorga: Foarte bucuros. 
D. Al. Otetelişanu: .. . ca să nu fim simplii trecători, astăzi să avem 

dreptul acolo şi mâine să nu-l avem. Când vom avea acest drept, vom putea 
utiliza cele 40 de milioane care le avem. 

D. profesor N. Iorga: Faceţi partea centrală. Eu am făcut aripa dreaptă, 
mi-a ajutat Dumnezeu cu cele 25 de milioane. Voiam să fac şi partea centrală, 
cu timbrele universitare, care însă nu au fost administrate cum trebuia, aşa 
încât nu am putut obţine suma necesară. 

Faceţi d-voastră cu banii aceştia. 
D. Al. Otetelişanu: Statul nu va mai cheltui pentru transformarea părţii 

centrale a Universităţii şi în felul acesta vom ajunge şi noi să avem un local 
propnu. 

D. profesor N. Iorga: Aşa încât renunţ la trimiterea la Şosea (Ilaritate). 
D. Al. Otetelişanu: În ce priveşte taxele universitare, nu toate vor fi 

aplicate la toate facultăţile. Unde ai institute, pui taxe pentru institute; unde ai 
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laboratoare, pui taxe pentru laboratoare; la Drept, unde nu avem laboratoare, 
nu se pune această taxă pentru laboratoare. Şi atunci, repet întrebarea, care 
organ poate să ştie în ce măsură o facultate are nevoie de o taxă sau alta? 
Cred că singurul organ este consiliul facultăţii respective. 

D. profesor N. Iorga: Care propune senatului universitar. 
D. Al. Otetelişanu: Daţi-mi voie să vă spun. Dacă senatul vine şi spune: 

d-ta ai pus taxa de construcţie, 500 lei, prea mult, eu sunt de părere să fie 200. 
D-ta ai pus taxe pentru institute; de exemplu, noi creem astăzi la Facultatea de 
Drept institute de Drept privat, Drept penal, Drept public, Drept 
internaţional.. „ 

D. profesor N. Iorga: Tot eu vi le-am dat4
. 

NOTE 

I. Acesta spusese că pe frontispicul universităţilor engleze stă scris: „To be a 
man'', adică să fi om. N.I.:"Pentru femei ar trebui să scrie: „To be woman'', 
adică să nu te baţi cu sergenţii pe stradă (ilaritate). Era o aluzie la felul 
dezlănţuit de a se purta al sufragetelor. 

2. Acelaşi Ispir deplânsese Universităţile cu o singură facultate, ca cea din 
Oradea. N.I.:"Ştiţi că am moştenit şi o Academie Teologică şi o mulţime de 
forme de acestea ardeleneşti pe care nu le suprimăm fiindcă este acolo un 
sentiment local care le apără„. Este unul care vrea o Universitate la Chişinău, 
altul la Craiova, Politehnică la Vârciorova". 
lspir mai spusese că la Universitatea din Bucureşti sunt 20 OOO de studenţi. 
N.I.: „Dintre care 3000 îi găsesc la cursuri şi 17 OOO la manifestaţii". lspir 
amintise că în Scoţia e un student la 455 de locuitori. N.I.: „Dar nu cer 
funcţiuni, când ies, aceasta este deosebirea". 
Apoi a deplâns absenţa cursurilor comune. N.I.: „Şi cursurile comune au murit, 
multe lucruri au murit din momentul când am plecat eu de acolo. Chestiunea 
cursurilor comune s-ar putea introduce în lege''. lspir spera ca N. I. să revină dar 
acesta declară: „Nu, căci am 61 de ani, cu 5 ani ca rector fac 66 şi la 70 de ani 
ies la pensie". 
Tot lspir vorbeşte de Oxford, unde studenţii îşi fac vizite reciproce cu 
profesorii, se poftesc la masă. N.I.: „Nu mai vorbiţi, vă rog, de chemarea la 
masă căci mă trezesc şi cu acest punct de doleanţă, că fiecare profesor trebuie 
să cheme odată pe săptămână pe studenţi la masă!" 

3. lspir pomenise de educaţia universitară pe care N.I. „a iniţiat-o normativ". N.I.: 
„Normativ era până acum strada Şincai nr. 3, cu cele 5 domnişoare care au stat 
atunci cu 2 ofiţeri care au omorât pe cârciumar. Aceasta era normativ în ceea 
ce priveşte gazdele". 

4. Al.O. spusese că absolvenţii n-au cunoştinţe de cultură generală. N.I.: "Sunt 
legiferate. Le-am introdus eu întâia oară şi sunt introduse, cum a precizat d. 
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raportor /P. Sergescu/ în chiar proiectul de lege. Eu am arătat dorinţa mea. Să 
fie şi mai precizat. Şi puţină poezie, ca să fie moravurile mai blânde". 
Apoi, la încheierea şedinţei, N.I. a cerut scurtarea timplui de discutare a 
amendamentelor: „O oră ajunge, fiindcă altfel se produce impresia, pe care nu 
o doresc nimănui dintrei noi, că se încearcă tot felul de tărăgăniri. Ajunge o 
oră, la ora 5 să se reia discuţia". 

La legea avocaţilor. Replică lui A.C.Cuza 1 

D-le Cuza, mi-au şi făgăduit-o. Iată, am primit ieri o scrisoare în care 
elevii de liceu spun că: „studenţii de acum legiferează, fără să se gândească la 
pielea celorlalţi". 

Iată scrisoarea: 
„Studenţii din anul acesta se interesează numai de pielea lor şi vor să 

scape de unificarea învăţământului superior şi de noua lege a avocaţilor". Iar 
la sfârşit: „Avem cea mai mare încredere ... etc. Contrar vom fi nevoiţi să 
facem şi noi grevă generală la anul, pentru că nu este drept să fiţi pentru unii 
mumă şi pentru alţii ciumă". 

De aceea, zic eu, să nu se dea exemplu rău nimănui, fiindcă altfel ne 
vom trezi cu anunţarea grevei la Universitate a copiilor de ţâţă (Ilaritate, 
aplauze). 

NOTE 

I. A.C.Cuza amintise că în textul aflat în dezbatere se folosise expresia „studenţii 
actualmente înscrişi"; or, se legifera şi pentru viitorime. 
l.Micescu observase că la examene nu sunt rele răspunsurile studenţilor ci 
întrebărle profesorilor. N.I.: „Este aşa de adevărat ce spuneţi dvs. încât nu s-ar 
putea ca studentul să întrebe pe profesor din două motive: studentul n-ar şti ce 
să întrebe şi profesorul n-ar putea să răspundă" (ilaritate). 
Se abordase subiectul portului robei. D.l.Perianu constatase că la baroul de 
Ilfov se cheltuiesc pentru ele 3 milioane de lei (o robă costa 8 OOO de lei). N.I.: 
„În această chestiune a robei aş vrea să ştiu dacă d. Cuza e pro sau contra". 
A.C.Cuza: „Sunt pentru roba facultativă". N.I.: „Eu credeam că sunteţi contra 
robei şi atunci aş fi observat că este o greşeală în conducerea partidului fiindcă 
roba este femininul lui Robu" (ilaritate). Şi în continuare: ,,Înţelegem aşa: roba 
se desfiinţează, galoşii sunt facultativi" (mare ilaritate). 
În aceiaşi şedinţă s-a luat în discuţie proiectul de lege privitor la reglementarea 
raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi, unde N.I. a spus: „Eu vreau să fac o 
rugăminte către colegul meu de la Justiţie. Se pare că Ministerul de 
Instrucţiune Publică a pierdut, printr-o neglijenţă de care nu sunt vinovat, 
termenul până la care trebuie să fie reziliate contractele de închiriere. 
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Eu le reziliez pe toate, de la un capăt al ţării la altul, şi vă rog să introduceţi aici 
în lege un paragraf care să permită Statului ca şi după termenul acesta de I O 
martie, mi se pare, să rezilieze contractele. 
Vă rog să puneţi neapărat acest lucru. Pentru Stat să se pună cel puţin până la 
10 aprilie". 

Şedinţa din 30 martie 1932 

Despre mişcările studenţeşti 1 

Am fost surprinşi, fiindcă s-au amestecat unii oameni politici. Chiar şi 
acum eu am avut în mână o scrisoare a unui student care a avut curajul să 
mărturisească că în tren un bărbat politic, care umblă puţintel după cai morţi 
să le ia potcoavele, dă întâlniri secrete d-lui Cotigă şi altora. Îi ştiu şi termenul 
şi locul unde se adună; şi va veni vremea când îi voi prezenta dosarul. 

O voce: Să-l ştim de acuma. 
D. G. Giuglea: Fiindcă d. prim-ministru a adus chestiunea aceasta, mai 

adaog şi eu altceva. Sunt informat că se mişcă învăţătorii şi au trimis scrisori 
nenumărate unor persoane din Bucureşti, cărora le cer să aranjeze o mişcare 
ca acea a studenţilor. Nu ştiu dacă aţi fost informaţi, nu ştiu dacă organele de 
la minister care conduc învăţământul primar au destule mijloace ca să vă 
poată informă, ... sau destulă sinceritate. 

D. profesor N. Iorga: Eu ştiu un lucru, că doresc să-i plătim pe toţi. Dar 
ştiu încă un lucru; ce încasări au fost în fevruarie. Ştiu că armata trebuie 
neapărat plătită, că toţi ceilalţi vin după armată. 

Cine vrea să facă scandal, de orice categorie, în Bucureşti, voi 
întrebuinţa alt mijloc. Eu am spus numai că opresc manifestaţia de marţi a 
studenţilor. Nu am spus să se ducă o luptă corp la corp, cum s-a întâmplat. 
Aci trebuie şi oarecare dibăcie. 

Dar, pentru toţi cei care mai vor să manifesteze, îi voi înconjură de 
poliţie şi de trupe şi se vor plimba pe toate străzile din Bucureşti, cât or vrea, 
până se vor obosi şi se vor duce acasă să se culce. 

Iar când vom avea bani, vom plăti; dar de împrumutat nu putem 
împrumuta, de furat nu putem fură. Toată lumea trebuie să înţeleagă că ne 
găsim în mijlocul unui cumplit război financiar şi economic. Să facem cum 
am făcut în timpul războiului celălalt şi n-a murit nimeni. Numai eu ştiu cum 
am hrănit o întreagă casă, timp de doi ani de zile, şi un coleg al meu, fiindcă 
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n-am vrut să vin aici să fac cursuri pe vremea nemţilor, mi-a tăiat leafa şi 
două luni şi jumătate n-am văzut leafă. Am făcut ce am putut face. Fiecare 
trebuie să judece situaţia de acum. 

Banii nu-i ascundem pentru partizanii pe cari nu îi avem. D-nii 
Argetoianu şi Brătescu sunt dintre oamenii cei mai pricepuţi în materie 
financiară. D. Brătescu, cu care am vorbit şi ieri, lucrează de la 8 dimineaţa 
până la ceasurile 12 noaptea, se extenuează muncind, şi unde este mai mare 
nevoie dă ceva. Aude un alt strigăt, dă. Sunt timpuri în care nu se pot face 
lucruri ca în împrejurările obişnuite. 

Cu manifestanţii vom face aşa, clar să se ştie că noi, care am suprimat 
aşa numita Gardă de fier, şi cărora nu le este frică de nimeni, (aplauze), 
oriunde vom întâlni agitatori, vom lăsa să treacă demonstraţia, dar peste 
câteva zile, vom luă pe acela care aţâţă, îl vom lua de ceafă, fiindcă 

exploatează nenorocirea ţării, şi-l vom băga la başcă. (Aplauze pe băncile 
majorităţii). 

După ce G. Giuglea amintise de bursele în străinătate oferite 
studenţilor de unii politicieni 

Iar rezultatul este că n-am cu ce-i ţine acum. Mor de foame în 
străinătate. 

D. G. Giuglea: D-le prim-ministru, este foarte exact ce spuneţi d
voastră. Le-am spus-o şi noi profesorii. Dar cu privire la agitaţii, ei ne 
răspund cu vorba aceasta: În mişcările studenţeşti noi venim cu un suflet curat 
şi cu un sentiment sincer. Da, sentiment sincer, suflet curat, dar să nu se uite 
că acest suflet curat şi acest sentiment sincer al studentului care intră în 
tumult fără să-şi dea seama de ce va urma mai târziu, este ca o floare gingaşe 
pe car o rupe puhoiul şi în câteva clipe se amestecă cu noroiul. Aşa pare 
sufletul tânărului student care se bagă în puhoiul luptelor politice (Aplauze). 

D. profesor N. Iorga: Foarte frumos. În Paris ştiţi d-voastră câtă lume 
au cărat partidele politice şi care este numărul românilor din Paris? Nu vă 
puteţi închipui. O statistică făcută acum patru ani constata 25 de mii de 
români la Paris, dintre care a treia parte au fost momiţi. 

Cărătorii de gunoi din marginea Parisului sunt în cea mai mare parte 
nenorociţi de ţărani de prin Ardeal, care aceia reprezintă altceva, nu acţiunea 
partidelor politice, ci lipsa de administraţie a ţării. Aceştia puteau să fie 
momiţi, dar sunt o mulţime de intelectuali români la Paris care mor de foame 
şi care nu aveau de ce să se ducă acolo (Aplauze). 
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Despre activitatea ştiinţifică a cadrelor universitare 

Pe mine mă îngrozesc, să-mi daţi voie, de la o bucată de vreme, tocmai 
lucrările acestea ştiinţifice. Se duc băieţi şi fete de la noi, car la noi nu s-au 
distins de loc, stau în străinătate trei, patru ani de zile, vin cu o carte de cinci, 
şase sute de pagini, admirabil făcută. După ce se întorc, nu mai lucrează 
mm1c. 

Noi suntem oamenii cei mai dibaci de pe lume: evităm toate greutăţile. 
Era greutatea aceasta a operei personale. Opera personală se fabrică astăzi cu 
o uşurinţă foarte onestă ... 

D. I Petrovici: În serie. 
D. profesor N. Iorga: .. . dar nu ştiu prin ce mecanică pe care până acum 

n-am putut-o descoperi (Aplauze, ilaritate). 
D. I Petrovici: Vasăzică climatul de aci este prost; nu se pot dezvolta 

opere originale. 
D. D. R. Ioaniţescu: Este un fel de metalurgie. 
D. profesor N. Iorga: Aci este un profesor foarte mare, undeva la o 

Universitate. M-a întrebat când treceam în străinătate doctoratul meu: cum 
faci d-ta? - Cum să fac? Eu fac carte. Apoi zice: nu, eu pentru lucrarea mea 
am pus pe hârtie anumite idei conducătoare şi este cineva, un om foarte bine, 
care face restul... (Ilaritate). 

Şi apoi m-am convins că şi la şcoala mea de la Fontenay-aux-Roses este 
cineva care face bine, după ce fac mai puţin bine unii dintre elevi. Dovadă că 
atunci când aveau de adaos ceva, era într-o franţuzească îngrozitoare, iar 
textul o splendoare. 

Dacă am putea şi în această privinţă să luăm măsuri! (Aplauze). Nu poţi 
prinde pe român cu nimic (Ilaritate). 

După ce P. Şeicaru amintise că NI a concurat pentru postul 
de la Universitate, unde, .. era să fie trântit de Georgian", 

mai ales că „ d. Iorga era o primejdie. pe câtă vreme Georgian nu era" 

Era să cad; dar tot am avut câteva sutimi mai mult decât Georgian. 
După aceea, m-a chemat Take Ionescu şi mi-a spus, că atâta vreme cât 

va fi el ministrul Instrucţiunii Publice, eu nu voi fi profesor de Universitate. 
Cum aveam foarte mult calm, i-am spus: nu face nimic, d-le ministru, 

eu voi aştepta. Şi a căzut peste câteva săptămâni şi am luat catedra. Tot prin 
concurs am luat-o şi a doua oară. 
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D. I Petrovici: D-le ministru, să-mi daţi voie să-mi exprim regretul că 
nu aţi fost de faţă când am făcut o serie de consideraţiuni şi de propuneri, care 
erau mai potrivit făcute cu d-voastră de faţă. 

D. profesor N. Iorga: A trebuit să iscălesc, la Palat, decretul prin care 
renunţăm la exproprierea casei Şuţu, f'ară care trebuia să plătim 70 de 
milioane, pe care nu îi avem. De aceea a fost grabă. Mă iertaţi, eu aveam 
mare plăcere să vă ascult. 

Asupra concursurilor. I Petrovici spusese: 

În sfârşit, la capitolul concursurilor văd că legea actuală a eliminat o 
probă care, după a mea părere, este cea mai importantă, proba lucrărilor. În 
legea în vigoare, candidaţii înaintează lucrările; ele se citesc, se face un 
referat asupra lor şi referatul acesta ia un caracter decisiv pentru soarta 
ulterioară a concursului. 

D. profesor N. Iorga: Foarte rău. 
D. I Petrovici: Proba aceasta este înlocuită prin altceva; candidatul 

expune, timp de o oră, fără ca profesorii să se poată amesteca; îşi povesteşte 
viaţa, titlurile şi lucrările. Dacă se găseşte un candidat mai şmecher ca să 
povestească„ „ 

D. profesor N. Iorga: Eu vroiam amândouă lucrurile: să prezinte 
lucrările şi după aceea să vorbească cu privire la sine. 

Iată ce s-a întâmplat, nu este mult, acum vreo doi ani. 
Cineva a prezentat o lucrare admirabilă în franţuzeşte, prezentată şi la o 

facultate din străinătate. A prezentat-o pentru a căpăta gradul de doctor, nu 
era o catedră universitară pe care o avea înainte. Lucrarea era minunată; o 
lucrare care, dacă ar fi tipărită, ar aduce cele mai mari foloase. După ce s-a 
isprăvit şi am văzut cum răspunde, m-am apropiat şi i-am spus: d-le, să nu te 
superi, d-ta ai făcut lucrarea aceasta? - Cum se poate să-mi puneţi întrebarea 
aceasta? - Nu numai că ţi-o pun, dar eu îţi prezic un lucru: nu vei tipări 
niciodată această lucrare. 

De atunci a tipărit o mulţime de lucrări; lucrarea aceasta, minunat 
făcută, nu a tipărit-o nici până acum, ceea ce pentru mine înseamnă că i-a 
făcut-o altcineva. Pe când aşa, dacă îl pui să vorbească de dânsa, imediat 
simţi dacă el este autorul sau ba (Aplauze, ilaritate). 

D. I Petrovici: Cu toate acestea, eu cred că ar trebui să rămână şi proba 
aceasta. 

D. profesor N. Iorga: Aceasta o primesc cu plăcere. 
D. I Petrovici: O-lor deputaţi, îmi dau seama de toate dificultăţile în 

mijlocul cărora s-a alcătuit acest proiect. Proiectul acesta nu este opera unei 
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individualităţi, ci este o operă colectivă, un fel de poezie populară. S-a nimerit 
câte odată ca poporul să producă o operă ca Iliada şi Odissea, dar nu 
totdeauna operele populare, mai ales când sunt de amploare, au această 

unitate perfectă. 
D. profesor N. Iorga: Cum este şi Batrachomiomahia:. (Ilaritate). 
D. I Petrovici: Mai întâi, Universităţile au făcut un proiect, Senatul a 

introdus modificări. Camera, geloasă de dreptul de egalitate, va introduce şi 
dânsa modificări. Însă, d-le prim-ministru, modificări care în loc să fie un pas 
şi mai departe, vor fi, în unele privinţe, un pas înapoi spre ceea ce a fost. 

D. profesor N. Iorga: În unele privinţe, trebuie s-o spun, s-au făcut unele 
modificări în rău. 

NOTE 

I. La începutul şedinţei, Camera a fost informată că dr. Ion Cantacuzino, 
ministrul Sănătăţii, fusese ales membru al Academiei de Ştiinţe din Paris. P. 
Sergescu a amintit că şi N.I. e membru al Academie des lnscriptions et Belles 
Lettres, ales în unanimitate. N.l.:"Nu există unanimitate, niciodată''. P.S.:"Aşa 
a fost. Am fost eu acolo". N.l.:"Cu atât mai bine. Iar a doua zi, un tânăr 

profesor la Facultatea de Litere a început o lucrare întreagă ca să dovedească că 
sunt un ignorant. Bună ţară". 
Tot în această şedinţă se dezbătuse legea învăţământului universitar şi cineva 
observase că taxele nu merg la profesori ci pentru îmbunătăţirea instrucţiei. 

N.I.: „Eu nu înţeleg ce interes ar avea unele ziare să înfăţişeze pe profesori ca 
duşmani naţionali şi dezbrăcătorii studenţilor". 

Când s-a vorbit despre cumul, G. Giuglea a cerut ca un profesor titular să 
ocupe o singură catedră. N.I.: „Eu cred că este foarte rău. Un profesor de mare 
merit poate onora mai multe şcoli dacă-şi face datoria. Eu sunt absolut contra 
acestei propuneri. Nu am observat că o combat şi la Senat. Un singur ceas al 
unui profesor mare face mai mult decât trei luni de învăţătură ale unui bucher". 
Acelaşi deputat constatase că N.I. este trei sferturi artist şi un sfert om rece de 
ştiinţă. N.I.: „De aceea zicea domnul acela că sunt ignorant, fiindcă nu are 
poezie. Orice om care nu are poezie este pe trei sferturi prost". 
Apoi tot G. Giuglea declarase că editura Universităţii din Cluj nu are mijloace 
materiale. N.I.: „Vedeţi, ar trebui ca la fiecare Universitaste să fie cineva care 
să se ocupe de editurile acestea. Sunt patru ani de când am dăruit 300 de mii de 
lei, un premiu pe care nu am vrut să-l primesc, pentru motive care mă privesc 
pe mine, premiul Ferdinand, şi am dat suma aceasta ca să se tipărească un 
manual pe care să-l aleagă studenţii din toate cursurile de acolo şi ca rector m
am zbătut doi ani de zile ca să îndemn la punerea în execuţie a gândului meu. 
Nimic, foarte curios. Este acolo un spirit de birocraţie stearpă aşa de 
înrădăcinat, încât ar trebui, dacă se creiază un astfel de fond - şi o veţi spune 
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dvs. în regulament - să fie însărcinat un anume profesor cu aceste fonduri, 
altfel banul se capitalizează şi nu se tipăreşte nimic. Da, un om care să aibă 
curaj". 
În acelaşi context al dezbaterilor, N.I. declară: „Acesta este un nărav naţional, 
ca orice român care a învăţat carte să fie şi profesor de Universitate". 
Despre Facultatea de Medicină: „Pentru că facultatea de Medincină nu este o 
facultate în adevăratul înţeles al cuvântului ci este o şcoală de medicină, după 
cum Facultatea de Drept este o şcoală de drept". 
Când dr. V. Trifu a vorbit de „republica pingunilor", unde se practica 
nepotismul, N.I.: „Generalogiile acestea nu am de unde să le ştiu". 

2. Batrachomiomachia, Lupta şoarecilor cu broaştele, poem burlesc, pastişă după 
Homer, atribuită lui Pigres din Caria, fratele reginei Artemisa. 

Şedinţa din 31 martie 1932 

Din nou la legea învăţământului universitar 

Despre concepţiile istoricilor tineri 

D-le Cuza, dar să ştiţi că nu mai am voie de la o bucată de vreme, din 
partea tineretului istoric. Mi s-a spus la un congres de profesori de istorie, d. 
Lepădatu ştie, că generaţia mea n-a făcut decât să apere interesele românilor 
şi a falsificat istoria; iar acum d-nii aceştia de treizeci de ani trec peste 
greşelile noastre - mi-au spus-o de la obraz - şi încep o nouă istorie a 
românilor, în care nu se va servi o cauză naţională, care nu mai are nevoie să 
fie servită fiindcă, spuneau d-nealor de la înălţime, că odată ce s-a făcut 
România unită, nu mai e nevoie de nici un spirit în istoria românilor, ci e un 
fel de buchereală, metodică, obiectivă şi din când în când te întrerupi ca să 
svârli o piatră în tabăra acelora de la care ai învăţat carte şi care au creat 
sufletul acestei naţii. 

Din nenorocire, suntem acolo. Aşa încât îmi pare foarte bine că un om 
de vârsta şi autoritatea d-voastră spune aceste lucruri 1, deşi tineretul acesta 
rătăcit, are urechile astupate şi vom ajunge să n-avem o catedră de istoria 
românilor, fiindcă d-nii aceştia nu sunt altceva decât nişte regenţi de 
seminarii, care învaţă a se lucra, dar sunt incapabili să înţeleagă şi poezia, şi 
morala şi adâncul înţeles care se cuprinde în lecţiile de istorie şi mai ales în 
lecţiile privitoare la istoria neamului lor (Aplauze prelungite). 
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Despre imixtiunea politicului în Universitate. Replică lui P. Şeicaru 

Daţi-mi voie, este mult mai greu, pentru un număr întreg de oameni, să 
se înţeleagă, unii aparţinând unui partid, alţii altui partid, decât ministrul, care 
este unul singur şi care este omul partidului, dar care se poate întâmpla, cum a 
fost un caz acum câteva luni numai, să-şi primească toate instrucţiunile de la 
preşedinţia Consiliului, care preşedinţie a Consiliului să fie necontenit 
asediată de reprezentanţii partidului, şi ministrul să zică: eu aş vrea să fac 
altceva, dar preşedintele Consiliului îmi dă cutare instrucţiuni! Da, aşa era. 

De aceea, să nu credeţi d-voastră că nu-mi dau seama de toate 
pericolele autonomiei universitare. Dar eu prefer să fie o ciocnire în 
Universitate, între acei care aparţin deosebitelor grupări, şi cei care vor fi 
arbitri, care nu închină interesele Universităţii nici unui partid, decât să vie 
ministrul, deseori nici profesor, nici intelectual, ridicat pe scut de agenţii 
electorali, care să-şi bată joc de învăţământul superior, căutând să facă dintr
însul o unealtă a unor scopuri care nu sunt nici intelectuale, nici naţionale, ci 
de partid, în cel mai josnic înţeles al cuvântului (Aplauze pe băncile 

majorităţii). Fiindcă d-ta nu ai trăit între dânşii; eu am trăit. 
D. Pamfil Şeicaru: Ar fi foarte adevărat dacă nu ar fi şi atâţia grijulii ca 

să-şi vadă ginerii şi nepoţii la Universitate! 
D. profesor N Iorga: Acestea sunt lucruri personale. 
D. dr. N Lupu: În toate guvernele României, de 90 de ani, cităm un 

singur analfabet la Ministerul Instrucţiunii, încolo toţi au fost universitari. 
D. profesor N Iorga: Fiindcă democraţia înaintează. Înainte era o ţară 

de boieri, în care se respecta inteligenţa, cultura şi talentul, iar acum cine 
porunceşte este agentul electoral! Este altceva. 

D. A. C. Cuza: D-lor, eu înţeleg îngrijorarea superioară a d-lui prim
ministru. Dar d. prim-ministru uită că noi suntem într-o perioadă de trecere. 
D-voastră sunteţi cea mai bună dovadă a acestei perioade de trecere. 

D. profesor N Iorga: Da, dar eu doresc să nu fiu trecător (Ilaritate). 

După ce A. C. Cuza se declarase împotriva autonomiei universitare 

D-le Cuza, îmi daţi voie, îmi pare rău că trebuie să întrerup un discurs 
aşa de frumos. Ştiţi d-voastră, eu vă ascult cu toată plăcerea şi de aceea îmi 
permit foarte rareori să intervin. 

Dar d-voastră uitaţi legea autonomiei care are un articol prin care 
permite ministrului să intervină îndată ce este vorba de interesul Statului şi de 
moralitatea în Universităţi. Şi o dovadă că eu înţeleg lucrurile aşa este că 
astăzi dimineaţa, primind raportul Siguranţei, în care se arată că la centrul 
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studenţesc miniştrii sunt batjocoriţi şi că se făgăduieşte grevă fără termen, în 
numele nu ştiu cărui arhanghelism ridicol şi al nu ştiu cărui cotigism de 
ultimă treaptă demagogică, eu am făcut o adresă rectorului Universităţii, în 
care îl rog pe rectorul Universităţii să cheme senatul universitar şi să închidă 
cursurile până după vacanţa de Paşti, până în momentul când astfel de 
manifestaţiuni nu se vor mai produce. 

În felul acesta eu apăr interesul Statului (vii aplauze) şi orice ministru 
va veni după mine va face şi va trebui să facă aşa (Aplauze furtunoase). 

D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru ... 
D. profesor N. Iorga: Numai la numirea profesorilor, la intruziuni de 

acestea care se făceau înainte, la acestea trebuie să renunţe statul. 
D. Pamfil Şeicaru: Şi Ministerul Instrucţiunii Publice să-şi rezerve 

dreptul de control, să vadă ca nu cumva profesorii, după ce şi-au luat catedra, 
să nu-şi facă cursurile. 

D. profesor N. Iorga: Ba da, d-le Pamfil Şeicaru. Dar am ridicat 
chestiunea la Senat. Din moment ce dau bani, eu înţeleg să văd cum se 
întrebuinţează aceşti bani2 (Aplauze). 

A. C. Cuza declarase că recrutarea profesorilor „ după chemare " 
este dezastruoasă 

Îmi daţi voie să adaog încă un lucru. 
Eu trăiesc de atâta vreme în facultatea de Litere - de vreo 40 de ani - şi 

acolo îmi dau seama că am fost mai totdeauna execrat; acum mai mult decât 
înainte. 

Vor fi având colegii mei, în sfârşit, şi atitudini nedrepte faţă de mine, 
dar sunt dator să dau un atestat în ce-i priveşte pe dânşii. 

S-au încercat intrigi de acestea politice în facultate. Ei bine, eu vă asigur 
că în 40 de ani de când sunt acolo, nu a reuşit nici una. A fost de ajuns să fie 
chemaţi profesorii la datoria lor de conştiinţă şi profesorii au mers pe calea 
cea dreaptă. 

S-a încercat într-un moment să ni se impună ca profesor de Istoria Artei 
pe d. Tzigara, fost prefect de Poliţie al ocupaţiei şi care are atâtea 
îndeletniciri, încât nu ar avea vreme să o îndeplinească şi pe aceasta. 

Ei bine, a fost, în adevăr, o luptă cumplită, guvernul voia neapărat, a 
fost o luptă cumplită în ultimul moment, iată ce s-a întâmplat spre onoarea 
acestor profesori. Votul era nul. Doi profesori se abţinuseră. Şi atunci - din 
cauza aceasta, acest domn a intentat şi proces Universităţii - cum se 
mântuiseră discuţiile, se procedase la vot şi, ieşise votul nul. Acum, după 
interpretarea noastră, dacă înainte de a se redacta procesul-verbal cineva cere 
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să se voteze din nou, aceasta se poate când este vorba de abţineri. Doi se 
abţinuseră şi atunci m-am adresat către wml dintre dânşii şi i-am spus: este 
imposibil ca într-o astfel de chestiune d-ta să te abţii, să nu ai curajul de a lua 
o hotărâre. Şi am asistat la procesul acesta de conştiinţă: a devenit palid, s-a 
ridicat: „din moment ce faceţi apel la conştiinţa mea, ei bine, eu votez contra 
acestei propuneri". Şi când al doilea a văzut ce face acesta, s-a ridicat şi el, 
profund emoţionat, şi a apărat şi el drepturile facultăţii împotriva intruziunii 
politice. 

Eu niciodată nu am apucat un caz scandalos de politicianism în 
Universitate, în 40 de ani, iubite prietene Cuza, în 40 de ani. Dar ce au 
încercat, cel puţin jumătate din miniştri faţă de Universitate, prin toate 
mijloacele, este ceva de înscris în analele negrelor păcate ale 
politicianismului, care infectează orice instituţie în care pătrunde (Aplauze 
prelungite şi îndelung repetate). 

D. A. C. Cuza: Declaraţiile autorizate ale d-lui prim-ministru se înţelege 
că au toată valoarea lor, însă sunt întemeiate şi îngrijorările mele. 

Să-mi dea voie d. prim-ministru să-i spun că eu îmi păstrez îngrijorările 
mele, cu privire la autonomie şi cred că autonomia este dată prea curând, 
după moravurile care ne caracterizează pe noi şi despre care avem atâtea 
exemple. 

D-lor, un alt articol care ne lasă în nedumerire, este articolul care 
vorbeşte despre concursuri. 

D. profesor N. Iorga: Nu uitaţi că înainte - mi-a spus chiar acum 
colegul meu - era transferarea; care transferare, zice d. ministru de Comerţ, 
era mai rea decât chemarea, fiindcă transferarea înseamnă cererea unui coleg 
de aiurea, pe care mai totdeauna erai silit să-l refuzi şi aceasta se resfrângea şi 
asupra Universităţii, al cărei profesor trebuia să fie refuzat. 

D. I. Petrovici: Chemarea este forma cea mai decentă. 
D. A. C. Cuza: O fi cea mai decentă, dar eu mă tem că pe calea aceasta 

de chemare să nu se introducă în Universităţi, pe cale clandestină, anumite 
elemente care nu trebuie să ajungă acolo. 

În aceasta constă greşeala. Când era vechea dispoziţie din vechea lege, 
cu privire la concurs ... 

O voce: Concursul rămâne. 
D. A. C. Cuza: Nu, căci de cele mai multe ori nu se va face. Şi atunci, 

cum rămâne cu mine, om tânăr, care muncesc în domeniul ştiinţei, fără să am 
posibilitatea să ştiu măcar ce se pregăteşte în sânul consiliului de Facultate. 
Odată mă trezesc cu chemarea a cine ştie cui, iar eu rămân pe dinafară. 

D. profesor N. Iorga: Sunt aşa de puţini profesori pe care îi poţi chema 
fără să protesteze lumea întreagă împotriva chemării! 
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În ce priveşte tinerii, noi am wnplut facultatea de tineri. Eram sigur că 
după aceea au să ne batjocorească. Aşa s-a întâmplat. 

Aceasta nu împiedică faptul ca în viitor, ori de câte ori va fi vorba să fie 
nwnit un tânăr, îl vom susţinea, el ne va batjocori şi noi vom continuă mai 
departe cu sistemul acesta. Noi nu-l numim pentru că are caracter, lucru de 
care ne îndoiam, ci pentru meritele lui ştiinţifice, care am dori să fie unite cu 
caracter, dar uneori se întâmplă să nu fie aşa. 

D. A. C. Cuza: Art. 22 prevede concursul. 
D. profesor N Iorga: Am să vă spun un lucru: dacă d-voastră continuaţi 

războiul contra Facultăţii de medicină, eu voi desface legea în două. Este o 
parte care este într-adevăr lege. Partea cealaltă este regulament. O prezint, 
însă - dreptul acestuia îl am - sub formă de regulament, Consiliului Legislativ 
şi iscăliturii Maiestăţii Sale. Fiindcă dacă noi ne apropiem de 7 aprilie, nu 
există alt mijloc decât acesta, şi-l voiu întrebuinţa: tai în două legea. 
Prescripţiile de caracter general vi le prezint d-voastră şi acestea vor fi de aşa 
natură încât nimeni nu va putea zice nu. Restul, regulamentul, mă priveşte pe 
mme. 

D. dr. N Lupu: Ca să scurtăm timpul, faceţi toată legea regulament şi 
prezentaţi-o Maiestăţii Sale. 

D. profesor N Iorga: În intenţia mea era aceasta: un statut să fie 
prezentat Camerei şi Senatului, care îl votează sau nu. Stăruinţa tuturor m-a 
făcut să abuzez de timpul Camerei. 

D. Pamfil Şeicaru: Rău aţi făcut că aţi cedat. 
D. profesor N Iorga: Când vei fi d-ta în locul meu, ai să cedezi de o 

sută de ori mai mult decât cedez eu. Ce ştii d-ta, ce învăţături dă banca 
aceasta! 

Mă iertaţi, d-le Cuza, eu am fost cel mai obraznic din toţi. 
D. A. C. Cuza: Dacă vroiţi, eu pot întrerupe, să continuăm după 

amiază. 

D. profesor N Iorga: Nu se poate; după amiază este un alt program. 
Dacă nu puteţi termina, atunci rămâne mâine dimineaţă. Dar vă rog, nu 
plecaţi, d-lor. Eu vă înştiinţez că faţă de acest proiect de lege pot să am trei 
atitudini. Sunt om cu multe resurse. O atitudine este să aştept să treacă acest 
proiect prin amândouă Corpurile legiuitoare. Vă atrag atenţia că azi este joi; 
lunea viitoare este în 4 aprilie, iar la 7 aprilie se închide Parlamentul. Mie îmi 
trebuie cel puţin două zile - după cum văd - pentru dezbaterea proiectului de 
lege; trebuie două zile până îl duc înapoi la discuţia generală de la Senat, 
fiindcă d-voastră îl transformaţi. 
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Dacă între membrii opoziţiei este cineva care să-şi închipuie că situaţia 
ministerului este legată de un proiect de lege, pe care nu l-am făcut noi, se 
înşeală şi poate încerca lovituri mai inteligente. 

Prin urmare, dacă d-voastră continuaţi a discuta aşa, legea nu poate să 
treacă. Atunci eu am două metode: o metodă este aceia pe care v-am spus-o; 
iau zece articole din lege, fac să fie votate după ce se mântue discuţia 

generală, iar restul îl trec la regulament. Nimic nu mă împiedică. 
Sau pot face altceva, fiindcă eu aveam de gând să prezint proiectul 

acesta ca un statut - aşa era să şi-l anunţ - asupra căruia Parlamentul trebuia să 
zică da sau nu. 

D. C. Spulber: Dar nici atât. 
D. profesor N. Iorga: În cazul acesta, eu pot să viu să-l prezint 

Corpurilor legiuitoare, dar, cum zicea d. Spulber, numai ca statut... 
D. C. Spulber: Nici atât, fiindcă face parte integrantă. 
D. profesor N. Iorga: Dar d. Spulber aduce şi a patra soluţie, care 

aceasta e cea naturală: un statut pe care îl dau la iscălitură M. S. Regelui şi s-a 
isprăvit. 

Dacă l-am adus în discuţia d-voastră, a fost în credinţa că vom putea 
lucra normal. Văd că nu se poate, nu e vina mea. 

Mâine se poate mântui discuţia generală. Dacă aţi renunţa la discursuri 
în discuţia pe articole, şi dacă v-aţi mărgini numai să prezentaţi 

amendamente, la care eu să răspund: primesc sau nu, iar d-voastră să votaţi 
cum voiţi, atunci am putea termina până sâmbătă, şi ar rămânea săptămâna 
viitoare pentru Senat. C 'est a prendre ou a laisser. 

D. Pamfil Şeicaru: Numai o mică precizare. Noi luăm act cu plăcere de 
bunăvoinţa de a lăsa ca Adunarea să hotărască la dezbaterea amendamentelor 
şi votarea lor ... 

D. profesor N. Iorga: Dar fără discursuri, amendamentele fără 

discursuri. S-a vorbit aşa de frumos la discuţia generală, încât nu văd 

necesitatea de a se ţinea discursuri la articole. 

Despre organizarea concursurilor 

D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, dar în proiectul de lege al d-voastră 
se spune aşa: „sesizat de reclamaţie, ministerul va putea face singur 
publicaţiile şi să ia măsuri pentru îndeplinirea acestei forme". Aceasta puteţi 
s-o faceţi. Dar dacă pentru diferite motive profesorii nu se întrunesc ... 

D. profesor N. Iorga: Eu bănuiesc că au destul bun simţ. Au fost cazuri 
când am fost eu rector, de nu au vrut întâia oară; am găsit totuşi mijlocul de a
i sili. Nu uitaţi un lucru. Aici este o teorie de drept. Eu n-am învăţat dreptul, 
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dar îl ştiu din instinct, fiind dintr-o generaţie, din neam în neam, de advocaţi; 
Statul cedează - cred că am dreptate - anumite drepturi. În momentul în care 
cel căruia i se cedează aceste drepturi nu le poate exercita, drepturile revin 
asupra statului. Este adevărat? Sunteţi jurişti aici: Aşa este? Da. 

D. A. C. Cuza: D-le ministru, după legea veche, ministrul avea o măsură 
foarte practică; nu au ţinut concurs în termenul dat, ministerul soma. 

D. profesor N. Iorga: Exact aşa va face şi de acum înainte, în puterea 
acestui principiu, când se vede imposibilitatea de executare a legii şi fiindcă 
lucrul trebuie făcut, evident că ministrul intervine cu toată autoritatea pentru a 
se face lucrul. 

D. Traian Dimitriu-Şoimu: Această dispoziţie trebuie să fie introdusă în 
lege, pentru ca să nu mai fie posibilitate de încurcături. 

D. profesor N. Iorga: Se poate introduce şi în lege, eu nu am nimic 
împotrivă. 

D. A. C. Cuza: D-le ministru, rezultă din concepţiunea aceea pe care am 
expus-o că Statul naţional nu poate abzice, el trebuie să-şi îndeplinească rolul 
său şi nu se poate ca autonomia universitară să se pună mai presus de Stat. 

D. profesor N. Iorga: Autonomia când face, nu când nu face. 
D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, eu îmi menţin părerea mea că 

trebuie să păstraţi dispoziţiunile articolului din vechea lege, care vă dă 
dreptul, când vedeţi că Facultatea nu-şi face datoria, să fie somată, iar 
numirea la catedră să o faceţi d-voastre, după cele două somaţii legale. 

D-lor, trec la altă dispoziţie şi anume art. 57, vă vorbesc dintr-o tristă 
experienţă, dar vă rog să credeţi că nu m-a afectat cu nimic3

• 

„Art. 57. La vârsta de 70 de ani împliniţi profesorul titular încetează de 
a mai face parte din corpul didactic universitar activ". 

Aceasta o spune legea, dar dacă eu sunt valid şi activ şi fac dovada prin 
activitatea mea, ce este de zis? 

D. profesor N. Iorga: Eu nu o doresc. Toată lumea s-a ridicat în numele 
tinerilor. Noi suntem gerontocraţii împotriva cărora se îndreaptă avântul unei 
nobile generaţii, superioară nouă şi, aşa fiind, este încă una din concesiile pe 
care le datorim. 

D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, eu aş fi voit ca asupra acestei 
dispoziţii d-voastră să nu cedaţi şi să nu primiţi o asemenea dispoziţie care 
este absurdă în sine. 

D. profesor N. Iorga: Eu mi-am şi luat măsuri pentru odihnă. Mai am 
nouă ani. Tineri valoroşi mă împing din spate încă de acum îmi va fi mai uşor 
să ies pe uşă (ilaritate). 

D. A. C. Cuza: D-lor, daţi-mi voie să vă arăt trei exemple, dar trei 
exemple clasice ... 
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Au fost scoşi, pentru limită de vârstă, Titu Maiorescu, Petre Poni şi 

Babeş. Vă întreb eu pe d-voastră, în momentul când suntem pe cale a legifera 
în materie: este aceasta o dispoziţie utilă care dă afară din învăţământ pe cei 
mai iluştri reprezentanţi ai săi, care ani de zile au avut acolo o activitate reală? 
Maiorescu, să zic, era filosof, nu era legat de Universitate, ca să poată lucra 
mai departe, dar a fost o regretabilă măsură, izvorâtă nu din lege, ci din 
spiritul regretabil al colegiilor universitare„. 

D. profesor N. Iorga: Nu, el, eu ştiu cum a fost scos - vedeţi, iar vine 
influenţa ministrului politician - eu ştiu cum a fost scos Maiorescu. Nu cum 
vă închipuiţi d-voastră, cu asentimentul colegiilor. Am văzut hârtia, o hârtie 
iscălită de d. Gheorghe Adamescu, în care se spunea lui Maiorescu - nici 
măcar de ministru, care era Haret: „fiindcă aţi refuzat să faceţi parte din mai 
multe comisiuni, ministerul se foloseşte de dreptul său şi vă scoate la pensie"! 
O măsură de brutalitate birocratică, determinată de interese politice. Dar este 
tot atât de adevărat şi altă parte: că după aceea noi am oferit lui Maiorescu să 
iasă cu toate formele acelea de adânc omagiu, care i se cuveneau. El însă n-a 
prea consimţit la aceasta - fiindcă i-o făcuse Haret şi voia să i-o facă şi el lui 
Haret, adică o grevă a profesorilor, de pe urma căreia să cadă Haret. Şi atunci 
am fost mulţi care ne-am trudit să nu se continue ca o chestie politică, ceea ce 
începuse ca o chestie politică de partid. 

Triste amintiri! Da, aceasta este adevărul. 
D. A. C. Cuza: O dispoziţie legislativă, ziceam însă, d-le prim-ministru: 

cu concursul profesorilor colegi. Apoi, da, căci orice măsură de asemenea 
natură nu se putea aplica decât având consimţământul tacit al profesorilor„. 

D. profesor N. Iorga: În orice caz, d-voastră sunteţi mai tânăr decât 
anwniţi profesori de 30 de ani, foarte metodici şi obiectivi, ai facultăţii de 
Litere de la Bucureşti. 

D. A. C. Cuza: Cred şi eu tot aşa (Ilaritate). 
D. profesor N. Iorga: Da, evident, fiindcă aveţi vitalitatea din mintea d

voastră, pe când dumnealor au aparenta vitalitate a cărţilor de pe care învaţă. 
D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, vedeţi d-voastră, în cazul lui 

Maiorescu ar fi trebuit să se producă o revoltă a intelectualilor universitari„„ 
D. profesor N. Iorga: Să răstoarne guvernul! (Ilaritate). 
D. A. C. Cuza:„.şi să zică: este un atentat la demnitatea Universităţii să 

fie scos un asemenea profesor din mijlocul nostru. Noi nu permitem. Şi dacă 
ar fi fost Universitatea capabilă de o asemenea atitudine, evident, Maiorescu 
rămânea la catedră, pentru ilustraţiWlea Universităţii, pentru că a murit curând 
după aceea„. 
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D. profesor N. Iorga: Nu chiar aşa curând. A fost scos mulţi ani înainte. 
După aceea a fost preşedinte de Consiliu, a condus negocierile grele în 
chestiunea războiului balcanic şi a iscălit pacea de la Bucureşti, şi-a înscris 
nwnele în analele ţării. Dar de la Universitate îl scosese fiindcă era o zdreanţă 
care nu se mai putea păstra! „. 

D. A.C. Cuza: Mergem mai departe, vine monstruozitatea când scot, pe 
baza legii limitei de vârstă, pe Babeş. Monstruozitate morală! Pentru ce? 
Pentru că Babeş a creiat institutul care îi poartă numele ... 

D. profesor N. Iorga: Dar Babeş a murit disperat! 
D. A. C. Cuza: Da, a murit de disperare. 
D. Traian Dimitriu-Şoimu: Şi este aceeaşi facultate de Medicină„. 
D. A. C. Cuza: Aceeaşi facultate!„. 
D. profesor N. Iorga: Ai să vezi cwn ai să mori fără doctori, dacă îi 

critici. (Ilaritate). 
D. A. C. Cuza: D-le prim-ministru, să ştiţi că dacă mă conserv este 

nwnai fiindcă n-am doctor (Ilaritate). 
Prin urmare, legea limitei de vârstă la 70 de ani este o monstruozitate pe 

care ar face foarte bine această onorată Cameră să o înlăture. Acei care vor fi 
slabi„„ 

D. C. A. Spulber: Este o ieşire, proiectul are o ieşire, consiliul poate 
reţine pe profesori. 

D. A. C. Cuza: Consiliul! Apoi la consiliu s-au găsit oameni cari să 
protesteze împotriva scoaterii lui Maiorescu, a lui Poni şi a lui Babeş? 

D. profesor N. Iorga: Nu, dar eu garantez, în ce priveşte facultatea de 
Litere din Bucureşti, că nu mă vor reţine nici zece secunde, îmi cunosc colegii 
(Ilaritate). 

Despre taxe 

S-a ridicat chestiunea aceasta la Senat. Acestea nu sunt taxe obligatorii. 
În anwnite cazuri se pot pune aceste taxe. Iar în ce priveşte taxele 
universitare, ele au, înainte de toate, un scop pe care îl veţi aproba; anume 
sunt cazuri în care familia unui profesor universitar, bolnav sau mort, familia 
aceasta se găseşte într-o mizerie ruşinoasă pentru Universitate. Este cazul lui 
Crăciunescu, care ne-a lăsat o avere întreagă, în schimbul unei pensii de dat 
nevestei sale; mi se pare că erau 200 de lei pe lună. 200 lei înseamnă ceva! 
Femeia murea de foame - nu ştiu dacă mai trăieşte - cu 200 de lei pe lună! 

Şi atunci eu am propus să se creeze un fond universitar, din care să se 
poată ajuta aceştia. Este o solidaritate între noi. 

Voci: Foarte bine! 
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D. profesor N. Iorga: Dar trebuie să faceţi deosebirea între taxele 
pentru plata profesorilor, şi eu sunt de părere că aceste taxe se pot reduce la 
minimum sau suprima, pentru că la noi profesorul are leafă, nu este ca în 
Germania, unde taxele să reprezinte partea cea mai însemnată a salarizării lor. 

Sunt taxele de interes universitar sau care interesează Facultatea. 
Acestea se pot reduce, se poate chibzui asupra lor, dar ele trebuiesc păstrate. 
Partea dintâi este de suprimat sau de redus foarte mult. 

D. P. Sergescu, raportor: La Cluj, din taxele acestea este o parte mare 
care trece la asistenţa studenţilor. Toţi studenţii bolnavi sunt îngrijiţi gratis în 
toate policlinicile. 

D. A. C. Cuza: Nu avem nimic de zis împotriva fondului universitar, 
care să servească şi pentru asistenţa studenţilor. Sunt însă taxe care trebuiesc 
înlăturate. 

D. profesor N. Iorga: Pentru profesori. 
D. A. C. Cuza: Aceste taxe pe care le plătesc studenţii se ridică anual la 

suma de 36 de mii lei, pentru cei trei ani pe care studenţii îi urmează, de pildă, 
la Facultatea de Drept. 

D. profesor N. Iorga: Este un profesor la Facultatea de Litere, care - nu
mi aduc aminte suma, sunt aci doi profesori ai Facultăţii - ştiu că încasa până 
la 100 de mii lei pe an care-i consacra unui aşa zis „institut". 

Sunt cu atât mai mult în contra acestor taxe, cu cât în Germania cineva 
aleargă la profesorul cel mai ilustru, pe când la noi aleargă la profesorul cel 
mai ieftin, cu care trece mai uşor examenul. Aşa încât, în loc să fie o 
recompensă pentru mintea cea mai luminată, este o recompensă pentru 
negustorul cel mai dibaci şi pentru omul cu spiritul mai scăzut. 

D. A. C. Cuza: O-lor, este inadmisibil ca, mai ales în momentele acestea 
de sărăcie, cu deosebire pentru elementul românesc, să vină profesorul 
universitar să încaseze sute de mii de lei pe an ca taxe. 

D. profesor N. Iorga: Aud că cei de la Cluj, de la Drept, au până la 300 
de mii de lei. De ce să nu o spunem? 

D. Romul Cândea: Decanul ia până la 800 mii lei! 
D. profesor N. Iorga: Acesta este un scandal. 

NOTE 

I. A.C.Cuza spusese că un istoric care predă istoria universală nu-şi poate uita 
naţia şi rolul jucat de aceasta - cum face N.l., care „dă acea îndrumare 
culturală istorică întregii naţii româneşti". 
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2. La un moment dat s-a robit de răspunderea ministerială. N.l.:"Ei aşi! 
Răspundere ministerială. Ştii şi dumneata ce este aceasta. Doar trăim în 
România". 

3. A.C.Cuza se plânsese că a fost pensionat de la Universitatea din Iaşi. Dăduse 
apoi exemple de universitari germani menţinuţi şi după 80 de ani la catedră. 
N.I.: „Curtius, dus în cărucior la catedră, ridicat pe braţe, aşezat pe catedră, dar 
mintea lui era întreagă". 

4. N.I. a observat: „Bine, aceasta se poate face, dar aş fi vrut s-o ceară un tânăr" 
(ilaritate). 
Tot în această şedinţă N.I. a avut un dialog cu C. Stoeanovici. Între altele, i-a 
explicat similitudinea între docent şi maitre de conference: „În părerea mea, ce 
era docent, acela este azi maestru de conferinţe. Este o schimbare numai de 
nume. Dacă în lege este o piedică, această piedică trebuie înlăturată. Docenţilor 
li se zice maeştri de conferinţă". 
C.S. a declarat că nu toţi profesorii îşi fac cursurile. N.I.: „Le fac, dar iată cum: 
le încep la I decembrie şi le termină la 15 ianuarie. Şi după aceia încep la I 
februarie şi mântuie la I martie. Dar le fac (ilaritate). Eu am început cursul la I 
noiembrie şi vreo două trei săptămâni, dacă nu mă înşel, am fost singurul 
profesor care ţinea curs". 
C.S. susţinuse că cei care nu iau examenul de definitivat trebuie să plece din 
Universitate. N.I.: „Nu e nici un conflict fiindcă poate să-l fi examinat când era 
mai bine şi să se fi schimbat în urmă. Oricare are voie să se tâmpească" 
(ilaritate). 
Cum C.S. încerca plicticos să-l convingă pe N.I., acesta spune: „Când încreţesc 
fruntea, încep a înţelege". 
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